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Σε νέα εποχή μπαίνει από τις 11 του μήνα η
Κεντρική Τράπεζα με τα ηνία να παίρνει ο
Χριστόδουλος Πατσαλίδης σε διαδοχή του
Κωνσταντίνου Ηροδότου. Παρόλο ότι το

όνομα του κ. Πατσαλίδη είχε κλειδώσει για
τη θέση του διοικητή, εντούτοις μέχρι την
Παρασκευή δεν είχαν ενημερωθεί οι Ευρωπαίοι
και εγχώριοι επόπτες. Οικονομική, σελ. 3

ΝΕΑ ΕΠΟΧΗ

Αλλαγή σκυτάλης στην Κεντρική Τράπεζα

Αλληλεγγύη
τώρα

Κάθε μέρα που περνάει στη
Μέση Ανατολή, δηλαδή δί-
πλα μας, οι καταστάσεις εί-
ναι απρόβλεπτες και φυσικά
μάς επηρεάζουν. Οι πολε-
μικές συγκρούσεις στη Γά-
ζα, αλλά και τα χτυπήματα
στη Δαμασκό δημιουργούν
ένα εκρηκτικό κλίμα, το
οποίο έχει άμεσες επιπτώ-
σεις και στη χώρα μας, η
οποία καλείται να διαχειρι-
στεί χιλιάδες ψυχές, που
αναζητούν ασφάλεια. Τώρα,
όσο ποτέ άλλοτε, είναι ανάγ-
κη η Ε.E. να επιδείξει την
ευελιξία και την αποφασι-
στικότητά της, και να μην
αφήσει τη Δημοκρατία επί
ξύλου κρεμάμενη. 

Με αίτημα για ευρωπαϊκή χρημα-
τική στήριξη του Λιβάνου για δια-
χείριση των συνόρων του καθώς
και με τη θέση πως η Κύπρος θα
πρέπει να μπορεί να επιστρέφει
Σύρους πολίτες σε περιοχές της
χώρας που θεωρούνται ασφαλείας,
προσεγγίζει την Ε.Ε. η κυπριακή
κυβέρνηση. Ο Λίβανος βρίσκεται
σε μια ανεξέλεγκτη πορεία δεδο-
μένων των πολιτικών, κοινωνικών
και τεράστιων οικονομικών προ-

βλημάτων που αντιμετωπίζει, με
ευρωπαϊκούς κύκλους να εκφρά-
ζουν ανησυχίες για τη δυνατότητα
της Ευρωπαϊκής Ενωσης να πα-
ρέμβει «καταλυτικά». Το πρόβλημα
που αντιμετωπίζει η Κύπρος είναι
η αμφιλεγόμενη πολιτική βούληση
της Ε.Ε. να βάλει βαθιά το χέρι
στην τσέπη, προκειμένου να υιο-
θετηθεί και στην περίπτωση του
Λιβάνου ένα μοντέλο ανάλογο με
αυτό της Τουρκίας. Σελ. 4, 5

ΠΡΟΣΦΥΓΙΚΕΣ ΡΟΕΣ

Ευρωπαϊκό 
σωσίβιο
αναζητεί
η Κύπρος
Το πλάνο τη στιγμή που ο Λίβανος 

έχει μετατραπεί σε βραδυφλεγή βόμβα

ΝΙΚΟΣ ΜΟΥΔΟΥΡΟΣ

Σε πορεία 
συρρίκνωσης

το AKP
Ο Νίκος Μούδουρος αναλύει πώς
το αποτέλεσμα των τουρκικών εκλο-
γών αναδιαμορφώνει τις ισορροπίες
δυνάμεων και σκιαγραφεί ποια νέα
πρόσωπα μπαίνουν στο παιχνίδι
της αντιπολίτευσης. Σελ. 8

Σύμφωνα με στοιχεία που εξασφάλισε η «Κ», το
πρώτο τρίμηνο του 2024 οι παράνομοι μετανάστες
που έφθασαν στην Κύπρο ξεπερνούν κατά πολύ
τα αντίστοιχα νούμερα προηγούμενων χρόνων.

Η κατάσταση που έχει δημιουργηθεί πιέζει την
κυβέρνηση, η οποία ανησυχεί έντονα για έκρηξη
ανθρωπιστικής κρίσης εντός και εκτός δομών
υποδοχής και φιλοξενίας μεταναστών. Σελ. 4

ΔΙΠΛΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Ο Πρόεδρος ψάχνει σύμμαχους και νίκες
Ποιο σενάριο θα βοηθήσει τον Νίκο Χριστοδουλίδη να ανακάμψει 

Αποφυγή πάση θυσία ανθρωπιστικής κρίσης

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΒΑΣΙΛΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ 

Να φτιάξουμε
νέο μοντέλο
διοίκησης 

«Οι πολίτες θέλουν να εξυπηρετούν-
ται ποιοτικά και με ταχύτητα, να
νοιώθουν ότι έχουν απέναντί τους
έναν οργανισμό σύγχρονο» λέει ο
Βασίλης Δημητριάδης. Σελ. 10

ΜΑΥΡΟ ΧΡΗΜΑ

Αδυναμίες
και έλλειψη 
συντονισμού

Εβδομάδα με την εβδομάδα προ-
κύπτουν νέα δεδομένα που δεί-
χνουν πως στο ζήτημα του ξεπλύ-
ματος βρώμικου χρήματος παρα-
τηρούνται εγγενείς και διαχρονικές
αδυναμίες, καθώς και δυσκίνητοι
μηχανισμοί. Σελ. 9

ΓΥΝΑΙΚΟΚΤΟΝΙΑ-ΕΛΛΑΔΑ

«Εμείς δεν
κάνουμε 

συλλήψεις»
Φαίνεται ότι κάθε αστυνομικό τμήμα
εφαρμόζει τη δική του πρακτική
στις καταγγελίες για βία κατά των
γυναικών. H «Κ» καταγράφει τα πε-
ριστατικά καταγγελιών που δεν ει-
σακούστηκαν. Σελ. 19

ΠΟΛΕΜΙΚΟ ΝΑΥΤΙΚΟ

Ακριβή 
μα αναγκαία

υπόθεση
Η δημιουργία σύγχρονου ναυτικού
είναι ακριβή υπόθεση. Ποια είναι
τα σχέδια για κάλυψη των αναγκών
του στόλου και διατήρηση και εκ-
παίδευση του προσωπικού. Σελ. 18

ΤΖΟ ΜΠΑΪΝΤΕΝ

Πώς ωφελεί
τον πρόεδρο

η προπαγάνδα
Ο Φράνκλιν Φόερ, δημοσιογράφος
του Atlantic και συγγραφέας του
«The Last Politician», μιλάει στην
«Κ» για την προπαγάνδα κατά του
Αμερικανού προέδρου. Σελ. 21

Μπορεί ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Χριστοδουλίδης να δηλώνει κομματικά ορ-
φανός, ωστόσο, οι επικείμενες διπλές εκλογές
έχουν εξέχουσα σημασία για τον ίδιο. Ενα

δυνατό ΔΗΚΟ είναι κάτι που ευνοεί, ενώ
την ίδια στιγμή δεν θέλει νίκη του ΔΗΣΥ
ούτε βεβαίως τη συντριβή του. Προκύπτει
παράλληλα το ηθικό ζήτημα από τη συμ-

μετοχή του στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα
και αν θα κάνει κάλεσμα ενίσχυσής του,
ευνοώντας εμμέσως τον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό. Σελ. 6

ΕΚΘΕΣΗ

Ανεξάντλητο ταλέντο
Η «Κ» παρουσιάζει αποκλειστικές εικόνες,
υλικό και αναμνήσεις, που φιλοτεχνούν το
πορτρέτο της πρώτης Ελληνίδας σκηνογρά-
φου Μαριλένας Αραβαντινού. Για τους επό-
μενους δύο μήνες, η Εθνική Βιβλιοθήκη της
Ελλάδος θα μας θυμίζει καθημερινά μια ξε-
χασμένη αλλά πολύ σπουδαία Ελληνίδα καλ-
λιτέχνιδα. Τέχνες, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Μια τρελή ιδέα
«To Respublika δεν είναι παράσταση, είναι
κατάσταση» λέει στην «Κ» ο  Πολωνός σκη-
νοθέτης του θεάτρου και του κινηματογρά-
φου, σκηνογράφος και δημιουργός πολυ-
μεσικών παραστάσεων Λούκατς Τβαρκόβσκι.
Το «Respublika» είναι το μεγάλο event της
Στέγης του Ιδρύματος Ωνάση, στο Terra
Vibe της Μαλακάσας. Τέχνες, σελ. 4

Το πρώτο τρίμηνο του 2024 οι αφίξεις από θαλάσσης εκτοξεύθηκαν στις 2.522, διπλάσιες σχεδόν από
αυτές της Πράσινης Γραμμής. Με βάση διεθνείς συνθήκες η Κύπρος είναι υποχρεωμένη να προσφέρει
προστασία σε πρόσωπα η ζωή των οποίων βρίσκεται σε κίνδυνο.
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΠΟΧΩΡΗΣΗ: Η «Τζουμχουριέτ» πληροφορείται ότι το Βαλκανικόν
Σύμφωνον υπήρξε διά την Ιταλίαν εις ακόμη λόγος διά να μη παραι-
τηθή εκ των εν Αλβανία προνομίων της, ιδίως δε διά να προσπαθήση
πάση θυσία να εμποδίση την χώραν αυτήν να υπαχθή εις την ζώνην

της επιρροής της Γιουγκοσλαυΐας.
Το οικονομικόν όμως ζήτημα εξα-
ναγκάζει την Ιταλίαν, όπως προβαί-
νη εις πιέσεις εν Αλβανία, αν δε αι
σχέσεις των δύο χωρών δεν έχουν
διακοπή ολοτελώς, πάντως η έκτα-
σις των έχει περιορισθή αισθητώς,
όπως και τα παρεχόμενα εις την

Αλβανίαν ποσά. Η «Εταιρία διά την οικονομικήν ανάπτυξιν της Αλβα-
νίας» εξήντλησεν ολόκληρον το εκ πενήντα εκατομμυρίων χρυσών
φράγκων δάνειον, το οποίον προωρίζετο σχεδόν ολόκληρον διά την
εκτέλεεσιν δημοσίων έργων. Παρατηρείται, λοιπόν, από τινος ένα
ρεύμα ιταλικής αποχωρήσεως. [φωτ.: Τίρανα]

ΥΠΟΧΡΕΩΣΙΣ: Τηλεγραφούν εξ Ουασιγκτώνος ότι το υπουργείον
των Εξωτερικών δεν παρέσχεν οδηγίας προς τον κ. Νόρμαν Νταίβης
ίνα μεταβή εις την Διάσκεψιν του Αφοπλισμού την 10ην τρέχοντος.
Οι καλώς πληροφορημένοι κύκλοι έχουν την γνώμην ότι δεν θα διε-
ξαχθούν σημαντικαί συζητήσεις. Υπάρχει, εξ άλλου, η πληροφορία
ότι η κυβέρνησις των Ην. Πολιτειών ουδεμίαν επίσημον υποχρέωσιν
ανέλαβε διά το ζήτημα της επεμβάσεως των Ην. Πολιτειών επί της
εφαρμογής οιωνδήποτε κυρώσεων επί των οποίων αι κυβερνήσεις
Γαλλίας και Αγγλίας θα ηδύναντο να ευρεθούν σύμφωνοι όπως ανα-
γραφούν εις την σύμβασιν του αφοπλισμού.

ΕΙΣΑΓΩΓΗ: Κατόπιν διαταγής της Κυβερνήσεως προς τας τελωνει-
ακάς αρχάς του Πειραιώς επετράπη μέχρι της 15ης Απριλίου η εισα-
γωγή αμνών γάλακτος εκ Τουρκίας και Αλβανίας, ήτις, ως γνωστόν,
απηγορεύετο.

ΥΠΟΓΡΑΦΗ: Εξηκολούθησαν και χθες […] αι ανακρίσεις διά την
προχθές ανακαλυφθείσαν σπείραν νεαρών διαρρηκτών η οποία
άφινεν εις τον τόπον των διαρρήξεων κόκκινα γάντια.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
7.4.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Ήταν άλλες εποχές…» είπε η Ιου-
λία ενώ μοίραζε χαρτιά και οι κυρίες
κατένευσαν σιωπηλά. «Τα χρόνια
της αθωότητας» είπε η Καλαμαρού
και κοίταξε προς το μέρος της αρι-
στερής (με την καλή έννοια) Κουλλί-
τσας Κυριακού, η οποία χαμογελού-
σε πονηρά. Λογικό, αφού το πάλαι
ποτέ είχε γράψει ιστορία στον κύ-
κλο τους με τα καλύτερα πρωταπρι-
λιάτικα ψέματα. Όπως τότε, στην
αυγή των 80s, όταν διέδωσε πως το
ΡΙΚ θα έστελνε στη Γιουροβίζιον
την Κυριακού Πελαγία με «δημοτι-
κο-ποπ τραγούδι», σκορπώντας εγ-
κεφαλικά στη μοντερνίζουσα αστι-
κή Λευκωσία. Ή όταν έβγαλε τη
βρώμα ότι «ακραία στοιχεία κατέ-
στρεψαν την πέτρα του Τίτο στην
πλατεία Ελευθερίας», προκαλώντας
αναστάτωση στους μακαριακούς κύ-
κλους της μικρής μας πόλης.

Η φετινή προσπάθεια της Κουλλί-
τσας θα πρέπει μάλλον να θεωρεί-
ται και η τελευταία. «Το τελευταίο
ψέμα» είπε πικρά η Ιουλία σαν να
επικύρωνε το τέλος μιας ολόκληρης
εποχής. Η φωτογραφία της Αννίτας
Δημητρίου με μαύρη κόμη, φτυστή
η Μαρίνα Κουντουράτου στους
«Δύο Ξένους» μετά το makeover,
δεν έπεισε σχεδόν κανένα. «Το σχε-
δόν αναφέρεται στην αγαπητή Θεο-
πίστη Θεοδούλου, η οποία παραμέ-
νει τόσο εγκληματικά αθώα που πί-
στεψε ακόμα και το παραμύθι ότι η
Ελένη Θεοχάρους έγινε ξαφνικά
ΔΗΚΟϊκιά» μου εξήγησε η Ιουλία.
«Στις μέρες μας άλλωστε, δεν έχουν
νόημα τα αθώα πρωταπριλιάτικα
ψέματα. Η πραγματικότητα εκεί έξω
ξεπερνά κάθε φαντασία».

«Κάθε νοσηρή φαντασία» υπερθε-
μάτισα εγώ, καθώς όσα είδαν τα
μάτια μας τις τελευταίες ημέρες εί-
ναι, το λιγότερο, σαν ψέμα. Με την
ακατανόμαστη πρώην υπουργό
Πρετ α Πορτέ να ψαρεύει λίγα λε-
πτά δημοσιότητας με εξυπνάδες για
τις «τσάκρες» (chakras), επιβεβαι-
ώνοντας ότι «το κορίτσι φεύγει από

το χωριό – το χωριό δεν φεύγει από
το κορίτσι». Ή τις βαθυστόχαστες
πολιτικές αναλύσεις του τύπου «λί-
γο κρασί, λίγο θάλασσα και τ’ αγόρι
μου», για να θυμόμαστε ποιοι κυ-
βέρνησαν αυτόν τον έρμο τόπο.

«Υπάρχουν βεβαίως και χειρότε-
ρα» προειδοποίησε η Ιουλία το κα-
ρέ, καθότι το βίντεο που ακολου-
θούσε απαιτούσε αν μη τι άλλο ψυ-
χραιμία από το υπέργηρο κοινό για
να μην ξεράσει επάνω στην πράσι-
νη τσόχα. Ήταν ένα απόσπασμα από
την εκπομπή του ιδιοσυγκρασιακού
(sic) Ηλία Ψινάκη «Στο Γηροκομείο»
με καλεσμένο τον Γιώργο Τσαλίκη.

Ο τραγουδιστής θυμήθηκε μια ξε-
καρδιστική ιστορία (αν κρίνουμε
από τα χάχανα των υπολοίπων), η
οποία έλαβε χώρα στο προεδρικό
μέγαρο της Κύπρου.

Η ιστορία αφορά φιλανθρωπικό
γκαλά του Ερυθρού Σταυρού, επί
προεδρίας Τάσσου Παπαδόπουλου,
όπου τραγουδούσε ο Ρουβάς και ο
Τσαλίκης. Πρώτη αγαπημένη λεπτο-
μέρεια: οι τραγουδιστές διανυκτέ-
ρευσαν στο προεδρικό καθότι,
όπως είπε ο Ψινάκης «χάρη τους
κάναμε». Δεύτερη αγαπημένη, κα-
θόλου λεπτομέρεια: το προεδρικό
έγινε μπουζουξίδικο με τις κυρίες

επάνω στα τραπέζια να μαδούν τις
ανθοσυνθέσεις αποθεώνοντας τον
Σάκη. Τότε είπε ο Ψινάκης στον
Τάσσο την επική ατάκα «Μπουρδέ-
λο σας το κάναμε το προεδρικό»,
επιβεβαιώνοντας αυτό που οι ιθα-
γενείς έχουμε καταλάβει εδώ και
χρόνια: η χώρα είναι μια θλιβερή
Μπανανία για κλάματα.

«Θέλω κάποιος να μου υποδείξει
ΜΙΑ πολιτισμένη χώρα που το προ-
εδρικό της μέγαρο μετατρέπεται σε
λαϊκό κέντρο διασκέδασης» ξέσπα-
σε η Ιουλία, αφού όπως όλοι καλά
γνωρίζουμε οι γελοιότητες αυτές,
με άλλοθι τη φιλανθρωπία, δεν έγι-

ναν μόνο επί Τάσσου. Ο Νίκος Ανα-
στασιάδης, πολύ καλός φίλος του
Ηλία Ψινάκη, έκανε τα ίδια και χει-
ρότερα. «A propos, τι κάνει ο τέ-
ως;» πιάστηκε απ’ αυτή την αφορμή
για να ρωτήσει η Ιουλία τη συνα-
γερμική φίλη της. «Τη ζωάρα του»
απάντησε η Ευγενία η Καλαμαρού.

Τι κι αν στην Κύπρο ο Μακάριος
Δρουσιώτης κατέθετε επί τέσσερις
ώρες ενώπιον της Ανεξάρτητης Αρ-
χής κατά της Διαφθοράς για το
«Κράτος Μαφία» του Νίκου Αναστα-
σιάδη; Ο τέως πρόεδρος απολάμ-
βανε τα εκλεκτά κρέατα του Στέφα-
νου Σαράτση στην Αθήνα εντελώς

ανέμελα. Το γεγονός ότι ο γενικός
εισαγγελέας, καθ’ ύλην αρμόδιος
εάν υπάρξουν ποινικά αδικήματα,
είναι φίλος του, μάλλον δεν έχει
καμία σημασία. Ούτε το γεγονός ότι
οι δυο τους, λίγο καιρό πριν, δια-
σκέδαζαν μαζί σε αθηναϊκά μπου-
ζούκια. Όπως δήλωσε εξάλλου ο
κύριος Σαββίδης, ουδέποτε απέ-
κρυψε τη φιλία που τους συνδέει
επί 40 χρόνια. «Τα μπουζούκια πάν-
τως παίζουν γενικώς» είπε η Ιουλία
και μοίρασε χαρτιά για ένα τελευ-
ταίο γύρο πολιτικού σχολιασμού.

Οι κυρίες βρήκαν εξαιρετικά έξυ-
πνη την πρόταση του Αβέρωφ Νεο-
φύτου να μετακινηθούν οι αργίες
ώστε να δημιουργηθούν 10-15 τριή-
μερα κατά τη διάρκεια του έτους.
« Όχι γιατί μας κόφτει, αφού για
εμάς κάθε μέρα είναι αργία. Απλώς
μια καλή ιδέα, πρέπει να την επι-
κροτούμε» έκανε την ιδεολογική
και πολιτική της υπέρβαση η Κουλ-
λίτσα. «Πόσω μάλλον όταν η προ-
εκλογική περίοδος δοκιμάζει τις
πολιτικές αντοχές μας» είπε με
νόημα η Καλαμαρού, η οποία σε αυ-
τές τις εκλογές τα έχει δει όλα.

«Η περίοδος των μεταγραφών συ-
νεχίζεται κοπέλες» ανακοίνωσε στο
καρέ η Ευγενία. «Τουτέστιν;». «Του-
τέστιν, ο πολιτευτής με το πολλά
υποσχόμενο όνομα Παντελής Ποι-
ητής εγκατέλειψε τον ΔΗΣΥ για μια
θέση στο ευρωψηφοδέλτιο της ΔΗ-
ΠΑ». «Συγκλό, που θα ’λεγε και μια
ψυχή». «Επίσης συγκλό και διόλου
τυχαίο, για να κάνουμε τη γέφυρα
με τα προηγούμενα, είναι το γεγο-
νός ότι ο Γιώργος Τσαλίκης θα τρα-
γουδήσει σε φιλανθρωπική εκδή-
λωση την οποία έχει θέσει υπό την
αιγίδα του ο Μάριος Καρογιάν».
«Καινούριους τόπους δεν θα βρεις,
δεν θα βρεις άλλες θάλασσες. Τα
μπουζούκια θα σε ακολουθούν…»
μουρμούρισε δύσθυμα η Ιουλία και
ζήτησε το πρώτο μπιριμπάκι.

Το τελευταίο ψέμα

stavros.christodoulou@gmail.com

Οταν σφίξουν οι ζέστες, βαθυστόχαστες πολιτικές αναλύσεις του τύπου «λίγο κρασί, λίγο θάλασσα και τ’ αγόρι μου» κάνουν αξιοσημείωτο
σουξέ στα social media.

Εγκαίνια, Χοροί και Ποταμοί
Είχε καιρό να ακούσουμε για εγκαί-
νια από τον πρόεδρό μας έτσι αυτό
αξίζει ιδιαίτερης αναφοράς: αυτή τη
βδομάδα παρευρέθηκε σε «τελετή
εγκαινίων έργου εξωραϊσμού κοίτης
ποταμού». Όχι του Ιορδάνη ποτα-
μού, καθότι αυτός βρίσκεται εκτός
Κύπρου και ακόμη δεν αρχίσαμε εγ-
καίνια στο εξωτερικό. Ο περί ου ο
λόγος ποταμός λέγεται Kαμάρα και
σίγουρα μετά τα εγκαίνια θα τον…
καμαρώσουμε, εξωραϊσμένο!

Ο νεαρός μας Νίκος μεταβαίνει –με-
τά τα εγκαίνια στην κοίτη του ποτα-
μού Καμάρα– στον Λίβανο για το
Μεταναστευτικό. Ελπίζουμε να μην
πάει με το ιδιωτικό μας τζετ, γιατί αν
το δουν οι επίδοξοι μετανάστες θα
μας περάσουν για ζάμπλουτους και
θα μας έρχονται ακόμη περισσότε-
ροι. Για να τους δείξει πως περνάμε
δύσκολα και εμείς, ας πάει με οικο-
νομική πτήση και μικρή χειραπο-
σκευή 10 κιλών.

Στο ΑΚΕΛ είναι ακόμη ενθουσια-
σμένοι –έως εκστασιασμένοι– από
την επίσκεψη του γενικού γραμμα-
τέα του Κομμουνιστικού Κόμματος
Ελλάδος κυρίου Κουτσούμπα. Εκεί-
νος με τη σειρά του έμεινε εντυπω-
σιασμένος από την ιδεολογική και
κτιριακή ανακαίνιση του πρώην Κόκ-
κινου Κόμματός μας. Δεν έγινε γνω-
στό αν στις συναντήσεις παρευρέ-
θηκαν και στελέχη της Κοινωνικής
Συμμαχίας. Πάντως, έζησαν αυτοί
καλά και εμείς καλύτερα, ενώ το
πορτρέτο του Εζεκία Παπαϊωάννου

τους κοίταζε συνοφρυωμένο.

Σε εκδήλωση που έγινε στον Λευκό
Οίκο με ευκαιρία τον εορτασμό της
Ελληνικής Ανεξαρτησίας, ο Αμερι-
κανός πρόεδρος, για να δείξει τα φι-
λελληνικά του αισθήματα, πήρε το
μικρόφωνο και είπε «είμαι ο Τζο Bi-
denοπουλος». Ναι, όπως λέμε Πα-
παδόπουλος. Λέτε του χρόνου κά-
ποιος άλλος να μας πει πως είναι ο
Ντόναλντ Trumpόπουλος;

Παρόλο που ο Αναστασιάδης δεν εί-
ναι πια πρόεδρος –και έτσι ίσως να
μη βρίσκεται πια σε πολύ καλή οικο-

νομική κατάσταση– έβαλε πολύ κα-
λό φακελάκι στον γάμο του Μαυρί-
κιου με την Ιλάειρα, όπως δήλωσε ο
βαφτιστικός του. Κάποιος μου είπε
πως του έβαλαν στο φακελάκι ένα
bitcoin αλλά το μαύρο κατασκοπευ-
τικό μου βαν δεν κατόρθωσε ακόμη
να εξακριβώσει την πληροφορία. 

Δημόσιοι υπάλληλοι στην Πάφο με-
ταβίβασαν παράνομα στον εαυτό
τους χιλιάδες σκάλες τουρκοκυπρια-
κής γης. Είναι πολλοί δυστυχώς αυ-
τοί που κάνουν πάρτι με τις τουρκο-
κυπριακές περιουσίες και αυτό εξη-
γεί την αλλεργία μερικών σε οποι-

ασδήποτε μορφής λύση. Μήπως
έφτασε ο καιρός να παραδεχθούμε
πικρές αλήθειες και να μην κρυβό-
μαστε πίσω από το δάχτυλό μας;

Κύπριος στους πλουσιότερους αν-
θρώπους του κόσμου, διαβάζω σε
τίτλο εφημερίδας και αμέσως σκέ-
φτομαι πώς είχε δίκιο ο Κεραυνός: η
οικονομία μας πετά. Το όνομα του
συμπατριώτη μας είναι Vinod Adani
και έχω την εντύπωση πως κατάγε-
ται από το Δάλι και υπήρξαμε μαζί
στρατιώτες στο Πυροβολικό. Τέτοιοι
συμπατριώτες μάς κάνουν περήφα-
νους, σε αντίθεση με τον πονηρό
Τζο Λόου. 

Ο Μακρόπουλος τραγούδησε την
Παρασκευή στον Χορό του ΔΗΚΟ.
Τον έφερε ο εθνικός μας πρίγκιπας
Παπαδόπουλος λίγες μέρες μετά
που ο πρόεδρος της Αμερικής δή-
λωσε πως είναι Μπαϊντενόπουλος!
Ήταν άραγε καλεσμένος και ο Σιζό-
πουλος; Σε κάθε περίπτωση μεγάλο
trend τελικά τα ονόματα σε -πουλος.
Μήπως να το κάνω και εγώ Ονασα-
γορόπουλος;

Σε άλλα νέα το μεγάλο παζάρι γίνε-
ται για την εξαγορά της Ελληνικής
και πόσο ακριβά θα πουλήσει το το-
μάρι του ο mastermind Ειρήναρχος,
του οποίου δεν του φτάνουν μαθαί-
νουμε καμιά εκατοσταριά εκατομ-
μύρια κέρδος. Τους λοιπούς (φτω-
χούς) μέτοχους της Δήμητρας τους
ρώτησε κανείς, που θα λάβουν επι-
τέλους κέρδη μετά από τόσα χρόνια;

Μη φοβάστε, δεν θα μας πάρει το ποτάμι.

ΚΥ
Π

Ε
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Με αίτημα για ευρωπαϊκή χρηματική
στήριξη του Λιβάνου για διαχείριση
των συνόρων του, με διασύνδεση
ωστόσο με την αποτελεσματικό-
τητα του ελέγχου των μεταναστευ-
τικών ροών, καθώς και με τη θέση
πως η Κύπρος θα πρέπει να μπορεί
να επιστρέφει Σύρους πολίτες σε
περιοχές της χώρες που θεωρούνται
ασφαλείας, προσεγγίζει την Ε.Ε. η
κυπριακή κυβέρνηση. Το αίτημα
που αφορά τη Συρία είναι κάτι που
τίθεται εδώ και καιρό από την κυ-
πριακή πλευρά, ωστόσο, αν και
σύμφωνα με πληροφορίες έχει τη
στήριξη κάποιων χωρών, δεν φαί-
νεται σε αυτή τη φάση να προωθεί-
ται από την Κομισιόν ή τις μεγάλες
χώρες της Ε.Ε. που θεωρούν πως
πρόκειται για μια δύσκολη συζή-
τηση. Ωστόσο, ο αντίλογος από
την πλευρά της Κύπρου είναι πως
αυτό που χρειάζεται είναι πολιτική
βούληση.

Εκπρόσωπος της Κομισιόν, κλη-
θείσα να σχολιάσει από την «Κ»
την πρόταση για τη Συρία, σημεί-
ωσε πως ενώ η Ε.Ε. υποστηρίζει
τις προσδοκίες των Σύρων προ-
σφύγων να επιστρέψουν με ασφά-
λεια στην πατρίδα τους, γίνεται
κατανοητό πως «για να μπορούν
να επιστρέψουν στη χώρα τους,
πρέπει να υπάρχουν οι απαραίτητες
συνθήκες». Από την άλλη, τα αι-
τήματα για κονδύλια προς τον Λί-
βανο φαίνεται να βρήκαν ευήκοα
ώτα στις Βρυξέλλες, με τις διεργα-

σίες να προχωρούν σε αυτή την
κατεύθυνση και την Κομισιόν να
βάζει πλάτη στις επερχόμενες δια-
βουλεύσεις της Λευκωσίας με τη
Βηρυτό. Οι Βρυξέλλες πάντως φά-
νηκαν να πιάνονται εξ απροόπτου
από τις ξαφνικές αφίξεις, ενώ εκ-
πρόσωπος του Frontex σημείωσε
στην «Κ» πως είναι νωρίς να πούμε
αν πρόκειται για παροδική αύξηση
ή μακροπρόθεσμη τάση.

Απαραίτητες συνθήκες
Η εκπρόσωπος της Κομισιόν

υπενθύμισε πως «κάθε επιστροφή
προσφύγων στη Συρία πρέπει να
είναι ασφαλής, εθελοντική και με
αξιοπρέπεια» βάσει των κριτηρίων
της UNCHR, επισημαίνοντας πως
δεν υπάρχει κοινά συμφωνημένος
κατάλογος ασφαλών χωρών. Κάθε
χώρα ορίζει τον δικό της κατάλογο,
δεδομένου πως συμμορφώνεται με
τις συνθήκες που καταγράφονται
στη σχετική οδηγία, και πως θα γί-
νεται εξατομικευμένη εξέταση κάθε
αιτητή. Σύμφωνα με κυπριακή πηγή
που εξήγησε τη θέση της χώρας
στην «Κ», η Κύπρος μπορεί στα
χαρτιά να ορίσει μονομερώς πε-

ριοχές της Συρίας ως ασφαλείς,
όπως κάνει για χώρες όπως η Νι-
γηρία, ωστόσο δεν το κάνει, καθώς
υπάρχει ενιαία θέση σε επίπεδο
Ε.Ε. για μη αναγνώριση του καθε-
στώτος Άσαντ.

Η Κύπρος ζητάει όπως αναθε-
ωρηθεί το καθεστώς ορισμένων
περιοχών όπου δεν υπάρχουν συγ-
κρούσεις, ώστε να υπάρχει η πι-
θανότητα σε πιλοτική βάση επι-
στροφών ακόμα και προσώπων
που προέρχονται από άλλες περιο-
χές της χώρας. Μια τέτοια ρύθμιση
θα αφοράγια παράδειγμα, σύμφωνα

με την ίδια πηγή, άτομα που κα-
ταδικάζονται για εγκλήματα. Η
προσέγγιση αυτή, σημειώνεται, θα
δίνει περισσότερο περιθώριο να
αποδίδεται το καθεστώς ασύλου
σε άτομα που πραγματικά το χρει-
άζονται.

Μέχρι στιγμής με την πρόταση
έχουν συμφωνήσει η Τσεχία, η Αυ-
στρία, η Δανία και η Σουηδία, ενώ
την προσεγγίζουν θετικά οι Κάτω
Χώρες, η Ελλάδα και η Μάλτα, αλλά
και οι «σκληρές» Πολωνία και Ουγ-
γαρία. Η Κύπρος θεωρεί ότι απο-
φάσεις μπορούν να ληφθούν γρή-

γορα, αν υπάρχει πολιτική βούληση,
επικαλούμενη μελέτες της Ευρω-
παϊκής Υπηρεσίας για το Άσυλο
(EUAA) για την κατάσταση σε πε-
ριοχές της χώρας. Ωστόσο, η συ-
ζήτηση αυτή φαίνεται πως θα πάρει
άλλη τροπή σύντομα, καθώς το νέο
πακέτο για τη μετανάστευση και
το άσυλο που ψηφίζεται από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο την Τετάρτη,
προβλέπει τη δημιουργία κοινού
καταλόγου ασφαλών τρίτων χωρών,
ο οποίος θα διέπεται από αυστηρά
και συγκεκριμένα κριτήρια.

Ανοικτοί για κονδύλια
Πάντως, τα αιτήματα για περισ-

σότερη χρηματική βοήθεια στον
Λίβανο για καλύτερο έλεγχο των
συνόρων φαίνονται να είναι αυτά
τα οποία προκρίνει η Ε.Ε. Η άφιξη
των πλοιαρίων έπιασε και την Κο-
μισιόν εξίσου εξ απροόπτου με την
κυπριακή κυβέρνηση, και γι’ αυτό
χρειάστηκε ορισμένες ημέρες μέχρι
να υπάρξουν έστω κάπως συγκε-
κριμένες δημόσιες δηλώσεις για
το τι μπορεί να κάνει στην πράξη.
Ιδανικά η κυπριακή πλευρά επιζητεί
μια συμφωνία όπως αυτή στην
οποία κατέληξε η Ε.Ε. με την Τυ-
νησία και την Αίγυπτο για συγκρά-
τηση των ροών, ή διασύνδεση των
υφιστάμενων χορηγήσεων με υπο-
χρεώσεις που θα πρέπει να εκπλη-
ρώνει η Βηρυτός.

Οι συζητήσεις μέχρι την Παρα-
σκευή –που γίνονταν σε επίπεδο
ΠτΔ-προέδρου Κομισιόν καθώς και
ΥΠΕΣ-επιτρόπου μετανάστευσης–
περιστρέφονταν γύρω από την προ-

ώθηση ενός νέου κονδυλίου για την
ασφάλεια της χώρας, καθώς και στή-
ριξη ενόψει της συζήτησης που θα
είχαν Χριστοδουλίδης-Φον ντερ
Λάιεν την Κυριακή στην Αθήνα και
των επαφών της κυπριακής αντι-
προσωπείας που θα βρεθεί τη Δευ-
τέρα στη Βηρυτό. Ένα από τα αι-
τήματα της Κύπρου είναι και η ενερ-
γότερη εμπλοκή του Frontex, ο οποί-
ος ωστόσο θεωρεί, όπως ανέφερε
στην «Κ» ο εκπρόσωπος της ευρω-
παϊκής συνοριοφυλακής και ακτο-
φυλακής, ΚρίστοφΜπορόφσκι, πως
«σε αυτό το στάδιο είναι πολύ νωρίς
να καθορίσουμε κατά πόσο η πα-
ρατηρούμενη αύξηση στις αφίξεις
αποτελεί προσωρινή αύξηση ή μα-
κροπρόθεσμη τάση».Ο κ. Μπορόφκ-
σισημείωσε πως ο Frontex συνεχίζει
να εστιάζει στη στήριξη της διαχεί-
ρισης των παράτυπων αφίξεων από
την Κύπρο, επισημαίνοντας ωστόσο
πως «αυτή τη στιγμή, ο Frontex δεν
παρέχει απευθείας θαλάσσια υπο-
στήριξη».Τα κύρια εργαλεία πάντως
της Ε.Ε. για διαχείριση της κατά-
στασης είναι αυτά που καταγρά-
φονται στο Σχέδιο Δράσης για τη
Μεταναστευτική Οδό της Ανατολι-
κής Μεσογείου που δημοσιοποι-
ήθηκε τον Οκτώβριο. Η Ε.Ε. θεωρεί
πως η εφαρμογή του σχεδίου έχει
επιφέρει τη μείωση που παρατηρή-
θηκε στις αφίξεις στις ελεύθερες
περιοχές μέσω της Πράσινης Γραμ-
μής. Η ενίσχυση της παρακολού-
θησης της κατάστασης στα θαλάσ-
σια σύνορα σε συνεργασία με τον
Frontex είναι και ένα από τα κλειδιά
όσον αφορά την Ε.Ε.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η παρένθεση που άνοιξε το περα-
σμένο καλοκαίρι στο μεταναστευ-
τικό πρόβλημα που αντιμετωπίζει
η Κύπρος πρέπει να θεωρείται κλει-
στή οκτώ μήνες μετά, σύμφωνα με
τα στοιχεία που εξασφάλισε η «Κ»
μέχρι την περασμένη Πέμπτη 4
Απριλίου. Με μια απλή ματιά στους
πίνακες με τις νέες αφίξεις γίνεται
αντιληπτό πως μόνο για το πρώτο
τρίμηνο της τρέχουσας χρονιάς οι
παράνομοι μετανάστες που έφθα-
σαν στην Κύπρο ξεπερνούν κατά
πολύ τα αντίστοιχα νούμερα προ-
ηγούμενων χρόνων. Επίσης, ένα
άλλο ενδιαφέρον στοιχείο είναι πως
η «τρύπα» της Πράσινης Γραμμής
έκλεισε σε σημαντικό βαθμό, ωστό-
σο την ίδια ώρα αυξήθηκαν τα πο-
σοστά των παράνομων αφίξεων διά
θαλάσσης. Η κατάσταση που έχει
δημιουργηθεί πιέζει αφόρητα την
κυβέρνηση, η οποία στην παρούσα

φάση ανησυχεί έντονα για έκρηξη
ανθρωπιστικής κρίσης εντός και
εκτός δομών υποδοχής και φιλοξε-
νίας μεταναστών. Προς την κατεύ-
θυνση αυτή το πρώτο μέλημα, όπως
προκύπτει, είναι η αποτροπή ενός
τέτοιου ενδεχόμενου με την αύξηση
της χωρητικότητας των υποδομών
για να καλυφθεί το κύμα ροών και
να σημειωθεί ύφεση.

Τα νούμερα
Το πρώτο τρίμηνο του 2024 μπο-

ρεί να συγκριθεί μόνο με το αντί-
στοιχο του 2022. Όπως φαίνεται
στον σχετικό πίνακα με τα επίσημα
στοιχεία των μεταναστευτικών ρο-
ών, το σύνολο των παράνομων αφί-
ξεων της φετινής χρονιάς σχεδόν
έχει ξεπεράσει τις αντίστοιχες ροές
του 2023, ενώ βρίσκεται σε κοντινή
απόσταση από τις ροές του 2022.
Αυτό που έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον
είναι οι «πύλες» εισόδου των με-
ταναστών στην Κυπριακή Δημο-
κρατία. Εκεί όπου η Πράσινη Γραμ-
μή ήταν ο μεγάλος βραχνάς, η ει-
κόνα διαφοροποιήθηκε άρδην για

το 2024. Τόσο το πρώτο τρίμηνο
του 2022 όσο και του 2023 οι αφίξεις
από θαλάσσης ανερχόντουσαν σε
διψήφιο νούμερο. Το πρώτο τρίμηνο
του 2024 οι αφίξεις από θαλάσσης
εκτοξεύθηκαν στις 2.522, διπλάσιες
σχεδόν από αυτές της Πράσινης
Γραμμής. Αν υπάρχει κάτι που κι-
νείται προς τη θετική κατεύθυνση
είναι οι επιδόσεις στο κομμάτι των
αναχωρήσεων (απελάσεις, εθελού-
σιες επιστροφές, οικειοθελείς απο-
χωρήσεις). Μέχρι τις 31 Μαρτίου
2024 την Κύπρο εγκατέλειψαν 2.891
παράνομοι μετανάστες. Από ενάρ-
ξεως του προγράμματος πραγμα-
τοποιήθηκαν 1.884 μετεγκαταστά-
σεις. Για το πρώτο τρίμηνο του
2024 πραγματοποιήθηκαν 126 με-
ταφορές σε άλλα κράτη-μέλη της
Ε.Ε. με την επόμενη μεταφορά (134
άτομα) να προγραμματίζεται για
τις 18 Απριλίου 2024.

Οι υποδομές
Το σύστημα υποδομών που αφο-

ρά μετανάστες περιλαμβάνει τρία
κέντρα τα οποία εξυπηρετούν τις

ανάγκες υποδοχής και φιλοξενίας
μεταναστών. Ένα σύστημα το
οποίο σε κάποιες περιπτώσεις βρί-
σκεται στα όριά του και σε κάποιες
άλλες τα έχει ξεπεράσει. Στο υπο-
θετικό σενάριο που η κατάσταση
δεν επιδεινωθεί περαιτέρω το με-
γαλύτερο πρόβλημα εντοπίζεται
στο Κέντρο Πρώτης Υποδοχής
«Πουρνάρα» στην Κοκκινοτριμιθιά,
όπου παραπέμπονται όλα τα άτομα
που εισέρχονται στη Δημοκρατία
παράτυπα για σκοπούς δημόσιας
ασφάλειας και υγείας, για εκτέλεση
των πρότυπων διαδικασιών λει-
τουργίας (δακτυλοσκοπήσεις, ανα-
κριτικοί έλεγχοι, ιατρικές εξετάσεις

για μεταδιδόμενα νοσήματα) με
μέσο όρο παραμονής τις 15 ημέρες.
Η δυναμικότητα του κέντρου είναι
η φιλοξενία 800 ατόμων. Μέχρι τις
4 Απριλίου 2024 στο κέντρο βρι-
σκόντουσαν 1.281 άτομα. Το κέντρο
βρίσκεται σε διαδικασία αναβάθ-
μισης με απευθείας ανάθεση από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προς τον
Διεθνή Οργανισμό Μετανάστευσης
Ελλάδας και τη μερική στήριξη του
EUAA (European Union Agency for
Asylum) σε προκατασκευασμένες
μονάδες, με 100% χρηματοδότηση
και αναμένεται να ολοκληρωθεί το
2024 με χωρητικότητα μέχρι 2.000
άτομα και επιπλέον χώρων έκτα-

κτων μαζικών ροών. Η δεύτερη ση-
μαντική υποδομή βρίσκεται στην
Κοφίνου και αφορά αιτητές Διε-
θνούς Προστασίας, δηλαδή πρό-
σωπα που έχουν αφιχθεί στην Κύ-
προ παράνομα και έχουν λάβει το
καθεστώς προστασίας επειδή κιν-
δυνεύουν στηχώρα τους. Το κέντρο
λειτουργεί από το 2004 και η μέγι-
στη διάρκεια παραμονής είναι οι
έξι μήνες. Εδώ οι αντοχές του κέν-
τρου είναι σε οριακό σημείο. Το
κέντρο είναι δυναμικότητας 400
κλινών, φιλοξενώντας αυτή την
περίοδο 290 άτομα. Λαμβάνοντας
υπόψη τα επίσημα στοιχεία που
δείχνουν ότι το 83% των αφίξεων
για το πρώτο τρίμηνο του 2024
ήταν Σύροι, που απολαμβάνουν
καθεστώς διεθνούς προστασίας
και εδώ η κατάσταση αναμένεται
να είναι πιεστική. Το κέντρο βρί-
σκεται σε φάση αναβάθμισης και
επέκτασης της χωρητικότητας σε
750 κλίνες.

Το τρίτο κέντρο φιλοξενίας βρί-
σκεται στη Μενόγεια. Σε αυτό φι-
λοξενούνται 207 αιτητές διεθνούς

προστασίας. Και στο συγκεκριμένο
κέντρο πραγματοποιούνται εργα-
σίες αναβάθμισης. Η δυναμικότητα
του κέντρου θα αυξηθεί σε 1.000
κλίνες και σε αυτό θα διαμένουν
αιτητές διεθνούς προστασίας, των
οποίων η αίτησή τους έχει απορ-
ριφθεί πρωτοβάθμια. Παράλληλα
δημιουργείται και Προαναχωρη-
σιακό Κέντρο χωρητικότητας 800
ατόμων.

Διαχείριση των ροών
Το δεύτερο σημαντικό ζήτημα

που θα πρέπει να διαχειριστεί η
κυβέρνηση αφορά την ουσία του
προβλήματος. Στη σύσκεψη που
πραγματοποιήθηκε στο Προεδρικό
παρουσιάσθηκαν διάφορες επιλογές
που υπάρχουν κάποιες εξ αυτών
και από τη εμπειρία άλλων χωρών
της περιοχής με το ίδιο πρόβλημα.
Αυτό το οποίο προκύπτει είναι πως
η Δημοκρατία δεν έχει επιλογές
αποτροπής των παράνομων ροών
παρά μόνο διαχείρισής τους, όταν
εισέλθουν στα όρια ευθύνης της
Δημοκρατίας. Με βάση διεθνείς
συνθήκες και η Κύπρος είναι υπο-
χρεωμένη να προσφέρει προστασία
σε πρόσωπα η ζωή των οποίων βρί-
σκεται σε κίνδυνο. Επίσης, ο Λί-
βανος, με τον οποίο υπήρχε άτυπη
συμφωνία, αρνείται να δεχθεί επι-
στροφή προσφύγων που ήλθαν
στην Κύπρο. Μάλιστα, τον περα-
σμένο Φεβρουάριο οι Αρχές του
Λιβάνου δεν επέτρεψαν σε σκάφος
της λιμενικής Αστυνομίας που πραγ-
ματοποιούσε επιχείρηση επιστρο-
φής 116 μεταναστών την είσοδο
στα χωρικά του ύδατα. Οι επιλογές
που υπάρχουν και έτυχαν εξέτασης
είναι: 

- Η συνέχιση των προσπαθειών
ευόδωσης του στόχου έκφρασης
της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης.

- Να συνεχιστούν οι διακριτικές
κινήσεις για αποσυμφόρηση της
κατάστασης με άλλα κράτη-μέλη
της Ε.Ε.

- Να αναβαθμιστεί το στάτους
του Λιβάνου για αντιμετώπιση της
παράνομης μετανάστευσης.

Η Λευκωσία επιδιώκει, επίσης,
την αύξηση της επιτήρησης από
πλευράς Λιβάνου, με τη συμβολή
του Frontex, και κατ’ επέκταση να
αποτρέπεται ο απόπλους σκαφών,
έτσι ώστε να τύχει διαχείρισης το
πρόβλημα εν τη γενέσει του. Ως
επιλογή υπάρχει και η αναθεώρηση
της επιδοματικής πολιτικής στους
μετανάστες. Ωστόσο, εκφράζονται
προβληματισμοί για έκρηξη του
φαινόμενου της επαιτείας και πρό-
κλησης ευρύτερων κοινωνικών
προβλημάτων. 

Δύσκολη εξίσωση οι ασφαλείς περιοχές Συρίας
Πιάστηκαν εξ απροόπτου και οι Βρυξέλλες από την αύξηση αφίξεων από τον Λίβανο, προκρίνουν κονδύλια

<<<<<<<

Εκπρόσωπος του
Frontex σημείωσε στην
«Κ» πως είναι νωρίς
να πούμε αν πρόκειται
για παροδική αύξηση
ή μακροπρόθεσμη τάση.

Το νέο πακέτο για τη μετανάστευση και το άσυλο που ψηφίζεται από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο την Τετάρτη προβλέπει την δημιουργία κοινού καταλό-
γου ασφαλών τρίτων χωρών, ο οποίος θα διέπεται από αυστηρά και συγκε-
κριμένα κριτήρια.

Με λιγοστές επιλογές
για τις παράνομες ροές

Δεμένα τα χέρια της Κυπριακής Δημοκρατίας, η οποία τρέχει
να προλάβει ανθρωπιστική κρίση στις υποδομές φιλοξενίας

Με βάση επίσημα στοιχεία το 2024 παρουσιάζεται ως η χειρότερη χρονιά τα τελευταία δύο χρόνια από πλευράς παράνομων αφίξεων, με τις
αφίξεις από τα Κατεχόμενα να έχουν μειωθεί σημαντικά και από θαλάσσης να έχουν αυξηθεί κατακόρυφα.

Έτος Διά Θαλάσσης Πράσινη Γραμμή Σύνολο

2021 (σύνολο) 721 11.564 12.285

1-3/2022 21 4.420 4.441

2022 (σύνολο έτους) 937 16.501 17.438

1-3/2023 78 2.656 2.734

2023 (σύνολο έτους) 4.259 6.732 1.0991

2024 (μέχρι 4/4) 2.522 1.008 3.530

<<<<<<

Σε οριακό σημείο βρί-
σκονται και οι δυνατότη-
τες των υποδομών φιλο-
ξενίας μεταναστών. Τα
στοιχεία δείχνουν πως
το κέντρο «Πουρνάρα»
έχει ξεπεράσει τα όρια
χωρητικότητάς του. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Πόσο μπορεί και πόσο επιθυμεί η
Ε.Ε. να παρέμβει σε ένα κράτος
που κατηγορείται για διαφθορά και
κακοδιαχείριση, το οποίο είναι ου-
σιαστικά ακέφαλο, χωρίς πρόεδρο
εδώ και ενάμιση χρόνο, ενώ τα αν-
τίπαλα στρατόπεδα εντός του Κοι-
νοβουλίου της χώρας ερίζουν προ-
ωθώντας τη δική τους ατζέντα και
τα δικά τους συμφέροντα, περι-
λαμβανομένης και της πολιτικής
πτέρυγας της ακραίας, ισλαμικής
οργάνωσης Χεζμπολάχ» (σ.σ. της
οποίας η παραστρατιωτική πτέρυγα
περιλαμβάνεται στη λίστα τρομο-
κρατικών οργανώσεων της Ε.Ε.); 

«Ο Λίβανος», περί ου ο λόγος,
«βρίσκεται σε μια ανεξέλεγκτη πο-
ρεία (loose cannon) δεδομένων των
πολιτικών, κοινωνικών και τερά-
στιων οικονομικών προβλημάτων
που αντιμετωπίζει» ανέφερε χαρα-
κτηριστικά στην «Κ» ευρωπαϊκή
πηγή, εκφράζοντας «εντονότατες
επιφυλάξεις» για τη δυνατότητα
αλλά και την προθυμία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης να παρέμβει «κα-
ταλυτικά» και να αναστρέψει μια
αρνητική πορεία πολλών χρόνων,
η οποία όπως ανέφερε, «προσομοι-
άζει με βραδυφλεγή βόμβα. Εάν

εκραγεί», πρόσθεσε η ίδια πηγή,
«πέραν της γενικευμένης κατα-
στροφής στη Μέση Ανατολή και
μιαςπολεμικήςσύρραξηςτεραστίων
διαστάσεων Ισραήλ-Χεζμπολάχ,
θα συμπαρασύρει, μεταξύ άλλων,
μεγάλο αριθμό Σύρων προσφύγων,
από τα 2 περίπου εκατομμύρια που
υπολογίζεται ότι βρίσκονται σήμερα
στη χώρα. Οδηγώντας τους να εγ-
καταλείψουν τον Λίβανο και να
αναζητήσουν ασφαλές καταφύγιο,
με πρώτο στη λίστα την Κύπρο,
που βρίσκεται σε απόσταση 200
περίπου χιλιομέτρων. Κι αυτό είναι
κάτι που ουδείς θα επιθυμούσε»,
συμπλήρωσε η ίδια πηγή.

Η τάση φυγής των Σύρων προ-
σφύγων από τον Λίβανο είναι άλ-
λωστε προφανής, ακόμη και χωρίς
τη γενίκευση της κρίσης που θα
επέφερε μια ενδεχόμενη εμπλοκή
του Ισραήλ και της Χεζμπολάχ σε

ευρείας κλίμακας σύρραξη, σε συ-
νέχεια όσων λαμβάνουν χώρα στη
Γάζα.

Οι αριθμοί των Σύρων προσφύ-
γων που εγκατέλειψαν τον Λίβανο
και έφτασαν στην Κύπρο την τε-
λευταία εβδομάδα, είναι ενδεικτικοί
της κατάστασης και γι’ αυτό σή-
μαναν συναγερμό στη Λευκωσία.
Οδηγώντας την κυβέρνηση να ζη-
τήσει για «τέταρτη φορά» τις τε-
λευταίες μέρες την παρέμβαση της
Κομισιόν και τον πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη να έχει επιδιώξει συνάν-
τηση σήμερα στην Αθήνα, με την
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, για το
προσφυγικό/μεταναστευτικό, ενώ
αναμένεται να μεταβεί και στον
Λίβανο, αύριο Δευτέρα. 

Στόχος της Λευκωσίας, όπως
λέχθηκε από αρμόδια χείλη, είναι
τα ευρωπαϊκά κονδύλια που διατί-
θενται προς τον Λίβανο να συνδε-

θούν με τη συγκράτηση των ροών
Σύρων προσφύγων, ώστε η Ε.Ε. να
πειθαναγκάσει τη χώρα να ενερ-
γοποιηθεί προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Ωστόσο, τα πράγματα είναι
μάλλον πολύ πιο σύνθετα, και η
διασύνδεση που επιθυμεί η Λευ-
κωσία προσκρούει σε τρία αντικει-
μενικά προβλήματα:

1) Το ύψος των ευρωπαϊκών κον-
δυλίων που έχουν διατεθεί προς
τον Λίβανο, σε δεκατετραετή ορί-
ζοντα, από το 2011, κυμαίνεται
πέριξ των3 δισεκατομμυρίων ευρώ,
ένα ποσό που θεωρείται τόσο μικρό,
όσο και η αντίστοιχη σήμερα επιρ-
ροή της Ε.Ε. προς τη Βηρυτό. Σύμ-
φωνα με την ίδια την Ε.Ε., διατέ-
θηκαν μόλις 670 εκατ. ευρώ σε δι-
μερή βοήθεια, 1,5 δισ. ευρώ για
τους Σύρους πρόσφυγες, ως επίσης
και 860 εκατ. σε ανθρωπιστική βοή-
θεια ως απάντηση στις πιο επεί-

γουσες ανάγκες των προσφύγων
από τη Συρία και των ευάλωτων
Λιβανέζων, σε βάθος δεκατεσσάρων
ετών. 

2) Τα κοινοτικά αυτά κονδύλια
κρίνονται «ανεπαρκή» για την ίδια
τη Βηρυτό όπως αφέθηκε να διαρ-
ρεύσει και προς τις Βρυξέλλες τα
τελευταία 24ώρα. Κατά συνέπεια,
εκτιμάται ότι στερούν τη δυνατό-
τητα εκδήλωσης πειστικής και κα-
ταλυτικής παρέμβασης από την
Ε.Ε. προς τον Λίβανο. Σύμφωνα
λοιπόν με όσα έχουν διαρρεύσει,
«ο Λίβανος ορέγεται πολύ περισ-
σότερα». Και εμφανίζεται να φλερ-
τάρει με το μοντέλο στήριξης που
εξασφάλισε η Τουρκία από την Ε.Ε.
για τους Σύρους πρόσφυγες που
φιλοξενεί στο δικό της έδαφος. Από
το 2016, η Ε.Ε. διέθεσε προς την
Άγκυρα 9 σχεδόν δισ. ευρώ, για
τους Σύρους πρόσφυγες, ενώ ο Ερν-

τογάν έχει κατορθώσει να επιβάλει
προς την Ευρώπη μια «οικονομική
σχέση ανοικτού τέλους», στο πλαί-
σιο της οποίας, τα κράτη-μέλη πλή-
ρωναν, πληρώνουν και θα πληρώ-
νουν, όσο η Άγκυρα συνεχίζει να
φιλοξενεί Σύρους πρόσφυγες. Αυτό
προφανώς το τουρκικό μοντέλο,
με τα υψηλά κονδύλια της Ε.Ε., φαί-
νεται να έχει ανοίξει την όρεξη του
Λιβάνου, ενώ «κάποιοι» δεν διστά-
ζουν να επιστρατεύσουν τα τερά-
στια κοινοτικά κονδύλια που έχουν
διατεθεί προς την Ουκρανία (!),
«προκειμένου η Ε.Ε. να έχει λόγο
στη χώρα αυτή». Μια διασύνδεση
πάντως που προφανώς επιχειρείται
για σημειολογικούς ή/και για δια-
πραγματευτικούς ενδεχομένως λό-
γους και όπως έλεγαν στην «Κ» κύ-
κλοι στις Βρυξέλλες «δεν συμβαδίζει
με την κοινή λογική, καθώς αφορά
εντελώς διαφορετικά ζητήματα και

συνεπώς είναι άνευ αντικειμένου». 
3) Το τρίτο πρόβλημα που αντι-

μετωπίζει η Κύπρος, είναι η αμφι-
λεγόμενη πολιτική βούληση της
Ε.Ε. να βάλει βαθιά το χέρι στην
τσέπη, προκειμένου να υιοθετηθεί
και στην περίπτωση του Λιβάνου
ένα μοντέλο ανάλογο με αυτό της
Τουρκίας, για τη διαχείριση του
ζητήματος των Σύρων προσφύγων,
οι οποίοι, αν οδηγηθούν σε φυγή,
θα καταλήξουν στην Κύπρο και
όχι στην υπόλοιπη Ευρώπη. Αυτός
είναι ένας από τους λόγους για
τους οποίους εκτιμάται ότι «η Ε.Ε.
δεν καίγεται στην περίπτωση του
Λιβάνου, όπως καιγόταν στην πε-
ρίπτωση της Τουρκίας», από την
οποία οι Σύροι πρόσφυγες μπο-
ρούσαν να κατακλύσουν όλη την
Ε.Ε. Ένας ακόμη λόγος που, όπως
λέγεται, «ενδέχεται να θεωρηθεί
αποτρεπτικός για κάποιες ευρω-
παϊκές χώρες», ώστε να βάλουν το
χέρι βαθιά στην τσέπη, είναι το
γεγονός ότι Λίβανος δεν αποτελεί
το πορτρέτο «κράτους δικαίου»,
στο οποίο κάποιος θα εμπιστευόταν
τη διαχείριση δισεκατομμυρίων
ευρώ. Άλλωστε, η κακοδιαχείριση
και η διαφθορά έχουν ριζώσει στη
χώρα εδώ και αρκετά χρόνια. Κοι-
νοτική πηγή, με άριστη γνώση του
θέματος, ανέφερε μάλιστα στην
«Κ» ότι «ακόμη κι αν υποθέσουμε
ότι σύντομα και με συνοπτικές δια-
δικασίες η Ευρωπαϊκή Ένωση απο-
φασίσει σε επίπεδο κρατών-μελών
να υλοποιήσει στην περίπτωση
του Λιβάνου ένα τέτοιο μοντέλο
στήριξης των Σύρων προσφύγων,
όπως αυτό στο οποίο αναφέρεστε
(σ.σ. Τουρκία), θα απαιτηθεί αρ-
κετός χρόνος διαβουλεύσεων για
να καταστεί πράξη, με ό,τι αυτό
συνεπάγεται. Και πάντοτε, υπό
την προϋπόθεση ότι θα υπάρξει η
απαραίτητη πολιτική βούληση από
όλα τα μέρη».

Δεν είναι προφανώς τυχαίο ότι
ο αντιπρόεδρος της Κομισιόν Μαρ-
γαρίτης Σχοινάς, πριν από μερικές
μέρες και ενώ βρισκόταν στην Κύ-
προ, επιδόθηκε στην απονομή ευ-
σήμων, άνευ ουσίας. Αρκέστηκε
να υποστηρίξει ότι η Κύπρος είναι
πρωταθλήτρια Ευρώπης στις επι-
στροφές μεταναστών. Στο ζήτημα
του Λιβάνου, για το οποίο καίγεται
η Λευκωσία, ανέφερε απλώς ότι η
Ε.Ε. πρέπει να προχωρήσει σε συμ-
φωνία με τον Λίβανο, υιοθετώντας
ανάλογη προσέγγιση με αυτήν που
επιδείχθηκε για την Αίγυπτο και
την Τυνησία, σημειώνοντας ωστόσο
ότι για να γίνει κάτι τέτοιο θα πρέπει
να σταθεροποιηθούν οι παράμετροι
αυτής της συμφωνίας, κάτι που
απαιτεί ιδιαίτερη προεργασία. Η
εκπρόσωπος της Κομισιόν αρκέ-
στηκε να αναφέρει ότι δρομολο-
γείται πακέτο χρηματοδότησης
της ασφάλειας στον Λίβανο, εντός
του 2024, ενώ παρέπεμψε στο υφι-
στάμενο πρόγραμμα διαχείρισης
συνόρων της χώρας που χρηματο-
δοτείται από την Ε.Ε., με ποσό μόλις
7 εκατομμυρίων ευρώ. 

Η τραγική οικονομική κατάσταση
έχει καταστήσει τον Λίβανο ως τη
χώρα υψηλότερου κινδύνου στον
κόσμο για τους επενδυτές, σύμφωνα
με το πρακτορείο Bloomberg, πα-
ραπέμποντας στη χρεοκοπία του
2020 και στις συνέπειές της. Οι Αρ-
χές του Λιβάνου αναμένουν το Διε-
θνές Νομισματικό Ταμείο να εκτα-
μιεύσει δάνειο ύψους 3 δισ. δολα-
ρίων, κάτι που το ΔΝΤ συνδέει με
μεταρρυθμίσεις, υποδεικνύοντας
ότι η Βηρυτός είναι «πολύ αργή»
στην υλοποίησή τους. Όλα αυτά
υπό το φως της ελεύθερης πτώσης

της λίρας, που είχε απωλέσει το
90% και πλέον της αξίας της το
2019 αλλά και των απίστευτων τι-
μών του πληθωρισμού που φέρεται
να έχει ξεπεράσει το 222% το 2023.

Η πολιτική κατάσταση δεν είναι
καλύτερη. Η θέση του προέδρου
της Δημοκρατίας, που κατά συν-
θήκηανήκει σε χριστιανόμαρωνίτη
και αποτελεί την ανώτατη αρχή
του κράτους, είναι κενή από την
31η Οκτωβρίου 2022. Παρά τις εκ-
κλήσεις των ΗΠΑ και άλλων χωρών
για συναίνεση και πλήρωση της
θέσης του προέδρου, τα πολιτικά

κόμματα στη Βουλή έχουν δική
τους ατζέντα και φέρονται να βά-
ζουν πάνω από όλα τα δικά τους
συμφέροντα, με ό,τι αυτό συνεπά-
γεται. Στη θέση του πρωθυπουργού,
που ανήκει πάντοτε σε σουνίτη
μουσουλμάνο, βρίσκεται ο Νατζίμπ
Μικάτι από τον Σεπτέμβριο του
2021, ενώ το πολιτικό σκηνικό στη
Βουλή είναι κατακερματισμένο. 

Μεταξύ των κοινοβουλευτικών
κομμάτων είναι και η πολιτική πτέ-
ρυγα της ακραίας, ισλαμιστικής
οργάνωσης, Χεζμπολάχ, το παρα-
στρατιωτικό κομμάτι της οποίας

θεωρείται τρομοκρατική οργάνωση
από την Ε.Ε. και βρίσκεται στη
λίστα ευρωπαϊκών κυρώσεων. Η
Χεζμπολάχ στηρίζεται οικονομικά
από το Ιράν και οι καθημερινές
συγκρούσεις με το Ισραήλεκτιμάται
ότι πιθανόν να οδηγήσουν σε μια
ευρείας κλίμακας πολεμική σύρ-
ραξη, γενικεύοντας την κρίση στη
Μέση Ανατολή, με ό,τι αυτό συνε-
πάγεται. Σημειώνεται ότι οι παρα-
στρατιωτικές ομάδες της Χεζμπολάχ
εκπαιδεύτηκαν από τμήμα των
«Φρουρών της Ισλαμικής Επανά-
στασης», του ιρανικού στρατού. 

Το απόλυτο χάος με αριθμούς

Στη θέση του πρωθυπουργού του Λιβάνου, που ανήκει πάντοτε σε σουνίτη
μουσουλμάνο, βρίσκεται ο Νατζίμπ Μικάτι από τον Σεπτέμβριο του 2021.

Βραδυφλεγής βόμβα
Λιβάνου Vs Κύπρου

Περιορισμένη η άμεση επιρροή της Ε.Ε. προς τη Βηρυτό,
η οποία φλερτάρει με δώρα στα πρότυπα Τουρκίας 

Πρόβλημα που αντιμετωπίζει η Κύπρος, είναι η αμφιλεγόμενη πολιτική βούληση της Ε.Ε. να βάλει βαθιά το χέρι στην τσέπη, προκειμένου να
υιοθετηθεί και στην περίπτωση του Λιβάνου ένα μοντέλο ανάλογο με αυτό της Τουρκίας.

<<<<<<

Το ύψος των ευρωπαϊ-
κών κονδυλίων που
έχουν διατεθεί προς
τον Λίβανο, σε δεκατε-
τραετή ορίζοντα, από
το 2011, κυμαίνεται
πέριξ των 3 δισεκατομ-
μυρίων ευρώ, ένα ποσό
που θεωρείται τόσο μι-
κρό, όσο και η αντίστοι-
χη σήμερα επιρροή της
Ε.Ε. προς τη Βηρυτό.

ΚΥ
Π

Ε

ΚΥ
Π

Ε
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν την περασμένη βδομάδα η
πρόεδρος του Ευρωκοινοβουλίου
ΡομπέρταΜέτσολαβρισκόταν στην
Κύπρο, ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας ανέφερε στις κοινές τους δη-
λώσεις πως το δικό του προσωπικό
στοίχημα για τις εκλογές του Ιουνίου
είναι η αυξημένη συμμετοχή των
Κύπριων πολιτών, δεδομένου ότι
η Κύπρος γιορτάζει τα 20 χρόνια
από την ένταξή της στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Ήταν μία δήλωση
που είχε ξεχωριστό ενδιαφέρον,
όχι μόνο γιατί εγείρονταν ερωτή-
ματα γύρω από το πώς ένας κομ-
ματικά ορφανός πρόεδρος, χωρίς
τον αντίστοιχο οργανωτικό μηχα-
νισμό μπορεί να πετύχει την αυ-
ξημένη προσέλευση ψηφοφόρων.
Είχε ιδιαίτερο ενδιαφέρον όμως
και γιατί επανήλθε στο προσκήνιο
η συζήτηση που ανακινείται εδώ
και λίγο καιρό στα πολιτικά πηγα-
δάκια, για το πώς θα κινηθεί ο Νίκος
Χριστοδουλίδης στις επικείμενες
εκλογές και κυρίως ποιο αποτέλε-
σμα θα τον ενισχύσει πολιτικά.

Η αλήθεια είναι πως σε αυτή τη
διπλή εκλογική μάχη, θα κληθεί
να ισορροπήσει σε ένα ιδιαίτερα
περίπλοκο πολιτικό σκηνικό με
στόχο τα εξής:

• Να αποφευχθεί ένα καλό πο-

σοστό για τον ΔΗΣΥ, χωρίς ωστόσο
να οδηγηθεί στη συντριβή.

• Να διατηρήσει –τουλάχιστον
το μεγαλύτερο από τα τρία κόμματα
της συγκυβέρνησης ΔΗΚΟ– τα πο-
σοστά του. 

• Να εκλεγούν πρόσωπα που
τον στήριξαν στον προεκλογικό
στις δημοτικές εκλογές. 

Το πώς αυτό θα διασφαλίσει τα
παραπάνω είναι ένα ζήτημα ανοι-
κτό, καθώς ο Νίκος Χριστοδουλίδης
δεν έχει την οργανωτική υποδομή
για να δουλέψει προς αυτή την κα-
τεύθυνση, ούτε τους υπουργούς
που έχουν την προσωπικότητα και
δυναμική ώστε να επηρεάσουν ένα
σημαντικό ακροατήριο προς συγ-
κεκριμένη κατεύθυνση. Έστω κι
αν ο ίδιος προσπαθεί με κάποιο
τρόπο να ενεργοποιήσει υποστη-
ρικτές του και εθελοντές στο επι-
τελείο του το τελευταίο διάστημα,
τα πράγματα δεν είναι τόσο εύκολα.
Δεν είναι μόνο το γεγονός ότι λείπει
το κίνητρο, ότι η δυναμική που
υπήρχε προεκλογικά έχει ξεφου-
σκώσει, αλλά και πρακτικά θέματα.
Ο οργανωτικός του επιτελείου του,

Παναγιώτης Παλατές, έχει διοριστεί
πλέον Επίτροπος του Πολίτη, ενώ
άλλα μέλη του επιτελείου που θα
μπορούσαν να κινηθούν προς αυτή
την κατεύθυνση, είτε βρίσκονται
στο υπουργικό σχήμα, όπως για
παράδειγμα ο Γιάννης Παναγιώτου,
η Μαριλένα Ευαγγέλου, και η Τζόζι
Χριστοδούλου, με τον Χαράλαμπο
Χαραλάμπους στο Προεδρικό. Αυτό
που μπορεί να κάνει ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας είναι να αποφευχ-
θούν λάθη και πολιτικές που μπορεί
να στοιχίσουν προεκλογικά στον
Ενδιάμεσο, αλλά να δοθούν μέτρα
και κίνητρα που να βελτιώσουν
την εικόνα της κυβέρνησης. Κάτι
τέτοιο όπως σημειώνεται είναι αρ-
κετό, και αν δεν καταφέρει να ενι-
σχύσει τα συγκυβερνώντα κόμματα
τουλάχιστον δεν θα τους προκα-
λέσει δυσάρεστες εκπλήξεις. 

Το δίκοπο μαχαίρι
Το δίκοπο μαχαίρι βεβαίως για

τον Πρόεδρο είναι το εκλογικό απο-
τέλεσμα του Συναγερμού και οι
προεκτάσεις που θα έχει αυτό το
αποτέλεσμαγια τον ίδιο. Προφανώς

δεν ευνοεί την κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη και τον ίδιο τον Πρόεδρο
προσωπικά, ένα πολύ καλό αποτέ-
λεσμα του ΔΗΣΥ. Δεν είναι μόνο
ότι έτσι ενισχύεται πολιτικά η κύρια
πλέον αντίπαλός του για το 2028,
η Αννίτα Δημητρίου, καθώς δεν τί-
θεται θέμα αμφισβήτησής της, αλλά
και το ότι σφραγίζεται με αυτό τον
τρόπο η παραμονή του κόμματος
στην αντιπολίτευση. Ένα καλό απο-
τέλεσμα θα σταματήσει την εσω-
στρέφεια στον ΔΗΣΥ και θα θεω-
ρηθεί η επιβράβευση του Συναγερ-
μού για το ότι τουλάχιστον επίσημα
έμεινε εκτός κυβέρνησης. Ίσως
αυτό να δώσει παράλληλα και αέρα
αυτοπεποίθησης στην Αννίτα Δη-
μητρίου για να ασκήσει εντονότερη
κριτική, την οποία επί του παρόντος
αποφεύγει υπό τη σημαία της ενό-
τητας. Δεν θέλει βεβαίως και μία
συντριβή του Συναγερμού, καθώς
αυτό θα ανακινήσει την εσωστρέ-
φεια και τις φωνές ότι ο ίδιος ευ-
θύνεται για τη διάσπαση του κόμ-
ματος. Ίσως όμως ένα απογοητευ-
τικό αποτέλεσμα για τον ΔΗΣΥ να
επαναφέρει τη συζήτηση σύμπλευ-

σης με την κυβέρνηση, την οποία
και επιδιώκει ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης. Την ίδια στιγμή, ωστόσο,
προκύπτει και ένα ηθικό ζήτημα
για τον ίδιο. Ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας συμμετέχει στο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόμμα, το οποίο, σε μία ιδι-
αίτερα κρίσιμη πολιτική συγκυρία,
του έδωσε τουλάχιστον επικοινω-
νιακά σανίδα σωτηρίας, στηρίζοντας
το «Αμάλθεια». Πρώτα η πρόεδρος
της Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν –για να κάνει παράλληλα και
τον δικό της προεκλογικό– και στη
συνέχεια η πρόεδρος του Ευρωκοι-
νοβουλίου Ρομπέρτα Μέτσολα εξή-
ραν το έργο του ως πρόεδρου της
Δημοκρατίας. Εγείρεται συνεπώς
το ερώτημα αν ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης θα ακολουθήσει αυτό που κά-
νουν όλοι οι αρχηγοί κρατών-μελών
που συμμετέχουν στο ΕΛΚ και κάνει
κάλεσμα ενίσχυσης του ΕΛΚ, στη-
ρίζοντας κατ’ επέκταση τον Δημο-
κρατικό Συναγερμό. 

Το ΕΛΚ ως μήλο της έριδος 
Είναι πάντως ευρέως γνωστό

ότι η συνύπαρξη της κυβέρνησης

Χριστοδουλίδη και του ΔΗΣΥ κάτω
από τη στέγη του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος έχει προκαλέσει
πολλά ζητήματα και έναν επιπλέον
πονοκέφαλο για την ηγεσία της
ευρωπαϊκής πολιτικής ομάδας.

Για το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα
ήταν υψίστης σημασίας η συμμε-
τοχή του Νίκου Χριστοδουλίδη σε
αυτό αντί στο Renew, όπου και
του είχε γίνει παράλληλα πρόταση
να συμμετέχει μετά την εκλογή
του. Και αυτό γιατί η ενίσχυσή
τους στη σκακιέρα μετριέται κυρίως
βάσει των αρχηγών κρατών που
συμμετέχουν στην ομάδα. Αυτή
ακριβώς η επιμονή του ΕΛΚ να
συμμετέχει σε αυτό ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, υπήρξε και η αιτία
πολλών εντάσεων, με την πρόεδρο
του ΔΗΣΥ να δυσφορεί ανοικτά
για την ευνοϊκή μεταχείριση της
οποίας τυγχάνει ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας από την ομάδα στην
οποία ανήκει.

Δεν ήταν μόνο η επιστολή που
είχε αποκαλύψει η «Κ» προ μηνών,
όταν η Αννίτα Δημητρίου ζητούσε
από τον Μάρτιν Βέμπερ να μη συμ-
μετέχουν οι υπουργοί του Νίκου
Χριστοδουλίδη στις συνόδους,
υπενθυμίζοντας πως ο ΔΗΣΥ είναι
στην αντιπολίτευση, αλλά και η
πρόσφατη ένταση όταν ο Νίκος
Χριστοδουλίδης –όπως και οι υπό-
λοιποι αρχηγοί κρατών-μελών–
έκανε την ομιλία του στη σύνοδο
του ΕΛΚ και αποχώρησε. Κίνηση
που βρήκε προσβλητική η πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ, Αννίτα Δημητρί-
ου, και έθεσε ζήτημα στον πρόεδρο
του ΕΛΚ. Σε αυτό το εκρηκτικό

σκηνικό και με δεδομένη τη στή-
ριξη που δέχεται ο πρόεδρος από
το ΕΛΚ, εγείρεται το ερώτημα αν
θα νιώσει την ηθική υποχρέωση
να στηρίξει ανοικτά την ευρωπαϊκή
ομάδα στην οποία συμμετέχει και
που τον στήριξε όλο αυτό το διά-
στημα. Αν θα παρευρεθεί είτε ο
ίδιος είτε υπουργοί του σε εκδη-
λώσεις που θα διοργανώσει προ-
εκλογικά το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμ-
μα, ή αν θα τηρήσει σιγή ιχθύος
για να διατηρήσει άλλες ισορροπίες
και μεταξύ των συγκυβερνώντων
κομμάτων. Αυτό που αναμένεται
από τον Νίκο Χριστοδουλίδη είναι
να ακολουθήσει ένα αφήγημα που
θα βολέψει τόσο το Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόμμα όσο και το ΔΗΚΟ.
Ένα αφήγημα αποτροπής της ενί-
σχυσης της λαϊκίστικης ψήφου και
της Ακροδεξιάς. Το ερώτημα, ωστό-
σο, είναι αφενός αν μπορεί να πεί-
σει και αφετέρου αν θα δημιουρ-
γηθούν νέες αναταράξεις στο κυ-
βερνητικό μέτωπο, δεδομένου ότι
υπογείως το ΕΛΑΜ στήριξε τη δεύ-
τερη Κυριακή οργανωμένα τον Νί-
κο Χριστοδουλίδη. 

Το πώς θα κινηθούν τα κόμματα
και τα ποσοστά που θα λάβουν
εξαρτώνται από μία σειρά παρα-
γόντων. Το τι θα γίνει όμως στις
δημοτικές εκλογές είναι ένα άλλο
μεγάλο κεφάλαιο. Αυτό που θεω-
ρείται βέβαιο είναι πως ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας, έστω και ανεπί-
σημα, θα στηρίξει πρόσωπα που
ήταν κοντά του κατά τη διάρκεια
της προεκλογικής, καθώς αυτό βοη-
θά και το δικό του μέλλον, ίσως και
την επανεκλογή του το 2028. Πυ-
ρήνες που τον στηρίζουν σε τοπικές
και επαρχίες, ενδεχομένως να αν-
τισταθμίσουν σε ένα βαθμό το πρό-
βλημα που του προκαλεί η απουσία
κομματικού μηχανισμού.

Η –έστω και υπόγεια– στήριξη
ανεξάρτητων υποψηφιοτήτων ή
προσώπων που βρίσκονται απέ-
ναντι σε υποψηφίους των συγκυ-
βερνώντων κομμάτων δεν αποκλεί-
εται να δημιουργήσει νέες τριβές.
Είναι δεδομένο, για παράδειγμα,
πως ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
ευνοεί την επανεκλογή του Ανδρέα
Παπαχαραλάμπους στον Δήμο
Στροβόλου. Η πρώτη κυρία, Φιλίππα

Καρσερά, με την οποία διατηρούν
οικογενειακές σχέσεις, είχε συναν-
τηθεί μαζί του σε καφετέρια στον
Στρόβολο τον προηγούμενο μήνα,
ενώ η ένθερμη τοποθέτηση του
Νίκου Χριστοδουλίδη στην εκδή-
λωση που διοργάνωσε τον περα-
σμένο Μάρτιο το Γραφείο του Επι-
τρόπου Προεδρίας με τον Δήμο
Στροβόλου για τις γυναίκες του
1974, δεν πέρασε απαρατήρητη
από τα κομματικά πηγαδάκια.

Όπως λέγεται, άτομα του στενού
περιβάλλοντος του κ. Χριστοδου-
λίδη, όπως ο πρόεδρος ΚΟΑ Γιάννης
Ιωάννου και η στενή συνεργάτιδά
του Πίτσα Ξιουρή, εργάζονται πυ-
ρετωδώς για την επανεκλογή του.
Η τυχόν επανεκλογή Παπαχαρα-
λάμπους επισφραγίζει τη νέα τάξη
πραγμάτων στο πολιτικό σκηνικό,
όπου ανεξάρτητοι υποψήφιοι οι
οποίοι δεν στηρίζονται από τα με-
γάλα κόμματα, μπορούν να διεκ-
δικήσουν και να εκλεγούν. Αναπό-
φευκτα, όμως, θα δημιουργήσει
ζητήματα στο εσωτερικό των κομ-
μάτων είτε εξαιτίας του ότι ενδε-
χομένως να εμπεδωθεί η εντύπωση

πως έκαναν λάθος επιλογή υποψη-
φίου, είτε εξαιτίας των δυσαρεστη-
μένων στελεχών που διεκδίκησαν
και έχασαν και θα επιρρίψουν την
ευθύνη για την ήττα τους στον
Νίκο Χριστοδουλίδη.

Ήδη ο υποψήφιος δήμαρχος για

τον Στρόβολο, που στηρίζεται από
ΔΗΠΑ και ΔΗΣΥ, Χρίστος Τσίγκης,
έχει προειδοποιήσει πως αν αντι-
ληφθεί στήριξη προς τον Παπαχα-
ραλάμπους από το Προεδρικό, θα
αντιδράσει. Η επανεκλογή Παπα-
χαραλάμπους πάντως, είναι κάτι

που ο επιθυμεί ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας παρά τις όποιες επιπτώ-
σεις. Όχι μόνο γιατί είναι ένα δικό
του πρόσωπο, που τον στήριξε μέ-
χρι τέλους στον προεκλογικό του,
επαγγελματικά αποκαθίσταται,
αλλά γιατί αποκτά έναν δικό του
άνθρωπο σε ένα καίριο πόστο.

Αυτό ισχύει και στην περίπτωση
του Κωστάκη Κωνσταντίνου στην
Πάφο, ο οποίος εξακολουθεί να δια-
τηρεί άριστες σχέσεις με τον πρό-
εδρο Χριστοδουλίδη. Αν και η εκλο-
γή Κωνσταντίνου στην περιφέρεια
Πάφου επισφραγίσει τη δυναμική
Χριστοδουλίδη στην επαρχία, οι
αντιδράσεις που θα προκληθούν
κυρίως από τον ανθυποψήφιό του
Χαράλαμπο Πιττοκοπίτη, ο οποίος
θα χρεώσει την ήττα του στο Προ-
εδρικό, θα προκαλέσει νέα εσω-
στρέφεια στο Δημοκρατικό Κόμμα.
Ανάμεσα στους υποψήφιους που ο
Νίκος Χριστοδουλίδης σίγουρα ευ-
νοεί, είναι και ο υποψήφιος για τον
Δήμο Λευκωσίας Νίκος Τορναρίτης.
Είναι γνωστό ότι ο κ. Τορναρίτης
διατηρεί σχέσεις με το Προεδρικό
και θεωρείτο από τις γέφυρες του

προέδρου της Δημοκρατίας εντός
του ΔΗΣΥ. Η διατήρηση ενός φίλα
προσκείμενου προς τον πρόεδρο
συναγερμικού στελέχους στην πο-
λιτική ζωή, όπως είναι ο Νίκος Τορ-
ναρίτης, σίγουρα υποβοηθά και την
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη στο να
διατηρήσει μία επαφή με τον Συ-
ναγερμό. Από την προεκλογική των
τοπικών εκλογών δεν θα πρέπει να
αγνοηθεί και η παρουσία του κυ-
βερνητικού εκπροσώπου Κωνσταν-
τίνου Λετυμπιώτη σε εκδήλωση
του υποψηφίου δημάρχου ανατο-
λικής Πάφου Κυριάκου Χατζηβα-
σίλη. Η κύρια προσπάθεια αυτή τη
στιγμή είναι να υπάρχει ένα υπο-
στηρικτικό προς την κυβέρνηση
πρόσωπο σε κρίσιμα πόστα τοπικών.
Αν λοιπόν κλειδώσει η εκλογή Τορ-
ναρίτησε Λευκωσία, η εκλογή Κων-
σταντίνου στην περιφέρεια της Πά-
φου σε συνδυασμό με τον Κυριάκο
Χατζηβασίλη, και ο Ανδρέας Χαρα-
λάμπους διατηρηθεί στη δημαρχία
του μεγάλου Δήμου Στροβόλου,
εκτιμάται πως θα δώσει ανάσα στην
κυβέρνηση σε μία κρίσιμη πολιτική
καμπή. 

Ο Παπαχαραλάμπους, ο στόχος της Πάφου και η επιλογή Τορναρίτη 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ευνοεί την εκλογή δικών του προσώπων
ωστόσο φαίνεται να υποβαθμίζει τις εσωκομματικές αναταράξεις που θα
υπάρξουν από τους εκλεκτούς των κομμάτων αν νιώσουν πως δουλεύει υπο-
γείως και προσωπικά για τους ανθυποψήφιούς του.

Ενα σταθερό
ΔΗΚΟ 

Όσο όμως κι αν η στάση που
θα τηρήσει απέναντι στον

ΔΗΣΥ και το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόμμα είναι αμφίρροπη, αυτό
που σίγουρα επιθυμεί ο Νίκος
Χριστοδουλίδης και ευνοεί τη
διακυβέρνησή του είναι ένα

καλό αποτέλεσμα για το
Δημοκρατικό Κόμμα. Το ΔΗΚΟ
είναι το μεγαλύτερο κόμμα της
συγκυβέρνησης και μία καλή

παρουσία του στις
ευρωεκλογές στέλνει διπλό

μήνυμα. Αφενός ότι τα
κόμματα που τον στηρίζουν
πάνε καλά, και αφετέρου θα

αποσιωπήσει τις
εσωκομματικές γκρίνιες που
υπάρχουν στο εσωτερικό των

κομμάτων το τελευταίο
διάστημα για τον τρόπο που

πολιτεύεται ο Νίκος
Χριστοδουλίδης. Θα αποτελεί

σίγουρα έναν πονοκέφαλο
λιγότερο, γιατί αν τα άλλα δύο
κόμματα δεν καταφέρουν να

εκλέξουν ευρωβουλευτή ή να
διατηρήσουν τα ποσοστά τους,

δεν θα μπορούν με επιτυχία
να επιρρίψουν ευθύνη για το
κακό αποτέλεσμα στον Νίκο

Χριστοδουλίδη. Αν όμως και το
ΔΗΚΟ οδηγηθεί σε μείωση

ποσοστών, τότε θα
δημιουργηθεί η εικόνα πως

όποιος στηρίζει την παρούσα
κυβέρνηση έχει πολιτικό

κόστος και φθορά. Αν και στο
ΔΗΚΟ απορρίπτουν

αναφανδόν το ενδεχόμενο
αποχώρησης του κόμματος

από την κυβέρνηση μετά από
ένα κακό αποτέλεσμα, η

εσωστρέφεια που θα υπάρχει
σε συνδυασμό με τις

αυξημένες ανταρσίες εντός
της κοινοβουλευτικής ομάδας,

θα δυσκολέψουν ακόμη
περισσότερο το κυβερνητικό
έργο αλλά και την ηγεσία του

Νίκου Χριστοδουλίδη.

Ο πρόεδρος πίσω
από το παραβάν

της κάλπης 
Ποιο αποτέλεσμα συμφέρει τον Νίκο Χριστοδουλίδη - 

Τα πρόσωπα που στηρίζει εμμέσως και οι επόμενες κινήσεις

<<<<<<

Ερώτημα είναι αν ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας
ως μέλος του ΕΛΚ και
ηθικά υποχρεωμένος
από τη στήριξη που έτυ-
χε από τους Ευρωπαίους
αξιωματούχους που
ανήκουν στην ομάδα,
μιλήσει ανοικτά υπέρ
της ενίσχυσής του και
κατ’ επέκταση της ψή-
φου προς τον ΔΗΣΥ.

<<<<<<

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
ευνοεί ένα σταθερό
ΔΗΚΟ καθώς αυτό θα
στείλει το μήνυμα πως
το κόμμα δεν έχει φθαρεί
από τη διακυβέρνηση,
αλλά το αντίθετο. 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης ανέφερε πως είναι προσωπικό του στοίχημα η αυξημένη προσέλευση ψη-
φοφόρων στην κάλπη, όμως η πραγματικότητα είναι πως το αποτέλεσμα της κάλπης θα κρίνει πολλά
για τη διακυβέρνησή του.

ΚΥ
Π
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Π
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡIΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟYΚΑ

Η γοητεία της συνωμοσιολογίας

T o μακρινό 1989, σε ατμόσφαι-
ρα σκανδάλων, ο Κορνήλιος
Καστοριάδης περιέγραψε, σε

συνέντευξή του στην «Ελευθερο-
τυπία», την πολιτική κατάσταση
της Ελλάδας ως «προ-πολιτική».
«Δεν υπάρχει πολιτική στην Ελ-
λάδα», είπε. «Υπάρχει προσωπο-
λογία, κουτσομπολιό, όπως ακριβώς
στις οικογενειακές υποθέσεις της
γειτονιάς». Ελάχιστα άλλαξαν έκτο-
τε. Θα πρόσθετα: κυριαρχεί η ακα-
τάσχετη τοξικότητα, καρυκευμένη
με αέναη συνωμοσιολογία. 

Η σύγκρουση των κομματικών
αντιπάλων δεν γνωρίζει όρια: το
ανοίκειο ύφος, η προσβλητική
γλώσσα και η ξεδιάντροπη μερο-
ληψία όχι μόνο δεν έχουν απαλυν-
θεί, αλλά, τουναντίον, στην εποχή
της συνεχούς και άμεσης επικοι-
νωνίας, έχουν επιδεινωθεί. Αν δεν
προσβάλλεις, δεν ακούγεσαι. Αν
δεν χυδαιολογήσεις, περνάς απα-
ρατήρητος. Οι αξιότιμοι βουλευτές
Πολάκης, Γεωργιάδης και Κων-
σταντοπούλου θα μπορούσαν να
μας διαφωτίσουν περαιτέρω. 

Η συνωμοσιολογία είναι εγγενές
στοιχείο της τοξικότητας. Για να
εντυπωσιάσει, η κραυγαλέα κα-
ταγγελία πρέπει να κατασκευάσει
τον εχθρό. Ο εχθρός θεωρείται
ισχυρός όταν συνδέεται με ανέ-
λεγκτη πολιτική ισχύ, επιδραστικό
ιδιωτικό πλούτο, και/ή αλλοδαπά

κέντρα αποφάσεων –δυνάμεις που,
στο συλλογικό φαντασιακό, προ-
καλούν καχυποψία. Ο εχθρός είναι
απειλητικός όταν ραδιουργεί αθέ-
ατος –όσο τον φανταζόμαστε να
κινεί τις μαριονέτες στη σκηνή. 

Η κατασκευή του εχθρού, για
να έχει απήχηση, πρέπει να εμπε-
ριέχει στοιχεία αληθοφάνειας, τα
οποία, συνδεόμενα με εικασίες,
φαντασιώσεις ή ψεύδη, συνθέτουν
μια συνωμοσιολογική αφήγηση:
επιδιώκουν να (μας) κάνουν κακό,
οφείλουμε να αντισταθούμε. Ο Αν-
δρέας Παπανδρέου κατήγγειλε την
«οικονομική ολιγαρχία» που «βυσ-
σοδομούσε» κατά της κυβέρνησής
του. Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης
κατηγορούσε για υπονόμευση τα
«διαπλεκόμενα», και ο Κώστας Κα-
ραμανλής τους «νταβατζήδες». Ο
Κυριάκος Μητσοτάκης αναφέρ-
θηκε στα «παράκεντρα» που αξιώ-
νουν να «συγκυβερνούν». Οι κκ.
Κασσελάκης και Ανδρουλάκης θε-
ωρούν το «Μαξίμου» ως τον «πυ-
ρήνα» που καθοδηγεί τη «συγκά-
λυψη» του σιδηροδρομικού δυστυ-
χήματος των Τεμπών.

Είναι αξιοπρόσεκτο ότι, καθότι
η συνωμοσιολογία, ειδικά μετά
την πανδημία, θεωρείται χονδρο-
ειδής ρητορική, οι πλείστοι την
αποποιούνται, αποδίδοντάς την
αποκλειστικά στον ιδιοτελή αντί-
παλο, ενώ, συγχρόνως, την ασκούν

οι ίδιοι! Ο πρωθυπουργός επικρίνει
τις «θεωρίες συνωμοσίας του Βε-
λόπουλου», αποδίδοντας τις πρα-
κτικές του σε όσους υπέγραψαν
την πρόταση δυσπιστίας, αλλά κα-
ταγγέλλει συνωμοσίες «παράκεν-
τρων» ο ίδιος. 

Η συνωμοσιολογία εντείνεται
σε περιόδους κρίσεων, ιδιαίτερα
όταν η εκάστοτε κυβέρνηση στρι-

μώχνεται. Σε μελέτη της («Επιστή-
μη και Κοινωνία», 2018), η κοινω-
νιολόγος Αθηνά Σκουλαρίκη ανέ-
λυσε τις θεωρίες συνωμοσίες για
τις φονικές πυρκαγιές του 2007
στην Ηλεία (67 νεκροί) και τη φη-
μολογούμενη απόπειρα δολοφονίας
του τότε πρωθυπουργού Κώστα
Καραμανλή από αμερικανικές μυ-
στικές υπηρεσίες το 2008. 

Στην πρώτη περίπτωση, η «συ-
νωμοσία» περιλάμβανε «ξένους
πράκτορες» (κυρίως Τούρκους),

ενώ στη δεύτερη, το «σχέδιο δο-
λοφονίας» του Καραμανλή απο-
σκοπούσε στην αποτροπή των θε-
ωρούμενων φιλορωσικών ανοιγ-
μάτων τού τότε πρωθυπουργού.
Και τα δύο έμειναν στη σφαίρα
της μπουρδολογίας, αλλά το εν-
διαφέρον, παρατηρεί η Σκουλαρίκη,
είναι ότι η συνωμοσιολογία δεν
διαδόθηκε από περιθωριακά έν-
τυπα ή ιστοσελίδες, αλλά προβλή-
θηκε από μεγάλα ΜΜΕ και υιοθε-
τήθηκε από υπουργούς (π.χ. Πο-
λύδωρα και Ρουσσόπουλο). Τα πο-
λιτικά οφέλη είναι προφανή: η προ-
σοχή της κοινής γνώμης στρέφεται
αλλού, συνήθως σε γνωστούς εχ-
θρούς (Τουρκία) ή συνωμότες (CIA),
ανακουφίζοντας πολιτικά την κυ-
βέρνηση. Στηλιτεύοντας πρόσφατα
τα «παράκεντρα» ισχύος, η κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη ρητορικά επινοεί
συνωμότες, στους οποίους πρέπει
να αντιπαρατεθεί χάριν του κοινού
καλού. Η συλλογιστική αντιστρέ-
φεται από την επίσης συνωμοσιο-
λογούσα αντιπολίτευση: οι συνω-
μοσίες εξυφαίνονται στα νόμιμα
κέντρα εξουσίας (το μυθικό Μαξί-
μου), υπονομεύοντας το κοινό καλό.
«Κέντρα» και «παράκεντρα» εναλ-
λάσσονται στη συνωμοσιολογική
φαντασία. 

Γιατί είναι τόσο εύκολη η προ-
σφυγή στη συνωμοσιολογία, στην
Ελλάδα; Γνωρίζουμε από μελέτες

ότι η συνωμοσιολογία εντείνεται
σε χώρες που χρονίως υπάρχει, ή
συγκυριακά έχει δημιουργηθεί,
υψηλή θεσμική δυσπιστία. Η τε-
λευταία ανθεί σε περιβάλλον κρί-
σεων και εθνικολαϊκισμού. Όσο
οι πολίτες δεν εμπιστεύονται τις
επίσημες Αρχές και τα κύρια ΜΜΕ,
τόσο αναζητούν «εναλλακτικές»
πληροφορίες και ερμηνείες, οι οποί-
ες συνήθως επιβεβαιώνουν τις δια-
μορφωμένες προ-καταλήψεις τους.

Σήμερα λ.χ., κυριαρχεί η αντί-
ληψη ότι η κυβέρνηση προστατεύει
από ενδεχόμενη ποινική δίωξη τον
πρώην υπουργό Μεταφορών Κώ-
στα Αχ. Καραμανλή. Γιατί ασπά-
ζεται αυτή την αντίληψη η κοινή
γνώμη; Διότι είναι καχύποπτη: το
πολιτικό σύστημα τείνει να προ-
στατεύει τους πολιτικούς από εν-
δεχομένως αξιόποινες πράξεις. Το
2005-2006, η επιτροπή για το Πόθεν
Έσχες δεν βρήκε κάτι μεμπτό στις
δηλώσεις περιουσιακής κατάστα-
σης του Τσοχατζόπουλου, παρά
τις υποδειχθείσες παρατυπίες. Το
2009, η προανακριτική για τη διε-
ρεύνηση της πιθανής εμπλοκής
του πρώην υπουργού Παυλίδη σε
σκάνδαλο διαφθοράς εξέδωσε πέν-
τε πορίσματα (!), πλειοψηφούντος,
φυσικά, του απαλλακτικού! Την
ίδια χρονιά, η Βουλή έκλεισε πρό-
ωρα, επιφέροντας την παραγραφή
συζητούμενων πιθανών σκανδά-

λων, την περίοδο 2004-2007. Κοκ.
Θεωρώ απίθανο να καταλογι-

στούν ποινικές ευθύνες στον κ.
Καραμανλή για το δυστύχημα των
Τεμπών. Η πολιτική κρίση ενός
υπουργού πολύ σπάνια συνδέεται
αιτιωδώς με συγκεκριμένο δυστύ-
χημα (εξαίρεση ήταν η περίπτωση
του προέδρου Χριστόφια στο Μαρί,
το 2011). Σε μια θεσμικά ώριμη χώ-
ρα, όμως, η πολιτική σταδιοδρομία
του κ. Καραμανλή θα είχε τελειώσει
–οι κυρώσεις θα ήταν πολιτικές,
όχι ποινικές. Όσο οι πολιτικοί δί-
νουν λόγους να μην τους εμπι-
στεύονται οι πολίτες, τόσο οι πο-
λίτες θα στρέφονται σε «εναλλα-
κτικά γεγονότα» και θεωρίες συ-
νωμοσίας. Και αντιστρόφως: όσο
οι πολίτες ρέπουν γνωστικά στη
συνωμοσιολογία, τόσο οι πολιτικοί
θα τη χρησιμοποιούν νομιμοποι-
ητικά για να αποφεύγουν τη λο-
γοδοσία. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντε-
πιστέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
Το βιβλίο του «Leadership as Master-
piece Creation: What Business Leaders
Can Learn from the Humanities about
Moral Risk-Taking» (με τους C. Spinosa
και M. Hancocks), κυκλοφορεί από το
MIT Press.
www.htsoukas.com

<<<<<<<

Οι κκ. Κασσελάκης και
Ανδρουλάκης θεωρούν
το «Μαξίμου» ως τον
«πυρήνα» που καθοδη-
γεί τη «συγκάλυψη» του
σιδηροδρομικού δυστυ-
χήματος των Τεμπών.    

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Ο εξάμηνος πόλεμος στη Γάζα μεταξύ
του Ισραήλ και της Χαμάς, μετά τα
γεγονότα της 7ης Οκτωβρίου, όχι
μόνο διαμορφώνει την εικόνα του
Μεσανατολικού για τις επόμενες δε-
καετίες αλλά αποδεικνύεται σε μια
καταστροφή με δύο βασικές πτυχές:
Σε ανθρωπιστικό επίπεδο δημιούρ-
γησε μια πρωτοφανή κρίση με δε-
κάδες χιλιάδες νεκρούς αμάχους και
τον πληθυσμό της Λωρίδας της Γάζας
σε συνθήκες λιμού και σε πολιτικό
και διπλωματικό επίπεδο οδήγησε
την κυβέρνηση Νετανιάχου να διαρ-
ρήξει τις σχέσεις της τόσο με τις
ΗΠΑ όσο και με σειρά αραβομου-
σουλμανικών κρατών. Η εμμονή Νε-
τανιάχου, που πριν από τον πόλεμο
βρέθηκε σε δεινή πολιτική θέση για
υποθέσεις διαφθοράς, να κλιμακώνει
στο επίπεδο του Ιράν, να μην επι-
τρέπει την περάτωση ανθρωπιστικής
βοήθειας, οδικώς από την Αίγυπτο,
αλλά και να εμμένει σε μια επίθεση
στη Ράφα (το συνοριακό πέρασμα
με την Αίγυπτο που συγκεντρώνει
άνω του ενός εκατομμυρίου Παλαι-
στίνιων προσφύγων) προκειμένου
μαζί με τον πόλεμο να παρατείνει
την πολιτική του επιβίωση, δημι-
ουργεί μια ρήξη, στα άκρα, με την
κυβέρνηση Μπάιντεν. 

Σε αυτό προστίθενται η διεθνής
κατακραυγή για το γεγονός του θα-
νάτου επτά εργαζόμενων (όλων ξένων
υπηκόων) της ΜΚΟ World Central
Kitchen, του διάσημου σεφ, Χοσέ
Αντρές, ένα γεγονός που ο ίδιος ο
Νετανιάχου κυνικά δήλωσε πως συ-
νέβη «χωρίς πρόθεση» γιατί «στον
πόλεμο συμβαίνουν αυτά» αλλά που
επί του πεδίου στοιχειοθετείται πως
πρόκειται για στοχευμένο πλήγμα
του IDF. Το γεγονός δείχνει, για σειρά
λόγων, να αποτελεί σημείο καμπής
στη σύγκρουση Χαμάς-Ισραήλ στη
Γάζα, που δυνητικά θα επιταχύνει
εξελίξεις σε όλα τα επίπεδα: α. στο
ζήτημα της πολύπλοκης και πολυ-
μερούς διαπραγμάτευσης Ισραήλ-
Χαμάς για την εκεχειρία και την τύχη
των ομήρων της 7ης Οκτωβρίου β.
στην πτυχή της ανθρωπιστικής κρί-

σης στη Λωρίδα της Γάζας δεδομένου
ότι η εν λόγω ΜΚΟ, που δραστηριο-
ποιείται χρόνια στην περιοχή, και
στην απουσία άλλης βοήθειας οδικώς
αποτελούσε –μέσω Κύπρου– τη μο-
ναδική προς το παρόν (μαζί με κά-
ποιες ρίψεις) σανίδα σωτηρίας για
την παροχή τροφίμων, πτυχή που
αναπόφευκτα επηρεάζει και την
«Αμάλθεια» και γ. ως προς το σύνολο
της διεθνούς πολιτικής πίεσης προς
τον Νετανιάχου για αποκλιμάκωση
του πολέμου. 

Το μέλλον της «Αμάλθειας»
Το χτύπημα στη WCK επισκίασε

την παρουσία της ΡομπέρταΜέτσολα
στη Λάρνακα, η οποία επισκεπτόταν
τις υποδομές φύλαξης της ανθρωπι-
στικής βοήθειας της «Αμάλθειας»,
δημιουργώντας αμηχανία στη Λευ-

κωσία, ενώ παγώνει προσωρινά τις
αποστολές βοήθειας στη Γάζα από
τον κυπριακό θαλάσσιο διάδρομο.
Η ΜΚΟ εξάλλου, μαζί με την οικο-
νομική στήριξη των ΗΑΕ, υπήρξε ο
βασικός εταίρος υλοποίησης του αν-
θρωπιστικού διαδρόμου μέσω Κύ-
πρου και η ίδια οργάνωση ανακοί-
νωσε, μετά το τραγικό συμβάν, την
προσωρινή (μέχρι νεοτέρας) παύση
των ενεργειών της στη Γάζα, πράγμα
που σηματοδοτεί πως δεν θα υπάρ-
ξουν άμεσα παραδόσεις μέσω Κύπρου
στο προσωρινό σημείο των ακτών
της Γάζας. Η Λευκωσία τηρεί στάση
αναμονής μιας και το ζήτημα έφτασε
μέχρι τον Λευκό Οίκο, με τον ίδιο
τον πρόεδρο Μπάιντεν να συνομιλεί
τηλεφωνικά με τον ιδρυτή της ορ-
γάνωσης Χοσέ Αντρές. Η κοινή ανα-
κοίνωση Κ.Δ. - ΗΑΕ για το συμβάν

ερμηνεύεται και ως σινιάλο προς το
Τελ Αβίβ, δεδομένου πως τα ΗΑΕ
αποτελούν χώρα-βαρόμετρο για την
επαναπροσέγγιση Ισραήλ με σειρά
κρατών του αραβομουσουλμανικού
κόσμου στο πλαίσιο, μετά το 2020,
των «Συμφωνιών του Αβραάμ». Ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας πάντως,
από τις εγκαταστάσεις του ΚΣΕΔ
Λάρνακας, ανακοίνωσε πως η πρω-
τοβουλία «Αμάλθεια» δεν θα σταμα-
τήσει, χωρίς αυτό ωστόσο να σημα-
τοδοτεί πως στο άμεσο μέλλον θα
υπάρξουν δρομολόγια παράδοσης
της βοήθειας προς την Γάζα –λόγω
και της αναθεώρησης των ενεργειών
της World Central Kitchen. 

Κλειδί οι Αμερικανοί
Το πώς θα ενεργοποιηθεί εκ νέου

η «Αμάλθεια» εξαρτάται σε μεγάλο

βαθμό από τη στάση των Αμερικανών
και δη ως προς την προοπτική δη-
μιουργίας μιας προσωρινής προβλή-
τας (μέσω του συστήματος JLOTS
του αμερικανικού πολεμικού ναυτι-
κού) στη Γάζα που θα μπορούσε να
επιτρέψει τη μαζική μεταφορά αν-
θρωπιστικής βοήθειας διά θαλάσσης
μέσω Κύπρου. Το ζήτημα εμπεριέχει
πολιτικό, διπλωματικό και ρίσκο
ασφάλειας αλλά αποτελεί, πρωτίστως,
και τον έσχατο τρόπο πίεσης της
Ουάσιγκτον προς τον Νετανιάχου
με φόντο τη συνέχιση του πολέμου
και την ανείπωτη ανθρωπιστική κα-
ταστροφή της Γάζας, πτυχή που δια-
φάνηκε και από τις διαπραγματεύσεις
ΗΠΑ-Ισραήλ, με έντονες διαφωνίες,
για το ζήτημα της συνέχισης των
στρατιωτικών επιχειρήσεων στη Ρά-
φα για το οποίο εμμένει ο Ισραηλινός
πρωθυπουργός. Επιπλέον, αν η World
Central Kitchen απέχει από τις ενέρ-
γειές της στο κομμάτι της ανθρωπι-
στικής βοήθειας για το επόμενο χρο-
νικό διάστημα, κι εφόσον οι Αμερι-
κανοί παραδώσουν το προσωρινό
σημείο, θα πρέπει να αναζητηθεί και
εταίρος/οι που θα μεταφέρει τη βοή-
θεια από την Κύπρο. 

Από εκεί και πέρα, τρεις βασικές
προκλήσεις αφορούν άμεσα και έμ-
μεσα την Κύπρο για την «Αμάλθεια»
αλλά και πέραν αυτής ως προς τη
μεγάλη εικόνα των εξελίξεων στην
περιοχή:

• Πώς θα επηρεαστεί ιδίως στο
σενάριο κλιμάκωσης ενός πολέμου
Ισραήλ-Χεζμπολάχ στον Βορρά ή
ακόμη και απευθείας εμπλοκής Ισ-
ραήλ-Ιράν (μετά τα χτυπήματα της
ισραηλινής αεροπορίας στη Δαμασκό
όπου έχασαν τη ζωή τους υψηλό-
βαθμα στελέχη των «Φρουρών της
Επανάστασης») και δη στο θέμα των
μεταναστευτικών ροών από τον Λί-
βανο, που ήδη είναι αυξημένες τον
τελευταίο καιρό. 

• Όλα τα ζητήματα ασφάλειας
που εδράζονται στην απρόσκοπτη
ροή του θαλάσσιου διαδρόμου, εφό-
σον αυτός ενεργοποιείταιή λειτουργεί
σε περιοδική βάση αρχής γενομένης
από την κρίσιμη υποδομή του λιμένα
της Λάρνακας και τέλος, 

• Ως προς τη διάσταση της εξω-
τερικής πολιτικής δεδομένου ότι οι
επιταχυνόμενες και καταιγιστικές
εξελίξεις στην περιοχή μπορούν να
ενισχύσουν (αλλά παράλληλα και
προς την εντελώς αντίθετη κατεύ-
θυνση) την κεφαλαιοποίηση διπλω-
ματικής υπεραξίας για την Κυπριακή
Δημοκρατία, που διεκδικεί, ορθώς,
μέσω της «Αμάλθειας» ενεργό δι-
πλωματικό ρόλο.

Η Λευκωσία τηρεί στάση αναμονής
Οι δεύτερες σκέψεις της ΜΚΟ World Central Kitchen για τη βοήθεια στη Γάζα αφήνουν την «Αμάλθεια» αρόδο

Το χτύπημα ισραηλινής ρουκέτας εναντίον της ΜΚΟ WCK επισκίασε την παρουσία της Ρομπέρτα Μέτσολα στη Λάρνακα, η
οποία επισκεπτόταν τις υποδομές φύλαξης της ανθρωπιστικής βοήθειας της «Αμάλθειας».

<<<<<<

Επτά μέλη της ΜΚΟ World
Central Kitchen, βασικού
εταίρου της «Αμάλθειας»,
έχασαν τη ζωή τους μετά από
στοχευμένο χτύπημα του IDF.
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Συνέντευξη στον 
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

Τα αποτελέσματα των δημοτικών
εκλογών στην Τουρκία αναλύει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο Νίκος
Μούδουρος, επίκουρος καθηγητής
στο Τμήμα Τουρκικών και Μεσα-
νατολικών Σπουδών του Πανεπι-
στημίου Κύπρου. Επισημαίνει ότι
ένα από τα κεντρικά μηνύματα της
κάλπης είναι ότι καταρρέει ο μύθος
του αήττητου Ερντογάν. Και αυτό,
όπως εξηγεί, συμβαίνει μέσα από
μια προσωπικότητα όπως ο Ιμάμο-
γλου που κατάφερε με πολιτικούς
όρους να νικήσει τον Ερντογάν και
το 2019 και το 2024. Η Κωνσταν-
τινούπολη, σημειώνει, ήταν προ-
σωπική υπόθεση για τον κ. Ερντο-
γάν και την έχασε. Σύμφωνα με
τον κ. Μούδουρο, η αντιπολίτευση
στην Τουρκία είναι ακόμη ζωντανή
και τονίζει ότι το διακύβευμα είναι
να καταφέρει να συνεργαστεί για
να επιφέρει το τελικό πλήγμα το
2028. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον έχει η
ανάλυση του κ. Μούδουρου για την
κατάσταση στα Κατεχόμενα. Εξηγεί
γιατί καταρρέει η ιδέα για τη λε-
γόμενη «ΤΔΒΚ» και αναφέρει ότι
υπήρξε ικανοποίηση στην τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα για την ήττα
Ερντογάν.
–Ποια μηνύματα στέλνει το απο-
τέλεσμα των αυτοδιοικητικών
εκλογών στην Τουρκία; 

–Επιβεβαιώνεται η πορεία συρ-
ρίκνωσης του κυβερνώντος κόμ-
ματος ΑΚΡ που καταγράφεται σε
μια σειρά εννέα αναμετρήσεων
από το 2015 μέχρι σήμερα και απο-
δεικνύεται ότι η αντιπολίτευση
είναι ακόμη ζωντανή.  
–Πριν από ένα χρόνο στις προ-
εδρικές εκλογές, ο Ταγίπ Ερντογάν
επαναβεβαίωσε την κυριαρχία
του. Συνεπώς, έχει ξεχωριστή ση-
μασία το αποτέλεσμα αυτών των
εκλογών; 

–Σημαίνει ότι μέρος της εκλο-
γικής βάσης του κ. Ερντογάν και
του ΑΚΡ, που είτε απείχε, είτε
στήριξε άλλα κόμματα, αποφά-
σισε ότι θέλει να ακουστεί η κρι-
τική για την κυβέρνηση ειδικά
με την οικονομική αποσταθερο-
ποίηση και βρήκε ευκαιρία να το
εκφράσει μέσα από καλές επιλο-
γές της αντιπολίτευσης στις δη-
μοτικές εκλογές.  
–Αναφερθήκατε στην οικονομική
κρίση. Ποιες παράμετροι οδήγησαν
στο αποτέλεσμα; 

–Υπήρχαν τρεις διαφορετικές
δυναμικές που λειτούργησαν ταυ-
τόχρονα στις δημοτικές εκλογές
που δεν λειτούργησαν κατά τον
ίδιο τρόπο στις προεδρικές του ’23.
Το πρώτο είναι η χειροτέρευση της
οικονομικής κατάστασης. Η αύξηση
της ανεργίας, η εκτόξευση του πλη-
θωρισμού και η ενίσχυση της υπο-
τίμησης της τουρκικής λίρας, στοι-
χεία που οδήγησαν σε δραματική
επιδείνωση της κατάστασης των
μισθωτών εργαζομένων. Το δεύτερο
είναι ότι η αντιπολίτευση, παρά
τις διαλυτικές τάσεις που παρου-
σίασε μετά τις προεδρικές του 2023,
μπόρεσε να κάνει πολύ καλές επι-
λογές υποψηφίων σε αντίθεση με
το ΑΚΡ. Και τρίτο είναι η αυτονό-
μηση του νέου κόμματος Ευημερίας.
Είναι ισλαμικό συντηρητικό κόμμα,
ανήκει δηλαδή στο ιδεολογικό πνεύ-
μα της κυβερνητικής παράταξης,
όμως σε αυτές τις εκλογές αποφά-
σισε να πολιτικοποιήσει την αντί-

δραση πιο συντηρητικών στρωμά-
των έναντι του Ταγίπ Ερντογάν.  
–Άρα, ποιο μήνυμα στέλνει η κάλ-
πη στον ίδιο τον Ερντογάν;

–Ένα από τα κεντρικά μηνύματα
των δημοτικών εκλογών είναι ότι
καταρρέει ο μύθος του αήττητου
Ερντογάν. Και μάλιστα καταρρέει
μέσα από μια προσωπικότητα όπως
ο Ιμάμογλου που κατάφερε με πο-
λιτικούς όρους να νικήσει τον Ερν-

τογάν δύο συνεχόμενες φορές,
έστω κι αν δεν ήταν ο ίδιος στο
ψηφοδέλτιο. Ήταν προσωπική υπό-
θεση για τον Ερντογάν η Κωνσταν-
τινούπολη και το 2019 και τώρα το
2024 και τη χάνει από τον Ιμάμο-
γλου. 
–Τι θα πράξει τώρα;  

–Το πώς θα συμπεριφερθεί ο
Ερντογάν τα επόμενα χρόνια έχει
να κάνει με το πώς ο ίδιος αξιολογεί
τη ζημιά των δημοτικών εκλογών.
Δεν υπάρχει παράδειγμα αυταρχι-
κού ηγέτη, είτε στην Τουρκία, είτε
σε άλλη χώρα, που από ένα σημείο
και μετά αποφάσισε να γίνει δη-
μοκράτης για να επιβιώσει στην
εξουσία. Αντιθέτως, όταν ένας αυ-
ταρχικός ηγέτης νιώσει ότι αμφι-
σβητείται, αναπτύσσει μηχανισμούς
μεγαλύτερου ελέγχου της κοινω-
νίας. Άρα δεν θα πρέπει να περι-
μένουμε επιστροφή στις καλές μέ-
ρες του Ερντογάν. Θα εξαρτηθεί
και από το πώς η αντιπολίτευση
θα καταφέρει να συνεργαστεί για
να επιφέρει το τελικό πλήγμα το
2028. 
–Επομένως, ποιο είναι πλέον το
διακύβευμα για την αντιπολίτευση; 

–Να μπορέσει το συντομότερο
δυνατό να καταλήξει σε ένα πρό-

σωπο και να συμφωνήσει σε ένα
πολιτικό πρόγραμμα που να μπορεί
να αγκαλιάζει τμήματα από την
τουρκική Δεξιά μέχρι και το κουρ-
δικό κίνημα. Προκύπτουν όμως
δύο ζητήματα. Η συνεννόηση με-
ταξύ κομμάτων της αντιπολίτευσης
και το γεγονός ότι αυτή τη στιγμή
υπάρχουν δύο προσωπικότητες
που μπορούν να είναι προεδρικοί
υποψήφιοι. Ο δήμαρχος Κωνσταν-
τινούπολης Εκρέμ Ιμάμογλου και
ο δήμαρχος Άγκυρας Μανσούρ Για-
βάζ.  
–Ποιο στοιχείο θα γείρει την πλά-
στιγγα υπέρ του ενός έναντι του
άλλου; 

–Ποιος μπορεί να νικήσει πιο
εύκολα τον Ερντογάν, εάν και εφό-
σον ο Ερντογάν θα είναι ο υποψή-
φιος της κυβερνητικής παράταξης
και ποιος είναι πιο πολυσυλλεκτικός,
διότι θα πρέπει να συγκεντρώσει
τη στήριξη διαφορετικών πολιτι-
σμικών και ταξικών ταυτοτήτων.
Δηλαδή ποιος μπορεί να συσπει-
ρώσει χαμηλότερα εισοδηματικά
στρώματα και να λάβει στήριξη
από Κούρδους, από σουνίτες μου-
σουλμάνους πιο συντηρητικούς,
από την Αριστερά, το Κέντρο, ακό-
μη και από τη Δεξιά. 

–Δημιουργήθηκε η εντύπωση ότι
ο Ιμάμογλου είναι το αντίπαλο
δέος στον Ερντογάν.  

–Όντως έχει ένα προβάδισμα,
διότι όπως είπαμε πέτυχε σημαν-
τικές νίκες έναντι του Ερντογάν.
Όμως η Κωνσταντινούπολη έχει
και ένα ιδιαίτερο χαρακτηριστικό.
Είναι μια μικρογραφία της Τουρκίας
από πλευράς κοινωνικής και πολι-
τισμικής προέλευσης του πληθυ-
σμού. Συνεπώς, το κοινωνικό και
δημογραφικό χαρακτηριστικό της
Κωνσταντινούπολης καλλιεργεί
την εντύπωση ότι πράγματι όποιος
επικρατεί στην Κωνσταντινούπολη
έχει την προοπτική μιας πανεθνικής
επικράτησης. Βεβαίως αυτό έγινε
μόνο με τον Ερντογάν μέχρι σή-
μερα. 
–Ο Ταγίπ Ερντογάν αποσύρεται
τελικά από την πολιτική ή θα είναι
υποψήφιος το 2028; 

–Ο κ. Ερντογάν είπε ότι αυτή
θα ήταν η τελευταία του εκλογική
αναμέτρηση, όμως στη συνέχεια
διάφοροι κυβερνητικοί και κομμα-
τικοί αξιωματούχοι παρενέβησαν
για να εξηγήσουν τον τρόπο με τον
οποίο –αν χρειαστεί– ο Ερντογάν
μπορεί να είναι υποψήφιος για
τρίτη θητεία. Απ’ ό,τι φαίνεται, με

τα σημερινά δεδομένα, μάλλον θα
προσπαθήσει να είναι ξανά υπο-
ψήφιος, όμως είναι δύσκολο, διότι
με βάση το σύνταγμα που ο ίδιος
κατασκεύασε και εγκρίθηκε στο
δημοψήφισμα του 2017, ο πρόεδρος
δικαιούται δύο θητείες και η μο-
ναδική περίπτωση που μπορεί να
διεκδικήσει τρίτη θητεία είναι αν
προκηρυχθούν πρόωρες εκλογές
από την Εθνοσυνέλευση και όχι
από τον ίδιο. Για να γίνει αυτό απαι-
τείται ενισχυμένη πλειοψηφία 360
βουλευτών, όμως ο κυβερνητικός
συνασπισμός σήμερα έχει 320.
Αυτό δεν μπορεί να γίνει αμέσως,
διότι όπως ο ίδιος είπε, συνεχίζει
κανονικά με το πρόγραμμα διακυ-
βέρνησής του. Άρα στην περίπτωση
που θα θέλει να διεκδικήσει τρίτη
θητεία, θα πρέπει να υπάρχει έστω
μια τεχνητή κρίση προς το τέλος
της θητείας, που να καταφέρει να
φέρει εντός Εθνοσυνέλευσης τη
στήριξη ακόμη 40 βουλευτών για
να οδηγήσει τη χώρα σε πρόωρες
εκλογές.
–Τεχνητή κρίση τι μπορεί να είναι; 

–Το 2018 για παράδειγμα, ήταν
ουσιαστικά πρόωρες εκλογές. Την
τεχνητή κρίση την είχε δημιουρ-
γήσει ο εθνικιστής εταίρος του Ερν-
τογάν, Ντεβλέτ Μπαχτσελί, λέγον-
τας ότι δεν μπορεί να περιμένει η
Τουρκία για εφαρμογή του νέου
συντάγματος λόγω της τότε οικο-
νομικής αποσταθεροποίησης και
κάλεσε τον κ. Ερντογάν να απο-
φασίσει πρόωρες εκλογές. 
–Με όσα μας λέτε ότι απαιτούνται
για να είναι ξανά υποψήφιος, θα
μπορούσαν οι εκλογές της περα-
σμένης Κυριακής να σημαίνουν
όντως το πολιτικό τέλος του Ερν-
τογάν; 

–Δεν είναι εύκολο να λεχθεί κάτι
τέτοιο, διότι στην Τουρκία του Ερν-
τογάν δεν μπορεί να αποκλειστεί
τίποτα. 
–Έχει αρχίσει να οικοδομείται η
επόμενη μέρα της Τουρκίας χωρίς
τον Ταγίπ Ερντογάν;

–Ακόμα όχι. Όμως από το απο-
τέλεσμα των δημοτικών εκλογών
μπορούμε να καταλάβουμε τις διεκ-
δικήσεις του τμήματος της κοινω-
νίας που αντιδρά. Στην Τουρκία
παραμένει ακόμη ως κεντρικό θέμα
ο εκδημοκρατισμός της χώρας.  
–Το αποτέλεσμα των δημοτικών
εκλογών μπορεί να θεωρηθεί προ-
μήνυμα για τις προεδρικές του
2028; 

–Στη σύγχρονη ιστορία της
Τουρκίας υπήρξε μόνο ένα παρά-
δειγμα που οι δημοτικές εκλογές
οδήγησαν στην ανατροπή της κυ-
βέρνησης στις επόμενες γενικές
εκλογές. Το κόμμα της Μητέρας
Πατρίδας του Τουργκούτ Οζάλ ητ-
τήθηκε στις δημοτικές εκλογές το
1989 και στις επόμενες γενικές
εκλογές το 1991 ουσιαστικά σημα-
τοδοτήθηκε η κατάρρευση. Σε κα-
μία περίπτωση όμως δεν μπορούμε
να το συγκρίνουμε με το ΑΚΡ, που
είναι ένα κόμμα-κράτος αυτή τη
στιγμή, αριθμεί 11 εκατομμύρια
μέλη και φαίνεται ότι, παρά τη δρα-
ματική φθορά των μηχανισμών
του, μπορεί ακόμη να συσπειρώνει
το 35%, άρα δεν θα ήταν σωστό
να ταυτίσουμε τις δημοτικές εκλο-
γές με το 2028, διότι μέχρι τότε
μπορούν να γίνουν πολλά. Εκείνο
όμως που φαίνεται να συνδέει το
αποτέλεσμα των δημοτικών με το
2028 είναι ότι η αντιπολίτευση έχει
ακόμη σφυγμό.
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Ο δήμαρχος Κωνσταντι-
νούπολης Εκρέμ Ιμάμο-
γλου και ο δήμαρχος 
Αγκυρας Μανσούρ 
Γιαβάζ μπορούν να είναι
προεδρικοί υποψήφιοι
για την αντιπολίτευση. 

ΝΊΚΟΣ ΜΟΎΔΟΥΡΟΣ 
Επίκουρος καθηγητής στο Τμήμα Τουρκικών και Μεσανατολικών Σπουδών Παν. Κύπρου 

Καταρρέει ο μύθος 
του αήττητου Ερντογάν 

Αυτό συμβαίνει μέσα από μια προσωπικότητα όπως ο Ιμάμογλου – Hταν 
προσωπική υπόθεση για τον Ερντογάν η Κωνσταντινούπολη και την έχασε 

Ο Ερντογάν μάλλον θα προσπαθήσει να είναι ξανά υποψήφιος το 2028, όμως είναι δύσκολο, διότι με βάση το σύνταγμα μπορεί να διεκδική-
σει τρίτη θητεία μόνο αν προκηρυχθούν πρόωρες εκλογές από την Εθνοσυνέλευση.

–Πώς εισέπραξε το αποτέλεσμα η
τουρκοκυπριακή κοινότητα; 

–Η κατάσταση στα Κατεχόμενα
είναι αποπνικτική. Ακόμη και η ιδέα
περί της λεγόμενης Τουρκικής Δη-
μοκρατίας Βορείου Κύπρου καταρ-
ρέει λόγω των συνεχών σκανδάλων.
Υπάρχει ανατροπή του κλασικού
τ/κ εθνικιστικού αφηγήματος περί
«ΤΔΒΚ» και ενίσχυσής της. Πλέον
τίθεται το ερώτημα, τι θα κάνουμε
με αυτή την ιδέα που καταρρέει
πάνω μας. Συνεπώς, η ήττα του
Ερντογάν χαροποίησε πολλά στρώ-
ματα Τουρκοκυπρίων, υπό την έν-
νοια ότι βλέπουν να προκύπτει απο-
δυνάμωση των πυρήνων εξουσίας
στην τουρκοκυπριακή κοινότητα
που έχουν ενσωματωθεί πλήρως
στην Τουρκία. Δηλαδή μειώνεται
προσωρινά στο ιδεολογικό επίπεδο
η επιρροή των φιλοτουρκικών δυ-
νάμεων στα Κατεχόμενα. 
–Είναι πλειοψηφική αυτή η τάση
εντός τ/κ κοινότητας; 

–Είναι δύσκολο να το κρίνουμε.
Σίγουρα υπάρχει ένα πλειοψηφικό
ρεύμα αποξένωσης από την ιδέα
που ονομάζεται «ΤΔΒΚ» και το πώς
λειτουργεί μέχρι σήμερα. Τα επι-

κριτικά σχόλια έναντι της ιδέας ξε-
χωριστού κράτους είναι πολύ έντονα
αυτή τη στιγμή. 
–Εναντιώνονται δηλαδή στη λύση
δύο κρατών που προκρίνει ο Τατάρ; 

–Δεν γίνεται πιστευτό όλο αυτό.
Παρουσιάζεται σαν κάτι που έληξε.
Ενώ παρατηρείται αντίδραση, δεν
υπάρχει εναλλακτική, δηλαδή κάτι
που να αντικαταστήσει αυτό το
πράγμα. 
–Δεν αποτελεί εναλλακτική η συ-
νύπαρξη με τους Ελληνοκύπριους
στο πλαίσιο μιας ΔΔΟ εντός Ε.Ε.; 

–Βεβαίως και αποτελεί την εναλ-
λακτική, αλλά τι συμβαίνει; Όπως
θεωρούν πολύ μακρινό και ανέφικτο
τα δύο κράτη, θεωρούν ότι είμαστε
πολύ μακριά και από αυτό από τη
στιγμή που δεν υπάρχουν συνομι-
λίες σε εξέλιξη. 
–Τώρα που τελείωσαν οι εκλογές
στην Τουρκία, μπορεί ο Ερντογάν
να κάνει κάποια κίνηση στο Κυ-
πριακό; 

–Οι γεωπολιτικοί προσανατο-
λισμοί της Τουρκίας, περιλαμβα-
νομένου του Κυπριακού, επηρεά-
ζονται από διάφορους παράγοντες.
Η διεύρυνση των πηγών προσέλ-
κυσης ξένων κεφαλαίων για ομα-
λοποίηση της οικονομικής κατά-
στασης (φαίνεται ότι δεν μπορεί
να είναι προσανατολισμένος μόνο
προς τα αραβικά κράτη ή προς τις
μοναρχίες του Κόλπου), το πώς θα
συμπεριφερθεί το επόμενο διά-
στημα με την Ευρωπαϊκή Ενωση
και τις ΗΠΑ είναι ζητήματα που
επηρεάζουν με έμμεσο τρόπο και
κρίσιμα θέματα της εξωτερικής
πολιτικής. Συνεπώς, το ότι τελεί-
ωσαν οι εκλογές στην Τουρκία δεν
σημαίνει ότι αυτόματα αλλάζει κάτι
και στο Κυπριακό. Το Κυπριακό
θα επηρεαστεί από διάφορους πα-
ράγοντες που κινητοποιούνται την
ίδια στιγμή στην Τουρκία και αλλού,
όπως π.χ. οι εκλογές στις ΗΠΑ τον
Νοέμβριο.

Ικανοποίηση των Τουρκοκυπρίων για την ήττα

Οι Τ/κ βλέπουν να
προκύπτει αποδυνάμω-
ση των πυρήνων εξου-
σίας στην τουρκοκυπρια-
κή κοινότητα που έχουν
ενσωματωθεί πλήρως
στην Τουρκία. 

Στην τ/κ κοινότητα υπάρχει ένα πλειοψηφικό ρεύμα αποξένωσης από την
ιδέα της λεγόμενης «ΤΔΒΚ» και το πώς λειτουργεί μέχρι σήμερα. Τα επικριτικά
σχόλια έναντι της ιδέας ξεχωριστού κράτους είναι πολύ έντονα αυτή τη στιγμή.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΛΑΜΨΙΑ

Επιχείρηση γοητεία και νεύρα στην πολιτική

Σ την Ελλάδα είχαμε εκλογές και
μάλιστα διπλές πριν από δέκα
μήνες και πριν από έξι μήνες

δημοτικές - περιφερειακές με τα
γνωστά αποτελέσματα. Η πολιτική
αριθμητική έκτοτε μοιάζει σχεδόν
αμετάβλητη στις βασικές της γραμ-
μές αλλά με ενδιαφέρουσες επιμέ-
ρους αλλαγές, όπως καταγράφεται
στις δημοσκοπήσεις. Τον τελευταίο
μήνα της μεγάλης πολιτικής έντασης
θα περίμενε κανείς να έχουμε σο-
βαρές απώλειες για την κυβέρνηση,
αλλά αυτό δεν προκύπτει.

Πράγματι η κυβερνητική ραθυ-
μία δέχθηκε μια σφοδρή πολιτική
και ενίοτε παραπολιτική επίθεση

το τελευταίο διάστημα, αλλά αυτό
που άλλαξε ήταν η σειρά στα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης. Η Ν.Δ.
και ο Κυριάκος Μητσοτάκης, μετά
και την πρόταση δυσπιστίας και
όσα έγιναν στη Βουλή, φάνηκε ότι
αντέχουν εντυπωσιακά. Είναι πράγ-
ματι εξαιρετικά ενδιαφέρον πως
καταγράφονται πενιχρές απώλειες,
λιγότερες της μιας ποσοστιαίας μο-
νάδας. Βλέπουμε μάλιστα ότι στην
πρόθεση ψήφου για τις ευρωεκλο-
γές η Ν.Δ. κινείται στα ποσοστά
που κατέγραψε στην ευρωκάλπη
του 2019. Το εύλογο ερώτημα είναι
γιατί με τόση πολιτική ένταση δεν
χάνει η Ν.Δ. και δεν κερδίζει η αν-

τιπολίτευση. Η εύκολη απάντηση
είναι ότι με τέτοια αντιπολίτευση
δεν μπορείς να περιμένεις τίποτε
καλύτερο, αλλά τα πράγματα είναι
περισσότερο πολύπλοκα.

Για παράδειγμα, το κόμμα της
αποδεκατισμένης αξιωματικής αν-
τιπολίτευσης αναζητάει την πολι-
τική του ταυτότητα και μάλιστα
με τον αρχηγό του να κινείται με-
ταξύ πρωινάδικων και παραπολι-
τικής, αγνοώντας επιδεικτικά τα
στοιχειώδη. Είναι πλέον σαφές ότι
ο Στέφανος Κασσελάκης αδιαφορεί
για την πολιτική του άγνοια σε βα-
σικά θέματα και εξαπολύει διάφορα
τσιτάτα τα οποία ονομάζει πρό-

γραμμα, χωρίς αρχή, μέση και τέλος.
Αυτό που κάνει όμως καλά είναι
μια ιδιότυπη επιχείρηση γοητείας
στο φιλοθεάμον κοινό με όπλο τον
εαυτό του. Επιχειρεί μάλιστα να
καταστήσει την άγνοιά του πλεο-
νέκτημα, καθώς ένα έστω μικρό
τμήμα της κοινωνίας ταυτίζεται με
αυτή του την πλευρά. Είναι προ-
φανές ότι δεν προσδοκά ανατροπή
όπως λέει, καθώς βάζει στόχο το
όριο του 17% που πήρε ο ΣΥΡΙΖΑ
στις προηγούμενες εκλογές.

Σε κάθε περίπτωση, ο κ. Κασ-
σελάκης αυτή την περίοδο είναι
χαρούμενος αφού κατάφερε να
προσπεράσει με άνεση το ΠΑΣΟΚ

και τον Νίκο Ανδρουλάκη, ο οποίος
είναι συνεχώς μέσα στα νεύρα. Οι
πολιτικές υπερβολές και η αφορι-
στικού τύπου αντιπολίτευση που
ακολουθεί δεν έχουν βγει σε καλό
στο κόμμα της Χαριλάου Τρικούπη.
Ενώ ήταν στο προσκήνιο με αφορ-
μή και την πρωτοβουλία του για
την πρόταση δυσπιστίας, οι αριθμοί
είναι απογοητευτικοί. Είναι προ-
φανές ότι οι ψηφοφόροι και οι εν
δυνάμει ψηφοφόροι του ΠΑΣΟΚ
δεν αρέσκονται σε συριζαϊκού τύ-
που τοξική αντιπολίτευση και πα-
λινωδίες, αλλά περιμένουν μεγα-
λύτερη σοβαρότητα και ορθολογική
πολιτική στάση. Ο κ. Ανδρουλάκης

για ανεξήγητους λόγους σπαταλά
το όχι και τόσο πλούσιο πολιτικό
του κεφάλαιο σε μάχες χαρακωμά-
των με μια ρητορική ξεπερασμένη
που δεν συγκινεί ούτε τους στενούς
συνεργάτες του.

Το μεγαλύτερο ενδιαφέρον στο
προσεχές διάστημα και πάντως σί-
γουρα έως τις ευρωεκλογές εστιά-
ζεται στις εξελίξεις στα δεξιά του
πολιτικού χάρτη, ειδικά και μετά
τις νομικές περιπέτειες για το κόμμα
Σπαρτιάτες.

Εκεί φαίνεται πως θα έχουμε
μεγάλες αναταράξεις και ανακα-
τατάξεις, που δύσκολα μπορεί να
εκτιμηθούν σήμερα.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ 

Χρειάστηκε μία τυχαία σύλληψη
στη Λεμεσό, της 31χρονης Ουκρα-
νής πριν από έναν περίπου μήνα,
για να ηχήσει καμπανάκι, να αφυ-
πνιστεί η Πολιτεία και να διαπι-
στωθεί ο δυσλειτουργικός μηχανι-
σμός της σε σχέση με τον εντοπισμό
και την αντιμετώπιση αδικημάτων
που αφορούν ξέπλυμα μαύρου χρή-
ματος, κατόπιν εισαγωγής μετρητών
μέσω των τελωνείωντης Κυπριακής
Δημοκρατίας. Στην ουσία, οι δια-
φαινόμενες προεκτάσεις του προ-
βλήματος δεν έχουν καν πλησιάσει
την άκρη του νήματος, καθώς εβδο-
μάδα με την εβδομάδα προκύπτουν
νέα δεδομένα, επιβεβαιώνοντας ότι
το κεφάλαιο ξεπλύματος βρώμικου
χρήματος επανέρχερται συνεχώς
και δεν λέει να απαγκιστρωθεί εύ-
κολα από τη χώρα.

Η περίπτωση των €91 εκατ. σε
μετρητά εντός της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, για τα οποία, όπως δια-
πιστώθηκετην περασμένη Τετάρτη
στη Βουλή, οι αρμόδιες Αρχές δεν
γνωρίζουν πού έχουν διοχετευτεί
για ξέπλυμα, είτε στις ελεύθερες
περιοχές, είτε στα Κατεχόμενα, είτε
στο εξωτερικό με την Κύπρο σταθμό
μεταβίβασης, καταδεικνύει το μέ-
γεθος του προβλήματος, καθώς ανα-
δύονται τα σοβαρά κενά και οι αδυ-
ναμίες, τόσο στο πρώτο στάδιο, της
εισόδου και δήλωσης μεγάλων πο-
σών ρευστού χρήματος στη χώρα,
όσο και στο δεύτερο στάδιο, των
αντανακλαστικών του εποπτικού
ελέγχου από τις αρμόδιες Αρχές,
όταν ειδοποιούνται από το Τμήμα
Τελωνείων. Σύμφωνα με το υπουρ-

γείο Οικονομικών, τους τελευταίους
15 μήνες έχουν περάσει €105 εκατ.
ευρώ, εκ των οποίων τα €101,6 εκατ.
ευρώ για 436 δηλώσεις βρίσκονται
υπό διερεύνηση από την Αστυνομία
και τη ΜΟΚΑΣ. Αστυνομία και
υπουργείο Οικονομικών διαβεβαί-
ωσαν μεγάλη κινητικότητα στην
είσοδο μεγάλων ποσών σε μετρητά
στη Δημοκρατία από τον Αύγουστο
του 2023 και μετά. Μπορεί τα πιο
πάνω να ελέγχονται για παράνομες
δραστηριότητες, όμως για το ποσό
των €91 εκατ. ευρώ οι διωκτικές
Αρχές δεν μπορούν να απαντήσουν
πού βρίσκεται σήμερα, καθώς οι
αναφορές τους δεν έχουν οδηγηθεί
ενώπιον δικαστηρίου. 

Απουσία αντανακλαστικών
Μετά από δύο συνεδριάσεις

στην Επιτροπή Θεσμών της Βουλής,
με αφορμή την υπόθεση της 31χρο-
νης Ουκρανής, σε βάρος της οποίας
έχει καταχωριστεί υπόθεση στο δι-
καστήριο (είχε μεταφέρει ποσό των
€8 εκατ. στην Κύπρο σε διάστημα
οκτώ μηνών), ο πρόεδρος της Επι-
τροπής, Δημήτρης Δημητρίου, είναι
πεπεισμένος ότι προκύπτει θέμα
από την ελλιπή συνεργασία των
υπηρεσιών του κράτους σε ό,τι
αφορά την είσοδο μετρητών στη
Δημοκρατία. Την ίδια ώρα που η
ισχύουσα νομοθεσία προνοεί επ’
ακριβώς τι πράττουν οι αρμόδιες
Αρχές, όταν κάποιος δηλώνει ποσό

ίσο ή μεγαλύτερο των 10.000 ευρώ
κατά την είσοδό του στη χώρα. Μι-
λώντας στην «Κ», ο κ. Δημητρίου
έκανε λόγο για παντελή έλλειψη
συντονισμού μεταξύ των αρμόδιων
υπηρεσιών του κράτους και παν-
τελή έλλειψη αντανακλαστικών
από μέρους Τμήματος Τελωνείων
και αδράνεια από μέρους της ΜΟ-
ΚΑΣ και της Αστυνομίας. Υπενθύ-
μισε ότι στην πρώτη συνεδρίαση
της Επιτροπής ειπώθηκε κάτι το
απίστευτο, ότι το Τελωνείο κάθε
τρεις μήνες παραδίδει «usb» στη
ΜΟΚΑΣ για τα ποσά τα οποία ει-
σέρχονται, ενώ το αυτονόητο θα
ήταν, όπως παρατήρησε, να είναι
συνδεδεμένες οι υπηρεσίες και να
ενημερώνονται σε πραγματικό χρό-
νο για τα μεγάλα ποσά σε ρευστά
που εισρέουν στην Κύπρο. Αναφε-
ρόμενος στην υπόθεση της 31χρο-
νης Ουκρανής, ο κ. Δημητρίου είπε
ότι έπρεπε κατά σύμπτωση να φτά-
σουμε στο σημείο να συμπεράνουμε
ότι και σε ακόμη έναν τομέα δεν
λειτουργεί σχεδόν τίποτα. 

Η ΜΟΚΑΣ
Την ίδια ώρα, η υπόθεση της

31χρονης αποτελεί μία «χρυσή ευ-
καιρία» για έλεγχο του πώς λει-
τουργούσαν μέχρι σήμερα οι αρ-
μόδιες Αρχές και πώς στηριζόταν
το σύστημα στην Κύπρο σε περι-
πτώσεις εισαγωγής μεγάλων ποσών
σε μετρητά, που εύλογα θα έπρεπε

να διερευνούντανγια μαύρο χρήμα,
ανέφερε στην «Κ» πρόσωπο από
τον τομέα παροχής συμβουλών για
καταπολέμηση οικονομικού εγκλή-
ματος. Κατά την εκτίμησή του, το
μεγαλύτερο πρόβλημα της Κύπρου
και η «ρίζα του κακού» δεν έχει να
κάνει τόσο με το στάδιο της δήλω-
σης των μετρητών στα σημεία ει-

σόδου, δηλαδή στο Τελωνείο. «Αυτό,
είτε άμεσα είτε με καθυστέρηση,
όπως διαφάνηκε στη συζήτηση
της Βουλής, γίνεται, αλλά από εκεί
και πέρα φαίνεται ότι δεν γίνονται
οι αναγκαίες ενέργειες, μετά την
ενημέρωση της αρμόδιας Αρχής»,
τόνισε,φωτογραφίζοντας τοζήτημα
των ενεργειών της Μονάδας Κα-

ταπολέμησης Αδικημάτων Συγκά-
λυψης (ΜΟΚΑΣ), της οποίας η αυ-
τεπάγγελτη παρέμβαση και τα σο-
βαρά κενά που παρουσιάζει σε θέ-
ματα διερεύνησης υποθέσεων θί-
χτηκαν την Τετάρτη στη Βουλή,
με τις απαντήσεις της επικεφαλής,
Μαρίας Κυρμίζη Αντωνίου, να μην
είχαν ικανοποιήσει τους βουλευτές.
Ερωτηθείσα αν εξετάζουν αυτε-
πάγγελτα υποθέσεις, η κα Αντωνίου
ανέφερε ότι γίνεται διερεύνηση
μέσα από αναφορές για ύποπτες
συναλλαγές, που λαμβάνει η Μο-
νάδα. Ενδεικτικά, είπε, το 2023 έγι-
ναν αναφορές για γύρω στις 2.000
υποθέσεις, οι οποίες εξετάζονται
με σειρά σοβαρότητας. 

Περιορίζοντας τα μετρητά
Προκειμένου να κλείσουν τα

παράθυρα που επιτρέπουν σε κά-
ποιους να ξεπλένουν βρώμικο χρή-
μα, δρομολογείται μία πρωτοβουλία
από την Επιτροπή Θεσμών της Βου-
λής, ώστε να περιοριστεί η χρήση
μετρητών για την αγορά ενός αγα-
θού. Αυτή τη στιγμή συντάσσεται
πρόταση νόμου από το μέλος της
Επιτροπής, Ειρήνη Χαραλαμπίδου,
την οποία θα προσυπογράψει και
ο συνάδελφός της και πρόεδρος
της Επιτροπής, Δημήτρης Δημη-
τρίου, ώστε ο μέγιστος αριθμός με-
τρητών που θα μπορεί ένα φυσικό
ή νομικό πρόσωπο να ξοδέψει για
την αγορά οποιουδήποτε αγαθού,

να είναι τα €1.000. Σύμφωνα με
τον κ. Δημητρίου σήμερα δεν υπάρ-
χει περιορισμός, φτάνει ο πωλητής,
για αγορές με μετρητά άνω των
€10.000 να τα δηλώνει στον έφορο
Φορολογίας. Την ίδια ώρα το ερώ-
τημα είναι ποια θα είναι η αντίδρα-
ση του υπουργείου Οικονομικών
και αν θα αντιταχθεί, καθώς, εν-
δέχεται να εκφράσει προβληματι-
σμό για αρνητικές αλλαγές στα δε-
δομένα της αγοράς. «Όμως σήμερα,
που ένας πολίτης πάει σε μία τρά-
πεζα να καταθέσει €3.000, και μά-
λιστα στον λογαριασμό του, και
τον ρωτάνε πού τα βρήκε και του
ζητούν αποδείξεις, γίνεται την ίδια
ώρα να αγοράζει κανείς σπίτι ή αυ-
τοκίνητο δίνοντας χωρίς κανένα
έλεγχο, για παράδειγμα €20.000
ευρώ σε μετρητά;», διερωτάται ο
κ. Δημητρίου.

Οικίες και συναυλίες
Εστιάζοντας στην περίπτωση

αγοράς οικιών, το οποίο είναι ένα
σύνηθες σενάριο ξεπλύματος, ο κ.
Δημητρίου διακρίνει ένα πέπλο προ-
στασίας στους ντιβέλοπερ. «Δεν
είναι υπόχρεες οντότητες για το ξέ-
πλυμα. Είναι υπόχρεες οντότητες
όλοι οι πωλητές στον έφορο Φορο-
λογίας, και κάποια στιγμή θα πρέπει
να ελέγξουμε και ο έφορος Φορο-
λογίας πόσο σωστά κάνει τη δουλειά
του, διότι υπάρχει ένα πέπλο προ-
στασίαςγια τους ντιβέλοπερ. Μπορεί
να την κάνει σωστά, αλλά αυτό πρέ-
πει να το ελέγξει κάποιος», είπε. Ση-
μειωτέον ότι στη συνεδρίαση της
Τετάρτης οέφορος Φορολογίας, Σω-
τήρης Μαρκίδης, ερωτηθείς αν έχουν
δηλωθεί στον Φόρο περιπτώσεις

ντιβέλοπερ που πήραν μετρητά,
απάντησε ότι υπήρχαν αρκετοί.
Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις Εκ-
δηλώσεις για το 2021 που έχουν
ολοκληρωθεί, περίπου 1.200 είπαν
ότι είχαν συναλλαγές με μετρητά
αξίας άνω των €10.000. Στην ίδια
συνεδρίαση η καΧαραλαμπίδου μί-
λησε και για Ρώσους ολιγάρχες που
είχαν σχέσεις με πολιτικά πρόσωπα
στην Κύπρο, έκαναν χρηματικές ει-
σφορές για φιλανθρωπίες και διορ-
γάνωναν συναυλίες στην Κύπρο,
χωρίς ποτέ να ελεγχθεί η προέλευση
των χρημάτων τους. Επίσης στη
συνεδρίαση θίχτηκε το ζήτημαελέγ-
χου για εισροή χρηματικών ποσών
με ιδιωτικές πτήσεις και μέσω μα-
ρίνων. Όπως πληροφορείται η «Κ»,
πρωτοβουλία για κατάθεση προτά-
σεων θεραπείας του προβλήματος
έχει αναλάβει και ο Παγκύπριος Δι-
κηγορικός Σύλλογος. Στην παρούσα
χρονική φάση καταρτίζει γραπτές
εισηγήσεις στοπλαίσιοτης τήρησης
του Δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ούτως ώστε να αποσταλούν
προς την Κοινοβουλευτική Επιτροπή
Θεσμών, χωρίς να παραβιάζονται
οι 4 ελευθερίες της Εσωτερικής Αγο-
ράς και οι Γνώμες της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας, έχοντας υπόψη
όσα ο Σύλλογος έχει πληροφορηθεί
κατά τη διάρκεια των δύο συνεδριά-
σεων της Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής, ανάφερε στην «Κ» πηγή
από τον ΠΔΣ. 

Διαστάσεις λαμβάνει
η είσοδος μετρητών

για ξέπλυμα
Οι αδυναμίες, η έλλειψη συντονισμού και οι αλλαγές που επιβάλλεται

να γίνουν, ώστε να κλείσουν τα παράθυρα

<<<<<<

Στη γωνία για άλλη μία
φορά η ΜΟΚΑΣ από μέ-
λη της Κοινοβουλευτι-
κής Επιτροπής Θεσμών,
για μη αυτεπάγγελτη
παρέμβαση και κενά στη
διερεύνηση υποθέσεων.

<<<<<<

Η υπόθεση της 31χρονης
είναι «χρυσή ευκαιρία»
για έλεγχο του πώς λει-
τουργούν οι αρμόδιες Αρ-
χές, τόνισε στην «Κ» σύμ-
βουλος καταπολέμησης
οικονομικού εγκλήματος.

Οι διαφαινόμενες προεκτάσεις του προβλήματος δεν έχουν καν πλησιάσει την άκρη του νήματος, καθώς συνεχώς προκύπτουν νέα δεδομέ-
να. €91 εκατ. ευρώ σε ρευστά, που πέρασαν τους τελευταίους 15 μήνες από αεροδρόμια, δεν γνωρίζουν πού βρίσκονται οι Αρχές.

Αλλαγές με
το ψηφιακό ευρώ

Για το κλείσιμο των παραθύρων εισροής μαύρου χρήματος,
ο σύμβουλος για θέματα οικονομικού εγκλήματος ανέφερε
στην «Κ» ότι μετά την αντιμετώπιση της «ρίζας του κακού»,
που είναι τα αντανακλαστικά της ΜΟΚΑΣ, θα μπορούσε να

βοηθήσει και η επιστράτευση τεχνολογικών εξελίξεων. «Το
θέμα τεχνολογίας, και γενικά το διαδικαστικό πλαίσιο που
εφαρμόζεται, ποικίλει από χώρα σε χώρα. Κάποιες έχουν
εξελιγμένες τεχνολογίες, κάποιες δεν έχουν», σημείωσε,
αναφέροντας ότι η Κύπρος θα μπορούσε να ακολουθήσει

παραδείγματα. Συγχρόνως τόνισε ότι θα μπορούσε να βοη-
θήσει η εφαρμογή του ψηφιακού ευρώ το 2026, καθώς πλέ-

ον η Κυπριακή Δημοκρατία θα είναι σε θέση να πει ότι δεν
δικαιούται κανένας να φέρνει μετρητά στη χώρα, διότι ως

κράτος-μέλος της Ε.Ε. πλέον παρέχει το ψηφιακό εργαλείο
για συναλλαγές, το οποίο, συμπλήρωσε, θα πρέπει να συνο-
δευτεί και από μία πολύ αυστηρή πολιτική. Η χρήση του ψη-
φιακού ευρώ θα πρέπει, όπως είπε, να αποτελέσει συγχρό-
νως την πλήρη κατάργηση και όλων των μη ρυθμιζόμενων

κρυπτονομισμάτων, διότι, πρόσθεσε, συνιστούν το εργαλείο
με το οποίο σήμερα γίνονται πέραν του 90% των περιστατι-

κών ξεπλύματος παράνομου χρήματος διεθνώς. 
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Η αδειοδότησητης ανάπτυξης είναι
το μεγαλύτερο στοίχημα. Η ταχύ-
τητα στη διεκπεραίωση των αιτή-
σεων είναι άμεσα συνυφασμένη
με το one-stop-shop και όχι με
προσεγγίσεις pit-stop» δηλώνει
σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
υποψήφιος για την προεδρία του
Επαρχιακού Οργανισμού Αυτοδι-
οίκησης Λεμεσού Βασίλης Δημη-
τριάδης. Προσθέτει ότι «είναι μο-
ναδική ευκαιρία να διαμορφώσου-
με ένα νέο ανθρωποκεντρικό μον-
τέλο διοίκησης, βασισμένο σε έξυ-
πνες πρακτικές, οι πλείστες των
οποίων δεν προϋποθέτουν νομο-
θετικές βελτιώσεις». Ο κ. Δημη-
τριάδης εκτιμά ότι τόσο η κυβέρ-
νηση όσο και τα κοινοβουλευτικά

κόμματα θα πρέπει να προσεγγί-
σουν τον νέο Οργανισμό ως μο-
ναδική ευκαιρία υιοθέτησης νέων
πρακτικών, έτσι που η επιτυχη-
μένη εφαρμογή τους να αποτελέσει
τη βάση εκσυγχρονισμού του δη-
μόσιου τομέα.

–Μέσα από τον ανοιχτό διάλογο
που έχετε με τους πολίτες σε κάθε
γωνιά, όπως είπατε, της Λεμεσού,
ποια είναι τα κύρια ζητήματα που
τους απασχολούν;

–Κυκλοφοριακή συμφόρηση
στην πόλη, υψηλό κόστος απόκτη-
σης ή ενοικίασης στέγης, αναζωο-
γόνηση και βιώσιμη ανάπτυξη των
κοινοτήτων, ταλαιπωρία στην έκ-
δοση πολεοδομικών και οικοδομι-
κών αδειών.

–Και σε ό,τι αφορά τις προσδοκίες

που έχουν από τον νέο Επαρχιακό
Οργανισμό Αυτοδιοίκησης;

–Οι πολίτες θέλουν να εξυπη-
ρετούνται ποιοτικά και με ταχύτητα,
να νοιώθουν ότι έχουν απέναντί
τους έναν οργανισμό σύγχρονο,
αποτελεσματικό, ευέλικτο και αξιό-
πιστο, που αφουγκράζεται τις ανάγ-
κες και ανταποκρίνεται στις προσ-
δοκίες τους.

–Πώς οι πολίτες μπορούν να έχουν
ουσιαστικό λόγο και ρόλο στις αρ-
μοδιότητες του επαρχιακού ορ-
γανισμού, όπως λέτε, από τη στιγ-
μή που αυτές έχουν προβλεφθεί
μέσα από τη νομοθεσία;

–Έχουμε για πρώτη φορά την
ευκαιρία να δημιουργήσουμε ένα
δημόσιο οργανισμό από την αρχή,
και μάλιστα με τον πρόεδρό του
να εκλέγεται από τους πολίτες και

όχι να διορίζεται. Είναι μοναδική
ευκαιρία να διαμορφώσουμε ένα
νέο ανθρωποκεντρικό μοντέλο δι-
οίκησης, βασισμένο σε έξυπνες
πρακτικές, οι πλείστες των οποίων
δεν προϋποθέτουν νομοθετικές
βελτιώσεις. Θέλουμε τον πολίτη
ενήμερο, συμμέτοχο και συνδια-
μορφωτή. Τα πιο κάτω είναι υλο-
ποιήσιμα και μπορούν να συμβά-
λουν στον πιο πάνω στόχο: Οι πο-
λίτες να έχουν τη δυνατότητα αξιο-
λόγησης της ποιότητας εξυπηρέ-
τησης με ηλεκτρονικό ερωτημα-
τολόγιο, γιατί πρέπει όχι απλώς να
αναζητούμε την κριτική αλλά να
την απαιτούμε για συνεχή βελτίω-
ση. Σύσταση Συμβουλευτικής Επι-
τροπής παρά τω προέδρω από εμ-
πλεκόμενους φορείς του ιδιωτικού
τομέα για να έχουν λόγο και ρόλο
με τις γνώσεις και εμπειρίες τους
στη βελτίωση των προσφερόμενων
υπηρεσιών.

Έμφαση στον πολίτη-πελάτη
με εξωστρεφείς προσεγγίσεις και
ανοικτή επικοινωνία (γραφεία εξυ-
πηρέτησης με ραντεβού, χωρίς
ραντεβού αλλά και με βιντεοκλή-
σεις, θεσμοθέτηση διαβούλευσης
με τους πολίτες σε μηνιαία βάση,
θεσμοθέτηση διαδικασίας υποβολής
εισηγήσεων, ερωτημάτων και πα-
ραπόνων, δημιουργία ιστοτόπου
«Q&A» για καταγραφή ερωτημάτων
και κοινοποίηση απαντήσεων).
Εκτιμώ ότι τόσο η κυβέρνηση όσο
και τα κοινοβουλευτικά κόμματα
θα πρέπει να προσεγγίσουν τον
νέο Οργανισμό ως μοναδική ευ-
καιρία υιοθέτησης νέων πρακτικών,
έτσι που η επιτυχημένη εφαρμογή
τους να αποτελέσει τη βάση εκ-
συγχρονισμού του δημόσιου τομέα.
Όσον αφορά τη μεταρρύθμιση της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, είναι ση-
μαντικό να τονιστεί ότι το υφιστά-
μενο νομοθετικό πλαίσιο δεν θα
πρέπει να είναι κάτι στατικό αλλά
να εξελίσσεται και να βελτιώνεται.
Οι πρόεδροι των ΕΟΑ οφείλουν να
εισηγούνται προς την κυβέρνηση
τροποποιήσεις με γνώμονα τη βελ-
τίωση της λειτουργικότητας του
Οργανισμού και την καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των πολιτών. 

–Ποια θεωρείτε τη μεγαλύτερη
πρόκληση που έχετε να αντιμε-
τωπίσετε σε περίπτωση εκλογής
σας;

–Η αδειοδότηση της ανάπτυξης
είναι το μεγαλύτερο στοίχημα. Η
ταχύτητα στη διεκπεραίωση των
αιτήσεων είναι άμεσα συνυφασμέ-
νη με το one-stop-shop και όχι με
προσεγγίσεις pit-stop. Ο πολίτης
θα πρέπει να έχει τη δυνατότητα
να κλείνει ένα ραντεβού και να έχει
ενώπιόν του εκπροσώπους όλων
των υπηρεσιών που εμπλέκονται
στην αλυσίδα αδειοδότησης, να
λαμβάνει έγκαιρα και άμεσα τις θέ-
σεις τους και όχι να παραπέμπεται
από μια υπηρεσία σε άλλη. Αυτό
μπορεί να επιτευχθεί με αποσπάσεις
στελεχών των υπηρεσιών αυτών,
π.χ. πυροσβεστικής ή ΑΗΚ στον
Οργανισμό ή και με επικοινωνία
των ηλεκτρονικών συστημάτων
όλων των εμπλεκόμενων υπηρε-
σιών.

–Με ποιο τρόπο ο επαρχιακός ορ-
γανισμός μπορεί να συνδράμει
ώστε η Λεμεσός να γίνει ισόνομη
πόλη για όλους τους πολίτες;

–Η ισονομία πρέπει πρώτα να
ενισχυθεί μέσα από τον τρόπο λει-
τουργίας του Οργανισμού. Όλοι οι
πολίτες πρέπει και θα έχουν ίση
αντιμετώπιση. Για παράδειγμα, δεν
επιτρέπεται παρόμοια αιτήματα
αδειοδότησης να αντιμετωπίζονται
με διαφορετικό τρόπο. Επιβάλλεται
η ενιαία ερμηνεία και εφαρμογή
του νόμου με τη δημιουργία εγχει-
ριδίου κατευθυντήριων γραμμών
προσβάσιμου σε όλους, καθώς και
η αυστηρή τήρηση προτεραιότητας
στη διεκπεραίωση αιτήσεων. Η αί-

τηση που θα λαμβάνει τον αρ. 30
θα πρέπει οπωσδήποτε να εξυπη-
ρετείται πριν από τον αρ. 31. Αν
εκκρεμούν δικαιολογητικά, ο αι-
τητής θα πρέπει να λαμβάνει άμεσα
μήνυμα για να τα προσκομίζει εντός
συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος
ώστε να μη χάνει τη σειρά του. Με
την επιτάχυνση όμως της αδειοδό-
τησης της ανάπτυξης απαμβλύ-
νουμε ακόμη ένα πρόβλημα της
πόλης, αφού θα αυξηθεί η προσφο-
ρά διαθέσιμων υποστατικών, γε-
γονός που δύναται σταδιακά να
επιφέρει μείωση στο κόστος ενοι-
κίασης ή απόκτησης κατοικίας. 

–Πιστεύετε πως σε σχέση με την
ανάπτυξη μέχρι σήμερα δεν υπήρ-
ξε διαφάνεια; Και πώς αυτό μπορεί
να διασφαλιστεί;

–Η διαφάνεια πρέπει αναμφί-
βολα να ενισχυθεί και να εμπεδωθεί
μέσα από τον τρόπο που εφαρμό-
ζουμε το νομοθετικό πλαίσιο και
μέσα από τις πρακτικές που εισά-
γουμε στη λειτουργία του Οργανι-
σμού. Υπάρχουν μεγάλα περιθώρια
βελτίωσης και επιβάλλεται να καλ-
λιεργηθεί σχέση εμπιστοσύνης και
αξιοπιστίας ανάμεσα στον υπό σύ-
σταση Οργανισμό και τους πολίτες.
Μέτρα όπως η σύσταση Επιτροπής

Ελέγχου αλλά και Μονάδας Εσω-
τερικού Ελέγχου με άτομα απαλ-
λαγμένα λειτουργικών καθηκόντων,
έγκαιρη ενημέρωση και πλήρης αι-
τιολόγηση για τυχόν αλλαγές στις
χρεώσεις των υπηρεσιών που προ-
σφέρει ο Οργανισμόςκαιπρόσβαση
στις αποφάσεις και στα πεπραγμένα
του Οργανισμού μπορούν να συμ-
βάλουν στην εμπέδωση της δια-
φάνειας.

–Ποια είναι τα βασικά προσόντα
που πρέπει να έχει ένας πετυχη-
μένος πρόεδρος επαρχιακού ορ-
γανισμού;

–Συνδυασμός τεχνοκρατικής
γνώσης στον δημόσιο τομέα και
πολιτικής εμπειρίας από θέσεις ευ-
θύνης. Από τη στιγμή που ο πρό-
εδρος εκλέγεται από τους πολίτες,
θα πρέπει να διαμορφώνει και να
εφαρμόζει πολιτικές. Να μπορεί να
εμπνέει το ανθρώπινο δυναμικό
και τους συνεργάτες του, γιατί ο
νέος Οργανισμός θα στελεχωθεί
από άτομα που προέρχονται από
διάφορες υπηρεσίες με διαφορε-
τικές κουλτούρες.

Να αναδεικνύει τις δεξιότητες
του κάθε στελέχους και να αξιοποιεί
στο μέγιστο το προσωπικό μέσα
από σύγχρονες πρακτικές διοίκη-
σης. Να είναι καλός ακροατής, να
μπορεί να συνθέτει απόψεις και να
συνεργάζεται με τους τέσσερις δη-
μάρχους και τους οκτώ προέδρους
των κοινοτικών συμπλεγμάτων.
Πέραν από τα πιο πάνω προσόντα,
είναι άκρως σημαντικό να είναι έν-
τιμος και ακέραιος αλλά και ικανός

να σχεδιάζει, να υλοποιεί και να
τολμά να εισάγει καινοτόμες ιδέες.

–Τι είναι αυτό που σας κάνει να
διαφέρετε από τον ανθυποψήφιό
σας Γιάννη Τσουλόφτα και για το
οποίο πιστεύετε ότι πρέπει να σας
ψηφίσουν οι πολίτες;

–Υπάρχει εκ διαμέτρου διαφορε-
τική αντίληψη, προσέγγιση και φι-
λοσοφία στον τρόπο διοίκησης του
Οργανισμού. Η αποστολή του Ορ-
γανισμού δεν θα πρέπει να περιο-
ρίζεται στη διεκπεραίωση των ερ-
γασιών έγκρισης αδειών, διαχείρισης
του νερού, των σκυβάλων και της
αποχέτευσης. Θα πρέπει να υπάρχει
όραμα και σχεδιασμός. Από τηστιγμή
που ο Οργανισμός θα έχει την ολι-
στική εικόνα της ανάπτυξης, θα πρέ-
πει να συμβάλλει στην επίλυση ση-
μαντικών προβλημάτων. Να καταστεί
ουσιαστικός σύμβουλος και συνερ-
γάτης των δήμων και των κοινοτήτων
στην ανάπτυξη της πόλης και της
επαρχίας αλλά και συμμέτοχος στη
διαμόρφωση πολιτικών με το κράτος.
Απαιτείται επίσης ευρωπαϊκή εμ-
πειρία για άντληση χρηματοδότησης
που θα στηρίξει την ανάπτυξη της
πόλης και επαρχίας. Οι πολίτες έχουν
τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο.
Θα πρέπει να ενημερωθούν και να
συγκρίνουν το όραμα, το μοντέλο
διακυβέρνησης καθώς και την εμ-
πειρία και την προστιθέμενη αξία
που θα μπορούν να δώσουν στον
Οργανισμό και κατ’ επέκταση στην
πόλη και επαρχία οι υποψήφιοι.

–Σε περίπτωση εκλογή σας, πόσο
ανεξάρτητα θα λαμβάνετε απο-
φάσεις από τη στιγμή που την
υποψηφιότητά σας τη στηρίζουν
συγκεκριμένα κόμματα;

–Δεν έχω εξαρτήσεις και δεν
έχω εμπλακεί σε συναλλαγές με
κανένα κόμμα. Αυτό μπορούν να
σας το επιβεβαιώσουν οι ηγεσίες
όλων των κομμάτων, αυτών που
με στηρίζουν αλλά και αυτών που
δεν με στηρίζουν. Η μόνη μου δέ-
σμευση είναι προς τους πολίτες,
για να καταβάλουμε κάθε δυνατή
προσπάθεια για να φτιάξουμε ένα
νέο μοντέλο δημόσιας διοίκησης
με επίκεντρο τον άνθρωπο. Να εξυ-
πηρετείται ο κόσμος με ποιότητα
και ταχύτητα.

–Δεν θα ακολουθείτε δηλαδή θέ-
σεις και αρχές του ΔΗΣΥ; Υπήρξατε
μέλος κυβέρνησης που υποστήριξε
το κόμμα, όπως επίσης είναι το
μεγαλύτερο που στηρίζει σήμερα
την υποψηφιότητά σας.

–Θα πορευθώ με μοναδικό γνώ-
μονα το όραμά μου το οποίο συ-
νοψίζεται στη δημιουργία ενός
νέου δημόσιου οργανισμού μέσα
από το οποίο οι πολίτες θα απο-
λαμβάνουν ποιοτικές υπηρεσίες
που θα στηρίζουν μια Έξυπνη –
Λειτουργική – Πράσινη – Ισόνομη
– Διαφανή – Ανάπτυξη για την πόλη
και επαρχία της Λεμεσού.

–Ποιες είναι οι σχέσεις σας με τη
σημερινή ηγεσία του ΔΗΣΥ; Έχετε
συζητήσει μαζί της και συμφωνή-
σατε σε σχέση με το όραμα που
έχετε για την επαρχία;

–Οι σχέσεις μου με την ηγεσία
του ΔΗΣΥ είναι άριστες. Εκτιμώ
ότι η ηγεσία και τα στελέχη του
ΔΗΣΥ αλλά και άλλων κομμάτων,
γνωρίζουν πως εργάζομαι και λει-
τουργώ τόσα χρόνια μέσα από διά-
φορες θέσεις ευθύνης στην Κύπρο
και στο εξωτερικό, με πιο πρόσφατο
παράδειγμα τη θητεία μου στο πη-
δάλιο του υφυπουργείου Ναυτιλίας.
Εισπράττω εμπιστοσύνη και στή-
ριξη στο πρόσωπό μου. Το όραμά
μου τίθεται καθημερινά ενώπιον
των πολιτών. Με ικανοποίηση δια-
πιστώνω ότι τόσο τα κόμματα που
με στηρίζουν, ΔΗΣΥ και ΔΗΠΑ,
όσο και ένα μεγάλο φάσμα της ευ-
ρύτερης κοινωνίας το έχουν ήδη
αγκαλιάσει. 

Βασίλης Δημητριάδης, υποψήφιος για την προεδρία
του Επαρχιακού Οργανισμού Αυτοδιοίκησης Λεμεσού

Δεν έχω εμπλακεί
σε συναλλαγές

με κανένα κόμμα 
Θα πορευθώ με μοναδικό γνώμονα το όραμά μου

Οι πολίτες έχουν τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο. Θα πρέπει να ενημερωθούν και να συγκρί-
νουν το όραμα, το μοντέλο διακυβέρνησης καθώς και την εμπειρία και την προστιθέμενη αξία που
θα μπορούν να δώσουν στον Οργανισμό και κατ’ επέκταση στην πόλη και επαρχία οι υποψήφιοι.

Εκτιμώ ότι η ηγεσία και
τα στελέχη του ΔΗΣΥ
αλλά και άλλων κομμά-
των, γνωρίζουν πως
εργάζομαι και λειτουργώ
τόσα χρόνια μέσα
από διάφορες θέσεις
ευθύνης στην Κύπρο
και στο εξωτερικό.
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Νέα εποχή
Μία νέα εποχή ξεκινάει για το Σπίτι της
Κύπρου στην Αθήνα, μετά την ανάληψη
της διεύθυνσή του από τον Διομήδη Νική-
τα, ο οποίος μέχρι πρότινος ήταν στον το-
μέα του Κινηματογράφου, στο υφυπουρ-
γείου Πολιτισμού. Ο κ. Νικήτα για πάρα
πολλά χρόνια υπηρέτησε τον κυπριακό κι-
νηματογράφο, και μαζί με τους άλλους
λειτουργούς του υφυπουργείου στη Συμ-
βουλευτική Επιτροπή για τον Κινηματο-
γράφο, έκανε σπουδαίο έργο, το οποίο
είμαι βέβαιος ότι θα συνεχίσει και στην
Αθήνα. Το Σπίτι της Κύπρου στην Αθήνα, η
αλήθεια είναι, εδώ και αρκετά χρόνια, εί-
χε ατονήσει. Είναι καιρός λοιπόν να
ανοιχθεί περισσότερο στην ελληνική
πρωτεύουσα το κυπριακό πολιτιστικό γί-
γνεσθαι. Η στήλη εύχεται καλή αρχή στον
Διομήδη Νικήτα. 

••••
Τσιμεντώνοντας… 
Οι ρυθμοί με τους οποίους προχωρούν οι
αναπτύξεις γης στην κατεχόμενη Κύπρο
είναι ιλιγγιώδεις. Πριν από μερικές ημέ-
ρες βρέθηκα στην πανέμορφη περιοχή
της Κλεπίνης και της Χάρτζειας στην Κε-
ρύνεια και διαπίστωσα πως ό,τι βλέπει
προς τη θάλασσα της Κερύνειας χτίζεται
ή ετοιμάζεται να χτιστεί. Δεκάδες διαφη-
μιστικές ταμπέλες εταιριών οριοθετούν
τα οικόπεδα προς ανοικοδόμηση, τα
οποία θα καταληφθούν εντός εξαμήνου
από επαύλεις και αναπτύξεις κάθε λογής.
Απ’ ό,τι φαίνεται ο ρωσικός παράγοντας

παίζει τον ρόλο του… Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα είναι ο κοιμητηριακός ναός της
Παναγίας στην Κλεπίνη, ο οποίος αναστη-
λώθηκε και πλέον χρησιμοποιείται ως
«ενοριακός» της εκεί ορθόδοξης ρωσικής
κοινότητας. Από τα Λιβερά ώς την πέρα

άκρη του Πενταδάκτυλου αναπτύξεις…

••••
Τα παράσυραν το ρεύμα
Πλημμύρισαν οι αποθήκες του υπουργεί-

ου Υγείας και καταστράφηκαν ακριβά
φάρμακα, όπως αποκάλυψε η συνάδελ-
φος εφημερίδα «Ο Φιλελεύθερος». Ζη-
μιές σχεδόν ένα εκατομμύριο ευρώ και
σιγά τα αβγά. Ο εκπρόσωπος Τύπου του
υπουργείου Υγείας είπε: «Εάν προκύ-

ψουν ευθύνες, σίγουρα θα αποδοθούν».
Εάν προκύψουν, διότι μπορεί και κανείς
να μη φταίει και κάποιο αόρατο χέρι να
έστειλε τα νερά στις αποθήκες. Αν πάλι
κάποιος φταίει, να είστε σίγουροι όλοι οι
πολίτες πως αυτές θα αποδοθούν, κανείς
δεν θα μείνει στο απυρόβλητο. Παρήγορο
πάντως που στο υπουργείο σύστησαν επι-
τροπή. Θα ανησυχούσα αν δεν το έκαναν.
Διότι ως γνωστόν σκάνδαλο… συγγνώμη,
ατυχία χωρίς επιτροπή δεν νοείται… Τώ-
ρα, για το εκατομμύριο, είπαμε, σιγά τα
αβγά.

••••
ΠολιΤΙΚη
Ξεκίνησαν οι προεκλογικές εκστρατείες
και τα μέσα κοινωνικής δικτύωσής μου
άρχισαν να κατακλύζονται (εντάξει, καθ’
υπερβολή η λέξη) από υποψήφιους σχο-
λικούς έφορους, αντιδημάρχους και δη-
μοτικούς συμβούλους… είναι και αυτό μία
μορφή προεκλογικού αγώνα, δεν λέω,
αλλά μήπως είναι και λίγο… παρεμβατι-
κός (πάλι καθ’ υπερβολή) αλλά δεν νομί-
ζω ότι μπορεί κάποιος να πειστεί να ψη-
φίσει απλώς γιατί έλαβε ένα αίτημα φι-
λίας… Βέβαια, άλλοι ζουν στον ψεύτικο
κόσμο του διαδικτύου και κάνουν καριέ-
ρα, εκμεταλλευόμενοι την πολιτική αμά-
θεια των νέων, μιλώντας για αλλαγή και
ως νέοι προς τους νέους. Μόνο που θεω-
ρώ πως ο λόγος τους όχι μόνο δεν βοηθά-
ει να αλλάξουν τα πράγματα, αλλά πραγ-
ματικά ζημιώνουν ακόμα περισσότερο
την πληγωμένη έννοια της πολιτικής. 

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Απ’ ό,τι φαίνεται ο ρωσικός παράγοντας παίζει τον ρόλο του… Από τα Λιβερά ώς την πέρα άκρη του Πενταδάκτυλου
αναπτύξεις… Στη φωτογραφία ο ναός της Παναγίας στην Κλεπίνη, που λειτουργεί ως «ενοριακός» για τη ρωσική κοινό-
τητα της περιοχής. 

Του ανταποκριτή μας
στην Κωνσταντινούπολη
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ 

Το 1994 ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
μόλις είχε εκλεγεί δήμαρχος Κων-
σταντινούπολης και επισκέφθηκε
το εστιατόριο «Akcaabat köfte sa-
lonu» του νεαρού τότε Εκρέμ Ιμά-
μογλου, ο οποίος του σερβίρισε κε-
φτεδάκια. Λόγω της εκτίμησης που
είχε στο πρόσωπο του νέου δημάρ-
χου, ο 23χρονος τότε Εκρέμ αρνή-
θηκε να πάρει χρήματα από τον κ.
Ερντογάν. Ο πρόεδρος της Τουρκίας
δεν θα μπορούσε να φανταστεί
πως αυτός ο νέος που του κέρασε
τον λογαριασμό για τα κεφτεδάκια,
κάποια μέρα θα μπορούσε να γίνει
ο μεγαλύτερος πολιτικός του αν-
τίπαλος. H εντυπωσιακή εκλογική
νίκη του 53χρονου Εκρέμ Ιμάμο-
γλου στην Κωνσταντινούπολη με
51,1% και με διαφορά 12 ποσοστι-
αίων μονάδων –δηλαδή ενός εκατ.
ψήφων από τον αντίπαλο του– πυ-
ροδοτεί τη συζήτηση για το αν θα
είναι ο επόμενος αντίπαλος του Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν στις προεδρι-
κές εκλογές του 2028.   

«Η πραγματική επιτυχία του
Ιμάμογλου και η δύναμη που θα

τον οδηγήσει στην πολιτική του
καριέρα, αν μπορέσει να τη διατη-
ρήσει, είναι ουσιαστικά η επιτυχία
του στην εικόνα και την αντίληψη.
Με άλλα λόγια, τα αόρατα χαρτιά
στο χέρι του. Οπως ακριβώς ο Μπα-
ράκ Ομπάμα, ο οποίος έλαβε το
βραβείο Νομπέλ με την ελπίδα ότι
θα έφερνε την ειρήνη, ο Εκρέμ Ιμά-
μογλου έγινε ελπίδα για την Κων-
σταντινούπολη», αναφέρει ο Oράι
Εγίν, αρθρογράφος της ενημερω-
τικής ιστοσελίδας Haberturk.   

Ο ιδανικός σύζυγος  
Σε μια πρωτότυπη προσέγγιση

του πολιτικού φαινομένου του δη-
μάρχου της Κωνσταντινούπολης,
ο κ. Εγίν αναφέρει πως «ο Ιμάμογλου
έχει το προφίλ και του ιδανικού
συζύγου, γιατί βάζει τη γυναίκα
του, Ντιλέρ Ιμάμογλου, μπροστά
και πρώτη, κυκλοφορεί πάντα με
κοστούμι, θυμώνει με μέτρο και,
το πιο σημαντικό, δεν έχει κανένα
πρόβλημα με τα οικονομικά του.
Με την κλασική έννοια αντιπρο-
σωπεύει ένα λιμάνι όπου κάθε γυ-
ναίκα θα αναζητούσε καταφύγιο,
και με την πιο κλισέ έννοια αντι-
προσωπεύει τον άνδρα που θα ήθε-
λε να την παντρευτεί. Σε ένα πο-

λιτικό σύστημα όπου οι γυναίκες
ψηφοφόροι καθορίζουν πολλά σε
κάθε περίοδο και σε κάθε πολιτι-
σμένη χώρα, αυτός ο παράγοντας
Χ δεν πρέπει να υποτιμάται».   

Πράγματι, άνθρωποι που γνω-
ρίζουν καλά τον δήμαρχο της Κων-
σταντινούπολης μας εξηγούν πως

λόγω της κατασκευαστικής επιχεί-
ρησης που διαθέτει η οικογένειά
του έχει μεγάλη οικονομική άνεση
και μεριμνά ο ίδιος για τους στενούς
συνεργάτες του και τις ανάγκες
των οικογενειών τους. Η παρουσία
της συζύγου του δίπλα του σε ση-
μαντικές στιγμές και η σύγχρονη

εμφάνισή της θεωρήθηκαν πλεο-
νέκτημα σε όλο τον προεκλογικό
αγώνα.  

Εμπειρος πολιτικός αναλυτής
της γειτονικής χώρας μας ανέφερε
πως σε αυτή την εκλογική αναμέ-
τρηση ο κ. Ιμάμογλου ήταν και τυ-
χερός, καθώς απέναντί του είχε

τον Μουράτ Κουρούμ, ο οποίος σε
πολιτικό αλλά και επικοινωνιακό
τομέα φάνηκε αδύναμος. Ο πραγ-
ματικός αντίπαλος (σ.σ. Ερντογάν)
του κ. Ιμάμογλου, λέει η ίδια πηγή,
φαινόταν κουρασμένος καθώς δή-
λωνε πως αυτή θα είναι η τελευταία
θητεία του και ότι θα αποχωρήσει

από την πολιτική. «Δεν είχε απέ-
ναντί του τον Ερντογάν του 2009,
αλλά τον Ερντογάν του 2024», ανα-
φέρει χαρακτηριστικά.   

Πάντως, στην πρώτη πενταετία
της δημαρχίας του πολλοί παρα-
δέχονται πως ο κ. Ιμάμογλου εκτός
από τα πολλά έργα έκανε σοβαρές
παρεμβάσεις σε πλατείες και μνη-
μεία της Κωνσταντινούπολης που
έκαναν τη διαφορά και επιβραβεύ-
τηκαν από τους ψηφοφόρους.   

Ομοιότητες και διαφορές  
Εμπειρη δημοσιογράφος της

γειτονικής χώρας μας τόνισε πως
Ερντογάν και Ιμάμογλου έχουν αρ-
κετά κοινά, αλλά υπάρχουν και ση-
μεία που τους χωρίζουν. Ο δήμαρχος
γεννήθηκε στην Τραπεζούντα και
αργότερα μετακόμισε στην Κων-
σταντινούπολη, ενώ ο κ. Ερντογάν
γεννήθηκε στην Κωνσταντινού-
πολη, και έχει κι αυτός οικογενει-
ακές ρίζες από τη Ριζούντα. Ο κ.
Ιμάμογλου σε πολλές ευκαιρίες εξη-
γεί πως η μητέρα του έφτιαχνε το
ωραιότερο φρέσκο βούτυρο της
Τραπεζούντας. Και οι δύο πολιτικοί
άνδρες έγιναν γνωστοί όταν εξε-
λέγησαν δήμαρχοι της μεγαλύτερης
πόλης της Τουρκίας. Το εντυπω-
σιακό επίσης είναι πως αμφότεροι
διώχθηκαν από τη Δικαιοσύνη για
πολιτικούς λόγους, αλλά βγήκαν
πολιτικά ενισχυμένοι.    

Και τζαμί και αλκοόλ  
Η ομοιότητα του κ. Ιμάμογλου

με τον κ. Ερντογάν είναι πως και
αυτός πάει τακτικά σε τζαμί για
προσευχή τις Παρασκευές, ασχο-
λήθηκε στα νιάτα του με το ποδό-
σφαιρο και απευθύνεται σε ευρύ-
τερες μάζες πέραν των ισλαμιστών.
Βέβαια υπάρχουν και σημεία που
τους χωρίζουν. Ο πρόεδρος της
Τουρκίας γεννήθηκε και μεγάλωσε
στην περιοχή Κασίμπασα, σε μια
φτωχογειτονιά της Κωνσταντινού-
πολης, ενώ ο κ. Ιμάμογλου είναι
γόνος επιχειρηματιών στον τομέα
των κατασκευών. Εχει κάνει οικο-
νομικές σπουδές σε ιδιωτικό πα-
νεπιστήμιο της Κυρήνειας, στο κα-
τεχόμενο τμήμα της Κύπρου, και
αργότερα σπούδασε διοίκηση επι-
χειρήσεων στο Πανεπιστήμιο της
Κωνσταντινούπολης και έκανε με-
ταπτυχιακό στη διαχείριση ανθρώ-
πινων πόρων. Με την τρίτη πολιτική
νίκη του απέναντι στον κ. Ερντογάν,
ο κ. Ιμάμογλου τώρα ίσως νιώθει
και πιο άνετος σε σχέση με το πα-
ρελθόν. «Πριν από λίγο καιρό άρχισε
να κυκλοφορεί ένα βίντεο με τον
Εκρέμ Ιμάμογλου να πίνει κρασί.
Οι αντίπαλοί του πίστευαν ότι αυτό
το βίντεο θα τον βλάψει. Ωστόσο,
αυτό που έγινε αντιληπτό ήταν το
πορτρέτο ενός ειλικρινούς ανθρώ-
που που προφανώς απολάμβανε
τη ζωή. Τώρα μπορεί να πιει ό,τι
κρασί θέλει χωρίς δισταγμό και κα-
νείς δεν θα του πει λέξη. Φυσικά
μετά το Ραμαζάνι», γράφει χαρα-
κτηριστικά ο κ. Εγίν.   

Κεφτέδες, οίνος
και «Ομπάμογλου»

Ο αναδυόμενος σταρ της τουρκικής πολιτικής έχει κοσμικό προφίλ,
γεγονός που εξηγεί την απήχησή του στις γυναίκες 

<<<<<<<

Ο Εκρέμ Ιμάμογλου έφε-
ρε με καθυστέρηση 30
ετών τον... λογαριασμό
ενός γεύματος στον πρό-
εδρο της Τουρκίας και
ήταν μάλλον «αλμυρός». 

Υποστηρικτής του Εκρέμ Ιμάμογλου βιντεοσκοπεί με το κινητό του τηλέφωνο την ομιλία του δημάρχου της Κωνσταντινούπολης, αμέσως με-
τά τη νίκη του. Ο νεαρός που κάποτε σέρβιρε τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, σήμερα είναι ο ισχυρότερος αντίπαλος του προέδρου της Τουρκίας.
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Η Αννίτα Δημητρίου, πρό-
εδρος της Βουλής και του
ΔΗΣΥ, δήλωσε ότι δεν είναι
ικανοποιημένη από τους χει-
ρισμούς της κυβέρνησης στο
μεταναστευτικό, και εξήγ-

γειλε διαβήματα και πρωτοβουλίες, μετά
από συνάντηση που είχε με την πρέσβειρα
του Λιβάνου. Οι ενέργειες που επιστρατεύει
η κα Δημητρίου, για τη διαχείριση του με-
ταναστευτικού, κινούνται σε τρία επίπεδα.
Ας τις δούμε:

1) «Διεκδικούμε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση την άμεση επανεξέταση του νομικού
καθεστώτος της Συρίας, έτσι ώστε να μει-
ωθούν οι μεταναστευτικές ροές τόσο προς
τον Λίβανο όσο και προς την Κύπρο», είπε
η κα Δημητρίου. Αυτό όμως το επεδίωξε η
κυβέρνηση πολύ πριν το αναφέρει η κα Δη-
μητρίου. Όσοι, δε, ασχολούνται με το ζήτημα
ουσιαστικά και όχι επιφανειακά, πρέπει να
είναι σε θέση να γνωρίζουν ότι η πλειοψηφία
των κρατών-μελών στο Συμβούλιο, θεωρεί

ότι η Συρία, στη βάση των υφιστάμενων
συνθηκών, δεν μπορεί να αποχαρακτηριστεί
από το καθεστώς που σήμερα κουβαλά και
να χαρακτηριστεί «ασφαλής χώρα». Το ίδιο
λένε και ανθρωπιστικές οργανώσεις, όπως
η Human Rights Watch που χαρακτήρισε
«επικίνδυνη και μη ρεαλιστική» την προ-
σπάθεια της Κύπρου για χαρακτηρισμό κά-
ποιων, έστω, περιοχών της Συρίας ως «ασφα-
λείς». Αλλά και ο πολιτικά δικός της Αννίτας
Δημητρίου, ο αντιπρόεδρος της Κομισιόν,
Μαργαρίτης Σχοινάς, που προσγείωσε την
κυπριακή προσπάθεια λέγοντας ότι «είναι
μια διαδικασία σύνθετη» και «δεν θέλω να
φέρω εύκολες λύσεις». Η κα Δημητρίου δεν
άκουσε τον κ. Σχοινά με τον οποίο ανήκει
στην ίδια πολιτική οικογένεια; Ή μήπως
δεν κατάλαβε τι είπε; 

2) «Ετοιμάζω σχετική επιστολή-διάβημα
προς τους ομολόγους μου και εξετάζουμε
και αριθμό άλλων πρωτοβουλιών προς αυτή
την κατεύθυνση», είπε επίσης η κα Δημη-
τρίου. Δεν μας εξήγησε βεβαίως προς ποιον

θα γίνει το διάβημα και ποιο θα είναι το
αντικείμενό του. Διότι αυτή η οποία χειρί-
ζεται τις σχέσεις Ε.Ε.-Λιβάνου, εκ μέρους
των κρατών-μελών, είναι η Κομισιόν και
η πρόεδρός της, Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν,
την οποία η κα Αννίτα Δημητρίου στήριξε
για δεύτερη θητεία στο τιμόνι του εν λόγω
θεσμικού οργάνου. Άρα, λογικά, θα αρκούσε
ένα τηλεφώνημα για να γίνει μια συνάντηση
και να μεταφέρει η πρόεδρος Βουλής-ΔΗΣΥ
στην Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν όσα πρέπει
να κάνει η Ε.Ε. σε σχέση με το μετανα-
στευτικό και τον Λίβανο. Νοουμένου βεβαίως
ότι η κα Αννίτα Δημητρίου –που σύμφωνα
με κοινοτικά χείλη στήριξε την Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν χωρίς κανένα αντάλλαγ-
μα– έχει καταφέρει τουλάχιστον να απο-
σπάσει τον αριθμό του τηλεφώνου τής προ-
έδρου της Κομισιόν. Αν δεν τα έχει κατα-
φέρει, μπορεί να το ζητήσει από τον πρόεδρο
Χριστοδουλίδη, ο οποίος, όπως γνωρίζουμε,
είναι το μόνο που έχει αποσπάσει από τη
Γερμανίδα αξιωματούχο της Ε.Ε. 

3) «Σημείο αναφοράς» για διαχείριση
του μεταναστευτικού είναι και «η διακρατική
συμφωνία των επιστροφών με τον Λίβανο»,
είπε η κα Δημητρίου. Στη θεωρία, αυτό
είναι ορθό. Αλλά επειδή η πολιτική απαιτεί
πράξεις, διερωτώμαι εάν η πρόεδρος Βου-
λής-ΔΗΣΥ θεωρεί ότι ένα κράτος ακέφαλο,
που ελέγχεται σε μεγάλο βαθμό από τη
Χεζμπολάχ και αποτελεί «πρότυπο» κακο-
διαχείρισης και διαφθοράς, ενδιαφέρεται
να τιμήσει μια τέτοια διακρατική συμφωνία
με την Κύπρο (που ήδη δεν τιμά), χωρίς
ανταλλάγματα. Σε κάθε περίπτωση, η κυ-
βέρνηση, την οποία επικρίνει η κα Δημη-
τρίου, βρίσκεται σε διαρκή επικοινωνία με
τον Λίβανο και ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
αναμένεται να βρίσκεται εκεί τη Δευτέρα
8 Απριλίου. 

Η κυβέρνηση ομολογουμένως τα έχει
κάνει θάλασσα σε πάρα πολλά ζητήματα.
Στο προσφυγικό/μεταναστευτικό, όμως,
προσπαθεί. Κι αυτή είναι η πραγματικότητα.
Όπως πραγματικότητα είναι ότι η Κύπρος

κινδυνεύει να γίνει «σάντουιτς» και να συν-
θλιβεί, λόγω μεταναστευτικού. Έχοντας
από τη μια τον Λίβανο, ένα κράτος που βρί-
σκεται στα όρια της εξαθλίωσης σε όλα τα
επίπεδα, από την άλλη την Τουρκία, και
«στο βάθος» μια Ε.Ε. αδιάφορη και δυσκίνητη. 

Κατά συνέπεια οι τοποθετήσεις τις οποίες
επιστράτευσε η κα Αννίτα Δημητρίου, δεν
προσεγγίζουν καν την έννοια του πολιτικού
αναλφαβητισμού στο προσφυγικό / μετα-
ναστευτικό. Περιορίζονται απλώς σε κάποιες
γενικές αρχές, δημιουργώντας την εντύ-
πωση ενός ιδιότυπου πολιτικού μπουσου-
λήματος, το οποίο εκ της φύσεώς του δεν
δείχνει ικανό να επαναπατρίσει τις ψήφους
που έχουν διαρρεύσει από τον ΔΗΣΥ προς
το ΕΛΑΜ. Γιατί προφανώς αυτός είναι ο
στόχος του μπουσουλήματος της κας Αν-
νίτας Δημητρίου στο μεταναστευτικό, και
όχι η διαχείριση του προβλήματος με την
Ε.Ε. και τον Λίβανο. 

Το μπουσούλημα της Αννίτας
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Ωραίος τύπος φαίνεται ο Δημήτρης Κου-
τσούμπας. Με χιούμορ και ατάκες οι οποίες
ενίοτε γίνονται viral («Αυτοί είστε!», «Πού
τα βρήκατε αυτά τα φυντάνια;»), ανθρώπινος
και χαλαρός. Κατά την πρόσφατη επίσκεψή
του στην Κύπρο δεν δίστασε μάλιστα να

χορέψει τη «Δραπετσώνα» του Θεοδωράκη μπροστά στις
κάμερες («Το μακρύ ζεϊμπέκικο του Μήτσου» έγραψε η
Σεμίνα Διγενή, ανεβάζοντας το σχετικό βίντεο στα social
media), επιβεβαιώνοντας ότι το παιχνίδι της επικοινωνίας
στηρίζεται εντέλει σε κάτι πολύ απλό: να τολμάς να είσαι
και να φαίνεσαι ο εαυτός σου, υπερβαίνοντας έτσι την
ξύλινη γλώσσα και τα στερεότυπα.

Τέτοιος ήταν και ο Χαρίλαος Φλωράκης, είπε ο νυν γ.γ.
του ΚΚΕ σε μια παλαιότερη τηλεοπτική του συνέντευξη.
Κι έχει δίκαιο, με μια όμως βασική διαφορά: η εξωστρέφεια
του Φλωράκη δεν ήταν μόνο στους τρόπους ή το ύφος
αλλά και στην πολιτική ουσία. Αυτό τουλάχιστον απέδειξε
όταν στη δύση της πολιτικής του καριέρας και σε στιγμές
κρίσιμες για τη χώρα, βγήκε από το «comfort zone» του
για να συνταχθεί με τους κομματικούς του αντιπάλους.
Κι ενώ θα υπέθετε κανείς ότι στην εκπνοή της χιλιετίας
το κόμμα θα αξιοποιούσε τις γέφυρες προς την κοινωνία,
ήρθε η συμπαθής κατά τ’ άλλα Αλέκα Παπαρήγα για να
κάνει ένα αποφασιστικό βήμα προς τα πίσω. Η λογική
«καλύτερα λιγότεροι αλλά ιδεολογικά σιδεροκέφαλοι»
οδήγησε όχι μόνο σε μια νέα πολιτική εσωστρέφεια, κα-
θιστώντας το ΚΚΕ κόμμα ανάδελφο, αλλά έδωσε και τον
τόνο για τον βηματισμό του προς το μέλλον. Αυτό το κόμμα
παρέλαβε ο Δημήτρης Κουτσούμπας και με αυτή τη φι-
λοσοφία συνεχίζει να πολιτεύεται.

Τα αριστερά κόμματα διεκδικούν τον προοδευτισμό
ως αναπόσπαστο στοιχείο της ταυτότητάς τους. Πόσο
προοδευτικό κόμμα όμως είναι κάποιο, όταν στο θέμα
των δικαιωμάτων π.χ. λειτουργεί α λα καρτ; Και για να μη
μιλάμε θεωρητικά, τι ακριβώς διαφοροποιεί το ΚΚΕ από
τις ακροδεξιές φωνές του ελληνικού Κοινοβουλίου, όταν
τάχθηκε ενάντια στο πρόσφατο νομοσχέδιο για τον γάμο
των ομόφυλων ζευγαριών; Με επιχείρημα την «εμπορευ-
ματοποίηση της τεκνοποίησης και της τεκνοθεσίας» συν-
τάχθηκε με ό,τι πιο συντηρητικό διαθέτει η ελληνική πο-
λιτική σκηνή, αποκτώντας πλέον και τη ρετσινιά του ομο-
φοβικού κόμματος. 

Μετά απ’ αυτό, η δαιμονοποίηση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης υποθέτω πρέπει να θεωρείται απλώς πταίσμα. Στην
οποία Ε.Ε. ο γραμματέας του Κομμουνιστικού Κόμματος
της Ελλάδας απέδωσε «βαρβαρότητα», χαρακτηρίζοντάς
τη «διακρατική ιμπεριαλιστική ένωση, φυλακή των λαών,
που μόνο χειρότερη γίνεται και δεν μπορεί να αλλάξει
προς όφελός τους». Η γραμμή ανάμεσα στην κριτική και
τον μηδενισμό είναι πολύ λεπτή, και ο μοναχικός δρόμος
του ΚΚΕ στο ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δείχνει ξεκάθαρα
προς τα πού γέρνει η ζυγαριά. 

Για το κυπριακό ακροατήριό του, πάντως, πολύ μεγα-
λύτερο ενδιαφέρον είχε η άποψη για το Κυπριακό παρά
το γνωστό ανάθεμα προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η αλήθεια
είναι πως ο Δημήτρης Κουτσούμπας σε σχέση με το εθνικό
μας πρόβλημα υπήρξε αν μη τι άλλο συνεπής ως προς τις
διαχρονικές θέσεις του κόμματός του. Τόσο για το Σχέδιο
Ανάν, το οποίο χαρακτήρισε «απαράδεκτο, διχοτομικό
και μη βιώσιμο» όσο και για τη βάση της λύσης. Στο αν-
τιομοσπονδιακό λογύδριό του, που θα ζήλευαν τα κόμματα
του πάλαι ποτέ Ενδιάμεσου και οι λεγόμενες πατριωτικές
δυνάμεις (ΕΥΡΩΚΟ, Αλληλεγγύη κ.ά.) κατακεραύνωσε τη
«διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία που εξελίσσεται, στην
ουσία, σε διχοτομική λύση, σε δύο συνιστώντα κράτη».

Θα μου πείτε και τι μας νοιάζει εμάς; Στο κάτω κάτω
έχουμε άφθονο υλικό από την εγχώρια πολιτική σκηνή
για να σχολιάσουμε, οπότε οι εισαγόμενοι κομματάρχες
περισσεύουν. Σωστό, πλην όμως η επίσκεψη Κουτσούμπα
είχε ως στόχο να απευθυνθεί όχι μόνο στους Έλληνες ψη-
φοφόρους που ζουν στην Κύπρο, αλλά και στο ευρύτερο
ακροατήριο. Γεγονός που με οδηγεί στη σκέψη ότι αυτοί
που χειροκρότησαν «το μακρύ ζεϊμπέκικο του Μήτσου»
και το επικοινωνιακό του χάρισμα, θα πρέπει να ζυγίσουν
και το πολιτικό περιεχόμενο που συνιστά τον «κόσμο»
του: ομοβικός – αντιευρωπαϊκός – αντιομοσπονδιακός.
Ένας εκρηκτικός συνδυασμός, ο οποίος κλείνει δυστυχώς
το μάτι δεξιότερα της Δεξιάς.

Αυτός κι
ο κόσμος του

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Αυτή η ατάκα συμπυκνώνει τη χρόνια
νοοτροπία της δημόσιας διοίκησης, η
οποία κάθε άλλο παρά χρηστή αποδει-
κνύεται πως είναι. Τις πλείστες φορές
(μην πω όλες) ερχόμαστε εκ των υστέ-
ρων, αφότου δηλαδή έγινε η ζημιά, να

λάβουμε μέτρα ή να παραδεχτούμε τα αυτονόητα,
και η διαδικασία που ακολουθείται είναι πάνω κάτω
η ίδια: δεσμεύσεις για έρευνα ευθυνών και πορίσματα
που καταλήγουν στο βάθος των συρταριών. Κάπως
έτσι και με την υπόθεση της πλημμυρισμένης αποθήκης
φαρμάκων που αποκάλυψε η εφημερίδα «Φιλελεύθε-
ρος». Μια αποθήκη στην οποία φυλάσσονται φάρμακα
για εξειδικευμένες θεραπείες ασθενών καθώς επίσης
και φάρμακα που χρειάζεται ο ΟΚΥΠΥ για τη λειτουργία
των κρατικών νοσοκομείων, με άλλα λόγια, μια αποθήκη
που δεν θα έπρεπε με τίποτα να είναι «ευάλωτη» σε
καταιγίδες ή άλλες δυσμενείς καιρικές συνθήκες.
Ακόμη ένα λοιπόν τρανταχτό παράδειγμα της τσα-
πατσουλιάς με την οποία λειτουργεί η κρατική μηχανή,
που μονίμως τρέχει πίσω από τα γεγονότα ανίκανη
να τα προλάβει, πόσω μάλλον να τα προνοήσει.

Και μόνο όταν μας βρει το κακό έρχονται οι πάντες
να υποδείξουν τι έπρεπε να είχε γίνει, με πρώτα και
καλύτερα τα κόμματα που αναδιπλώνονται για να εκ-
μεταλλευτούν την κρατική ανεπάρκεια προς ίδιον
όφελος, μήπως κερδίσουν πέντε ψωροψήφους παρα-
πάνω (ειδικά όταν πλησιάζουν εκλογές), λες και αυτά
είναι άμοιρα ευθυνών για την πάγια κρατική ανευ-
θυνότητα. Οι δε εκάστοτε αρμόδιοι/αναρμόδιοι πα-
ριστάνουν τις πάπιες χωρίς ίχνος ντροπής που επέ-
τρεψαν με την ανοχή ή τη σιωπή τους ή την ανεπάρκειά
τους να διογκωθεί το πρόβλημα με ζημιογόνες επι-
πτώσεις στον ταλαίπωρο πολίτη. Για έξι χρόνια γνώριζαν
εκεί στο υπουργείο Υγείας ότι η αποθήκη φαρμάκων
δεν ήταν κατάλληλη. Τους το υποδείκνυε η Ελεγκτική
Υπηρεσία από το 2018 μέσα από τις εκθέσεις της,
καθώς επίσης και οι φαρμακευτικές υπηρεσίες με γρα-
πτή αναφορά το 2019. Και τι έγινε; Τίποτα απολύτως.
Μεσολάβησε, λέει, η πανδημία και μετά το γεγονός
πως η φύλαξη φαρμάκων θα μεταφερόταν στην αρ-
μοδιότητα των ΟΑΥ και ΟΚΥΠΥ (πράγμα που δεν
συνέβη ποτέ), και κάπως έτσι φτάσαμε στο σήμερα
όπου ήτανε, λέει, έτοιμοι να προωθήσουν τη μετα-
στέγαση –έγιναν μάλιστα και οι σχετικές διαδικα-
σίες– αλλά «δυστυχώς δεν πρόλαβαν» επειδή τους
«πρόλαβε η θεομηνία». Αποτέλεσμα: Ζημιά ύψους
850.000 ευρώ και 105.941 συσκευασίες φαρμάκων
καταστραμμένες. Τι έχουν να πουν άραγε οι κύριοι
ιθύνοντες που παρέλασαν από τις εν λόγω αποθήκες
στο χρονικό διάστημα των προειδοποιήσεων; Τι έχει
να πει η κατά τ’ άλλα λαλίστατη γενική διευθύντρια
του υπουργείου; Τι έχουν να πουν και όλοι όσοι ήξεραν
αυτά τα έξι χρόνια περί της ακαταλληλότητας των
αποθηκών και δεν έπραξαν τίποτα; Ο εκπρόσωπος
Τύπου του υπουργείου Υγείας είπε πάντως το εξής
εκπληκτικό: «Εάν υπάρξουν ευθύνες», είπε, «σίγουρα
θα αποδοθούν». Και ευλόγως έρχεται ο ταλαίπωρος
σκεπτόμενος πολίτης να διερωτηθεί τι μπορεί να ση-
μαίνει αυτό το «εάν»; Παίζει να σημαίνει ότι ενδέχεται
να μην υπάρχουν ευθύνες; Και σ’ αυτή την περίπτωση
πώς είναι δυνατόν να φυλάγονταν φάρμακα σε ακα-
τάλληλες αποθήκες, με αποτέλεσμα αυτές να πλημ-
μυρίσουν και να καταστρέφουν πολλά από αυτά, αλλά
να μη φταίει κανείς γι’ αυτό; Και δη, μετά που υπήρξαν
οι σχετικές υποδείξεις περί της ακαταλληλότητας του
υποστατικού; Υπάρχει πιθανότητα να θεωρούν, εκεί
στο υπουργείο Υγείας, πως ενδέχεται να φταίει μόνο
η καταιγίδα και κανείς από τους υπεύθυνους/ανεύ-
θυνους; Και ότι γι’ αυτό δεν θα χρειαστεί να αναλάβει
κάποιος την ευθύνη που η μεταστέγαση δεν έγινε
την ώρα που έπρεπε να γίνει; Είναι πάντως πραγματικά
απορίας άξιο πού βασίζει αυτό το «εάν» ο κ. εκπρόσωπος
Τύπου. Λέτε εκεί στο υπουργείο να σκέφτονται να
ρίξουν όλο το φταίξιμο στον Θεό, με την αιτιολογία
ότι παρενέβη στα σχέδιά τους και «δυστυχώς δεν πρό-
λαβαν», (έξι χρόνια) μετά, να προλάβουν το κακό; Πώς
αλλιώς να ερμηνεύσει ο ταλαίπωρος πολίτης αυτό το
ακατανόητο «εάν»;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Δυστυχώς
δεν προλάβαμε

elenixenou11@gmail.com
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Εκδηλώσεις μνήμης στο Przemysl της Πολωνίας, για τον Πολωνό εθελοντή Damian Sobol, μέλος
της ομάδας World Central Kitchen (WCK) που σκοτώθηκε από ρουκέτα των ισραηλινών δυνάμεων σε
ανθρωπιστική αυτοκινητοπομπή που παρέδιδε τρόφιμα στη Λωρίδα της Γάζας. 

Μία κακοκαιρία των τελευταίων
ημερών στάθηκε η αφορμή για
να ξεσκεπαστεί μία ομολογουμέ-
νως σκανδαλώδης συμφωνία του
κράτους με ιδιώτη. Το υπουργείο
Ενέργειας ενοικίαζε αποθήκη του,

σε ιδιώτη προς €6.600 τον χρόνο και ο ιδιώτης
με τη σειρά του την υπενοικίαζε στο υπουργείο
Υγείας προς €135.000 τον χρόνο. Οι αρμόδιοι
φορείς, μάλιστα, φρόντισαν να ανανεώσουν
το συμβόλαιο της ιδιοκτησίας τους για άλλα
33 χρόνια, χωρίς να επανεξετάσουν τα προφανή:
Είναι άραγε κατάλληλος ο χώρος για την απο-
θήκευση φαρμάκων; Εξυπηρετεί ή όχι το δη-
μόσιο συμφέρον η συμφωνία; Γιατί, αν επανε-
ξέταζαν τι συμφέρει στο κράτος και κυρίως αν
λάμβαναν υπόψη τις προειδοποιήσεις των φαρ-
μακευτικών υπηρεσιών, τότε δεν θα καταστρέ-
φονταν φάρμακα, δεν θα υπήρχαν αμφιβολίες
για την ποιότητα των φαρμάκων που βρίσκονταν
σε έναν ακατάλληλο χώρο και βεβαίως ο πολίτης
δεν θα καλείτο να πληρώσει το κόστος όλης
αυτής της προχειρότητας. 

Τέτοιου είδους συμφωνία κράτους-ιδιώτη
δεν είναι η πρώτη. Το κράτος να παραχωρεί
γη έναντι χαμηλού ενοικίου σε ιδιώτες –που
συνήθως δεν είναι τυχαίοι– και οι ιδιώτες με
τη σειρά τους την υπενοικιάζουν ως αποθη-
κευτικούς χώρους σε κυβερνητικά τμήματα
και υπηρεσίες, εισπράττοντας πολλαπλάσιο
ενοίκιο από αυτό που οι ίδιοι καταβάλλουν στο
κράτος. Μόνο που το σκάνδαλο των φαρμα-
κευτικών αποθηκών είναι κραυγαλέο για μια
σειρά λόγων που ξεπερνούν τη διασπάθιση
κρατικού χρήματος. Κραυγαλέο, γιατί καθρε-
φτίζει την παθογένεια του συστήματος. Ένα
σύστημα που προκλητικά αποδέχεται την κα-
κοδιαχείριση του δημοσίου χρήματος και θε-
σμούς που δεν ελέγχουν αποτελεσματικά,
ούτως ώστε να αποφεύγεται η διασπάθισή του.
Μία συμφωνία που ανέδειξε την προχειρότητα
και που θέτει εν αμφιβόλω τελικά και την ασφά-
λεια των πολιτών. 

Όμως την ίδια στιγμή εμπέδωσε και την
κουλτούρα της έλλειψης λογοδοσίας. Ενδεικτική
της κατάστασης, η στάση που τήρησε ο υπουρ-
γός Υγείας Μιχάλης Δαμιανός, ο οποίος ατυχώς
μας ανακοίνωσε πως δεν χάθηκαν τεράστια
ποσά από την καταστροφή. Δουλειά του, ωστό-
σο, δεν ήταν να υποβαθμίσει τη διασπάθιση
του δημοσίου χρήματος, κανονικοποιώντας
την κατάσταση. Υποχρέωσή του ήταν να δια-
βεβαιώσει πως θα λάβει μέτρα, θα ερευνήσει
ο ίδιος προσωπικά τους λόγους που αποσιω-
πήθηκαν οι προειδοποιήσεις λειτουργών για
την καταλληλότητα των φαρμακευτικών απο-
θηκών και κυρίως πως θα διαφυλάξει την ποι-
ότητα των φαρμάκων που παρέχονται στους

πολίτες. Ένα κράτος που δεν απολογείται
λοιπόν, αλλά εμπεδώνει στη συνείδηση των
πολιτών ότι η μικροδιαπλοκή μπορεί να απο-
τελέσει την κανονικότητα. Που εφαρμόζει με
ευκολία την πολιτική του «θα τα βρούμε στην
πορεία» και διερωτάται με θράσος «και τι έγινε»,
όταν η κοινωνία ζητάει απαντήσεις. Νομιμο-
ποιώντας στο υποσυνείδητο των πολιτών –
κατ’ επέκταση– τη διαπλοκή και καλλιεργώντας
την κουλτούρα της ασυδοσίας.

Σε αυτό ακριβώς το περιβάλλον, όπου οι θε-
σμοί δεν ασκούν αποτελεσματικό έλεγχο, σε
ένα κράτος που πάντα αποσιωπώνται τα με-
γαλύτερα σκάνδαλα, έχει εμπεδωθεί η έλλειψη
λογοδοσίας. Μητροπολίτες, λοιπόν, έχουν το
ελεύθερο να αναλαμβάνουν τον ρόλο των διω-
κτικών και δικαστικών Αρχών και η Εκκλησία
να συλλέγει υπογραφές για την ανέγερση πα-
ράνομης μονής στο Κάβο Γκρέκο. Έχοντας βε-
βαίως στο πλευρό τους την πολιτική ελίτ να
σιγοντάρει τις παρανομίες τους.

Έτσι λοιπόν θεσμοί που όφειλαν να ελέγχουν
την εξουσία, να διασφαλίζουν το δημόσιο συμ-
φέρον, παρουσιάζονται μέρος του προβλήματος.
Και συνεχιστές ενός συστήματος που κατά τα
άλλα θα έπρεπε να βρίσκονται απέναντί του.
Σε αυτό το περιβάλλον συνεπώς ποιος μπορεί
να ελέγξει μέχρι τέλους τον τέως πρόεδρο της
Δημοκρατίας; Ποιος μπορεί να εμπνεύσει μία
κοινωνία που –βάσει όσων προηγήθηκαν–
είναι καχύποπτη για την απονομή της δικαιο-
σύνης;

Η Γενική Εισαγγελία έχει αυτό τον ρόλο.
Μόνο που ο Γιώργος Σαββίδης φρόντισε να
αναμασήσει αμήχανα πως θα βρεθεί τρόπος
να ξεπεραστούν οι συγκρούσεις, υπογραμμί-
ζοντας εκ νέου τη στενή φιλία που τον συνδέει
με τον Νίκο Αναστασιάδη. Μία φιλία που όχι
απλώς δεν έκρυψε αλλά πρόβαλε προκλητικά
όλο αυτό το διάστημα. Σε μία ευνομούμενη
Πολιτεία στην οποία οι θεσμοί λειτουργούν
κανονικά, οι πολίτες δεν αναμένουν από τους
θεσμούς να πολεμούν σε αντίθετα στρατόπεδα.
Αναμένουν να τηρούν τα προσχήματα. Να σέ-
βονται τον θεσμό που υπηρετούν ώστε να
δίνουν τουλάχιστον την εντύπωση πως θα
υπηρετήσουν το δημόσιο συμφέρον. Η εξυ-
πηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος θα
έπρεπε λοιπόν να απεικονίζεται στο πρόσωπο
του Γιώργου Σαββίδη, σε κάθε πράξη, λέξη και
συμπεριφορά του. Αντ’ αυτού, ο ίδιος όλο αυτό
το διάστημα φρόντισε να διασύρει τον θεσμό
που εκπροσωπεί. Και ενώ θα έπρεπε στο πρό-
σωπό του να απεικονίζεται η λογοδοσία, τείνει
μέρα με τη μέρα να αντικατοπτρίζει ό,τι ακριβώς
υπονομεύει το κράτος δικαίου. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ο πυρήνας της ασυδοσίας

economidoum@kathimerini.com.cy
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«Ι σλαμοφοβία», «ομοφοβία»,
«τρανσφοβία» είναι μερικές
από τις ασθένειες που απει-

λούν την υγεία του δυτικού πολι-
τισμού. Προστίθενται στην «υψο-
φοβία» που μελέτησε ο Χίτσκοκ
στο Vertigo. Ή τη φοβία για τους
αρουραίους που ανάγκασε τον
πρωταγωνιστή του Οργουελ στο
1984 να παραδοθεί στην εξουσία
του Μεγάλου Αδελφού. Για την
κλειστοφοβία δεν έχω πρόχειρο
παράδειγμα. Ομως δεν έχει σημα-
σία. Σημασία έχει ότι η Δύση ερευ-
νά και εντοπίζει τις ασθένειες που
απειλούν την ψυχική της υγεία. Η
νέα επιστήμη ονομάζεται Woke,
πέστε το αφύπνιση, πέστε το όπως
θέλετε. Εντοπίζει με επιστημονικά
εργαλεία τις παρεκτροπές της συ-
νείδησης από την ορθή σκέψη.
Οσες παρεκτροπές εξακολουθούν
να διακρίνουν τη διαφορά των φύ-
λων για παράδειγμα.

Το 2022 μια καθηγήτρια χορού
στη σχολή Πολιτικών Επιστημών
στο Παρίσι αρνήθηκε να αντικα-
ταστήσει τις λέξεις «άνδρας» και
«γυναίκα» με τις λέξεις «οδηγός»
και «ακόλουθος» που είναι το σω-
στό. Το πλήρωσε με επίπληξη. Στις
12 Μαρτίου, στην ίδια σχολή, ορ-
γανώνεται μια φιλοπαλαιστινιακή

εκδήλωση. Το αμφιθέατρο μετο-
νομάζεται σε «Γάζα». Απαγορεύουν
την είσοδο σε μια Εβραία φοιτήτρια
επειδή «οι σιωνιστές δεν είναι απο-
δεκτοί». Στοιχειώδες αγαπητέ Γουό-
τσον. Αυτά στη Γαλλία σε μια σχολή
που κάποτε τουλάχιστον διαμόρ-
φωνε τις πολιτικές ελίτ της. Σε πιο
«ανώδυνο» επίπεδο η εκδότρια
Σιμπίλ Ριτ έχασε τη δουλειά της
επειδή αρνήθηκε να πει ότι «μια
γυναίκα με γένι τριών ημερών είναι
γυναίκα». Γι’ αυτό οι εκδοτικοί
οίκοι στη Γαλλία έχουν προσλάβει
επιμελητές «ευαισθησίας».

Στην απέναντι όχθη της Μάγχης
μια φίλαθλος της ομάδας Νιου
Καστλ δημοσιεύει τουίτ με το οποίο
ασκεί κριτική στην έμφυλη θεωρία.
Κάποιοι το αντιλαμβάνονται, το
μεταφέρουν στην Πρέμιερ Λιγκ η
οποία φτιάχνει φάκελο και τον
στέλνει στην ομάδα. Η ομάδα της
απαγορεύει την είσοδο στο γήπεδο.
Ο καλύτερος απ’ όλους είναι ο μη-
χανοδηγός Τζέρεμι Σλιθ. Απολύ-
θηκε διότι μετά το τέλος του εγ-
κλεισμού έγραψε στο fb ότι είναι
ενθουσιασμένος διότι «δεν ζει πια
σε ένα μουσουλμανικό χαλιφάτο
που απαγορεύει το αλκοόλ».

Η υγειονομική εκστρατεία της
Δύσης εννοείται ότι αφορά στις

ελίτ της κατά μείζονα λόγο. «Οταν
έφτασα στο Κέμπριτζ η διοίκηση
μου είπε υπερήφανα ότι είχαν
τουαλέτες χωρίς διάκριση φύλου»,
λέει η Μαρίνα, Γαλλίδα 24 ετών.
Στο Πανεπιστήμιο του Εξετερ μια
άλλη Γαλλίδα θυμάται το μάθημα
με τον τίτλο «Να κατοικείς τον
σύγχρονο κόσμο». «Μας εξήγησαν
πώς έπρεπε να καταστρέψουμε τα
αγάλματα, να αποαποικιοκρατι-
κοποιήσουμε τις πόλεις μας και
να διαβάσουμε στρατευμένα κεί-
μενα». Στο τρίτο έτος υπήρχε μά-
θημα για τον φεμινισμό εναντίον
της χονδροφοβίας.

Ολα αυτά, ή μέρος αυτών, μπο-
ρεί να σου φαίνονται γραφικά, φίλε
αναγνώστη. Πλην όμως πίσω από
τη γραφικότητα κρύβεται μια ολό-
κληρη νοοτροπία. Να την αποκα-
λέσω γεροντική άνοια του δυτικού
πολιτισμού; Ή μήπως πολιτισμική
ανία; Δεν διαφέρει και πολύ η μία
κατάσταση από την άλλη. Η ιδε-
ολογία woke γεννήθηκε για να
υποκαταστήσει την αδυναμία του
δυτικού πολιτισμού να παράγει
καινούργιες ιδέες για τον εαυτό
του και τον κόσμο. Μην μπορώντας
να χαράξει την προοπτική του πα-
ρόντος επιδίδεται στην αναθεώ-
ρηση των δικών του αξιών. Κοινώς

πυροβολεί τα πόδια του.
Υπάρχει διέξοδος; Πάντα υπάρ-

χει διέξοδος στην Ιστορία. Αυτή,
όπως κι ο χρόνος, δεν σταματάει
να προχωράει. Κι αν δεν είναι οι
επιθέσεις των ισλαμιστών, κι αν
δεν είναι ο πόλεμος στην Ουκρανία
και η απειλή επέκτασής του, ελ-
πίζουμε ότι η Ευρώπη θα αφυπνι-
σθεί από τη μακαριότητα της προ-
όδου της και των στερεοτύπων
της. Πώς θα γίνει αυτό; Ελάτε τώρα.
Μιλάμε για έναν μεγάλο πολιτισμό
αιώνων με τεράστιο κεφάλαιο που
δεν εξαντλείται σε μερικά επεισόδια
ή τη μικρόνοια του γουοκισμού.

Ο ευρωπαϊκός πολιτισμός κα-
τάφερε να αντιμετωπίσει ιδεολογίες
πολύ πιο οργανωμένες και σκληρές
από τον σημερινό γουοκισμό. Νί-
κησε και τον ναζισμό και τον κομ-
μουνισμό. Θυσίασε εκατομμύρια
ψυχές για να το καταφέρει. Ο γουο-
κισμός που είναι το αποπαίδι τους
δεν έχει τη δύναμη να προκαλέσει
τόσες ανθρωποθυσίες και τόσες
καταστροφές. Εχει όμως τη δύναμη
της ιδεολογίας. Κυρίως δε έχει απέ-
ναντί του μια Δύση κουρασμένη
και εν πολλοίς απογοητευμένη
από τον εαυτό της.

ttheodoropoulos@kathimerini.gr

Η ιδεολογία του «γουοκισμού»
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Τ ο αίτημα για τη νομοθετική
καθιέρωση ενός ιδιαίτερου
εγκλήματος γυναικοκτονίας

ως ειδικής –και βαρύτερης– μορφής
της ανθρωποκτονίας τροφοδοτείται
εσχάτως από υποθέσεις βάναυσης
θανάτωσης γυναικών που προβάλ-
λονται από τα ΜΜΕ.      

Οι υποστηρικτές του αιτήματος
επικαλούνται τον πολλαπλασιασμό
των θανατηφόρων εγκλημάτων
με θύματα γυναίκες και τη μείζονα
απαξία των πράξεων που εμφο-
ρούνται από περιφρόνηση προς
το γυναικείο φύλο. Κατά την άποψή
τους, η νομοθετική αντιμετώπιση
αυτής της κατηγορίας εγκληματι-
κής συμπεριφοράς με τις γενικές
διατάξεις που ισχύουν για την «κοι-
νή» ανθρωποκτονία δεν είναι επαρ-
κής. Η ανθρωποκτονία με πρόθεση
προβλέπεται στο άρθρο 299 του
ισχύοντος Ποινικού Κώδικα, το
οποίο απειλεί με ισόβια κάθειρξη
όποιον αφαιρεί ανθρώπινη ζωή.
Στην ιεραρχία των εννόμων αγα-
θών του ατόμου η ζωή καταλαμ-
βάνει την κορυφαία θέση και το
Σύνταγμα (άρθρο 5) επιτάσσει την
απόλυτη προστασία της για όλους
όσοι ευρίσκονται στην ελληνική
επικράτεια. Ο Ν. Ανδρουλάκης ση-
μείωνε χαρακτηριστικά ότι «η ποι-
νική προστασία της ανθρώπινης
ζωής χωρεί απολύτως, άνευ όρων
υφ’ οιανδήποτε μορφήν και αν
απαντά και υφ’ οιασδήποτε συν-

θήκας». Η απαξία του εγκλήματος
αντανακλάται στη νομοθετική
απειλή απόλυτης ποινής για τον
δράστη του. Με την επιφύλαξη
της αναγνώρισης ελαφρυντικών
περιστάσεων, ο δικαστής δεν έχει
εξουσία να επιβάλει στον ένοχο
ανθρωποκτονίας σε ήρεμη ψυχική
κατάσταση άλλη ποινή πλην αυτής
της ισόβιας κάθειρξης.   

Υπό αυτό το νομοθετικό καθε-

στώς δεν υπάρχει περιθώριο ει-
σαγωγής κάποιου πρόσθετου εγ-
κλήματος γυναικοκτονίας. Ο νο-
μοθέτης επιφυλάσσει την αυτή
μεταχείριση στον φονέα είτε το
θύμα είναι άνδρας είτε γυναίκα.
Ομοίως αδιάφορη είναι η εθνικό-
τητα, η θρησκεία, η ηλικία ή άλλα
χαρακτηριστικά του θύματος. Η

ενιαία και ίση αυτή αντιμετώπιση
είναι συνεπής προς την απόλυτη
προστασία της ανθρώπινης ζωής.
Η τελευταία αυτή δεν επιδέχεται
διαβάθμιση της αξίας της, ώστε
κάποιες μορφές της να θεωρούνται
«ανώτερες» και άλλες «κατώτερες».
Η αιματηρή εμπειρία του εθνικο-
σοσιαλιστικού καθεστώτος, υπό
το οποίο εντοπίστηκαν και εξολο-
θρεύτηκαν «ανάξιες» μορφές ζωής,
είναι εξίσου οδυνηρή όσο και δι-
δακτική.   

Η εισαγωγή ενός αυτοτελούς
εγκλήματος γυναικοκτονίας είναι
λοιπόν ασύμβατη με το ισχύον στη
χώρα μας νομοθετικό καθεστώς.
Μπορεί όμως να αποβεί και επι-
κίνδυνη. Πράγματι, ο διαχωρισμός
της γυναικοκτονίας ενδέχεται να
τροφοδοτήσει νέα αιτήματα πρό-
βλεψης και άλλων ειδικών μορφών
ανθρωποκτονίας με θύματα ευά-
λωτες ομάδες (μετανάστες, ανή-
λικοι, ηλικιωμένοι κ.ά.) με την αυτή
αιτιολογία. Το αποτέλεσμα θα ήταν
η δημιουργία ενός ιδιότυπου τι-
μωρητικού «συνδικαλισμού», στο
πλαίσιο του οποίου οι ενδιαφερό-
μενοι θα αξίωναν από τον νομοθέτη
να δημιουργήσει πολύχρωμο κα-
τάλογο διαφόρων ειδών ανθρω-
ποκτονίας ανατρέποντας την αφη-
ρημένη με όρους ισότητας περι-
γραφή του εγκλήματος.     

Κατά την πρόσφατη, εύστοχη
παρατήρηση της καθηγήτριας Εγ-

κληματολογίας Εφης Λαμπροπού-
λου, η πρόβλεψη της γυναικοκτο-
νίας ως ειδικής κατηγορίας εγκλή-
ματος θα παραβίαζε συνταγματικές
αρχές και δη την αρχή της ισότητας
και την απαγόρευση των διακρί-
σεων λόγω φύλου. Το παράδοξον
του αιτήματος της γυναικοκτονίας
είναι προφανές: Ενώ με αυτό επι-
χειρείται η άρση μιας κατάστασης
ανισότητας, η ικανοποίησή του
θα οδηγήσει στη δημιουργία μιας
νέας κατάστασης ανισότητας.   

Η συγκέντρωση του μείζονος
ενδιαφέροντος σε μια συμβολική
νομοθετική πρωτοβουλία αποσπά
εντέλει τη δημόσια προσοχή από
τις πραγματικές πηγές του προ-
βλήματος. Η αναγκαία ενίσχυση
της προστασίας των γυναικών
έναντι πράξεων βίας απαιτεί προ-
σεκτικό σχεδιασμό και οργάνωση
κρατικών και άλλων φορέων, απο-
τελεσματική (αστυνομική και κοι-
νωνική) πρόληψη, καθώς και κα-
θημερινή υποστήριξη της κουλ-
τούρας ισότητας και αλληλοσεβα-
σμού. Μια ακόμη συμβολική και
ανέξοδη νομοθετική ρύθμιση θα
προσφέρει «χάρτινο» και βραχύβιο
κατευνασμό αφήνοντας στην τύχη
τους τα θύματα του μέλλοντος.  

Ο κ. Ηλίας Γ. Αναγνωστόπουλος είναι
ομότιμος καθηγητής της Νομικής Σχο-
λής Αθηνών, πρόεδρος της Ενωσης Ελ-
λήνων Ποινικολόγων. 

Γυναικοκτονία ή ανθρωποκτονία;   
Του ΗΛΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ

πολιτική
με μικρό π

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Το ότι η χώρα μένει
καθηλωμένη παρά
τις δυνατότητές της
οφείλεται σε μεγάλο
βαθμό και στην
υπερβολική ενασχό-

λησή της με την πολιτική με μικρό
π. Και για αυτό ευθυνόμαστε αρ-
κετά εμείς οι δημοσιογράφοι και
σχολιαστές. Εχουν περάσει κάποιοι
μήνες από τις τελευταίες, διπλές
κιόλας, εκλογές. Μπροστά μας
έχουμε ευρωεκλογές. Σημαντικές,
γιατί επιβάλλεται να έχουμε σοβαρή
εκπροσώπηση στην Ευρώπη, μια

και θα ληφθούν εκεί πολύ κρίσιμες
αποφάσεις τα επόμενα χρόνια. Πέ-
ρα από αυτόν τον «κάβο» δεν έχου-
με άλλο πολιτικό «γεγονός» μπρο-
στά μας έως τον Ιούνιο του 2027.

Και όμως. Αρχισε πάλι μια συ-
ζήτηση για τις επόμενες εκλογές,
για το τι θα σημάνει για την κυ-
βέρνηση αν πέσει κάτω από τον
πήχυ του 30%, μέχρι και για το αν
υπάρχει πιθανότητα διπλών εκλο-
γών τον Ιούνιο. Πραγματικός κάβος
δεν υπάρχει λοιπόν. Η κυβέρνηση
έχει μια ισχυρή νωπή πλειοψηφία.
Οι ευρωεκλογές, ακόμη και αν την
τσαλακώσουν κάπως, δεν έχουν
μεγαλύτερη σημασία από μια θε-
σμοθετημένη δημοσκόπηση. Θα
αποτυπώσουν δυσφορία, θυμό,
ίσως και κάποια διάθεση να βρεθεί
κάτι απέναντι να καλύψει το κενό
της αντιπολίτευσης. Μέχρις εκεί.

Εχουμε δει στο παρελθόν όμως

περιπτώσεις όπου ένα κακό απο-
τέλεσμα στις –ανώδυνες θεωρη-
τικά– ευρωεκλογές μετατράπηκε
σε σημείο καμπής, και για δύο
πρώην πρωθυπουργούς της τελευ-
ταίας εικοσαετίας. Μπήκαν σε μια
αμυντική φάση κατά την οποία
μετρούσαν το πολιτικό κόστος και
ζύγιζαν δύο φορές τι μπορούσαν
να τολμήσουν και τι όχι.

Αυτός θα είναι ο λάθος δρόμος
για την κυβέρνηση αν δεν πάει
όσο καλά θέλει στις ευρωεκλογές.
Κανείς άλλωστε δεν ξέρει τι θα
βγάλει η κάλπη και πολλοί είναι οι
ψηφοφόροι που στο τέλος της ημέ-
ρας θα σκεφτούν δύο φορές ποιος
μπορεί να κυβερνήσει τον τόπο.

Ο άλλος δρόμος είναι να κυβερ-
νήσει κάποιος βάζοντας στόχους
τους οποίους θα αναθέσει σε αν-
θρώπους που δεν θα σκέπτονται
μόνο πόσους σταυρούς θα πάρουν
το μακρινό 2027. Είναι πολλά που
έπρεπε να γίνουν από το ’19 και
δεν έγιναν, στην υγεία, τη δικαιο-
σύνη, την παιδεία, την ασφάλεια,
τη δημόσια διοίκηση, την προστα-
σία του περιβάλλοντος, την προ-
στασία του τουριστικού μας προ-
ϊόντος. Ολα διορθώνονται αν έχει
κανείς απτό σχέδιο, μετρήσιμους
στόχους και αποφασισμένους αν-
θρώπους για να το εκτελέσουν.
Λίγη πολιτική γενναιότητα απαι-
τείται και η συνειδητοποίηση ότι
από την επόμενη ημέρα των εκλο-
γών θα αρχίσει όντως η επόμενη
τριετία μιας κυβέρνησης που το
μόνο που την απειλεί πολιτικά
είναι να βουλιάξει στα ρηχά εκ-
πλήσσοντας και τον εαυτό της.
Οποιο και να είναι το αποτέλεσμα,
το καλύτερο θα είναι να αφουγ-
κραστεί την κοινωνία αλλά μετά
να κλείσει τα αυτιά της στις υπε-
ραναλύσεις και να πιάσει δουλειά.
Και ελπίζουμε ότι, όπως λέει ένας
ξένος διπλωμάτης που μας ξέρει
καλά, μέχρι τότε η Ελλάδα δεν θα
παραγάγει περισσότερο πολιτικό
δράμα από ό,τι μπορεί να κατανα-
λώσει.

Εξι μήνες μετά την
αποτρόπαια δολο-
φονία 1.200 Ισραη-
λιτών από ενόπλους
της Χαμάς στις 7
Οκτωβρίου 2023, τη

δυσανάλογη αντίδραση των ισ-
ραηλινών ενόπλων δυνάμεων που
ακολούθησε και είχε ως συνέπεια
τον θάνατο 33.000 Παλαιστινίων
–αμάχων στη συντριπτική πλει-
ονότητά τους–, η επίθεση εναντίον
ανθρωπιστικής αποστολής βοη-
θείας στη Γάζα προκάλεσε έντονη
δυσφορία σε κάποιες χώρες της
Δύσεως.

Ισως διότι μεταξύ των θυμάτων
της ισραηλινής επιθέσεως περι-
λαμβάνονται τρεις Βρετανοί
πρώην πεζοναύτες, ενώ μεταξύ
των συνοδών της ανθρωπιστικής
αποστολής περιλαμβάνονταν άτο-
μα καταγόμενα από τις ΗΠΑ και
την Αυστραλία – δύο χώρες που
ενθέρμως στηρίζουν το Ισραήλ.
Ούτε είναι τυχαίο ότι ο βασιλεύς
Κάρολος Γ΄, που δίδει μια μάχη
σκληρή με τον καρκίνο, ζήτησε
να ενημερώνεται διαρκώς περί
της ανθρωπιστικής διαστάσεως
του θέματος.

Με αυτά και με αυτά, έφτασε
η Δύση στο σημείο να προσβλέπει
στην παραίτηση του κ. Νετανιά-
χου από την πρωθυπουργία, δίχως
να έχει τη δυνατότητα και φυσικά
τη θέληση να την επιβάλει, ελπί-
ζοντας απλώς ότι εν τέλει θα το
πράξει ο ίδιος αυτοβούλως. Μα-
ταίως θα αναμένουν.

Το κράτος του Ισραήλ δημι-
ουργήθηκε μετά το μείζον και όν-
τως ειδεχθές έγκλημα του ολο-
καυτώματος, η μνήμη του οποίου
παραμένει ανεξίτηλη και καθορίζει
τη συμπεριφορά της πολιτικής
ηγεσίας αυτής της χώρας.

Σε ομιλία του κατά τη σύνοδο
μελών του ισραηλινού λόμπι στην
Ουάσιγκτον τον Απρίλιο του 2015,
ο Γιδεών Λεβύ, στενότατος συ-

νεργάτης του πρωθυπουργού Σι-
μόν Πέρες κατά το παρελθόν, ανέ-
φερε ότι «η Γκόλντα Μέιρ είχε πει
πως έπειτα από το ολοκαύτωμα
οι Εβραίοι έχουν δικαίωμα να κά-
νουν ό,τι θέλουν». Πριν από χρό-
νια, το 2002, η Σουλανίντ Αλόνι,
που είχε διατελέσει υπουργός πέν-
τε φορές στο διάστημα 1974-1996,
έδωσε μία άλλη εκδοχή της ρή-
σεως της Μέιρ, ότι «μετά τη δίκη
του Αϊχμαν έχουμε το δικαίωμα
να κάνουμε ό,τι θέλουμε». Λείπει
η αναφορά στο ολοκαύτωμα.

Στην ίδια ομιλία της στο Τελ
Αβίβ, η Αλόνι αναφέρθηκε σε δή-
λωση του πρωθυπουργού Μενα-
χέμ Μπέγκιν κατά τη διάρκεια
του πολέμου εναντίον του Λιβά-
νου, όταν είχε υποστηρίξει ότι
«κανείς δεν έχει το δικαίωμα να
μας πει τι να κάνουμε και ασφα-
λέστατα όχι εκείνοι που βομβάρ-
δισαν τη Δρέσδη», εννοώντας
τους Συμμάχους. Στις 23 Οκτω-
βρίου 2023 ο κ. Νετανιάχου μι-
λώντας σε Ισραηλινούς στρατιώτες
ανέτρεξε στο Βιβλίο Βασιλειών
Α΄ της Παλαιάς Διαθήκης, όπου
ο Σαμουήλ διατάσσει τον Σαούλ
να αποκτείνει τους Αμαληκίτες,
προαιώνιο εχθρό του Ισραήλ «από
ανδρός έως γυναικός και από νη-
πίου έως θυλάζοντος...».

Ο πόλεμος του Ισραήλ δεν είναι
ένα στρατηγικό σκακιστικό παι-
χνίδι. Είναι ένας πόλεμος εσχα-
τολογικός. Μία αποστολή, με στό-
χο τη λύση ενός δράματος, που
έχει αρχίσει από τα βάθη των αι-
ώνων και συνεχίζεται έως σήμερα.
Η προειδοποίηση του προέδρου
των ΗΠΑ Μπάιντεν την Πέμπτη,
όταν συνέδεσε την αμερικανική
πολιτική εφεξής με τη συμμόρ-
φωση του κ. Νετανιάχου συμφώ-
νως με τις ανθρωπιστικές προ-
ϋποθέσεις που θέτει η Ουάσιγκτον
στη Γάζα, έχει ενδιαφέρον. Εκείνο
που μετράει, όμως, είναι εάν θα
έχει αποτέλεσμα διαρκείας.

Εσχατολογικός πόλεμος
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 7 Απριλίου 2024

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Οποιο και να είναι
το αποτέλεσμα
των ευρωεκλογών,
το καλύτερο που έχει
να κάνει η κυβέρνηση
μετά είναι να αφουγ-
κραστεί την κοινωνία
και να πιάσει δουλειά.

<<<<<<<

Ο διαχωρισμός της γυ-
ναικοκτονίας μπορεί να
αποβεί επικίνδυνος, κα-
θώς ενδέχεται να τροφο-
δοτήσει νέα αιτήματα
πρόβλεψης και άλλων
ειδικών μορφών ανθρω-
ποκτονίας με θύματα
ευάλωτες ομάδες με
την αυτή αιτιολογία.   
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Σύμφωνα με ρεπορτάζ
στον ηλ. «Φιλελεύθε-
ρο» (3/4) «η Γαλλία έχει
το δικαίωμα να αλω-
νίζει στην Κύπρο, με
βάση συμφωνία, η

οποία υπεγράφη μεταξύ της και της
Κυπριακής Δημοκρατίας, στο πλαίσιο
μεταξύ τους συνεργασίας, η οποία
αφορά την απομάκρυνση Γάλλων ή
και πολιτών άλλων χωρών από τη
Μέση Ανατολή... από τις οποίες είναι
δυνατόν να απομακρυνθούν ξένοι
πολίτες (με χρήση της Κύπρου ως
ενδιάμεσου σταθμού)». Το ρεπορτάζ
στον «Φ» δεν φέρει την υπογραφή
του συντάκτη του.

Το ζήτημα βέβαια είναι γιατί να
«αλωνίζει» η Γαλλία αφού αν είναι
«να απομακρυνθούν ξένοι πολίτες»,
το αεροδρόμιο ή το λιμάνι της Λάρ-
νακας μια χαρά βρίσκονται στη θέση
τους και –με ή χωρίς αμάλθειες–κά-
νουν καλά τη δουλειά τους, όπως
έχει γίνει και άλλες φορές στο πα-
ρελθόν. Το «αλώνισμα» πώς προκύ-
πτει;

Η γενικότερη εικόνα:
1) Ο Ν. Χριστοδουλίδης θεωρεί

ότι με την υπέρμετρη προβολή της
«Αμάλθειας» αποκτά ένα «βολικό»
εργαλείο για να διαχειριστεί πράγ-
ματα τώρα που η Μαρία Άνχελα Ολγ-
κίν αναζητεί φόρμουλες για να σπάσει
το αδιέξοδο στο Κυπριακό. Ο Ν. Χρι-
στοδουλίδης, καταβάλλοντας ελάχι-
στης βαρύτητας προσπάθειες για
την ουσία του Κυπριακού, και γνω-
ρίζοντας ότι η απεσταλμένη θα εκ-
φέρει την τελική της κρίση, επενδύει
στη διογκωμένη «Αμάλθεια»: 1ο, για
να εμφανίζεται «χρήσιμος» και «υπο-
στηρικτικός» στις ΗΠΑ, 2ο, για να
εμφανίζεται «ωφέλιμος» σε Ευρω-

παίους αξιωματούχους (κυρίως Μέ-
τσολα και Λάιεν), που αναζητούν άλ-
λοθι για τη μονομερή στήριξής τους
στον Β. Νετανιάχου. Και 3ο, καθώς
η απεσταλμένη του γ.γ. θα εκφέρει
την τελική της κρίση, ο ίδιος να θε-
ωρεί ότι έχει «πλάτες» για το κάθε
ενδεχόμενο, «μπορεί το Κυπριακό
να μην… αλλά η Αμάλθεια σάς συμ-
φέρει κ.λπ...».

2) Το ουσιώδες: Ο Ν. Χριστοδου-
λίδης ζήτησε (και ορθά έπραξε) μια
πρωτοβουλία των Η.Ε. και συνάντησε
γι’ αυτό τον σκοπό τον Α. Γκουτέρες.
Ο γ.γ. αφού πρώτα βολιδοσκόπησε
τα μέρη και όλα συμφώνησαν, απέ-
στειλε την κα Ολγκίν για να διερευ-
νήσει κατά πόσο υπάρχει κοινό έδα-
φος για επανάληψη των συνομιλιών.
Εκείνος που ζήτησε την επανάληψη
των συνομιλιών, έχει επεξεργαστεί
κάτι καινούργιο ώστε το κάρο να ξε-

κολλήσει από τη λάσπη; Το να προ-
τείνεις μία ακόμα λωρίδα κυκλοφο-
ρίας στο οδόφραγμα Αγίου Δομετίου,
δεν σημαίνει ότι κατανοείς το δια-
κύβευμα της αποστολής Oλγκίν. Ακό-
μα πιο παράξενο, ο Ν. Χριστοδουλίδης
ενώ θέλει «συνομιλίες από εκεί που
έμειναν στο Κραν Μοντάνα», δεν
υιοθετεί ούτε καν το «κεκτημένο»
του! Αυτό αφορά κυρίως το πακέτο
για την «πολιτική ισότητα» (συμφωνία
για το κεφάλαιο διακυβέρνηση). Ο
ίδιος έχει μιλήσει δημόσια για αλλαγή
της βάσης του με εισαγωγή «πρω-
θυπουργού» πάνω σε ένα κεφάλαιο
που έκλεισε με το προεδρικό σύστημα
(πρόεδρος/αντιπρόεδρος) στις 30
Ιουνίου 2017, όπως μας λέει ο ίδιος
ο γ.γ. Α. Γκουτέρες. Γνωρίζει βέβαια
ότι χωρίς την αποδοχή αυτού του
κεφαλαίου δεν θα πάει η διαδικασία
και στα άλλα πέντε κεφάλαια, και η

αποστολή Ολγκίν θα έχει σύντομη
ημερομηνία λήξης.

3) Ο ΠτΔ στις 25/3 δήλωσε ότι «ο
γ.γ. έχει κάποιες σκέψεις, κάποιες
ιδέες που εμείς στηρίζουμε και ανα-
μένουμε να δούμε και την ανταπό-
κριση της τουρκικής πλευράς σε αυ-
τές τις σκέψεις τού γ.γ. που θεωρώ
ότι, ναι, μπορούν να ανοίξουν τον
δρόμο για επανέναρξη των συνομι-
λιών». Αυτό είναι σημαντικό, ο γ.γ.
να «έχει κάποιες σκέψεις, κάποιες
ιδέες». Αλλά εφόσον τις έχει δεν θα
ήταν σκόπιμο να ανοίγει το θέμα κά-
ποιος άλλος πέραν του ιδίου ή του
εκπροσώπου του στη Νέα Υόρκη. Ο
γ.γ. πιθανόν να θέλει να δώσει χώρο
πρώτα στην απεσταλμένη του Μαρία
Άνχελα Ολγκίν στην προγραμματι-
σμένη επόμενη κάθοδό της στη νήσο
στα μέσα Απριλίου.

Είναι μια πιθανή εξέλιξη, τα Η.Ε.
να κάνουν μία ύστατη προσπάθεια
για να γεφυρώσουν τις αποστάσεις
(είτε με ΜΟΕ κάποιου βεληνεκούς,
είτε με σκέψεις επί των Έξι Σημείων
του πλαισίου του γ.γ., είτε για συ-
νάντηση ανάμεσα στους δύο ηγέτες,
ώστε ο γ.γ. να ζυγίσει τα πράγματα
και, υπό το φως των αντιδράσεών
τους, να οριστικοποιήσει την πρό-
τασή του στο Σ.Α. των Η.Ε.). Άλλωστε,
αυτό δικαιολογεί και την 6μηνη απο-
στολή Ολγκίν, τα Η.Ε. να επιχειρή-
σουν να ολοκληρώσουν έναν κύκλο
από προσπάθειες που παραμένει
τρύπιος (και με δική τους ευθύνη)
από το 2017. Αλλά ο γ.γ. φαίνεται ότι
έχει πάρει κάποιες αποφάσεις και
θα οδηγήσει τα πράγματα σε κάποιο
«ξεκαθάρισμα» μέσα στο 6μηνο της
κας Ολγκίν... 

Το δημόσιο μυστικό της «Αμάλθειας»...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Διασώστες επί το έργο, μεταφέρουν πολίτες από ορεινή περιοχή, σε προσωρινό χώρο στάθμευσης αυτοκινήτων στο Εθνικό Πάρκο Taroko, στο Hualien της Ταϊβάν,
μετά τον σεισμό των 7,4 βαθμών της κλίμακας Ρίχτερ στις 3 Απριλίου. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ο πόλεμος στη Γάζα δεν προσθέτει κάτι και-
νούργιο για όσους, εξειδικευμένα, παρακο-
λουθούν, μελετούν και καταγράφουν συγ-
κρούσεις, και δη στη Μέση Ανατολή στο πλαί-
σιο των αραβοϊσραηλινών συγκρούσεων. Είναι
ένας πόλεμος με ανυπολόγιστο αποτύπωμα

ανθρωπιστικής καταστροφής, χιλιάδες νεκρούς αμάχους,
και μια Γάζα –τοπογραφικά– που έχει ισοπεδωθεί, με τον
λαό της να πεινάει –γυρίζοντας το Μεσανατολικό δεκαετίες
πίσω.

Στον πόλεμο αυτό, ο ισραηλινός στρατός (IDF) έχει πλήξει
εκατοντάδες αμάχους και μέλη ανθρωπιστικών οργανώσεων,
και πολύ πιθανόν εμπλέκεται σε συμβάντα που σε διεθνές
επίπεδο θα στοιχειοθετούσαν εγκλήματα πολέμου. Το ίδιο
έχει πράξει και η Χαμάς –μια τρομοκρατική οργάνωση που
δρα σε αυτό το περιβάλλον urban warfare με πρακτικές αν-
θρώπινης ομηρείας και που με τις βαρβαρικές της πράξεις
άνοιξε, στις 7 Οκτωβρίου, τον ασκό του Αιόλου στη Μέση
Ανατολή. Το χτύπημα στο κονβόι της οργάνωσης «World
Central Kitchen» –που δραστηριοποιείται στη Γάζα εδώ και
χρόνια και που ανέλαβε να υλοποιήσει, ως βασικός εταίρος,
την κυπριακή πρωτοβουλία «Αμάλθειας»– ήταν αυτό που

ήρθε να επιβεβαιώσει την τρα-
γωδία της Γάζας. Όχι γιατί δεν
γνωρίζαμε πως άμαχοι χάνουν
τη ζωή τους ή νοσοκομεία πο-
λιορκούνται, αλλά διότι μας ξύ-
πνησε από την κυπροκεντρική
αντίληψή μας για το τι συμβαί-
νει λίγα εκατοντάδες χιλιόμετρα
μακριά μας. 

Στην Κύπρο αυτή η προσέγ-
γιση πάσχει. Νοσεί βαριά. Γιατί
ο πόλεμος στη Μέση Ανατολή,
όπως και ο πόλεμος στη Συρία,
την Ουκρανία, τον Καύκασο,
κοκ, δεν τυγχάνει ποτέ μιας
ψύχραιμης προσέγγισης, μιας
τεχνοκρατικής ανάλυσης ως
προς το πολιτικό και επιχειρη-

σιακό –ως προς τη διεξαγωγή του– υπόβαθρο και ως προς
την προσέγγιση των γεγονότων από σκοπιάς ελέγχου, επα-
λήθευσης και επιστημονικής στοιχειοθέτησης. Υπάρχει
μόνο το ιδεολογικό πλαίσιο –που ξεχνά τη θεωρία και καταντά
ιδεοληπτικό, το whataboutism και η έλλειψη στοιχειώδους
γραμματισμού– που σε ένα περιβάλλον συστηματικής πα-
ραπληροφόρησης –στην εποχή των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης– απλώς επιβεβαιώνει τη γνωστική του ασυμφωνία. 

Ο πρωθυπουργός του Ισραήλ, Βενιαμίν Νετανιάχου, εν-
τελώς κυνικά δήλωσε πως το πλήγμα στη ΜΚΟ ήταν «χωρίς
πρόθεση», και πως «στον πόλεμο συμβαίνουν αυτά». Σε
αυτόν εδώ τον κυνισμό, ενός πρωθυπουργού που είναι πλέον
ο χειρότερος στην ιστορία του Ισραήλ, ενυπάρχει ακριβώς
και η ίδια ανηθικότητα όσων αντισημιτικά τα βάζουν «με
το κράτος του Ισραήλ», όσων επιχαίρουν γιατί το Ισραήλ
εξοντώνει τους Παλαιστινίους, ή όσων ξεπλένουν τη Χαμάς
–μια οργάνωση που σκότωσε μωρά στον ύπνο τους και
βίασε γυναίκες. Δεν διαφέρουν πουθενά από τον Νετανιάχου,
όσοι στην Κύπρο –ακούσια ή εκούσια– αναπαράγουν την
παραπληροφόρηση που θα στοιχειοθετήσει την ιδεοληψία
τους και θα ακυρώσει τον ιδεολογικό τους αντίπαλο. Και,
κυριότερα, δεν θα σώσουν ούτε τους Παλαιστίνιους πρό-
σφυγες, ούτε τους πολιορκημένους της Γάζας από τον λιμό,
αλλά και ποτέ, μα ποτέ, δεν θα κατανοήσουν σύνθετα προ-
βλήματα διεθνών σχέσεων που παράγουν πόνο, βία, κατα-
στροφή και ανθρωπιστικές κρίσεις. Θα μείνουν για πάντα
στην άγνοιά τους. 

Πάλι πίσω στο πεδίο, ο Νετανιάχου παίζει all in στον
πόλεμο της Γάζας. Διέρρηξε τις σχέσεις του με τις ΗΠΑ,
θέλει να πολιορκήσει τη Ράφα για να συνεχιστεί ο πόλεμος
που παρατείνει την πολιτική του επιβίωση, και δεν θέλει
να επωμιστεί την ευθύνη για την καταστροφή της 7ης Οκτω-
βρίου. Ας αρχίσουμε λοιπόν την κατανόηση της καταστροφής
–σε εξέλιξη– της Γάζας από αυτή την κυνική παραδοχή,
πριν βγάλουμε τη γλώσσα μας περίπατο σε ένα αξιακό σύ-
στημα όπου, υποκριτικά, ο Νετανιάχου είναι το απόλυτο
κακό, αλλά ο Πούτιν ή ο Άσαντ φωτισμένοι ηγέτες των λαών
τους… 

Η κυνικότητα
του Μπίμπι

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Η εμπλοκή της Κύ-
πρου στην προσπά-
θεια αποστολής αν-
θρωπιστικής βοήθει-
ας στη Λωρίδα της
Γάζας είχε και μια

αναπάντεχη παρενέργεια. Οι εξε-
λίξεις στο Μεσανατολικό, τις οποίες
η ελληνοκυπριακή ειδησεογραφία
συνήθως παρακολουθεί εξ απο-
στάσεως από την φανταστική το-
ποθεσία της Κύπρου, κάπου μεταξύ
Αθήνας και Λονδίνου, έγιναν εξε-
λίξεις με συγκεκριμένες παραμέ-
τρους για την κυπριακή εξωτερική
πολιτική, και την κυπριακή εσω-
τερική (μικρο)πολιτική.

Το ότι γείτονές μας είναι η Τουρ-
κία, η Συρία, ο Λίβανος, το Ισραήλ,
η Παλαιστίνη και η Αίγυπτος είναι
συνήθως αφηρημένες έννοιες τις
οποίες ανασύρουμε από το κουτί
όπου τις έχουμε κλείσει, μόνο όταν

αφορούν τα προβλήματα με την
Τουρκία, τις όποιες ενεργειακές
συζητήσεις με την Αίγυπτο και το
Ισραήλ, και το μεταναστευτικό. 

Και για τα τρία έχουμε προκάτ
επιχειρήματα, συζητήσεις και ρη-
τορικές φόρμουλες που αφορούν
τους διπλωμάτες και τους ειδικούς,
αλλά δύσκολα φτάνουν στις κα-
θημερινές συζητήσεις. Η όποια
«σχέση» με την Τουρκία χάνει την
όποια ουσία συζήτησης και ανα-
ζήτησης πολιτικής θέσης μέσα
στους ψυχαναγκασμούς του Κυ-
πριακού, τα ενεργειακά είναι μια
τεχνική και οικονομική συζήτηση
που έχει περάσει στο θυμικό ως
το μεγαλόπιασμα που μας ήθελε
να γινόμαστε εμιράτο και κόμβος
και ενεργειακός παίχτης, και το
μεταναστευτικό έγινε –χάρη στην
απροσεξία της Αριστεράς και τον
κυνισμό της Δεξιάς– ένα νέο ψυ-

χόδραμα φοβίας και κακοδιαχεί-
ρισης. Και τότε ήρθε η «Αμάλθεια»,
η οποία ήταν ένα στοίχημα που
μέχρι στιγμής βγήκε στην Κύπρο,
γιατί εντόπισε και «κλείδωσε» σε
μια ανάγκη την οποία η χώρα μπο-
ρούσε να εκπληρώσει βάσει αυτού
που ξένος διπλωμάτης μου περιέ-
γραψε ως «το μόνο πραγματικό
συγκριτικό πλεονέκτημα της χώ-
ρας», δηλαδή τη γεωγραφία. Όχι
αυτή τη φορά για να γίνει κεντρικός
κόμβος (αν και δεν έλειψαν οι υπερ-
βολές), αλλά επιχειρησιακά για να
ταιριάξει στο παζλ μιας διεθνούς
προσπάθειας. Η προσπάθεια θα
μπορούσε να είχε ναυαγήσει, όμως
οι κακές συνθήκες στη Γάζα και
τα συμφέροντα και άλλων (και των
ΗΠΑ, και της Ε.Ε., και του Ισραήλ,
και αραβικών κρατών) συνέτειναν
στο να προχωρήσει.

Άσχετα με το αν ο θαλάσσιος

διάδρομος κλείσει λόγω του ότι το
Ισραήλ πλέον εκτός από αμάχους
που δεν ευθύνονται για τα εγκλή-
ματα της Χαμάς, σκοτώνει πλέον
και εργαζόμενους σε ανθρωπιστικές
οργανώσεις, η Κύπρος είναι πλέον
αυτόβουλα στον χάρτη, και όχι
μόνο ως αεροπλανοφόρο ή σταθμός
παρακολούθησης. Αυτό φυσικά,
όπως κάθε επιλογή σε αυτή τη ζωή,
ενέχει οφέλη και ρίσκα. Το αποτέ-
λεσμα θα προκύψει αναλόγως του
σχεδιασμού που έχει γίνει και των
χειρισμών που θα γίνουν.

Σε αυτό το πλαίσιο, και με την
Κύπρο στη διεθνή ειδησεογραφία,
ανακαλύψαμε και εμείς πού βρι-
σκόμαστε (γεωγραφικά), και συζη-
τάμε πλέον ίσως για πρώτη φορά
πού βρισκόμαστε (γεωπολιτικά).
Μπορεί πλέον να γίνει, αν θέλουμε,
μια ουσιαστική συζήτηση: είναι ο
θαλάσσιος διάδρομος άλλοθι για

το Ισραήλ για να συνεχίσει τον πό-
λεμο; Είναι εργαλείο καθαρά αν-
θρωπιστικό που μπορεί να γίνει
και μοχλός πίεσης για άνοιγμα άλ-
λων περασμάτων; Ως χώρα θα έπρε-
πε να είμαστε με τους υπό κατοχή
Παλαιστινίους ή με το Ισραήλ με
το οποίο υπάρχουν κάποια κοινά
συμφέροντα που αναπτύχθηκαν
τα τελευταία χρόνια;

Είμαστε γέφυρα ή επιτήδειοι
ουδέτεροι; Εδώ υπάρχει έδαφος
για πραγματική πολιτική ερμηνεία
και πολιτική συζήτηση, η οποία
για πρώτη φορά φέρνει στις καθη-
μερινές συζητήσεις την εξωτερική
πολιτική της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Όχι ως ευκαιριακού δορυφό-
ρου της Ρωσίας ή σταθμού του ΝΑ-
ΤΟ, αλλά ως χώρας που κάνει τις
επιλογές της.

Εν τω μεταξύ, τις τελευταίες
ημέρες τα ελληνοκυπριακά κόμματα

κατάφεραν να αναδείξουν ακόμη
μία φορά πόσο εκτός θέματος βρί-
σκονται, και πόσο λίγη διάθεση
έχουν για ουσιαστική πολιτική συ-
ζήτηση που να μη θεωρεί τους ψη-
φοφόρους εργαλεία που θα χειρα-
γωγηθούν με τις κατάλληλες συ-
ναισθηματικές και ρητορικές ατά-
κες. Αντί να εγκρίνουν ένα ψήφισμα
που να προσπαθεί με πολιτικούς
όρους να ισορροπήσει, καταδικά-
ζοντας τα εγκλήματα της Χαμάς
και του Ισραήλ, τα κόμματα κόλ-
λησαν στις λέξεις και άρχισαν να
αλληλοκατηγορούνται για χάριν
των κομματικών ακροατηρίων.

Τα ελληνοκυπριακά κόμματα
συνήθως ακολουθούν πολύ μετά
την κοινωνία, αντί να δημιουργούν
πολιτική συζήτηση. Αμφιβάλλω αν
θα προσαρμοστούν.

Γέφυρα, επιτήδειοι ουδέτεροι ή ακόμα ψάχνουμε;
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Ο πρωθυπουργός
του Ισραήλ, Βενια-
μίν Νετανιάχου,
εντελώς κυνικά
δήλωσε πως το
πλήγμα στη ΜΚΟ
ήταν «χωρίς πρό-
θεση», και πως
«στον πόλεμο συμ-
βαίνουν αυτά».

Ο Ν. Χριστοδουλίδης ενώ θέλει «συνομιλίες από εκεί που έμειναν στο Κραν
Μοντάνα», δεν υιοθετεί ούτε καν το «κεκτημένο» του! 
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Πόσο μπορεί να βλά-
ψει ένας γενικός κα-
θολικός όρος όταν πε-
ριγράφει δεκάδες δια-
φορετικά ατομικά
φαινόμενα είναι κάτι

που δεν έχει ακόμη εκτιμηθεί στην
πραγματική του διάσταση. Όταν
προτάθηκε ο όρος «γυναικοκτονία»
(feminicide, κατά το genocide),
πολλοί ήταν αυτοί που πίστεψαν
ότι με τη δημιουργία ενός νέου
όρου θα διευκόλυναν την ταυτο-
ποίηση του προβλήματος. Θεωρού-
σαν ότι η δημόσια καταγγελία ενός
εγκληματικού φαινομένου θα το
έκανε πιο ορατό και πιο αναγνω-
ρίσιμο.

Με αυτόν τον τρόπο ευελπι-
στούσαν ότι η δημόσια Αρχή θα
μπορούσε να δράσει πιο άμεσα, να
νομοθετήσει και να βάλει ένα όριο
στο έγκλημα. Όσο βέβαια τα απο-
τρόπαια εγκλήματα συνεχίζονται,
είναι έκδηλη η αγανάκτηση, γιατί
δεν προλάβαμε, συλλογικά, θεσμικά,
ακόμη μια γυναικοκτονία! Το πρό-
βλημα με τον γενικό όρο είναι ότι
λειτουργεί σαν το χαλί κάτω από
το οποίο κρύβονται επικίνδυνες
συμπεριφορές και πρακτικές. Η γε-

νική ιδέα του μίσους και εγκλήματος
κατά των γυναικών, η οποία απο-
δίδεται με τον όρο «γυναικοκτονία»,
θολώνει την πραγματικότητα των
ατομικών περιπτώσεων, όπου, αντί
για εγκληματικό μίσος, οι γυναι-
κοκτόνοι αισθάνονται ένα διε-
στραμμένο είδος αγάπης και προ-
σήλωσης στο θύμα τους. Τα ίδια
τα θύματα δεν προλαβαίνουν να
καταλάβουν τη διαστροφή του έρω-
τα του συντρόφου τους πριν να
είναι πολύ αργά, πριν δηλαδή ο ψυ-
χοπαθής «κλειδώσει» την ερωτική
και σεξουαλική του λίμπιντο επάνω
τους. Από τη στιγμή που θα συμβεί
αυτό, το θύμα είναι πλέον δέσμιο
μιας άρρωστης σχέσης, ενώ είναι
πλέον θέμα χρόνου πότε θα συμβεί
το μοιραίο. 

Οι ψυχολόγοι μιλούν για Ερωτική
Ιδεοψυχαναγκαστική Διαταραχή
(Obsessive Love Disorder). Πρό-
κειται για μια κατάσταση που χα-
ρακτηρίζεται από έντονη και πα-
ράλογη προσήλωση σε ένα άλλο
άτομο. Τα άτομα με OLD παρου-
σιάζουν μια εντονότατη επιθυμία
να κατέχουν και να ελέγχουν το
αντικείμενο της αγάπης τους. Έτσι,
οδηγούνται συχνά σε ακραίες ενέρ-

γειες, προκειμένου να διασφαλίσουν
ότι το ερωτικό τους αντικείμενο
παραμένει αποκλειστικά δικό τους.
Αυτή η διαταραχή αυξάνει τον κίν-
δυνο βίαιης συμπεριφοράς τόσο
προς το αντικείμενο της αγάπης
τους, όσο και προς τους πιθανούς
αντιζήλους τους.

Η συγκεκριμένη παθολογία είναι
επικίνδυνη γιατί είναι ύπουλη. Πα-
ρουσιάζεται ως γνήσιος αποκλει-
στικός έρωτας, αφού στα πρώτα
στάδια της γνωριμίας του με το θύ-
μα, ο θύτης δίνει την εντύπωση
ενός αφοσιωμένου συντρόφου. Ιδι-
αίτερα άπειρες κοπέλες της εφη-
βείας ή της μεταεφηβείας, επηρε-
ασμένες από τα ρομαντικά πρότυπα
της κοινωνίας του θεάματος, πέ-
φτουν εύκολα στην παγίδα και αν-
τιδρούν με μεγάλη καθυστέρηση
στα πρώτα συμπτώματα της πα-
θολογίας. Αλλά και τότε είναι ήδη
αργά, διότι η διαταραχή αυτή οδηγεί
σε ακρότατες συμπεριφορές. Η άτυ-
χη κοπέλα που δολοφονήθηκε
μπροστά από το αστυνομικό τμήμα
Αγίων Αναργύρων στην Αθήνα,
είχε κάνει τα πάντα σύμφωνα με
όλα τα πρωτόκολλα: τον είχε «κα-
ταλάβει», τον είχε χωρίσει, τον είχε

καταγγείλει στην Αστυνομία. Πα-
ρόλα αυτά, ο θύτης, αδιαφορώντας
για την ίδια τη ζωή του και το μέλ-
λον του, τη δολοφόνησε μπροστά
στα μάτια των αστυνομικών! Οι
ευθύνες της Αστυνομίας είναι
αδιαμφισβήτητες, αλλά το βέβαιο
είναι ότι ο ιδεοψυχαναγκασμός του
ήταν τέτοιος που, και εκεί να μην
το έκανε, θα το επιχειρούσε κάποια
άλλη στιγμή κάπου αλλού. Η ορμή
για τον φόνο μόνο με την ορμή για
την αυτοκτονία μπορεί εδώ να συγ-
κριθεί. Πώς μπορείς να εμποδίσεις
κάποιον να αυτοκτονήσει, αν όχι
με ψυχιατρικό εγκλεισμό; Κάτι τέ-
τοιο όμως, ενώ προβλέπεται από
τον νόμο, όταν κάποιος έχει εκδη-
λώσει τάσεις αυτοκτονίας, δεν προ-
βλέπεται από κανέναν νόμο για
την τάση όσων έχουν OLD να δο-
λοφονήσουν έναν άλλο συνάνθρω-
πό τους.

Το ερώτημα συνεπώς για τον
νομοθέτη δεν είναι η «γυναικοκτο-
νία» γενικά, αλλά κάθε μορφή της.
Στη συντριπτική τους πλειοψηφία
οι γυναικοκτονίες είναι αποτέλεσμα
του συνδρόμου ερωτικού ιδεοψυ-
χαναγκασμού (OLD), και σ’ αυτό
πρέπει να εστιάσει ο νομοθέτης.

Πώς μπορεί να παρέμβει ο νομο-
θέτης σε περιπτώσεις ψυχολογικών
διαταραχών συγκεκριμένων ατό-
μων; Κατ’ αρχάς, με εκπαιδευτικά
σεμινάρια, αν όχι μαθήματα με
βαθμολογία και εξέταση σε κρατικό
επίπεδο, εστιασμένα στη συγκε-
κριμένη παθολογία και σε άλλες
παθολογίες του έρωτα. Στη συνέ-
χεια, θα ήταν χρήσιμο οι έφηβοι
να παρακολουθούνται τακτικά από
ψυχολόγους και κοινωνικούς λει-
τουργούς στα σχολεία. Τέλος, βέ-
βαια, το μεγάλο πρόβλημα παρα-
μένει η καταστολή του φαινομένου.
Στη συγκεκριμένη περίπτωση, το
εγκληματικό φαινόμενο δεν είναι
ο φόνος, όπως λανθασμένα αφήνει
να εννοηθεί ο όρος «γυναικοκτο-
νία», αλλά η εγκληματική ιδεοψυ-
χαναγκαστική προσήλωση ενός
ατόμου σε ένα άλλο άτομο. Παρόλα
αυτά, η ίδια η ιδέα της ποινικής
καταστολής ενός ψυχικού φαινο-
μένου μοιάζει σκοταδιστική, αφού
έρχεται σε αντίθεση προς τις αρχές
του ποινικού μας δικαίου. Παρόλα
αυτά, ο ψυχιατρικός εγκλεισμός
για λόγους διαταραχής δεν είναι
άγνωστος στα ποινικά μας ήθη. 

Ο εντοπισμός και περιορισμός

των ατόμων με αυτού του είδους
τη διαταραχή αποτελεί μεγάλη πρό-
κληση για την κοινωνία και το κρά-
τος δικαίου μας. Προϋποθέτει τη
συνεργασία του νομοθέτη με τον
εκπαιδευτικό, του ψυχολόγου και
του κοινωνικού λειτουργού με τον
αστυνομικό. Κυρίως όμως, προ-
ϋποθέτει τη σωστή ενημέρωση πά-
νω στο φαινόμενο, χωρίς τις πα-
ρανοήσεις που μπορεί τυχόν να
προκαλέσει ο γενικόλογος όρος
«γυναικοκτονία». Πώς να εξηγήσεις
σε μια νέα κοπέλα ότι το ενδιαφέρον
και η αφοσίωση που της δείχνει,
στην αρχή τουλάχιστον, ο καινούρ-
γιος ή και πρώτος σύντροφός της
είναι μάλλον ύποπτα σημάδια μελ-
λοντικής κακοποίησης παρά εκδή-
λωση ρομαντικού έρωτα; Πώς να
ποινικοποιήσεις τον παθολογικό
έρωτα και πώς να προλάβεις τον
φόνο, αν δεν έχεις πρώτα ταυτο-
ποιήσει και αναγνωρίσει το πραγ-
ματικό έγκλημα της ιδεοληπτικής
ψυχαναγκαστικής προσήλωσης σε
ένα άλλο άτομο; 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Μεταναστευτικό: δεν υπάρχουν μαγικές λύσεις
Του ΝΙΚΟΛΑ ΚΥΡΙΑΚΟΥ

Η νέα μόδα στο πολι-
τικό σκηνικό ονομά-
ζεται σύμβουλοι, εμ-
πειρογνώμονες και
ιδιώτες νομικοί σύμ-
βουλοι. Είναι οξύμωρο

όλοι οι πολιτικοί να ζητούν συμβού-
λους και όμως σχεδόν τίποτα να μη
λειτουργεί σωστά σε αυτό τον τόπο.
Ακόμη, επικεφαλής υπουργείων, στις
συνεδριάσεις των κοινοβουλευτικών
επιτροπών επικαλούνται θέσεις εμ-
πειρογνωμόνων για να στηρίξουν
αποφάσεις τους, λες και οι ίδιοι δεν
έχουν θέση, λες και δεν πληρώνονται
για να λαμβάνουν αποφάσεις. Ακόμη,
επικεφαλής ημικρατικών οργανισμών
και δημόσιων εταιρειών, επικαλούν-
ται γνωμοδοτήσεις ιδιωτών νομικών
συμβούλων για να τεκμηριώσουν ή
να δικαιολογήσουν τις θέσεις τους.
Πριν από μερικές μέρες είχε μεγάλη
πλάκα ο καβγάς στην Επιτροπή Εμ-
πορίου της Βουλής, εκπροσώπου
συνδέσμου καταναλωτών και καθη-
γητή του Πανεπιστημίου Κύπρου, ο
οποίος ετοίμασε τη μελέτη για τις
επιπτώσεις για την πράσινη φορο-
λογία. Ο ειδικός μίλησε για ελάχιστες
επιπτώσεις στους πολίτες, ενώ ο εκ-
πρόσωπος των καταναλωτών κατήγ-
γειλε ότι τέθηκαν λανθασμένες πα-
ράμετροι στη φόρμουλα για υπολο-
γισμό των επιπτώσεων. Πιο απλά,
στην εξίσωση για τις επιπτώσεις, η
κάθε πλευρά έθεσε διαφορετικά δε-
δομένα. Τώρα πού είναι η αλήθεια
και πού το ψέμα και αν όλα έγιναν
με επιστημονικό ή όχι τρόπο, κανείς
δεν θα το μάθει. Μόνο οι πολίτες,
θα μάθουν την αλήθεια, όταν θα κλη-
θούν να πληρώσουν τις νέες φορο-
λογίες. 

Το νόμιμο δεν είναι πάντα και
ηθικό. Η μεγάλη πλάκα είναι ότι με-
τακαλούνται από το εξωτερικό εμ-
πειρογνώμονες, οι οποίοι δεν φημί-
ζονται ούτε για τις γνώσεις, ούτε για
την ηθική τους ρωμαλεότητα. Χρυ-
σοπληρώνονται συχνά πυκνά, μόνο
και μόνο για να επιβεβαιώσουν και
να νομιμοποιήσουν θέσεις και πο-
νηρές στοχεύσεις, ενίοτε μικρών και
ασήμαντων πολιτικών ταγών ή δι-
ευθυντών του Δημοσίου. Πρόσφατα,
δημόσιος υπάλληλος, άριστος στη
δουλειά του και με ξεχωριστές γνώ-
σεις, γελούσε με λεγόμενο εμπειρο-
γνώμονα από το Λονδίνο, ο οποίος
ήταν το «κούτσουρο» του πανεπι-
στημίου στο οποίο φοίτησαν και οι
δύο. Ο εμπειρογνώμονας εργάζεται
σήμερα σε πολυεθνική εταιρεία, και
τον στέλνουν τα αφεντικά σε «αδύ-
ναμες» χώρες για να προσφέρει την
εμπειρογνωμοσύνη του, με το ανά-
λογο τίμημα. Στην πρώτη συνάντηση
των δύο παλιών συμφοιτητών, υπήρ-
ξε ένα μικρό σοκ στην αρχή, αλλά
στη συνέχεια όλα κύλησαν τέλεια,
αφού ο εμπειρογνώμονας υιοθέτησε
τις απόψεις του υπαλλήλου, ο οποίος
πορευόταν με τον σταυρό στο χέρι.

Η δουλειά έγινε με τον καλύτερο
τρόπο, οι Κύπριοι φορολογούμενοι
πλήρωσαν μόνο τις συμβουλές και
οι «πονηροί εγκέφαλοι», πίσω από
τη μετάκληση του εμπειρογνώμονα,
έμειναν με τα «δύο χείλη καμένα»,
αφού δεν πέτυχαν τη μεγάλη «αρ-
παχτή». Οι δύο παλιόφιλοι θυμήθηκαν
τα παλιά, πήγαν σε ταβέρνες, και η
ζωή συνεχίζεται. 

Στο παρελθόν αποτελούσε κοινό
μυστικό ότι ο εκάστοτε γενικός ει-
σαγγελέας είχε στα συρτάρια του
πάντα δύο γνωματεύσεις, ανάλογα
με τις θέσεις τού εκάστοτε προέδρου
της Δημοκρατίας. Ανάλογη πρακτική
ακολουθούν και καλοί δικηγόροι, οι
οποίοι ανάλογα με τον ήχο των «αρ-
γυρίων» καταδικάζουν ή αθωώνουν,
διά των δικαστηρίων, τους πελάτες
τους. Με αυτές τις «λογικές» είχαμε
το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου,
δηλαδή την αρπαγή των οικονομιών
σχεδόν όλου του πληθυσμού, με τη
βούλα των νόμων και των κανόνων.
Με την ίδια λογική έγινε η λεγόμενη
φορολογική αμνηστία, η οποία σε
λίγες μέρες «καθάρισε» δισεκατομ-
μύρια «μαύρες» καταθέσεις. Σε αυτό
το τραγικό μοτίβο, και το κούρεμα
των καταθέσεων, όπου το κράτος
με ευρωπαϊκή βούλα «ανερυθρίαστα»
μπήκε στις τσέπες των πολιτών και
άρπαξε τις καταθέσεις τους. Ακο-
λούθησε το σκάνδαλο των διαβατη-
ρίων και η τραγική ιστορία με τις εκ-
ποιήσεις περιουσιών. Σε αυτή τη λο-
γική και η ιστορία με τις «αμαρτωλές»
κάμερες στους δρόμους, όπου σε μία
νύκτα σχεδόν όλοι οι Κύπριοι έγιναν
παράνομοι, και τώρα καλούνται να
πληρώσουν εκατοντάδες ευρώ πρό-
στιμα, όχι από το πλεόνασμά τους,
αλλά και από το υστέρημά τους. Και
πάνω από όλα, η «σατανική» κατά-
σταση όπου οι πλούσιοι έγιναν πλου-
σιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι.
Όλα βεβαίως γίνονται πάντα για το
καλό των πολιτών. Όπως λέει και το
λαϊκό άσμα του Γιάννη Μηλιώκα:
«Είδα ένα κόσμο να γκρεμίζεται μπρο-
στά μου. Είδα να γίνεται γιαπί η γει-
τονιά μου. Για το καλό μου…».

Μόνη παρηγοριά των φτωχών
και καταφρονημένων η θεία δίκη, η
οποία δεν ξεχωρίζει πλούσιους και
φτωχούς. Ατέλειωτες οι ιστορίες με
τους νεόπλουτους του χρηματιστη-
ρίου, οι οποίοι κλαίνε και οδύρονται.
Τραγικές οι ιστορίες με τους «καθα-
ρούς» της φορολογικής αμνηστίας,
οι οποίοι «λέρωσαν» τα παιδιά τους.
Θλιβερές οι ιστορίες με τους απατε-
ώνες του λευκού κολάρου αλλά και
όλους τους τοκογλύφους, οι οποίες
βασανίζουν παιδιά και εγγόνια. Οι
«κατάρες» των αδικημένων έχουν
συνήθως μεγαλύτερη αποτελεσμα-
τικότητα από τις ποινές των δικα-
στηρίων. Όλα εδώ πληρώνονται,
όπως λέει ο σοφός λαός. 

Η μόδα
των εμπειρογνωμόνων 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Γυναικοκτονία… encore!

Η μετανάστευση αποτελεί ένα
από τα πιο πολύπλοκα θέματα
που αντιμετωπίζει η Ευρώπη σή-
μερα. Δεσπόζει, επίσης, στην πο-
λιτική και προεκλογική ατζέντα
σχεδόν όλων των ευρωπαϊκών
χωρών. Μία πρόσφατη έρευνα
γνώμης στη Γερμανία πιάνει,
ίσως με τον πιο δηλωτικό τρόπο,
τον παλμό των ευρωπαϊκών κοι-
νωνιών: 74% των ερωτηθέντων
θεωρούν ότι το ζήτημα της με-
τανάστευσης είναι το κύριο πο-
λιτικό ζήτημα της εποχής. Είναι,
επίσης, ενδιαφέρον, ότι τα άλλα
ζητήματα που καταγράφονται
στην ίδια έρευνα είναι η ασφά-
λεια/άμυνα της χώρας, η οικο-
νομία και η κλιματική κρίση. Τι
συνδέει αυτές τις θεματικές; Φυ-
σικά το ότι δεν μπορούν να αν-
τιμετωπιστούν με επάρκεια μέσα
από τις μεμονωμένες πρωτοβου-
λίες των ευρωπαϊκών κρατών,
αλλά απαιτούν συνολική και συν-
τονισμένη προσπάθεια στο επί-
πεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το ζήτημα της μετανάστευσης
προσεγγίζεται με διαφορετικούς
όρους από τους παίκτες του πο-
λιτικού τόξου: για τις ακροδεξιές
και ξενοφοβικές δυνάμεις, το με-
ταναστευτικό αναδεικνύεται μέ-
σα από τον φακό της εθνικής κα-
θαρότητας και της επιστροφής
σε ένα ιδεατό (αλλά ανύπαρκτο)
παρελθόν. Η ακροδεξιά ρητορική
έχει στόχο να μας πείσει να ξε-
χάσουμε ότι το ζήτημα έχει μια
βαθιά ανθρωπιστική φύση, να
αγνοήσουμε ότι η μόνη διαφορά

ανάμεσα σε εμάς και σε όσους
φτάνουν στην Κύπρο είναι απλώς
ότι έτυχε να γεννηθούμε σε μια
διαφορετική γωνιά του πλανήτη,
να ενισχύσει την ψευδαίσθηση
ότι τα σύνορα θα προστατεύσουν
το μικρό μας σπίτι, τη στιγμή
που οικουμένη φλέγεται. 

Για άλλες πολιτικές δυνάμεις,
το μεταναστευτικό είναι αντιδη-
μοφιλές: δεν φέρνει ψήφους, δεν
συνεγείρει τα πλήθη, δεν προ-
σφέρει πεδίο δημιουργικής δρά-
σης. Παρά τις επιμέρους πτυχές
του, πιστεύω ότι το ζήτημα της
μετανάστευσης θέτει κατ’ ουσία
ένα ζωτικής σημασίας ζήτημα:
ποια κοινωνία θέλουμε να είμα-
στε; Η απάντηση που δίνω, και
προτείνω σε αυτές τις εκλογές,
είναι ότι δεν πρέπει να αφήσουμε
τις δυνάμεις της μισαλλοδοξίας
και του ρατσισμού να πολώσουν

και να διχάσουν την κοινωνία
μας, πείθοντάς την να σταματή-
σει να σκέφτεται και να συμπε-
ριφέρεται ανθρώπινα. 

Τι μπορούμε να κάνουμε, λοι-
πόν;

Το πρώτο είναι να συνειδητο-
ποιήσουμε ότι τα σύνορα κάθε
κράτους είναι νοητές γραμμές
στον χάρτη. Η μετανάστευση εί-
ναι ένα διαχρονικό φαινόμενο,
άρρηκτα συνδεδεμένο με την
ανθρώπινη φύση και ύπαρξη.
Όσο δυνατά και αν πατήσουμε
τα μολύβια μας, χαράζοντας γραμ-
μές στους χάρτες, αυτό δεν θα
μειώσει ούτε θα σταματήσει τη
μετανάστευση. 

Δεύτερο, οφείλουμε να σπά-
σουμε τον φαύλο κύκλο της πα-
ράτυπης μετανάστευσης που θέ-
τει σε κίνδυνο χιλιάδες ζωές και
συντηρεί την εγκληματική δρα-

στηριότητα των διακινητών.
Μπορούμε να το πετύχουμε δη-
μιουργώντας, με ευρωπαϊκή πρω-
τοβουλία, ασφαλείς ανθρωπιστι-
κούς διαδρόμους που θα επιτρέ-
πουν την αναζήτηση ασύλου,
χωρίς να μετατρέπουμε τη Με-
σόγειο σε ένα απέραντο νεκρο-
ταφείο. 

Τρίτο, να αναμορφώσουμε το
ευρωπαϊκό σύστημα ασύλου, με
σκοπό τη δίκαιη κατανομή των
υποχρεώσεων που συνεπάγεται
η υποδοχή μεταναστών και προ-
σφύγων. Το σημερινό σύστημα
τοποθετεί εξαιρετικά μεγάλο βά-
ρος στις χώρες υποδοχής, μεταξύ
τους και η Κύπρος. 

Άφησα για το τέλος το σημαν-
τικότερο, που είναι κατά την άπο-
ψή μου, ότι το μεταναστευτικό
είναι ένα ζήτημα που μας καλεί
να αναμετρηθούμε με τις συνει-
δήσεις μας. Δεν πρέπει να συμ-
βιβαστούμε ποτέ με την ιδέα ότι
είναι εντάξει να χάνεται μια ζωή,
πόσω μάλλον η ζωή ενός παιδιού
σε μια βάρκα, ακριβώς μπροστά
στα πόδια μας. Όπως σε πολλά
σημαντικά ζητήματα, δεν υπάρ-
χουν μαγικές λύσεις. Αντιθέτως,
υπάρχουν πολλές αποχρώσεις,
που απαιτούν ζυγισμένες και με-
λετημένες απαντήσεις. Με άλλα
λόγια, όπως κάθε φορά, ο δρόμος
της αρετής απαιτεί προσήλωση,
προσπάθεια και ευθύνη. 

Ο κ. Νικόλας Κυριάκου είναι νομικός
και υποψήφιος ευρωβουλευτής
με το Volt.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Για άλλες πολιτικές δυνάμεις, το μεταναστευτικό είναι αντιδημοφιλές:
δεν φέρνει ψήφους, δεν συνεγείρει τα πλήθη, δεν προσφέρει πεδίο
δημιουργικής δράσης. 



Ε Λ Λ Α Δ Α16 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Κυριακή 7 Απριλίου 2024

«Ο καθένας προάγεται στο επίπεδο 
της ακαταλληλότητάς του», έγρα-
ψε ο Καναδός εκπαιδευτικός και 
δεινός μελετητής των ιεραρχιών 
Λόρενς Πίτερ και από τότε η πα-
ραπάνω «φράση-καταπέλτης» κα-
θιερώθηκε ως «αρχή του Πίτερ». 
Η αρχή του Πίτερ εξαπολύεται 
χαιρέκακα σαν πάρθιο βέλος κα-
τά ανθρώπων όπως ο Νίκος Αν-
δρουλάκης, που μετά την «προα-
γωγή» τους στο ανώτατο αξίωμα 
της ιεραρχίας στο πεδίο δράσης 
τους παύουν να εντυπωσιάζουν 
με τις μαγικές τους ικανότητες. Ο 
Ανδρουλάκης δεν έχει ακόμη κα-
ταφέρει να αναστήσει τον Λάζα-
ρο-ΠΑΣΟΚ και δεν έχει μετατρέ-
ψει το γλυφό ύδωρ της Χαριλάου 
Τρικούπη σε οίνο βαρύ για να με-
θύσουν τον Ηλιο, όπως απαιτεί o 
αλησμόνητος θούριος της Μετα-
πολίτευσης. 

Μήπως όμως όσοι παρασύρο-
νται σε αυτές τις χαιρέκακες σκέ-
ψεις υποτιμούν τον Κρητικό πολι-
τικό; Αλλωστε, όπως υπενθυμίζουν 
ορισμένοι ορκισμένοι φίλοι του, τα 
πολυσυζητημένα λουτρά αίματος 
στο Μέγαρο Μαξίμου έχουν προ-
κύψει έπειτα από συγκρούσεις της 
κυβέρνησης με τον Ανδρουλάκη. 
Οι υποκλοπές και το παγιδευμένο 
τηλέφωνο του αρχηγού του ΠΑ-
ΣΟΚ και η άρπα κόλλα με τις συ-
νομιλίες των τραγικών προσώπων 
του ΟΣΕ, που πρόσφατα (ξανα)
βγήκαν στη φόρα, είναι δύο υπο-
θέσεις που προκάλεσαν ξαφνικό 
«αέρα ανανέωσης» στην αιωνίως 
στριμωγμένη από πάθη και φιλο-
δοξίες έπαυλη της εξουσίας. 

 

Το ζύγι 
των γκάλοπ

Πολλοί λησμόνησαν τις περυσι-
νές εθνικές εκλογές, όταν το ΠΑ-
ΣΟΚ υπερέβη τους χρησμούς των 
δημοσκοπήσεων. Οι μαστορά-
ντζες της στατιστικής «μετρού-
σαν» το κομματικό μπόι στο 8% 
αλλά στην κάλπη του Ιουνίου το 
εφτάψυχο κόμμα σκαρφάλωσε κο-
ντά στο 12%. Ας θυμίσουμε και τις 
δημοτικές εκλογές, όπου ο πρά-
σινος Ηλιος αποσταθεροποίησε 
την πρωτεύουσα και παράλληλα 
τσουρούφλισε διάφορα κυβερνη-
τικά υποσυστήματα πανελλαδικά 
(βάλτε μέσα και τη Θεσσαλονίκη). 
Ηταν όλα αυτά τυχαία; Ολα οφείλο-
νταν σε καραμπόλες και σε άλλων 
στελεχών διπλοπενιές; Ή μήπως 
αυτός ο αψύς και μικροκαμωμένος 
«βοσκός» έχει έστω μια στάλα από 
το ένστικτο του βιβλικού ∆αβίδ; Με 
άλλα λόγια, ο Μητσοτάκης και ο 

Κασσελάκης μπορούν να κοιμού-
νται ήσυχοι ή καλύτερα να πάρουν 
τα μέτρα τους;  

Το γραφείο του αρχηγού του 
ΠΑΣΟΚ στη Βουλή θα το ζήλευε 
ακόμη και ο πρωθυπουργός, που 
έχει δύο γκράντε γραφεία, ένα 
στο Μαξίμου και ένα στο ισόγειο 
της Βουλής, ισόγεια και ανήλια-
γα. Αντιθέτως, ο Ανδρουλάκης, αν 
θέλει, μπορεί να αγναντεύει μέχρι 
το Φάληρο ή το Αιγάλεω από το 
ηλιόλουστο παραθύρι του «κοι-
νοβουλευτικού ρετιρέ», ψηλά πά-
νω από την πλατεία Συντάγματος 
στη νότια γωνία του κτιρίου του 
Κοινοβουλίου. Η ξύλινη επένδυ-
ση στους τοίχους (έως τα δύο μέ-
τρα) προσφέρει στους προεδρικούς 
συνομιλητές μια κάποια αίσθηση 
προστασίας από ωτακουστές. Ο 
αδιάκριτος επισκέπτης μπορεί να 
παρατηρήσει τη συνωμοτική επι-
κοινωνία (που συχνά γίνεται μόνο 
με τα μάτια) του προέδρου με τον 
νεαρό βουλευτή και εξ απορρή-
των συνεργάτη του, τον καθηγη-
τή Παναγιώτη ∆ουδωνή, θιασώτη 
της σκληρής γραμμής σε Βουλή 
και κανάλια. 

 

Δικαίωση σε χρόνο 
προεκλογικό 

Οι συζητήσεις δίνουν και παίρνουν 
για το ευρωψηφοδέλτιο. Οι εκπλή-
ξεις δεν έχουν ακόμη εξαντληθεί, 

αλλά οι επισκέπτες δεσμεύονται με 
όρκους σιωπής. Ας πούμε απλώς 
ότι δεν είναι μόνο ο Θοδωρής Ζα-
γοράκης που μπορεί να κάνει τη 
ζημιά, αλλά και δυο-τρεις ακόμη 
φίρμες (με μεγάλες προίκες ψή-
φων) που ετοιμάζονται να υποστη-
ρίξουν το ευρωπαϊκό –και κατα-
πράσινο– όραμα του ΠΑΣΟΚ, αλλά 
δεν τους υποψιάζεται σχεδόν κα-
νείς. Ο αρχηγός κάτι ψιθυρίζει στο 
τηλέφωνο, αλλά μασάει επίτηδες 
τα λόγια του για λόγους ασφαλεί-
ας. Είναι κατανοητό ότι σε αυτό 
το γραφείο η εμπιστοσύνη στην 
ασφάλεια των τηλεπικοινωνιών 
δεν είναι απεριόριστη.    

Την Παρασκευή, το ΣτΕ δικαί-
ωσε τον Ανδρουλάκη στην προ-
σφυγή του κατά της απόφασης 
της Α∆ΑΕ ότι δεν μπορούσε να τον 
ενημερώσει για την παρακολούθη-
σή του. Κρίθηκε αντισυνταγματικό 
το άρθρο 87 του νόμου 4790. Βέ-
βαια, από τότε ο νόμος έχει αλλά-
ξει και η ενημέρωση επιτρέπεται 
έπειτα από παρέλευση τριών ετών. 
Ο Ανδρουλάκης θα σπεύσει στην 
Α∆ΑΕ και θα απαιτήσει ενημέρω-
ση. Η Α∆ΑΕ (με επικεφαλής τον 
Χρήστο Ράμμο αλλά με νέα σύν-
θεση ∆.Σ.) θα τον ενημερώσει ή θα 
του ζητήσει να επιστρέψει σε δυο 
χρόνια; Αν γίνει το πρώτο θα είναι 
ένα δώρο για τις ευρωεκλογές. Αν 
γίνει το δεύτερο, πάλι δώρο θα εί-
ναι. O πρόεδρος θα καταφέρει σε 
κάθε περίπτωση να κρατήσει προ-
εκλογικώς το θέμα ζωντανό, θυμί-
ζοντας, όπως έκανε προχθές στη 
Βουλή, ότι η άρση του απορρήτου 
των επικοινωνιών του συνέπεσε 
με τη διεκδίκηση εκ μέρους του 
της ηγεσίας του ΠΑΣΟΚ.

Καλά όλα αυτά, αλλά ο Ανδρου-
λάκης δεν έχει λύσει ακόμη το πρό-
βλημα που απέκτησε το ΠΑΣΟΚ 
ήδη από τις αποφράδες ημέρες 
των εκλογών του 2012, όταν λό-
γω της κρίσης γιγαντώθηκε δίπλα 
του μια Αριστερά που έφτασε να 
κυβερνήσει τη χώρα και σήμερα 
παραμένει αξιωματική αντιπολί-
τευση. Από τότε το δίλημμα που 
τρώει τα σωθικά του Κινήματος εί-
ναι ότι αν στραφεί λίγο δεξιά για να 
πετύχει επαναπατρισμό κεντρώων 

από τη Ν.∆. θα ρίξει νερό στον μύ-
λο του ΣΥΡΙΖΑ και, επιπλέον, θα 
κατηγορηθεί ότι «χάνει την ψυχή 
του». Αλλά, εάν αρχίσει να χτυπάει 
τα αριστερά ταμπούρλα, όχι μόνο 
δεν θα πείσει οποιονδήποτε ότι 
ξαναβρήκε την ψυχή του, αλλά 
θα κινδυνεύσει να στείλει ακόμη 
περισσότερους εκσυγχρονιστές 
στην αγκαλιά του Μητσοτάκη. Ο 
Ανδρουλάκης μοιάζει σχεδόν κα-
ταδικασμένος να διατηρεί μια ευαί-
σθητη ισορροπία. Πρέπει να κρα-
τήσει όπως όπως την υφιστάμενη 
πελατεία του κόμματος και την 
ίδια ώρα να υπομένει κατηγορίες 
κεντρώων ότι ασκεί «θυμωμένη 
αντιπολίτευση», που καταδικά-
ζει το ΠΑΣΟΚ στην καχεξία ενός 
«ΣΥΡΙΖΑ-light» (πρόκειται για την 
ίδια μομφή που αντιμετώπισε και 
η Φώφη Γεννηματά). Η τριγωνο-
ποίηση στην πολιτική (το δόγμα 
«και Νουνού και light») ενώ πιά-
νει πολύ καλά στη Νέα ∆ημοκρα-
τία, κατά έναν περίεργο τρόπο δεν 
δουλεύει στο ΠΑΣΟΚ. 

 

Θυμός ή θεσμός
Στον Κρητικό πολιτικό δεν πολυα-
ρέσει η κουβέντα για την τριγω-
νομετρία και απορρίπτει πλήρως 
τη μομφή περί «αντιπολιτευτικού 
θυμού» (ευτυχώς χωρίς να θυμώ-
σει). «Γιατί λέτε ότι κάνω θυμωμέ-
νη αντιπολίτευση; Η κριτική μας 
είναι πάντοτε θεσμική, χωρίς να 
έχει καθόλου την τοξικότητα του 
ΣΥΡΙΖΑ. Το ΠΑΣΟΚ κινείται στο 
προσκήνιο. Για παράδειγμα, πρώτα 
καταθέσαμε πρόταση μομφής και 
στη συνέχεια πήγαμε στον Αρειο 
Πάγο, όπου θέσαμε το ερώτημα 
για το ποιος χάλκευσε τις συνο-
μιλίες στον ΟΣΕ». 

Παρ’ όλα αυτά, ο Μητσοτάκης 
αντέχει. Ενας κυνικός θα μπορού-
σε να ξεστομίσει ότι το κράτος 
δικαίου δεν τρώγεται. Παρά την 
ακρίβεια, η οικονομία πάει πρίμα. 
Ο Ανδρουλάκης που έκανε καμιά 
20αριά ταξίδια στη Λατινική Αμε-
ρική ως ευρωβουλευτής κουνάει 
το κεφάλι και θυμάται τη Νικα-
ράγουα όπου κατέρρευσε το κρά-
τος δικαίου. «Οταν εμφανίστηκαν 

όλα αυτά τα προβλήματα στη Νι-
καράγουα συνάντησα κάποιους 
και τους ρώτησα: “Μα δεν βλέπα-
τε πού πάει το πράγμα;”. Και μου 
απάντησαν: “Οχι, γιατί περνού-
σαμε καλά”». ∆εν ισχυρίζεται, βέ-
βαια, ότι το ελληνικό κράτος δικαί-
ου έχει κατακτήσει τόσο γρήγορα 
την... τελειότητα μιας Νικαράγου-
ας. Το αντίθετο. Προχθές, χαιρέ-
τισε από το βήμα της Βουλής τη 
δικαίωσή του από το ΣτΕ ως «νίκη 
του κράτους δικαίου επί του πα-
ρακράτους». Θεσμικώς ευαίσθη-
τοι συνομιλητές του επισήμαναν 
την αντίφαση: «Τελικώς, έχουμε ή 
δεν έχουμε κράτος δικαίου;» ρω-
τούσαν ρητορικά, υπαινισσόμενοι 
ότι ο Ανδρουλάκης δεν έχει κατα-
σταλάξει αν πολιτεύεται στην Ευ-
ρώπη ή στη Νικαράγουα.

Η εμπιστοσύνη του Ανδρουλά-
κη προς τον Μητσοτάκη και την 
κυβέρνηση όχι μόνο δεν περισ-
σεύει, αλλά είναι μάλλον ανύπαρ-
κτη. Βέβαια, αυτή η τακτική διευ-
κόλυνε πέρυσι τον πρωθυπουργό 
να θέσει το δίλημμα: «Ν.∆. ή ακυ-
βερνησία». Αν το ΠΑΣΟΚ δήλω-
νε ευθέως ότι θα συμμετείχε σε 
συγκυβέρνηση με τη Ν.∆. για να 
αποτραπεί η ακυβερνησία μπορεί 
να έκλεβε 3-4 μονάδες από τη Ν.∆. 
και τελικά να στρίμωχνε τον Μη-
τσοτάκη σε συγκυβέρνηση. Γιατί 
δεν το τόλμησε; Μήπως η νέα γε-
νιά του ΠΑΣΟΚ είναι σεμνότυφη; 
Μήπως έχει ατονήσει η δίψα για 
εξουσία, μήπως δηλαδή έχει χαθεί 
το πιο ισχυρό γνώρισμα εκείνων 
που πρωταγωνιστούν στην πο-
λιτική ζωή; Ο Ανδρουλάκης δεν 
παρασύρεται από ερωτήματα που 
καμουφλάρουν πειρασμούς. «Αν 
συμφωνούσα να συγκυβερνήσω 
θα χάναμε την αξιοπιστία μας». 
Μπορεί, επίσης, να έδινε το φιλί 
της ζωής στον ΣΥΡΙΖΑ αφού η Αρι-
στερά θα γινόταν ξανά η μοναδική 
αντιπολίτευση. 

 

Συναίνεση; Μπα...
Και η συναίνεση; Επειτα από 45 χρό-
νια σε μια Ευρώπη όπου κυριαρχεί 
παντού η κουλτούρα των κυβερ-
νήσεων συνεργασίας, εμείς πότε 

θα μάθουμε επιτέλους την αξία 
της συναίνεσης; «Εχουμε διάθεση 
συναίνεσης αλλά δεν εκλιπαρού-
με για τη συναίνεση». Πρόκειται 
για κλασική απάντηση όσων δεν 
πολυγουστάρουν τις συναινέσεις. 
Αλλωστε, δεν είναι τυχαίο ότι ο Αν-
δρουλάκης έκανε ό,τι μπορούσε 
για να αποφύγει τη συναίνεση με 
τη Ν.∆. για τα παραρτήματα ξένων 
ΑΕΙ, ενώ αρχικά είχε δηλώσει ότι 
δεν θα εμποδίσει τη θεσμοθέτησή 
τους. «Ισως θα έπρεπε να τονίσω 
από την αρχή ότι θέλουμε τα μη 
κρατικά μόνο μετά την αναθεώ-
ρηση του άρθρου 16. ∆υστυχώς, 
η κυβέρνηση βιάστηκε και προχώ-
ρησε χωρίς να ξεκινήσει κανένα 
διάλογο για το σχέδιό της για την 
παιδεία συνολικά». 

Το σχέδιο Ανδρουλάκη για το 
ΠΑΣΟΚ συνολικά δεν είναι μυ-
στικό. «Θέλω να φτιάξω ένα νέο 
και αυτόνομο ΠΑΣΟΚ και όχι ένα 
κόμμα με στελέχη που να έχουν 
προτεραιότητα τη γέφυρα με τη 
Ν.∆. ή με τον ΣΥΡΙΖΑ». Είναι προ-
φανές ότι θέλει να πετύχει την 
επαναφορά του ΠΑΣΟΚ στην προ 
2012 εποχή. Θεωρεί ότι η πλήρης 
πολιτική κανονικότητα είναι η 
αποκατάσταση του διπόλου Κε-
ντροαριστερά - Κεντροδεξιά. Αλ-
λά από την άλλη πλευρά μάλλον 
υποψιάζεται ότι η στρατηγική (ή 
η ευχή) της κυβέρνησης είναι να 
μην ορθοποδήσει ούτε το ΠΑΣΟΚ 
ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό ακριβώς 
θέλει να σπάσει στις ευρωεκλο-
γές. Θέτει ευθέως τον στόχο του 
ΠΑΣΟΚ ως δεύτερου κόμματος, 
διότι πιστεύει πως αυτό μπορεί 
να αποτελέσει την αφετηρία για 
ένα ΠΑΣΟΚ πρώτο κόμμα στο κο-
ντινό μέλλον. Φιλόδοξος στόχος 
ή όνειρο θερινής νυκτός; Κάποιοι 
προσπαθούν να τον θυμώσουν 
λέγοντας ότι μόνον ο δήμαρχος 
Αθηναίων Χάρης ∆ούκας μπορεί 
να ενώσει την Κεντροαριστερά 
και να νικήσει τον Μητσοτάκη. 
«Ο Χάρης είναι φίλος μου και όσοι 
τα λένε αυτά φοβούνται και εμέ-
να και τον Χάρη». 

 

Νηστεία και κοντός 
ψαλμός

Ο Ανδρουλάκης μιλάει με την ίδια 
ευκολία για τον Νίκο Καζαντζά-
κη, για τη γενοκτονία της Ρουά-
ντα και για τον Ντελακρουά. Εχει 
αδυναμία στον γιο του, Μαρίνο. 
Μετά το σχολείο τον έχει συχνά 
μαζί του τα απογεύματα για φα-
γητό. Λίγοι γνωρίζουν ότι ο πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ ήταν παπαδά-
κι μικρός, εξαιτίας της επιρροής 
της γιαγιάς του, που ωστόσο δεν 
ήταν θρησκόληπτη και υποστή-

ριξε τον Σημίτη το 2000 για τις 
ταυτότητες. Η προεδρική πίστη 
εκφράζεται και με νηστεία. Φέ-
τος, μάλιστα, νηστεύει ολόκληρη 
τη Σαρακοστή. Παρ’ όλα αυτά, τον 
γάμο ομοφύλων τον ψήφισε χωρίς 
δεύτερη σκέψη, όπως διαβεβαιώ-
νει. Τελικά, θα διαψεύσει όσους 
λένε ότι δεν μπορεί να μεταφέρει 
σε επίπεδο κοινωνίας την ικανό-
τητά του να συσπειρώνει το ΠΑ-
ΣΟΚ; Πώς γίνεται ένας άνθρωπος 
βαρύς και αγέλαστος να έχει τέτοιο 
γκελ μέσα στο κόμμα του; Οι φί-
λοι του εξηγούν ότι ο Ανδρουλά-
κης είναι βαρύς στην τηλεόραση, 
αλλά στο τετ α τετ δεν του λείπει 
η ενσυναίσθηση. Οι νεολαίοι που 
τον έκαναν αρχηγό προφανώς τον 
γνώριζαν προσωπικά μέσα στα 
χρόνια που ταξίδευε για να στή-
σει τον πανελλαδικό μηχανισμό 
του. Σήμερα ίσως να πήγαινε λίγο 
καλύτερα το ΠΑΣΟΚ αν ίσχυε το 
αντίστροφο, αν ήταν δηλαδή ψυ-
χρός από κοντά και φιλικός στο 
γυαλί. Ο πρωθυπουργός μιλώντας 
στη Βουλή τον «καταράστηκε» να 
βγει τρίτος μετά τον Κασσελάκη. 
Η «μητσοτακική κατάρα» έπια-
σε αμέσως – αν κρίνουμε από τις 
πρόσφατες δημοσκοπήσεις. Αλλά 
στο ΠΑΣΟΚ γελούν. «Μας τιμωρεί 
ο κόσμος επειδή στριμώξαμε την 
κυβέρνηση;» ρωτούν ειρωνικά. Και 
επιμένουν ότι ο αρχηγός τους θα 
διαψεύσει και αυτές τις προβλέ-
ψεις. Κοντός ψαλμός... 

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

«Γιατί λέτε ότι κάνω θυμωμένη 
αντιπολίτευση; Η κριτική μας είναι 
πάντοτε θεσμική, χωρίς να έχει 
καθόλου την τοξικότητα του ΣΥΡΙΖΑ. 
Το ΠΑΣΟΚ κινείται στο προσκήνιο».

«Ισως θα έπρεπε να τονίσω από 
την αρχή ότι θέλουμε τα μη κρατικά 
μόνο μετά την αναθεώρηση του 
άρθρου 16. Η κυβέρνηση προχώρησε 
χωρίς να ξεκινήσει κανένα διάλογο». 

Πίσω από τα ξύλινα
τείχη του ΠΑΣΟΚ

Η επένδυση στο γραφείο του στη Βουλή είναι ηχομονωτική. 
Οι τοίχοι εκεί δεν μπορούν να έχουν αυτιά. Η απόφαση του ΣτΕ 

τού επιτρέπει να βάλει ξανά το βύσμα των υποκλοπών 
στην πρίζα. Του αρκεί, όμως, το όπλο αυτό για να πετύχει 

τον στόχο της δεύτερης θέσης;

Νίκος Ανδρουλάκης
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Καθώς φαίνεται, για άλλη μια φο-
ρά θα πάμε στις ευρωεκλογές 
χωρίς να έχουμε κουβεντιάσει 
καθόλου για τα ζητήματα που 
αφορούν την Ευρώπη. Εκτός συ-
γκλονιστικού απροόπτου, το δι-
άστημα που μας απομένει μέχρι 
τις 9 Ιουνίου θα συζητάμε για το 
εάν θα αποτυπωθεί στις κάλπες 
ο κλονισμός της κυβερνητικής 
κυριαρχίας, για το ποιος θα κό-
ψει πρώτος το νήμα στον δρόμο 
ημιαντοχής για την ανασυγκρό-
τηση του χώρου στα αριστερά 
του Κέντρου, για το πόσοι και 
πόσες από εμάς θα φθάσουν τε-
λικά μέχρι το παραβάν υπερνι-
κώντας την εγκαθιδρυμένη και 
στα καθ’ ημάς τάση για αποχή 
από τις βασικές δημοκρατικές 
διαδικασίες.   

Και τι θα έπρεπε να συζητάμε 
όμως εάν βγάζαμε τα γυαλιά του 
εθνοκεντρισμού μας; Η Ευρώπη 
ως ήπειρος χάνει θέσεις στο πα-
γκόσμιο επίπεδο, περιορίζεται με 
όρους ισχύος και οικονομίας, ενώ 
αναδύονται σημαντικές περιφε-
ρειακές δυνάμεις και συνομαδώ-
σεις χωρών. Ταυτόχρονα, η Ε.Ε. 
ως πολιτική μηχανή παραμένει 
ένας βαρύς και συντηρητικός μη-
χανισμός που δυσκολεύεται να 
πάρει γρήγορα και καίρια σημα-
ντικές αποφάσεις.    
 
Και μέσα σε όλο αυτό το πλαίσιο 
προκύπτουν ζητήματα και απει-
λές που είναι κοινές για όλους. 
Πρόσφατα μόλις, τα τρακτέρ των 
αγροτών έφθασαν μέχρι τις Βρυ-
ξέλλες, την ίδια ώρα που οι αγροτι-
κές κινητοποιήσεις εξελίσσονταν 
και σε μια σειρά χωρών, μεταξύ 

των οποίων και η δική μας. Κινη-
τοποιήσεις που συνδέονταν τόσο 
με τη ρύθμιση ή μη της αγοράς 
και την υποστήριξη της αγροτικής 
παραγωγής, όσο και με τις πρω-
τοποριακές πολιτικές της Ε.Ε. για 
την αντιμετώπιση της κλιματικής 
αλλαγής. Πώς μπορεί η Πράσινη 
Συμφωνία να «πρασινίσει» τη ζωή 
μας χωρίς ταυτόχρονα το αγροτι-
κό προϊόν να χάνει σε ποιότητα 
και χωρίς να φθάνει πανάκριβο 
στο πιάτο μας; Να ένα καλό παρά-
δειγμα μιας δύσκολης, αλλά ζωτι-
κής συζήτησης, που δεν κάνουμε.   
 
Μια άλλη συζήτηση που δεν γίνε-
ται είναι η μετανάστευση. Και όσο 
δεν γίνεται, ή γίνεται φοβικά και 
διαχειριστικά, τόσο δίνει έδαφος 
στην ακροδεξιά απειλή, που πιθα-
νολογούμε ότι θα εκφραστεί στις 
κάλπες των ευρωεκλογών, χωρίς 

από την άλλη να κάνουμε κάτι για 
να μη συμβεί το απευκταίο. Εδώ 
τα ερωτήματα είναι επίσης σκλη-
ρά και σύνθετα. Μπορεί η Ευρώπη 
να γίνει ένα περίκλειστο φρούριο 
ορθώνοντας πραγματικούς ή φα-
ντασιακούς φράχτες – και τι έχει 
να κερδίσει από αυτό; Ή μήπως 
θα ήταν μια καλή ιδέα η γηρα-
σμένη ήπειρός μας να αναζητή-
σει νέες ζωτικές δυνάμεις στους 
ανθρώπους που τη βλέπουν σαν 
πόλο έλξης; Και πώς θα μπορού-
σε μια τέτοια επιλογή να εναρ-
μονιστεί με τον περίφημο «ευ-
ρωπαϊκό τρόπο ζωής» – που του 
δώσαμε χαρτοφυλάκιο χωρίς να 
έχουμε προηγουμένως συναινέ-
σει σε έναν ελάχιστο ορισμό του.    
 
Αυτές και άλλες συζητήσεις δεν 
γίνονται. Κι αυτό δεν αφορά μό-
νο την Ελλάδα, αλλά λίγο-πολύ 

ολόκληρη την Ευρώπη. Και εδώ 
κρύβεται η κατεξοχήν απωθημένη 
συζήτηση: πόσο ακόμη μπορεί να 
υπάρχει Ευρώπη χωρίς Ευρωπαί-
ους; ∆ηλαδή ένας πολιτικός οργα-
νισμός χωρίς πραγματικό δημό-
σιο χώρο, χωρίς μια ευρωπαϊκή 
«αγορά» όπου οι πολίτες να προ-
σέρχονται και να συζητούν, να 
συμφωνούν και να διαφωνούν, 
κατασκευάζοντας τελικά μια ευ-
ρωπαϊκή ιδιότητα του πολίτη, 
όπως κάποτε έλεγε ο Γιούργκεν 
Χάμπερμας.    
 
Για ένα μικρό χρονικό διάστημα, 
στην κορύφωση της οικονομικής 
κρίσης της δεκαετίας του 2010, η 
Ευρώπη έγινε πράγματι ένας οιο-
νεί πολιτικός χώρος – με πρόσω-
πα, διαμάχες, πολιτικές που είχαν 
υπαρξιακή σημασία για τη μια ή 
την άλλη χώρα. Ο Ζαν-Κλοντ Γι-

ούνκερ είχε μια καρέκλα στο σα-
λόνι μας. Εκτοτε, όμως, η πολιτι-
κοποίηση της «Ευρώπης» (για το 
καλό και για το κακό, αλλά αυτά 
έχει η δημοκρατία) υποχώρησε 
ξανά. Και το ευρωπαϊκό πολιτι-
κό σχέδιο ακολουθεί τη μοίρα 
των εθνικών πολιτικών μας κοι-
νοτήτων: απομάγευση, κόπω-
ση, αποχή. Ακόμη, λοιπόν, δεν 
έχουμε βρει τον τρόπο να αντι-
μετωπίσουμε το πρόβλημα που 
κάποτε ανέδειξε γλαφυρά ο Ζακ 
Ντελόρ: ότι δεν μπορείς να αγα-
πήσεις μια ελεύθερη αγορά. Και 
όσο δεν δημιουργούνται πολιτι-
κές ταυτίσεις και εκπροσωπήσεις 
των Ευρωπαίων στο ευρωπαϊκό 
πεδίο, τόσο στο κενό μας θα προ-
χωρεί η Λεπέν.  

 
Ο κ. Γιάννης Μπαλαμπανίδης είναι 
πολιτικός επιστήμονας, συγγραφέας.  

Του ΓΙΑΝΝΗ ΜΠΑΛΑΜΠΑΝΙΔΗ   

Η σκληρή πολιτική αντιπαράθεση 
σε υψηλούς τόνους ανάμεσα στα 
μεγάλα κόμματα δύο μήνες πριν 
από τις κάλπες των ευρωεκλογών 
ψαλιδίζει τις προσδοκίες των μι-
κρότερων για μια καλή πορεία σε 
αυτές. Την ίδια στιγμή, ωστόσο, 
από το σώμα των ψηφοφόρων 
δεν λείπουν, τουλάχιστον δημο-
σκοπικά, τάσεις μετατόπισης που 
αφήνουν ανοιχτό το πεδίο σε πι-
θανές εκπλήξεις.    

Στην τελευταία δημοσκόπηση 
της Pulse, που δημοσιοποιήθη-
κε την περασμένη Τετάρτη, για 
πρώτη φορά εμφανίζονται δύο 
κόμματα που στις προηγούμενες 
δημοσκοπήσεις δεν υπήρχαν: η 
Φωνή Λογικής - Αφροδίτη Λατι-
νοπούλου και οι ∆ημοκράτες του 
Ανδρέα Λοβέρδου. Συγκεντρώ-
νουν ποσοστό 1,5% το καθένα, 
ενώ με αναγωγή των αναποφάσι-
στων το ποσοστό εκάστου υπο-
λογίζεται σε 1,8%. Παράλληλα 
δείχνουν να παγιώνουν τη θέση 
τους στο πολιτικό τοπίο τα μικρά 
κόμματα της Βουλής: Πλεύση 
Ελευθερίας, Σπαρτιάτες, Νίκη, 
η Ελληνική Λύση με σημαντική 
αύξηση των ποσοστών της, αλ-
λά και η Νέα Αριστερά. Οι ευρω-
εκλογές παραδοσιακά είναι πε-
ρισσότερο ευνοϊκές για τα μικρά 
κόμματα, που προσδοκούν οφέλη 
από τη χαλαρή ψήφο, την περισ-
σότερο συναισθηματική επιλογή 
των ψηφοφόρων, οι οποίοι δεν 
πάνε στην κάλπη με κριτήριο 
την επιλογή του καταλληλότε-

ρου για τη διακυβέρνηση της 
χώρας και την καθημερινότητά 
τους, ακόμη και από την ψήφο 
διαμαρτυρίας και την επιθυμία 
των πολιτών να στείλουν ένα 
μήνυμα προειδοποιητικό προς 
τα πιο μεγάλα κόμματα.    

Πόλωση  

Σε αυτή την προεκλογική πε-
ρίοδο, ωστόσο, διαμορφώνεται 
ένα ιδιαίτερα ανταγωνιστικό και 
πολωμένο πολιτικό περιβάλλον, 
που δεν ευνοεί αυτές τις τάσεις. 
Η μετωπική σύγκρουση για τα 
Τέμπη και η τριήμερη συζήτηση 
της πρότασης δυσπιστίας στη 
Βουλή φαίνεται ότι επηρέασαν 
την ισορροπία δυνάμεων. Οπως 
και η ανάδειξη των ζητημάτων 
ασφάλειας, με επίκεντρο τη δο-
λοφονία της 28χρονης Κυριακής 
έξω από το Α.Τ. Αγίων Αναργύ-
ρων.    

«Η βασική επίδραση από την 
κυριαρχία μεγάλων ζητημάτων 
και αντιπαράθεσης σε υψηλούς 
τόνους είναι ότι ενισχύεται η συ-
σπείρωση στα μεγάλα κόμμα-
τα», επισημαίνει ο διευθύνων 
σύμβουλος της Pulse, Γιώργος 
Αράπογλου. Για τη Ν.∆., που η 
συσπείρωσή της είναι της τάξης 
του 70%, αυτό μεταφράστηκε σε 
συγκράτηση των απωλειών που 
από δημοσκόπηση σε δημοσκό-
πηση καταγράφεται σταθερά από 
τις περυσινές εκλογές και μετά. Ο 
ΣΥΡΙΖΑ, με συσπείρωση της τά-
ξης του 60%, είναι από τους κερ-
δισμένους. Εκπληξη αποτελεί το 
ΠΑΣΟΚ, που εμφανίζει συσπεί-

ρωση της τάξης του 65%, αλλά 
παρά τα ισχυρά αντανακλαστικά 
που επέδειξε στην υπόθεση των 
Τεμπών και της καλής κοινοβου-
λευτικής παρουσίας, δεν κατάφε-
ρε να κερδίσει, ίσα ίσα, δείχνει 
να υποχωρεί. «Ισως προϋπήρχε 
η τάση απώλειας δυνάμεων και 
η πρόταση δυσπιστίας δεν ήταν 
αρκετή για να την ανακόψει», 
σχολιάζει ο κ. Αράπογλου, που 
προσθέτει ότι μετά το συνέδριο 
του ΣΥΡΙΖΑ η πτωτική πορεία 
του ΠΑΣΟΚ ήταν ορατή. Αυτές 

οι κυρίαρχες τάσεις, προσθέτει, 
είναι πιθανό να μείνουν μέχρι τις 
ευρωεκλογές. Είναι ενδιαφέρου-
σα η εικόνα που προκύπτει όσον 
αφορά τη μετακίνηση ψηφοφό-
ρων από τα τρία κόμματα. Η Ν.∆. 
καταγράφει μετακινήσεις κυρίως 
προς τη λεγόμενη «γκρίζα ζώνη». 
Οι ψηφοφόροι του κυβερνώντος 
κόμματος που φεύγουν από αυτό, 
στο μεγαλύτερο ποσοστό τους 
δεν βρίσκουν κάποια άλλη «στέ-
γη». Οι ψηφοφόροι που εγκατέ-

λειψαν τον ΣΥΡΙΖΑ μετακινήθη-
καν σε μεγάλο ποσοστό προς τη 
Νέα Αριστερά. Εκεί φαίνεται ότι 
μετακινήθηκε ένα 10% της δύνα-
μης που έχασε ο ΣΥΡΙΖΑ ήδη από 
το καλοκαίρι, μετά τις εκλογές, 
ποσοστό που μεταφράζεται σε 2 
μονάδες εκλογικού σώματος. Ενα 
μικρό ποσοστό που πήγε προς 
το ΠΑΣΟΚ δείχνει να επανασυ-
σπειρώνεται και ίσως αυτό εξηγεί 
την αντιστροφή της σειράς όσον 
αφορά τη δεύτερη και την τρί-
τη θέση. Το ΠΑΣΟΚ καταγράφει 
απώλειες, έστω και μικρές, προς 
πολλές κατευθύνσεις: προς την 
«γκρίζα ζώνη», προς τη Ν.∆. και 
μικρότερες προς το νέο κόμμα 
του Ανδρέα Λοβέρδου. 

Κερδισμένοι  

Την ίδια στιγμή, μέσα από αυ-
τό το περιβάλλον εμφανίζονται 
να ενισχύονται η Ελληνική Λύ-
ση και η Πλεύση Ελευθερίας και 
καταγράφονται για πρώτη φορά 
τα κόμματα των Ανδρέα Λοβέρ-
δου, Αφροδίτης Λατινοπούλου. 
Στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, 
άξιο αναφοράς είναι ότι η Ελ-
ληνική Λύση εμφανίζεται πολυ-
συλλεκτική. ∆είχνει να έχει εισ-
ροή δυνάμεων από τη Ν.∆. και 
το ΠΑΣΟΚ, αλλά και από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, καθώς και από μικρότερα 
κόμματα. Είναι μια προσέλκυση 
ψηφοφόρων που δείχνει να υπερ-
βαίνει την ιδεολογική προσέγγι-
ση. Ζητήματα που κυριάρχησαν 
στην επικαιρότητα, όπως ο γάμος 
των ομόφυλων ζευγαριών και η 
ασφάλεια, φαίνεται ότι επηρε-

άζουν αυτή τη μετακίνηση ψη-
φοφόρων. Μια πολυσυλλεκτική 
δεξαμενή δείχνει να τροφοδοτεί, 
σε πολύ μικρότερο βαθμό, βε-
βαίως, την Πλεύση Ελευθερίας. 
Κοντά στα ποσοστά που πήραν 
στις εθνικές εκλογές εμφανίζο-
νται η Νίκη και το ΜέΡΑ25, ενώ 
με ποσοστό χαμηλότερο της μιας 
μονάδας καταγράφηκε ο Κόσμος 
του Πέτρου Κόκκαλη.   

Μπορεί η εικόνα να ανατρα-
πεί στους δύο μήνες που απο-
μένουν μέχρι τις ευρωεκλογές; 
Ο κ. Αράπογλου εντοπίζει δύο 
κομβικούς παράγοντες, οι οποί-
οι επηρεάζουν την τάση που δι-
αμορφώνεται. Ο πρώτος είναι 
η κυριαρχία μεγάλων θεμάτων 
στην κεντρική πολιτική συζήτη-
ση, που τροφοδοτούν την αντι-
παράθεση ανάμεσα στα μεγάλα 
κόμματα, ενισχύουν τη συσπεί-
ρωση των δυνάμεών τους και 
δεν ευνοούν τους «μικρούς» να 
ακουστούν ή να προτάξουν εναλ-
λακτικές προτεραιότητες και πο-
λιτικές προτάσεις. Το δεύτερο 
σημείο που αξιολογεί ως σημα-
ντικό είναι ο χαμηλός δείκτης 
επιθυμίας για εθνικές εκλογές, 
καθώς το ποσοστό των ψηφο-
φόρων που εμφανίζεται να επι-
θυμεί προσφυγή στις κάλπες εί-
ναι πολύ κοντά στο ποσοστό του 
ΣΥΡΙΖΑ, που βάζει την πρόταση 
στο τραπέζι. Οπως εξηγεί ο κ. 
Αράπογλου, ο χαμηλός δείκτης 
επιθυμίας για εκλογές συντείνει 
στην εκτίμηση ότι και η διάθεση 
για συμμετοχή και ανατροπή των 
συσχετισμών είναι αντίστοιχη.    

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ  

Οι Δημοκράτες του Αν-
δρέα Λοβέρδου και 

η Φωνή Λογικής της 
Αφροδίτης Λατινοπού-
λου εμφανίζονται για 

πρώτη φορά στον δημο-
σκοπικό ορίζοντα με πο-
σοστά της τάξης του 1,5%.  

Το παιχνίδι των μικρών  
Η χαρτογράφηση της δεξαμενής από την οποία αντλούν τα κόμματα 

που ευνοούνται από τη χαλαρότητα της ευρωκάλπης  

Α Π Ο Ψ Η

Ευρώπη χωρίς Ευρωπαίους;   
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Ο αρχηγός του ΓΕΝ ∆ημήτριος-Ελευ-
θέριος Κατάρας γνωρίζει όσο λίγοι 
εν ενεργεία ανώτατοι αξιωματι-
κοί τις προκλήσεις που πρέπει να 
αντιμετωπίσει το Πολεμικό Ναυ-
τικό (Π.Ν.). Ως υπαρχηγός στόλου 
βρέθηκε εν πλω στην Ανατολική 
Μεσόγειο επί μήνες, παρατηρώ-
ντας από κοντά τον επαγγελμα-
τισμό και το πατριωτικό πείσμα 
των στελεχών του Π.Ν., αλλά και 
τα υλικά με τα οποία έπρεπε να 
δουλέψουν προκειμένου να επι-
τελέσουν το καθήκον τους. Στην 
ηγεσία του Π.Ν., πέρα ωστόσο από 
τη μέριμνα για τα σκαριά του στό-
λου, εμφωλεύει και μια ανησυχία 
για τη διάσταση που λαμβάνει το 
τουρκικό ναυτικό. Με προγράμμα-
τα που έχουν φέρει την τουρκική 
ναυπηγική βιομηχανία στη θέση 
να ρίχνει στο νερό από μικρά πε-
ριπολικά μέχρι κορβέτες, φρεγάτες 
και ελικοπτεροφόρα, είναι σαφής 
η τάση της Αγκυρας να ρίχνει το 
βάρος όχι μόνο στις χερσαίες δυ-
νάμεις, όπως παραδοσιακά έκανε 
η Τουρκία, αλλά και στον ναυτι-
κό τομέα. Επιχειρεί, εν ολίγοις, η 
Τουρκία να μεταβεί από τον ορισμό 
της καθαρά ηπειρωτικής δύναμης, 
σε εκείνον της ναυτικής.

Η κλάση «Κίμων»

Από το καλοκαίρι του 2020 και 
την αντιπαράθεση των στόλων 
γύρω από το «Ορούτς Ρέις», η μο-
ναδική απόφαση που ελήφθη από 
την ελληνική κυβέρνηση, με διό-
λου ευκαταφρόνητο κόστος, ήταν 
η ναυπήγηση στη Γαλλία τριών 
φρεγατών τύπου FDI, της κλάσης 
«Κίμων», όπως ονομάστηκε από το 
ΓΕΝ και θα ακολουθεί στο μέλλον 
τη συγκεκριμένη κλάση. Η δημι-
ουργία σύγχρονου ναυτικού είναι, 
βέβαια, ακριβή υπόθεση, γεγονός 
το οποίο έχει οδηγήσει και σε τό-
σο σημαντικές καθυστερήσεις στη 
λήψη περαιτέρω αποφάσεων για 
την ενίσχυση του Π.Ν. Τα 3 πλοία 
που ναυπηγούνται στη Γαλλία, εκ 
των οποίων τα δύο θα παραδο-
θούν εντός του 2025, είναι προς 
το παρόν τα μοναδικά που εγγυ-
ημένα το Π.Ν. θα παραλάβει. Ηδη 
στο Π.Ν. έχει σχεδόν αποφασιστεί 
ότι για κάθε μία φρεγάτα FDI που 
καταπλέει στον Ναύσταθμο της 
Σαλαμίνας, μία από τις παλιές ολ-
λανδικές τύπου «S» θα παροπλί-
ζεται. Για τον σκοπό αυτό, ήδη 
στελέχη των πληρωμάτων των 
συγκεκριμένων φρεγατών θα τα-
ξιδέψουν το αμέσως επόμενο χρο-
νικό διάστημα προκειμένου να 
εκπαιδευτούν στα νέα συστήμα-
τα των ψηφιακών FDI. Ο μικρότε-

ρος αριθμός στελέχωσης των FDI 
(120 άτομα) αφαιρεί λίγο από το 
άγχος της ηγεσίας του Π.Ν., κα-
θώς ένα από τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζεται είναι και η τάση 
φυγής των στελεχών, για λόγους 
που δεν συνδέονται πάντα με τις 
οικονομικές απολαβές. Η επίλυση 
του ιδιότυπου «brain drain» του 
Π.Ν. είναι μια περίπλοκη εξίσωση, 
η λύση της οποίας πέρα από τις 
καλύτερες αμοιβές, πρέπει, όπως 
λένε αρμόδιες πηγές, να περιλαμ-
βάνει και ευνοϊκότερες συνθήκες 
επαγγελματικής εξέλιξης. 

Οι ενδιάμεσες λύσεις

Πέρα από τις 3 FDI, είναι σαφές 
ότι προκειμένου το Π.Ν. να κρα-
τηθεί επαρκές για την αποστολή 
του, πρέπει να ληφθούν αποφά-
σεις για ναυπηγικό πρόγραμμα, 
καθώς από τις συνολικά 9 φρεγά-
τες τύπου «S», το 2030 μετά βίας 
θα είναι δυνατόν να επιχειρούν οι 
6. Για τον λόγο αυτό έχει αποφασι-

στεί εδώ και καιρό η αναβάθμιση 
των τεσσάρων φρεγατών τύπου 
ΜΕΚΟ. Σύμφωνα με πληροφορί-
ες της «Κ», υπάρχει διάθεση για 
αναβάθμιση και των 4 πλοίων, μά-
λιστα δίχως να υπάρχει προτιμώ-
μενος υποκατασκευαστής. 

Τον περασμένο Ιανουάριο, η 
επιστολή του υπουργού Εξωτερι-
κών των ΗΠΑ Αντονι Μπλίνκεν 

προς τον πρωθυπουργό Κυριάκο 
Μητσοτάκη, που περιλάμβανε, 
ανάμεσα σε άλλα, τη δυνατότητα 
για παροχή 4 πλοίων παράκτιων 
επιχειρήσεων τύπου LCS Freedom 
από το απόθεμα του πλεονάζο-
ντος υλικού των αμερικανικών 
ενόπλων δυνάμεων (EDA), οδήγη-
σε σε μια νέα συζήτηση περί της 
δυνατότητας ενδιάμεσης λύσης, 
μάλιστα με μηδενικό κόστος. Τα 
κλιμάκια του Π.Ν. που επισκέφθη-
καν τις ΗΠΑ είχαν επισημάνει ότι 
η Αθήνα μπορεί να παραλάβει τις 
LCS που δεν έχουν παροπλισθεί 
ακόμη (δηλαδή τις LCS «Wichita», 
«Billings», LCS, «Indianapolis» –η 
οποία επιχείρησε πριν από λίγους 
μήνες στον Κόλπο του Αντεν– και 
«St. Louis»). Τα πλοία αυτά είναι 
σε υπηρεσία και θα αποτελούσαν 
για το Π.Ν. μια ικανοποιητική εν-
διάμεση λύση. Ωστόσο, οι ΗΠΑ 
δεν τα αποδεσμεύουν και παρα-
πέμπουν σε παλαιότερες εκδόσεις 
(«Milwaukee», «Detroit», «Little 

Rock», «Sioux City»), τα οποία, 
ωστόσο, δεν αποτελούν λύση 
για το Π.Ν., καθώς πρόκειται για 
πλοία παροπλισμένα, που για να 
γίνουν αξιόμαχα θα απαιτηθούν 
σημαντικές επενδύσεις. Οι πολύ 
προσεκτικές δηλώσεις του υπουρ-
γού Εθνικής Αμυνας Νίκου ∆ένδια 
αποτυπώνουν αυτή την πραγμα-
τικότητα, για την οποία υπάρχει 
συμφωνία ανάμεσα σε όλους. Η 
εκκρεμότητα αυτή είναι και ο βα-
σικός λόγος για τον οποίο κανείς 
δεν λαμβάνει την πρωτοβουλία 
να κηρύξει άγονη τη διαδικασία 
για επιλογή κορβέτας. Βέβαια, με-
τά τον πόλεμο της Ουκρανίας και 
την έκρηξη των τιμών των υλι-
κών σε παγκόσμιο επίπεδο, οι τι-
μές των κορβετών έχουν κι αυτές 
εκτοξευθεί. 

Οι «Constellation»

Αν υπάρχει για κάτι απόλυτη 
συμφωνία και υποστήριξη από 
όλους εντός και εκτός του υπουρ-
γείου Εθνικής Αμυνας, αυτό είναι 
η ανάγκη η Ελλάδα να κατορθώσει 
πάση θυσία να ενταχθεί στο πρό-
γραμμα της ναυπήγησης των νέ-
ων φρεγατών «Constellation» του 
αμερικανικού ναυτικού. Πρόκειται 
για ένα πρόγραμμα που μπορεί να 
αποδώσει πλοία στο Π.Ν. μετά το 
2030, θα οδηγήσει σε ναυπήγηση 
μέχρι και 7 φρεγατών σε ελληνικά 
ναυπηγεία και θα αποτελέσει ευ-
λόγως και επενδυτική ένεση για 
την εγχώρια βιομηχανία. Οι συζη-
τήσεις Ελλάδας - ΗΠΑ για το θέμα 
είναι σε βάθος και θα συνεχιστούν 
και εκ του σύνεγγυς, καθώς προ-
γραμματίστηκε να επισκεφθεί την 
Αθήνα στις 19 Απριλίου ο υπουρ-
γός Ναυτικού του αμερικανικού 
Πενταγώνου, Κάρλος ντελ Τόρο, ο 
οποίος επιβλέπει από πολύ κοντά 
την υπόθεση των «Constellation».
Οι Αμερικανοί αρχικά κατευθύ-
νονταν σε έναν αριθμό 10 πλοί-
ων, ωστόσο πλέον ο σχεδιασμός 
αυτός μπορεί να φτάσει και τα 
40. Η σοβαρότητα με την οποία 
έχει πάρει το αμερικανικό ναυτι-
κό το ζήτημα, προκύπτει και από 
την πρόσφατη απόφαση να καθυ-
στερήσει ελαφρώς η υλοποίησή 
του. Και τούτο διότι επιθυμούν 
η «Constellation» να είναι πολύ 
βαρύτερα οπλισμένη από το αρ-
χικό σχέδιό της (ιταλική FREMM). 
Αυτή η απόφαση δημιουργεί κά-
ποια δυνητικά προβλήματα για 
την Αθήνα, καθώς το κόστος εκ 
των πραγμάτων θα αυξηθεί. Απο-
τελεί, ωστόσο, όπως έλεγαν, και 
μια χρυσή ευκαιρία για τη ναυπη-
γική βιομηχανία στην Ελλάδα να 
ανακτήσει την παλιά της ικανότη-
τα κατασκευής πολεμικών πλοίων.  

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι τρεις γαλλικές 
φρεγάτες θα 

αντικαταστήσουν 
τις παλιές ολλανδικές, 
στελέχη των οποίων 

πρόκειται να ταξιδέψουν 
στη Γαλλία για 

να εκπαιδευτούν 
στα ψηφιακά συστήματα 

των νέων πλοίων.

Τα μεγάλα στοιχήματα του Ναυτικού
Ποια σχέδια είναι στο τραπέζι για την κάλυψη των αναγκών του στόλου, αλλά και τη διατήρηση και εκπαίδευση του προσωπικού

Πριν από λίγες ημέρες στις Βρυ-
ξέλλες οι υπουργοί Εξωτερικών 
των κρατών-μελών της Βορειο-
ατλαντικής Συμμαχίας είχαν μια 
ξεχωριστής σημασίας συνάντηση, 
καθώς στις 4 Απριλίου ο Οργανι-
σμός Βορειοατλαντικού Συμφώνου 
συμπλήρωσε 75 χρόνια ζωής. Για 
τρία τέταρτα του αιώνα, το ΝΑΤΟ 
διαφύλαξε την ασφάλεια της Ευ-
ρώπης και της Βορείου Αμερικής, 
διευρύνθηκε και προσαρμόστηκε 
σε συνθήκες δραματικών αλλαγών.
 
Το ΝΑΤΟ δικαίως χαρακτηρίστηκε 
η πλέον επιτυχημένη αμυντική 
συμμαχία της σύγχρονης ιστορί-
ας, αφού για 75 χρόνια αποτελεί 
το θεμέλιο της συλλογικής μας 
άμυνας και ασφάλειας. Σήμερα, με 
32 κράτη- μέλη, μετά και την πρό-
σφατη ένταξη της Σουηδίας, το 
ΝΑΤΟ παραμένει έτοιμο να προ-
στατεύσει το ένα δισ. πολιτών μας 
και να προασπίσει την ειρήνη και 
την ασφάλεια παντού στον κόσμο.
 
Το Ηνωμένο Βασίλειο υπήρξε από 
τα ιδρυτικά κράτη-μέλη της Συμ-
μαχίας και φιλοξένησε την πρώτη 

έδρα της. Σταθερή επιδίωξή μας 
ήταν και παραμένει να διαδρα-
ματίζουμε ηγετικό ρόλο, ώστε να 
ανταποκρίνεται στις νέες απει-
λές. Η Ελλάδα εντάχθηκε στο ΝΑ-
ΤΟ τρία μόλις χρόνια μετά την 
ίδρυσή του, στις 18 Φεβρουαρίου 
1952, τότε που ο Ψυχρός Πόλε-
μος απειλούσε την ασφάλεια και 
τη δημοκρατία στην Ευρώπη. Ο 
Σοφοκλής Βενιζέλος, αντιπρόε-
δρος της ελληνικής κυβέρνησης, 
απευθυνόμενος στους υπουργούς 
Εξωτερικών των κρατών-μελών 
στις 20 Φεβρουαρίου 1952 είπε 
πως «είμαστε... πεπεισμένοι ότι 

ένα πραγματικά αποτελεσματικό 
σύστημα συλλογικής ασφάλειας 
αποτελεί το καταλληλότερο μέσο 
για τη διατήρηση της ειρήνης και 
τη διαφύλαξη της δικαιοσύνης και 
της ελευθερίας προς εκπλήρωση 
των πλέον φλογερών πόθων του 
ελληνικού έθνους».
 
Στα χρόνια που ακολούθησαν, 
τόσο το Ηνωμένο Βασίλειο όσο 
και η Ελλάδα παρέμειναν στε-
νοί εταίροι και σύμμαχοι και 
στο πλαίσιο των νατοϊκών δυ-
νάμεων στη Μεσόγειο. Η ιστο-
ρική διαδρομή της Ελλάδας 
στο ΝΑΤΟ είχε κατά καιρούς 
δυσκολίες, ιδίως μετά την ει-
σβολή στην Κύπρο πριν από 50 
χρόνια. Παρά ταύτα –και όπως 
θα περίμενε, ίσως, κανείς από 
μια συμμαχία κυρίαρχων δημο-
κρατικών κρατών– οι εντάσεις 
αυτές εξομαλύνθηκαν και την 
επανένταξη της Ελλάδας στη 
στρατιωτική δομή του το 1980 
ακολούθησαν 40 χρόνια συλλο-
γικής δέσμευσης και συμμαχι-
κής αλληλεγγύης έως την πτώ-
ση του Τείχους του Βερολίνου, 
του τέλους του Ψυχρού Πολέ-
μου και μετέπειτα. 

H Ελλάδα, όπως και η Βρετανία, 
σταθερά ξεπερνάει τον στόχο της 
δαπάνης του 2% για την άμυνα, δί-
νοντας ένα ισχυρό παράδειγμα για 
τους εταίρους μας και αντεπιχεί-
ρημα έναντι όσων υποστηρίζουν 
ότι οι Ευρωπαίοι σύμμαχοι δεν 
πράττουν όσα τους αναλογούν.
 
Το ΝΑΤΟ εξακολουθεί να ενισχύει 
την αποτρεπτική και αμυντική 
μας ικανότητα. Προσαρμοζόμα-
στε και παραμένουμε ενωμένοι 
μπροστά σε νέους κινδύνους που 
απειλούν, όχι μόνο να υπονομεύ-
σουν την ασφάλεια της Ευρώπης, 
αλλά και να αμφισβητήσουν το 
δημοκρατικό πολίτευμα και τις 
ελευθερίες μας.
 
Στη γειτονιά μας, η παράνομη ει-
σβολή του Πούτιν στην Ουκρανία 
συνεχίζεται.  Η Ουκρανία υπερα-
σπίζεται το δικαίωμα της ύπαρξής 
της ως κυρίαρχου, δημοκρατικού 
κράτους και, ταυτόχρονα, το δι-
καίωμα όλων των λαών να ζουν 
ελεύθερα, χωρίς τον φόβο εξωτε-
ρικής επιβουλής.
 
Η Βρετανία και η Ελλάδα προσέ-
φεραν σταθερά ισχυρή πολιτική 

και πρακτική υποστήριξη προς 
την Ουκρανία. Εχουμε προσφέρει 
συνολικά δισεκατομμύρια ευρώ 
σε στρατιωτική βοήθεια. Εχουμε 
καταδικάσει τη Ρωσία στα διεθνή 
φόρα. Το Ηνωμένο Βασίλειο έχει 
εκπαιδεύσει περισσότερους από 
30.000 Ουκρανούς στρατιώτες και 
θα εξακολουθήσει να ενισχύει την 
υποστήριξή του. Τον Ιανουάριο 
συνυπογράψαμε με τον πρόεδρο 
Ζελένσκι διμερή συμφωνία συ-
νεργασίας στον τομέα της ασφά-
λειας, η οποία προβλέπει στρα-
τιωτική βοήθεια ύψους 2,5 δισ. 
στερλινών. Το Φεβρουάριο η Ελ-
λάδα διοργάνωσε συνέδριο για 
την ανοικοδόμηση της Ουκρανίας 
και τον περασμένο μήνα ο πρω-
θυπουργός κ. Μητσοτάκης είχε 
συνάντηση στην Οδησσό με τον 
πρόεδρο Ζελένσκι, υπογραμμίζο-
ντας τη σταθερή υποστήριξη της 
Ελλάδας προς την Ουκρανία. Θα 
είμαστε στο πλευρό της Ουκρανί-
ας για όσο χρειαστεί.
 
Εχουμε κάθε λόγο και να είμαστε 
υπερήφανοι για τα επιτεύγματα 
του ΝΑΤΟ τα τελευταία 75 χρόνια, 
και να ατενίζουμε το μέλλον με 
σιγουριά. Η Συμμαχία μεγαλώνει. 

Πέρυσι υποδεχθήκαμε δύο νέα 
μέλη, τη Φινλανδία και τη Σου-
ηδία. Στο Βίλνιους οι σύμμαχοι 
αποφάσισαν να φέρουν και την 
Ουκρανία πιο κοντά στο ΝΑΤΟ.
 
Σε έναν κόσμο ολοένα και πιο περί-
πλοκο, πιο ευμετάβλητο, το ΝΑΤΟ 
είναι το πιο αποτελεσματικό εργα-
λείο που διαθέτουμε για την απο-
τροπή των αντιπάλων μας και για 
τα επόμενα 75 χρόνια. Οφείλου-
με να συνεχίσουμε να εξελισσό-
μαστε, ώστε να αντιμετωπίζουμε 
άμεσα και αποφασιστικά απειλές 
στον κυβερνοχώρο και το ∆ιάστη-
μα, υβριδικές απειλές, απειλές σχε-
τιζόμενες με την τεχνητή νοημο-
σύνη, την παραπληροφόρηση, τις 
παρεμβάσεις στις δημοκρατικές 
κοινωνίες μας. 
 
Το σημαντικό είναι ένα: ως εταίροι, 
σύμμαχοι και φίλοι θα συνεχίσου-
με να στεκόμαστε ο ένας στο πλευ-
ρό του άλλου στο πλαίσιο ενός 
ενωμένου ΝΑΤΟ για τη διαφύλα-
ξη της ειρήνης και της ασφάλειας 
στον κόσμο.

 
Ο κ. Μάθιου Λοτζ είναι πρέσβης του 
Ηνωμένου Βασιλείου στην Αθήνα.

Του ΜΑΘΙΟΥ ΛΟΤΖ

Α Π Ο Ψ Η

75 χρόνια ΝΑΤΟ: παλαιά συμμαχία, νέες προκλήσεις

Με 32 κράτη-μέλη, 
μετά και την πρόσφατη 
ένταξη της Σουηδίας, 
το ΝΑΤΟ παραμένει 

έτοιμο να προστατεύσει 
το ένα δισ. πολιτών μας 
και να προασπίσει την 

ειρήνη και την ασφάλεια 
παντού στον κόσμο.

Το σύστημα PSIM, ένα συμπύκνωμα ευαίσθητων τεχνολογιών και αισθητήρων, τοποθετήθηκε στον 
«Νέαρχο», τη φρεγάτα τύπου «Κίμων» (ή FDI) που ναυπηγείται στη Λοριάν της Γαλλίας. Το «Νέαρχος» 
είναι το πρώτο από τα τρία νέα πλοία που πρόκειται να ενταχθούν στον ελληνικό στόλο.
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«Είχα μια ελπίδα, ότι η Γεωργία θα 
ήταν η τελευταία», λέει η Μαρία 
Πούτου. Μια νύχτα του περασμέ-
νου ∆εκεμβρίου η 43χρονη αδελ-
φή της κάλεσε τη μητέρα τους 
ζητώντας βοήθεια. Μόλις την εί-
χε τραυματίσει βαριά ο 71χρονος 
σύντροφός της. Την είχε χτυπή-
σει με γροθιές και κλωτσιές στο 
σώμα και το πρόσωπο, της ράγι-
σε το πόδι. Η μητέρα της κάλεσε 
το αστυνομικό τμήμα Σαλαμίνας, 
ζήτησε περιπολικό, αλλά ο αξιω-
ματικός υπηρεσίας είπε ότι δεν 
υπήρχε διαθέσιμο. «Φέρτε την εδώ 
να υποβάλει μήνυση», της πρότει-
νε. Το σπίτι της κόρης της ήταν 
σε έρημο δρόμο, εκεί βρισκόταν 
και ο ανήλικος αυτιστικός εγγονός 
της, πώς θα τα κατάφερνε μόνη η 
ηλικιωμένη; 

Οταν τελικά έφτασε στο τμή-
μα εκείνη τη νύχτα, ο αξιωμα-
τικός υπηρεσίας της ζήτησε να 
ανεβάσει τη χτυπημένη κόρη 
της και τον εγγονό της στο γρα-
φείο. ∆εν μπορούσε. «Να πάτε 
στο κέντρο υγείας και να έρθετε 
μετά», είπε ο αστυνομικός. «∆εν 
ήθελε να πέσει στη βάρδιά του, 
αυτό κατάλαβα», σημειώνει η 
κ. Πούτου. 

Το πρωί επέστρεψαν στο τμή-
μα, τους υποδέχτηκαν άλλοι αστυ-
νομικοί, η αντιμετώπιση ήταν δι-
αφορετική. Εγκατέστησαν στο 
κινητό της 43χρονης το κουμπί 
πανικού, μια εφαρμογή με την 
οποία θα μπορούσε άμεσα να ει-
δοποιήσει τις Αρχές σε περίπτω-
ση έκτακτης ανάγκης. Εκδόθηκε 
σήμα αναζήτησης του δράστη, 
όμως δεν βρέθηκε ίχνος του. «Το 
συμβάν είχε γίνει το προηγούμε-
νο βράδυ, αλλά δεν τον αναζή-
τησαν άμεσα», λέει η κ. Πούτου. 
«Νησί είμαστε, στη γειτονιά τον 
έβλεπαν να πηγαινοέρχεται έξω 
από το σπίτι. Θα τον είχαν πιάσει 
εάν είχαν καταλάβει τη σοβαρό-
τητα εγκαίρως». 

Λίγες ημέρες αργότερα ο 
71χρονος εμφανίστηκε στο σπί-
τι της μητέρας της συντρόφου 
του με μια καραμπίνα στα χέρια. 
«Το κουμπί πανικού έχει μια λο-
γική, είναι ένα μέτρο. Ας φτιά-
ξουν, όμως, πρώτα τα υπόλοιπα. 
Η αδελφή μου δεν μπορούσε να 
τρέξει. Ισα που τον είδε, ίσα που 
τη σκότωσε», λέει η κ. Πούτου. 
Για την υπόθεση και τον χειρισμό 
της από τους αστυνομικούς δια-
τάχθηκε Ενορκη ∆ιοικητική Εξέ-
ταση, το αποτέλεσμα της οποίας 
μέχρι και σήμερα δεν είναι γνω-
στό στην οικογένεια του θύματος.

Ερευνα διεξάγεται και για 
την πρόσφατη δολοφονία της 
28χρονης Κυριακής Γρίβα από 
τον πρώην σύντροφό της, ο οποί-
ος τη μαχαίρωσε θανάσιμα την 
1η Απριλίου έξω από το Αστυ-
νομικό Τμήμα Αγίων Αναργύ-
ρων, ακριβώς δίπλα στο φυλά-
κιο του σκοπού. Και σ’ αυτή τη 

γυναικοκτονία ήταν έκδηλη η 
αδυναμία ορθής εκτίμησης της 
κρισιμότητας της κατάστασης 
και του επικείμενου κινδύνου 
από τους αστυνομικούς. Υψη-
λόβαθμη πηγή του υπουργείου 
Προστασίας του Πολίτη αναφέ-
ρει στην «Κ» ότι πρέπει να διε-
ρευνηθεί τι λειτούργησε λάθος, 
ποια ήταν η εκπαίδευση που εί-
χαν λάβει όλοι οι εμπλεκόμενοι 
αστυνομικοί και να μπουν νέες 
ασφαλιστικές δικλίδες. 

Τα τελευταία χρόνια έχουν 
πραγματοποιηθεί εκπαιδεύσεις 
αστυνομικών σε ζητήματα έμφυ-
λης βίας και έχουν σταλεί συνο-
πτικές και πιο αναλυτικές οδηγίες 
στα αστυνομικά τμήματα. Μέσα 
από τις μαρτυρίες νομικών, εκπαι-
δευτών και αστυνομικών, όμως, η 
έρευνα της «Κ» αναδεικνύει ση-
μαντικά κενά που χρήζουν αντι-
μετώπισης. Παρατηρείται ανο-
μοιογένεια στην εφαρμογή των 
πρωτοκόλλων, με αποτέλεσμα η 
εμπειρία της κακής ή της καλής 
πρακτικής να εξαρτάται από το 
πού θα τύχει να απευθυνθεί η κα-
ταγγέλλουσα, σε ποιο αστυνομικό 
τμήμα ή σε ποια βάρδια.  

Τον Ιούνιο του 2020 στάλθηκε 
από την Εισαγγελία Πρωτοδικών 
Αθηνών προς το αρχηγείο της 
Ελληνικής Αστυνομίας ένα τρι-
σέλιδο έγγραφο με οδηγίες πιο 
αποτελεσματικού χειρισμού υπο-
θέσεων ενδοοικογενειακής βίας. 
Οπως αναφέρεται στο έγγραφο 
που είναι στη διάθεση της «Κ», 
σκοπός αυτών των κατευθύνσε-
ων ήταν «η εξάλειψη φαινομένων 
αποθάρρυνσης των θυμάτων από 
την υποβολή μήνυσης», που εί-
χαν καταγγελθεί κατά καιρούς 
σχετικά με τη συμπεριφορά αξι-
ωματικών υπηρεσίας. 

Τον Αύγουστο του 2021 στάλ-
θηκαν ενδοϋπηρεσιακά από την 
ΕΛ.ΑΣ. οδηγίες αστυνομικής 
ανταπόκρισης σε περιστατικά 
ενδοοικογενειακής βίας. Εκεί επι-
σημαίνεται ότι οι πολίτες μπορεί 
να καταφύγουν πρώτα σε αστυ-

νομικό τμήμα, αλλά δεν διευκρι-
νίζεται πώς θα μεταφερθούν με 
ασφάλεια. Αναγνωρίζοντας τα 
κενά, το υπουργείο Προστασίας 
του Πολίτη αποφάσισε την Πα-
ρασκευή να προχωρήσει σε λήψη 
επιπλέον μέτρων στη διαχείριση 
των περιστατικών, όπως την εξα-
σφάλιση μεταφοράς και διαμονής 
σε ασφαλή χώρο για κάθε θύμα, 
μέχρι να εκλείψει ο κίνδυνος. 

Οι μαρτυρίες

Η δικηγόρος Κλειώ Παπαπα-
ντολέων περιγράφει στην «Κ» δύο 
περιστατικά κακής αστυνομικής 
πρακτικής που αντιμετώπισαν 
εντολείς της την τελευταία διε-
τία. «Ηταν δύο υποθέσεις βίαιων 
πρώην συντρόφων, που εξακο-
λουθούσαν να παρακολουθούν 

και να απειλούν αυτές τις γυναί-
κες», τονίζει. Εστελναν απειλητι-
κά μηνύματα, τηλεφωνούσαν μέ-
σα στη νύχτα, σε μια περίπτωση 
μάλιστα προέκυπτε ότι ο δράστης 
παρακολουθούσε και το παιδί της 
πρώην του έξω από το σχολείο. 
Οι γυναίκες μετέβησαν σε δύο 
διαφορετικά αστυνομικά τμήμα-
τα στο κέντρο της Αθήνας για 
να προχωρήσουν σε καταγγελία. 

«Το αίτημα κάθε παθούσας 
ήταν “πιάστε τον”. Τους είπαν 

όμως: “Πάρτε το 100, εμείς δεν 
κάνουμε συλλήψεις”. ∆εν είχαν 
μια καταγγελία γενική και αόρι-
στη, είχαν αποδείξεις. Πήγαν την 
ώρα που δέχτηκαν νέο απειλητι-
κό μήνυμα», λέει η κ. Παπαπα-
ντολέων. «∆εν υπάρχει αίσθηση 
ότι αυτά τα ζητήματα είναι επεί-
γοντα και ότι μπορεί να φοβη-
θεί ο δράστης αν δει εκείνη την 
ώρα μια πιο άμεση αστυνομική 
αντίδραση». 

Αλλη νομικός ανέφερε ένα πιο 
πρόσφατο περιστατικό. Στα μέσα 
Μαρτίου μία γυναίκα, υπήκοος 
Γεωργίας, με τρεις δεκαετίες δι-
αμονής στην Ελλάδα, μετέβη σε 
αστυνομικό τμήμα της Αττικής 
για να καταγγείλει την επίμονη 
παρακολούθησή της (stalking). 
Ωστόσο την προέτρεψαν να φύ-
γει, καθώς, όπως της είπαν, είχε 
υποβάλει και άλλες μηνύσεις εις 
βάρος του ίδιου άνδρα στο πα-
ρελθόν. Πέντε ημέρες αργότερα 
ο κακοποιητής τη βρήκε και τη 
χτύπησε. Είχε εγκατεστημένο το 
κουμπί πανικού στο κινητό της, 
αλλά δεν πρόλαβε να το πατήσει, 
καθώς ο δράστης τής είχε αρπάξει 
τη συσκευή. Υπέβαλε νέα μήνυ-
ση και ο άνδρας καταδικάστηκε 
σε 12 μήνες φυλάκιση για απλή 
ενδοοικογενειακή σωματική βλά-
βη με αναστολή. 

∆ικηγόροι της νομικής υπηρε-
σίας στο Κέντρο ∆ιοτίμα, τη μη 
κυβερνητική οργάνωση που εξει-
δικεύεται σε ζητήματα φύλου και 
ισότητας, εξιστορούν και άλλα 
πρόσφατα περιστατικά. Πριν από 
δύο εβδομάδες, γυναίκα ήθελε να 
καταθέσει μήνυση για σεξουαλι-
κή παρενόχληση και ο αξιωματι-
κός υπηρεσίας τής είπε: «Μωρέ, 
μήπως κι αυτός έχει μετανιώσει 
λίγο;». Τον Αύγουστο, άλλη γυναί-
κα θέλησε να καταγγείλει ξυλο-
δαρμό, αλλά οι αστυνομικοί δεν 
την κατατόπισαν επαρκώς για 
τις κινήσεις που πρέπει να κάνει. 
Τελικά μίλησε με την οργάνωση, 
πήγε σε άλλο αστυνομικό τμήμα 
και ο δράστης συνελήφθη στο 

πλαίσιο του αυτοφώρου.
Η Μαρίνα Φαρμακίδη, δικηγό-

ρος στο Κέντρο ∆ιοτίμα, αναφέρει 
στην «Κ» ακόμη μία κακή αστυ-
νομική πρακτική. Είχε μεταβεί 
μαζί με μια γυναίκα πρόσφυγα 
σε αστυνομικό τμήμα ώστε να 
υποβάλουν έγκληση για βιασμό. 
Η πράξη δεν είχε τελεστεί πρό-
σφατα και ο αξιωματικός υπη-
ρεσίας έκρινε ότι δεν ήταν επεί-
γουσα η διαχείριση. Είπε ότι δεν 
μπορούσαν να πάρουν κατάθεση 
χωρίς την παρουσία ψυχολόγου 
και πρότεινε να κλείσουν ραντε-
βού, το οποίο ακόμη δεν έχει εξυ-
πηρετηθεί.

«Ζητήθηκε ο ψυχολόγος από 
τον αστυνομικό, όχι γιατί το προ-
βλέπει η διαδικασία, αλλά για-
τί θεώρησε ότι η γυναίκα μπο-
ρεί να λέει ψέματα», εξηγεί η κ. 
Φαρμακίδη. «∆εν είναι, όμως, οι 
αστυνομικοί αρμόδιοι για να κρί-
νουν. Αυτό δείχνει τη δυσπιστία 
απέναντι στην καταγγελία αντί-
στοιχων περιστατικών».

Σε άλλο συμβάν που περιγρά-
φει η ίδια, με τη μεσολάβηση 
οργανώσεων και τη βοήθεια της 
αστυνομίας, μια γυναίκα πρόσφυ-
γας κατάφερε να αποδράσει από 
το σπίτι της. Την παρέλαβε περι-
πολικό μαζί με τα τρία παιδιά της. 
Στο τμήμα εμφανίστηκε αργότε-
ρα κάποιος γνωστός του συζύγου 
της και ισχυρίστηκε ότι η γυναίκα 
ήθελε να επιστρέψει στην οικία 
της και να ανακαλέσει την καταγ-
γελία. «Επειτα μάθαμε ότι μέχρι 
να αποδράσει οριστικά δέχθηκε 
απίστευτη βία. Της ξερίζωσε τα 
μαλλιά, της έσπασε το κινητό, 
την έκλεισε μέσα για ημέρες, δεν 
την άφηνε να κοιμηθεί. Κανονι-
κά βασανιστήρια. Ηταν μεγάλη η 
ευκολία των αστυνομικών να δε-
χτούν ότι κάποιος τρίτος μπορεί 
να μιλήσει για λογαριασμό της», 
υπογραμμίζει η κ. Φαρμακίδη, 
επισημαίνοντας και τα προβλή-
ματα που προκύπτουν από την 
απουσία διερμηνείας.

Ωστόσο, έχει διαπιστώσει και 
καλές πρακτικές. Περιγράφει ότι 
σε αστυνομικό τμήμα της Αθή-
νας δέχτηκαν να μεταφέρουν με 
περιπολικό μια γυναίκα σε άλ-
λη υπηρεσία όπου λειτουργούσε 
εξειδικευμένο γραφείο ενδοοικο-
γενειακής βίας. Η αντιμετώπιση 
από τον αξιωματικό υπηρεσίας 
εκεί «ήταν ενδελεχής και προ-
στατευτική». Σε άλλη περίπτω-
ση θυμάται πόσο πολύ επέμεναν 
οι αστυνομικοί να εγκαταστήσει 
μια γυναίκα το κουμπί πανικού 
στο κινητό της, καθώς είχαν κρί-
νει τον κίνδυνο ως πολύ σοβαρό. 
Αντίστοιχα, άλλη νομικός θυμά-
ται ότι μια αστυνομικός την κά-
λεσε τα μεσάνυχτα για να την 
ενημερώσει ότι η εντολέας της 
δεν ήθελε να προβεί σε μήνυση 
για επίμονη παρακολούθηση και 
ότι έφυγε από το τμήμα, παρότι 
είχαν προσπαθήσει να την πεί-
σουν να μείνει.

Αξιωματικός της αστυνομίας που 
έχει και ρόλο εκπαιδευτή λέει 

στην «Κ» ότι σε αρκετές περιπτώ-
σεις είναι ζήτημα εμπειρίας και 
ατομικής κρίσης του αστυνομικού 
το πώς θα αντιδράσει, καθώς οι 
σχετικές οδηγίες δεν έχουν προ-

βλέψει τα πάντα. 
Από τον Απρίλιο του 2020 μέχρι 
τον Αύγουστο του 2022 εκπαιδεύ-
τηκαν 164 στελέχη των γραφείων 
καταπολέμησης της ενδοοικογε-
νειακής βίας, μεταξύ άλλων σε 
θέματα δεοντολογίας, έμφυλης 
βίας και επαγγελματικών αρχών. 
Το έργο ARIADNE 2 χρηματοδοτή-
θηκε από ευρωπαϊκούς πόρους, 
συντονίστηκε από το Κέντρο Με-
λετών Ασφαλείας και είχε εταί-
ρους το Κέντρο Ερευνών για Θέ-
ματα Ισότητας, το Κέντρο ∆ιοτίμα, 
το Κέντρο Γυναικών Καρδίτσας, 
την Action Aid Hellas και τον ∆ή-
μο Αθηναίων. Η Αννα Βουγιούκα, 
υπεύθυνη συνηγορίας του Κέ-

ντρου ∆ιοτίμα, αναφέρει στην «Κ» 
ότι από το πρόγραμμα προέκυψαν 
διάφορες σημαντικές διαπιστώ-
σεις. Αφενός ότι «δεν είναι σαφής 
η διαδικασία εκτίμησης κινδύνου 
και προτεραιοποίησης των ενερ-
γειών που θα πρέπει να γίνουν 
για τη διαχείριση ενός περιστατι-
κού». Αφετέρου επισημαίνει ότι 
οι τακτικές μεταθέσεις των εκπαι-
δευμένων αστυνομικών δημιουρ-
γούν την ανάγκη για διαρκείς και 
επαναλαμβανόμενες επιμορφώ-
σεις των συναδέλφων τους. 
«Απαιτείται συνεργασία της 

ΕΛ.ΑΣ., τόσο με τις εξειδικευμέ-
νες δημόσιες υπηρεσίες για την 
ισότητα των φύλων όσο και με 
τις μη κυβερνητικές οργανώσεις 
που διαθέτουν εξειδικευμένη τε-
χνογνωσία στη συμβουλευτική 
και νομική υποστήριξη επιζωσών 
έμφυλης βίας», τονίζει η κ. Βου-
γιούκα. «Τα θύματα που νιώθουν 
ότι κινδυνεύουν ακολουθούν τα 
βήματα που πρέπει να κάνουν. Οι 

αστυνομικές αρχές;».
Η κ. Φαρμακίδη εξηγεί ότι η γυ-
ναίκα που προσέρχεται σε ένα 
αστυνομικό τμήμα για να καταγ-
γείλει ή να ζητήσει βοήθεια βρί-
σκεται σε ιδιαίτερα ευάλωτη θέ-
ση. «Είναι καταρρακωμένη. Ζει 
και επεξεργάζεται το τραύμα της, 
δεν έχει τη δυνατότητα να πάρει 
αποφάσεις. Χρειάζεται έναν άν-
θρωπο να τη στηρίξει αποτελε-

σματικά».

Αφού τους
εκπαιδεύσουν, 

μετά τους
μεταθέτουν

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Το υπουργείο 
Προστασίας 

του Πολίτη αποφάσισε 
να προχωρήσει 

σε λήψη επιπλέον 
μέτρων στη διαχείριση 

των περιστατικών, 
όπως η εξασφάλιση 

μεταφοράς και διαμονής 
σε ασφαλή χώρο 
για κάθε θύμα.
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«Πάρτε το 100. 
Εμείς δεν κάνουμε 

συλλήψεις»
Πρωτόκολλα υπάρχουν. Αλλά δεν είναι πλήρη ούτε 

εφαρμόζονται με ενιαίο τρόπο. Η «Κ» καταγράφει περιστατικά 
καταγγελιών και τις άνισες αντιδράσεις των Αρχών

Λίγα λουλούδια έξω από το αστυνομικό τμήμα των Αγίων Αναργύρων, στο σημείο όπου έπεσε νεκρή η Κυριακή Γρίβα το βράδυ της ∆ευτέρας. Και σ’ αυτή τη γυναικοκτονία ήταν έκδηλη η αδυναμία 
ορθής εκτίμησης της κρισιμότητας της κατάστασης και του επικείμενου κινδύνου από τους αστυνομικούς. Υψηλόβαθμη πηγή του υπουργείου Προστασίας του Πολίτη αναφέρει στην «Κ» ότι πρέπει να 
διερευνηθεί τι λειτούργησε λάθος, ποια ήταν η εκπαίδευση που είχαν λάβει όλοι οι εμπλεκόμενοι αστυνομικοί και να μπουν νέες ασφαλιστικές δικλίδες. 

Η Κυριακή Γρίβα δολοφονήθη-
κε από τον πρώην σύντροφό της 
μολονότι κατέφυγε στην αστυ-
νομία για προστασία. To ίδιο έχει 
συμβεί και σε άλλες περιπτώσεις 
γυναικοκτονιών. Συχνά, είναι ζή-
τημα ατομικής κρίσης του αστυ-
νομικού το πώς θα αντιδράσει.

ΕΓΚΛΗΜΑ 
ΔΙΑΡΚΕΙΑΣ
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Κέρδισε ο Ιμάμογλου ή έχασε ο 
Ερντογάν; Είναι το πρώτο ερώ-
τημα που οφείλει να απαντήσει 
κανείς αν επιθυμεί να αξιολογή-
σει τις διαστάσεις του εκλογικού 
αποτελέσματος, πρωτίστως, στην 
Κωνσταντινούπολη. «Τις εκλογές 
της περασμένης Κυριακής δεν τις 
κέρδισε η αντιπολίτευση παρά τις 
έχασε το καθεστώς εξ ολοκλή-
ρου λόγω των επιλογών του. Λά-
θη στην οικονομία. Νεποτισμός. 
Φιλοϊσραηλινή πολιτική παρά το 
περί αντιθέτου αφήγημα υπέρ της 
Γάζας. Περιφρόνηση του απλού 
πολίτη. Για να επιβεβαιώσουμε 
τον λόρδο Ακτον, η απόλυτη εξου-
σία του Ερντογάν έχει διαφθείρει 
απολύτως σχεδόν ολόκληρη την 
τουρκική πολιτεία», τονίζει στην 
«Κ» ο καθηγητής Πολιτικής Επι-
στήμης στο ΕΚΠΑ, συγγραφέας 
του βιβλίου «Το τουρκικό άχθος», 
Τσενγκίζ Ακτάρ. Ας το πάρουμε 
όμως από την αρχή.

Σύμφωνα με την πολιτική ανά-
λυση στην Τουρκία, στις τοπι-
κές κάλπες εκδηλώθηκαν οι εξής 
μορφές εκλογικής συμπεριφοράς:

• Ψήφος διαμαρτυρίας από 
τους δυσαρεστημένους, συμπε-
ριλαμβανομένων και ψηφοφόρων 
του κυβερνώντος ΑΚΡ.

• Χρήσιμη στην αντιπολίτευ-
ση ψήφος των Κούρδων, που 
ήθελαν να τιμωρήσουν τον Ερ-
ντογάν. 

• Ψήφος αποχής από τους ορ-
γισμένους ψηφοφόρους, οι οποί-
οι προτίμησαν τον «καναπέ» για 
να μην ψηφίσουν το ΑΚΡ.

• Εναλλακτική ψήφος στο 
Ισλάμ χάρη στο Νέο Κόμμα Ευ-
ημερίας - Yeniden Refah.

Στην πράξη όμως η εκλογική 
επίδοση του ΑΚΡ μειώθηκε μόλις 
κατά 2%, το οποίο αντιστοιχεί σε 
1,2 εκατ. ψηφοφόρους σε σύγκρι-
ση με τις εκλογές τον Μάιο του 
2023. Τι άλλαξε όμως πολιτικά 
στον ένα χρόνο από τις προεδρι-
κές εκλογές; «Κατ’ αρχάς, αυτές 
ήταν τοπικές εκλογές, που ση-
μαίνει ότι το διακύβευμα ήταν 
χαμηλότερο. Κυρίως όμως, για να 
κερδίσει τις προεδρικές εκλογές, 
ο Ερντογάν είχε χρησιμοποιήσει 
μια σειρά από πολιτικά εργαλεία 
–αύξησε τους μισθούς, ενίσχυσε 
τις συντάξεις, χορήγησε ρευστό-
τητα παρέχοντας χαμηλά επιτό-
κια– τα οποία διακόπηκαν μετά 
την εκλογή του και άρα απου-
σίασαν από τις αυτοδιοικητικές 
εκλογές. Κατά συνέπεια, ο κό-
σμος άρχισε να αισθάνεται τις 
επιπτώσεις της οικονομικής κα-
χεξίας πολύ πιο έντονα απ’ ό,τι 
πριν από ένα χρόνο», παρατη-
ρεί σε συνομιλία με την «Κ» ο 
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο 
Σαμπαντζί της Κωνσταντινού-
πολης, Μπερκ Εζέν.

Η οικονομία ήταν καθαρά το 
Νο 1 της προεκλογικής ατζέντας 
σε αυτές τις κάλπες, σε αντίθε-
ση με τις προεδρικές εκλογές, 
οι οποίες είχαν διεξαχθεί υπό 
το βάρος και ευρύτερων αντι-
παραθέσεων που εκτείνονταν 
σε θέματα όπως η ασφάλεια, το 
πολιτικό καθεστώς και η θρη-
σκευτική Τουρκία. Υπάρχει όμως 
και μία ακόμη παράμετρος, την 
οποία επισημαίνει στην «Κ» ο 
Μπασίκ Γκοκχάν, ειδικός στην 
Τουρκία και στο Ισλάμ, από τη 
θέση που κατέχει στο Πανεπι-
στήμιο Παλάτσκι της Τσεχίας: «Ο 
Ερντογάν έχει παραδόξως απο-
δυναμώσει το κόμμα του. Οι υπο-
ψήφιοι του AKP για την Aγκυρα 
και την Κωνσταντινούπολη ήταν 
πολύ υποτονικοί. Οι υποψήφιοι 
του κεμαλικού CHP κυριολεκτικά 
τους ισοπέδωσαν. Σε ορισμένες 
περιπτώσεις, το εκλογικό σώμα 
στην Τουρκία δεν γνωρίζει πλέον 
ούτε τα ονόματα των υπουργών 
της κυβέρνησης, καθώς το ΑΚΡ 
έχει καταστεί κόμμα ενός ισχυ-
ρού ηγέτη από τη μία και μιας 
ομάδας χαμηλού προφίλ από την 
άλλη. Στην πραγματικότητα, οι 
πιο αποτελεσματικοί υπερασπι-
στές του ΑΚΡ στον δημόσιο δι-
άλογο είναι σήμερα οι φιλοκυ-
βερνητικοί δημοσιογράφοι και 
ακαδημαϊκοί».

 

Παράθυρο 
ευκαιρίας

Η αλήθεια είναι ότι ο Ερντο-
γάν μετράει 20 χρόνια στην εξου-
σία. Ως εκ τούτου, έχει σταματή-
σει εδώ και καιρό να αποτελεί 

παράγοντα αλλαγής για την κοι-
νή γνώμη στην Τουρκία. Από την 
άλλη, κτίζοντας στον αυταρχισμό 
και στην πόλωση, στις συμμαχί-
ες με τα εθνικιστικά κόμματα, 
καθώς και στη συνεργασία με 
οικονομικούς και γραφειοκρα-
τικούς παράγοντες, αποτρέπει 
αποτελεσματικά την ανάδειξη 
οποιασδήποτε δύναμης αλλαγής 
στην αντιπολίτευση. Είναι έτσι;

«Αυτό έχει πλέον αλλάξει. Η 
αντιπολίτευση καταφέρνει πλέ-
ον να μεταρρυθμιστεί, να βρει 
νέα ονόματα και επιτυχημένες 
στρατηγικές απέναντι στον Ερ-
ντογάν. Επιπλέον, έχει καταφέρει 
να γεφυρώσει φαινομενικά αδιά-
βατα ρήγματα της Τουρκίας: θρη-
σκευτική - κοσμική, παράκτια 
- ενδοχώρα, αστική - αγροτική, 
Τούρκοι - Κούρδοι. Και ο Εκρέμ 
Ιμάμογλου είναι πλέον ξεκάθαρα 
ο νέος ηγέτης αυτής της διαδικα-
σίας και ο αντίπαλος του Ερντο-
γάν στις επόμενες αρχαιρεσίες», 
αναφέρει στην «Κ» ο καθηγητής 
Πολιτικής Επιστήμης και ∆ιε-
θνών Σχέσεων στο Πανεπιστή-
μιο Οζιεγκίν της Κωνσταντινού-
πολης, Μουράτ Σομέρ.

Πάντως, εκτός από τον Ιμάμο-
γλου, υπάρχουν και άλλοι δημο-
φιλείς δυνητικοί υποψήφιοι της 
αντιπολίτευσης για τις επόμενες 
προεδρικές εκλογές, όπως ο δή-
μαρχος της Aγκυρας, Μανσούρ 
Γιαβάς, ο οποίος πέτυχε ένα θεα-
ματικό 60% στην τοπική κάλπη. 
Οι πολιτικές μετοχές του προέ-
δρου του CHP Οζγκιούλ Οζέλ βρί-
σκονται επίσης σε άνοδο. Oμως 
ο Ιμάμογλου, μετά ένα εκλογικό 
ποσοστό της τάξεως του 50% θα 
διοικήσει την Κωνσταντινούπο-
λη, δηλαδή μια πόλη με 15 εκατ. 
κατοίκους και σημαντικούς πό-
ρους, οι οποίοι είναι σε θέση να 
αξιοποιηθούν για την ενίσχυ-
ση μιας πολιτικής πλατφόρμας 
με το βλέμμα στις προεδρικές 

εκλογές. Υπάρχει βέβαια και η 
αντίθετη άποψη. 

«Η τουρκική εκλογική κοινω-
νιολογία μάς διδάσκει πρώτα και 
κύρια ότι σε μια υπερσυγκεντρω-
τική χώρα όπως η Τουρκία, όπου 
η διοικητική κηδεμονία της κε-
ντρικής κυβέρνησης επί των 
εκλεγμένων δημοτικών αξιω-
ματούχων είναι απόλυτη, καμία 
δημοτική εκλογή δεν είχε ποτέ 
καμία επιρροή στην πορεία του 
κεντρικού νομοθετικού συστή-
ματος. Ακόμη λιγότερο έχει επι-
σπεύσει πρόωρες εκλογές, όπως 
ακούμε αυτές τις μέρες από κα-
κώς ενημερωμένους “ειδικούς”», 
μας είπε ο Τσενγκίζ Ακτάρ, κό-
ντρα στην εκτίμηση που θέλει 
την τουρκική αντιπολίτευση –με 
παρακαταθήκη το αποτέλεσμα 
των αυτοδιοικητικών εκλογών– 
να ζητάει πρόωρες προεδρικές 
εκλογές σε ένα χρόνο από σή-
μερα. Ακόμη και σε αυτήν την 
περίπτωση, σχολιάζουν έτεροι 
αναλυτές, ο Ερντογάν προσδοκά 
μέσα στο διάστημα που θα μεσο-
λαβήσει να έχουν πιάσει τόπο τα 
οφέλη τού –πιο ορθόδοξου πλέ-
ον– οικονομικού προγράμματος· 
«οι επόμενοι 12 μήνες θα είναι 
πολύ δύσκολοι για τους Τούρ-

κους πολίτες, αλλά τελικά η οι-
κονομία μπορεί να βελτιωθεί».

 

Οι επόμενες
κινήσεις

Οι προεδρικές και βουλευτι-
κές εκλογές στην Τουρκία εί-
ναι προγραμματισμένες για τον 
Απρίλιο του 2028. Hδη από το 
βράδυ των αυτοδιοικητικών 
εκλογών, ο Ερντογάν φανέρω-
σε την πρόθεση να κινηθεί επι-
θετικά εις βάρος των Κούρδων 
–εντός και εκτός συνόρων– οι 
οποίοι θεωρείται ότι έχουν με-
ρίδιο στις αρνητικές εκλογικές 
επιδόσεις του ΑΚΡ. Ενδεικτική 
είναι η «καθαίρεση» με συνοπτι-
κές διαδικασίες του νεοεκλεγέ-
ντος δημάρχου –υποψηφίου του 
φιλοκουρδικού κόμματος DEM– 
στην επαρχία Βαν, ως προάγ-
γελος δυνητικών αντίστοιχων 
ενεργειών από την πλευρά του 
κυβερνώντος κόμματος. Στο με-
ταξύ, αναμένεται στρατιωτική 
επιχείρηση στο ιρακινό Κουρ-
διστάν, με στόχο τη δημιουργία 
στρατιωτικής βάσης 40 χλμ. από 
τα τουρκικά σύνορα.

«Ο Ερντογάν θα αναγκαστεί 
να αναθεωρήσει τον κυβερνητι-
κό συνασπισμό με σκοπό να τον 
διευρύνει, ώστε να συμπεριλάβει 
όλα τα ισλαμοφασιστικά και υπε-
ρεθνικιστικά κόμματα. Με τον 
νέο συνασπισμό, θα μπορέσει 
να πραγματοποιήσει το όνειρό 
του, δηλαδή να υιοθετήσει ένα 
νέο Σύνταγμα προσαρμοσμένο 
στα μέτρα του καθεστώτος του. 
Και, εν ευθέτω χρόνω, θα μπο-
ρούσε επίσης να παραδώσει τα 
ηνία στον υπουργό Εξωτερικών 
του, Χακάν Φιντάν, ο οποίος έχει 
ένα εντυπωσιακό δίκτυο επιρρο-
ής τόσο στο εσωτερικό όσο και 
στο εξωτερικό», τονίζει ο Τσεν-
γκίζ Ακτάρ, ο οποίος σε κάθε πε-

ρίπτωση θεωρεί ότι το κύριο με-
νού στην επικείμενη συνάντηση 
του Ερντογάν με τον Τζο Μπάι-
ντεν θα αφορά την τουρκική οι-
κονομία: «Παραμένει το πιο αδύ-
ναμο σημείο του. Οι οικονομικοί 
θεσμοί της Τουρκίας παραπαίουν 
και τα ταμεία είναι άδεια. Οι ανά-
γκες της χώρας δεν μπορούν πλέ-
ον να καλυφθούν με δοσοληψίες 
από φιλικές πετρομοναρχίες ή με 
ξέπλυμα μαύρου χρήματος από 
κάθε είδους διακινητές».

Η γενική αίσθηση είναι ότι 
το επόμενο διάστημα ο 71χρο-
νος πλέον Ερντογάν θα επιδιώξει 
συγχρόνως: να κερδίσει πίσω το 
7% των ψήφων που έχασε από 
το Yeniden Refah, να τροποποι-
ήσει το σύνταγμα συνάπτοντας 
συμφωνίες με άλλα δεξιά κόμμα-
τα στην τουρκική Βουλή και να 
αποδράσει από τη μέγγενη της 
οικονομικής καθίζησης.

 

Οι σχέσεις
με τη Δύση

Τι σημαίνουν όμως όλα αυ-
τά για την Ελλάδα; ∆ύο είναι οι 
βασικές αναγνώσεις· η μία λιγό-
τερο αισιόδοξη από την άλλη. 
Υπό κανονικές συνθήκες, για τα 
επόμενα 4 χρόνια ο Ερντογάν 
δεν έχει άλλες εκλογές μπρο-
στά του και άρα είναι σε θέση 
να μετριάσει την προεκλογικά 
επιθετική ρητορική του, λαμ-
βάνοντας ενδεχομένως και κά-
ποιες αντιδημοφιλείς αποφάσεις 
στα εθνικά θέματα. Εξάλλου, οι 
ανάγκες της οικονομίας του θα 
τον υποχρεώσουν να εξομαλύ-
νει περαιτέρω τις σχέσεις με τη 
∆ύση, οι οποίες «περνούν» και 
από την Ελλάδα.

Το άλλο σενάριο είναι, δεδο-
μένης της απελπιστικής κατά-
στασης της τουρκικής οικονομί-
ας, να υιοθετήσει καταπιεστικά 
μέτρα εντός και εκτός συνόρων. 
Μια κλιμάκωση της πολιτικής 
του στο Κουρδικό, δηλαδή στο 
Ιράκ, θα επιδεινώσει ούτως ή άλ-
λως τις σχέσεις με τη ∆ύση και 
άρα θα μειώσει το κίνητρο για 
ήρεμα νερά με την Ελλάδα.

«∆εν νομίζω ότι το αποτέ-
λεσμα αυτών των εκλογών θα 
μεταβάλει την παρούσα στάση 
απέναντι στην Ελλάδα, αλλά δεν 
μπορεί να ξέρει κανείς ενόψει 
και της συμπλήρωσης 50 ετών 
από την εισβολή στην Κύπρο», 
σχολιάζει ο Τσενγκίζ Ακτάρ. 
«Θα πρέπει να περιμένουμε λί-
γες εβδομάδες για να δούμε την 
απάντηση στο δίλημμα που έχει 
αυτές τις ώρες ο Ερντογάν μετα-
ξύ της μετριοπαθούς ατζέντας 
για την αναστήλωση της οικο-
νομίας και της αυταρχικής στά-
σης ως αντίδρασης στο εκλογικό 
αποτέλεσμα», εκτιμά ο Μπασίκ 
Γκοκχάν.

Στο τέλος της ημέρας, θα απο-
δειχθεί η ήττα στις τοπικές εκλο-
γές η αρχή του τέλους για τον 
Ερντογάν; Μία από τις απαντή-
σεις που εισέπραξε η «Κ» ανή-
κει στην αναλύτρια του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου Εξωτερικών 
Σχέσεων - ECFR, πρώην δημοσι-
ογράφο στην Τουρκία, Ασλί Αϊ-
ντιντασμπάς: «Είναι σίγουρα η 
αρχή μιας νέας περιόδου, και μια 
ιστορική εξέλιξη, για την κοσμι-
κή αντιπολίτευση της Τουρκίας 
– η οποία οφείλει τη νίκη στην 
ικανότητα να οικοδομεί συμμα-
χίες με άλλα τμήματα της κοινω-
νίας, συμπεριλαμβανομένης της 
εργατικής τάξης και των Κούρ-
δων. Είναι όμως πολύ νωρίς να 
μιλήσει κανείς για το τέλος του 
Ερντογάν. Είναι αλήθεια ότι οι 
ψήφοι του AKP μειώθηκαν και 
φαίνεται να υπάρχει επιθυμία 
για αλλαγή στις πόλεις και στους 
νεότερους. Αλλά ο Ερντογάν εί-
ναι πολύ ρεαλιστής. Είναι ικανός 
να οικοδομήσει και να αλλάξει 
συμμαχίες και στρατηγικές. Θα 
προσπαθήσει να ελαχιστοποιή-
σει τον αντίκτυπο του εκλογικού 
αποτελέσματος και να παραμεί-
νει στην εξουσία μέχρι το 2028. 
Θα το καταφέρει; Αν προσθέ-
σουμε τα ποσοστά του AKP με 
αυτά των μικρότερων ισλαμιστι-
κών και ακροδεξιών κομμάτων, 
ισοδυναμούν με τον συνασπι-
σμό της αντιπολίτευσης. Επομέ-
νως, δεν γνωρίζουμε ακόμη αν 
ο Ερντογάν χάνει τις επόμενες 
προεδρικές εκλογές. Και το αν 
θα αντέξει μέχρι τότε ή όχι, θα 
εξαρτηθεί από την πορεία της 
οικονομίας».

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Η γενική αίσθηση είναι 
ότι το επόμενο διάστημα 
ο 71χρονος πλέον Ερντο-
γάν θα επιδιώξει να τρο-
ποποιήσει το σύνταγμα, 
συνάπτοντας συμφωνί-
ες με άλλα δεξιά κόμμα-
τα στην τουρκική Βουλή 

και να αποδράσει από 
τη μέγγενη της οικονο-

μικής καθίζησης.
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Ηταν αυτή η κάλπη
η αρχή του τέλους
για τον Ερντογάν;

Τούρκοι αναλυτές εξηγούν στην «Κ» τα αίτια 
και τους πιθανούς μετασεισμούς της πρώτης μεγάλης 

εκλογικής ήττας του Τούρκου προέδρου 

Η μορφή του Ερντογάν κυριάρχησε στην καμπάνια του AKP στην Κωνσταντινούπολη, γεγονός που –σύμ-
φωνα με τον ειδικό σε θέματα Τουρκίας και Ισλάμ, Μπασίκ Γκοκχάν– επισκίασε τους υποψήφιους δημάρ-
χους του κυβερνώντος κόμματος. «Ο Ερντογάν έχει παραδόξως αποδυναμώσει το κόμμα του. Σε ορισμέ-
νες περιπτώσεις, το εκλογικό σώμα στην Τουρκία δεν γνωρίζει πλέον ούτε τα ονόματα των υπουργών της 
κυβέρνησης, καθώς το ΑΚΡ έχει καταστεί κόμμα ενός ισχυρού ηγέτη».

«Ο Ερντογάν 
θα αναγκαστεί 
να αναθεωρήσει 
τον κυβερνητι-
κό συνασπισμό 
με σκοπό να τον 
διευρύνει, ώστε 
να συμπεριλάβει 
όλα τα ισλαμο-
φασιστικά και 
υπερεθνικιστικά 
κόμματα. Με τον 
νέο συνασπισμό, 
θα μπορέσει να 
υιοθετήσει ένα 
νέο Σύνταγμα 
προσαρμοσμέ-
νο στα μέτρα 
του καθεστώτος 
του», λέει ο κα-
θηγητής Πολιτι-
κής Επιστήμης 
στο ΕΚΠΑ Τσεν-
γκίζ Ακτάρ.

«Για να κερδί-
σει τις προεδρι-
κές εκλογές, ο 
Ερντογάν είχε 
χρησιμοποιήσει 
μια σειρά από 
πολιτικά εργα-
λεία –αύξησε 
τους μισθούς, 
ενίσχυσε τις συ-
ντάξεις, χορήγη-
σε ρευστότητα 
παρέχοντας χα-
μηλά επιτόκια– 
τα οποία διακό-
πηκαν μετά την 
εκλογή του και 
άρα απουσίασαν 
από τις αυτοδι-
οικητικές εκλο-
γές», παρατη-
ρεί ο καθηγητής 
στο Πανεπιστή-
μιο Σαμπαντζί, 
Μπερκ Εζέν.

Η αντιπολί-
τευση «έχει 
καταφέρει να 
γεφυρώσει φαι-
νομενικά αδιά-
βατα ρήγματα 
της Τουρκίας: 
θρησκευτική - 
κοσμική, παρά-
κτια - ενδοχώρα, 
αστική - αγρο-
τική, Τούρκοι - 
Κούρδοι. Και ο 
Εκρέμ Ιμάμο-

γλου είναι πλέον 
ξεκάθαρα ο νέ-
ος ηγέτης αυτής 
της διαδικασί-
ας», αναφέρει ο 
Μουράτ Σομέρ, 
καθηγητής Πο-
λιτικής Επιστή-
μης και ∆ιεθνών 
Σχέσεων στο 
Πανεπιστήμιο 
Οζιεγκίν.

«Είναι πολύ 
νωρίς να μιλή-
σει κανείς για 
το τέλος του 
Ερντογάν. Εί-
ναι αλήθεια ότι 
οι ψήφοι του 
AKP μειώθη-
καν και φαίνε-
ται να υπάρχει 
επιθυμία για 
αλλαγή στις πό-
λεις και στους 
νεότερους. Αλ-
λά ο Ερντογάν 
είναι ικανός να 
οικοδομήσει 
και να αλλάξει 
συμμαχίες και 
στρατηγικές», 
λέει η Ασλί Αϊ-
ντιντασμπάς, 
αναλύτρια του 
Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου 

Εξωτερικών Σχέ-
σεων - ECFR.
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Λίγοι γνωρίζουν τον Τζο Μπάιντεν 
όπως ο Φράνκλιν Φόερ. Ο δημο-
σιογράφος του Atlantic και συγ-
γραφέας του «The Last Politician», 
ενός βιβλίου για την πρώτη διε-
τία της προεδρίας Μπάιντεν, λέει 
στην «Κ» ότι ήταν πάντα πρόθεσή 
του να διεκδικήσει μια δεύτερη 
θητεία και ότι ωφελείται από τα 
ακραία στερεότυπα εις βάρος του 
που διαδίδουν οι Ρεπουμπλικα-
νοί. Μιλάει επίσης για την ανικα-
νότητα των Ρεπουμπλικανών να 
κυβερνήσουν, για την παρακμή 
των αμερικανικών ΜΜΕ και συ-
γκρίνει τον «συστημικό» Μπάι-
ντεν με τους ∆ημοκρατικούς του 
προκατόχους.

 
– Eχουν βοηθήσει τον Μπάι-
ντεν οι Ρεπουμπλικανοί με την 
εικόνα που έχουν φιλοτεχνήσει 
ενός ξεμωραμένου γέρου; Εχουν 
ρίξει τόσο τις προσδοκίες που 
μπορεί εύκολα να περάσει πά-
νω από τον πήχυ;

– Ναι, έτσι είναι. Aν κάποιος 
παρακολουθήσει το Fox News ή 
υπόλοιπα δεξιά μέσα ενημέρω-
σης, θα νομίζει ότι ο Μπάιντεν 
είναι ένα πτώμα, ότι τον περιφέ-
ρουν οι συνεργάτες του περίπου 
όπως γίνεται στην ταινία «Τρελό 
γουίκεντ στου Μπέρνι» και ότι 
δεν έχει την πνευματική ικανό-
τητα να ασκήσει τα καθήκοντά 
του. Αυτό απλά δεν ισχύει. Αναμ-
φίβολα έχει γεράσει πολύ, βαδί-
ζει αργά, ο δημόσιος λόγος του 
δεν είναι αυτό που ήταν. Αλλά 
ο ισχυρισμός ότι οι σύμβουλοί 
του είναι αυτοί που «τρέχουν» 
τον Λευκό Οίκο είναι απλά μια 
θεωρία συνωμοσίας.

Και όντως, από πολιτική άπο-
ψη, είναι εύκολο για τον Μπάι-
ντεν να σταθεί μπροστά στις 
κάμερες, να εκφωνήσει μια δυ-
ναμική ομιλία και να ανατρέψει 
αυτή την εντύπωση που θέλουν 
να δημιουργήσουν τα δεξιά ΜΜΕ. 
Το ερώτημα είναι αν στους επό-
μενους μήνες θα έχει τις αντοχές 
για να συνεχίσει να κάνει εμφα-
νίσεις όπως αυτή που έκανε στην 
ομιλία για την Κατάσταση του 
Εθνους, που διαλύουν τα στερε-
ότυπα τα οποία διαδίδουν οι Ρε-
πουμπλικανοί.

 
– Πέραν των στερεοτύπων, πά-
ντως, βλέπουμε συνεχώς στις 
δημοσκοπήσεις οι ψηφοφόροι 
να εκφράζουν την ανησυχία 
τους για την ηλικία του Μπάι-
ντεν. Εχουν άδικο; Δεν είναι ση-
μαντικά εξασθενημένος, ακόμη 
και σε σχέση με πριν από τέσ-
σερα χρόνια; 

– ∆εν είναι άδικο να τίθενται 
ερωτήματα για κάποιον που θα εί-
ναι 86 χρόνων στο τέλος της δεύ-
τερης θητείας του. Αλλά τα μέσα 
ενημέρωσης κάνουν λάθος στον 
τρόπο που συγκρίνουν την οξύ-
νοια του Μπάιντεν, την αδυναμία 
του, για παράδειγμα, να θυμηθεί 
το όνομα κάποιου γερουσιαστή, 
με την εξαιρετικά αλλοπρόσαλ-
λη συμπεριφορά του Ντόναλντ 
Τραμπ. Και αξίζει να αναφέρουμε 
ότι κανείς από τους συνομιλητές 
του Μπάιντεν που έχουν έρθει 
σε αντιπαράθεση μαζί του, από 
τον (τέως πρόεδρο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων) Κέβιν Μα-
κάρθι έως τον Μπέντζαμιν Νε-
τανιάχου, δεν τον περιγράφουν 
σαν κάποιον που τα έχει χαμένα, 
παρότι ενδεχομένως έχουν ισχυ-
ρό κίνητρο να το κάνουν.

 
– Πιστεύετε ότι ήταν πάντα απο-
φασισμένος να βάλει υποψηφι-
ότητα για μια δεύτερη θητεία; 
Ή ήταν η απειλή της επιστρο-
φής του Τραμπ που τον οδήγη-
σε στην απόφαση;

– Η επάνοδος του Τραμπ έκανε 
την απόφαση πιο εύκολη, αλλά 
νομίζω ότι ο Μπάιντεν είχε πάντα 
σκοπό να θέσει εκ νέου υποψη-
φιότητα. Εχει αυτή την αίσθηση, 
ότι τα ΜΜΕ και οι ελίτ δεν έχουν 
αποτιμήσει δίκαια την προεδρία 
του. Ενα  κεντρικό στοιχείο της 
ζωής και του χαρακτήρα του εί-
ναι ότι πάντα προσπαθεί να κάνει 
τον κόσμο να τον πάρει σοβαρά. 
Αν αποφάσιζε να αποσυρθεί, θα 
το έβλεπε σχεδόν ως μία ταπείνω-
ση. Κανείς από τους ανθρώπους 
που τον γνωρίζουν καλά δεν πε-
ρίμενε ότι θα έκανε στην άκρη.

 
– Τα ποσοστά επιδοκιμασίας 
του Μπάιντεν είναι χαμηλά, σε 
επίπεδα που στο παρελθόν θα 

προκαλούσαν πανικό στο επι-
τελείο ενός προέδρου που δι-
εκδικεί την επανεκλογή του. 
Ηταν όμως εξίσου χαμηλά και 
πριν από τις ενδιάμεσες εκλο-
γές για το Κογκρέσο το 2022 και 
αυτό δεν μεταφράστηκε σε μια 
κακή εκλογική βραδιά για τους 
Δημοκρατικούς. Το γεγονός ότι 
είναι ο ίδιος υποψήφιος αυτή τη 
φορά καθιστά τα χαμηλά αυτά 
ποσοστά μεγαλύτερη πηγή ανη-
συχίας ενόψει του Νοεμβρίου;

– Ναι, είναι πηγή ανησυχίας. 
Κοιτάξτε τι γίνεται με την οικο-
νομία: ο πληθωρισμός είναι υπό 
έλεγχο, η ανεργία είναι σε ιστο-
ρικά χαμηλά επίπεδα, γίνονται 
ένα σωρό επενδύσεις σε βιομη-
χανικές μονάδες, το χρηματιστή-
ριο είναι στα ύψη – και παρ’ όλα 
αυτά τα ποσοστά επιδοκιμασίας 
του Μπάιντεν δεν αυξάνονται. 
Παρά τα πολλά σημαντικά του 
επιτεύγματα, είναι ένα κρίσιμο 
ερώτημα αν οι ψηφοφόροι θα τον 
ανταμείψουν ποτέ γι’ αυτά.

Εν μέρει αυτό μπορεί να οφεί-
λεται στο πώς λειτουργεί ο πλη-
θωρισμός, με τους καταναλωτές 
να βλέπουν κάθε φορά που πάνε 
στο σούπερ μάρκετ ότι οι τιμές 
είναι υψηλότερες από ό,τι ήταν 
πριν από τέσσερα χρόνια. Αλλά 
υπάρχει και κάτι άλλο. Ο συν-
δυασμός του πληθωρισμού, των 
πολέμων, της κατάστασης στα 
νότια σύνορα (σ.σ.: με τις αυξη-
μένες μεταναστευτικές ροές), δη-
μιουργεί την αίσθηση σε πολλούς 
ψηφοφόρους ότι τα πράγματα 
εκτροχιάζονται και ο ηλικιωμέ-
νος ένοικος του Οβάλ Γραφείου 
αδυνατεί να τα ελέγξει. Αυτό εί-
ναι που δημιουργεί αυτή τη νο-
σταλγία για τον Τραμπ και αυτή 
την επιθυμία για έναν ισχυρό άν-
δρα που θα επαναφέρει την τάξη.

 
– Στην Ευρώπη επικρατεί τρό-
μος ότι μια δεύτερη θητεία 
Τραμπ θα συνιστούσε το τέλος 
της Pax Americana και την από-
συρση της αμερικανικής ασπί-

δας ασφαλείας. Θεωρείτε όμως 
ότι στο πλαίσιο του προεκλογι-
κού αγώνα, είναι πιο δημοφιλής 
η λογική του America First ένα-
ντι της ανάδειξης της αξίας των 
συμμαχιών των ΗΠΑ;

– Νομίζω πως έτσι είναι. Υπάρ-
χει μια εξάντληση της κοινής 
γνώμης με τον πόλεμο στην Ου-
κρανία. ∆ιαχρονικά, ο απομονω-
τισμός ταιριάζει πιο πολύ στα έν-
στικτα της αμερικανικής κοινής 
γνώμης, σε αντίθεση με την ελίτ. 
Αρα θεωρώ ότι ο Τραμπ βρίσκεται 
κάπως πιο κοντά στο vox populi 
στο θέμα αυτό, αν και δεν θα ψη-
φίσουν πολλοί με γνώμονα την 
εξωτερική πολιτική.

 
– Τι συμβαίνει με τους Ρεπου-
μπλικανούς στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων; Απέπεμψαν 
προ μηνών τον πρόεδρό τους, 
Κέβιν Μακάρθι, τον αντικατέ-
στησαν με τον Μάικ Τζόνσον, 
γνωστό και ως «MAGA Mike», 
τον οποίο βλέπουμε τώρα να 
περνάει νομοσχέδια για δαπά-
νες του κράτους με τη στήριξη 
των Δημοκρατικών. Ενδεχομέ-
νως μάλιστα χάρη στους Δημο-
κρατικούς να επιβιώσει από τη 
νέα προσπάθεια της ακροδεξι-
άς πτέρυγας του κόμματός του 
να τον καθαιρέσει, υπό τον όρο 
να φέρει προς ψήφιση το νο-
μοσχέδιο για τη βοήθεια προς 
την Ουκρανία. Τι μας λένε όλα 
αυτά για το πώς λειτουργεί το 
Κογκρέσο εν έτη 2024;

– ∆είχνουν ότι οι Ρεπουμπλι-
κανοί είναι ένα διαλυμένο κόμ-
μα, ανίκανο να κυβερνήσει. Αυτό 
φαίνεται και από τον βαθμό του 
ελέγχου που ασκεί ο Τραμπ επί 
των νομοθετών του κόμματος, 
παρότι δεν έχει εκλεγεί σε κά-
ποιο αξίωμα. Παραδόξως, σε ένα 
τέτοιο πλαίσιο, ο μόνος τρόπος 
να γίνει οτιδήποτε σε νομοθετικό 
επίπεδο είναι μέσω της διακομ-
ματικής συνεργασίας. Ετσι κατά-
φερε να περάσει τα μεγάλα νο-
μοθετικά του επιτεύγματα στην 

πρώτη του διετία ο Μπάιντεν – 
και ο Τζόνσον μοιάζει απρόθυμα 
να καταλήγει στο ίδιο συμπέρα-
σμα. Το τίμημα μπορεί να είναι 
ότι θα χάσει τη θέση του.

 
– Για τους Ρεπουμπλικανούς θα 
υπάρξει εκλογικό τίμημα; Θα 
θυμούνται οι ψηφοφόροι τον 
Νοέμβριο το χάος στη Βουλή;

– Το επίπεδο της πληροφό-
ρησης για το τι συμβαίνει στην 
Ουάσιγκτον είναι τρομερά χα-
μηλό. Υπάρχει πολλή χειραγώ-
γηση, πολλές ψεύτικες ειδήσεις, 
σε βαθμό που θεωρώ ότι αυτές οι 
εκλογές θα είναι μια καταστρο-
φή για τα αμερικανικά ΜΜΕ. ∆εν 
ξέρω καν σε τι βαθμό η κοινή 
γνώμη έχει συναίσθηση του χά-
ους στην Ουάσιγκτον. Είναι απο-
κομμένοι από θεμελιώδη πράγ-
ματα. Για παράδειγμα, πολλοί 
Αμερικανοί δεν γνωρίζουν ότι 
ψηφίστηκε το νομοσχέδιο για τις 
υποδομές – και όταν το ακούν, 
πολλοί θεωρούν ότι ψηφίστηκε 
επί Τραμπ, ενώ εγκρίθηκε επί 
Μπάιντεν, με τον Τραμπ να αντι-
τίθεται σ’ αυτό.

 
– Πόσο αποτελεσματικός έχει 
υπάρξει ως πρόεδρος ο Μπάι-
ντεν; Συμφωνείτε ότι έχει πετύ-
χει περισσότερα από οποιονδή-
ποτε Δημοκρατικό πρόεδρο από 
την εποχή του Λίντον Τζόνσον 
– και χωρίς τις τεράστιες πλειο-
ψηφίες του τελευταίου στο Κο-
γκρέσο; Εχει δικαιωθεί για την 
πίστη του στη διακομματική συ-
ναίνεση, ακόμη και σ’ αυτή την 
περίοδο της ακραίας πόλωσης;

– Σίγουρα πέτυχε πολύ περισ-
σότερα του αναμενομένου στα 
δύο πρώτα του χρόνια, ειδικά δε-
δομένων των οριακών πλειοψηφι-
ών στο Κογκρέσο. Μπορεί κανείς 
να επιχειρηματολογήσει πειστι-
κά ότι έχει πετύχει τουλάχιστον 
όσα πέτυχαν ο Ομπάμα και ο Κλί-
ντον – και μάλιστα σε πιο δύσκο-
λες πολιτικές συνθήκες. Σχετικά 
με τη διακομματική συναίνεση:  
πήρε καιρό του Μπάιντεν να κα-
ταλάβει ότι το σημερινό Ρεπου-
μπλικανικό κόμμα είναι πολύ δια-
φορετικό ακόμη και σε σύγκριση 
με πριν από  15-20 χρόνια, πολύ 
πιο ριζοσπαστικό. Ωστόσο, εξα-
κολουθεί να υπάρχει ένα μπλοκ 
κεντρώων Ρεπουμπλικανών γε-
ρουσιαστών που είναι αποφασι-
σμένοι να συνεργαστούν με τους 
∆ημοκρατικούς για την ψήφιση 
σημαντικών νομοσχεδίων.

 
– Γιατί αποκαλείτε τον Μπάι-
ντεν τον «τελευταίο πολιτικό»; 
Πόσο διαφορετικός είναι από 
τον Ομπάμα, ο οποίος απέφευγε 
την πολλή συνάφεια με τα μέ-
λη του Κογκρέσου και άλλους 
πολιτικούς; Θα εντάσσατε τον 
Ομπάμα και το επιτελείο του 
στη μεγάλη λίστα όσων έχουν 
υποτιμήσει τον Μπάιντεν κατά 
τη διάρκεια της καριέρας του;  

– Ο Ομπάμα συνήθιζε να κά-
νει πλάκα εις βάρος του Μπάι-
ντεν και να στραβοκοιτάζει όταν 
ο αντιπρόεδρός του άρχιζε να του 
αφηγείται κάποια από τις ατελεί-
ωτες ιστορίες του για τη ζωή του 
μεγαλώνοντας στην Πενσιλβάνια 
(δίνοντας άδεια έτσι και στους 
συνεργάτες του να στραβοκοι-
τάζουν). Με τον καιρό, όμως, ο 
Ομπάμα κατέληξε να εκτιμά πολύ 
περισσότερο τον Μπάιντεν και 
το είδος του πολιτικού που εκ-
προσωπούσε. Συνειδητοποίησε 
ότι μεγάλο μέρος της περιφρό-
νησής του για το σύστημα ήταν 
αδικαιολόγητη, ότι ο μόνος τρό-
πος να πετύχει αυτά που ήθελε 
ήταν αυτή η διαδικασία μικρο-
πολιτικών ζυμώσεων την οποία 
εξασκεί ο Μπάιντεν όλη του τη 
ζωή. Ο Ομπάμα και ο Κλίντον δι-
εκδίκησαν την προεδρία καταφε-
ρόμενοι κατά του συστήματος, 
ακολουθώντας μια μακρά παρά-
δοση της αμερικανικής πολιτι-
κής κουλτούρας· ο Μπάιντεν τη 
διεκδίκησε ως ένας συμβατικός 
πολιτικός, ένας άνθρωπος του 
συστήματος, που ήθελε να απο-
δείξει ότι ο μόνος τρόπος να δι-
ασωθεί η αμερικανική δημοκρα-
τία είναι μέσω των υφιστάμενων 
πολιτικών θεσμών.

 
– Eχοντας απέναντί του τον πιο 
σκληροπυρηνικά αντισυστημι-
κό αντίπαλο. Το 2020 επικράτη-
σε η επιθυμία για επιστροφή 
στην κανονικότητα. Το 2024 
να δούμε...

– Ακριβώς.

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Δεν είναι άδικο να τίθε-
νται ερωτήματα για 

κάποιον που θα είναι 
86 χρόνων στο τέλος 
της δεύτερης θητείας 

του. Αλλά τα μέσα ενη-
μέρωσης κάνουν λάθος 
στον τρόπο που συγκρί-

νουν την οξύνοια 
του Μπάιντεν, την αδυ-

ναμία του, για παράδειγ-
μα, να θυμηθεί το όνομα 
κάποιου γερουσιαστή, 

με την εξαιρετικά αλλο-
πρόσαλλη συμπεριφορά 

του Ντόναλντ Τραμπ.
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Πόσο αντέχει ο μύθος
του περιφερόμενου

πτώματος;
Η προπαγάνδα για την κατάσταση του Μπάιντεν μπορεί 

στο τέλος να ωφελήσει τον πρόεδρο έναντι του Τραμπ

«Aν κάποιος παρακολουθήσει 
το Fox News ή υπόλοιπα δεξιά 
μέσα ενημέρωσης, θα νομίζει 
ότι ο Μπάιντεν είναι ένα πτώμα, 
ότι τον περιφέρουν οι συνερ-
γάτες του περίπου όπως γίνε-
ται στην ταινία “Τρελό γουίκεντ 
στου Μπέρνι’’», λέει στην «Κ» ο 
Φράνκλιν Φόερ.

Ο Τζο Μπάιντεν είχε πάντα σκοπό να θέσει εκ νέου υποψηφιότητα, σύμφωνα με τον Φράνκλιν Φόερ, όμως 
η επάνοδος του Τραμπ έκανε την απόφαση αυτή πιο εύκολη. «Κανείς από τους ανθρώπους που τον γνωρίζουν 
καλά δεν περίμενε ότι θα έκανε στην άκρη», λέει ο συγγραφέας του βιβλίου «Ο τελευταίος πολιτικός».

Φράνκλιν Φόερ
Δημοσιογράφος και συγγραφέας
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«Βρισκόμαστε σε μια κατάσταση 
όπου ο Νετανιάχου συνεχίζει, ου-
σιαστικά, να υψώνει το μεσαίο 
δάχτυλο στον πρόεδρο των Ηνω-
μένων Πολιτειών, κι εμείς του 
στέλνουμε και άλλα όπλα». Με 
αυτά τα σκληρά λόγια περιέγραψε 
τις σχέσεις ανάμεσα στις κυβερ-
νήσεις ΗΠΑ και Ισραήλ ο ∆ημο-
κρατικός γερουσιαστής Κρις βαν 
Χόλεν, μέλος της Επιτροπής ∆ιε-
θνών Σχέσεων της Γερουσίας, την 
περασμένη Κυριακή, μιλώντας 
στο δίκτυο ABC. ∆ύο ημέρες νω-
ρίτερα, η Washington Post είχε 
αποκαλύψει ότι, αν και ο Ισραη-
λινός πρωθυπουργός εξακολουθεί 
να αψηφά τις αυστηρές συστά-
σεις του Τζο Μπάιντεν για την 
εξόντωση αμάχων, την ανθρω-
πιστική βοήθεια και το εφιαλτικό 
ενδεχόμενο εισβολής χερσαίων 
δυνάμεων στη Ράφα, η αμερικα-
νική κυβέρνηση ετοιμάζεται να 
στείλει νέο πακέτο στρατιωτικής 
βοήθειας στο Ισραήλ, που θα πε-
ριλαμβάνει μαχητικά αεροπλάνα 
και βόμβες ενός τόνου, συνολικής 
αξίας 18 δισ. δολαρίων.

∆εν είχε περάσει ούτε ένα ει-
κοσιτετράωρο από την εκρηκτι-
κή συνέντευξη Βαν Χόλεν και η 
πραγματικότητα στη Μέση Ανα-
τολή τον είχε ξεπεράσει κατά πο-
λύ. Το απόγευμα της ∆ευτέρας, 
ισραηλινά μαχητικά αεροσκά-
φη F-35 ισοπέδωσαν το ιρανικό 
προξενείο στη ∆αμασκό, σκοτώ-
νοντας δύο ανώτατους αξιωμα-
τικούς των Φρουρών της Επανά-
στασης του Ιράν και φέρνοντας 
πιο κοντά το ενδεχόμενο μετα-
τροπής του πολέμου της Γάζας 
σε ευρύτερη περιφερειακή σύ-
γκρουση, με άμεση εμπλοκή της 
Ισλαμικής ∆ημοκρατίας, κάτι που 
από την πρώτη στιγμή οι Αμερι-
κανοί προσπαθούν να αποτρέ-
ψουν. Αργά το βράδυ της ίδιας 
ημέρας, ισραηλινά drones εξαπέ-
λυσαν πυραύλους εναντίον αυτο-
κινητοπομπής της διεθνούς αν-
θρωπιστικής οργάνωσης World 
Central Kitchen (WCK) στο Ντέ-
ιρ αλ Μπάλα της Γάζας, σκοτώ-
νοντας τρεις Βρετανούς, μία 
Αυστραλή, έναν Πολωνό, έναν 
Παλαιστίνιο και έναν Αμερικα-
νοκαναδό από το προσωπικό της. 

Ακήρυχτος πόλεμος

Είναι αλήθεια ότι το Ισραήλ 
διεξάγει εδώ και χρόνια, κάποτε 
με άμεση εμπλοκή και των ΗΠΑ, 
έναν πόλεμο χαμηλής έντασης 
εναντίον του Ιράν, με στοχευ-
μένες δολοφονίες στρατιωτικών 
και επιστημόνων που εργάζονται 
στο πυρηνικό πρόγραμμα της Τε-
χεράνης, ενώ οι Ιρανοί απαντούν 
κυρίως με πόλεμο μέσω αντιπρο-
σώπων, όπως είναι η Χεζμπολάχ, 
η Χαμάς και οι Χούθι. Αυτή τη 
φορά, όμως, ο Νετανιάχου ξε-
πέρασε κάθε κόκκινη γραμμή, 
βομβαρδίζοντας διπλωματική 
αποστολή μέσα στο κτιριακό 

συγκρότημα της ιρανικής πρε-
σβείας, κάτι που αποτελεί βάσει 
του διεθνούς δικαίου κυρίαρχο 
ιρανικό έδαφος. 

Είναι τέτοιο το μέγεθος της 
πρόκλησης, που η Τεχεράνη υπο-
χρεούται να απαντήσει (με επί-
θεση σε κάποια ισραηλινή πρε-
σβεία; Μέσω Χεζμπολάχ στον 
Λίβανο; Μέσω Χούθι στην Ερυθρά 
Θάλασσα;) διαφορετικά θα είναι 
σαν να συνομολογεί ότι παρά τις 
κομπορρημοσύνες της, ο «Αξονας 
της Αντίστασης» είναι χάρτινη τί-
γρη. Πιθανότατα αυτό είναι που 
επιδιώκει ο Μπέντζαμιν Νετανιά-
χου: να παρασύρει σε σύγκρου-
ση το Ιράν, υπολογίζοντας ότι σε 
αυτή την περίπτωση οι ΗΠΑ και 
όλη η ∆ύση θα σπεύσουν, εκό-
ντες άκοντες, να τον στηρίξουν, 
παραβλέποντας τα εγκλήματα πο-
λέμου στη Γάζα. Μέσα από μια 
τέτοια σύγκρουση, προσδοκά 
επίσης ότι θα κλείσει τους ανοι-
χτούς από τον πόλεμο του 2006 
λογαριασμούς με τη Χεζμπολάχ 
στον νότιο Λίβανο, ώστε να επι-
στρέψουν στο βόρειο Ισραήλ οι 
χιλιάδες εσωτερικοί πρόσφυγες 
που αναγκάστηκαν να εγκατα-
λείψουν τις εστίες τους υπό την 
πίεση της φιλοϊρανικής οργά-
νωσης τους τελευταίους μήνες.

Η εντεινόμενη ροπή του Νετα-
νιάχου προς τον τυχοδιωκτισμό 
δεν πρέπει να εκπλήσσει. Μετά 
το πρωτοφανές φιάσκο των ισ-
ραηλινών υπηρεσιών ασφαλείας 
στις 7 Οκτωβρίου, είναι πολιτικά 
νεκρός με προσωρινή αναστολή 
και με μοναδική ελπίδα σωτηρί-
ας τον διαρκή πόλεμο. Η κυβέρ-
νησή του κινδυνεύει άμεσα να 
καταρρεύσει λόγω της οξύτατης 
σύγκρουσης ανάμεσα στα κοσμι-
κά κόμματα και στους υπερορθό-
δοξους Χαρεντίμ (γύρω στο 16% 
του πληθυσμού), οι οποίοι επιμέ-
νουν να εξαιρούνται της τριετούς 
στρατιωτικής θητείας, θεωρώ-
ντας ότι προσφέρουν καλύτε-
ρη υπηρεσία προσευχόμενοι. Το 
περασμένο Σαββατοκύριακο, οι 

αντικυβερνητικές διαδηλώσεις 
ξεπέρασαν κάθε προηγούμενο 
από την έναρξη του πολέμου, 
ενώ για πρώτη φορά το αίτημα 
για διάλυση της Βουλής και εκλο-
γές τον Σεπτέμβριο υιοθέτησε ο 
Μπένι Γκαντς, εκ των ηγετών της 
αντιπολίτευσης και μέλος του 
ανώτατου πολεμικού συμβου-
λίου. Σημειωτέον ότι ο Γκαντς 
πήρε το χρίσμα της Ουάσιγκτον 
όταν συναντήθηκε πρόσφατα με 
την αντιπρόεδρο Κάμαλα Χάρις, 
ενώ ο επικεφαλής των ∆ημοκρα-
τικών στη Γερουσία, Τσακ Σού-
μερ, ζήτησε δημοσίως την αντι-
κατάσταση του Νετανιάχου και ο 
Μπάιντεν χαρακτήρισε την ομι-
λία του «πολύ καλή».

Πίσω από την πολιτική τρι-
κυμία, στο Ισραήλ κρύβονται τα 
αδιέξοδα της εκστρατείας του 
στη Γάζα. Ενώ σήμερα συμπλη-
ρώνονται έξι μήνες πολέμου, η 
Χαμάς παραμένει αξιόμαχη ακό-
μη και στη βόρεια Γάζα, που υπο-
τίθεται ότι ελέγχει από τον Νο-
έμβριο ο ισραηλινός στρατός. 
Αυτό έδειξε το δεκαπενθήμερο 
σφοδρών μαχών στην πόλη της 
Γάζας και, κυρίως, γύρω από το 
ισοπεδωμένο πλέον κεντρικό νο-
σοκομείο Αλ Σίφα, που ανέβα-
σαν σε πάνω από 600 τους Ισρα-

ηλινούς στρατιώτες που έχουν 
σκοτωθεί από τις 7 Οκτωβρίου. 
Ρεπορτάζ του Reuters και της 
Wall Street Journal περιέγρα-
φαν ένοπλες ομάδες της Χαμάς 
να περιπολούν για να προστα-
τέψουν από λεηλασίες την αν-
θρωπιστική βοήθεια στην, υπο-
τίθεται, «εκκαθαρισμένη» βόρεια 
Γάζα. Την ίδια ώρα, στο Αμμάν 
της Ιορδανίας η ισραηλινή πρε-
σβεία πολιορκείται για αρκετές 
ημέρες από πλήθη διαδηλωτών 
που ζητούν να ακυρωθεί η συν-
θήκη ειρήνης με το Ισραήλ, ενώ 
ο Νετανιάχου αποτυγχάνει πα-
ταγωδώς να βρει είτε Παλαιστί-
νιους συνεργάτες είτε πρόθυμα 
αραβικά κράτη για τη δημιουργία 
δύναμης ασφαλείας στη Γάζα. 

Ακούσιο ή μοιραίο λάθος; 

Σε αυτό το σκηνικό, το φονικό 
στο Ντέιρ αλ Μπάλα μπορεί να 
αποδειχτεί η σταγόνα που ξεχείλι-
σε το ποτήρι. Ο Νετανιάχου μίλη-
σε για «ακούσιο λάθος», προσθέ-
τοντας χαμογελαστός ότι «αυτά 
συμβαίνουν στον πόλεμο», όμως, 
αυτή τη φορά μάλλον δεν θα ξε-
φύγει τόσο εύκολα. Οσοι έχουν 
εμπειρίες από εμπόλεμες ζώνες 
γνωρίζουν ότι οι διεθνείς ΜΚΟ 
(όπως και τα μεγάλα μέσα ενημέ-
ρωσης) που δρουν σε αυτές βρί-
σκονται σε διαρκή επικοινωνία 
με τα επιτελεία των εμπολέμων, 
τους οποίους ενημερώνουν πριν 
από κάθε μετακίνηση, δίνοντας 
τα GPS τους, μέσω πρώην στρα-
τιωτικών των ειδικών δυνάμεων 
που συνήθως στελεχώνουν το 
προσωπικό ασφαλείας τους. Αυτό 
συνέβη και στην περίπτωση της 
WCK – οι τρεις Βρετανοί από το 
προσωπικό της που σκοτώθηκαν 
ήταν πρώην πεζοναύτες. 

Οι Ισραηλινοί γνώριζαν ότι η 
WCK είναι δημιούργημα του δι-
άσημου σεφ Χοσέ Αντρές, που 
έχει γεμίσει την Ουάσιγκτον με 
εστιατόρια όπου σιτίζονται οι 
ελίτ, όπως γνώριζαν ότι ο Μπάι-
ντεν τον αποκαλεί φίλο του και 
τον χρησιμοποίησε για να ανοί-
ξει εναλλακτικό θαλάσσιο διά-
δρομο ανθρωπιστικής βοήθειας 
από τη Λάρνακα στη Γάζα. Παρ’ 
όλα αυτά, χτύπησαν όχι μία, αλ-
λά τρεις φορές τα αυτοκίνητα 
της οργάνωσης που μόλις είχαν 
ξεφορτώσει πακέτα τροφίμων 
στις αποθήκες μιας πόλης όπου 
δεν διεξάγονταν στρατιωτικές 
συγκρούσεις. Τούτων δοθέντων, 
είναι δύσκολο να απορρίψει κα-
νείς την υποψία της σκόπιμης 
ενέργειας για τον εκφοβισμό 
όλων των ανθρωπιστικών ορ-
γανώσεων και τη χρησιμοποί-
ηση του λιμού που απειλεί 2,4 
εκατομμύρια Παλαιστινίους ως 
πολιτικό όπλο. Και το ερώτημα 
τι άλλο πρέπει να δούμε ώστε 
να πάψει να απολαμβάνει πλή-
ρη ατιμωρησία το μοναδικό κρά-
τος στον κόσμο που έχει αυτό 
το προνόμιο, θα ζητάει επίμονα 
και πιεστικά την απάντησή του. 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Σε κλοιό απομόνωσης 
το Ισραήλ ύστερα 

από τη φονική επιδρο-
μή εναντίον αυτοκινητο-

πομπής διεθνούς 
ανθρωπιστικής οργάνω-
σης – Δύσκολα διλήμ-

ματα για Μπάιντεν.

Σάλτο μορτάλε του Νετανιάχου
Προκαλεί Ιράν και Χεζμπολάχ σε σύγκρουση για να εξασφαλίσει την πολιτική του επιβίωση

Τα καλύτερα γνωρίσματα του αν-
θρώπινου είδους εκδηλώνονται 
πάντα στις στιγμές της μεγαλύ-
τερης αντιξοότητας, ύστερα από 
τυφώνες, σεισμούς, βομβαρδι-
σμούς και πυροβολισμούς. Και 
αυτό δεν συμβαίνει περιστασι-
ακά, αλλά κάθε φορά.
 
Οι επτά άνθρωποι που σκοτώθη-
καν σε αποστολή της «Κουζίνας» 
μας στη Γάζα τη ∆ευτέρα αντι-
προσώπευαν ό,τι καλύτερο έχει 
να επιδείξει η ανθρωπότητα. ∆εν 
ήταν ανώνυμοι και απρόσωποι. 
∆εν ήταν απλώς μέλη ανθρωπι-
στικής οργάνωσης, ούτε και πα-
ράπλευρη απώλεια πολέμου.
 
Ο Σαϊφεντίμ Ισάμ Αγιάντ Αμπουταχά, 

ο Τζον Τσάπμαν, ο Τζέικομπ Φλί-
κιντζερ, ο Τζέιμς Χέντερσον, ο 
Τζέιμς Κέρμπι, η Ζόμι Φρανκόμ 
και ο Ντέιμιαν Σόμπολ διακινδύ-
νευσαν τα πάντα για την πλέον 
θεμελιώδη ανθρώπινη δραστη-
ριότητα: τη μοιρασιά του φαγη-
τού με άλλους.
 
Υπηρέτησα την οργάνωση στο 
πλευρό των ανθρώπων αυτών 
σε Ουκρανία, Τουρκία, Μαρόκο, 
Μπαχάμες, Ινδονησία, Μεξικό, 
Γάζα και Ισραήλ. Ηταν κάτι πε-
ρισσότερο από ήρωες. Το έρ-
γο τους βασίσθηκε στην απλή 
πεποίθηση ότι η διατροφή εί-
ναι αναφαίρετο δικαίωμα του 
ανθρώπου. ∆εν εξαρτάται από 
το εάν ο άνθρωπος είναι καλός 
ή κακός, πλούσιος ή φτωχός, 
αριστερός ή δεξιός. ∆εν ρωτάμε 
το θρήσκευμα των ανθρώπων. 

Τους ρωτάμε μόνο πόσα γεύμα-
τα χρειάζονται.

Από την πρώτη ημέρα, ταΐσαμε 
Ισραηλινούς και Παλαιστινίους. 
Μοιράσαμε πάνω από 1,75 εκατ. 
ζεστά γεύματα σε όλο το Ισρα-
ήλ. Προσφέραμε τρόφιμα σε οι-
κογένειες οι οποίες είχαν μετοι-
κίσει εξαιτίας των ρουκετών της 
Χεζμπολάχ στο βόρειο Ισραήλ. 
Ταΐσαμε οικογένειες που πεν-
θούσαν στον Νότο. Παραδώ-
σαμε γεύματα σε νοσοκομεία, 
όπου απελευθερωθέντες όμηροι 
επανενώθηκαν με τις οικογέ-
νειές τους. Καλέσαμε συστημα-
τικά, επανειλημμένα και παθια-
σμένα για την απελευθέρωση 
όλων των ομήρων.
 
Την ίδια ώρα, βρεθήκαμε σε τα-
κτική επικοινωνία με τον ισρα-

ηλινό στρατό και τις κρατικές 
αρχές. Συνεργασθήκαμε παράλ-
ληλα με επικεφαλής της παλαι-
στινιακής κοινότητας στη Γάζα, 
καθώς και με αραβικά κράτη της 
περιοχής. ∆εν υπάρχει άλλωστε 
άλλος τρόπος να παραδώσεις 
ένα φορτίο τροφίμων με πλοίο 
στη Γάζα. Ετσι, σερβίραμε πε-
ρισσότερα από 43 εκατ. γεύματα 
στη Γάζα, μαγειρεύοντας ζεστό 
φαγητό σε 68 μαγειρεία εκστρα-
τείας, όπου Παλαιστίνιοι τάιζαν 
Παλαιστινίους.
 
Γνωρίζουμε καλά τους Ισραηλι-
νούς και ξέρουμε ότι βαθιά μέ-
σα στην καρδιά τους συνειδη-
τοποιούν ότι τα τρόφιμα δεν 
είναι πολεμικό όπλο. Είναι ώρα 
το Ισραήλ να δείξει το καλύτερό 
του πρόσωπο. ∆εν είναι δυνα-
τόν να βομβαρδίζονται άμαχοι 

και μέλη ανθρωπιστικών οργα-
νώσεων. Οι όμηροι δεν γίνεται 
να διασωθούν αν βομβαρδισθεί 
κάθε κτίριο στη Γάζα. Ο πόλε-
μος δεν μπορεί να κερδηθεί με 
τη λιμοκτονία ενός λαού.
 
Καλωσορίζουμε τη δέσμευση της 
κυβέρνησης για έρευνα γύρω από 
τον θάνατο των μελών της οικο-
γένειας της «Κουζίνας». Η έρευ-
να αυτή πρέπει, όμως, να αρχίσει 
από πάνω και όχι από κάτω. Ο 
ισχυρισμός του πρωθυπουργού 
Νετανιάχου ότι «αυτά συμβαίνουν 
στον πόλεμο» είναι ανίσχυρος, 
καθώς τα οχήματά μας ήταν σα-
φώς σηματοδοτημένα και η πο-
μπή οχημάτων είχε λάβει έγκριση 
από τον ισραηλινό στρατό.
 
Οι λαοί της Μεσογείου και της 
Μέσης Ανατολής, ανεξαρτήτως 

εθνικότητας ή θρησκεύματος, 
έχουν την πεποίθηση ότι το φα-
γητό και η μοιρασιά του υπο-
δηλώνουν ανθρωπιά και φιλο-
ξενία, καθώς και την κοινή μας 
ελπίδα για καλύτερο αύριο. Οι 
αρχαίες ιστορίες του εβραϊκού 
Πάσχα (Πέσαχ) μιλούν για τη 
θλίψη των Εβραίων, δούλοι στη 
γη της Αιγύπτου. Το τραπέζι του 
Πάσχα των Εβραίων αποσκοπεί 
να υπενθυμίσει ότι ο λαός του 
Ισραήλ ήταν και αυτός κάποτε 
υπόδουλος. Η προσφορά τροφί-
μων σε ξένους δεν είναι ένδειξη 
αδυναμίας, αλλά απόδειξη ισχύ-
ος. Ο λαός του Ισραήλ οφείλει να 
το θυμηθεί αυτό, ακόμη και στη 
δυσμενή αυτή συγκυρία.

 
Ο κ. Χοσέ Αντρές ίδρυσε την οργάνωση 
«Κεντρική Κουζίνα του Κόσμου» 
(World Central Kitchen).

Του ΧΟΣΕ ΑΝΤΡΕΣ
ΤΗΕ ΝΕW YORK TIMES
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Αφήστε τους ανθρώπους να φάνε
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Ενα από τα οχήματα της αυτοκινητοπομπής της μη κυβερνητικής οργάνωσης World Central Kitchen 
που χτυπήθηκαν από ισραηλινά drones στο Ντέιρ αλ Μπάλα της Γάζας, προκαλώντας τον θάνατο τριών 
Βρετανών, μιας Αυστραλής, ενός Πολωνού, ενός Παλαιστινίου και ενός Αμερικανοκαναδού.
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Εχω δει (δημοσιογραφικά) θρίλερ 
να ξεκινούν έτσι. Μία που έχει 
ξυπνήσει από τις 3 το πρωί κι 
ένας που έχει κοιμηθεί στις 8 το 
πρωί έχουν ραντεβού το μεσημέ-
ρι για συνέντευξη. Η πρώτη εί-
μαι εγώ, που έμεινα άυπνη για να 
μη χάσω την πρωινή πτήση για 
Θεσσαλονίκη και ο δεύτερος εί-
ναι ασφαλώς ο Aρης ∆ημοκίδης, 
ο οποίος όπως κάθε Παρασκευή 
δούλεψε όλη τη νύχτα μοντά-
ροντας το τελευταίο επεισόδιο 
από τα «Μικροπράγματα». Πρό-
κειται για το δημοφιλές podcast 
του με τα ηχητικά ντοκιμαντέρ 
«Η σκληρή αλήθεια για τον...», 
το οποίο αφιερώνει σε πρόσω-
πα ή θεματικές, από τον Σαβ-
βόπουλο μέχρι τον Τσιάρτα και 
από τον Βλάση Μπονάτσο μέχρι 
τους Εβραίους της Θεσσαλονί-
κης. Τα «Μικροπράγματα» είναι 
το Νο1 podcast στην Ελλάδα στο 
Spotify, με 13.386.164 ακροά-
σεις και άλλες 4.659.490 από το 
youtube, σύνολο 18.045.654 έως 
εκείνη τη στιγμή.

Τα νούμερα είναι τρελά (και 
τον ευχαριστώ που τα μοιρά-
στηκε μαζί μου, δεν είναι δια-
θέσιμα δημοσίως). Αλλά το πιο 
τρελό απ’ όλα είναι ότι δεν «πα-
ράγονται» από κάποιο πλατό, 
από κάποιο στούντιο ή κάποια 
φοβερή δημοσιογραφική ομά-
δα, αλλά από έναν άνθρωπο σε 
ένα δωμάτιο ενός σπιτιού κά-
που στη Χαλκιδική. Ο Αρης και 
ο Γιώργος, ο επί είκοσι και πλέ-
ον χρόνια σύντροφός του, το ’17 
πήραν την απόφαση να εγκατα-
λείψουν τη μεγάλη πόλη, όχι για 
το χωριό, αλλά στην πραγματι-
κότητα για τον μικρόκοσμο που 
έχουν φτιάξει για τους ίδιους, 
εκεί που περνούν περισσότερο 
καλά. Κάπως έτσι βρέθηκα να 
οδηγώ έως τον όρμο Παναγίας 
και την ψαροταβέρνα «Αρίστος» 
να τους συναντήσω.

Το τελευταίο podcast –Η 
σκληρή αλήθεια για τον Φου-
σέκη, τον διάσημο φαρσέρ των 
’90s– είχε ανέβει νωρίς το πρωί. 
«Το άκουσες;», θα ρώταγε αργό-
τερα τον Γιώργο, «ήταν ΟΚ;». Ο 
Αρης ξυπνάει τα Σάββατα συνή-
θως απόγευμα –για εμάς έκανε 
εξαίρεση–, αλλά ο Γιώργος είναι 
από νωρίς στις επάλξεις – κυρί-
ως στον κήπο που του αρέσει να 
φροντίζει. Φυσικά ακούει από 
τους πρώτους τα νέα επεισόδια. 
«Το μυαλό μου έχει γίνει πουρές 
ύστερα από 24 ώρες συνεχόμε-
νης δουλειάς», λέει ο ∆ημοκί-
δης. «Κάποια στιγμή μπαίνεις 
στον αυτόματο πιλότο και το 
κάνεις όσο μισοκοιμισμένος κι 
αν είσαι, αλλά πάντα κοιμάμαι 
με μια απογοήτευση, ότι έχω κά-
νει μια βλακεία. Πριν το ανεβά-

σω το ακούω μια φορά όλο μα-
ζί, αλλά το βάζω στο γρήγορο, 
οπότε κάτι μπορεί να ξεφύγει. 
Και συνήθως σκέφτομαι “τι βα-
ρετό”! Οπότε, κάθε Σάββατο που 
ξυπνάω τον ρωτώ πώς ήταν, αν 
είχε κάποιο λάθος. Και μου λέει 
π.χ. “ναι, στο 20.25 λες δύο φο-
ρές το τάδε”. Και λέω “ωχ” και 
τρέχω να το αλλάξω». 

Τον ρωτώ πώς και δεν έχει κα-
ταφέρει να πάει λίγο πιο πίσω το 
μοντάζ, ας πούμε Πέμπτη, ώστε 
να μην τρέχει τελευταία στιγμή. 
«Μα είμαι άνθρωπος της τελευ-
ταίας στιγμής. Αν η τελευταία 
στιγμή ήταν η Πέμπτη, θα το 
τελείωνα τότε. Αλλά τώρα, κυ-
ριολεκτικά Σάββατο πρωί ανε-
βαίνει, Σάββατο πρωί τελειώνει, 
ακόμη κι αν χρειαστεί να μεί-
νω ξύπνιος πάνω από 24 ώρες». 
Πριν από έναν μήνα περίπου, 
λίγο πριν ανεβάσει το podcast 
για τον Γιώργο Λάνθιμο, συνει-
δητοποίησε ότι το αρχείο είχε 
χαθεί. Επρεπε να κάνει ξανά όλη 
τη δουλειά, να ξανασυνθέσει 
όλο το υλικό. Ειδοποίησε στη 
δουλειά ότι θα αργήσει να ανε-
βάσει το νέο επεισόδιο και απο-
κοιμήθηκε κατάκοπος. «Και τι 
θα γίνει αν αργήσεις λίγες ώρες 
να το ανεβάσεις;». «Το μόνο που 
θα γίνει είναι ο κόσμος. Νιώθω 
μια πίεση. Ειδικά το Σάββατο 
μπορεί να έχει και 30.000 ακρο-
άσεις, είναι οι φανατικοί που θα 
το ακούσουν την πρώτη μέρα. 
Θα μου γράψουν, “α, δεν μπόρε-
σα να κάνω τις δουλειές”, “δεν 
πήγα γυμναστήριο γιατί δεν είχα 
τι να ακούσω”, “είχα ταξίδι και 
το υπολόγιζα” και τέτοια. Ευγε-
νικά πάντα. Οπότε αγχώνομαι. 
Ταυτόχρονα είναι και σαν παι-
χνίδι, το να βγει το Σάββατο το 
πρωί είναι σαν να είναι η τελευ-
ταία πίστα την οποία πρέπει να 

τελειώσω για να κερδίσω. Στο 
μυαλό μου δηλαδή παίζω, παί-
ζω, παίζω και στο τέλος είναι το 
final boss (σ.σ. ο τελικός αντίπα-
λος σε ένα βιντεοπαιχνίδι), τον 
οποίο πρέπει να κερδίσω και να 
παραδώσω το επεισόδιο».

∆εν είναι περίεργη η αναλο-
γία που επέλεξε. Είναι ξεκάθαρο 
ότι ανήκει στη ζηλευτή κατηγο-
ρία ανθρώπων που έχουν κάνει 
όντως το χόμπι τους επάγγελμα. 
«Το ενδιαφέρον μου ήταν πάντα 
η πληροφορία. Μεγαλώνοντας 
διάβαζα μουσικά περιοδικά, έβλε-
πα τηλεόραση, ό,τι υπήρχε τότε, 
ξεκοκάλιζα τις εφημερίδες που 
έμπαιναν σπίτι και αυτοσχεδί-
αζα φτιάχνοντας δική μου εφη-
μερίδα, δημιουργώντας ψεύτικες 
ραδιοφωνικές εκπομπές, κάνο-
ντας περιοδικά με χαρτοκοπτική, 
υποκρινόμενος ότι είμαι εκδό-
της. Με το Ιντερνετ, ξυπνού-
σα, συνδεόμουν, διάβαζα όλα 

τα νέα, έπαιρνα πληροφορίες, 
σκεφτόμουν ιδέες τις οποίες δεν 
τις έκανα τίποτα. Ημουν άπει-
ρες ώρες online, εθισμένος στην 
πληροφορία. Είχα φτιάξει παλιό-
τερα κι ένα μπλογκ...». «Ε, ναι, 
το “enteka”», τον προλαβαίνω. 
Ηταν από τα πιο γνωστά και πιο 
ενδιαφέροντα μπλογκ που είχαν 
φυτρώσει στη νέα γη τότε του ελ-
ληνικού Ιντερνετ, στο οποίο κά-
θε φορά σταχυολογούσε έντεκα 
πράγματα που του κέντριζαν το 
ενδιαφέρον. «Τι, το ήξερες;», ρω-
τάει με αληθινή έκπληξη. «Ποιος 
της γενιάς μου με σύνδεση στο 
Ιντερνετ δεν το ήξερε;», σκέφτο-
μαι από μέσα μου. Σε κάθε πε-
ρίπτωση η ερώτηση είναι μία: 
«Πώς καταφέρνεις να μην απο-
σπάσαι δουλεύοντας στο σπίτι;». 
«Μα η δουλειά μου με αποσπά-
ει από τα άλλα πράγματα, αυτό 
είναι το θέμα». 

Η μέρα είναι ηλιόλουστη, η 
θάλασσα δίπλα μας λαμπυρίζει 
και μια γάτα, που αμέσως κα-
τάλαβε με ποιον έχει να κάνει, 
έχει σκαρφαλώσει στην αγκαλιά 
του Αρη. Στο σπίτι τους ζουν 
δύο γάτες, αλλά στην απογευ-
ματινή τους βόλτα με τον Γιώρ-
γο ταΐζουν και όλες τις υπόλοι-
πες της περιοχής. Η απόφαση 
να μετακομίσουν στην εξοχή 
ακούγεται ρομαντική, αλλά ήταν 
ζυγισμένη. Αρκετά μοναχικοί 
και οι δύο σαν χαρακτήρες και 
με δεδομένο ότι λίγα πράγμα-
τα δεν μπορούν να διεκπεραιω-
θούν πλέον μέσω Ιντερνετ –για 
μεγάλο διάστημα, χάρη στην 
τόλμη και την εμπιστοσύνη 
του Στάθη Τσαγκαρουσιάνου, 
ο ∆ημοκίδης διηύθυνε το σάιτ 
της Lifo από το υπνοδωμάτιό 
του–, αποφάσισαν να μετακο-
μίσουν δοκιμαστικά έναν χει-
μώνα στο εξοχικό του Γιώργου 

στη Χαλκιδική. «Hταν υπέρο-
χα», θυμάται ο Aρης. «Περάσα-
με φανταστικά, δεν μας έλειψε 
τίποτα από την πόλη. Τον επό-
μενο χρόνο είπαμε να μείνου-
με παραπάνω και μετά απλώς 
δεν θέλαμε να γυρίσουμε».

Σε καραντίνα πριν από την 
καραντίνα («η μόνη διαφορά 
στην πανδημία για εμάς ήταν 
ότι βάζαμε μάσκα στο σούπερ 
μάρκετ») και σε τηλεργασία 
before it was cool. «Αν για μια 
συνέντευξη χρειαζόταν να τα-
ξιδέψεις θα το έκανες;». «Oχι», 
απαντάει με απόλυτη φυσικό-
τητα. «Αν δεν μου βγαίνει ένα 
θέμα θα πάω στο επόμενο. Βα-
ριέμαι να μετακινηθώ αν δεν 
συνδυάζεται με κάτι που να θέ-
λω πολύ». Ενας ψηφιακός μη 
περιπλανώμενος νομάς. «Ψωνί-
ζουμε από το κοντινότερο χω-
ριό και είναι σαν έξοδος, φτιά-
χνουμε τη λίστα, το χαιρόμαστε. 
Ακόμη και το πιο ταπεινό γίνε-
ται σημαντικό. Περνάμε καλά, 
τρώμε πάρα πολύ (σ.σ. ο Γιώρ-
γος μαγειρεύει), κάνουμε πάρτι 
στο σπίτι μόνοι μας όταν έχω τε-
λειώσει το επεισόδιο και μπορώ 
να χαλαρώσω, πίνουμε, μεθάμε, 
χορεύουμε, νιώθουμε ότι πηγαί-
νουμε σε κλαμπ, αλλά είμαστε 
μόνο με αυτούς που θέλουμε». 
Oπως λένε, το μόνο που τους 
λείπει είναι οι συναυλίες και τα 
ταξίδια. Ταξιδεύουν αρκετά μέ-
σα στον χρόνο, ενώ αντίθετα 
με τον περισσότερο κόσμο, κά-
θε καλοκαίρι επιστρέφουν για 
έναν μήνα στη Θεσσαλονίκη. 

Η ψυχοθεραπεία

∆εν είναι απλό να αναγνω-
ρίζεις τι θες, τι σε κάνει χαρού-
μενο. Ο Αρης ευγνωμονεί την 
ψυχοθεραπεία για το γεγονός 
ότι είναι σήμερα ευτυχισμένος. 
Για χρόνια υπέφερε από αγχώ-
δη διαταραχή, που είχε μασκα-
ρευτεί σε αρρωστοφοβία. «Στην 
πραγματικότητα ήταν διάφορα 
άγχη βαθύτερα, τα οποία η αρ-
ρωστοφοβία βοηθούσε να μη 
βγουν στην επιφάνεια. Να μη 
σκέφτομαι αυτά που με τάρα-
ζαν περισσότερο, αλλά να επι-
κεντρώνομαι σε μια ελιά που εί-
ναι σίγουρα καρκίνος, που ήταν 
φυσικά χίλιες φορές πιο απαίσιο. 
Μακάρι να μπορούσα να διαχει-
ριστώ κάποια συναισθήματα από 
το να πεθαίνω από καρκίνο κά-
θε μέρα. Η ψυχοθεραπεία και η 
φαρμακευτική αγωγή ήταν το 
σημαντικότερο πράγμα που έχω 
κάνει. Χάρη σε αυτά κατάφε-
ρα και έγινα τόσο δημιουργικός 
και μπορώ να διαχειριστώ πολλά 
πράγματα δημοσιογραφικά και 
με ψυχραιμία να απολαμβάνω 
και τη δουλειά και τη ζωή μου 
πολύ περισσότερο». Η γάτα στην 
αγκαλιά του έχει αποκοιμηθεί. 

Ο Αρης και ο Γιώργος επισκέ-
πτονται τακτικά την ψαροταβέρ-
να «Αρίστος» στον ήσυχο αυτή 
την εποχή όρμο Παναγίας της 
Σιθωνίας Χαλκιδικής. Είναι λιγο-
στά τα εστιατόρια στην ευρύτε-
ρη περιοχή που μένουν ανοιχτά 
όλο τον χρόνο. Ο Αρης παρήγ-
γειλε ψαρόσουπα, ο Γιώργος 
σαρδέλες, εγώ ένα ψητό σκα-
θάρι και μοιραστήκαμε μια σα-
λάτα βραστά λαχανικά, κολοκυ-
θοανθούς γεμιστούς με ρύζι και 
σκουμπρί παστό. Ηπιαμε κρασί. 
Πληρώσαμε περί τα 90 ευρώ 
και το ευχαριστηθήκαμε. Κάποια 
στιγμή ρώτησα εάν συνάντησαν 
ποτέ πρόβλημα κυκλοφορώ-
ντας ως ζευγάρι. «Το θεωρούν 
περίεργο που μας βλέπουν μα-
ζί», λέει ο Γιώργος. «Κάποιος 
μας ρωτάει συνέχεια αν είμαστε 
αδέρφια, ξαδέρφια κ.λπ. Ποτέ 
δεν μας μίλησε κάποιος άσχημα 
ή απειληθήκαμε». 

– Οταν τελειώσει η σειρά 
«Σκληρές αλήθειες», τι σκέ-

φτεσαι να κάνεις;
– ∆εν θέλω να τελειώσει. Τα απο-
γεύματα του Σαββάτου ξυπνάω 
πτώμα και λέω δεν πρέπει να το 
ξανακάνω αυτό, δεν αντέχω, κι 
έπειτα από λίγο αρχίζω να σκέ-
φτομαι ποιο θα είναι το επόμε-
νο. Μ’ αρέσει τόσο πολύ. Μπορεί 
να μη γράφω πια βιβλία γιατί δεν 
προλαβαίνω, αλλά με το podcast 
νιώθω ότι φτιάχνω ιστορίες. Νιώ-
θω συγγραφέας, νιώθω σκη-
νοθέτης, νιώθω μοντέρ, νιώθω 
σεναριογράφος, νιώθω δημοσιο-
γράφος, νιώθω ηθοποιός-παύλα-
εκφωνητής και φυσικά ερευνη-
τής, που είναι το πιο σημαντικό. 
Καλύπτει δηλαδή όλα τα πράγμα-
τα που μου αρέσουν και κυρίως 
μαθαίνω πράγματα ενδιαφέρο-
ντα κάθε εβδομάδα. Και επειδή 
τα θέματα τα επιλέγω εγώ, μπο-
ρώ να μιλήσω με τους πρωταγω-
νιστές και να ικανοποιήσω την 
περιέργειά μου. Γιατί όλα εκεί 
καταλήγουν, στην περιέργεια.

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Πώς φτιάχνεται 
το πιο δημοφιλές 

podcast;
Σε ένα δωμάτιο στη Χαλκιδική, που λειτουργεί 

ως τόπος γλυκιάς αυτοεξορίας, ετοιμάζεται η «χειροποίητη» 
εκπομπή, που μετράει ήδη 18 εκατ. ακροάσεις 

Οι σταθμοί του

Η συνάντηση 

Με οδηγό 
την περιέργεια

1978

Γεννιέται στη Θεσσαλονίκη, 
λίγες ημέρες πριν από 
τον μεγάλο σεισμό. 

1997

Σπουδάζει ΜΜΕ και Επικοινω-
νία στο Λονδίνο, όπου μένει 
έως το 2004, τελειώνοντας και 
το μεταπτυχιακό του. 

2006

∆ημιουργεί το ανώνυμο μπλογκ 
«enteka», φτιάχνοντας λίστες 
για πράγματα που του αρέσουν. 

2008

Βγάζει το πρώτο παιδικό βιβλίο 
του. Θα ακολουθήσουν άλλα 15. 

2011

Καθώς εργάζεται ήδη στη Lifo, 
γίνεται διευθυντής του σάιτ της. 

2017

∆ημιουργεί το σάιτ «Μικρο-
πράγματα», μέσα στο lifo.gr, 
που σήμερα έχει περίπου 
10 εκατ. pageviews τον μήνα. 

2020

Ξεκινάει το εβδομαδιαίο 
podcast «Μικροπράγματα», στο 
οποίο παρουσιάζει ηχητικά ντο-
κιμαντέρ για διάφορα θέματα 
και πρόσωπα, με τον τίτλο 
«Η σκληρή αλήθεια για...».

Αν δεν μου βγαίνει 
ένα θέμα θα πάω 

στο επόμενο. Βαριέμαι 
να μετακινηθώ αν δεν 
συνδυάζεται με κάτι 
που να θέλω πολύ.

«Μπορεί να μη γράφω πια βιβλία γιατί δεν προλαβαίνω, αλλά με το podcast νιώθω ότι φτιάχνω ιστορίες. Νιώθω συγγραφέας, νιώθω σκηνοθέτης, νιώθω μοντέρ, νιώθω 
σεναριογράφος, νιώθω δημοσιογράφος, νιώθω ηθοποιός-παύλα-εκφωνητής και φυσικά ερευνητής, που είναι το πιο σημαντικό», λέει ο Αρης ∆ημοκίδης.

Η «Κ» θέλει τη συνεργασία σας 
για να ανακαλύψει και άλλους 
ενδιαφέροντες ανθρώπους 
ώστε να φιλοξενηθούν 
σε αυτή τη σελίδα. 
Στείλτε τις ιδέες σας στο email 

gevma@kathimerini.gr

Αρης Δημοκίδης, δημοσιογράφος, συγγραφέας



Νικητής ή λούζερ,
μια φάση δρόμος…

Μέχρι το 75o λεπτό του ντέρμπι κορυφής
της περασμένης Κυριακής, ο Ραν Μπεν
Σιμόν διατηρούσε την απόλυτη αποδοχή
και αναγνώριση των φιλάθλων της ΑΕΚ.
Παρέμενε ο αναμορφωτής, ο άριστος
στο κοουτσάρισμα και στη ψυχολογία!
Μέχρι και δεκαπέντε λεπτά πριν την
ολοκλήρωση του αγώνα ΑΕΚ – ΑΠΟΕΛ
–και από τα πρώτα λεπτά της αναμέτρη-
σης– ολοένα και πιο έντονη κριτική δε-

χόταν ο Ρικάρντο Σα Πίντο και κανείς δεν μπορούσε
με σιγουριά να εκτιμήσει πως θα ήταν σήμερα στον
πάγκο, στο ενδεχόμενο τρίτης σερί ήττας. Χωρίς υπερ-
βολή, κι ενώ ο αγώνας ήταν ακόμη σε εξέλιξη, στη συ-
ζήτηση και στη γενικότερη αντίδραση πολύ πιθανό να
«έπεσαν» και τα πρώτα ονόματα πιθανών νέων προπο-
νητών στον Αρχάγγελο!

Ένα εικοσάλεπτο περίπου μετά, ο Ραν Μπεν Σιμόν
φορτωνόταν το μεγαλύτερο μερίδιο της ευθύνης για
την ήττα! Από… καθηγητής, μετατράπηκε σε… φοβι-
τσιάρη και συντηρητικό προπονητή, και για τους πιο…
προχωρημένους ήταν πλέον… λούζερ. Στην αντίπερα
όχθη, η ομάδα του ΑΠΟΕΛ πήρε ένα σπουδαίο διπλό
χάρη στις αλλαγές του Ρικάρντο Σα Πίντο, στην επιμονή
του στο πλάνο, στην καλή ψυχολογία που διατήρησε
στην ομάδα του, και γενικότερα στο κοουτσάρισμα και
στις κινήσεις τακτικής τού Πορτογάλλου τεχνικού.

Αν για τον Ραν Μπεν Σιμόν ισχύουν οι τελευταίες
εντυπώσεις και εκτιμήσεις, η ΑΕΚ δεν θα μπορούσε να
διεκδικεί σε αυτή την αναμέτρηση την πρώτη θέση
στη βαθμολογία. Αν η ανατροπή στο σκορ και η νίκη
του ΑΠΟΕΛ οφειλόταν κυρίως στις κινήσεις και στο
κοουτσάρισμα του Ρικάρντο Σα Πίντο, λογικά θα έβρισκε
ο ίδιος τις λύσεις και στα προηγούμενα παιγνίδια και
θα είχε καλύτερη παρουσία στο γήπεδο η ομάδα του
και πριν τα τελευταία στάδια της τελευταίας αναμέτρησης.
Ούτε η μία, ούτε η άλλη εκδοχή ισχύουν στον απόλυτο
βαθμό και για τους δύο προπονητές. Γιατί στο ποδόσφαιρο
πολλά άλλα πράγματα, κάποτε και λεπτομέρειες, δια-
δραματίζουν σημαντικό ρόλο στο τελικό αποτέλεσμα.
Γιατί όσο καλός και αν είναι ένας προπονητής, όλα
σωστά δεν μπορεί να τα σχεδιάζει, όλα σωστά δεν μπο-
ρούν να εξελιχθούν, όλα σωστά δεν μπορούν να τα
εφαρμόσουν οι ποδοσφαιριστές.

Ούτε η πρώτη, ούτε η τελευταία φορά είναι που από
το ένα λεπτό στο άλλο, από τη μία φάση στην άλλη, οι
απόψεις και οι αντιδράσεις αλλάζουν σε τέτοιο βαθμό.
Μέχρι το τέλος του πρωταθλήματος και με την κρισι-
μότητα των αγώνων να αυξάνεται, λογικά, θα ζήσουμε
και άλλες τέτοιες καταστάσεις! 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Αγαπητή
«κυβερνησούλα» 

Έχει παρά πολλές ομοιότητες με την
ιστορία γύρω από τον Άγιο Βασίλη, μα
η δικιά μας ιστοριούλα δεν έχει κάποιον
ευτραφή κυριούλη, με πλούσια άσπρη
γενειάδα και κόκκινη στολή. Ούτε και
φυσικά οδηγεί έλκηθρο, συρόμενο από
τάρανδους. Το δικό μας  παραμύθι έχει
να κάνει με μια ομάδα ανθρώπων ηγού-
μενη από ένα συμπαθητικό χαμογελαστό
κύριο, και η οποία εκπληρώνει τις επι-

θυμίες επιχειρηματιών που ασχολούνται με το ποδό-
σφαιρο. Όχι όλων. Όσων ελέγχουν μεγάλα σωματεία,
άρα απευθύνονται σε μεγάλο εκλογικό κοινό, ή ακόμη
και αυτών που έχουν με τον ένα ή τον άλλο τρόπο πο-
λιτική-κοινωνική επιρροή. 

Το χαριτωμένο σ’ αυτή την ιστορία είναι ότι τούτη
η ομάδα συνεχίζει να κάνει ό,τι έκανε και η προηγούμενη
απ’ αυτήν, ομάδα, που είχε ως αρχηγό ένα γλυκό παπ-
πούλη που έλεγε άμα λάχει και παραμύθια σε μικρά ή
και μεγάλα παιδιά. Όπως και η προηγούμενη, έτσι και
η τωρινή, «κυβερνησούλα» τη λένε, συναντιέται, κρυφά
ή φανερά –δεν έχει σημασία– με γλυκούτσικους αν-
θρώπους που νοιάζονται αντί για να παίζουν και να
τρώνε παγωτό, για επιχειρηματικά συμφέροντα. Επι-
χειρηματικά συμφέροντα τα οποία περιτυλίγουν με διά-
φορες άλλες έννοιες όπως «σωματεία», «προσφυγιά»,
«κοινωνία», «κοινό όφελος», και αναζητούν ή απαιτούν
λεφτά ή και τεμάχια γης για να εκπληρώσουν τα σχέδιά
τους. Από τη μεριά της η «κυβερνησούλα», δεν έχει
κανένα ενδοιασμό να διοχετεύσει, αρχικά υποσχέσεις
και ακολούθως κονδύλια προκειμένου να είναι όλοι
τους χαρούμενοι και ευτυχισμένοι. 

Με αυτά και με εκείνα, έχει δημιουργηθεί μια μεγάλη
ουρά ενδιαφερομένων που περιμένουν να πάρουν γλυκά
από την «κυβερνησούλα», η οποία απ’ ό,τι καταλαβαίνουμε
μοιράζει ασυστόλως και χωρίς να λαμβάνει υπόψη παλιές
αμαρτίες (βλέπε γήπεδο Λεμεσού). Βέβαια, καλά κάνει
η «κυβερνησούλα» και δεσμεύεται για βοήθεια στις πο-
δοσφαιρικές εταιρείες-σωματεία, αφού τα «γλυκά» μήτε
αυτή τα φτιάχνει, μήτε αυτή τα πληρώνει. Άλλοι είναι
αυτοί που συνδράμουν, φορολογούμενους τους λεν, μα
ούτε και αυτοί νοιάζονται και πολύ απ’ ό,τι καταλάβαμε,
με βάση μια ιστοριούλα που έγινε στο Κολόσσι της Λε-
μεσού.  Ή είναι πολύ γενναιόδωροι, αυτοί που τους λεν
φορολογούμενους, ή είναι κάτι που δεν μου επιτρέπουν
οι γονείς μου να γράψω, γιατί είναι πολύ βρώμικο μου
είπαν. Όπως και να έχει αγαπητή «κυβερνησούλα», θα
ήθελα, επειδή και εγώ είμαι καλό παιδί, να μου φέρεις
το συντομότερο ένα γήπεδο, ένα αθλητικό κέντρο, ένα
μεγάλο –πολύ μεγάλο– τεμάχιο γης, κάτι κερκίδες, κάτι
προβολείς και λίγα λεφτά για να μπορώ να αγοράσω και
άλλα γλυκά. Σε ευχαριστώ. 

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΠΑΤΤΙΧΗ

Ο διευθύνων σύμβουλος του ομίλου
εταιρειών της Fameline, Αδάμος Σε-
ραφίδης, είναι πολύ γνωστός και για
τα φίλαθλα αισθήματά του. Βοήθησε
τη λαοφιλή Ομόνοια (και όχι μόνο),
σε πολύ δύσκολους καιρούς ενώ τα
τελευταία–αρκετά– χρόνια τον κέρδισε
το τένις. Ο όμιλοςπου με τόση επιτυχία
διευθύνει, Fameline Holding, αποτε-
λείται σήμερα από 130 εταιρείες με
περισσότερους από 550 καταρτισμέ-
νους επαγγελματίες, προσφέρει στη
διεθνή ναυτιλία το σύνολο των τεχνι-
κών αναγκών ενός πλοίου που ταξι-
δεύει σε οποιοδήποτε λιμάνι ή ναυ-
πηγείο στον κόσμο. Μέσω της Thoosa
Events, από το 2004, ο Αδάμος Σερα-
φίδης, πρόσφερε ουκ ολίγα στον κυ-
πριακό αθλητισμό και στην κυπριακή
κοινωνία γενικότερα. Την τελευταία
διετία διοργάνωσε μάλιστα 11 διαφο-
ρετικά μεγάλα τουρνουά, ανδρών και
γυναικών, θέλοντας να συμβάλει στην
παγκόσμια αναγνώριση της Κύπρου
μας στο τένις.

Τον περασμένο μήνα –και πιο συγ-
κεκριμένα από τις 11 Μαρτίου μέχρι
τις 24 του ίδιου μήνα– χρηματοδότησε
και οργάνωσε το ITF World Tennis
Tour στα γήπεδα του ξενοδοχείου Ro-
binson Cyprus, στην Αλαμινό. Το
τουρνουά σημείωσε μεγάλη επιτυχία,
οργανωτικά αλλά και αγωνιστικά. Έγι-
ναν συγκλονιστικοί τελικοί, σε πολύ
ψηλό επίπεδο και με εντυπωσιακό
θέαμα, που καθήλωσαν όσους τους
παρακολούθησαν. Επισκεφθήκαμε
τα κεντρικά γραφεία της Fameline
στην Λεμεσό και συζητήσαμε με τον
κ. Αδάμο Σεραφίδη για την αγάπη και
τη συνεισφορά του προς το τένις. Με
ευθύτητα και ευγένεια απάντησε στις
ερωτήσεις μας.

–Μιλήστε μας πρώτα για την ενασχό-
λησή σας με το άθλημα του τένις,
πότε και πώς ξεκίνησε;

–Μου άρεσε το τένις και παίζω όταν
βρω ευκαιρία με φίλους. Ασχολούμαι
πιο έντονα τα τελευταία 6-7 χρόνια,
όταν η κόρη μου Μαίριλυν Σεραφίδη
έμαθε το τένις και έγινε αθλήτρια. Τα
τελευταία χρόνια η ανάμειξήμου έγινε
πολύ πιο έντονη αφού πιστεύω ακρά-
δαντα ότι η χώρα μας μπορεί να ωφε-
ληθεί τα μέγιστα από τη διεξαγωγή
τουρνουά με μεγάλα χρηματικάέπαθλα
υπό την αιγίδα της ITF.

–Πέρσι και φέτος ξοδέψατε πολλά
χρήματα και χρόνο για τουρνουά με
συμμετοχή σπουδαίων αθλητών. Εί-
στε ευχαριστημένος από το ITF World
Tennis Tour; 

–Ως άθλημα το τένις κερδίζει συ-
νεχώς έδαφος στο νησί μας, ωστόσο
το επίπεδό μας δεν είναι ψηλό για πολ-
λούς και διάφορους λόγους. Προσπα-
θούμε όσο μπορούμε να βάλουμε την
Κύπρο στον παγκόσμιο χάρτη του τέ-
νις. Πέρσι διοργανώσαμε δύο μεγάλα
τουρνουά, ενώ τησεζόν που διανύουμε

ξεκινήσα με δύο τουρνουά, για άνδρες
και για γυναίκες, τα οποία στέφθηκαν
με μεγάλη επιτυχία, κάτι που μας
έδωσε μεγάλη χαρά. 

–Μείνατε ικανοποιημένος από το επί-
πεδο και τις συμμετοχές;

–Ασφαλώς και μείναμε ικανοποι-
ημένοι, αφού περισσότεροι από 100
ξένοι αθλητές και αθλήτριες, μαζί με
τους συνοδούς τους, λειτούργησαν
ως πρεσβευτές του τόπου μας. Διορ-
γανώσαμε τα τουρνουά σε χωμάτινες
επιφάνειες και δώσαμε την ευκαιρία
σε γνωστούς αντισφαιριστές να έρ-
θουν και να συμμετάσχουν ενόψει
της συμμετοχής τους στο πιο γνωστό
παγκόσμια τουρνουά σε χωμάτινη
επιφάνεια, το Ρολάν Γκαρός (Roland
Garros).  Επιδιώκουμε την παγκόσμια
αναγνώριση της Κύπρου στο τένις.
Το ευνοϊκό κλίμα του νησιού μας καθ’
όλη τη διάρκεια του έτους, οι πολύ

καλές εγκαταστάσεις και οι άψογες
διοργανώσεις, συμβάλλουν στην προ-
σπάθεια να γίνει η πατρίδα μας παγ-
κόσμιο κέντρο τένις.

–Ποιο είναι το όφελός αγωνιστικά;
–Οι αθλητές και οι αθλήτριές μας

είχαν την ευκαιρία ν’ αγωνιστούν με
μεγάλα ονόματα του αθλήματος και
να ζήσουν την εμπειρία μιας μεγάλης
διοργάνωσης. Το ITF World Tennis
συμβάλλει επίσης στην προώθηση νέ-
ων ταλέντων, λειτουργεί ως πλατφόρμα
προόδου για φιλόδοξους αθλητές επη-
ρεάζοντας σημαντικά τα ATP και WTA
Rankings, οδηγώντας επαγγελματίες
προς το ATP Challenger Tour, ATP To-
ur, WTA Tour και τα Grand Slam. 

–Μπορούμε να φιλοδοξούμε στη διορ-
γάνωση ακόμα μεγαλύτερων τουρ-
νουά τένις στην Κύπρο;

–Ασφαλώς και μπορούμε. Εισηγή-

θηκα τα 35άρια τουρνουά, ενώ πιστεύω
ότι μπορούμε να διοργανώσουμε ακόμα
και 100άρια τουρνουά που θα δώσουν
μεγάλη προβολή στο νησί μας. Δυ-
στυχώς κάποιοι δεν συνειδητοποίησαν
ότι ο τόπος μας είναι ιδανικός για τόσο
μεγάλες διοργανώσεις…

–Αντιλαμβάνομαι ότι είστε δυσαρε-
στημένοι με την πενιχρή συνεισφορά
της Πολιτείας και την έλλειψη ορά-
ματος.

–Είναι αλήθεια ότι τόσο εγώ όσο
και οι συνεργάτες μου αρχίσαμε να
νιώθουμε κουρασμένοι και απογοη-
τευμένοι. Μας στενοχωρεί που ο Κυ-
πριακός Οργανισμός Αθλητισμού δεν
επιδεικνύει το ανάλογο ενδιαφέρον
και δεν συνδράμει όπως όφειλε να κά-
νει. Νιώθουμε –και είμαστε– μόνοι
μας σε αυτή την προσπάθεια. Το κό-
στος τόσο μεγάλων τουρνουά είναι
πολύ μεγάλο (150 χιλιάδες κόστισε το
ITF World Tennis Tour στην Αλαμινό).
Η Πολιτεία μέσω του ΚΟΑ θα έπρεπε
να συμμετείχε πιο ενεργά και να βοη-
θούσε ουσιαστικά. Με την απουσία
τους στέλνουν ηχηρό μήνυμα αδια-
φορίας.

–Τι ζητάτε, τι θέλετε από αυτούς τους
φορείς;

–Ζητώ πρώτα ηθική στήριξη για
τις προσπάθειές μου να κάνουμε την
Κύπρο ιδανικό προορισμό για το τένις
και τις μεγάλες διοργανώσεις. Ζητώ
από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς,
τον ΚΟΑ, την ομοσπονδία αντισφαί-
ρισης, τις ακαδημίες αλλά και τους γο-
νείς, να αγκαλιάσουν έμπρακτα, με
στοργή, τις προσπάθειες των παιδιών
μας και να τα βοηθήσουμε να ζήσουν
τα όνειρα τους.

–Τι σας δίνει κίνητρο και δύναμη για
να συνεχίσετε;

–Παίρνω ικανοποίηση όταν βλέπω
δικά μας παιδιά να διακρίνονται και
όταν οι ξένοι μιλούν με τα πλέον κο-
λακευτικά λόγια για την Κύπρο και τα
θέλγητρα της που είναι ο ιδανικός
αθλητικός προορισμός.

–Τι σημαίνουν για εσάς η πρόοδος
και οι επιτυχίες της κόρης σας;

–Ως γονιός είμαι περήφανος για
την πρόοδο της Μαίριλυν η οποία
είναι και άριστη στο σχολείοκαι αγαπά
την μάθηση.

–Έχετε βοηθήσει και βοηθάτε τα-
λαντούχους αθλητές μας για να ανέ-
βουν επίπεδο. Μιλήστε μας επί τούτου.

–Δημιούργησα ένα Foundation για
να βοηθήσω ταλαντούχα παιδιά να
φτάσουν όσο πιο ψηλά μπορούν. Το
κάνω με τον δικό μου τρόπο. Δημι-
ούργησα μια δυνατή ομάδα με επικε-
φαλής έναν έμπειρο και ικανό Ισπανό
προπονητή, τον Καρίμ. Έχω την κόρη
μου, ένα ταλαντούχο αγόρι και τους
πρωταθλητές μας Δημήτρη Αζωίδη
και Μέλιο Ευσταθίου οι οποίοι είναι
πλέον επαγγελματίες.

Η κοινωνική προσφορά της Fameline
Ο Αδάμος Σεραφίδης και ο όμιλος
Fameline Holding Group έχει και
έντονη κοινωνική δράση. Στηρί-
ζουν συνανθρώπους μας, δίνοντας
έμφαση στην ευημερία του παιδι-
ού. Διατηρεί από το 2010 το Φιλαν-
θρωπικό Ίδρυμα «Χέρι με Χέρι»
μέσω του οποίου στηρίζει πέραν
των 30 οικογενειών κάθε χρόνο με
ιατρικές και άλλες ανάγκες. Προ-
σέφερε χρήματα για την αγορά
εξοπλισμού για τη χειρουργική μο-
νάδα του Μακαρίου Νοσοκομείου
και υποστηρίζει την τεχνική υπο-
δομή του Ναυτικού Ομίλου Λεμε-
σού σε ό,τι αφορά στις προπονή-

σεις παιδιών στο άθλημα της ιστιο-
πλοΐας. Εξασφάλισε τεχνικό εξο-
πλισμό για σχολεία του Δήμου Γερ-
μασόγειας. Προσφέρει επίσης δύο
πλήρης υποτροφίες για φοίτηση
στις Ναυτιλιακές Σπουδές. Διοργα-
νώνει τακτικές δράσεις όπως μαζι-
κές καθαριότητες σε συνεργασία
με τοπικούς φορείς αλλά και ΜΚΟ
για την ενίσχυση της ενημέρωσης
της τοπικής κοινωνίας για θέματα
που άπτονται της προστασίας του
περιβάλλοντος και της ανάγκης για
περισσότερη και κυρίως ορθότερη
διαχείριση απορριμμάτων και απο-
βλήτων.

Αδάμος Σεραφίδης: «Να κάνουμε
την Κύπρο κέντρο του τένις»

Συνέντευξη του Κύπριου επιχειρηματία που διοργανώνει τα τουρνουά ITF World Tennis Tour

Διοργανώσαμε τα τουρνουά σε χωμάτινες επιφάνειες και δώσαμε την ευκαιρία
σε γνωστούς αντισφαιριστές να έρθουν και να συμμετάσχουν ενόψει της συμμε-
τοχής τους στο πιο γνωστό παγκόσμια τουρνουά σε χωμάτινη επιφάνεια, το Ρολάν
Γκαρός, λεέι στην «Κ» ο κ. Αδάμος Σεραφίδης.

Δημιούργησα ένα Foundation για να βοηθήσω ταλαντούχα παιδιά να φτάσουν όσο πιο ψηλά μπορούν, λεέι  ο κ. Σεραφίδης.
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Το δημογραφικό απειλεί 
την οικονομία της Κίνας
Η επιβράδυνση της οικονομίας, η μεί-
ωση των επιδομάτων, αλλά προπαντός η
μακροχρόνια πολιτική τού ενός παιδιού
που επέβαλε το Πεκίνο ευθύνονται για
τη δημογραφική κρίση στην Κίνα. Οι ηλι-
κιωμένοι αυξάνονται και τα κεφάλαια
των συνταξιοδοτικών ταμείων τείνουν
να εξαντληθούν. Σελ. 9

ΤΟ 2023 ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Οι ξένοι αγόρασαν 
ακίνητα αξίας 2,1 δισ. 
Στα 2,1 δισ. ευρώ διαμορφώθηκε η
αξία των ακινήτων που αποκτήθηκαν πέ-
ρυσι στην Ελλάδα από ξένους αγορα-
στές. Οι αγορές ακινήτων αντιστοιχούν
περίπου στο 50% των άμεσων ξένων
επενδύσεων που πραγματοποιήθηκαν,
και ανήλθαν σε 4,47 δισ. Η ανοδική πο-
ρεία θα συνεχισθεί και φέτος. Σελ. 12

Σε νέα εποχή η Κεντρική Τράπεζα
Τα ηνία παίρνει ο Χριστόδουλος Πατσαλίδης σε διαδοχή του Κωνσταντίνου Ηροδότου

Κύπρος 3,16% 0,03%

Γερμανία 2,34% 0,04%

Γαλλία 2,90% 0,10%

Ιταλία 3,75% 0,08%

Ισπανία 3,18% 0,03%

Ιρλανδία 2,79% 0,05%

Ελλάδα 3,37% 0,00%

Ην. Βασίλειο 4,01% 0,08%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ρεκόρ πληρότητας παρουσιάζουν οι ταμιευτήρες αερίου της Ευρώπης. Εκτιμάται ότι τον Σεπτέμβριο οι ταμιευτήρες της Ευρώπης θα έχουν
πληρότητα 95%. Τα υψηλά ποσοστά πληρότητας έχουν δικαιολογημένα οδηγήσει σε υποχώρηση των τιμών κοντά στα επίπεδα προ του πολέμου
στην Ουκρανία. Και δεδομένης της άφθονης προσφοράς, λογικά οι τιμές του φυσικού αερίου θα εξακολουθήσουν να υποχωρούν. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΤΖAΝΑ ΡAΝΤΟΟΥ, ΜΑΡΚ ΣΡΕΡΣ και ΓΚΡΕΓΚ ΡIΤΣΙ / BLOOMBERG

Η ΕΚΤ επιμένει ότι δεν θα λάβει
κάποια κατεύθυνση από τη Fed,
ενόσω προετοιμάζεται για την
πρώτη μείωση επιτοκίων. Οι αξιω-
ματούχοι της ΕΚΤ την προσεχή
εβδομάδα θα θίξουν το πότε, πόσο
γρήγορα και πόσο θα υποχωρή-
σουν από την επιθετική νομισμα-
τική σύσφιγξη. Αυτό σημαίνει
πως παρακολουθούν στενά τις
ΗΠΑ, ακόμη κι αν τονίζουν ότι
θα χαράξουν το δικό τους μονο-
πάτι. «Η ΕΚΤ μπορεί ανέτως να
κινηθεί πριν από τη Fed», δήλωσε
ο Πίετ Κρίστιανσεν, προϊστάμενος
στρατηγικής αγορών της Danske
Bank. Η ΕΚΤ αντικρούει σθεναρά
την ιδέα περί συμπόρευσης με
τον Τζερόμ Πάουελ, πρόεδρο της
Fed. Δεν δεσμεύεται για το τι έπε-

ται του πρώτου βήματός της, το-
νίζοντας ότι θα το αποφασίσουν
τα οικονομικά δεδομένα. 

Παράγοντες των αγορών στοι-
χηματίζουν σε πιθανόν τέσσερις
περικοπές από την ΕΚΤ φέτος,
ενώ διχάζονται ως προς το αν η
Fed θα μειώσει τα επιτόκια δύο
ή τρεις φορές, εφόσον ο Πάουελ
επανέλαβε πως δεν βιάζεται. Πα-
ρήλθαν δύο χρόνια και πλέον
από την έναρξη του κύκλου αύ-
ξησης του κόστους δανεισμού
των ΗΠΑ, η οικονομία τους έχει
αποδειχθεί ανθεκτικότατη, η ερ-
γοδοσία προσλαμβάνει ακόμη
με δυναμικό ρυθμό και, εάν δια-
τηρηθεί αυτό το μομέντουμ, θα
μπορούσε να στηρίξει την ευ-
ρωπαϊκή οικονομία, η οποία μόλις

τον χειμώνα κατ’ ελάχιστον απέ-
φυγε την ύφεση. «Είναι ακόμη
πολύ νωρίς να ισχυριστούμε πως
οι πρόσφατες μετρήσεις του πλη-
θωρισμού αντιπροσωπεύουν κάτι
περισσότερο από μια απλή κα-
ταγραφή», τόνισε ο Πάουελ μι-
λώντας στο Στάνφορντ στην Κα-
λιφόρνια. «Δεν θεωρούμε σκό-
πιμο να περικόψουμε τα επιτόκια

μέχρι να πεισθούμε ότι ο πλη-
θωρισμός κινείται σταθερά προς
το 2%». Στην Ευρώπη παρατη-
ρούνται ενδείξεις ανάκαμψης,
ενώ ο πληθωρισμός στην Ευρω-
ζώνη επιβραδύνθηκε περισσό-
τερο από το αναμενόμενο τον
Μάρτιο, στο 2,4%, τείνοντας
στον στόχο της ΕΚΤ. 

Το Bloomberg Economics προ-
βλέπει οι αυξήσεις των τιμών να
επιβραδυνθούν κάτω από το 2%
ήδη από τον Αύγουστο και κατά
μέσον όρο μόλις στο 1,4% το
2025. Η ΕΚΤ μπορεί να αποκλίνει
από τη Fed, όπως όταν μείωσε
τα επιτόκια τον Δεκέμβριο του
2015 και ξανά τον Μάρτιο του
2016, όταν η Fed άρχισε τριετή
περίοδο αυξήσεων. 

Ορισμένοι οικονομολόγοι υπο-
στηρίζουν ότι μια επιθετικότερη
χαλάρωση στην Ευρωζώνη θα
διόγκωνε τις πληθωριστικές πιέ-
σεις. Το χαμηλότερο κόστος δα-
νεισμού σε σχέση με το αντίστοι-
χο στις ΗΠΑ θα αποδυνάμωνε το
ευρώ, δημιουργώντας πρόσθετο
κίνδυνο μέσω των υψηλότερων
τιμών των εισαγωγών. Ο πρώην
επικεφαλής οικονομολόγος της
ΕΚΤ Πίτερ Πράετ, ωστόσο, προ-
ειδοποιεί ότι «ίσως οι προσδοκίες
για περικοπές επιτοκίων να εξα-
νεμιστούν, οπότε θα διαμορφω-
θούν πιο αυστηρές οικονομικές
συνθήκες παγκοσμίως. Τελικά η
ΕΚΤ δεν θα πρέπει να αποκλείσει
την ανάγκη για πιο επιθετικές
μειώσεις επιτοκίων».

Η ΕΚΤ παρακολουθεί, αλλά δεν ακολουθεί τη Fed

Χάσμα θέσεων
τραπεζών και
συντεχνιών για
τα εργασιακά
Αναζητείται χρυσή τομή
Κομβικό για τα εργασιακά τρα-
πεζών θα είναι το 2024, καθώς
υπάρχουν «ανοιχτοί λογαρια-
σμοί» και μεγάλες αποστάσεις
με τις συντεχνίες. Οι τράπεζες
θεωρούν πως δεν πρέπει να εγ-
κλωβισθούν σε αιτήματα τα
οποία δεν θα είναι ικανές να ικα-
νοποιήσουν, ενώ η ΕΤΥΚ προ-
σπαθεί να κερδίσει περισσότερα
για τα μέλη της. Σελ. 5

Το καράβι 
από τη Λεμεσό
βάζει πλώρη
για τον Πειραιά
Αρχίζουν τα δρομολόγια

Στο τέλος Μαΐου αναμένεται να
επαναρχίσει το δρομολόγιο Λε-
μεσός-Πειραιάς. Είναι η τρίτη
χρονιά της θαλάσσιας επιβατι-
κής σύνδεσης Κύπρου-Ελλάδας.
Στα περσινά επίπεδα θα κυμαν-
θούν οι τιμές των εισιτηρίων.
Στόχος μας είναι να καταστή-
σουμε βιώσιμη τη γραμμή, κάτι
που δεν είναι εύκολο, δηλώνει
η υφυπ. Ναυτιλίας. Σελ. 4

ΡΩΣΙΑ

Παρακάμπτει
τις κυρώσεις
πληρώνοντας
με tether

Σελ. 11

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Σε προπολεμικά επίπεδα οι τιμές αερίου στην Ευρώπη

Παρόλο ότι το όνομα του κ. Χρι-
στόδουλου Πατσαλίδη, του στενού
συνεργάτη του προέδρου της Δη-
μοκρατίας για θέματα οικονομίας
και πρώην αναπληρωτή CEO της
Τράπεζας Κύπρου είχε κλειδώσει
τις τελευταίες ημέρες για τη θέση

του διοικητή της Κεντρικής Τρά-
πεζας, εντούτοις μέχρι την Πα-
ρασκευή, δηλαδή πέντε ημέρες
πριν από την εκπνοή της θητείας
του νυν διοικητή κ. Κωνσταντίνου
Ηροδότου, ο κ. Νίκος Χριστοδου-
λίδης δεν είχε ενημερώσει ούτε

τους Ευρωπαίους επόπτες, ούτε
τους εγχώριους για τις αποφάσεις
που έχει λάβει για το μέλλον του
θεσμού. Τις τελευταίες εβδομάδες
και δη, από την αρχή του Απρίλη,
εκείνο που διέρρεε από το Προ-
εδρικό είναι ότι ήταν θέμα ωρών

να ανακοινωθεί το όνομα του κ.
Πατσαλίδη. Παραδοσιακά, οι σχέ-
σεις διοικητών της Κεντρικής
Τράπεζας και των προέδρων της
Δημοκρατίας τα τελευταία 15 χρό-
νια δεν ήταν και οι καλύτερες,
όμως αυτή η «passive – aggres-

sive» συμπεριφορά που υπήρξε
μεταξύ Ηροδότου και Χριστοδου-
λίδη δεν είχε επαναληφθεί, καθώς
μέχρι και την τελευταία στιγμή
(5 ημέρες πριν) δεν γνώριζε ο δι-
οικητής εάν θα συνέχιζε τη θητεία
του ή όχι. Σελ. 3

<<<<<<<

Tην επόμενη 
εβδομάδα θα δείξει 
το πότε, πόσο 
γρήγορα και πόσο θα
μειώσει τα επιτόκια.
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Του ΚΑΣ ΣΑΝΣΤΑΪΝ / THE NEW YORK TIMES*

Η πεποίθηση που είναι διάχυτη
στις ΗΠΑ, ότι τα χρήματα αγο-
ράζουν πραγματικά την ευτυχία,
είναι κατά προσέγγιση σωστή
για το σχεδόν 85% από εμάς. Το
γνωρίζουμε αυτό χάρη στο πρό-
σφατο και ίσως τελευταίο έργο
του Ντάνιελ Κάνεμαν, του νομ-
πελίστα που επέμεινε στην αξία
της συνεργασίας με όσους δια-
φωνούμε. Ο καθηγητής, ο οποίος
απεβίωσε προ ημερών στα 90
του, ήταν περισσότερο γνωστός
για τις πρωτοποριακές του έρευ-
νες περί της ανθρώπινης κρίσης
και της λήψης αποφάσεων και
για το πώς οι άνθρωποι αποκλί-
νουν από τον τέλειο ορθολογισμό.
Θα πρέπει, επίσης, να τον θυμό-
μαστε για τη φιλοσοφία του περί
ενθουσιώδους εργασίας μαζί με
τους πνευματικούς του αντιπά-
λους. Αυτός ο ενθουσιασμός ήταν
βαθιά προσωπικός. Χαιρόταν τη
συνεργασία για να ανακαλύψει
την αλήθεια, ακόμη κι αν μάθαινε
εντέλει ότι έκανε λάθος. 

Το 2010, ο καθηγητής Κάνε-
μαν και ο συνάδελφός του και
επίσης νομπελίστας Ανγκους
Ντίτον δημοσίευσαν δοκίμιο που
άσκησε μεγάλη επιρροή και όπου
διαπίστωναν ότι κατά μέσον όρο
οι ομάδες υψηλότερων (ετησίων)
εισοδημάτων εμφανίζουν και
υψηλότερα επίπεδα ευτυχίας,
αλλά μόνον έως ένα σημείο. Πέρα
από τις 90.000 δολάρια ή κοντά
σε αυτά δεν υπάρχει περαιτέρω
πρόοδος στη μέση ευτυχία, όταν
τα εισοδήματα αυξάνονται. Πέ-
ρασαν έντεκα χρόνια και ο Μά-
θιου Κίλινγκσγουορθ, υψηλό-
βαθμος ερευνητής της Σχολής
Γουάρτον του Πανεπιστημίου
της Πενσιλβάνια, συμπέρανε το
ακριβώς αντίθετο: τα άτομα με
υψηλότερο εισόδημα ανέφεραν
υψηλότερα επίπεδα μέσης ευ-
τυχίας.

Ισως φανταζόσαστε μια οργίλη
ανταλλαγή απόψεων, κατά την
οποία ο καθηγητής Κάνεμαν και
ο καθηγητής Ντίτον εξέφραζαν
εντόνως τις αντιρρήσεις τους
για το πόνημα του Κίλινγκσ-
γουορθ. Σε αυτές θα απαντούσε
στον ίδιο τόνο και με ανάλογη
ένταση ο δόκτωρ Κίλινγκσ-
γουορθ, αφήνοντας το αναγνω-
στικό κοινό σε σύγχυση και κα-

τάσταση εξάντλησης.  Ο καθη-
γητής Κάνεμαν περιέγραψε τη
«θυμωμένη επιστήμη σαν «έναν
άσχημο κόσμο κριτικής, απαν-
τήσεων και ανταπαντήσεων στο
πλαίσιο ενός διαγωνισμού με
στόχο να προκληθεί αμηχανία».
Αντιθέτως, ο καθηγητής Κάνεμαν
τάχθηκε υπέρ μιας εναλλακτικής,
που την ονόμασε «συνεργασία
αντιπάλων». Οταν οι άνθρωποι
που διαφωνούν συνεργάζονται
για να ελέγξουν μια υπόθεση,
λαμβάνουν μέρος σε μια κοινή
προσπάθεια όχι για να κερδίσουν
απαραιτήτως, αλλά για να κατα-
λάβουν τι είναι αλήθεια. Μπορεί
να γίνουν και φίλοι.

Υπό το πρίσμα αυτό, ο καθη-
γητής Κάνεμαν ήδη στα 80 του
χρόνια ζήτησε τη συνεργασία
του δόκτορος Κίλινγκσγουορθ
μέσω φιλικής διαιτησίας από την
πανεπιστημιακό Μπάρμπαρα Μέ-
λερς, η οποία διδάσκει ψυχολογία
και θεωρείται πρόσωπο επιρροής
και χαίρει σεβασμού. Το καθήκον
τους ήταν να εξετάσουν προσε-
κτικά τα δεδομένα του δρος Κί-
λινγκσγουορθ για να δουν αν τα
είχε αναλύσει σωστά, και επίσης
να καταλάβουν τι είχαν χάσει,
αν μη τι άλλο, οι καθηγητές Κά-
νεμαν και Ντιτον. Το βασικό τους
συμπέρασμα ήταν απλό. Ο δρ Κί-
λινγκσγουορθ δεν είχε παρατη-
ρήσει τι συμβαίνει με το λιγότερο
ευτυχισμένο τμήμα του 15% των
πολιτών. 

Γι’ αυτούς τους σε μεγάλο βαθ-
μό δυστυχείς, η μέση ευτυχία όν-
τως διευρύνεται όσο ενισχύεται
το (ετήσιο) εισόδημά τους έως
το επίπεδο των σχεδόν 100.000
δολαρίων. Από το σημείο αυτό
και άνω, σταματά. Αντιθέτως, για
την πλειονότητα ημών, η μέση
ευτυχία ενισχύεται συνεχώς όσο
αυξάνεται το εισόδημα. Και οι
δύο πλευρές είχαν εν μέρει δίκιο
και εν μέρει άδικο. Η εξ αντιπάλων
συνεργασία τους έδειξε ότι η
πραγματική ιστορία είναι πιο εν-
διαφέρουσα και πιο περίπλοκη
από ό,τι είδαν στις ξεχωριστές
εργασίες τους.

* Ο κ. Κας Σανστάιν είναι καθηγητής
Νομικής στο Χάρβαρντ και συν-συγ-
γραφέας του «Θορύβου» με τους Ντά-
νιελ Κάνεμαν και Ολίβιε Σίμπονι.

Εκτός ΧΑΚ οι κυπριακές
τράπεζες θα ήταν 
ακόμα ψηλότερα 
Η τραπεζική αγορά της Κύπρου αποτελείται ου-
σιαστικά από δύο ομίλους με παρόμοιο επιχει-
ρηματικό μοντέλο. Αυτό το μοντέλο περιλαμβά-
νει δάνεια κυμαινόμενου επιτοκίου και καταθέ-
σεις οι οποίες χαρακτηρίζονται από δυσκολία
μετακίνησης (sticky). Η μεγάλη αύξηση των επι-
τοκίων τη διετία που μας πέρασε, ωφέλησε τα
μέγιστα τις δύο τράπεζες οι οποίες κατέγραψαν
σημαντικά κέρδη και κατάφεραν μετά από χρό-
νια να συζητούν τη διανομή μερισμάτων. Αυτό
είχε ως αποτέλεσμα να εκδηλωθεί ζωηρό επεν-
δυτικό ενδιαφέρον για τις δύο μετοχές, το οποίο
θα ήταν ακόμα μεγαλύτερο αν δεν υπήρχαν οι
δυσκολίες του κυπριακού χρηματιστηρίου. Κα-
θόλου τυχαίο που ο επικεφαλής της τράπεζας
Κύπρου επανέφερε ζήτημα εισαγωγής στο χρη-
ματιστήριο Αθηνών.     

••••
Οταν ευημερούν οι αριθμοί
Η ανεργία μειώνεται καταγράφοντας χαμηλό
ρεκόρ 16 ετών, την ίδια στιγμή που ο πληθωρι-
σμός βρίσκεται σε χαμηλό τριετίας. Με άλλα λό-
για, το εργατικό δυναμικό απολαμβάνει συνθή-
κες αυξημένης έως και πλήρους απασχόλησης,
την ίδια ώρα που το ποσοστό αύξησης των τιμών
βασικών αγαθών περιορίζεται στο χαμηλότερο
σημείο της περιόδου που ακολούθησε την παν-
δημία. Ο κόσμος όμως δεν τα βγάζει πέρα και
αναγκάζεται να μειώσει την κατανάλωση για να
μπορεί να επιβιώσει. Αυτό όμως δεν δικαιολο-
γείται από τα μακροοικονομικά δεδομένα που
μόλις σχολιάσαμε. Άρα σημαίνει πως οι μισθοί
που λαμβάνει το εργατικό δυναμικό αυξάνονται
σε πολύ πιο αργούς ρυθμούς από ότι συμβαίνει
στην αύξηση τους κόστους διαβίωσης, μειώνον-
τας την αγοραστική δύναμη των μισθών. Επίσης,
ο χαμηλός πληθωρισμός ερμηνεύεται ότι, αφού
οι τιμές σκαρφάλωσαν στα ψηλά παραμένουν
εκεί ακολουθώντας ένα χαμηλότερο από πριν
ρυθμό αύξησης. 

••••
Δημόσιος vs
ιδιωτικός τομέας 

Το Tμήμα Φορολογίας τείνει να μετατραπεί σε
μια τράπεζα που δεν διεκδικεί τα οφειλόμενά
του. Σύμφωνα με ελεγκτική έκθεση υπάρχουν
€2,5 δισ. ανείσπραχτα ποσά, από τα όποια το
40% είναι επισφαλή, δηλαδή «κόκκινα». Η
ερώτηση φυσικά που προκύπτει είναι κατά πό-
σο το Τμήμα Φορολογίας έχει στα χέρια του κά-
ποιο νόμο που του επιτρέπει να διεκδικήσουν
αυτά τα ποσά όπως οι τράπεζες έχουν το πλαί-
σιο εκποιήσεων. Σύμφωνα με την έκθεση,
υπάρχει αυτός ο νόμος και αναφέρεται στη δυ-
νατότητα για δέσμευση και κατάσχεση ποσών
σε τραπεζικούς λογαριασμούς και εγγραφή εμ-

πράγματου βάρους σε ακίνητες ιδιοκτησίες.
Δεν αξιοποιείται όμως στον μέγιστο βαθμό οδη-
γώντας τα πράγματα σε δύσκολες καταστάσεις.
Δύσκολες γιατί, σε αντίθεση με τις τράπεζες,
κανένας δεν είναι υπόλογος για την είσπραξη
αυτών των ποσών. 

••••
Οι ισορροπίες 
στην Ευρωζώνη αλλάζουν 

Η Ιταλία και η Ελλάδα αποτελούν τις ατμομηχα-
νές της ευρωπαϊκής ανάπτυξης με ρυθμούς που

ξεπερνούν κατά πολύ τις κραταιές οικονομίες
της Γαλλίας και της Γερμανίας. Η περίοδος μετά
την πανδημία υπήρξε και για τις δύο χώρες πε-
ρίοδος σημαντικής ανάκαμψης καθώς επηρεά-
ζονται θετικά από τις τουριστικές ροές και το πο-
λύ σημαντικό μερίδιο που θα λάβουν από το Τα-
μείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας. Ειδικά για
το τελευταίο, αξίζει να αναφερθεί πως και για τις
δύο χώρες οι πόροι που τους αναλογούν ξεπερ-
νούν κατά πολύ το 10% του ΑΕΠ τους (Ελλάδα
17%). Σημαντικό επίσης να τονιστεί ότι και στις
δύο χώρες οι κυβερνήσεις απολαμβάνουν ψηλά
ποσοστά αποδοχής και εμπιστοσύνης. 

••••
Ευρωπαϊκό pressing
στους οίκους αξιολόγησης 

Μετά το πρόστιμο ύψους €2,2 εκατ. που επέβα-
λε η ευρωπαϊκή αρχή κεφαλαιαγορών (ESMA)
στον οίκο αξιολόγησης Scope Rating για παρα-
βίαση σχετικών κανονισμών, οι υποχρεώσεις
των οίκων αξιολόγησης μπαίνουν σε νέα εποχή.
Οι προτεινόμενες αλλαγές στόχο έχουν να εν-
σωματώσουν τις πρόνοιες του ESG σε μια προ-
σπάθεια να ενισχυθεί η διαφάνεια και η αξιοπι-
στία της διαδικασίας αξιολόγησης. Συγκεκριμέ-
να, η απαίτηση αφορά στην συστηματική κατα-
γραφή των παραγόντων ESG που λαμβάνονται
υπόψη κατά την αξιολόγηση. Επιπλέον, ζητείται
να γίνονται συγκεκριμένες αναφορές ως προς
το αν οι παράγοντες ESG θεωρούνται σχετικοί
με την τελική αξιολόγηση. Σε γενικές γραμμές η
προσπάθεια γίνεται προκειμένου να διασφαλι-
στεί η εφαρμογή διάφανων διαδικασιών αλλά
και η συνέπεια στην προσέγγιση. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπερπληθωρισμός
Υπερπληθωρισμός καλεί-
ται η υπερβολικά μεγάλη
και συνεχής αύξηση (εν-
δεχομένως και εκτός
ελέγχου) του γενικού επι-
πέδου τιμών σε μια οικο-
νομία, η οποία συνεπάγε-
ται την υπερβολικά αισθη-

τή και συστηματική μείωση της αγοραστι-
κής αξίας / αγοραστικής δύναμης του
χρήματος. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Η σχέση πραγματικής
ευτυχίας και πλούτου

Οταν η φροντίδα ηλικιωμένων συγγενών γίνεται viral
Στην ανατολική όχθη του Σαν Χοσέ
της Καλιφόρνιας συναντώ μια ηλι-
κιωμένη κυρία η οποία μοιάζει να
έχει τόσο πολλά εγγόνια που δεν
μπορεί καν να τα μετρήσει. «Eρ-
χονται παιδιά και με χαιρετάνε»,
λέει η Μαρδόνια Γαλεάνα, ετών
89. «Δεν τα γνωρίζω καν, αλλά με-
ρικές φορές μου ζητούν να τα ευ-
λογήσω κι εγώ τους δίνω ένα φιλί
στο μέτωπο». Το πρόσωπό της
υπάρχει μάλιστα και σε ένα πορ-
τρέτο που εκτίθεται στο μουσείο
σύγχρονης τέχνης της πόλης. Ωστό-
σο, η παρουσία της στο Διαδίκτυο
είναι εκείνη που έχει κερδίσει το
ενδιαφέρον χιλιάδων ανθρώπων.

Eνας από τους εγγονούς της, ο Γιο-
σιμάρ Ρέγες, έχει δημιουργήσει γι’
αυτήν ένα προφίλ στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης και δημοσιεύει
συνεχώς βίντεο και φωτογραφίες
της «αβουέλα», όπως λένε οι ισπα-
νόφωνοι τη γιαγιά. «Το να βλέπω
τη γιαγιά σου να χαμογελάει και
να περνάει όμορφα, πραγματικά
μου ζεσταίνει την καρδιά», γράφει
ένα σχόλιο κάτω από ένα βίντεο,
στο οποίο η Γαλεάνα φαίνεται να

χορεύει με παραδοσιακή μουσική
παρέα με άλλους ηλικιωμένους. Ο
35χρονος Ρέγες καταγράφει στιγμές
από τη ζωή της γιαγιάς του και τις
μοιράζεται σε έναν αποκλειστικό
λογαριασμό στο Instagram, τον
οποίο ακολουθούν περισσότερα
από 21.000 άτομα. Ανάμεσα στις
δημοσιεύσεις είναι βίντεο από το
ταξίδι που έκαναν παρέα στη Νέα
Ορλεάνη, ημερήσιες βόλτες με τον
σκύλο τους, τον Τσουλίτο, στα πε-
ρίχωρα του Σαν Χοσέ, αλλά και
επισκέψεις ρουτίνας σε γιατρούς.

«Είναι τιμή μου»
Παρόλο που ο Ρέγες αποκαλεί

τον εαυτό του «προσωπικό στυλί-
στα» της γιαγιάς του, στην πραγ-
ματικότητα είναι πρώτα απ’ όλα ο
φροντιστής της. Την πηγαίνει με
το αυτοκίνητο στα ραντεβού της,
κανονίζει τις ιατρικές της υποχρε-
ώσεις και εξασφαλίζει το ενοίκιό
της. «Νιώθω τιμή που φροντίζω τη
γιαγιά μου. Που δεν βγαίνει έξω
με τη ρόμπα, που έχει περιποιημένα
νύχια και αυτό της δίνει αυτοπε-
ποίθηση».

Η Φρανσέσκα Φαλζαράνο, κα-
θηγήτρια Γεροντολογίας στο Πα-
νεπιστήμιο Λέοναρντ Ντέιβις στη
νότια Καλιφόρνια, έχει δημιουρ-
γήσει έναν όρο για να περιγράψει
ανθρώπους σαν τον Ρέγες, καθώς
η «μόδα» της δημοσίευσης της
φροντίδας των ηλικιωμένων συγ-
γενών κερδίζει έδαφος. Ολο και
περισσότεροι άνδρες και γυναίκες
ανά τον κόσμο μοιράζονται στα
social media στιγμές από τα «πα-
ρασκήνια» του χρόνου που περ-
νούν με τα αγαπημένα τους πρό-
σωπα, με σκοπό να ευαισθητοποι-

ήσουν τους άλλους, αλλά και να
μοιραστούν τη χαρά τους. «Κατά
τη γνώμη μου θα έπρεπε να λέ-
γονται “carefluencers”», σημειώνει
η δρ Φαλζαράνο. «Τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης είναι πραγματικά
ο μόνος χώρος στον οποίο πολλοί
από αυτούς τους ανθρώπους μπο-
ρούν να κερδίσουν στήριξη, εκ-
παίδευση αλλά και την αίσθηση
ότι ανήκουν κάπου».

Ο Ρέγες, ποιητής και ζωγράφος

στο επάγγελμα, μεγάλωσε με τον
παππού και τη γιαγιά του και ήρθε
μαζί τους στις ΗΠΑ από το Μεξικό
στις αρχές της δεκαετίας του 1990.
«Ηδη από παιδί είχα αναλάβει ρόλο
φροντιστή», θυμάται. «Επρεπε να
μεταφράζω γι’ αυτούς έγγραφα
από τα αγγλικά και να τους βοηθάω
στη νέα τους καθημερινότητα, κα-
θώς δυσκολεύονταν να μάθουν τη
γλώσσα». Φέτος του απονεμήθηκε
το βραβείο ποίησης της κομητείας

της Σάντα Κλάρα. «Προσπαθώ να
κάνω καριέρα ως καλλιτέχνης,
όμως παράλληλα με αυτό πρέπει
να πηγαίνω σπίτι και να φροντίζω
έναν άνθρωπο», λέει και προσθέτει
πως έχει γράψει αρκετά ποιήματα
σχετικά με την εμπειρία του ως
φροντιστής. «Μερικές φορές είμαι
συναισθηματικά εξαντλημένος. Κι
αν η αβουέλα βρίσκεται στις κακές
της, εγώ πρέπει να προσέχω ώστε
να μην αντιδρώ απότομα».

Καθώς το παγκόσμιο προσδό-
κιμο ζωής αυξάνεται, περιπτώσεις
σαν αυτή του Ρέγες αναμένεται
να γίνουν όλο και πιο συνηθισμέ-
νες. Σύμφωνα με τα στοιχεία του
Κέντρου Ελέγχου και Πρόβλεψης
Ασθενειών, ο αριθμός των εθελον-
τών φροντιστών στις ΗΠΑ αγγίζει
πλέον τα 53 εκατ. άτομα. Ενδει-
κτικά, οι μη μισθωτοί φροντιστές
το 2015 ήταν 43,5 εκατ. Πολλοί ca-
refluencers, λέξη που συνδυάζει
το care (φροντίδα) και τους influen-
cers (όσοι διαφημίζουν συνήθειες
και τρόπους ζωής στο Ιντερνετ),
παρατήρησαν με τον καιρό πως
το κοινό τους όχι μόνο μοιραζόταν
τη χαρά τους, αλλά πως πολλοί άν-
θρωποι έπαιρναν επίσης δύναμη
και γνώση για να αντιμετωπίσουν
ανάλογες καταστάσεις. 

Οφέλη και ρίσκα
Φυσικά, εγείρονται ερωτήματα

σχετικά με την ηθική διάσταση
αυτής της συνήθειας. Μπορεί να
δώσει τη συγκατάθεσή του ένα
άτομο που πάσχει από άνοια ή που
δεν έχει πλήρη αντίληψη της πραγ-
ματικότητας; Για τη γεροντολόγο
Φαλζαράνο, πάντως, τα οφέλη
υπερκαλύπτουν τα ρίσκα. «Θεωρώ

πως έχει μια πραγματικά μεγάλη
συμβολή στη γενικότερη ευαισθη-
τοποίηση σχετικά με τις χρόνιες
ασθένειες και τις δυσκολίες της
φροντίδας ηλικιωμένων συγγενών»,
τονίζει. «Είναι μεγάλη και έχει πε-
ράσει τόσο πολλά στη ζωή της.
Από τη φτώχεια στο Μεξικό σε όλα
αυτά που βιώσαμε στις ΗΠΑ», εξη-
γεί ο Ρέγες ερωτώμενος σχετικά
με τον σκοπό του εγχειρήματος.
«Ηθελα να εξασφαλίσω πως θα
είναι ευτυχισμένη και δεν θα περ-
νάει τις ημέρες της ανακαλώντας
πόσο στενάχωρη υπήρξε η ζωή
της. Οι άνθρωποι εδώ την έχουν
αγαπήσει, είναι η αβουελίτα τους.
Είναι πολύ όμορφο». 

Η «αβουέλα Γαλεάνα» θα γίνει
90 ετών τον Δεκέμβριο και δεν έχει
καταφέρει να πάει ποτέ στο Μεξικό
από τότε που έφυγε, πριν από τρεις
δεκαετίες. Χωρίς να έχει ακόμη κα-
ταφέρει να πάρει την αμερικανική
υπηκοότητα, έχει καταφέρει να δη-
μιουργήσει με τον εγγονό της μια
νέα πατρίδα στο Ιντερνετ. Εκεί την
αγαπούν, την υποστηρίζουν και
της στέλνουν ενθαρρυντικά μηνύ-
ματα. Είτε την αναγνωρίζουν στο
σούπερ μάρκετ και τη χαιρετούν
είτε της στέλνουν δώρα στο σπίτι,
είναι πλέον μια τοπική σελέμπριτι.
«Οταν ήμουν μικρή ήθελα να γίνω
καλλιτέχνις», λέει η Γαλεάνα στα
ισπανικά. «Χόρευα και τραγουδούσα
και ήθελα να παίξω σε ταινία του
σινεμά. Ομως, αυτό δεν έγινε ποτέ».
Την προηγούμενη εβδομάδα, ο Ρέ-
γες τής έφτιαξε μαλλιά και μέικαπ,
η κάμερα άνοιξε κι εκείνη έπαιξε
σ’ ένα βίντεο που θα δουν χιλιάδες
άνθρωποι.

THE NEW YORK TIMES

Η δυσκολία με την οποία τα βγάζουν πέρα οι συμπολίτες μας, ευτυχώς δεν αποτυπώνεται στους τρα-
πεζικούς ισολογισμούς προς το παρόν.

<<<<<<<

Ολο και περισσότεροι
άνδρες και γυναίκες
ανά τον κόσμο μοιρά-
ζονται στα social media
στιγμές από τα «παρα-
σκήνια» του χρόνου
που περνούν με τα αγα-
πημένα τους πρόσωπα.

Η Μαρδόνια Γαλεάνα ποζάρει στον εγγονό της Γιοσιμάρ Ρέγες έξω από
το σπίτι τους στο Σαν Χοσέ της Καλιφόρνιας. Πολλοί μοιράζονται στα social
media τις εμπειρίες τους από τη φροντίδα ηλικιωμένων συγγενών τους.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Παρόλο ότι το όνομα του κ. Χρι-
στόδουλου Πατσαλίδη, του στενού
συνεργάτη του προέδρου της Δη-
μοκρατίας για θέματα οικονομίας
και πρώην αναπληρωτή CEO της
Τράπεζας Κύπρου είχε κλειδώσει
τις τελευταίες ημέρες για τη θέση
του διοικητή της Κεντρικής Τρά-
πεζας, εντούτοις μέχρι την Παρα-
σκευή, δηλαδή πέντε ημέρες πριν
από την εκπνοή της θητείας του
νυν διοικητή κ. Κωνσταντίνου
Ηροδότου, ο κ. Νίκος Χριστοδου-
λίδης δεν είχε ενημερώσει ούτε
τους Ευρωπαίους επόπτες, ούτε
τους εγχώριους για τις αποφάσεις
που έχει λάβει για το μέλλον του
θεσμού. Ευλόγως, τραπεζικοί και
άλλοι κύκλοι είχαν αρχίσει να διε-
ρωτώνται για το ποιος θα εκπρο-
σωπήσει τη χώρα στις 11 του μήνα
στη συνεδρίαση νομισματικής πο-
λιτικής στη Φρανκφούρτη, αφού
στις 10 του μήνα έληγε και επισή-
μως η θητεία του νυν διοικητή της
Κεντρικής.

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
ασφαλώς η «Κ», τα ανώτατα στε-
λέχη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας δεν είχαν ενημερωθεί
για όποια απόφαση, τουλάχιστον
μέχρι και τις 5 του μήνα. Τις τελευ-
ταίες εβδομάδες και δη, από την
αρχή Απριλίου, εκείνο που διέρρεε
από το Προεδρικό είναι ότι ήταν
θέμα ωρών να ανακοινωθεί το όνο-
μα του κ. Πατσαλίδη. Παραδοσιακά,
οι σχέσεις διοικητών της Κεντρικής
Τράπεζας και των προέδρων της
Δημοκρατίας τα τελευταία 15 χρόνια
δεν ήταν και οι καλύτερες, όμως
αυτή η «passive – aggressive» συμ-
περιφορά που υπήρξε μεταξύ Ηρο-
δότου και Χριστοδουλίδη δεν είχε
επαναληφθεί, καθώς μέχρι και την

τελευταία στιγμή (5 ημέρες) δεν
γνώριζε ο διοικητής εάν θα συνέχιζε
τη θητεία του ή όχι. Παράλληλα,
από τότε που ανέλαβε την προεδρία
ο κ. Χριστοδουλίδης κρατούσε σε
μία απόσταση τον διοικητή της
Κεντρικής, παρόλο που κατά το
παρελθόν όταν ήταν στη θέση του
υπουργού Εξωτερικών συνεργά-

στηκαν στενά για να κρατήσουν
το όνομα της χώρας σε καλό επί-
πεδο και να «φέρουν μέσα» αντα-
ποκρίτριες τράπεζες σε δολάριο.

Η αλήθεια είναι ότι συνέβησαν
πολλά την περασμένη εβδομάδα
σε επίπεδο επικαιρότητας και οι
ανακοινώσεις για τον θεσμό της
Κεντρικής πέρασαν σε «δεύτερη
μοίρα». Μέχρι και για τη θέση του
χρηματοοικονομικού επιτρόπου
ανακοίνωσε τις αποφάσεις του ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης, βάζον-
τας την κα Βαλεντίνα Γεωργιάδου
επικεφαλής αυτού του σημαντικού
θεσμού για την οικονομία της χώ-
ρας. Ανακοινώνοντας το όνομα της
κας Γεωργιάδου έβαλε συγχρόνως
και ένα τέλος στις όποιες πληρο-
φορίες-φήμες είχαν δημιουργηθεί
τους τελευταίους δύο μήνες πως
σκεφτόταν να βάλει τον κ. Πατσα-
λίδη στη θέση του χρηματοοικο-
νομικού επιτρόπου. Από την αρχή

πάντως της εκλογής του το 2023,
ο κ. Χριστοδουλίδης είχε αφήσει
να αιωρείται το όνομα του κ. Χρ.
Πατσαλίδη πως θα πρωταγωνιστού-
σε σε θέσεις ευθύνης για την οι-
κονομία της χώρας. Μην ξεχνάμε
πως ήταν ένας εκ των επικρατέ-
στερων προσώπων για τη θέση του
υπουργού Οικονομικών. Όπως και
να έχει, όλα καταδείκνυαν πως ο
κ. Χρ. Πατσαλίδης θα επέστρεφε
στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου
μετά από μία 30ετία, αφού ήταν
στη Διαχείριση Εξωτερικού Δημό-
σιου Χρέους και Συναλλαγματικών
Αποθεμάτων μέχρι το 1996.

Σε περίεργο σημείο
Η «αλλαγή φρουράς» στην Κεν-

τρική τυγχάνει να βρίσκεται σε ένα
περίεργο οικονομικό περιβάλλον
για τις τράπεζες. Ο πληθωρισμός
αν και έχει υποχωρήσει, είναι υπαρ-
κτός, ενώ τα επιτόκια παραμένουν

υψηλά ως μέτρο αντιμετώπισης
των πληθωριστικών τάσεων. Οι
τράπεζες ναι μεν παράγουν κέρδη-
ρεκόρ που πιθανότατα δεν θα ξα-
ναδούν μετά και από τον τρέχοντα
χρόνο, αλλά οι οικονομολόγοι κά-
νουν λόγο για αδύναμη ανάπτυξη
στην Ευρωζώνη το 2024. Θα πρέπει
να αναμένουμε τα αποτελέσματα
που θα ακολουθήσουν των αποφά-
σεων της μείωσης των επιτοκίων,
ενώ η μέση άποψη που επικρατεί
προβλέπει ότι θα επικρατήσουν μέ-
τρια επίπεδα ανάπτυξης στο παρόν
έτος τουλάχιστον. Η Κύπρος παρα-
δοσιακά είναι δέκτης κρίσεων σε
«δεύτερο χρόνο», άρα και θα πρέπει
οι εγχώριοι επόπτες (όποιοι κι είναι
αυτοί) να έχουν τα μάτια τους ανοι-
χτά για το καλό της χώρας.

Ρυθμός ανάπτυξης
Σύμφωνα με τις μακροοικονο-

μικές προβλέψεις της Κεντρικής,

ο ρυθμός αύξησης του ΑΕΠ για το
2024 αναμένεται να ανέλθει στο
2,8%, σε σχέση με 2,5% το 2023.
Τα έτη 2025 και 2026 αναμένεται
άνοδος του ΑΕΠ κατά 3,1% και
3,2%, αντίστοιχα. Σε βραχυπρό-
θεσμο ορίζοντα το ΑΕΠ αναμένεται
να αυξηθεί με ελαφρώς ταχύτερο
ρυθμό σε σχέση με τις προβλέψεις
Δεκεμβρίου 2023, λόγω της δυνα-
μικής από τα θετικότερα οικονο-
μικά αποτελέσματα του 2023 σε
σχέση με την πορεία της εγχώριας
ζήτησης. 

Σε μεσοπρόθεσμο ορίζοντα, η
προβλεπόμενη πορεία του ΑΕΠ
οφείλεται κυρίως στην αναμενό-
μενη άνοδο τόσο της εγχώριας
όσο και της εξωτερικής ζήτησης.
Την εγχώρια ζήτηση αναμένεται
να στηρίξει η ανάκαμψη του πραγ-
ματικού διαθέσιμου εισοδήματος
των νοικοκυριών, ως αποτέλεσμα
της αναμενόμενης περαιτέρω υπο-
χώρησης του πληθωρισμού, της
αύξησης των μισθών και της αν-
θεκτικότητας που συνεχίζει να
καταγράφει η αγορά εργασίας. Η
προβλεπόμενη αύξηση των εξα-
γωγών υπηρεσιών, ιδιαίτερα από
το 2025 και εντεύθεν, αντικατο-
πτρίζει την αναμενόμενη σταδιακή
βελτίωση της εξωτερικής ζήτησης,
αλλά και τη δυναμική τομέων όπως
της τεχνολογίας και της ναυτιλίας
που έχουν αναπτυχθεί έντονα τα
τελευταία χρόνια μέσω ξένων επεν-
δύσεων. Παράλληλα εξακολουθεί
να επικρατεί αβεβαιότητα για τις
μεσοπρόθεσμες οικονομικές συ-
νέπειες της σύγκρουσης στη Μέση
Ανατολή, αφού οι τελικές επιπτώ-
σεις θα εξαρτηθούν από τη διάρ-
κεια και ενδεχόμενη επέκτασή
της, ενώ μέχρι στιγμής οι όποιες
βραχυπρόθεσμες επιπτώσεις είναι
περιορισμένες.

Εμειναν την υστάτη για διοικητή Κεντρικής
Μέχρι την Παρασκευή δεν είχαν ειδοποιηθεί στη Φρανκφούρτη για τις αποφάσεις του προέδρου της Δημοκρατίας

<<<<<<<

Τραπεζικοί και άλλοι
κύκλοι είχαν αρχίσει
να διερωτώνται για το
ποιος θα εκπροσωπήσει
τη χώρα στις 11 του 
μήνα στη συνεδρίαση
νομισματικής πολιτικής
στη Φρανκφούρτη.

Παραδοσιακά, οι σχέσεις διοικητών της Κεντρικής Τράπεζας και των προέδρων της Δημοκρατίας τα τελευταία 15 χρόνια δεν ήταν και οι καλύτερες.
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Του ΑΝΔΡEΑ ΚΑΡΑΜHΤΑ 

Ξεκινάει για τρίτη συνεχή χρονιά
η θαλάσσια επιβατική σύνδεση
(ΘΕΣ) Κύπρου-Ελλάδας. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», το υφυ-
πουργείο Ναυτιλίας αναμένεται
να ανακοινώσει επίσημα την επα-
νέναρξη της γραμμής την Τρίτη
16 Απριλίου. Το πρώτο δρομολόγιο
προγραμματίζεται να αρχίσει την
Τετάρτη 29 Μαΐου 2024. Η διάθεση
των εισιτηρίων για την επερχό-
μενη καλοκαιρινή περίοδο θα ξε-
κινήσει τις αμέσως επόμενες μέρες
της ανακοίνωσης. Η εταιρεία υλο-
ποίησης του έργου Scandro Hol-
ding Ltd και το υφυπουργείο εκτι-
μούν ότι η νέα περίοδος λειτουρ-
γίας θα έχει την ίδια απήχηση με
την προηγούμενη. Κατά το 2023,
7.407 επιβάτες ταξίδεψαν με το
υπό κυπριακής σημαίας επιβατικό
οχηματαγωγό M/V Daleela για Πει-
ραιά και αντιστρόφως, ενώ ο συ-
νολικός αριθμός οχημάτων (συμ-
περιλαμβανομένων και των μο-
τοσικλετών) ανήλθε στα 2.518.
Περίπου 43 επιβάτες με αναπηρία
χρησιμοποίησαν την υπηρεσία,
ενώ 255 επιβάτες ταξίδεψαν με
τα κατοικίδιά τους. 

Σε ερώτηση της «Κ» προς την
υφυπουργό Ναυτιλίας κα Μαρίνα
Χατζημανώλη σχετικά με το αν
υπάρχουν περιθώρια βελτιωτικών
κινήσεων για να διασφαλιστεί η
βιωσιμότητα του έργου, η υφυ-
πουργός απάντησε: «Τώρα είναι
η χρονιά που θα αποφασίσουμε

βάσει των αποτελεσμάτων που εί-
χαμε τον πρώτο και τον δεύτερο
χρόνο. Από ό,τι βλέπουμε, η ροή
των επιβατών παραμένει σταθερή
και ο κόσμος έχει αγκαλιάσει τη
γραμμή. Δυστυχώς, δεν υπάρχει
άλλος τρόπος να ταξιδέψουν προς
την Ελλάδα με πλοίο. Ο στόχος
μας είναι να καταστήσουμε τη
γραμμή βιώσιμη, κάτι που δεν
είναι εύκολο. Έχουμε προγραμ-

ματίσει μια συνάντηση για να δού-
με πώς μπορούμε να υλοποιήσουμε
αυτό το σημαντικό έργο. Ακόμα
δεν μπορώ να σας πω τι ακριβώς
θα γίνει, αλλά στο παρελθόν είχαν
πέσει στο τραπέζι προτάσεις για
προσθήκη ενός ακόμα δρομολο-
γίου. Αυτή τη στιγμή, όμως, με
τον πόλεμο στο Ισραήλ, κάτι τέτοιο
δεν είναι εφικτό».

Τιμές για όλα τα βαλάντια 
Η θαλάσσια επιβατική σύνδεση

αποτελεί μία οικονομικά προσιτή
και ελκυστική επιλογή για όσους

επιθυμούν να συνδυάσουν την
άνεση και την ευελιξία αλλά έχουν
και την πολυτέλεια του χρόνου –
μιας και το ταξίδι διαρκεί περίπου
30 ώρες. Η ύπαρξη διαφορετικών
κατηγοριών καμπινών και θέσεων
εξυπηρετεί τις ανάγκες και τον
προϋπολογισμό κάθε ταξιδιώτη,
ενώ η δυνατότητα μεταφοράς οχη-
μάτων και κατοικίδιων προσφέρει
ευελιξία και άνεση στους ταξιδιώ-
τες. Συγκεκριμένα, οι φετινές τιμές
για μονόκλινη καμπίνα πρώτης
κλάσης είναι στα 73 ευρώ για μονή
διαδρομή ανά άτομο ενώ μετ’ επι-
στροφής η τιμή είναι στα 146 ευρώ.
Για δίκλινη καμπίνα η τιμή ανε-
βαίνει στα 68 ευρώ και για διπλή
διαδρομή στα 136 ευρώ. Όσοι θέ-
λουν να ταξιδέψουν σε τετράκλινη
καμπίνα πρώτης κλάσης τα εισι-
τήρια ανέρχονται για ένα ταξίδι
στα 63 ευρώ ενώ για διπλή δια-
δρομή στα 126 ευρώ. Σχετικά με
τις τιμές της δεύτερης κλάσης θα
ανέρχονται για μονόκλινη στα 50
ευρώ και για διπλή διαδρομή στα
96 ευρώ. Σε αυτή την κατηγορία
οι τιμές παραμένουν οι ίδιες με τη
μονόκλινη. Όσοι επιθυμούν να
ταξιδέψουν χωρίς καμπίνα υπάρχει
η δυνατότητα κράτησης σε αερο-
πορική θέση, η οποία είναι και η
πιο οικονομική. Για μονή διαδρομή
ο επιβάτης μπορεί να πληρώσει
38 ευρώ, ενώ για διπλή 76 ευρώ
αντίστοιχα. Για παιδιά οι πιο πάνω
τιμές αλλάζουν. Αυτά που είναι 4-
12 ετών θα πληρώνουν το 50%
των πιο πάνω τιμών. Για τα βρέφη

και παιδιά κάτω των 4 ετών οι γο-
νείς πληρώνουν μόνο τους φόρους,
που ανέρχονται σε 19 ευρώ για
μία διαδρομή και 38 με επιστροφή.
Παράλληλα, οι τιμές για τα συνο-
δευόμενα οχήματα που επιτρέ-
πονται στη θαλάσσια επιβατική
σύνδεση είναι για αμάξια μέχρι 5
μέτρα 116 ευρώ για μία διαδρομή,
ενώ για διπλή 224 ευρώ. Για τις
μοτοσυκλέτες οι τιμές είναι στα
71 ευρώ και στα 142 μετ’ επιστρο-
φής. Λιγότερο από 1 ευρώ φαίνεται
να πληρώνουν όσοι έχουν μαζί
τους το ποδήλατό τους. Για τους
ταξιδιώτες που έχουν μαζί τους
κατοικίδια υπάρχει επίσης μία χρέ-
ωση της τάξεως των 50 ευρώ για
τον Πειραιά μόνο, και για όσους
θα επιστρέψουν στη Λεμεσό η
τιμή διπλασιάζεται. Δέον να ση-
μειωθεί πως για τα μεγαλόσωμα
σκυλιά υπάρχει κυνοτροφείο επί
του πλοίου και σε τέτοια περίπτω-
ση οι ιδιοκτήτες θα πληρώσουν
35 για μονό και 70 για διπλό. Υπάρ-
χει ενδεχόμενο οι τιμές που ανα-
φέρουμε να έχουν μηδαμινή αύ-
ξηση. 

Ανανέωση επιχορήγησης 
Σχετικά με τη βιωσιμότητα του

έργου υπάρχει το μεγάλο ερώτημα
για το τι θα γίνει αφού σταματήσει
η επιχορήγηση. Ούτως η άλλως
όσοι παρακολουθούν το θέμα από
την αρχή των συζητήσεων στον
δημόσιο διάλογο, θα θυμούνται
πως στις αρχικές προσφορές που
δημοσιευθήκαν δεν υπήρχε ου-

σιώδες ενδιαφέρον από εταιρείες
οι οποίες υποστήριξαν πως δεν
υπάρχει περιθώριο οικονομικού
κέρδους ή οφέλους. Είναι και για
αυτό που ο τέως υφυπουργός Ναυ-
τιλίας κ. Βασίλης Δημητριάδης
δήλωνε τον Μάιο του 2022 ότι
«πρόκειται για μια προσπάθεια
που γίνεται ξανά μετά από 21 χρό-
νια, με κρατική επιχορήγηση» ενώ
κάλεσε τους πολίτες να την αγ-

καλιάσουν. Εξέφρασε δε τη βε-
βαιότητα ότι η ανάδοχος εταιρεία
Scandro Holdings LTD, θα προ-
σφέρει τις καλύτερες δυνατές υπη-
ρεσίες, ώστε το εγχείρημα «να
μην είναι πυροτέχνημα» και η
υπηρεσία να συνεχίσει να λει-
τουργεί και να είναι βιώσιμη και
μετά το πέρας της κρατικής στή-
ριξης. Μετά και τα δύο χρόνια
υλοποίησης, το έργο θα αξιολο-
γηθεί οικονομικά αφού αποτελεί
από τις μεγαλύτερες δαπάνες στον
ετήσιο προϋπολογισμό του υφυ-
πουργείου, με τους επιτελείς στο

Ναυτιλίας να προσμετρούν τη βιω-
σιμότητα του έργου. 

Οχι κρουαζιέρα 
Καθόλου αδιάφορες είναι και οι

επισημάνσεις των αρμοδίων πως
η θαλάσσια επιβατική σύνδεση, η
οποία τυγχάνει κρατικής επιδότη-
σης έπειτα και από την έγκριση
της ευρωπαϊκής επιτροπής, απο-
τελεί εναλλακτική συνδεσιμότητα
με την ηπειρωτική Ευρώπη και όχι
κρουαζιέρα, η οποία έχει τη φιλο-
σοφία του περιηγητικού πλου. Επί-
σης το κυπριακής σημαίας σκάφος
που έχει μισθωθεί για τη ΘΕΣ είναι
επιβατικό οχηματαγωγό σκάφος
και όχι κρουαζιερόπλοιο, όπως πολ-
λοί συμπολίτες μας πιστεύουν. Μία
προσεκτική εκπόνηση μελέτης βιω-
σιμότητας για το οικονομικό σκέλος
της γραμμής μαζί με τη χάραξη αν-
τίστοιχης στρατηγικής με στόχο
την αύξηση και την προσέλκυση
νέων πελατών, θα ενισχύσει τον
στόχο διατήρησης της υπηρεσίας
για τα επόμενα χρόνια. Επιπλέον,
η συνεργασία μεταξύ των εμπλε-
κόμενων φορέων με τις τοπικές
κοινωνίες που αποτελούν την αγορά
της ΘΕΣ, θα ενισχύσει την λειτουρ-
γικότητα του έργου με σκοπό τη
βιωσιμότητά του. Εν κατακλείδι,
η υλοποίηση όλων των πιο πάνω
σε συνδυασμό με μία ρεαλιστική
και ορθολογική προσέγγιση δύναται
να οδηγήσει στην εξασφάλιση της
βιωσιμότητας της ΘΕΣ και στη λει-
τουργία της χωρίς την απαραίτητη
κρατική χορηγία. 

Οι πολιτικοί της Ε.Ε. έχουν χαλα-
ρώσει τους κανόνες προστασίας
της φύσης, έχουν θέσει όρια στην
εισαγωγή αδασμολόγητων σιτηρών
από την Ουκρανία και κατήργησαν
τη νέα, περιοριστική για τη χρήση
φυτοφαρμάκων νομοθεσία. Από
την Πολωνία έως την Πορτογαλία,
οι αγρότες και οι αγρότισσες εξα-
σφάλισαν αξιοσημείωτες παρα-
χωρήσεις ως απάντηση στις ορ-
γανωμένες δράσεις τους στις ευ-
ρωπαϊκές πόλεις, αναδιαμορφώ-
νοντας την πράσινη πολιτική της
Ε.Ε. λίγους μήνες προ των ευρωε-
κλογών. Μέλη οικολογικών οργα-
νώσεων και αναλυτές επισημαί-
νουν ότι αυτή η οπισθοδρόμηση
αποδεικνύει τη σημαντική επιρροή
των αγροτών στα κόμματα, τα
οποία θέλουν να αποτρέψουν την
ψηφοθηρία των ακροδεξιών και
εθνικιστικών κομμάτων στις αγρο-
τικές περιοχές. Την περασμένη

εβδομάδα, αγρότες απέκλεισαν
ξανά τους δρόμους γύρω από τα
κτίρια της Ευρωπαϊκής Ενωσης
στις Βρυξέλλες. Την ίδια ώρα, οι
υπουργοί Γεωργίας του μπλοκ απο-
δέχθηκαν αλλαγές για την άμβλυν-
ση των πράσινων κανόνων, που
συνδέονται με την εκταμίευση
δισ. ευρώ σε γεωργικές επιδοτή-
σεις. 

Οι τελευταίες ευρωεκλογές του
2019 ευνόησαν τους Πρασίνους.
«Οι τωρινές εκλογές διεξάγονται
τη χρονιά των θυμωμένων αγρο-
τών», δήλωσε ο Φρανκ Μπόγκο-

βιτς, Σλοβένος ευρωβουλευτής και
αγρότης.

Ωστόσο, ο επίτροπος Περιβάλ-
λοντος Βιρτζίνιους Σινκεβίτσιους
προειδοποίησε για ένα «καταστρο-
φικό» πλήγμα στην αξιοπιστία της
Ε.Ε. όταν οι χώρες-μέλη δεν ενέ-
κριναν νόμο-ορόσημο για την προ-
στασία της φύσης. Επίσης, ζήτη-
σαν να περιοριστεί ή και να κα-
θυστερήσει η νέα πολιτική κατά
της αποψίλωσης των δασών, διότι
ισχυρίστηκαν πως ίσως βλάψει
τους αγρότες. Στη δε Γαλλία, η Γε-
ρουσία καταψήφισε την επικύρω-
ση της συμφωνίας ελεύθερου εμ-
πορίου Ε.Ε. - Καναδά, η οποία θε-
ωρείται σύμβολο της επιθυμίας
της Ε.Ε. να τονώσει τον ανταγω-
νισμό. Ορισμένες ενώσεις αγροτών
αναγνωρίζουν ότι η ανταπόκριση
των πολιτικών συνδέεται πιθανώς
με τις ευρωεκλογές, προσθέτοντας
ότι η αποδυνάμωση των πράσινων

κανόνων δεν είναι το ζητούμενο.
«Τα αιτήματά μας (για δίκαιες τιμές)
δεν ικανοποιήθηκαν στην πραγ-
ματικότητα», δήλωσε ο Ολλανδός
αγρότης Λεονάρντο Βάντερμ-
περγκ, της αγροτικής ένωσης La
Via Campesina. Οι αγρότες, το
4,2% του εργατικού δυναμικού
της Ε.Ε., παράγουν μόλις το 1,4%
του ΑΕΠ της, αλλά πρόσφατη έκ-
θεση της Επιτροπής των Περιφε-
ρειών της Ε.Ε. διαπίστωσε ότι σε
πολλές αγροτικές περιοχές υπήρξε
ευρωσκεπτικισμός λόγω μετανα-
στευτικής πολιτικής και μειωμένων
οικονομικών ευκαιριών. Τα ακρο-
δεξιά κόμματα στη Γαλλία και αλ-
λού ερμηνεύουν τις διαμαρτυρίες
με τα τρακτέρ ως σύμπτωμα της
αποσύνδεσης της αστικής ελίτ
από τον σκληροπυρηνικό λαό της
υπαίθρου. Εξ ου και αγωνίζονται
να καταστούν οι σημαιοφόροι της
δυσαρέσκειας των αγροτών.

Οι Ευρωπαίοι αγρότες πιέζουν αποτελεσματικά τις Βρυξέλλες

Τέλος Μαΐου σαλπάρει το πλοίο για Πειραιά
Στα περσινά επίπεδα οι τιμές των εισιτηρίων – Το 2023 έκαναν χρήση της ακτοπλοϊκής γραμμής 7.407 επιβάτες

<<<<<<<

Ενόψει ευρωεκλογών,
οι αγρότες εξασφάλι-
σαν αξιοσημείωτες 
παραχωρήσεις.

Oι αγρότες και οι αγρότισσες εξασφάλισαν αξιοσημείωτες παραχωρήσεις
ως απάντηση στις οργανωμένες δράσεις τους στις ευρωπαϊκές πόλεις,
αναδιαμορφώνοντας την πράσινη πολιτική της Ε.Ε.

Η ύπαρξη διαφορετικών κατηγοριών καμπινών και θέσεων εξυπηρετεί τις ανάγκες και τον προϋπολογισμό κάθε ταξιδιώτη, ενώ η δυνατότητα μεταφοράς οχημάτων και κατοικίδιων προσφέρει ευελιξία και άνεση.

<<<<<<<

Υφυπ. Ναυτιλίας: 
Ο κόσμος έχει 
αγκαλιάσει τη γραμμή.
Στόχος μας είναι να 
την καταστήσουμε 
βιώσιμη, κάτι που 
δεν είναι εύκολο.

<<<<<<<

Πρόκειται για εναλλα-
κτική συνδεσιμότητα 
με την ηπειρωτική 
Ευρώπη και δεν αποτε-
λεί κρουαζιέρα, η οποία
έχει τη φιλοσοφία 
του περιηγητικού πλου.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το 2024 θα είναι κομβικό για τα κυ-
πριακά τραπεζικά ιδρύματα και τις
συντεχνίες, καθώς υπάρχουν «ανοι-
χτοί λογαριασμοί» και μεγάλες απο-
στάσεις. Πλέον και η μεγαλύτερη
τράπεζα του νησιού, η Τράπεζα Κύ-
πρου, πρέπει να προχωρήσει στην
ανανέωση της συλλογικής της σύμ-
βασης, εκτός από την Ελληνική
Τράπεζα που έχει να το πράξει από
το μακρινό 2018. Σε ένα περιβάλλον
που οι τράπεζες έχουν καταγράψει
«εξωφρενικά» κέρδη, η συντεχνία
προσπαθεί –λογικά σκεπτόμενη–
να κερδίσει όσα περισσότερα γίνεται
από τις νέες συμβάσεις για τα μέλη
της. Τα κέρδη ωστόσο των τραπεζών
αν και «μαμούθ», δεν αναμένεται
να μείνουν τόσο ψηλά, και από τον
επόμενο χρόνο, πιθανώς και από
τον τρέχοντα, θα δούμε να μειώνον-
ται. Η Ελληνική Τράπεζα δε, είναι
σε ένα «περίεργο» χρονικό σημείο,
καθώς είναι σε μία άκρως μεταβα-
τική περίοδο λόγω της εξαγοράς
της από την Eurobank, γεγονός που
έχει τη δική του «ξεχωριστή» ση-
μασία στις συνομιλίες των δύο με-
ρών (συντεχνιών – τραπεζών). Ο
Κυπριακός Εργοδοτικός Σύνδεσμος
Τραπεζών (ΚΕΣΤ) έχει αναλάβει όλο
το πρότζεκτ υλοποίησης των συλ-
λογικών συμβάσεων με τις τράπεζες,
αλλά με μία διαφορά. Πλέον μπορεί
να θεωρηθεί και δυσκολότερο το
εγχείρημα, αφού θα είναι μία ενιαία
σύμβαση που θα αφορά όλες τις
κυπριακές τράπεζες. Έχοντας στο
νου όλα τα παραπάνω, το 2024 θα
είναι μία ιδιαιτέρως δύσκολη χρονιά
για συνομιλίες μεταξύ συντεχνιών
και τραπεζών και αναμένεται να
αποδειχθεί ακόμα δυσκολότερη,
με τους «δυσοίωνους» να αναφέρουν
πως πιθανώς να μην δούμε καμία

νέα συμφωνία. Αυτό βέβαια δεν ση-
μαίνει πως οι τράπεζες δεν είναι
αναγκασμένες να τηρούν τα ήδη
συμφωνημένα, άρα από πλευράς
τραπεζών θα κάνουν ό,τι είχαν συμ-
φωνήσει στην τελευταία υπογρα-
φείσα συλλογική σύμβαση. Είναι
παράνομο εξάλλου να μην τηρήσουν
τα συμφωνηθέντα.

Όπως πληροφορείται η «Κ», η
ΕΤΥΚ πάνω-κάτω εμμένει στις θέ-
σεις της, όπως είχαν σταλεί εντός
του 2023 και όπως θα παρουσια-

στούν παρακάτω. Οι τράπεζες από
την άλλη, δεν θέλουν να ικανοποι-
ήσουν όλες τους τις θέσεις, θεω-
ρώντας πως το «πάρτι» των επιτο-
κίων θα τελειώσει και δεν πρέπει
να εγκλωβισθούν σε αιτήματα που
στα επόμενα χρόνια δεν θα είναι
ικανές να ικανοποιήσουν. Οι τρά-
πεζες θέλουν βάσει της επίδοσης
της κάθε χρονιάς να δίνουν τα όσα
μπορούν να προσφέρουν στους
υπαλλήλους τους, κάτι που η συν-
τεχνία δεν αναγνωρίζει και ζητά
μία μακρά λίστα πραγμάτων.

Τα αιτήματα που αφορούν την
ανανέωση της Συλλογικής Σύμβα-
σης για τα έτη 2023-2025 είναι πά-

νω-κάτω τα ίδια σε σχέση με τις
θέσεις που είχαν παρουσιαστεί
στον Σύνδεσμο ΚΕΣΤ εντός του
2023. Τα αιτήματα της ΕΤΥΚ αφο-
ρούν αυξήσεις μισθών και μισθο-
λογικών κλιμάκων από την πρώτη
του χρόνου για κάθε χρόνο (2023,
2024, 2025). Συγκεκριμένα, υπήρχε
αναφορά να παραχωρείται σε όλο
το προσωπικό αύξηση στους βα-
σικούς μισθούς 2%, με ελάχιστη
αύξηση στο βασικό μισθό σε μη-
νιαία βάση ύψους 42 ευρώ. Έτσι,
όπως σημείωνε η ΕΤΥΚ, με την αύ-
ξηση αυτή θα έπρεπε να αναθεω-
ρηθούν και οι υφιστάμενες μισθο-
λογικές κλίμακες.

Η συντεχνία στα «θέλω» της
ζητά όπως τα νέα συμφωνηθέντα
να έχουν και αναδρομική ισχύ. Ζη-
τούσε να γίνει αποκατάσταση των
μειώσεων των μισθών και ωφελη-
μάτων που έγιναν στην περίοδο
της κρίσης του 2013, ενώ για το
ωράριο, ζητούσε 4ήμερη εργασία
και να αξιοποιηθεί καταλλήλως σε
σχέση με το ωράριο η τεχνολογία.
Αναφορικά με τα υψηλά δώματα
των τραπεζών, η ΕΤΥΚ θέλει σε
κάθε Διοικητικό Συμβούλιο τράπεζας
να υπάρχει εκπρόσωπος των εργα-
ζομένων, ενώ συγχρόνως θέλει να
μπει στη μισθοδοσία και ο λεγόμενος
14ος μισθός, αυτός των εορτών του

Πάσχα. Αναφορικά με τα επιδόματα,
η ΕΤΥΚ θέλει να δίδεται επίδομα
φαγητού σε όσους παρατείνουν
τον εργάσιμο χρόνο τους κατά μία
ώρα τουλάχιστον, πέραν του συμ-
φωνημένου ωραρίου, και στις πο-
λύτεκνες οικογένειες να καταβάλ-
λεται επίδομα 50 ευρώ για κάθε παι-
δί. Το ίδιο να ισχύει και για μονο-
γονείς, ενώ πέραν των άνω, οι τρά-
πεζες να αναλάβουν τη δημιουργία
νηπιαγωγείων για σκοπούς διευ-
κόλυνσης του προσωπικού τους.

Στο 14% το Ταμείο Προνοίας
Μπαίνοντας στο κεφάλαιο του

Ταμείου Προνοίας, η ΕΤΥΚ θέλει

οι τράπεζες να επαναφέρουν την
εργοδοτική εισφορά στο 14%, δη-
λαδή στα επίπεδα προ κρίσης του
2013 και για τα συμβατικά δάνεια
προσωπικού να βελτιωθούν οι όροι
παραχώρησης των συμβατικών
δανείων. Σχετικά με τα του Ταμείου
Υγείας, η ΕΤΥΚ επιζητά η κάθε
τράπεζα να εισφέρει κατ’ αναλογία
και για τους αφυπηρετήσαντες
τραπεζοϋπαλλήλους, ενώ η άδεια
άνευ απολαβών να δίδεται μέχρι
και δύο έτη για προσωπικούς λό-
γους.

Σχετικά με τις οργανικές θέσεις,
η συντεχνία θέλει να αυξηθούν
στο 35% του προσωπικού, να συμ-
φωνηθούν κατά βαθμό, υπηρεσία,
τμήμα και επαρχία, ενώ όσοι υπάλ-
ληλοι έχουν δικαίωμα υπογραφής,
να είναι τουλάχιστον ενταγμένοι
στην κλίμακα του βοηθού τμημα-
τάρχη. Αναφορικά με τις άδειες
του προσωπικού, η ΕΤΥΚ ζητά να
αυξηθεί η άδεια μητρότητας στους
οκτώ μήνες και η άδεια πατρότητας
στους τρεις και να είναι με πλήρεις
απολαβές. Ζητά παράλληλα πέντε
επιπλέον ημέρες κανονικής άδειας
σε γονείς παιδιών ΑΜΕΑ και πα-
ραχώρηση δύο επιπλέον ημερών
κανονικής άδειας στα μέλη που
έχουν ανήλικα τέκνα έως τεσσάρων
ετών. Ζητά ακόμη, παραχώρηση
κανονικής άδειας δύο ημερών κατ’
έτος για την παρακολούθηση της
σχολικής προόδου των παιδιών μέ-
χρι και την δευτεροβάθμια εκπαί-
δευση.

Τέλος, όλες οι συμφωνημένες
επιτροπές να έχουν ισάριθμη συμ-
μετοχή ΕΤΥΚ-τράπεζας, για το Τα-
μείο Ευημερίας να αυξηθεί το πο-
σοστό εισφοράς του εργοδότη από
0,3% σε 0,5% και να γίνει αναθεώ-
ρηση/βελτίωση όλων των ειδικών
συμφωνιών.

Μεγάλο χάσμα στα «θέλω» τραπεζών - ΕΤΥΚ
Τα πιστωτικά ιδρύματα θεωρούν πως το «πάρτι» των επιτοκίων θα τελειώσει και δεν πρέπει να εγκλωβισθούν σε αιτήματα

<<<<<<<

Τα αιτήματα που αφο-
ρούν την ανανέωση της
Συλλογικής Σύμβασης
για τα έτη 2023-2025 
είναι πάνω-κάτω τα ίδια
σε σχέση με τις θέσεις
που είχαν παρουσιαστεί
στον Σύνδεσμο ΚΕΣΤ
εντός του 2023. Στο κεφάλαιο του Ταμείου Προνοίας, η ΕΤΥΚ θέλει οι τράπεζες να επαναφέρουν την εργοδοτική εισφορά στο 14%,

δηλαδή στα επίπεδα προ κρίσης του 2013.
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Ιδιαίτερα χαμηλός είναι ο αριθ-
μός των αιτήσεων για πατέντες 
που κατέθεσαν στο Ευρωπαϊκό 
Γραφείο ∆ιπλωμάτων Ευρεσιτε-
χνίας (EPO) εφευρέτες και εται-
ρείες από την Ελλάδα, σύμφωνα 
με τα στοιχεία του ευρωπαϊκού 
οργανισμού. Ειδικότερα, οι νέες 
αιτήσεις από την Ελλάδα για την 
απόκτηση ευρωπαϊκού διπλώμα-
τος ευρεσιτεχνίας υποχώρησαν 
το 2023, έναντι του 2022, κατά 
15,6%, έχοντας διαμορφωθεί σε 
157. Αυτή η επίδοση κατατάσ-
σει την Ελλάδα στην 36η θέση 
μεταξύ των 50 χωρών με τις πε-
ρισσότερες αιτήσεις. Την πρώ-
τη και τη δεύτερη θέση κατέ-
χουν οι ΗΠΑ και η Γερμανία με 
48.155 και περίπου 25.000 αιτή-
σεις, αντιστοίχως. 

«Η Ελλάδα με μόνο 157 ευ-
ρωπαϊκές αιτήσεις ή 15 αιτήσεις 
ανά εκατ. κατοίκων βρίσκεται πο-
λύ χαμηλά. Ο αντίστοιχος μέσος 
όρος του Ευρωπαϊκού Γραφείου 
είναι 150, ενώ σε κάποιες μικρές, 
αλλά τεχνολογικά ανεπτυγμέ-
νες χώρες (Ελβετία, Σουηδία, ∆α-
νία, Ολλανδία) ξεπερνάει τις 500 
αιτήσεις ανά εκατ. κατοίκων», 
εξηγεί στην «Κ» ο δρ ∆ημήτρης 

Κουζέλης, Ευρωπαίος σύμβουλος 
διπλωμάτων ευρεσιτεχνίας και 
πρόεδρος της Επιτροπής ∆ιανο-
ητικής Ιδιοκτησίας της Εθνικής 
Ελληνικής Επιτροπής του ∆ιε-
θνούς Εμπορικού Επιμελητηρίου. 

Σε αντίθεση με την κατοχύ-
ρωση εφευρέσεων από τον Ορ-
γανισμό Βιομηχανικής Ιδιοκτη-
σίας (ΟΒΙ) που διασφαλίζει την 
προστασία της πνευματικής ιδι-
οκτησίας μόνο στην ελληνική 
επικράτεια, η απόκτηση ενός 
ευρωπαϊκού διπλώματος ευρε-
σιτεχνίας έχει πολύ μεγαλύτερη 
βαρύτητα, αποτελώντας πολύ 
πιο δύσκολη υπόθεση, σύμφω-
να με τους ειδικούς. 

«Το πιο ανησυχητικό είναι 
ότι το 2023 η Ελλάδα παρουσία-
σε μια πτώση 16% σε σχέση με 
το 2022, αλλά και 23% σε σχέ-
ση με το 2021, όταν οι συνολι-
κές αιτήσεις ανήλθαν στις 203. 
Και το κερασάκι στην τούρτα εί-
ναι ότι μεγαλύτερος καταθέτης 
δεν ήταν καν ελληνική εταιρεία, 
αλλά η ελληνική θυγατρική της 
γαλλικής BIC-Violex, η οποία 
έχει το ερευνητικό κέντρο της 
στην Αττική. Αξίζει επίσης να 
σημειωθεί ότι ένα σημαντικό 
ποσοστό των αιτήσεων προέρ-
χεται από ιδιώτες καταθέτες-

εφευρέτες, δηλαδή φυσικά πρό-
σωπα», τονίζει ο κ. Κουζέλης. 

Ο αριθμός των αιτήσεων από 
την Ελλάδα εμφανίζει υστέρηση 
κατά 90% σε σχέση με τον ευ-
ρωπαϊκό μέσο όρο και συγκρι-
τικά με χώρες όπως η Πορτο-
γαλία η υστέρηση είναι ακόμη 
μεγαλύτερη. «Με 329 αιτήσεις 
το 2023, η Πορτογαλία σημείω-
σε αύξηση 5% ετησίως και πλέ-
ον μας ξεπερνάει κατά 110%. 
Το 2014, εν μέσω οικονομικής 
κρίσης και των δύο χωρών, η 
Πορτογαλία κατέθεσε περίπου 
100 αιτήσεις, όσες και η Ελλάδα, 
ενώ το 2004 η Ελλάδα κατέθεσε 
υπερδιπλάσιο αριθμό αιτήσεων 
σε σχέση με την Πορτογαλία», 
εξηγεί ο κ. Κουζέλης. 

∆ιαρκή πτώση καταγράφει και 
ο αριθμός των πατεντών σε σχέ-

ση με τις αιτήσεις. «Τα τελευταία 
10 χρόνια για κάθε 100 αιτήσεις 
χορηγούνται 40 διπλώματα σε 
Ελληνες καταθέτες (αιτήσεων), 
αριθμός σημαντικά χαμηλότερος 
από τα 60 που χορηγούνται κα-
τά μέσον όρο στους Ευρωπαίους 
καταθέτες και τα 75 που χορη-
γούνται σε Ιάπωνες. Αυτό οφείλε-
ται αφενός στο χαμηλό επίπεδο 
καινοτομίας και αφετέρου στην 
έλλειψη ικανοποιητικού αριθ-
μού πιστοποιημένων συμβούλων 
στην Ελλάδα, με αποτέλεσμα οι 
καταθέτες να προσπαθούν να 
συντάξουν οι ίδιοι την αίτησή 
τους, γεγονός που οδηγεί σε απο-
τυχία», προσθέτει ο κ. Κουζέλης. 

«Ο πρώτος λόγος για τις χα-
μηλές επιδόσεις είναι η έλλειψη 
κουλτούρας κατοχύρωσης στην 
ελληνική βιομηχανία, η οποία, με 
ισχνή εξαίρεση ένα μέρος της 
φαρμακοβιομηχανίας, δεν ενδι-
αφέρεται να καινοτομήσει, προ-
φανώς διότι θεωρεί τη σημερινή 
κερδοφορία της αρκετή. Συχνά 
έχουμε τονίσει την υποστελέχω-
ση και επομένως υπολειτουργία 
του ΟΒΙ, ο οποίος φαίνεται να αρ-
κείται σε ρόλο παρατηρητή», κα-
ταλήγει ο δρ ∆ημήτρης Κουζέλης. 

Αυξημένες κατά 5%, στις 329, ήταν οι αιτήσεις των Πορτογάλων για πατέ-
ντες το 2023, ενώ των Ελλήνων μειώθηκαν κατά 15,6%, στις 157. 
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Με τη Λερναία Υδρα μοιάζουν ορι-
σμένες φορές τα ηλεκτρονικά 
καταστήματα (e-shops) τα οποία 
εξαπατούν τους καταναλωτές 
και δεν παραδίδουν παραγγελί-
ες. Την περασμένη εβδομάδα το 
υπουργείο Ανάπτυξης επέβαλε 
πρόστιμο 120.000 ευρώ σε ηλε-
κτρονικό κατάστημα που εδρεύει 
στη Λάρισα και ταυτόχρονα διέ-
κοψε τη λειτουργία του site του, 
έτσι ώστε να προστατευθούν οι 
καταναλωτές. Μόνο που ήδη η 
ίδια εταιρεία που λειτουργούσε 
το site δημιούργησε γρήγορα άλ-
λο, με παρεμφερές όνομα και ίδιο 
αντικείμενο με το προηγούμενο 
ηλεκτρονικό κατάστημα.     

Το γεγονός ότι πρόκειται για 
την ίδια εταιρεία προκύπτει από 
τα στοιχεία που υπάρχουν στο 
νέο site, ότι δηλαδή έχει δημι-
ουργηθεί από την εταιρεία στην 
οποία επιβλήθηκαν οι σχετικές 
κυρώσεις από το υπουργείο Ανά-
πτυξης, όπως αυτή αναφέρεται 
στη σχετική ανακοίνωση που 
εξέδωσε το αρμόδιο υπουργείο. 
Τα στοιχεία επικοινωνίας του νέ-
ου ηλεκτρονικού καταστήματος 
(ταχυδρομική διεύθυνση και τη-
λέφωνο) είναι επίσης ακριβώς 
ίδια με αυτά που είχε εκείνο στο 
οποίο το υπ. Ανάπτυξης έβαλε 
λουκέτο.     

Η ύπαρξη του νέου καταστή-
ματος είναι εις γνώσιν των υπη-
ρεσιών της Γενικής Γραμματείας 
Εμπορίου και Προστασίας του 
Καταναλωτή, αλλά απαιτούνται 
περίπου 2 ημέρες για να προ-
βεί σε διακοπή της λειτουργίας 
αυτού, ενώ απαιτείται σχετική 
εντολή από την Εθνική Επιτρο-
πή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυ-
δρομείων. Το γεγονός ότι ανήκει 
εμφανώς στην ίδια εταιρεία διευ-

κολύνει την κατάσταση, διότι σε 
διαφορετική περίπτωση η διαδι-
κασία διακοπής της λειτουργίας 
του θα ήταν χρονοβόρα, καθώς, 
αφού είναι καινούργιο, δεν έχουν 
γίνει ακόμη καταγγελίες γι’ αυτό.     

Σύμφωνα με την ανακοίνωση 
του υπουργείου Ανάπτυξης, οι 
παραβάσεις που εντοπίστηκαν 
ήταν οι ακόλουθες:   
• Η μη παράδοση των παραγγε-
λιών προϊόντων στον συμφωνη-
μένο χρόνο παράδοσης και η μη 
ενημέρωση των καταναλωτών 
σχετικά με τον οριστικό χρόνο 
εκτέλεσης της παραγγελίας μετά 
την παρέλευση της προθεσμίας.  
• Η μη επιστροφή των χρη-
μάτων που κατέβαλαν οι κα-
ταναλωτές για την αγορά των 
αγαθών, τα οποία ουδέποτε πα-
ρέλαβαν μετά από καταγγελία 
της σύμβασης και ακύρωση της 
παραγγελίας.   
• Η παραπλάνηση των κατανα-
λωτών σχετικά με τη διαθεσι-
μότητα των αγαθών, ενώ στην 
πραγματικότητα η επιχείρηση 
δεν ήταν σε θέση να εκτελέσει 
τις παραγγελίες.  
• Η δυσχερής έως αδύνατη επι-
κοινωνία με την επιχείρηση.  

Η δυνατότητα να διακόπτεται 
η λειτουργία ενός ηλεκτρονικού 
καταστήματος παρέχεται από 
τον νόμο στις υπηρεσίες τον τε-
λευταίο χρόνο, γεγονός που έχει 
οδηγήσει σε αρκετές σχετικές 
αποφάσεις για την προστασία 
των καταναλωτών. Τους τελευ-
ταίους 7-8 μήνες έχουν «κατέβει» 
περί τα 50-60 sites ηλεκτρονι-
κών καταστημάτων, ύστερα από 
σχετικές ενέργειες της Γενικής 
Γραμματείας Εμπορίου και Προ-
στασίας του Καταναλωτή.   

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

«Λερναία Υδρα»
τα e-shops που
εξαπατούν καταναλωτές   

Ουραγός 
στην Ευρώπη 
η Ελλάδα 
στις πατέντες 
Λίγες οι αιτήσεις για την απόκτηση 
ευρωπαϊκού διπλώματος ευρεσιτεχνίας 

Ο αριθμός των ελλη-
νικών αιτήσεων είναι 
κατά 90% μικρότερος 
σε σχέση με τον ευρω-
παϊκό μέσο όρο. 

Μέση απόδοση 9,5% πέτυχαν το 
2023 οι διαχειριστές των κεφα-
λαίων ύψους 2,139 δισ. ευρώ, 
που αποτελούν την περιουσία 
των 32 Ταμείων Επαγγελματι-
κής Ασφάλισης (ΤΕΑ), στα οποία 
συμμετέχουν 222.671 εργαζό-
μενοι απ’ όλους τους κλάδους 
της οικονομίας. Γεγονός που, 
σύμφωνα με εκπροσώπους θε-
σμικών φορέων, ακαδημαϊκών, 
CEO και διευθυντές μεγάλων 
επιχειρήσεων, καθώς και στε-
λέχη της αγοράς που συμμε-
τείχαν στο 5ο Συνέδριο Επαγ-
γελματικής Ασφάλισης, δείχνει 
ότι η διαχείριση είναι σε καλά 
χέρια και κατά συνέπεια δεν 
ευθύνεται  για τη χαμηλή ανά-
πτυξη του θεσμού.

Στον αντίποδα, όλοι οι ομιλη-
τές κατέγραψαν θεσμικά εμπό-
δια που υπήρχαν μέχρι και την 
ψήφιση του πρόσφατου νόμου 
για τα ΤΕΑ (εποπτεία, γραφειο-
κρατία, βαθμός ελευθερίας των 
διοικήσεων), «αγκάθια» που δη-
μιουργήθηκαν όπως η κατάργη-
ση των φορολογικών κινήτρων 
και η σχέση των ΤΕΑ με τα ομα-
δικά ασφαλιστήρια συμβόλαια 
και, κυρίως, δομικά προβλήμα-
τα της ελληνικής οικονομίας 
και κατά συνέπεια της εγχώριας 
αγοράς εργασίας, όπως η φορο-
λογική σφήνα (χαμηλοί μισθοί, 
υψηλή φορολογία και υψηλές 
ασφαλιστικές εισφορές), που 
εξακολουθούν να κρατούν τον 
θεσμό των ΤΕΑ χαμηλά στην 
παγκόσμια κατάταξη. 

Οπως χαρακτηριστικά τόνι-
σε από το βήμα του συνεδρί-
ου ο πρόεδρος της  Ελληνικής 
Ενωσης ΤΕΑ και πρόεδρος του 
Ταμείου Επαγγελματικής Ασφά-
λισης υπουργείου Οικονομικών 
(ΤΕΑ -ΥΠΟΙΚ), Χρήστος Νού-
νης, ο αριθμός των ενεργών 
ασφαλισμένων σε επαγγελμα-
τικά ταμεία στη χώρα μας αντι-
προσωπεύει το 4,85% του οι-
κονομικά ενεργού πληθυσμού 

της και το 5,97% των απασχο-
λουμένων στην αγορά εργασί-
ας. Παρ’ όλα αυτά, το συνολικό 
ενεργητικό αντιστοιχεί περίπου 
στο 0,1% του ΑΕΠ. Και μάλιστα, 
παρά τις σημαντικές αποδόσεις. 
Αναλυτικά, σύμφωνα με στοι-
χεία της Επιτροπής Κεφαλαιαγο-
ράς (31/12/2023) τα περιουσιακά 
στοιχεία του συνόλου των ΤΕΑ 
ανέρχονταν σε 2,139 δισ. ευρώ, 
σημειώνοντας ετήσια αύξηση 
της τάξεως του 18,01%. Η αξία 
του ενεργητικού των 28 ΤΕΑ 
προαιρετικής ασφάλισης ήταν 

το ίδιο διάστημα 383 εκατ. ευ-
ρώ. Η μέση σταθμική απόδοση 
του υπό διαχείριση χαρτοφυ-
λακίου του συνόλου των ΤΕΑ, 
κατά το 2023, διαμορφώθηκε 
στο 9,5%. Με την επίδοση αυτή, 
οι επαγγελματίες διαχειριστές 
των ΤΕΑ κατάφεραν μάλιστα, 
όπως χαρακτηριστικά ανέφε-
ρε ο κ. Νούνης, όχι μόνο να δι-
αγράψουν την πολύ αρνητική 
χρονιά των αγορών χρήματος 
και κεφαλαίου του προηγού-
μενου έτους 2022, που οδήγη-
σε σε μέση σταθμική απόδοση 
-8,6%, αλλά και να προσδώσουν 
υπερβάλλουσες υπεραξίες στους 
ατομικούς λογαριασμούς των 
ασφαλισμένων μελών των επαγ-
γελματικών ταμείων.

Κατά τη χρονική περίοδο 
2011-2023, τα ΤΕΑ παρουσία-
σαν μέσες ετήσιες επενδυτικές 
αποδόσεις 4%. Σύμφωνα μάλι-
στα με τον πρόεδρο του ∆.Σ. της 
Ενωσης Θεσμικών Επενδυτών, 
Κρις Αίσωπο, οι διαχειριστές 
έχουν δημιουργήσει υπεραξία 
στην περιουσία των ΤΕΑ. «Τα 
περισσότερα ταμεία στην Ελ-
λάδα έχουν μεγάλη έκθεση σε 
ομόλογα και έντοκα γραμμάτια 
χωρών της Ευρωζώνης. Οι απο-
δόσεις είναι σε καλύτερο risk-
return. Κι ενώ το 2022 ήταν δύ-
σκολο έτος καθώς δεν υπήρχε 
πουθενά καταφύγιο, η Ελλάδα 
κατάφερε να βρίσκεται κάπου 
στη μέση της κατάταξης των 
αποδόσεων», επισήμανε ο κ. 
Αίσωπος. Για να καταλήξει και 
αυτός, όπως πολλοί άλλοι ομιλη-
τές, πως θα πρέπει να στραφού-
με σε άλλες αιτίες για τη χαμηλή 
ανάπτυξη του θεσμού, όπως το 
χαμηλό διαθέσιμο εισόδημα και 
η έλλειψη ασφαλιστικής συνεί-
δησης. Μιλώντας στο ίδιο συ-
νέδριο, ο υφυπουργός Εργασίας 
Πάνος Τσακλόγλου ξεκαθάρισε 
ότι τα ΤΕΑ είναι μέρος της συ-
μπληρωματικής απάντησης του 
2ου πυλώνα στις δημογραφικές 
προκλήσεις και αναπτύσσουν 
ισχυρή δυναμική.

Αντιμέτωπες με υψηλά πρόστι-
μα είναι 1.072 επιχειρήσεις οι 
οποίες όχι μόνο δεν έχουν προ-
χωρήσει στη διασύνδεση των 
ταμειακών μηχανών με τα POS, 
αλλά δεν έχουν κλείσει εντός 
Απριλίου και ραντεβού με τε-
χνικούς. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Γενικής ∆ιεύθυνσης Ηλεκτρο-
νικής ∆ιακυβέρνησης της ΑΑ-
∆Ε, πρόκειται για επιχειρήσεις 
με τζίρο άνω του 1 εκατ. ευρώ 
το 2023 και στην πλειονότητά 
τους αφορούν τον κλάδο εστία-
σης (εστιατόρια, μπαρ, νυχτερι-
νά κέντρα, εταιρείες παρασκευ-
ής γευμάτων, catering, μπαρ 
ξενοδοχείων κ.λπ.) καθώς και 
πρατήρια καυσίμων. 

Ο ελεγκτικός μηχανισμός εί-
ναι σε επικοινωνία με αυτές τις 
επιχειρήσεις προκειμένου να 
εξακριβώσει αν η μη συμμόρ-
φωσή τους οφείλεται σε αμέ-
λεια ή σε λόγους ανωτέρας βίας. 
Εφόσον δεν δοθούν πειστικές 
απαντήσεις, θα επιβληθούν τα 
πρόστιμα που προβλέπει η νο-
μοθεσία. 

Οπως αναφέρουν από την 
ΑΑ∆Ε, τόσο η επικοινωνία όσο 
και οι έλεγχοι θα επεκταθούν 
και στις υπόλοιπες επιχειρή-
σεις με χαμηλότερο τζίρο που 
δεν ολοκλήρωσαν εγκαίρως 
τη διασύνδεση των συστημά-
των τους. 

Σημειώνεται πάντως ότι οι 
τεχνικοί διασύνδεσης προχώ-
ρησαν σε μια άτυπη απεργία 
ζητώντας περισσότερο χρόνο 
για τη διασύνδεση των ταμει-
ακών μηχανών με τα POS, κάτι 
που αρνήθηκε η πολιτική ηγε-
σία του υπουργείου.  

Τα πρόστιμα και οι κυρώσεις 
σε περίπτωση μη συμμόρφω-
σης με τις διατάξεις αφορούν 
όλους τους κρίκους της αλυ-
σίδας, δηλαδή όλες τις επιχει-
ρήσεις που εμπλέκονται στην 
υλοποίηση του έργου της δια-

σύνδεσης και συγκεκριμένα:   
• Επιχειρήσεις λιανικής. Για τις 
επιχειρήσεις που υποχρεού-
νται βάσει του νόμου να δια-
συνδέσουν τα τερματικά τους 
μηχανήματα POS με τις ταμεια-
κές μηχανές και δεν το κάνουν 
εντός των χρονοδιαγραμμάτων 
προβλέπεται:   
1. Πρόστιμο ύψους 10.000 ευ-
ρώ, εφόσον πρόκειται για υπό-
χρεο τήρησης απλογραφικού 
λογιστικού συστήματος, ή 
20.000 ευρώ, εφόσον πρόκει-
ται για υπόχρεο τήρησης δι-

πλογραφικού λογιστικού συ-
στήματος.   
2. Το πρόστιμο μειώνεται κα-
τά 50%, όταν επιβάλλεται σε 
χρήστες τερματικών POS που 
ασκούν τη δραστηριότητά τους 
σε οικισμούς με πληθυσμό έως 
500 κατοίκους και σε νησιά με 
πληθυσμό κάτω των 3.100 κα-
τοίκων, πλην των τόπων που 
έχουν ανακηρυχθεί ως τουρι-
στικοί.   
3. Αν η ίδια παράβαση δια-
πραχθεί εντός πενταετίας από 
την κοινοποίηση της αρχικής 
πράξης επιβολής προστίμου 
τα πρόστιμα διπλασιάζονται 
και για κάθε επόμενη ίδια πα-
ράβαση εντός πενταετίας από 
την κοινοποίηση της αρχικής 
πράξης επιβολής προστίμου 
τριπλασιάζονται.     
• Πάροχοι τερματικών POS.  Σε πε-
ρίπτωση που αυτές οι εταιρείες 
δεν συνεργάζονται με τις απαι-
τήσεις λειτουργίας και διασύν-
δεσης των POS με τις ταμεια-
κές, όπως αυτές έχουν οριστεί 
από την ΑΑ∆Ε, επιβάλλεται 
πρόστιμο ύψους 200.000 ευ-
ρώ. Αν όμως η ίδια παράβαση 
διαπραχθεί εντός πενταετίας 
από την κοινοποίηση της αρ-
χικής πράξης επιβολής προ-
στίμου, επιβάλλεται πρόστιμο 
ύψους 300.000 ευρώ.   

2.000 έλεγχοι  
Παράλληλα, ο ελεγκτικός μη-

χανισμός της ΑΑ∆Ε αναμένε-
ται να πραγματοποιήσει 2.000 
ελέγχους στους 35 κλάδους που 
ήταν υποχρεωμένοι από την 1η 
Απριλίου να έχουν εγκαταστή-
σει POS. Ηδη κλιμάκια της ΑΑ-
∆Ε ξεκίνησαν σήμερα το πρωί 
ελέγχους σε υπόχρεους εγκα-
τάστασης POS (ταξί, περίπτε-
ρα κ.λπ.) και σύντομα αναμέ-
νονται ανακοινώσεις. Σε όσες 
περιπτώσεις διαπιστωθεί ότι οι 
υπόχρεοι είτε δεν έχουν προ-
μηθευτεί POS είτε δεν δέχονται 
συναλλαγές με κάρτες, θα επι-
βάλλεται πρόστιμο 1.500 ευρώ.

Υψηλή απόδοση 9,5% πέτυχαν
το 2023 τα επαγγελματικά ταμεία

Με πρόστιμα κινδυνεύουν
1.072 επιχειρήσεις για τα POS  

Στα 32 Ταμεία 
Επαγγελματικής 
Ασφάλισης 
συμμετέχουν 222.671 
εργαζόμενοι απ’ όλους 
τους κλάδους.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥΤου ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ  

Τα περιουσιακά στοιχεία του 
συνόλου των ΤΕΑ ανέρχονταν 
σε 2,139 δισ. ευρώ, σημειώνοντας 
ετήσια αύξηση της τάξεως 
του 18,01%.  

Σε πρώτη φάση ελέγχθηκαν 
επιχειρήσεις με τζίρο πάνω από 1 
εκατ. ευρώ το 2023. Τα περισσότε-
ρα προβλήματα εντοπίστηκαν στον 
κλάδο της εστίασης.  

A
.P

. 

Δεν έχουν ακόμη 
διασυνδέσει τις ταμει-
ακές με τα τερματικά 
και δεν έχουν κλείσει 
ραντεβού 
με τεχνικούς.  
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Διεύρυνση των οικονομικών ανι-
σοτήτων επιφέρει η πληθωριστι-
κή κρίση, η οποία βρίσκεται σε 
εξέλιξη από το δεύτερο μισό του 
2021 και κορυφώθηκε το 2022 με 
την έναρξη του πολέμου στην 
Ουκρανία. 

Η αύξηση των τιμών σε βασι-
κά αγαθά, τρόφιμα και ενέργεια, 
αλλά και η εκτόξευση των ενοι-
κίων στα ύψη και συνολικά του 
κόστους στέγασης διευρύνουν 
το χάσμα ανάμεσα στα φτωχότε-
ρα και τα πλουσιότερα τμήματα 
του πληθυσμού, ενώ την ίδια ώρα 
δημιουργούν συνθήκες «φτωχο-
ποίησης» και για τα νοικοκυριά 

που ανήκουν στη μεσαία εισο-
δηματική κατηγορία, υποβαθμί-
ζοντας τις συνθήκες διαβίωσης. 
Ενδεικτικό του παραπάνω είναι 
ότι σχεδόν ένα στα δύο νοικοκυ-
ριά –στο σύνολο του πληθυσμού– 
αντιμετώπιζε πέρυσι δυσκολία 
στην πληρωμή του ενοικίου, της 
δόσης δανείου ή πάγιων λογαρια-
σμών, ενώ έναν χρόνο πριν το 
αντίστοιχο ποσοστό ήταν 29,1%. 
Σχεδόν ένας στους τέσσερις δεν 
πήγε στον γιατρό, αν και χρειαζό-
ταν, ενώ σχεδόν ένας στους τρεις 
δεν επισκέφθηκε τον οδοντίατρο.

Αν και το μέσο διαθέσιμο ει-
σόδημα ήταν υψηλότερο περίπου 
κατά 29%  το 2022 σε σύγκριση 
με το 2014, μεγάλο μέρος της αύ-
ξησης εξανεμίζεται από τον πλη-
θωρισμό, με τις τιμές μέσα στη 
δεκαετία 2014-2023 να έχουν αυ-
ξηθεί, σύμφωνα με στοιχεία της 
Eurostat, κατά 14,6%. Οι αυξή-
σεις στους κατώτατους μισθούς 
τόσο το 2023 όσο και φέτος εκτι-
μάται ότι έχουν μειώσει ελαφρώς 
τους κραδασμούς που δημιουργεί 
ο πληθωρισμός, όχι όμως σε με-
γάλο βαθμό, δεδομένου ότι αυτός 

διατηρείται πολύ περισσότερο 
από ό,τι είχε αρχικά εκτιμηθεί. 
Επιπλέον, όπως σημειώνει και 
η Alpha Bank σε μελέτη της για 
τις επιπτώσεις της ενεργειακής 
κρίσης, στην Ελλάδα, μετά την 
περίοδο της πανδημίας και την 
ενεργειακή κρίση, οι μισθολογι-
κές αυξήσεις συγκλίνουν μεν με 
την πορεία του πληθωρισμού, αλ-
λά με χρονική υστέρηση.

Μεγαλώνει το χάσμα
Σύμφωνα με τα στοιχεία της 

Ελληνικής Στατιστικής Αρχής 

(ΕΛΣΤΑΤ), ο δείκτης οικονομι-
κής ανισότητας διαμορφώθη-
κε το 2023 (με περίοδο αναφο-
ράς τα εισοδήματα του 2022) σε 
5,28 μονάδες έναντι 5,25 στην 
έρευνα του 2022. Αυτό σημαί-
νει ότι το μερίδιο του εισοδή-
ματος του πλουσιότερου 20% 
του πληθυσμού είναι 5,28 φο-
ρές μεγαλύτερο από το μερίδιο 
του εισοδήματος του φτωχότε-
ρου 20% του πληθυσμού. Βάσει 
αυτής της τιμής, η Ελλάδα έχει 
τον πέμπτο υψηλότερο δείκτη 
οικονομικής ανισότητας μεταξύ 

13 ευρωπαϊκών χωρών. Προ του 
2018 ο εν λόγω δείκτης βρισκό-
ταν πάνω από τις έξι μονάδες, 
με την ανάκαμψη της οικονο-
μίας, όμως, να μειώνει την «ψα-
λίδα». ∆ιευρύνθηκε εκ νέου το 
2021 (για εισοδήματα του 2020) 
φτάνοντας στο 5,79 από 5,23 το 
2020 (εισοδήματα του 2019) λό-
γω της πανδημίας και τώρα βρί-
σκεται πάνω από αυτό το επί-
πεδο, επιβεβαιώνοντας ότι οι 
κρίσεις εντείνουν την οικονο-
μική ανισότητα. 

Την τελευταία διετία, εξάλ-
λου, καταγράφεται αύξηση του 
συνολικού ποσοστού του ει-
σοδήματος που κατέχουν τα 
πλουσιότερα τμήματα του πλη-
θυσμού. Ετσι, το 2023 το πλου-
σιότερο 25% του πληθυσμού 
κατείχε το 45,7% του συνολικού 
διαθέσιμου εισοδήματος έναντι 
45,3% το 2022 και 44,19% το 
2019. Στον αντίποδα, το φτωχό-
τερο 25% του πληθυσμού κατεί-
χε το 2023 το 10,4% του συνο-
λικού διαθέσιμου εισοδήματος.

Σε κίνδυνο φτώχειας ή σε 
κοινωνικό αποκλεισμό το 2023 
(επίσης με βάση τα εισοδήματα 
του 2022) βρισκόταν το 26,1% 
του πληθυσμού έναντι 26,3% 
στην έρευνα του 2022. Σημει-
ώνεται ότι το 2016 –εν μέσω 
οικονομικής κρίσης– το αντί-
στοιχο ποσοστό είχε εκτοξευ-
θεί σε 32,6%. 

Η Ελλάδα κατείχε το 2023 το 
τρίτο υψηλότερο ποσοστό πλη-
θυσμού σε κίνδυνο φτώχειας ή 
σε κοινωνικό αποκλεισμό μετα-
ξύ 12 ευρωπαϊκών χωρών, με-
τά τη Βουλγαρία (30%) και την 
Ισπανία (26,5%).

Το κατώφλι της φτώχειας 
ανέρχεται στο ποσό των 6.030 
ευρώ ετησίως για μονοπρόσωπο 

νοικοκυριό και σε 12.663 ευρώ 
για νοικοκυριά με δύο ενήλικες 
και δύο εξαρτώμενα παιδιά ηλι-
κίας κάτω των 14 ετών και ορί-
ζεται στο 60% του διάμεσου συ-
νολικού ισοδύναμου διαθεσίμου 
εισοδήματος των νοικοκυριών.

Δεν πηγαίνουν σε γιατρούς
Τα φτωχότερα νοικοκυριά 

αντιμετωπίζουν φυσικά μεγα-
λύτερη υλική στέρηση, χωρίς 
αυτό να σημαίνει ότι, λόγω της 
συνεχιζόμενης ακρίβειας, δεν 
βρίσκονται σε δυσχερή θέση 
και τα νοικοκυριά με υψηλότε-
ρα εισοδήματα. 

Σύμφωνα με την έρευνα της 
ΕΛΣΤΑΤ για τις συνθήκες διαβί-
ωσης των νοικοκυριών, το 47,3% 
στο σύνολο των νοικοκυριών 
αντιμετωπίζει δυσκολίες στην 
πληρωμή του κόστους στέγα-
σης (ενοίκιο, στεγαστικό δάνειο, 
πάγια), με το ποσοστό στον μη 
φτωχό πληθυσμό να διαμορφώ-
νεται επίσης σε υψηλά επίπεδα 
και δη σε 39,8%. To 23,6% του 
πληθυσμού ηλικίας 16 ετών και 
άνω δήλωσε ότι κατά τη διάρ-
κεια των τελευταίων 12 μηνών 
δεν υποβλήθηκε σε ιατρική εξέ-
ταση ή θεραπεία για πρόβλη-
μα υγείας, αν και χρειαζόταν, 
ενώ το αντίστοιχο ποσοστό για 
οδοντιατρική εξέταση ανεβαίνει 
στο 32,3%.

Το 43,1% του συνόλου του 
πληθυσμού δηλώνει ότι αδυνα-
τεί να πληρώσει διακοπές μιας 
εβδομάδας, το 44,3% έχει αδυ-
ναμία αντιμετώπισης έκτακτων 
αναγκαίων δαπανών, το 19,2% 
έχει αδυναμία για ικανοποιητική 
θέρμανση τον χειμώνα και δρο-
σιά το καλοκαίρι, ενώ το 52,6% 
αδυνατεί να αντικαταστήσει 
φθαρμένα έπιπλα.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Σχεδόν ένα στα δύο 
νοικοκυριά αντιμετώ-
πιζε πέρυσι δυσκολία 
στην πληρωμή 
του ενοικίου, 
της δόσης δανείου 
ή πάγιων λογαριασμών.

Η ακρίβεια διευρύνει τις ανισότητες
Mεγαλώνει το χάσμα ανάμεσα στα φτωχότερα και πλουσιότερα τμήματα του πληθυσμού, πιέσεις και στα μεσαία εισοδήματα

Πολύ σκληρός για να πεθάνει 
αποδεικνύεται ο πληθωρισμός 
στην Ελλάδα, ο οποίος μετά την 
αποκλιμάκωση που καταγράφη-
κε τον Ιανουάριο και τον Φε-
βρουάριο, ενισχύθηκε εκ νέου 
τον Μάρτιο και διαμορφώθη-
κε, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
της Eurostat, στο 3,4%. Πρό-
κειται, σημειωτέον, για τον πέ-
μπτο υψηλότερο πληθωρισμό 
στην Ευρωζώνη, όπου σε γενι-
κές γραμμές καταγράφηκε απο-
κλιμάκωση. Συγκεκριμένα, στην 
Ευρωζώνη ο εναρμονισμένος 
δείκτης τιμών καταναλωτή δι-
αμορφώθηκε τον Μάρτιο σε 
2,4%, από 2,6%. Το πιο ανησυ-
χητικό ίσως είναι ότι τον Μάρ-
τιο καταγράφηκε στην Ελλάδα 
αύξηση του δείκτη τιμών κατα-
ναλωτή κατά 1,8% σε σύγκριση 
με τον Φεβρουάριο, η δεύτε-
ρη υψηλότερη μηνιαία αύξηση 
στην Ευρωζώνη.  

Η εξέλιξη αυτή έρχεται ενώ 
από την 1η Μαρτίου 2024 βρί-
σκονται σε ισχύ τα νέα μέτρα 
κατά της ακρίβειας. Υψηλόβαθ-
μος παράγοντας του υπουργεί-
ου Ανάπτυξης υποστήριξε, μι-
λώντας στην «Κ», ότι τα μέτρα 
για την ακρίβεια αποδίδουν, 
καθώς υπάρχει αποκλιμάκω-
ση των τιμών στα είδη σούπερ 
μάρκετ, ενώ για τον μήνα Απρί-
λιο δεν έχουν ανακοινωθεί αυ-
ξήσεις τιμών. Ο ίδιος απέδωσε 
την εκ νέου ενίσχυση του πλη-
θωρισμού στην αύξηση των τι-
μών σε υπηρεσίες, κυρίως στις 
τουριστικές. Σημαντικό επίσης 
ρόλο φαίνεται ότι διαδραμάτι-
σαν οι τιμές των υγρών καυ-
σίμων, οι οποίες μέσα στον 
Μάρτιο αυξήθηκαν σημαντι-
κά. Ετσι, ενώ την 1η Μαρτίου 
2024 η μέση τιμή της αμόλυ-
βδης βενζίνης είχε διαμορφω-
θεί πανελλαδικά σε 1,903 ευρώ/
λίτρο, στις 31 Μαρτίου 2023 εί-
χε ανέλθει σε 1,942 ευρώ/λίτρο.  

Σε επίπεδο Ευρωζώνης (σ.σ. 
δεν έχουν δημοσιευθεί ακόμη 
στοιχεία για τον ρυθμό αύξη-

σης στα επιμέρους προϊόντα ή 
σε ομάδες αγαθών και υπηρεσι-
ών σε κάθε χώρα), οι υπηρεσίες 
είναι αυτές στις οποίες κατα-
γράφεται ο υψηλότερος πληθω-
ρισμός (4%), ενώ στα τρόφιμα 
παρατηρείται αποκλιμάκωση 
των τιμών, με τον ετήσιο ρυθμό 
ανάπτυξης να περιορίζεται σε 
2,7% τον Μάρτιο, από 3,9% τον 
Φεβρουάριο. Στα μη ενεργεια-
κά βιομηχανικά προϊόντα κα-
ταγράφηκε αύξηση τιμών 1,1% 
έναντι 1,6% τον Φεβρουάριο 
και στα ενεργειακά προϊόντα 
μείωση 1,8% έναντι μείωσης 
3,7% στην Ευρωζώνη.  

Σημειώνεται πάντως ότι η 
κυβέρνηση, αν και δεν έχει 
αποκλείσει το ενδεχόμενο 

επέκτασης και σε κατηγορί-
ες τροφίμων του μέτρου για 
τη μείωση των παροχών των 
λιανεμπόρων προς τους προ-
μηθευτές με στόχο τη μετα-
φορά του οφέλους στις τιμές 
τιμοκαταλόγου, για την ώρα 
τηρεί στάση αναμονής.  

Το μέτρο που φαίνεται ότι 
αποδίδει περισσότερο είναι 
αυτό του τρίμηνου «μπλόκου» 
στις προσφορές, καθώς έχει 
συγκρατήσει ανατιμήσεις, ενώ 
λιγότερο έχει αποδώσει –μέχρι 
στιγμής– το μέτρο της μείωσης 
των παροχών προμηθευτών 
προς λιανεμπόρους και της με-
ταφοράς του οφέλους στις τι-
μές τιμοκαταλόγου. Από την 
έρευνα τιμών που πραγματο-
ποιεί η «Κ» προκύπτει ότι αν 
και τις πρώτες ημέρες εφαρμο-
γής των μέτρων καταγράφηκαν 
μειώσεις τιμών στις επίμαχες 
κατηγορίες (αφρόλουτρα, σα-
μπουάν, απορρυπαντικά, βρε-
φικές πάνες), αυτές δεν διατη-
ρήθηκαν στη διάρκεια όλου του 
προηγούμενου μήνα.  

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ  

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

«Βαρυχειμωνιά» επικρατεί στο 
λιανεμπόριο, παρά τις υψηλές 
θερμοκρασίες, καθώς σύμφωνα 
με τις εκτιμήσεις των εμπόρων 
ο τζίρος του πρώτου τριμήνου 
του 2024 ήταν απογοητευτι-
κός, πολύ μακριά από τις όχι 
υψηλές επιδόσεις του τέταρτου 
τριμήνου του 2023. Ο εμπορι-
κός κόσμος εναποθέτει τώρα 
τις ελπίδες του στην πασχαλινή 
περίοδο και στον τουρισμό, αν 
και τα δύο έχουν έντονη εποχι-
κότητα και τοπικό χαρακτήρα.

Στοιχεία μέχρι στιγμής υπάρ-
χουν μόνο για τον Ιανουάριο, 
τα οποία μάλιστα αφορούν μό-
νο τις μεγάλες επιχειρήσεις και 
δη αυτές που έχουν υποχρέωση 
τήρησης διπλογραφικών βιβλί-
ων. Αυτά δείχνουν ότι ο τζίρος 
στο λιανεμπόριο υποχώρησε κα-
τά 18,4% σε σύγκριση με τον 
Ιανουάριο του 2023, ενώ εάν 
εξαιρεθούν οι κλάδοι τροφίμων, 
καυσίμων και οχημάτων, η μεί-
ωση του τζίρου ήταν ακόμη με-
γαλύτερη, της τάξης του 34,1%. 
Το γεγονός ότι έχουμε πληθω-
ρισμό, έστω και χαμηλότερο σε 
σχέση με πέρυσι, σημαίνει ότι 
η μείωση του τζίρου οφείλεται 
κατά κύριο λόγο σε μείωση της 
πραγματικής ζήτησης.

Η μείωση της ζήτησης πλήτ-
τει περισσότερο συγκεκριμέ-
νους κλάδους του λιανεμπορί-
ου, κυρίως τους παραδοσιακούς 
(ένδυση, υπόδηση, έπιπλα 
κ.λπ.) και λιγότερο τους κλά-
δους τροφίμων, καυσίμων και 
οχημάτων. Τούτο φαίνεται και 
από τα στοιχεία για τον τζίρο 
του λιανεμπορίου το 2022 και 
το 2023. Σύμφωνα με την ανά-
λυση των στοιχείων της Ελληνι-
κής Στατιστικής Αρχής, η οποία 
έγινε από τον Γιώργο Μπάλτα, 
καθηγητή του Οικονομικού Πα-
νεπιστημίου Αθηνών, ο κύκλος 
εργασιών στο σύνολο του λια-
νικού εμπορίου διαμορφώθη-
κε το 2023 σε 68,14 δισ. ευρώ, 

καταγράφοντας αύξηση 7% σε 
σύγκριση με το 2022, που είχε 
διαμορφωθεί σε 63,70 δισ. ευ-
ρώ. Ωστόσο, εάν εξαιρεθούν 
οι κλάδοι τροφίμων, καυσίμων 
και οχημάτων, ο τζίρος ήταν 
το 2023 24,82 δισ. ευρώ, κατα-
γράφοντας μικρότερη αύξηση, 
5,6%, σε σύγκριση με το 2022 
(23,50 δισ. ευρώ).

Ιδίως το τέταρτο τρίμηνο του 
2023, τρίμηνο κατά το οποίο το 
λιανεμπόριο έχει πάντα υψηλές 
προσδοκίες λόγω Χριστουγέν-
νων και Black Friday, η αύξη-
ση του τζίρου ήταν μόλις 3,7% 
σε σύγκριση με το τέταρτο τρί-
μηνο του 2022, ενώ εάν εξαιρε-
θούν οι κλάδοι τροφίμων, καυ-
σίμων και οχημάτων, η αύξηση 

του τζίρου σε μια πληθωριστική 
χρονιά ήταν μόλις 1,5%. Αποκα-
λυπτικά είναι τα ευρήματα σε 
σχέση, όχι μόνο με τον κλάδο, 
αλλά και το μέγεθος των επιχει-
ρήσεων. Στο σύνολο των μικρο-
μεσαίων επιχειρήσεων λιανικού 
εμπορίου ο κύκλος εργασιών το 
τέταρτο τρίμηνο του 2023 ανήλ-
θε σε 10,66 δισ. ευρώ, σημειώ-
νοντας αύξηση 1,7% σε σχέση 
με το τέταρτο τρίμηνο του 2022 
που είχε διαμορφωθεί σε 10,48 
δισ. ευρώ. Στο σύνολο των μι-
κρομεσαίων επιχειρήσεων του 
λιανικού εμπορίου, χωρίς τους 
κλάδους οχημάτων, τροφίμων 
και καυσίμων, ο κύκλος εργασι-
ών το τέταρτο τρίμηνο του 2023 
ανήλθε σε 5,12 δισ. ευρώ, ση-
μειώνοντας μικρότερη αύξηση, 
μόλις 1,3%. Ειδικά στις μικρές 
επιχειρήσεις, που αποτελούν 
πολύ μεγάλο τμήμα των λια-
νεμπορικών, ο τζίρος υποχώ-
ρησε το τέταρτο τρίμηνο του 
2023 κατά 1,6% (στο σύνολο) 
και κατά 3,8% χωρίς τους κλά-
δους τροφίμων, καυσίμων και 
οχημάτων.

Αύξηση του πληθωρισμού τον Μάρτιο
παρά τη λήψη μέτρων από το ΥΠΑΝ

Χαμηλές πτήσεις για το λιανεμπόριο 
το πρώτο τρίμηνο του 2024

Ενισχύθηκε στο 3,4%, 
που είναι το πέμπτο 
υψηλότερο ποσοστό 
μεταβολής τιμών 
στην Ευρωζώνη. 

Τα πρώτα 
στοιχεία του Ιανουα-
ρίου δείχνουν 
σημαντική πτώση 
του τζίρου.

Η μείωση της ζήτησης πλήττει περισσότερο τους παραδοσιακούς κλάδους 
του λιανεμπορίου, όπως ένδυση, υπόδηση, έπιπλα κ.λπ.
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Και όμως, κατά έναν παράδοξο 
τρόπο η αποκλιμάκωση της χον-
δρεμπορικής τιμής ρεύματος του 
Μαρτίου δεν πέρασε στα τιμο-
λόγια του Απριλίου. Η μέση τι-
μή στη χονδρεμπορική αγορά 
υποχώρησε τον Μάρτιο στα 67,5 
ευρώ/MWh από τα 73,61 ευρώ/
ΜWh τον Φεβρουάριο και οι προ-
βλέψεις για τον Απρίλιο αναφέ-
ρονται σε περαιτέρω υποχώρηση 
στα 60 ευρώ/MWh και πιθανό-
τατα κάτω από αυτά τα επίπε-
δα, καθώς η ζήτηση λόγω και-
ρικών συνθηκών μειώνεται και 
η παραγωγή των φθηνών ΑΠΕ 
ενισχύεται, καλύπτοντας πάνω 
από το 50% του μείγματος ηλε-
κτροπαραγωγής. 

Η χονδρεμπορική τιμή ρεύ-
ματος αποτελεί τη βάση τιμο-
λόγησης των χρεώσεων της κι-
λοβατώρας στη λιανική και στη 
συνεχιζόμενη αποκλιμάκωσή 
τους οφείλονται οι μειωμένες 
τιμές που απολαμβάνουν οι κα-
ταναλωτές τους τρεις πρώτους  
μήνες του έτους με την καθιέρω-
ση των νέων χρωματιστών τιμο-
λογίων. Η λογική αυτή των πραγ-
μάτων ανετράπη τον Απρίλιο. Η 
μέση τιμή της κιλοβατώρας στα 
πράσινα τιμολόγια, όπου βρίσκε-
ται πάνω από το 90% των κατα-
ναλωτών, αντί της αναμενόμενης 
μείωσης αυξήθηκε κατά 3% τον 
Απρίλιο και διαμορφώθηκε στα 
10,8 λεπτά από τα 10,5 λεπτά τον 
Μάρτιο. Με εξαίρεση τα πράσινα 
τιμολόγια της Φυσικό Αέριο, της 
NRG και της Voltera, οι πάροχοι 
προχώρησαν σε αυξήσεις, μηδέ 
εξαιρουμένης και της ∆ΕΗ, που 
πρόσθεσε στη χρέωση της κι-
λοβατώρας του Απριλίου 0,034 
λεπτά πάνω από αυτή του Μαρ-
τίου, διαμορφώνοντας την τιμή 
για τις πρώτες 500 κιλοβατώρες 
στα 10,861 λεπτά έναντι 10,827 
λεπτών του Μαρτίου. Για τις κα-

ταναλώσεις πάνω από τις 500 
κιλοβατώρες η χρέωση της ∆ΕΗ 
μειώθηκε επίσης οριακά από τα 
11,907 λεπτά στα 11,881 λεπτά. 
Το εύρος της τιμής της κιλοβατώ-
ρας για το σύνολο των παρόχων 
κυμαίνεται τον Απρίλιο μεταξύ 
9,06 και 11,71 λεπτών έναντι εύ-
ρους τον Μάρτιο μεταξύ 8,18 και 
11,5 λεπτών.

Οι μειώσεις από τη χονδρε-
μπορική τιμή ρεύματος δεν έφτα-

σαν στους καταναλωτές και απ’ 
ό,τι φαίνεται δεν θα φτάσουν 
ούτε οι αναμενόμενες μειώσεις 
των επόμενων μηνών. Χάθηκαν 
στη διαδρομή του ρεύματος από 
το δίκτυο του ∆Ε∆∆ΗΕ στον με-
τρητή για να καλύψουν, με υστέ-
ρηση τουλάχιστον δύο ετών, τις 
απώλειες του δικτύου – τεχνικές 
και μη τεχνικές ρευματοκλοπές, 
που δεν είχε υπολογίσει στην 
αρχική του μελέτη ο ∆Ε∆∆ΗΕ. 

Οι προμηθευτές έχουν ήδη 
συμπεριλάβει στα κοστολόγιά 
τους και έχουν ήδη μεταφέρει 
στους καταναλωτές κόστη από 
απώλειες του δικτύου για τα έτη 
2021 και 2022 της τάξης των 800 
εκατ. ευρώ συνολικά ανά έτος, 
που αντιστοιχούν στο σύνολο 
των απωλειών δικτύου, εκ των 
οποίων τα 400 εκατ. ευρώ ανά 
έτος σε ρευματοκλοπές.

Συνέβη όμως λίγες ημέρες 
πριν ανακοινώσουν τα τιμολό-
για του Απριλίου οι πάροχοι να 
λάβουν από τον ∆Ε∆∆ΗΕ ειδοποί-
ηση για τον «συντελεστή κανονι-
κοποίησης», όπως ονομάζονται 
τεχνικά οι απώλειες του πρώτου 
εξαμήνου του 2022. 

Οι προμηθευτές για την κα-
τάρτιση των τιμολογίων έχουν 
λάβει υπόψη τους έναν συντε-
λεστή 13,54% για τις απώλειες 
της περιόδου 2021-2024, που έχει 
εγκρίνει για το δίκτυο του ∆Ε∆-
∆ΗΕ η ΡΑΑΕΥ από το 2020, βάσει 
μελέτης που της έχει υποβάλει ο 
διαχειριστής. 

Πληρώνουν δηλαδή στον 
∆Ε∆∆ΗΕ ένα 13,54% επιπλέον 
της ενέργειας που περνάνε από 
το δίκτυο για να εξυπηρετήσουν 
τους πελάτες τους. Η ενέργεια 
αυτή καταναλώθηκε, αλλά δεν 

τιμολογήθηκε γιατί αντιστοιχεί 
σε τεχνικές απώλειες του δικτύ-
ου κατά τη μεταφορά της και σε 
ρευματοκλοπές από επιτήδειους 
που δρουν ανεξέλεγκτα, καθώς 
οι χλιαροί έλεγχοι του ∆Ε∆∆ΗΕ 
δεν τους τρομάζουν, παρότι η 
παραβατικότητα αυτή διώκεται 
τα τελευταία χρόνια ως ποινικό 
αδίκημα. 

Από τα ειδοποιητήρια του 
∆Ε∆∆ΗΕ διαπίστωσαν ότι ο συ-
ντελεστής κανονικότητας απο-
κλίνει το πρώτο εξάμηνο του 
2022 κατά 3,28%, σχεδόν διπλά-
σιος από την απόκλιση του αντί-
στοιχου συντελεστή του πρώτου 
εξαμήνου του 2021, που ήταν 
1,72%. Για τους παρόχους αυτό 
σημαίνει ότι υποτιμολόγησαν 
κατά περίπου 100 εκατ. τα τιμο-
λόγια του 2021 και κατά περίπου 
400 εκατ. ευρώ τα τιμολόγια του 
2022, που η μέση τιμή της μεγα-
βατώρας ήταν κοντά στα 280 ευ-
ρώ. Επειδή, όπως εξηγούν στην 
«Κ» εκπρόσωποι των παρόχων, 
αυτά τα κόστη δεν μπορούν να 
τα ζητήσουν αναδρομικά από 
τους πελάτες τους, αφού μετακι-
νούνται και δεν μπορεί να ξέρουν 
ποιοι είναι, η ανάκτησή τους θα 
γίνει από τους νυν και μελλοντι-
κούς πελάτες τους. Στην πράξη 
αυτό σημαίνει ότι οι πάροχοι θα 
συμπεριλάβουν στον υπολογισμό 
της χρέωσης της κιλοβατώρας 
για τους επόμενους μήνες  –πρα-
κτική που εγκαινιάστηκε από τον 
Απρίλιο–  και τα επιπλέον κόστη 
για τις πραγματικές απώλειες και 
άλλες επιβαρύνσεις του δικτύου 
των ετών 2021 και 2022, «ροκανί-
ζοντας» τις μειώσεις που φέρνει 
η αποκλιμάκωση της χονδρεμπο-
ρικής τιμής. 

Η σημαντική αύξηση του συ-
ντελεστή κανονικοποίησης απο-
δίδεται από τους παρόχους αφε-
νός στην αύξηση τεχνικών και 
μη τεχνικών (ρευματοκλοπών) 
απωλειών, αλλά και στην αδυνα-

μία καταμέτρησης από τον ∆Ε∆-
∆ΗΕ ενός σημαντικού αριθμού 
μετρητών, με αποτέλεσμα και 
το κόστος αυτής της ενέργειας 
να μεταφέρεται στους συνεπείς 
καταναλωτές. 

Οι ευθύνες
Αποψη των παρόχων είναι ότι 

το κόστος τουλάχιστον των ρευ-
ματοκλοπών  και των ελλιπών 
μετρήσεων θα πρέπει κατά το 
μεγαλύτερο μέρος να βαρύνει 
τον διαχειριστή, που είναι και ο 
αρμόδιος για τον περιορισμό του 
φαινομένου και το ζήτημα έχει 
τεθεί ήδη στη ΡΑΑΕΥ, η οποία 
έχει βάλει στόχους στον διαχει-
ριστή για τη μείωση των ρευμα-
τοκλοπών κατά μέσον όρο 2% 
ετησίως το διάστημα 2021-2024, 
έναντι ποινών. 

Οι στόχοι αυτοί, σύμφωνα με 
την αγορά, θεωρούνται εξαιρετι-
κά χαμηλοί ενώ στο μεταξύ δεν 
έχουν επιτευχθεί. Αντιθέτως, 
όπως επιβεβαιώνουν από τον 
∆Ε∆∆ΗΕ, οι μη τεχνικές απώλει-
ες του δικτύου (ρευματοκλοπές) 
από 4,9% το 2021 αυξήθηκαν σε 
5,32% της συνολικής κατανάλω-
σης το 2022 και οι τεχνικές από 
5,1% το 2021 σε  5,88% το 2022. 

Το ζήτημα απασχολεί και την 
πολιτική ηγεσία του ΥΠΕΝ, η 
οποία ανακοίνωσε από τον πε-
ρασμένο Νοέμβριο μέτρα κατά 
των ρευματοκλοπών, τα οποία 
δεν έχει θεσμοθετήσει ακόμη. 
Και το υπουργείο πάντως ανα-
γνωρίζει ότι το ζήτημα πρέπει να 
το ξαναδεί και η ΡΑΑΕΥ με με-
γαλύτερη αυστηρότητα ως προς 
τις  υποχρεώσεις του ∆Ε∆∆ΗΕ. 

Στα μέτρα που δρομολογεί το 
ΥΠΕΝ περιλαμβάνεται η προσω-
ρινή αναστολή λειτουργίας και η 
μόνιμη σε περίπτωση υποτροπής 
και προσωρινή ή οριστική αφαί-
ρεση της επαγγελματικής άδειας 
των ηλεκτρολόγων σε περίπτω-
ση αποδεδειγμένης συνέργειας.

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ 

Η αποκλιμάκωση 
της χονδρεμπορικής 
τιμής ρεύματος 
του Μαρτίου δεν πέρα-
σε στα τιμολόγια 
του Απριλίου.

Ακριβότερο ρεύμα λόγω ρευματοκλοπών
«Καπέλο» 500 εκατ. ευρώ στα τιμολόγια για να καλυφθούν οι απώλειες εσόδων από τις παράνομες συνδέσεις επιτηδείων

Η μέση τιμή της κιλοβατώρας στα πράσινα τιμολόγια, που βρίσκεται πάνω από το 90% των καταναλωτών, αντί της ανα-
μενόμενης μείωσης αυξήθηκε κατά 3% τον Απρίλιο και διαμορφώθηκε στα 10,8 λεπτά από τα 10,5 λεπτά τον Μάρτιο.

Για άλλη μια χρονιά, το 2023 φαί-
νεται ότι έκλεισε με καλύτερο 
δημοσιονομικό αποτέλεσμα από 
αυτό που προέβλεπε η κυβέρ-
νηση στον προϋπολογισμό του 
2024, χάρη στην υπεραπόδοση 
των φορολογικών εσόδων.

Το Γραφείο Προϋπολογι-
σμού του Κράτους στη Βουλή 
(ΓΠΚΒ), στην τριμηνιαία έκθε-
σή του που παρουσίασε τις προ-
ηγούμενες μέρες, εκτιμά ότι το 
πρωτογενές πλεόνασμα το 2023 
ήταν 3,624 δισ. ευρώ ή 1,6% 
του ΑΕΠ, έναντι πρωτογενούς 
ελλείμματος 526 εκατ. ευρώ ή 
0,2% του ΑΕΠ το 2022. Η κυ-
βέρνηση στον προϋπολογισμό 
του 2024 εκτιμούσε πρωτογε-
νές πλεόνασμα 2,555 δισ. ευρώ 
ή 1,1% του ΑΕΠ για το 2023, 
έναντι πλεονάσματος 261 εκατ. 
ευρώ ή 0,1% του ΑΕΠ το 2022. 

∆ιευκρινίζει βεβαίως το Γρα-
φείο ότι η εκτίμησή του δεν εί-
ναι συγκρίσιμη με το αποτέλε-
σμα που δημοσιεύει η ΕΛΣΤΑΤ 
ακολουθώντας τη μεθοδολο-
γία ΕSA, η οποία περιλαμβά-
νει επιπλέον προσαρμογές, 
αλλά διευκολύνει τη σύγκρι-
ση με το αντίστοιχο διάστημα 
του προηγούμενου έτους, που 
έχει υπολογιστεί με την ίδια 
μεθοδολογία. Στην προκειμένη 
περίπτωση, η σύγκριση δείχνει 
αξιοσημείωτη βελτίωση.

Επιπλέον, τραπεζικές εκτι-
μήσεις τοποθετούν το πρωτογε-
νές πλεόνασμα ακόμη υψηλότε-
ρα, πλησιάζοντας την περιοχή 
του 2% του ΑΕΠ.

Στο Γενικό Λογιστήριο του 
Κράτους αναγνωρίζουν ότι το 
αποτέλεσμα θα είναι υψηλότε-
ρο από την πρόβλεψη για 1,1% 
του ΑΕΠ και εκτιμούν ότι ίσως 
κινηθεί κοντά στην εκτίμηση 
του ΓΠΚΒ για 1,6% του ΑΕΠ. Η 
εξέλιξη αυτή ξεκαθάρισε μετά 
τη δημοσίευση των στοιχείων 

εκτέλεσης του προϋπολογισμού 
του πρώτου διμήνου 2024, που 
έδειξε ότι φορολογικά έσοδα 
647 εκατ. ευρώ θα προσμετρη-
θούν στο 2023, ενώ υπήρξε και 
υποεκτέλεση δαπανών.

Σημειώνεται ότι η υπεραπό-
δοση του προϋπολογισμού του 

2023 επετεύχθη παρά το γε-
γονός ότι ο ρυθμός ανάπτυξης 
ήταν χαμηλότερος των προβλέ-
ψεων. Σύμφωνα με την ΕΛΣΤΑΤ 
έκλεισε στο 2%, έναντι πρόβλε-
ψης για 2,4%. Το αποτέλεσμα 
αυτό, όμως, οφείλεται κυρίως 
στις χαμηλότερες επενδυτικές 
επιδόσεις και όχι στην κατανά-
λωση. Ετσι, οικονομικοί ανα-
λυτές επισημαίνουν ότι η υπε-
ραπόδοση εσόδων πρέπει να 
αποδοθεί έως ένα βαθμό στην 
επέκταση των ηλεκτρονικών 
συναλλαγών και στην καταπο-
λέμηση της φοροδιαφυγής, κα-
θώς και στην υψηλή κερδοφο-
ρία των επιχειρήσεων του 2022, 
που φορολογήθηκε το 2023. 

Οπως αναφέρει εξάλλου το 
ΓΠΚΒ, «η βελτίωση οφείλεται 
κατά κύριο λόγο στα αυξημέ-
να φορολογικά έσοδα κατά 
6,410 δισ. ευρώ και στη μείω-
ση των πρωτογενών δαπανών 
κατά 3,357 εκατ. ευρώ, ενώ οι 
τόκοι αυξήθηκαν κατά 2,667 
εκατ. ευρώ».

Σημειώνεται ότι η Eurostat 
θα ανακοινώσει το αποτέλεσμα 
στις 22 Απριλίου, στο πλαίσιο 
της λεγόμενης ∆ιαδικασίας 
Υπερβολικού Ελλείμματος (EDP).

H υπεραπόδοση αυτή διευ-
κολύνει την κυβέρνηση να επι-
τύχει τον στόχο του 2024, δη-
λαδή πρωτογενές πλεόνασμα 
2,1% του ΑΕΠ ή 4,991 δισ. ευ-
ρώ, σύμφωνα με τον προϋπο-
λογισμό. Ωστόσο, υπάρχουν 
ακόμη πηγές αβεβαιότητας, 
κυρίως σε σχέση με τον ρυθ-
μό ανάπτυξης, για τον οποίο η 
κυβέρνηση έχει την πλέον αισι-
όδοξη πρόβλεψη, 2,9%, έναντι 
όλων των φορέων και μάλλον 
θα υποχρεωθεί να την αναθε-
ωρήσει προς τα κάτω. Επιπλέ-
ον, από φέτος επανέρχονται 
οι περιορισμοί του Συμφώνου 
Σταθερότητας που είχαν καταρ-
γηθεί τα προηγούμενα χρόνια, 
με τη ρήτρα Γενικής ∆ιαφυγής, 
λόγω COVID-19 και πετρελαϊ-
κής κρίσης.

Με αυτό το σκεπτικό, έχουν 
αποκλεισθεί μέχρι στιγμής προ-
εκλογικές κινήσεις, όπως η χο-
ρήγηση «δώρου» Πάσχα, αν και 
τίποτα δεν μπορεί να αποκλει-
σθεί ενόψει ευρωεκλογών, ιδίως 
καθώς αυτές έχουν προσλάβει 
χαρακτηριστικά οξείας αντι-
παράθεσης.

Καλύτερο από τις προβλέψεις 
ήταν και το πρωτογενές αποτέ-
λεσμα του 2022. Συγκεκριμένα, 
η κυβέρνηση προέβλεπε τότε 
πρωτογενές έλλειμμα 1,6% του 
ΑΕΠ και η Eurostat είχε ανακοι-
νώσει οριακό πρωτογενές πλε-
όνασμα 0,1% του ΑΕΠ.

Διαμορφώνεται 
στα 3,6 δισ. σύμφωνα 
με τις εκτιμήσεις 
του Γραφείου Προϋ-
πολογισμού του Κρά-
τους στη Βουλή.

Βελτίωση της καταναλωτικής 
εμπιστοσύνης φέρνει η καλο-
καιρία, καθώς άμβλυνε σε με-
γάλο βαθμό τις επιπτώσεις του 
ενεργειακού κόστους. Αυτό προ-
κύπτει, μεταξύ άλλων, από την 
έρευνα οικονομικής συγκυρίας 
για τον Μάρτιο που διενεργεί το 
Ιδρυμα Οικονομικών και Βιομη-
χανικών Ερευνών. Βελτίωση των 
προσδοκιών καταγράφηκε και 
στις επιχειρήσεις, με την άνο-
δο να προέρχεται κυρίως από 
τη βιομηχανία και τις υπηρεσίες.    

Ειδικότερα, σύμφωνα με όσα 
ανακοίνωσε το ΙΟΒΕ, ο δείκτης 
καταναλωτικής εμπιστοσύνης 
ενισχύθηκε ελαφρά τον Μάρ-
τιο και διαμορφώθηκε στις -44,7 
μονάδες, έναντι -47,2 μονάδων 
τον Φεβρουάριο, φτάνοντας εκ 
νέου στα επίπεδα του Οκτωβρί-
ου του 2023. 

Η βελτίωση αυτή σχετίζεται 
με την ήπια ενίσχυση των θετι-
κών προσδοκιών για την οικο-
νομική κατάσταση της χώρας 
και των νοικοκυριών, ενώ πο-
λύ πιο αισθητή είναι η βελτίω-
ση στην πρόθεση για μείζονες 
αγορές αλλά και στην πρόθεση 
για αποταμίευση. Ιδιαίτερο ενδι-
αφέρον έχει, επίσης, το γεγονός 
ότι είναι λιγότερα τα νοικοκυριά 
(52% από 57% τον Φεβρουάριο) 
που προβλέπουν άνοδο των τι-
μών. Αυτό, βεβαίως, δεν σημαί-
νει ότι ο πληθωρισμός δεν θα 
εξακολουθήσει να αποτελεί ση-
μαντικό πρόβλημα και το επό-
μενο διάστημα.    

Συνολικά ο δείκτης οικονο-
μικού κλίματος, ο οποίος περι-
λαμβάνει και την καταναλωτική 
εμπιστοσύνη, βελτιώθηκε τον 
Μάρτιο του 2024 καθώς διαμορ-
φώθηκε στις 108,4 μονάδες, από 
104,9 μονάδες τον Φεβρουάριο.   

Ο δείκτης επιχειρηματικών 

προσδοκιών στη βιομηχανία ενι-
σχύθηκε σημαντικά τον Μάρτιο, 
στις 111,9 μονάδες, από 101,6 
μονάδες τον Φεβρουάριο, κα-
θώς εξασθένησε το αρνητικό 
ισοζύγιο για τις παραγγελίες και 
βελτιώθηκαν οι προσδοκίες για 
την παραγωγή τους επόμενους 
μήνες. Αξίζει να σημειωθεί ότι η 
αβεβαιότητα για το οικονομικό 
περιβάλλον εξασθενεί, καθώς 
στην ερώτηση που αφορά την 
ευκολία πρόβλεψης της μελλο-
ντικής ανάπτυξης της επιχεί-
ρησης, τον Μάρτιο το 42% των 
επιχειρήσεων θεώρησε ότι αυτή 
μπορεί να προβλεφθεί δύσκολα 
ή σχετικά δύσκολα, έναντι 50% 
τον Φεβρουάριο.    

Ο δείκτης επιχειρηματικών 
προσδοκιών στις υπηρεσίες ενι-
σχύθηκε ήπια, στις 125,6 μονά-
δες, από 121,1 μονάδες τον Φε-
βρουάριο. 

Η αύξηση αυτή σχετίζεται 
έντονα με την ενίσχυση του 
υποδείκτη επιχειρηματικών 
προσδοκιών στα ξενοδοχεία - 
εστιατόρια - τουριστικά πρακτο-
ρεία, ο οποίος διαμορφώθηκε 
στις 134,9 μονάδες, από 120,6 
μονάδες τον Φεβρουάριο, ενό-
ψει και της έναρξης της τουρι-
στικής περιόδου. Αντιθέτως, κα-
θοδική πορεία ακολούθησαν οι 
δείκτες επιχειρηματικών προσ-
δοκιών στο λιανικό εμπόριο και 
στις κατασκευές.

H καλοκαιρία ενίσχυσε
την καταναλωτική
εμπιστοσύνη τον Μάρτιο   

Πρωτογενές πλεόνασμα 1,6% του ΑΕΠ το 2023

Ανάσα στα νοικοκυριά 
από την άμβλυνση 
του ενεργειακού 
κόστους, σύμφωνα 
με το ΙΟΒΕ.   

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Αναλυτές επισημαίνουν ότι η υπεραπόδοση εσόδων αποδίδεται έως ένα 
βαθμό στην επέκταση των ηλεκτρονικών συναλλαγών και στην καταπολέ-
μηση της φοροδιαφυγής.
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ΜΑΡΙΑ
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

MIXED ZONE

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
19:00 - 22:00

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

Η επιβράδυνση της οικονομίας, η 
μείωση των επιδομάτων από την 
κεντρική κυβέρνηση, αλλά προ-
παντός η μακροχρόνια πολιτική 
τού ενός παιδιού που επέβαλε το 
Πεκίνο επί δεκαετίες στα παντρε-
μένα ζευγάρια ευθύνονται για τη 
δημογραφική κρίση στην Κίνα. 
Τα κεφάλαια των συνταξιοδοτι-
κών ταμείων τείνουν να εξαντλη-
θούν και το θέμα επείγει για το 
Πεκίνο, που θα έπρεπε να έχει 
ήδη μεριμνήσει για τη δημιουρ-
γία ταμείου ώστε να φροντίσει 
τον αυξανόμενο αριθμό ηλικιω-
μένων της χώρας.

Την επόμενη δεκαετία, περί-
που 300 εκατ. άνθρωποι που είναι 
σήμερα ηλικίας 50 έως 60 ετών 
πρόκειται να αποχωρήσουν ορι-
στικά από το εργατικό δυναμικό 
της Κίνας. Πρόκειται για τη με-
γαλύτερη ηλικιακή ομάδα στη 
χώρα και ισοδυναμεί σχεδόν με 
το μέγεθος του πληθυσμού των 
ΗΠΑ. Περίπου το ένα τέταρτο 
του πληθυσμού της Κίνας είναι 
ήδη ηλικίας 65 ετών και άνω. Επι-
πλέον, αυξάνεται διαρκώς ο αριθ-
μός των ενηλίκων που εγκατα-
λείπουν τις βαριές βιομηχανίες 
και αναζητούν καλύτερες θέσεις 
εργασίας με καλύτερες συνθήκες 
και σε μεγάλες πόλεις. Εχει όμως 

προηγηθεί από το 1980 και επί 
δεκαετίες η πολιτική τού ενός 
παιδιού που έχει περιορίσει τον 
αριθμό των νέων και η πρόσφα-
τη απόφαση του Πεκίνου να τη 
χαλαρώσει από το 2015 ήρθε πο-
λύ αργά. Ετσι, ενώ ο πληθυσμός 
της δεύτερης οικονομίας στον κό-
σμο γερνάει, τα συνταξιοδοτικά 
της συστήματα είναι ανεπαρκή, 
ενώ ο αριθμός των παιδιών που 
γεννιούνται δεν φτάνει για να 
τα στηρίξει. 

Επί γενιές και γενιές, η Κίνα 
βασίστηκε στην παράδοση των 
στενών οικογενειακών δεσμών 
και στον σεβασμό και στην αγά-
πη των πολιτών για τους ηλικιω-
μένους γονείς τους. Παραδοσια-
κά ήταν καθήκον των παιδιών 
να φροντίσουν τους γονείς τους 
όταν γεράσουν. Εξαιτίας όμως της 
μακροχρόνιας πολιτικής τού ενός 
παιδιού, σήμερα οι νέοι και οι νέ-
ες είναι πολύ λιγότεροι σε σύγκρι-
ση με άλλες εποχές. ∆εδομένου 
άλλωστε ότι το επιτρέπει πλέον 
η οικονομική ανάπτυξη, οι νέοι 
φεύγουν από τις πατρικές εστί-
ες για να αναζητήσουν την τύχη 
τους αλλού ή απλώς για να ανε-
ξαρτητοποιηθούν. Αφήνουν έτσι 
τους ηλικιωμένους να φροντίσουν 
μόνοι τον εαυτό τους ή να εξαρ-

τηθούν από τη στήριξη της κυ-
βέρνησης. Στο μεταξύ, όμως, η 
κρατική Κινεζική Ακαδημία Επι-
στημών εκτιμά πως τα συνταξιο-
δοτικά ταμεία της χώρας ενδέχε-
ται να στερέψουν από χρήματα 
μέχρι το 2035. Και πρόκειται για 
εκτίμηση του 2019, δηλαδή πριν 
από την πανδημία που κυριολε-
κτικώς γονάτισε την οικονομία 
της Κίνας τις επόμενες χρονιές.

Εμπειρογνώμονες εκτιμούν 

πως μία από τις λύσεις που ενδέ-
χεται να επιλέξει η Κίνα θα ήταν 
η αύξηση της ηλικίας συνταξιο-
δότησης, μια πολιτική επιλογή 
που εξετάζεται εδώ και χρόνια. 
Οι ηλικίες συνταξιοδότησης στην 
Κίνα είναι από τις χαμηλότερες 
στον κόσμο, καθώς είναι τα 60 
έτη για τους άνδρες, ενώ για τις 
γυναίκες είναι τα 55 έτη όταν 
πρόκειται για δουλειά γραφείου 
και τα 50 για όσες γυναίκες απα-
σχολούνται σε χειρωνακτικές και 
βαριές εργασίες. Αυτό θα ήταν 
το ελάχιστο που θα μπορούσε 
να κάνει πλέον η Κίνα προκειμέ-
νου να αποφύγει μια εξέλιξη που 
κατά πολλούς θα είναι ένα είδος 
ανθρωπιστικής κρίσης, η πρώτη 
που θα γνωρίσει μετά 25 χρόνια 
βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου. 
Αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε εξέ-
λιξη ένα πείραμα που χρηματο-
δοτείται εν μέρει από ιδιωτικές 
εταιρείες, καθώς οι Αρχές αναζη-
τούν λύση στο δημογραφικό και 

συνταξιοδοτικό πρόβλημα της Κί-
νας και του πληθυσμού της που 
γερνάει. Το πείραμα γίνεται σε 
ένα κτίριο που είχε χτιστεί για 
να φιλοξενήσει 1.300 ενοίκους. 
Εκεί, 20 νέοι εργάζονται εθελο-
ντικά και έχουν εγκατασταθεί 
στο κτίριο χωρίς να πληρώνουν 
ενοίκιο, ως αντάλλαγμα για τις 
υπηρεσίες φροντίδας που παρέ-
χουν σε ορισμένους ηλικιωμέ-
νους ενοίκους του. Πειράματα 
αυτού του είδους μειώνουν την 
πίεση που υφίσταται το Πεκίνο 
για να αντιμετωπίσει την κατά-
σταση. Το συγκεκριμένο πραγμα-
τοποιείται στην πόλη Χανγκτζού 
στη νότια Κίνα, την έδρα των με-
γάλων τεχνολογικών εταιρειών 
της χώρας, όπως η Alibaba και 
η Ant, που προσελκύουν πολ-
λούς νέους και φιλόδοξους επι-
χειρηματίες. Και πάλι, πάντως, 
το πρόγραμμα απευθύνεται σε 
όσους έχουν τη δυνατότητα να 
το πληρώσουν. Το δωμάτιο ενός 

ζευγαριού με τη φροντίδα που το 
συνοδεύει κοστίζει περίπου 2.000 
γουάν τον μήνα. Αυτό σημαίνει 
πως το πρόγραμμα απευθύνεται 
μόνο σε λίγους προνομιούχους, 
καθώς το συγκεκριμένο ποσό 
υπερβαίνει κατά πολύ μια μέση 
σύνταξη στη χώρα, που κυμαί-
νεται γύρω στα 170 γουάν, σύμ-
φωνα με στοιχεία της ∆ιεθνούς 
Υπηρεσίας Εργασίας. Και το χει-
ρότερο είναι ότι ακόμη και με τις 
χρηματοδοτήσεις από ιδιωτικές 
εταιρείες, το επίμαχο πρόγραμ-
μα παρουσιάζει ζημίες.

Το Πεκίνο προσπαθεί συστη-
ματικά να πείσει τις εταιρείες 
του ιδιωτικού τομέα να αναλά-
βουν την ανέγερση δικών τους 
κέντρων φροντίδας ηλικιωμένων, 
ώστε να καλύψουν τα κενά που 
αφήνει η πολιτική των τοπικών 
αρχών. Το ερώτημα είναι, όμως, 
μέχρι πότε θα το κάνουν εάν και 
εφόσον η επένδυσή τους αποδει-
χθεί ζημιογόνα.

Την επόμενη δεκαε-
τία, περίπου 300 εκατ. 
άνθρωποι πρόκειται 
να συνταξιοδοτηθούν, 
ενώ σχεδόν το ένα τέ-
ταρτο του πληθυσμού 
είναι ήδη ηλικίας 
65 ετών και άνω.

Δημογραφική
βόμβα απειλεί
την οικονομία
της Κίνας
Η γήρανση του πληθυσμού τινάζει

στον αέρα τα συνταξιοδοτικά ταμεία

Η κρατική Κινεζική Ακαδημία Επιστημών από το 2019 εκτιμά πως τα συνταξιοδοτικά ταμεία της χώρας ενδέχεται να στερέψουν από χρήματα μέχρι το 2035. 
Εμπειρογνώμονες εκτιμούν πως μία από τις λύσεις που ενδέχεται να επιλέξει η Κίνα θα ήταν η αύξηση της ηλικίας συνταξιοδότησης. Οι ηλικίες συνταξιοδότη-
σης στην Κίνα είναι από τις χαμηλότερες στον κόσμο, καθώς είναι στα 60 έτη για τους άνδρες, ενώ για τις γυναίκες είναι τα 55 έτη όταν πρόκειται για δουλειά 
γραφείου και 50 για όσες γυναίκες απασχολούνται σε χειρωνακτικές και βαριές εργασίες.
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Στο δυσθεώρητο επίπεδο του 68,5% 
εκτινάχθηκε σε ετησιοποιημένη 
βάση τον Μάρτιο ο πληθωρισμός 
στην Τουρκία, καταγράφοντας αι-
σθητή επιτάχυνση από το 67,1% 
του αμέσως προηγούμενου μήνα, 
παρά την πρωτοφανή σύσφιγξη 
της νομισματικής πολιτικής στην 
οποία έχει επιδοθεί η κεντρική 
τράπεζα της γειτονικής  χώρας.

Η άνοδος από τον Φεβρουάριο, 
της τάξης του 3,16%, αποδόθηκε 
κυρίως στους τομείς της εκπαί-
δευσης, των επικοινωνιών, αλλά 
και του κλάδου των ξενοδοχεί-
ων, εστιατορίων και καφετεριών, 
με τις τιμές στον κάθε τομέα να 
ενισχύονται κατά 13%, 5,6% και 
3,9% αντιστοίχως. Σε ετήσια βά-
ση, μεγαλύτερη ώθηση στον γε-
νικό δείκτη έδωσε και πάλι η εκ-
παίδευση, με «έκρηξη» 104%, τα 
ξενοδοχεία, εστιατόρια και καφε-

τέριες με 95% και η υγεία με 80%.
Η εκτίναξη του πληθωρισμού 

συμβαίνει παρά τις εστιασμένες 
προσπάθειες της τουρκικής κυ-
βέρνησης και της κεντρικής τρά-
πεζας της χώρας να του βάλουν 
«χαλινάρια», με συναπτές και με-
γάλες αυξήσεις των επιτοκίων 
δανεισμού. Ενδεικτικά, από τις 
εκλογές του 2023, όταν η κυβέρ-
νηση Ερντογάν φαίνεται να άλ-
λαξε σελίδα στη διαχείριση της 
νομισματικής πολιτικής, το επι-
τόκιο αναφοράς έχει αυξηθεί επα-
νειλημμένως και τώρα διαμορ-

φώνεται στο 50%. Η τελευταία 
αύξηση αποφασίστηκε στη συ-
νεδρίαση του Μαρτίου, όταν το 
εκτελεστικό συμβούλιο της τρά-
πεζας το ανέβασε από το επίπεδο 
του 45%. Σημειώνεται ότι για την 
αναζωπύρωση των πληθωριστι-
κών πιέσεων τους τελευταίους 
μήνες ευθύνεται εν μέρει η ση-
μαντική αύξηση του κατώτατου 
μισθού στην Τουρκία, η οποία τέ-
θηκε σε ισχύ από την αρχή του 
2024. Ειδικότερα, ο κατώτατος 
μηνιαίος μισθός ανέρχεται πλέ-
ον περίπου στα 530 δολάρια, εί-
ναι δηλαδή υπερδιπλάσιος σε σύ-
γκριση με έναν χρόνο νωρίτερα.

Πάντως, οι οικονομολόγοι εκτι-
μούν ότι θα χρειαστούν περαιτέ-
ρω αυξήσεις των επιτοκίων δανει-
σμού από την κεντρική τράπεζα. 
Παρότι η άνοδος του Μαρτίου 
αποτελεί «τη μικρότερη μηνιαία 

επιτάχυνση των τελευταίων τρι-
ών μηνών και δείχνει ότι ο αντί-
κτυπος της μεγάλης αύξησης του 
κατώτατου μισθού τον Ιανουάριο 
ενδέχεται τώρα να έχει περάσει 
σε μεγάλο βαθμό, εξακολουθεί 
να απέχει από το επίπεδο που θα 
ήταν συμβατό με τον μονοψήφιο 
πληθωρισμό τον οποίο θέλουν 
να επιτύχουν οι αξιωματούχοι», 
σχολίασε μετά την ανακοίνωση 
των αποτελεσμάτων ο Νίκολας 
Φαρ, οικονομολόγος της Capital 
Economics.

«Τα τελευταία στοιχεία του 
πληθωρισμού δεν αλλάζουν ιδι-
αίτερα την άποψή μας ότι το μέλ-
λον επιφυλάσσει περαιτέρω νο-
μισματική σύσφιγξη και ότι θα 
χρειαστεί επίσης μια πιο συγκρο-
τημένη προσπάθεια σύσφιγξης 
της δημοσιονομικής πολιτικής», 
συμπλήρωσε ο ίδιος.

Εκτίναξη πληθωρισμού παρά τα μέτρα στην Τουρκία

Ανέβηκε στο 68,5% 
τον Μάρτιο 
από 67,1% τον προη-
γούμενο μήνα. 

Για την αναζωπύρωση των πληθωριστικών πιέσεων τους τελευταίους 
μήνες ευθύνεται εν μέρει η σημαντική αύξηση του κατώτατου μισθού στην 
Τουρκία, η οποία τέθηκε σε ισχύ από την αρχή του 2024.

Αυτές τις ημέρες οδεύει στο τέ-
λος του ο δεύτερος χειμώνας 
που πέρασε η Ευρώπη χωρίς 
ρωσικό φυσικό αέριο και οι τα-
μιευτήρες της παρουσιάζουν 
ρεκόρ πληρότητας καθώς είναι 
γεμάτοι κατά 59%. Σύμφωνα με 
την εταιρεία δεδομένων ICIS, 
κρίνοντας από τα υφιστάμενα 
επίπεδα πληρότητας συμπεραί-
νουμε πως τον Σεπτέμβριο οι 
ταμιευτήρες της Ευρώπης θα 
έχουν πληρότητα 95%, δηλα-
δή σαφώς μεγαλύτερη από τον 
στόχο που έχει θέσει η Ε.Ε. για 
να έχει τον Νοέμβριο πληρό-
τητα 90%. Τα υψηλά ποσοστά 
πληρότητας έχουν δικαιολογη-
μένα οδηγήσει σε υποχώρηση 
των τιμών κοντά στα επίπεδα 
προ του πολέμου στην Ουκρα-
νία. Και δεδομένης της άφθο-
νης προσφοράς, λογικά οι τιμές 
του φυσικού αερίου θα εξακο-
λουθήσουν να υποχωρούν.

Σύμφωνα με τις πρώτες εκτι-
μήσεις, η τιμή του φυσικού αε-
ρίου στην Ευρώπη θα υποχω-
ρήσει τους θερινούς μήνες, από 
τον Απρίλιο μέχρι και τον Σε-
πτέμβριο, σε έναν μέσο όρο γύ-
ρω στα 28,32 ευρώ η μεγαβα-
τώρα. Στην περίπτωση αυτή 
θα είναι 17% χαμηλότερη από 
την αντίστοιχη του περασμέ-
νου καλοκαιριού αλλά θα πα-
ραμένει υπερδιπλάσια εκείνης 

του καλοκαιριού του 2019 όταν 
βρισκόταν κατά μέσον όρο στα 
11,58 ευρώ η μεγαβατώρα. Σε 
ό,τι αφορά τις τιμές της ηλε-
κτρικής ενέργειας, η τιμή ανα-
φοράς εκτιμάται πως στο διά-
στημα Απριλίου - Σεπτεμβρίου 
θα έχει μειωθεί κατά περισσό-
τερο από το 1/3 της τιμής στην 
οποία βρισκόταν το περασμένο 
καλοκαίρι, δηλαδή σε έναν μέ-
σο όρο 63,18 ευρώ η μεγαβα-
τώρα που θα είναι και το χα-
μηλότερο επίπεδο τη θερινή 
περίοδο από το 2020. Τίποτε 
από όλα αυτά όμως δεν σημαί-
νει πως έχει λήξει η ενεργεια-
κή κρίση της Ευρώπης. Μιλώ-
ντας στη βρετανική εφημερίδα 
The Guardian, ο Τόμας Μάρζεκ-
Μάνσερ, επικεφαλής του τομέα 
αναλύσεων της αγοράς αερίου 
στην εταιρεία ICIS, η πρόσφα-

τη υποχώρηση των τιμών της 
ενέργειας οφείλεται εν μέρει 
στη μείωση της κατανάλωσης, 
συνεπακόλουθο ακριβώς της 
ενεργειακής κρίσης. Οπως το-
νίζει, η ενεργειακή κρίση δεν 
έχει λήξει, απλώς τη χειριζόμα-
στε αποτελεσματικά.

Από την αρχή της ενεργει-
ακής κρίσης, η άνοδος των τι-
μών της ενέργειας οδήγησε σε 
επιτάχυνση του πληθωρισμού 
σε όλες τις μεγάλες οικονομίες 
και στη συνεπακόλουθη εκτό-
ξευση του κόστους ζωής που 
μοιραία περιόρισε τη ζήτηση. 
Αναπόφευκτα ακολούθησε η 
μείωση της οικονομικής δρα-
στηριότητας σε όλες τις βιο-
μηχανικές περιοχές της Ευ-
ρώπης, που με τη σειρά της 
κράτησε σε σχετικά χαμηλά 
επίπεδα τη ζήτηση από τη βα-

ριά βιομηχανία. Ετσι, ο Τόμας 
Μάρζεκ-Μάνσερ εκτιμά πως 
φέτος στο σύνολο του έτους 
η ζήτηση θα παραμείνει μει-
ωμένη κατά 20%.

Οπως επισημαίνει ο ίδιος 
στη βρετανική εφημερίδα, «ναι 
μεν είναι φτηνότερο το φυσικό 
αέριο, αλλά η ζήτηση παραμέ-
νει χαμηλή εξαιτίας του υψηλού 
κόστους διαβίωσης». Είναι αυ-
τονόητο ότι μόλις ανακάμψει 
η ζήτηση από τις βιομηχανί-
ες οι τιμές του αερίου δεν θα 
υποχωρούν πλέον και δεν θα 
επιστρέψουν στα προ της παν-
δημίας επίπεδα.

Και επομένως δεν θα υπο-
γραμμίζουν πόσο πιο ακριβές 
είναι οι προμήθειες φυσικού 
αερίου στις οποίες έχει στρα-
φεί η Ευρώπη όταν σταμάτη-
σαν οι ροές του καυσίμου από 

τη Ρωσία. Ο λόγος για το υγρο-
ποιημένο φυσικό αέριο (LNG) 
στο οποίο έχουν στραφεί οι χώ-
ρες της Ε.Ε. και προκειμένου 
να το εισάγουν διά θαλάσσης 
έχουν αποδυθεί σε μια εκστρα-
τεία επενδύσεων σε τερματι-
κούς σταθμούς αερίου. Στο με-
ταξύ, οι οπαδοί της πράσινης 
ενέργειας ασκούν πιέσεις στις 
κυβερνήσεις για να υποκατα-
στήσουν με ανανεώσιμες πη-
γές ενέργειας μεγαλύτερο μέ-
ρος από το ρωσικό αέριο που 
άλλοτε τους προμήθευε η Ρω-
σία. Ισως όμως οι σχετικά χα-
μηλές τιμές των ευρωπαϊκών 
αγορών να δυσχεραίνουν όσες 
βιομηχανίες αναπτύσσουν κα-
θαρές μορφές ενέργειας στις 
προσπάθειές τους να απαλλά-
ξουν τις ευρωπαϊκές οικονομίες 
από τα ορυκτά καύσιμα.

Σύμφωνα με τις πρώτες εκτιμήσεις, η τιμή του φυσικού αερίου στην Ευρώπη θα υποχωρήσει τους θερινούς μή-
νες, από τον Απρίλιο μέχρι και τον Σεπτέμβριο, σε έναν μέσο όρο γύρω στα 28,32 ευρώ η μεγαβατώρα. Στην πε-
ρίπτωση αυτή θα είναι 17% χαμηλότερη από την αντίστοιχη του περασμένου έτους.
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Με τον δεύτερο 
χειμώνα στην Ευρώπη 
χωρίς ρωσικό 
φυσικό αέριο να 
οδεύει στο τέλος 
του, οι ευρωπαϊκοί 
ταμιευτήρες 
παρουσιάζουν ρεκόρ 
πληρότητας, στο 59%. 

Σε επίπεδα προ του πολέμου
Ουκρανίας οι τιμές στο αέριο
Κύρια αιτία, η μεγάλη μείωση της ζήτησης από νοικοκυριά και επιχειρήσεις

ΑΝΑΛΥΣΗ

Εχοντας δεσμευθεί προεκλογι-
κά ότι θα προστατεύσει το συ-
νταξιοδοτικό σύστημα της χώ-
ρας, η γερμανική κυβέρνηση 
βρήκε έναν πρωτότυπο τρόπο 
να ανακόψει την αναπόφευκτη 
οικονομική κρίση που τέτοιες 
υποσχέσεις προξενούν: ένα ει-
δικό ταμείο, χρηματοδοτούμε-
νο μέσω κρατικού δανεισμού 
και επιφορτισμένο να επενδύ-
ει σε μετοχές διεθνών ομίλων. 
Προϊόντος του χρόνου οι απο-
δόσεις θα συμβάλουν στη χρη-
ματοδότηση των συντάξεων 
του γηράσκοντος πληθυσμού 
της Γερμανίας. Το ταμείο, που 
αναμένεται να διαθέτει 200 δισ. 
ευρώ μέσα σε μία δεκαετία, εί-
ναι πολύ μικρό ώστε να θεωρη-
θεί πανάκεια. Ωστόσο θα μπο-
ρούσε να αποτελέσει υπόδειγμα 
για άλλες ευρωπαϊκές κυβερνή-
σεις ως προς τον τρόπο να συν-
δυάζουν κρατικά κονδύλια και 
ιδιωτικά κεφάλαια για να αντι-
μετωπίσουν το συνταξιοδοτικό 
πρόβλημα. Το 2023 σε ποσοστό 
μεγαλύτερο του 22% οι πολίτες 
της Γερμανίας ήταν 65 ετών και 
άνω. Πρόκειται για το υψηλό-
τερο ποσοστό μεταξύ των με-
γάλων ευρωπαϊκών οικονομιών 
μετά το 24% της Ιταλίας. Οπως 
συμβαίνει στο μεγαλύτερο τμή-
μα της υπόλοιπης ηπειρωτικής 
Ευρώπης, η χώρα διαθέτει ένα 
διανεμητικό σύστημα όπου οι 
εργαζόμενοι χρηματοδοτούν 
τις συντάξεις των συνταξιού-
χων μέσω εισφορών κοινωνικής 
ασφάλισης ή φόρων. Οι συντά-
ξεις που χρηματοδοτούνται από 
το δημόσιο ταμείο αντιπροσω-
πεύουν το 10% έως 15% του 
ΑΕΠ στη Γερμανία, τη Γαλλία 
και την Ιταλία, εν αντιθέσει με 
το Ηνωμένο Βασίλειο όπου κυ-
ριαρχούν τα ιδιωτικά συνταξι-
οδοτικά προγράμματα και οι 
κρατικές συντάξεις ανέρχονται 
μόνο στο 5% του ΑΕΠ.   

Τα τρία κόμματα του κε-
ντροαριστερού συνασπισμού 
του καγκελαρίου Ολαφ Σολτς 
υποσχέθηκαν προηγουμένως 
ότι δεν θα περικόψουν τα επι-
δόματα, ούτε θα αυξήσουν 
τους φόρους για τη χρηματο-
δότηση του συνταξιοδοτικού 
ελλείμματος. Επίσης δεν θέ-
λουν να αυξήσουν περαιτέ-
ρω το ηλικιακό όριο συνταξιο-
δότησης, το οποίο θα ανέλθει 
από τα σχεδόν 66 στα 67 έτη 
έως το 2029. Οι δεσμεύσεις 
φαίνονται διάτρητες, καθώς 
εκατομμύρια «μπέιμπι μπού-
μερ», που γεννήθηκαν το δι-
άστημα 1946-1964, βαίνουν 
προς συνταξιοδότηση, αφήνο-
ντας στις νεότερες γενιές να 
πληρώσουν τις συντάξεις τους. 
Η Γερμανία είχε έξι εργαζομέ-
νους ανά συνταξιούχο στις αρ-
χές της δεκαετίας του ’60, αλλά 
πλέον σήμερα η αναλογία είναι 
2/1 και υποχωρεί περαιτέρω. Η 
πρωτοτυπία του νέου συνταξι-

οδοτικού ταμείου με την επω-
νυμία «Κεφάλαια των γενεών» 
είναι διπλή. Πρώτον, θα απαι-
τήσει δημόσιο δανεισμό, παρά 
τη μακροχρόνια αποστροφή 
της Γερμανίας προς το χρέος. 
Ωστόσο δεν θα υπολογισθεί 
βάσει του αυστηρού «φρένου 
χρέους» που επιβάλλει τη δη-
μοσιονομική πειθαρχία στην 
κυβέρνηση. ∆εύτερον, το τα-
μείο θα επενδύσει δημόσιο 
χρήμα σε μετοχές.

Ο υπουργός Οικονομικών 
Κρίστιαν Λίντνερ είπε ότι ανα-
μένει αποδόσεις άνω του 3% ή 
4% μετά την αφαίρεση του κό-
στους εξυπηρέτησης του χρέ-
ους. Αν επαληθευθεί, τότε τα 8 
δισ. ευρώ ετησίως, που θα δη-
μιουργήσει το ταμείο σε ορίζο-
ντα δεκαετίας, θα περιορίσουν 
μόνο το έλλειμμα των συντά-
ξεων, το οποίο η κυβέρνηση 
επιδοτεί φέτος στο ποσό των 
127 δισ. ευρώ ή στο 27% του 
ομοσπονδιακού προϋπολογι-
σμού. Το ταμείο «Κεφάλαια των 
γενεών» δεν θα γλιτώσει τους 
Γερμανούς εργαζομένους από 
μεγαλύτερες εισφορές ή χαμη-
λότερα επιδόματα, ούτε την κυ-
βέρνηση από υψηλότερη χρη-
ματοδότηση των συντάξεων. 
Εντούτοις αποτελεί ένα βήμα 
προς τη σωστή κατεύθυνση, 
κυρίως επειδή θα λειτουργεί 
ανεξαρτήτως της κυβέρνησης 
και δεν θα περιορίζεται σε γερ-
μανικούς τίτλους. Θα μπορού-
σε να χρησιμεύσει ως πρότυπο 
για άλλες ευρωπαϊκές χώρες, 
καταδεικνύοντας πως το επεν-
δεδυμένο στις κεφαλαιαγορές 
δημόσιο χρήμα μπορεί να λει-
τουργεί ως πηγή χρηματοδό-
τησης για τις συντάξεις μιας 
γηράσκουσας ηπείρου.    

Με προίκα 200 δισ. 
σε βάθος δεκαετίας, 
θα επενδύει
σε μετοχές
διεθνών ομίλων.  

Ειδικό ταμείο για τις συντάξεις
συστήνει η Γερμανία  
Του ΠΙΕΡ ΜΠΡΙΑΝΣΟΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Ο υπουργός Οικονομικών Κρί-
στιαν Λίντνερ είπε ότι αναμένει 
αποδόσεις άνω του 3% ή 4% μετά 
την αφαίρεση του κόστους εξυπη-
ρέτησης του χρέους. 
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Εχει εξελιχθεί σε μία από τις ση-
μαντικότερες μεθόδους πληρω-
μών σε κάθε είδους «μαύρη» αγο-
ρά και υποτίθεται ότι στηρίζεται 
από το δολάριο, αλλά οι Αρχές 
ανά τον κόσμο δεν έχουν τη δυ-
νατότητα να ελέγξουν τη χρή-
ση του. Ως εκ τούτου, έχει απο-
δειχθεί όχι απλώς χρήσιμο αλλά 
αναγκαίο στη Ρωσία και στην πο-
λεμική οικονομία της καθώς τη 
διευκολύνει να παρακάμπτει τις 
κυρώσεις της ∆ύσης. Ο λόγος για 
το κρυπτονόμισμα tether, η χρή-
ση του οποίου υπερβαίνει πλέον 
κατά πολύ εκείνη του bitcoin –
συχνά οι συναλλαγές στο tether 
είναι υπερδιπλάσιες– δεδομένου 
ότι περίπου 120 δισ. δολάρια αλ-
λάζουν χέρια καθημερινώς μέσω 
του tether. Το 2023 έφτασαν στα 
10 τρισ. δολάρια, αλλά το κυριό-
τερο είναι πως το χρησιμοποίη-
σε η βιομηχανία Kalashnikov και 
πλήρωνε τον προμηθευτή της 
για την αγορά drones και εξαρ-
τημάτων υψηλής τεχνολογίας 
παρακάμπτοντας τις κυρώσεις 
όταν ακόμη κινεζικές τράπεζες 
οι οποίες φοβήθηκαν τις κυρώ-
σεις μπλόκαραν τις πληρωμές 
από τη Ρωσία.  

Η διαδικασία προϋποθέτει την 
ύπαρξη μεσαζόντων. Οι ρωσικές 
εταιρείες που εισάγουν εξαρτή-
ματα υψηλής τεχνολογίας με-
ταβιβάζουν τις πληρωμές τους 
σε ρούβλια σε τραπεζικούς λο-
γαριασμούς τους οποίους χειρί-
ζονται μεσάζοντες. Αυτοί ανα-

λαμβάνουν να μετατρέψουν τα 
ρούβλια σε tether και να πληρώ-
σουν έτσι στο τοπικό νόμισμα 
τους προμηθευτές σε άλλες χώ-
ρες όπως η Κίνα και οι χώρες της 
Μέσης Ανατολής. Σύμφωνα με 
σχετικό ρεπορτάζ της Wall Street 
Journal, ένας εκ των μεσαζόντων 
είναι ο Αντρέι Ζβέρεφ, που δηλώ-
νει λαθρέμπορος και έχει διευκο-
λύνει τη μεγαλύτερη βιομηχανία 
μικρών όπλων της Ρωσίας, την 
Kalashnikov Concern, να πλη-
ρώνει τους προμηθευτές της και 
να εισάγει ηλεκτρικά εξαρτήμα-
τα για τα drones που έχουν χρη-
σιμοποιηθεί στο έπακρον κατά 

της Ουκρανίας. Η αμερικανική 
εφημερίδα τονίζει, πάντως, πως 
για να εξακριβώσει τον ακριβή 
ρόλο του tether στη χρηματοδό-
τηση του ρωσικού εμπορίου δεν 
αρκέστηκε στις δηλώσεις του 
συγκεκριμένου μεσάζοντα, αλ-
λά μίλησε με πολλούς οι οποίοι 
εμπλέκονται άμεσα σε αυτή τη 
διαδικασία, ενώ είχε πρόσβαση 
σε χιλιάδες μηνύματα τα οποία 

είχαν ανταλλάξει ηλεκτρονικά 
οι εισαγωγικές εταιρείες με τους 
μεσάζοντες.

∆ιαπίστωσε, έτσι, πως λει-
τουργεί μια εφοδιαστική αλυσί-
δα ανάμεσα στη θυγατρική της 
Kalashnikov που παράγει drones 
και στον κύριο προμηθευτή της, 
την Kynix Semiconductor. Ση-
μειωτέον ότι η Kalashnikov 
υπόκειται σε κυρώσεις των δυ-
τικών οικονομιών από το 2014 
και από την προσάρτηση της 
Κριμαίας. Το tether εκδίδεται 
από την Tether Holdings που 
είναι καταγεγραμμένη στις 
Παρθένους Νήσους και ανήκει 
σε μια μικρή ομάδα ατόμων. Η 
Tether Holdings προσφέρει το 
κρυπτονόμισμα στους πελάτες 
της που το ανταλλάσσουν με 
δολάρια και στη συνέχεια τα 
επενδύει σε ομόλογα του αμε-
ρικανικού δημοσίου. Και οι πε-
λάτες ανταλλάσσουν το tether 
στα λεγόμενα χρηματιστή-
ρια κρυπτονομισμάτων ενίοτε 
ακόμη και για να αγοράσουν 
άλλα κρυπτονομίσματα, αλλά 
στην περίπτωση της Ρωσίας για 
να αγοράσουν εμπορεύματα και 
υπηρεσίες.

Σε ό,τι αφορά τον Ζβέρεφ, δη-
λώνει ότι το 2004 όταν σπούδαζε 
οικονομικά σε κρατικό πανεπι-
στήμιο στο Ομσκ της Σιβηρίας, 
δεν έβλεπε σημαντικές ευκαι-
ρίες στη Ρωσία όταν θα τελείω-
νε τις σπουδές του. Αφού πρώ-
τα βοήθησε στη διαχείριση του 

δικτύου προμηθειών μιας ρωσι-
κής εταιρείας, εγκαταστάθηκε 
στη Σαγκάη αναζητώντας νέες 
ευκαιρίες. Τότε, ο εξαγωγικός μη-
χανισμός της Κίνας αναδιαμόρ-
φωνε το παγκόσμιο εμπόριο κα-
ταναλωτικών ειδών και ο Ζβέρεφ 
ανέπτυξε δεσμούς με διάφορες 
εγχώριες βιομηχανίες, ενώ πα-
ράλληλα διοργάνωνε δρομολό-

για μεταφοράς προμηθειών στη 
Ρωσία και έδινε στις εταιρείες τη 
δυνατότητα να αποφεύγουν την 
καταβολή δασμών. «Ετσι έγινα 
λαθρέμπορος», αναφέρει ο ίδιος. 
Οπως εξήγησε στους πελάτες του, 
προτιμούσε το tether αντί για τις 
παραδοσιακές τράπεζες ακριβώς 
επειδή έτσι παρέμενε ανώνυμος. 
Και επέλεξε για τις συναλλαγές 

του σε tether μια πλατφόρμα συ-
ναλλαγών, ένα χρηματιστήριο 
κρυπτονομισμάτων με έδρα τη 
Μόσχα, το Garantex, το οποίο 
διαχειρίζεται ένα δίκτυο ανταλ-
λακτηρίων εντός Ρωσίας και στο 
εξωτερικό και δίνει στους πελάτες 
του τη δυνατότητα να ανταλλά-
ξουν ρούβλια με tether και στη 
συνέχεια σε ξένο νόμισμα.

Το tether εκδίδεται από την Tether Holdings που είναι καταγεγραμμένη στις Παρθένους Νήσους και ανήκει σε μια 
μικρή ομάδα ατόμων. Οι πελάτες της ανταλλάσσουν το tether στα λεγόμενα χρηματιστήρια κρυπτονομισμάτων ενίοτε 
ακόμη και για να αγοράσουν άλλα κρυπτονομίσματα, αλλά στην περίπτωση της Ρωσίας για να αγοράσουν εμπορεύμα-
τα και υπηρεσίες.
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Η χρήση του tether 
υπερβαίνει πλέον 
εκείνη του bitcoin — 
Το 2023 η αξία των 
συναλλαγών έφτασε 
στα 10 τρισ. δολάρια.

H Ρωσία παρακάμπτει 
τις δυτικές κυρώσεις 
πληρώνοντας με tether
Συναλλαγές με το κρυπτονόμισμα από ρωσικές εταιρείες
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Οι κτηματικές επιδόσεις του Μαρτίου

Του ΝIΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣAΝΟΓΛΟΥ 

«Μαγνήτης» ξένων επενδύσεων
στην ελληνική οικονομία αποδείχ-
θηκε το 2023 η αγορά ακινήτων,
καθώς χωρίς τη δική της συμβολή
η πραγματικότητα θα ήταν πολύ
χειρότερη. Είναι χαρακτηριστικό
ότι σχεδόν 1 στα 2 ευρώ που ει-
σέρρευσαν στην Ελλάδα πέρυσι
κατευθύνθηκε προς την αγορά
ακινήτων, επίδοση πρωτοφανής
ακόμη και για τα ελληνικά δεδο-
μένα.   

Με βάση τα στοιχεία της Τρά-
πεζας της Ελλάδος, το 2023 απο-
τέλεσε το δεύτερο διαδοχικό έτος
κατά το οποίο καταγράφεται ιστο-
ρικό υψηλό αναφορικά με τις εισ-
ροές κεφαλαίων από το εξωτερικό,
με 2,133 δισ. ευρώ, έναντι 1,975
δισ. ευρώ το 2022, αλλά και 1,17
δισ. ευρώ το 2021. 

Το τρίτο καλύτερο έτος από
πλευράς επιδόσεων ήταν το 2019,
με 1,45 δισ. ευρώ. Στο πλαίσιο
αυτό, η αγορά ακινήτων είχε κα-
θοριστική συνεισφορά στο να
«διασωθούν» συνολικά οι ξένες
επενδύσεις στη χώρα κατά το
2023, καθώς η συνεισφορά του
κλάδου ανήλθε σε 47% επί του
συνόλου των 4,48 δισ. ευρώ, που

επενδύθηκαν στην ελληνική οι-
κονομία πέρυσι.   

Πάντως θα πρέπει να σημειωθεί
και η πτώση που καταγράφηκε
κατά το τέταρτο τρίμηνο του 2023.
Συγκεκριμένα, το συγκεκριμένο
διάστημα στην αγορά ακινήτων
εισέρρευσαν κεφάλαια ύψους 489,5
εκατ. ευρώ, αριθμός που αποτέλεσε
τη χαμηλότερη τριμηνιαία επίδοση
των τελευταίων τεσσάρων τριμή-
νων. Σε σχέση με το αντίστοιχο
τρίμηνο του 2022 καταγράφηκε
μείωση των εισροών κατά 30%.
Σημειωτέον ότι οι τελευταίοι τρεις
μήνες του 2022 αποτελούν μέχρι
σήμερα ιστορικό υψηλό τρίμηνο
με συνολικές εισροές 698,5 εκατ.
ευρώ.   

Ασφαλώς, τα σχεδόν 500 εκατ.
ευρώ του τετάρτου τριμήνου του
2023 μόνο αμελητέα ποσότητα
δεν είναι, ιδίως αν συνεκτιμηθεί
ότι για ένα σημαντικό διάστημα
οι αγοραπωλησίες ακινήτων είχαν
«παγώσει» λόγω της αποχής των
συμβολαιογράφων. Μάλιστα, στε-
λέχη της αγοράς ακινήτων εκτι-
μούν ότι αυτό θα αποτυπωθεί στα
στοιχεία του φετινού πρώτου τρι-
μήνου, καθώς ένα σημαντικό πο-
σοστό των συναλλαγών που ήταν
προγραμματισμένες να γίνουν έως

το τέλος του 2023, τελικά ολοκλη-
ρώθηκαν κατά τους πρώτους μήνες
του 2024.   

Το μεγαλύτερο ποσοστό των
ξένων κεφαλαίων που επενδύθη-
καν στην αγορά ακινήτων το 2023
αποδίδεται στους επενδυτές τρίτων
χωρών, μέσω του προγράμματος
«χρυσή βίζα». Καταλυτικό ρόλο
διαδραμάτισαν οι αλλαγές που
ανακοινώθηκαν στις αρχές του
2023 και προκάλεσαν «φρενίτιδα»
αγοραπωλησιών, καθώς οι ενδια-
φερόμενοι θέλησαν να εξασφαλί-

σουν ακίνητα με το χαμηλό όριο
των 250.000 ευρώ, προτού αυτό
διπλασιαστεί στις 500.000 ευρώ
στο κέντρο της Αθήνας, τα βόρεια
και τα νότια προάστια. Ετσι πα-
ρατηρήθηκε εκτόξευση των συ-
ναλλαγών, καθώς το χρονικό πε-
ριθώριο κατοχύρωσης των επεν-
δυτών έληγε την 1η Αυγούστου.
Μέχρι αυτή την ημερομηνία μπο-
ρούσαν να εξασφαλίσουν άδεια,
αρκεί να είχαν προχωρήσει σε
προσύμφωνο αγοραπωλησίας. Στη
συνέχεια τους δινόταν επιπλέον
χρόνος έως το τέλος του 2023 ώστε
να ολοκληρώσουν την αγοραπω-
λησία.  

Εν τω μεταξύ, κάτι αντίστοιχο
προβλέπεται να συμβεί και φέτος,
επίσης λόγω των νέων αλλαγών
που προωθούνται για το πρόγραμ-
μα «χρυσή βίζα», το οποίο πολλοί
θεωρούν ότι οδεύει προς το τέλος
του, τουλάχιστον με τη μορφή που

είχε μέχρι πρόσφατα. Η τροπολογία
που κατατέθηκε στη Βουλή προ-
βλέπει την εκ νέου αύξηση του
ορίου επένδυσης στις 800.000
ευρώ για το σύνολο της Αττικής
και της Θεσσαλονίκης, όπως επίσης
και για όλα τα νησιά άνω των 3.100
κατοίκων, καλύπτοντας όλους τους
δημοφιλείς τουριστικούς προορι-
σμούς. Αντίστοιχα, στην υπόλοιπη
χώρα το ελάχιστο όριο θα αυξηθεί
από τις 250.000 ευρώ που είναι
σήμερα, στις 400.000 ευρώ. Ετσι
εκτιμάται ότι θα αποφευχθεί η
«μετανάστευση» των επενδυτών,
π.χ. σε κοντινές περιοχές εκτός
Αττικής, όπως για παράδειγμα
στην Κορινθία, ενώ ο περιορισμός
των μεγάλων νησιών αποκλείει
και την Εύβοια.   

Επίσης, όπως και πέρυσι έτσι
και φέτος δίνεται χρονικό περι-
θώριο έως τις 30 Σεπτεμβρίου προ-
κειμένου οι επενδυτές να κατο-

χυρώσουν το δικαίωμα λήψης άδει-
ας παραμονής, με βάση το σημε-
ρινό καθεστώς. Δηλαδή θα μπο-
ρούν έως το τέλος Σεπτεμβρίου
να προβαίνουν στην υπογραφή
προσυμφώνων αγοράς ακινήτου,
ώστε να εξασφαλίζουν τη λήψη
της άδειας π.χ. σε περιοχές της
Αττικής όπου σήμερα το όριο πα-
ραμένει στις 250.000 ευρώ.   

Αυτό το χρονικό περιθώριο εκτι-
μάται ότι θα προκαλέσει νέα αύ-
ξηση στις αγοραπωλησίες ακινή-
των από ξένους, καθώς μετά το
πέρας της ημερομηνίας όλοι εκτι-
μούν ότι θα περιοριστεί κατακό-
ρυφα η ζήτηση, τουλάχιστον μέσω
του προγράμματος «χρυσή βίζα».
Το όριο των 800.000 ευρώ θεωρεί-
ται ένας έμμεσος τρόπος ώστε να
κατευθυνθεί το επενδυτικό ενδια-
φέρον σε άλλες χώρες, όπως π.χ.
η Ισπανία, όπου το όριο παραμένει
στις 500.000 ευρώ.   

Ο Μάρτιος ιστορικά συγκαταλέγεται
στους χαμηλομεσαίους επενδυτικά
αποδοτικούς μήνες. Ο φετινός Μάρ-
τιος δεν παρουσίασε ιδιαίτερες εκ-
πλήξεις από την πεπατημένη του
πορεία, πέραν του γεγονότος ότι
η Λευκωσία κατέγραψε μια εκρη-
κτική άνοδο σε νέα πωλητήρια έγ-
γραφα τη στιγμή που οι τρεις από
τις τέσσερις παραλιακές επαρχίες
κατέγραψαν αισθητή πτώση και
την τέταρτη να κινείται παράλληλα.
Οι προκλήσεις εξακολουθούν να
είναι πολλές στο οικονομικό, πο-
λιτικό, κοινωνικό και γεωπολιτικό
πεδίο με αποτέλεσμα η αβεβαιότη-
τα να είναι ιδιαίτερα φουντωμένη.
Αυτό σίγουρα επηρεάζει το επεν-
δυτικό κλίμα και η κυβερνητική
διαχείριση σε πλείστα των πιο
πάνω κεφαλαίων δεν βοηθά ιδιαί-
τερα προς την άμβλυνση του προ-
βλήματος. Αναμένουμε να δούμε
πολλά με χειροπιαστές πολιτικές
λύσεις που να βοηθούν στην θε-
τικοποίηση του οικονομικού και
δη του επενδυτικού κλίματος.

Τον Μάρτιο του 2024 σημει-
ώθηκαν συνολικά 1.673 πωλήσεις
(μεταβιβάσεις) ακινήτων, γεγονός
που τον κατατάσσει στην πρώτη
θέση του πρώτου τριμήνου. Τον
Μάρτιο του 2023 είχαν σημειωθεί
συνολικά 1.366 πωλήσεις (μεταβι-
βάσεις) ακινήτων και άρα η αγορά
φέτος εντός αυτής της περιόδου
μεγεθύνθηκε κατά 22,5%.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
ακινήτων που έγιναν), η παγκύπρια
εικόνα για τον Μάρτιο είναι δια-
φορετική, αφού κατέγραψε μείωση
κατά 7%: κατατέθηκαν συνολικά
1.257 πωλητήρια έγγραφα σε αν-
τίθεση με 1.352 πωλητήρια έγγρα-
φα πέρσι τον ίδιο μήνα.  

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Μάρτιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €311,8 εκατ. Συγκρινόμενη
με τον Μάρτιο του 2023 όπου η

συνολική αξία ήταν πέριξ των
€318,3 εκατ., βλέπουμε επίσης μια
μείωση της τάξης του 2%.  

Πώς διανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών; Συμπεριφέρθηκαν
όλες οι επαρχίες κατά αντίστοιχο
τρόπο;

Η Λευκωσία κατέγραψε 496
πωλήσεις φέτος και 433 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 14,5%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ
των €72,6 εκατ. φέτος και πέρσι
πέριξ των €74,1 εκατ. Άρα φέτος
έχουμε μείωση περίπου 2%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Μαρτίου 29,6% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 23,3% επί
της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον
η Λευκωσία κατέγραψε και 289
πωλητήρια έγγραφα που είναι κα-
τά 38% αυξημένα σε σχέση με τον
Μάρτιο του 2023.  Κατ’ ακρίβεια,
η Λευκωσία είχε με τεράστια δια-
φορά την καλύτερη επίδοση σε
πωλητήρια έγγραφα από όλες τις
επαρχίες, αρχίζοντας έτσι δυνα-
μικά την άνοιξη.

Η Λεμεσός κατέγραψε 424 πω-

λήσεις φέτος και 362 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 17,1%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των
€100,9 εκατ. φέτος και πέριξ των
€129 εκατ. πέρσι, σημειώνοντας
μείωση 21,8%. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά του Μαρτίου 25,3%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 32,4% επί της αξίας συναλ-
λαγών. Επιπλέον η Λεμεσός κατέ-
γραψε και 430 πωλητήρια έγγραφα
που είναι κατά 15% μειωμένα σε
σχέση με τον Μάρτιο του 2023. Η
Λεμεσός συνεχίζει την κόπωση
στη δραστηριότητα της αγοράς
που παρατηρήθηκε προηγουμένως.  

Η Λάρνακα κατέγραψε 339 πω-
λήσεις φέτος και 277 πωλήσεις πέρ-
σι (αύξηση 22,4%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των
€55,2 εκατ. φέτος και πέριξ των

€49,4 εκατ. πέρσι, σημειώνοντας
αύξηση 11,7%. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά του Μαρτίου 20,3%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 17,7% επί της αξίας συναλ-
λαγών. Επιπλέον η Λάρνακα κατέ-
γραψε και 261 πωλητήρια έγγραφα
που είναι κατά 2% αυξημένα σε
σχέση με τον Μάρτιο του 2023.
Μετά τη Λευκωσία που όπως είδαμε
απογειώθηκε, η Λάρνακα ήταν η
μόνη άλλη επαρχία με έστω μικρή
άνοδο σε νέα πωλητήρια έγγραφα.

Η Πάφος κατέγραψε 311 πωλή-
σεις φέτος και 209 πωλήσεις πέρσι
σημειώνοντας αύξηση 48,8%. Ο
συνολικός όγκος συναλλαγών ήταν
πέριξ των €66,6 εκατ. φέτος και
πέριξ των €50,3 εκατ. πέρσι, ση-
μειώνοντας αύξηση 32,4%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του

Μαρτίου 18,6% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 21,4% επί
της αξίας συναλλαγών. Η Πάφος
κατέγραψε και 222 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 29% μειωμέ-
να σε σχέση με τον Μάρτιο του
2023. Παρά τη μείωση σε νέα πω-
λητήρια έγγραφα, η Πάφος εξακο-
λουθεί να παρουσιάζει γενικά καλές
επενδυτικές αποδόσεις.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 103
πωλήσεις φέτος και 85 πωλήσεις
πέρσι, σημειώνοντας αύξηση
21,2%. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €16,4 εκατ.
φέτος και πέριξ των €15,5 εκατ.
πέρσι, σημειώνοντας αύξηση 5,8%.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του Μαρτίου 6,1% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 5,2% επί
της αξίας συναλλαγών. Η Αμμό-
χωστος κατέγραψε και 55 πωλη-
τήρια έγγραφα που είναι κατά 15%
μειωμένα σε σχέση με τον Μάρτιο
του 2023. Η Αμμόχωστος κινείται
σε σαφώς καλύτερους ρυθμούς
από όσο μας συνήθισε ιστορικά
και είναι ενδιαφέρον να δούμε πώς
θα εξελιχθεί.

Παρόλο που η γενική εικόνα
συναλλαγών φαίνεται να είναι ικα-
νοποιητική σε αριθμούς, παρατη-
ρείται η δημιουργία κάποιων αρ-
νητικών τάσεων σε τρεις από τις
τέσσερις παραλιακές πόλεις. Το
φαινόμενο μπορεί να είναι και πα-
ροδικό λόγω εποχής, αλλά σε κά-
ποιο βαθμό οφείλεται και στο γε-
γονός ότι τα επιτόκια ακόμη δια-
τηρούνται σε ψηλά επίπεδα. Επι-
πλέον, φέτος η χρονιά αναμένεται
να έχει και άλλες προκλήσεις, δε-
δομένων των ψηλών θερμοκρασιών
και του Euro που θα επηρεάσουν
τις τουριστικές ροές προς τη χώρα
μας και άρα τη ζήτηση.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Ρεκόρ ξένων
επενδύσεων 
στα ακίνητα
το 2023  
Οι εισροές κεφαλαίων από το εξωτερικό 
ανήλθαν στα 2,133 δισ. ευρώ 

<<<<<<<

Σχεδόν 1 στα 2 ευρώ
που εισέρρευσαν
στην Ελλάδα πέρυσι 
κατευθύνθηκε προς 
την αγορά ακινήτων.  

<<<<<<<

Τον Μάρτιο του 2024
σημειώθηκαν συνολικά
1.673 πωλήσεις (μετα-
βιβάσεις) ακινήτων, γε-
γονός που τον κατατάσ-
σει στην πρώτη θέση
του πρώτου τριμήνου.  

Η συνολική αξία συναλλαγών τον Μάρτιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ των €311,8 εκατ. Συγκρινόμενη με τον Μάρτιο του 2023 όπου η συνολική αξία ήταν πέριξ
των €318,3εκ., βλέπουμε μια μείωση της τάξης του 2%.  



Για τους επόμενους δύο μήνες, η 
Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος 
θα μας θυμίζει καθημερινά μια ξε-
χασμένη αλλά πολύ σπουδαία Ελ-
ληνίδα καλλιτέχνιδα, τη Μαριλέ-
να Αραβαντινού (1927-2019), την 
πρώτη Ελληνίδα σκηνογράφο. Σε 
μια πλούσια αναδρομική έκθεση 
που εγκαινιάστηκε στις 19 Μαρ-
τίου και θα συνεχιστεί έως τις 31 
Μαΐου, ο ιστορικός τέχνης Σπύ-
ρος Μοσχονάς συνεργάζεται με 
την Κωνσταντίνα Ντακόλια και 
επιμελούνται ένα πανόραμα της 
δημιουργικής πορείας της, προ-
σφέροντας ανέκδοτο εικονογρα-
φικό και φωτογραφικό υλικό από 
θεατρικές παραστάσεις και ται-
νίες και, κυρίως, δείγματα από 
το γενικά άγνωστο ζωγραφικό 
της έργο, το οποίο αποτελεί τη 
μεγάλη αποκάλυψη της έκθεσης. 

Οι παλαιότεροι ίσως θυμού-
νται τη δουλειά της Αραβαντι-
νού για τη θεατρική σκηνή και 
ακόμη και οι νεότεροι ίσως έχουν 
δει στην τηλεόραση ταινίες στις 
οποίες δούλεψε, από τον «Αγα-
πητικό της βοσκοπούλας» με 
την Αλίκη Βουγιουκλάκη έως το 
«Ηρως με παντούφλες» με τον 
Βασίλη Λογοθετίδη να εμφανί-
ζεται ως στρατηγός ∆εκαβάλλας. 
Το παγκόσμιο κοινό γνώρισε επί-
σης τη σκηνογραφική της εργα-
σία, εφόσον από το ’60 έως το 
’80 εργάστηκε σχεδόν σε κάθε 
διεθνές γύρισμα που έγινε στην 
Ελλάδα. Με τα σκηνικά και τα 
κοστούμια της για το «Τεν Τεν 
και το μυστήριο του χρυσόμαλ-
λου δέρατος» του Ζαν-Ζακ Βιέρν 
(1961) κατάφερε να φέρει τον κό-
σμο των κόμικς στον κινηματο-
γράφο, παντρεύοντας παράλληλα 
δεξιοτεχνικά το ελληνικό φολ-
κλόρ με τη μοντέρνα «βελγική 
σχολή» του Ερζέ. 

Λίγοι όμως γνωρίζουμε τη 
ζωγραφική της. Και αυτό είναι 
κάτι που κάνει τον επιμελητή 
Σπύρο Μοσχονά, σε κείμενό του 
στον κατάλογο της έκθεσης, να 
αναρωτιέται σχεδόν υπαρξιακά: 
«Πού πάει η ζωγραφική όταν 
ξεχαστεί;». Είναι λες και μιλάει 
για μια ιστορική αδικία που θα 

ήθελε να απαλύνει και, πράγ-
ματι, δουλεύει για αυτό από το 
2012, όταν με τη στήριξη του 
Νίκου Π. Παΐσιου ξεκίνησε μια 
μεθοδική καταγραφή της ζωγρα-
φικής παραγωγής της Αραβα-
ντινού, εντοπίζοντας έργα που 
δημιούργησε σε διάστημα μισού 
αιώνα, από τα τέλη του ’40 έως 
τα τέλη του ’90. Σε κάποια από 
αυτά, μάλιστα, ανακαλύπτου-
με, εκτός από μια κορυφαία ζω-
γράφο, και μια παραγνωρισμένη 
αθηναιογράφο.

Οι «αθηναϊκοί» πίνακες της 
Αραβαντινού προδίδουν αγάπη 
και γνώση για αυτό που απεικο-
νίζουν, μεταφέροντας στον θε-
ατή επιτυχημένα κάτι από την 
ιδιότυπα γοητευτική δυστοπία 
της πρωτεύουσας. «Η χρωματική 
κλίμακα βεβαιώνει πως η ζωγρά-

φος δούλεψε τις συνθέσεις της 
την ώρα που έρχεται ή φεύγει η 
μέρα, βουλιάζοντας στο σύνολο 
σε μια ομιχλώδη συνθήκη, απα-
λύνοντας την ασχήμια της πόλης 
και χαρίζοντάς της ειδυλλιακή 
αλλά πλασματική εικόνα», γρά-
φει στον κατάλογο της έκθεσης 
ο Σπύρος Μοσχονάς. Σιωπηλός, 
μυστήριος πρωταγωνιστής στέ-
κεται στη σειρά αυτών των έρ-
γων ο Λυκαβηττός. Ορθώνεται 
γιγάντιος, εκτός κλίμακας, πάνω 
από μια θάλασσα κυβικών κτιρί-
ων, ή ξεπροβάλλει σαν κάστρο 

ανάμεσα από τους στενούς δρό-
μους στους πρόποδές του.

Ανάμεσα σε Αθήνα κι Αίγινα
«∆εν άντεχε άλλο το νέφος», 

μας λέει από την πλευρά της η 
νύφη της καλλιτέχνιδος, Χριστί-
να Αραβαντινού, που εκτός από 
σύζυγος του αδελφού της Μαρι-
λένας, του Γιάγκου Αραβαντινού, 
διατήρησε αδελφική σχέση μαζί 
της για δεκαετίες. «Γι’ αυτό άρχι-
σε να περνάει τα καλοκαίρια της 
στην Αίγινα. Φανταστείτε πόσο 
την ενόχλησε, που λάτρευε την 

Αθήνα, και όμως αποφάσισε να 
ξοδεύει στην εξοχή τον μισό της 
χρόνο. Θυμάμαι πάντοτε να λέ-
ει “είμαι άνθρωπος της πόλης”».

Ακούγοντας αυτές τις αφηγή-
σεις φτιάχνουμε εικόνες από την 
καθημερινότητα μιας Αθηναίας 
αστής με αστείρευτο δημιουργι-
κό χάρισμα που, όπως έγραψε η 
Ελένη Βλάχου το 1960, «φτιάχνει 
μόνη της τα έπιπλα για το ατελιέ 
της και διαβάζει με μανία αστυ-
νομικά μυθιστορήματα». 

Η επιστήθια φίλη της Μαριλέ-
νας Αραβαντινού μοιράζεται μαζί 
μας άγνωστες αφηγήσεις που έρ-
χονται στο φως για πρώτη φορά 
από τη «συγκατοίκησή» τους στο 
ίδιο κτίριο, όπου έμεναν σε δια-
φορετικούς ορόφους, με τον Γιάν-
νη Μόραλη να κατοικεί στον τε-
λευταίο. «Κάποιες φορές ζητούσε 

τη συμβουλή του. Εκείνος, κάθε 
Κυριακή ακριβώς στις 10 το πρωί 
έβγαινε για να πάει να πάρει την 
“Καθημερινή” και κατεβαίνοντας 
χτυπούσε το κουδούνι μας. Εμπαι-
νε με το ένα πόδι μέσα, με το άλλο 
έξω, και ρωτούσε “έχουμε κανένα 
νέο;”, περιμένοντας από εμένα 
να του πω κανένα κουτσομπολιό. 
Τότε τον έβλεπε η Μαριλένα που 
ζωγράφιζε και του έλεγε “για έλα 
λίγο πιο μέσα”, και εκείνος πήγαι-
νε και έβλεπε τον πίνακά της και 
έλεγε “άσ’ το αυτό εκεί που είναι”. 
Χωρίς εκείνη να του πει τίποτα, 
εκείνος αντιλαμβανόταν αμέσως 
πού είχε “κολλήσει”. Της έλεγε 
συχνά να αφοσιωθεί στη ζωγρα-
φική, αλλά εκείνη αγαπούσε πολύ 
τη σκηνογραφία για να την αφή-
σει». Μας μεταφέρει και μνήμες 
από τα καλοκαίρια τους στην Αί-
γινα: «Είχαμε ραντεβού την Κυ-
ριακή το πρωί στο Αιάκειο», θυ-
μάται, «με έναν φοβερό ήλιο αλλά 
με τη Μαριλένα και τον Μόραλη 
να μην παίρνουν είδηση, απορ-
ροφημένοι όπως ήταν επί ώρες 
μέσα στην κουβέντα και στα γέ-
λια τους». Ο θάνατος του αδελφού 
της Μ. Αραβαντινού, Γιάγκου, το 
1995, την έριξε σε κατάθλιψη. 
«Πηγαίναμε τα καλοκαίρια στην 
Αίγινα και έπαιρνε τα σύνεργα 
της ζωγραφικής αλλά ποτέ δεν 
ζωγράφιζε τίποτα».

Ανεξάντλητο ταλέντο
Σχεδιάστρια σκηνικών, κοστου-

μιών, εικονογράφος και ζωγράφος 
– το δημιουργικό εύρος της Μα-
ριλένας Αραβαντινού ήταν ανε-
ξάντλητο. Το συνειδητοποιούμε, 
μάλιστα, κοιτώντας το ακυκλοφό-
ρητο φωτογραφικό υλικό από τη 
δουλειά της για τα σκηνικά της 
«Λίμνης των πόθων» του Γιώργου 
Ζερβού (1958), όπου κάνει φωτο-
γραφικό ρεπεράζ, ζωγραφίζει με 
βάση τις φωτογραφίες και έπειτα 
δημιουργεί ρεαλιστικά σκηνικά. 
Οπως τονίζει ο Σπύρος Μοσχονάς, 
«είναι κι αυτή μια γλώσσα από την 
πλούσια δημιουργική της φαρέ-
τρα, που αγνοούμε: εκείνη κατά 
την οποία η φωτογραφία γίνεται 
ζωγραφική, η ζωγραφική σκηνικό, 
και το σκηνικό, τελικά, γίνεται κι-
νηματογράφος».

Μαγικός καμβάς η θεατρική σκηνή
Ενα πανόραμα της δημιουργικής πορείας της Μαριλένας Αραβαντινού στην Εθνική Βιβλιοθήκη

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Τοπίο (η Πελοπόννησος από την Αίγινα), τέμπερα σε χάρντμπορντ, 16x22 εκ., ακυκλοφόρητο έργο από τη συλλογή της Χριστίνας Αραβαντινού.

Ο Βασίλης Λογοθετίδης ποζάρει για τον ανδριάντα του στρατηγού. Ακυ-
κλοφόρητη φωτογραφία από τα γυρίσματα της ταινίας του Αλέκου Σακελλά-
ριου «Ενας ήρως με παντούφλες», 1958 (αρχείο Μαριλένας Αραβαντινού).

Λυκαβηττός, 1991, παστέλ σε 
χαρτί, 70x50 εκ., ακυκλοφόρητο 
έργο από τη συλλογή της Χριστίνας 
Αραβαντινού.

Η Μαριλένα Αραβαντινού με τον 
βοηθό της, Τέλη Βασιλακόπουλο, 
αναζητώντας τοποθεσίες για το φιλμ 
«Ενας ήρως με παντούφλες», 1958. 
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Η «Κ» παρουσιάζει για 
πρώτη φορά αποκλει-
στικές εικόνες, υλικό και 
αναμνήσεις, που φιλοτε-
χνούν το πορτρέτο 
της πρώτης Ελληνίδας 
σκηνογράφου.

Οι «αθηναϊκοί» πίνακες 
της Αραβαντινού 
μεταφέρουν με 
επιτυχία στον θεατή 
κάτι από την ιδιότυπα 
γοητευτική δυστοπία 
της πρωτεύουσας.

ΚΥΡΙΑΚΗ 7 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024
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«Και τώρα οι δυο μας»
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Των παθημάτων κάθαρση

Μ
έσα σε όλα όσα ταλανίζουν το θε-
ατρικό τοπίο της Κύπρο, μπήκε 
έντονα στη συζήτηση των πολι-

τιστικών πηγαδακίων και η απουσία 
κυπριακής παραγωγής από το ∆ιεθνές 
Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνικού ∆ράμα-
τος, μετά την αποχώρηση από τη διορ-
γάνωση της σκηνοθέτριας Μαγδαλένας 
Ζήρα, η οποία τελικά θα σκηνοθετή-
σει τις «Φοίνισσες» του Ευριπίδη στον 
Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου (ΘΟΚ). 
Οπότε, αν γινόταν η παραγωγή των 
«Φοινισσών» δεν θα υπήρχε πρόβλημα. 
Ωστόσο, δεν την έχουμε, και η επιτρο-
πή έκρινε ότι οι άλλες προτάσεις που 
είχε ενώπιόν της δεν ήταν ικανοποι-
ητικές, και δεν πληρούσαν τα κριτή-
ρια. Γιατί, λοιπόν, έπρεπε οπωσδήποτε 
να υπάρχει επιλαχούσα; Υποθέτω πως 
στην Επιτροπή έκριναν πως οι άλλες 
προτάσεις δεν ήταν ικανοποιητικές εξ 
αρχής. Όσο και να μη μας αρέσει, η 
Επιτροπή έκρινε πως δεν υπήρχε άλλη 
πρόταση που ικανοποιούσε τα κριτή-
ρια. Και δεν είναι η πρώτη φορά που 
μία επιτροπή κρίνει ότι καμία κυπρι-
ακή πρόταση δεν πληροί τα κριτήρια 
επιλογής προτάσεων. Μη μας ξενίζει 
τόσο πολύ λοιπόν. 

Γιατί όμως υπάρχει περισσότερη 
απογοήτευση για την απουσία κυπρι-
ακής παραγωγής φέτος απ’ ό,τι περα-
σμένες χρονιές, που πάλι δεν είχαμε 

κυπριακό σχήμα; Είναι και αυτό ένα 
ερώτημα. ∆υστυχώς, έχω την αίσθηση 
πως αυτό συμβαίνει πιο έντονα αυτή 
την περίοδο εξαιτίας του δυσμενούς 
κλίματος που επικρατεί γενικότερα 
στο κυπριακό θέατρο, με όσα έγιναν 
και συνεχίζουν να γίνονται στο ελεύ-
θερο θέατρο, λόγω του Σχεδίου Θυμέ-
λη, αλλά και εξαιτίας του περίεργου 
κλίματος που επικρατεί και 
στον ΘΟΚ, ο οποίος φαίνε-
ται να προσπαθεί να βρει 
τα πατήματά του, ελλείψει 
και γενικού διευθυντή, με 
το όλο βάρος να πέφτει 
στους ώμους του ∆ιοικη-
τικού Συμβουλίου.

Σαφώς και η απουσία πα-
ραγωγής από την Κύπρο στο 
∆ιεθνές Φεστιβάλ Αρχαίου 
Ελληνικού ∆ράματος θα έπρε-
πε να ανησυχήσει τον κόσμο 
του θεάτρου και δη εκείνους που 
ασχολούνται με το αρχαίο δράμα, πιο 
δημιουργικά. Θα έπρεπε κατά τη γνώ-
μη μου να την είχε θορυβήσει εδώ και 
πολλά χρόνια. Όπως και να ’χει όμως. 

Κρίνω πως ένας λόγος είναι τα οι-
κονομικά δεδομένα, τα χρήματα πά-
ντα παίζουν τον ρόλο τους. Βέβαια, 
το σχετικό κονδύλι για τα κυπριακά 
σχήματα έχει αυξηθεί… ∆εν νομίζω 
λοιπόν ότι το πρόβλημα είναι μόνο 

τα οικονομικά. Πιστεύω ότι υπάρχει 
και έλλειψη οράματος για το ανέβα-
σμα ενός αρχαίου δράματος. ∆εν θα 
είχε λοιπόν ενδιαφέρον να γινόταν 
μια ευρύτερη κουβέντα ή στρογγυλή 
τράπεζα, με τους δημιουργούς και τους 
ακαδημαϊκούς; Θα είχε ενδιαφέρον μία 
ανοικτή και απολογιστική συζήτηση 

για την πρόσληψη του αρχαίου 
δράματος στην Κύπρο; Να κα-
θίσουν όλοι και όλες κάτω, θε-
ωρητικοί, δημιουργοί, και να 
συζητηθεί χωρίς ατζέντες τι 
δεν πάει καλά και μία επι-
τροπή δεν έχει επιλογές, 
γιατί δεν μπορώ να δεχθώ 
πως υπήρχαν επιλογές και 
απλώς για άλλους λόγους 
παραμερίστηκαν από την 
επιτροπή.
Πόσοι και πόσες δημι-

ουργοί αιτήθηκαν τα τελευ-
ταία χρόνια στο Φεστιβάλ, 

είναι τα ίδια πρόσωπα, είναι δι-
αφορετικά; Να μιλήσουμε και να ανα-
στοχαστούμε συνολικά για όλες τις 
παραστάσεις αρχαίου ελληνικού δρά-
ματος που ανέβηκαν, είτε από τον Θε-
ατρικό Οργανισμό Κύπρου, είτε από το 
ελεύθερο θέατρο, τα τελευταία δέκα 
χρόνια; Άφησαν κάποιο αποτύπωμα; 
Τόσος ντόρος έγινε με τον θάνατο του 
Νίκου Χαραλάμπους, και τις «Ικέτιδές» 

του, για τις «Βάκχες» του και για άλ-
λες... Εκείνες τις παραστάσεις άφησαν 
ένα αποτύπωμα… Αυτές της τελευταί-
ας δεκαετίας έδειξαν έναν δρόμο, θα 
τις θυμόμαστε; Ήταν καλλιτεχνικές 
επιτυχίες ή όχι; Αν ήταν αποτυχίες 
ήταν εμπορικές ή δεν κατάφεραν να 
περάσουν στο ευρύ κοινό –όσο ευρύ 
μπορεί να είναι το θεατρικό κοινό στην 
Κύπρο, φυσικά, αλλά είχαν κάποια καλ-
λιτεχνική αυταξία; ∆ιότι επιτυχία δεν 
σημαίνουν ούτε τα πολλά εισιτήρια, 
ούτε τα πολλά χειροκροτήματα, όπως 
αποτυχία δεν είναι ούτε τα λίγα εισιτή-
ρια. Μπορεί βέβαια να συναντιούνται, 
αλλά δεν είναι πάντα έτσι. Χρειάζεται 
συζήτηση και ενδοσκόπηση, λοιπόν να 
ανοίξει ένας σοβαρός διάλογος εντός 
των τειχών, διότι δεν είναι πλέον χρή-
σιμο να έχουμε από τη μία Ετεοκλή-
δες και από την άλλη Πολυνείκηδες.

Γιατί είναι κρίμα να υπάρχει τόση 
γκρίνια σχετικά με το κυπριακό θέα-
τρο. Επιτέλους, ας καθίσουμε κάτω 
όλοι να δούμε ποια είναι τα προβλή-
ματά του, εκτός από το οικονομικό. 
Επαναλαμβάνω πως τα χρήματα δεν 
είναι το μόνο πρόβλημα που έχει το 
κυπριακό θέατρο. Αν καταλάβουμε 
ποια είναι τα προβλήματα, ίσως κατα-
φέρουμε να το ανατάξουμε, όλοι μαζί. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΕΚΘΕΣΗ

«Traveller» της Κικής Κολυμπάρη
Η γκαλερί Stand in Line παρουσιάζει ατο-
μική έκθεση έργων της Ελληνίδας σύγ-
χρονης εικαστικού Κικής Κολυμπάρη, με 
τίτλο «Traveller». Η Κική Κολυμπάρη γρά-
φει για τη δουλειά της: «Όταν ξεκινώ ένα 
έργο, έχω κατά νου το πώς θα τοποθετη-
θούν κάποια στοιχεία και πόσο χώρο θα 
τους δώσω. Συχνά όμως ανατρέπονται όλα 
γιατί, όσο ζωγραφίζω, μέσα στο έργο μου, 
εισβάλλει και η πραγματικότητα (όσα δεν 
υπολόγισα, τα απρόοπτα, οι εμμονές μου 
και, βέβαια, τα “λάθη”). Η ζωγραφική με 
την απεριόριστη δημιουργική ελευθερία 
που μου δίνει, με καλεί να πειθαρχήσω, 

να αναγνωρίσω τις καταστάσεις και να τις 
διαχειριστώ». Ο ιστορικός τέχνης, Γιώργος 
Μυλωνάς, γράφει για την Κική Κολυμπάρη 
και τα έργα της: «Στην αίθουσα της Stand 
in Line - Art Space, η ζωγράφος παρουσιά-
ζει ένα σύνολο έργων που αναδύονται από 
την ψυχική της ενδοχώρα κι έχουν την υφή 
των πολύπλοκών μηχανισμών των φαντα-
σιώσεων και του ονείρου, των συνειρμών 
του ρεμβασμού. Το έργο μπορεί να γεννιέ-
ται από μια εικόνα της καθημερινής ζωής 
και να αναπτύσσεται συνειρμικά, ελεύθε-
ρα προς κατευθύνσεις που δεν έχουν επι-
λεγεί συνειδητά, μέσα από χρώματα και 

μοτίβα που εκ πρώτης όψεως φαίνονται 
ξένα, ακόμη κι ασύνδετα μεταξύ τους». 
Stand in Line - Art Space, Μετοχίου26A, 
Άγιος Ανδρέας, Λευκωσία. ∆ιάρκεια μέ-
χρι 27 Απριλίου. Πληροφορίες 99412000, 

standinlineartspace@gmail.com

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Το εσώτατο βλέμμα»
Η Γκαλερί Marginalia παρουσιάζει την 
έκθεση ζωγραφικής της Φωτεινής Χα-
μιδιέλη, με τίτλο «Το εσώτατο βλέμμα». 
Στα έργα που αποτελούν το σύνολο της 
έκθεσης η Χαμιδιελή επικεντρώνεται, 
όπως συχνά πράττει, στη δυναμική χρή-
ση του χρώματος όπου μοτίβα και αφη-
ρημένες μορφές προτείνουν έντονα 
οπτικά ερεθίσματα τα οποία αποπνέουν 
δυναμισμό και εκρηκτική έκφραση. Συν-
δυάζει την χρήση διαφορετικών υλικών 
όπως ακρυλικά, κολάζ και μονοτυπίες 
ενσωματώνοντας μελάνια, κάρβουνα και 
παστέλ, στοχεύοντας στην αφαίρεση και 
άλλοτε στην αφήγηση. Η τέχνη της Φω-
τεινής Χαμιδιελή μπορεί να αναφέρεται 
σε αφηρημένη, φανταστική η εσωτερική 

αλληγορία, επιτρέποντας στον θεατή να 
ερμηνεύσει τα έργα με διαφορετικούς 
τρόπους και να ανακαλύψει ποικίλες έν-
νοιες. Εγκαίνια Παρασκευή 12 Απριλίου, 
ώρα 7:00 μ.μ. ∆ιάρκεια έκθεσης έως 4 
Μαΐου. Γκαλερί Marginalia Αρχ. Κυπρι-
ανού 15∆, Ε, Στρόβολος. Πληροφορίες 

99657080. 

ΕΚΘΕΣΗ

«Το Συμπόσιο εν καιρώ πανούκλας»
Το έργο του «Το Συμπόσιο εν καιρώ πα-
νούκλας» καθώς και τις σχετικές μελέτες 
που έγιναν, εκθέτει στη «Γκαλερί Χώρα» ο 
ζωγράφος, Ανδρέας Χαραλάμπους. Ο Αν-
δρέας Χαραλάμπους ανέφερε: «Είναι το 
δικό μου λιθαράκι στους προβληματισμούς 
της κοινωνίας αλλά και της διανόησης για 
την πανδημία του Covid-19. Έχει ζωγραφι-
στεί στη διάρκεια της καραντίνας και των 
περιοριστικών μέτρων, από τον Μάρτιο του 
2020 μέχρι τον Μάρτιο του 2022. Οι πηγές 
της έμπνευσης βρίσκονται στην ομώνυμη 
Μικρή Τραγωδία του Αλεξάντρ Σεργκέγιε-
βιτς Πούσκιν, που γράφτηκε στις αρχές του 
19ου αιώνα, όταν η πανούκλα θέριζε τις 
χώρες της Ευρώπης». Για το έργο θα μιλή-
σει η ιστορικός και κριτικός τέχνης δρ Ελέ-

νη Νικήτα καθώς και ο ίδιος ο δημιουργός 
την ημέρα των εγκαινίων, που θα τελέσει ο 
γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, Στέφανος 
Στεφάνου , στις 15 Απριλίου, ώρα 7:30 μ.μ. 
Γκαλερί Χώρα, Αδαμάντιου Κοραή 1, Πλα-
τεία Αρχιεπισκοπής, Λευκωσία. ∆ιάρκεια 
έκθεσης έως 30 Απριλίου.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Κάθε ομιλητής έβαλε την ψηφίδα του. Αλλος 
περιέγραψε τη χαρακτηριστική κίνηση των 
χεριών του, το γεγονός ότι συνήθιζε να φο-
ράει γραβάτα στις πρόβες, ακόμη και με κα-
λοκαιρινό πουκάμισο –«αστική συνήθεια»–, 
το ασίγαστο πάθος του, το χιούμορ του, την 
επτανησιακή τρέλα του, που παρέσυρε τους 
πάντες, τη νεανική φρεσκάδα του έως το τέ-
λος. Εως τον Ιανουάριο του 2017, που έφυγε 
από τη ζωή σε ηλικία 77 ετών. 

Οταν ολοκληρώθηκε η βραδιά για την πα-
ρουσίαση της τιμητικής έκδοσης του Μορ-
φωτικού Ιδρύματος της Εθνικής Τραπέζης, 
την περασμένη ∆ευτέρα στο Αμφι-Θέατρο 
στην Πλάκα, ο Σπύρος Ευαγγελάτος ήταν 
ανάμεσά μας. Πίσω στο ηλεκτρολογείο, ή 
στην πρώτη σειρά, και παρακολουθούσε 
μαζί μας. Είχε πλήρως «αποκατασταθεί» η 
μορφή του, με τα ανασηκωμένα μανίκια και 
τα ατίθασα μαλλιά, που συνόδευαν, λες, την 
κίνηση ενός διευθυντή ορχήστρας. Σαν τη 
φωτογραφία που επέλεξαν για το σκληρόδε-
το εξώφυλλο του εξαιρετικού, «συλλεκτικού» 
(ως προς τη σημασία του) τόμου - λευκώ-
ματος του ΜΙΕΤ (σε επιστημονική επιμέ-
λεια Παναγιώτη Μιχαλόπουλου, Χριστιάν-
νας Ματζουράνη), με κείμενα και πλούσιο 
αρχειακό υλικό από το 1962 έως το 2017. 
Κατάμεστο το θέατρο από ανθρώπους που 
συνεργάστηκαν μαζί του, τον γνώριζαν ή 
ωρίμασαν ως θεατές μέσα από τη σκηνο-
θετική δουλειά του. Παρούσα και η Πρόε-
δρος της ∆ημοκρατίας. Οικοδέσποινα, πο-
λύ συγκινημένη, η κόρη του, σκηνοθέτις 
Κατερίνα Ευαγγελάτου. Η ατμόσφαιρα είχε 
κάτι συνεκτικό εκτός από συναισθηματικά 
φορτισμένο. Η εκ των υστέρων αναφορά, οι 
βραδιές «μνήμης», έχουν μια αγιογραφική 
διάθεση. Ο εκάστοτε εκλιπών είναι πάντο-
τε «μοναδικός». Και, εν μέρει, ισχύει αυτό. 
Ομως, οι διαδρομές σκέψης και αφηγήσεων 
όλων των ομιλητών απέφυγαν την ακαδη-
μαϊκή σπουδαιοφάνεια και στάθηκαν σε 
μια παιγνιώδη πλευρά του χαρακτήρα του. 
Του «μεγάλου παιδιού», που δεν δίσταζε να 
μιμηθεί φωνές ζώων, να γελάει δυνατά, να 
μετατρέπει την πρόβα σε γιορτή, να αφήνει 

να αναβλύσουν ελεύθερα η ευγένεια και η 
ανθρωπιά του, να δίνει ψήφο εμπιστοσύνης 
στον ηθοποιό με τον τρόπο που του απευθυ-
νόταν, να γεμίζει τον χώρο με αυτή τη σπά-
νια κατάφαση ζωής. Τόσο οι καλλιτέχνες (ο 
Λουκάς Καρυτινός, ο ∆ημήτρης Καταλειφός, 
η Νικαίτη Κοντούρη, η Ζωή Ρηγοπούλου, ο 
Κωνσταντίνος Μαρκουλάκης και ο Νικόλας 
Παπαγιάννης) όσο και οι πανεπιστημιακοί 
(όπως ο Νάσος Βαγενάς ή η Χρύσα Μαλ-
τέζου – απούσα η ίδια, διάβασε το κείμενό 
της ο Κώστας Κωστής) θυμήθηκαν ιστορίες 
που φώτισαν μια ζωή με ποικίλους ρόλους: 
σκηνοθέτης θεάτρου και όπερας, με στιβα-
ρή φιλολογική αρματωσιά, μουσικές γνώ-
σεις, ερευνητής, πανεπιστημιακός δάσκαλος, 
άφησε πίσω του όχι μόνο αναμνήσεις αλλά 
και 95 θεατρικά προγράμματα, σημεία ανα-
φοράς, μια πολύτιμη βιβλιοθήκη.  ∆εν ήταν 
μόνον η «εύστοχη παρεμβατική ματιά του», 
αλλά και η αμετακίνητη δέσμευσή του στους 
στόχους του. «Το μεγάλο μου ελάττωμα είναι 
ότι είμαι πείσμων. Το μεγάλο μου προτέρημα 
ότι είμαι, και πάλι, πείσμων!» έλεγε περιπαι-
κτικά. Ο Σπύρος Α. Ευαγγελάτος υπέγραψε 
παραστάσεις ιστορικές και άλλες λιγότερο 
επιτυχημένες – αλίμονο όμως αν οι περισ-
σότερες από 200 σκηνοθεσίες του, σε 55 
παραγωγικά χρόνια, ήταν όλες «σπουδαίες». 
∆εν θα ήταν μόνο ισοπεδωτικό, θα αδικούσε 
και τη χαρισματική, εκρηκτική, προσωπικό-
τητά του. Μαζί με τον στενό φίλο του και 
συνοδοιπόρο, σκηνογράφο Γιώργο Πάτσα, 
δημιούργησαν κόσμους, βάθυναν και διεύ-
ρυναν τον ορίζοντα της σκηνικής τέχνης 
στη χώρα μας, μας έκαναν καλύτερους, πιο 
υποψιασμένους και απαιτητικούς θεατές. 
Από τη βραδιά κρατάμε την εικόνα που με-
τέφερε η Χρύσα Μαλτέζου: Βενετία, καλο-
καίρι, ύστερα από σκληρή μελέτη, ανοίγει 
το παράθυρο πάνω από το κανάλι και αρ-
χίζει να απαγγέλει Ερωτόκριτο και Αμλετ. 
Οι γονδολιέρηδες σταματούν να τον ακού-
σουν, χωρίς φυσικά να καταλαβαίνουν τι 
λέει, και σε λίγο αρχίζουν να τραγουδούν 
καντσονέτες. Η «βραδιά» εκείνη έκλεισε με 
χειροκροτήματα και επευφημίες: «Μπράβο, 
μπραβίσιμο, μαέστρο!».

Η ευγένεια και
η ανθρωπιά
του Σπύρου
Ευαγγελάτου

ΔΙΑΛΕΞΗ

Νέαρχος
Κ. Κληρίδης
(1892 – 1969)
 
Το Ίδρυμα Πολιτισμού 
Ορεινών Κοινοτήτων Τροό-
δους σε συνεργασία με το 
Πολιτιστικό Ίδρυμα «Νέαρ-
χος Κ. Κληρίδης» διοργα-
νώνουν εκδήλωση μνήμης 
και τιμής στον Νέαρχο Κ. 
Κληρίδη, τον εμπνευσμέ-
νο δάσκαλο και λαογράφο 
που ευεργέτησε πολλαπλά 
τον τόπο μας. Ιδιαίτερα φω-
τισμένη προσωπικότητα, 
ο «∆άσκαλος του Αγρού» 
κατάφερε, με το ήθος, την 
ευρύτητα των γνώσεών του 
και το ψυχικό του σθένος, 
να εμπνεύσει εμπιστοσύ-
νη και να κερδίσει τον σε-
βασμό των αγνών ανθρώ-
πων κάθε ηλικίας γύρω του, 
συμβάλλοντας καθοριστικά 
στην αναβάθμιση της καθη-
μερινής τους ζωής πρακτι-
κά και πνευματικά. Ομιλίες 
θα πραγματοποιήσουν ο 
Ερευνητής στο Κέντρο Με-
λετών Ιεράς Μονής Κύκκου 
Κωστής Κοκκινόφτας και 
ο αναπληρωτής καθηγη-
τής στο Τμήμα Ιστορίας και 
Αρχαιολογίας του Πανεπι-
στημίου Κύπρου Πέτρος 
Παπαπολυβίου. Η εκδήλω-
ση θα κλείσει με σύντομο 
καλλιτεχνικό πρόγραμμα 
με τραγούδια εμπνευσμέ-
να από τα παραμύθια που 
κατέγραψε ο τιμώμενος, σε 
μουσική Κώστα Κακογιάννη 
και στίχους Πάμπου Κουζά-
λη και θα τα ερμηνεύσουν 
οι Άντρεα Μάρκου και Γε-
ωργία Νεοκλέους. Ίδρυμα 
Πολιτισμού Ορεινών Κοινο-
τήτων Τροόδους, Αμίαντος, 
Λεμεσός.

Ένα από τα συγκλονιστικότερα έργα της σύγ-
χρονης ρωσικής δραματουργίας, το «Και τώρα 
οι δυο μας» του Αλεξάντερ Γκέλμαν ανεβαίνει 
στο Θέατρο ∆έντρο σε σκηνοθεσία του σκη-
νοθέτη και ηθοποιού Χρήστου Σουγάρη. Ένα 
έργο σταθερά επίκαιρο αφού πραγματεύεται 
το καταστροφικό πάθος για ανέλιξη και εξου-
σία στον εργασιακό χώρο καταδεικνύοντας τις 
αιτίες που απομακρύνουν τον άνθρωπο από 
την ηθική του υπόσταση. Ο Γκέλμαν καταγρά-
φει στα έργα του την αλλοτρίωση της ανθρώ-
πινης υπόστασης που μεταβάλλεται διαρκώς 
μέσα από τις παθογένειες του καπιταλισμού. 
Η εξουσία τον χειραγωγεί με την πάγια της 
τακτική -του υπόσχεται ευκαιρίες για επιτυχία 

εκμεταλλευόμενη τα προσόντα και τις ικανό-
τητες του προς όφελος και εξυπηρέτησή της, 
οδηγώντας τον (μας) σε πλήρη ηθική απαξίω-
ση. Επί σκηνής: Χρήστος Σουγάρης, Κατερίνα 
Λούρα, Κυριακή Ιακωβίδου. Παραστάσεις: 8 
Απριλίου, 10:45 μ.μ., 10 Απριλίου, 8:30 μ.μ. 12 
Απριλίου, 10:45 μ.μ., 13 Απριλίου, 10:45 μ.μ. 
15 Απριλίου, 8:30 μ.μ. 17 Απριλίου, 8:30 μ.μ. 
20 Απριλίου, δύο παραστάσεις στις 10:45 μ.μ. 
& 24:00. Παραστάσεις στη Λεμεσό, 7 Απρι-
λίου, Παλιό Ξυδάδικο, ώρα 8:30 μ.μ. και στο 
Παραλίμνι, Αίθουσα εκδηλώσεων ∆ημαρχείου 
Παραλιμνίου, ώρα 8:30 μ.μ. Θέατρο ∆έντρο, 
Eνότητας 44Β, Παλλουριώτισσα, Λευκωσία. 
Πληροφορίες 99520835.

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

«Θυμόμαστε για σας Ι»
Το Κέντρο Ανάπτυξης Πολιτισμού Ad 
Litteram διοργανώνει τη διαδραστική πα-
ρουσίαση «Θυμόμαστε για σας Ι», την 
πρώτη από μια σειρά αναφορών στις γει-
τονιές της Λεμεσού. Παρουσιάζουν: οι 
Λούης Περεντός, ποιητής, ερευνητής και 
Τάκης Μιχαήλ, συγγραφέας, ερευνητής. 
Συντονίζει η Άνδρη Χριστοφίδου –Αντω-
νιάδου, συγγραφέας - ποιήτρια –ερευ-
νήτρια. Θα υπάρχει συμμετοχή από τους 
παρευρισκόμενους. Τετάρτη 10 Απριλίου, 
ώρα 7:00 μ.μ. Καραϊσκάκη 12, 3ος όροφος, 
Λεμεσός. Πληροφορίες 99766558.

Πενήντα πέντε χρόνια σκηνι-
κής τέχνης σε ένα λεύκωμα, 
του ΜΙΕΤ, και μια  πυκνή
σε συναισθήματα βραδιά.
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ΠΑΟΛΟ ΤΖΕΝΟΒΕΖΕ

ΤΕΛΕΙΟΙ
Σκηνοθεσία:

ΧΟΡΗΓΟΙ: ΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΕΣ:

 Η                                                  ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΕΙ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Ελένη Πετρίδου Μπουρίτη πα-
ρουσιάζει τη νέα της εικαστική 
έκθεση με τίτλο «Αrt therapist’s 
Studio», και μέσω αυτής προ-
σεγγίζει πώς η Τέχνη μπορεί να 
διαδραματίσει κοινωνικό και θε-
ραπευτικό ρόλο. Η κα Πετρίδου 
Μπουρίτη είναι εικαστικός και 
εικαστική ψυχοθεραπεύτρια, και 
ιδρυτικό μέλος και μέλος διοικη-
τικού Συμβουλίου του Σωματεί-
ου Εικαστικών θεραπευτών και 
φίλων Κύπρου. Με την ευκαι-

ρία, λοιπόν, της έκθεσής της, 
που εγκαινιάζεται στο ∆ημαρχείο 
Λατσιών την Πέμπτη 18 Απριλί-
ου και θα διαρκέσει έως τις 26 
Απριλίου, είχαμε την ευκαιρία 
να μιλήσουμε για την έκθεσή 
της και ποιο είναι το αντικείμενο 
της έκθεσης, αλλά και με ποιον 
τρόπο η τέχνη μπορεί να έχει 
κοινωνικό και θεραπευτικό ρόλο. 

Η κα Πετρίδου Μπουρίτη μου 
λέει πώς αντικείμενο της έκθε-
σης αυτής είναι να διερευνη-
θούν οι δυνατότητες επίδρασης 
της θεραπευτικής δύναμης της 
τέχνης στην κοινωνία, θέτοντας 

συγκεκριμένους σκοπούς. Πρώ-
τος σκοπός, όπως εξηγεί είναι 
η γνωριμία, ενημέρωση και ευ-
αισθητοποίηση του κοινού για 
τη θεραπευτική δύναμη των τε-
χνών για θέματα που αφορούν 
την ψυχική υγεία και συναισθη-
ματική υγεία μέσα από οπτικό 
πολιτισμό, και μη λεκτική επι-
κοινωνία. «Ως καλλιτέχνης και 
εικαστική ψυχοθεραπεύτρια πα-
ρουσιάζω ζωγραφικά, γλυπτι-
κά έργα και οπτικοακουστική 
εγκατάσταση που εμβαθύνουν 
την κατανόηση και την ατομι-
κή μου διεργασία για το προ-

σωπικό μου βίωμα και κλινική 
πρακτική στον χώρο εργασίας 
μου, ένα στούντιο τέχνης. Στό-
χος είναι να προσκαλέσω τον 
θεατή σε μια πολυαισθητηρια-
κή εμπειρία, που εστιάζεται στη 
σύνδεση της τέχνης με τη θε-
ραπευτική της ιδιότητα, με στό-
χο την ψυχική και πνευματική 
υγεία». Ένας δεύτερος στόχος 
είναι η διά βίου μάθηση και η 
αλληλεπίδραση ατόμων της κοι-
νωνίας μέσα από ανοικτή πρό-
σκληση προς το κοινό να συμμε-
τάσχει σε δωρεάν διαδραστικές 
δράσεις.

Συλλογικός στόχος
Ένας ακόμη ενδιαφέρων στό-

χος είναι η πρόκληση για αγορά 
έργων τέχνης με σκοπό την ενί-
σχυση για έναρξη υπηρεσιών art 
therapy σε δημόσια νοσηλευτήρια. 
«Τα έσοδα από την πώληση των έρ-
γων της έκθεσής μου έχουν σκοπό 
να δοθούν για την παροχή δράσε-
ων ψυχοκοινωνικής υποστήριξης 
και υπηρεσιών εικαστικής ψυχο-
θεραπείας για παιδιά και εφήβους 
που νοσηλεύονται στο Μακάρειο 
Νοσοκομείο» και συμπληρώνει: 
«Αυτή η προσπάθεια τονίζει τις 
κρατικές ελλείψεις σε υποδομές 

και σε δημιουργικές παρεμβάσεις 
σε παιδιά που νοσηλεύονται», το-
νίζοντας πως η εικαστική ψυχοθε-
ραπεία, όπως και άλλες μορφές θε-
ραπείας τεχνών, δεν παρέχεται σε 
δημόσια νοσηλευτήρια και τη βρί-
σκεις μόνο σε ιδιωτική πρακτική. 
«Πόθος των εικαστικών ψυχοθερα-
πευτών Κύπρου είναι η αποδοχή 
και η συμπερίληψη. Μπορούν να 
είναι μέλη διεπιστημονικών ομά-
δων υγείας και να προσφέρουν 
υπηρεσίες για δημιουργικές θε-
ραπευτικές παρεμβάσεις σε παι-
διά και ενήλικες», σημειώνοντας 
πως ο στόχος είναι συλλογικός, 

«μέσα από αυτή την πρωτοβου-
λία, νιώθω ότι βάζω ένα λιθαράκι 
στη προσπάθεια που κάνουν μέλη 
του Σωματείου Εικαστικών Θερα-
πευτών και Φίλων Κύπρου, μεταξύ 
άλλων εθελοντικών συνδέσμων, 
ώστε οι νέοι που αντιμετωπίζουν 
προβλήματα υγείας να έχουν ένα 
χώρο open art therapy studio στο 
νοσοκομείο και να εκφράζονται 
και να δημιουργούν».

Ποιο είναι όμως το πλάνο και η 
μεθοδολογία του Open Αrt studio 
σε δημόσια νοσηλευτήρια, σε παι-
διατρικές ενδονοσοκομιακές πτέ-
ρυγες; Η κα Πετρίδου Μπουρίτη 
λέει πως η τέχνη σε νοσοκομεία 
με συνοδεία καταρτισμένου ει-
καστικού θεραπευτή βάζει τα 
θεμέλια για αυτοπεποίθηση, εν-
θαρρύνει τη δημιουργικότητα 
και συμβάλλει στην ενδυνάμωση 
του κοινωνικού ανήκειν και ευη-
μερίας, καθώς και σε βελτιωμένη 
ποιότητα ζωής με στόχο τη συμ-
βολή στη σωματική και ψυχική 
αποκατάσταση των ασθενών, της 
οικογένειας και του προσωπικού 
υγείας, αλλά και τη διαχείριση 
του πόνο της απώλειας.

 
Πληροφορίες: «Αrt 
therapist’s Studio», Ελένης 

Πετρίδου Μπουρίτη, ∆ημαρχείο Λα-
τσιών, 18-26 Απριλίου. Η έκθεση θα 
συνοδεύεται από βιωματικά εργα-
στήρια & ξεναγήσεις για μικρούς και 
μεγάλους το Σαββατοκύριακο: 20 
και 21 Απριλίου, 10-11 π.μ. και 12:00-
13.30 μ.μ. Αυτές οι παράλληλες δρά-
σεις σκοπό έχουν να βοηθήσουν τα 
άτομα να κατανοήσουν καλύτερα 
πώς λειτουργεί η δημιουργική διαδι-
κασία μέσα από πειραματισμούς με 
υλικά τέχνης και διάλογο.

 Ο θεραπευτικός ρόλος της Τέχνης 
Αυτή η προσπάθεια τονίζει τις κρατικές ελλείψεις σε υποδομές και σε δημιουργικές παρεμβάσεις σε παιδιά που νοσηλεύονται

«Στόχος είναι να προσκα-
λέσω τον θεατή  σε μια πο-
λυαισθητηριακή εμπει-
ρία, που εστιάζεται στη 
σύνδεση της τέχνης με τη 
θεραπευτική της ιδιότη-
τα, με στόχο την ψυχική 
και πνευματική υγεία».

«Τα έσοδα από την πώληση των έρ-
γων της έκθεσής μου έχουν σκοπό 
να δοθούν για την παροχή δράσε-
ων ψυχοκοινωνικής υποστήριξης 
και υπηρεσιών εικαστικής ψυχο-
θεραπείας για παιδιά και εφήβους 
που νοσηλεύονται στο Μακάρειο 
Νοσοκομείο» λέει η Ελένη Πετρίδου 
Μπουρίτη, εικαστικός και εικαστική 
ψυχοθεραπεύτρια.
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«To Respublika δεν είναι παρά-
σταση, είναι κατάσταση». Ξε-
κινώντας με αυτή τη δήλωση, 
ένα μεγάλο μέρος της συζήτη-
σης με τον Πολωνό σκηνοθέ-
τη του θεάτρου και του κινη-
ματογράφου, σκηνογράφο και 
δημιουργό πολυμεσικών παρα-
στάσεων Λούκατς Τβαρκόβσκι 
καλύφθηκε από την προσπάθειά 
του να μου εξηγήσει τι εννο-
εί με τη συγκεκριμένη φράση. 
Παρότι ο ίδιος έχει πει πως εάν 
δεν μπορείς να εξηγήσεις μια 
παράσταση με λέξεις, καλύτερα 
να μην την εξηγήσεις καθόλου, 
προσπάθησε πολύ να μου με-
ταφέρει τις εμπνεύσεις του και 
κυρίως να μετατρέψει το βίωμα 
του «Respublika» σε λόγο. Το 
«Respublika» είναι βέβαια το με-
γάλο event της Στέγης του Ιδρύ-
ματος Ωνάση, στο Terra Vibe 
της Μαλακάσας, 13-15 Ιουνίου.

Φιλικός, άμεσος, αστείος, εν-
θουσιώδης σαν έφηβος 42 ετών, 
οικογενειάρχης και ταυτόχρο-
να κάτοικος αεροδρομίων και 
αεροπλάνων που τον μεταφέ-
ρουν όπου έχει δουλειά, ο Λού-
κατς Τβαρκόβσκι ενσαρκώνει το 
πρότυπο του Ευρωπαίου άνδρα 
καλλιτέχνη στις αρχές του 21ου 
αιώνα. Ενηλικιώθηκε στη μετα-
κομμουνιστική Πολωνία όταν ο 
πολιτισμός και η κοινωνία της 
χώρας του βίωνε μια διαδικασία 
ριζικής μεταμόρφωσης. Υπήρξε 
συνεργάτης του πρωτοπορια-
κού συμπατριώτη του θεατρι-
κού σκηνοθέτη Κρίστιαν Λού-
πα, με τον οποίο εργάστηκε σε 
διάφορες παραγωγές επί μία δε-
καετία. Ως παιδί μεταβατικής 
εποχής που αναζητά τον εαυτό 
του, ίδρυσε την «Ομάδα Προ-
βλημάτων Ταυτότητας» (στην 
οποία ανήκε μέχρι το 2017), μια 

πολυθεματική συλλογικότητα 
με σκοπό τον συνδυασμό των 
εικαστικών και παραστατικών 
τεχνών με τη λογοτεχνία, την 
αρχιτεκτονική και την ηχητική 
τέχνη. Μέχρι πρότινος υπήρ-
ξε συνεργαζόμενος σκηνοθέτης 
στο Teatr Polski στο Βρότσλαβ, 
αλλά ανεξάρτητος πλέον, ανε-
βάζει έργα σε διάφορα θέατρα 
ανά την Ευρώπη. Καθώς κουβε-

ντιάζουμε, ο Λούκατς πότε είναι 
μανιώδης ρέιβερ και λάτρης της 
άναρχης ελευθερίας μυαλού και 
σώματος, και πότε ο επιτυχημέ-
νος Τβαρκόβσκι που διαβάζει 
ευρωπαϊκή ιστορία, ξέρει καλά 
τον ρωσικό κινηματογράφο και 
αφήνει την τρελή φαντασία του 
να εκφραστεί στις παραστατικές 
και εικαστικές τέχνες με εφό-
δια τον κυνικό, θλιμμένο μετα-

μοντερνισμό του πρώην Ανα-
τολικού Μπλοκ κατά το τέλος 
του 20ού αιώνα. 

Η συνέντευξη έγινε στο φου-
αγιέ της Στέγης του Ιδρύματος 
Ωνάση, ενώ ο σκηνοθέτης βρι-
σκόταν στην Ελλάδα για την 
επανάληψη της sold out παρά-
στασης «Rohtko» (επίσης στη 
Στέγη) που δεν άφησε κανέναν 
θεατή αδιάφορο – οι θεατρόφι-

λοι τη λάτρεψαν και τη μίσησαν 
εξίσου. O χώρος τού ταιριάζει, 
οι καλλιτεχνικές επιλογές του 
Ιδρύματος επίσης, κι επιτέλους 
βρήκε στην ηλιόλουστη νότια 
Ευρώπη υποστηρικτές για το 
μαξιμαλιστικό όνειρό του: Να 
σκηνοθετήσει το «Respublika» 
–ρέιβ πάρτι, περφόρμανς, θέα-
τρο– σε ανοιχτό χώρο, στο Terra 
Vibe της Μαλακάσας.

 
– Κι αφού δεν ορίζεται το 
«Respublika» παρά ως πολυ-
θέαμα, τουλάχιστον πώς γεν-
νήθηκε η ιδέα του;

– Ηταν μια εντελώς τρελή 
ιδέα και μεσολάβησε μια πολύ 
μακρόχρονη προπαρασκευαστι-
κή διαδικασία. Η αρχή του έργου 
προήλθε από μια πραγματική 
δημοκρατία, τη ∆ημοκρατία της 
Paulava (Pavlov Republic), που 
ιδρύθηκε κοντά στο Βίλνιους 
στα τέλη του 18ου αιώνα. ∆η-
μιουργήθηκε από έναν Πολωνό 
ιερέα, ο οποίος αγόρασε γη με 
800 αγρότες, οι οποίοι έως τότε 
ήταν δουλοπάροικοι. ∆ημιούρ-
γησαν ένα ανεξάρτητο κράτος 
που είχε δικό του στρατό, χρή-
ματα, κάποιο είδος συστήματος 
υγείας, θέατρο, σχολεία κ.λπ. ∆εν 
ήταν το τέλειο σοσιαλιστικό κρά-
τος που ο ιδρυτής υποσχέθηκε, 
αλλά με ενέπνευσε να αναζητή-
σω με την ομάδα μου εκείνη τη 
συνθήκη που μπορείς πραγμα-
τικά να νιώσεις ελεύθερος στον 
σημερινό κόσμο. Τελικά για το 
«Respublika», μας ενδιέφερε πο-
λύ περισσότερο ο ίδιος ο μύθος 
της Paulava, παρά η επαλήθευ-
σή του. Κάπως, για μένα, συν-
δέθηκε ακαριαία με το ρέιβ και 
την ανάγκη να δημιουργηθούν 
προσωρινές αυτόνομες ζώνες – 
πιθανώς οι μόνες δυνατές ζώνες 
απόλυτης προσωπικής έκφρασης 
στη σύγχρονη Ευρώπη.

Από τον αγροτικό παράδεισο της 
πολωνολιθουανικής ουτοπίας 
με έκταση 30,4 τ.μ. υπάρχουν τα 
απομεινάρια ενός κάστρου και με-
γάλες λασπωμένες εκτάσεις, κα-
θώς, όπως μου εξηγεί ο Λούκατς 
Τβαρκόβσκι, τις περισσότερες 
μέρες του χρόνου στην περιοχή 
βρέχει και κάνει κρύο. 

Εκεί εγκαταστάθηκε η ομά-
δα του –μια μικροκοινωνία 20 
ανθρώπων– αναζητώντας μια 
ανάλογη εμπειρία ελευθερίας 
με σύγχρονους όρους. Πώς με-
τασχηματίστηκε αυτό το βίωμα 
σε παράσταση; 

«Από την πλευρά μας προσπα-
θήσαμε να μεταδώσουμε σε όλους 
όσοι απάντησαν στο κάλεσμά μας 
τη σπίθα της ρέιβ κουλτούρας, 
όπως την ξέραμε – τους δείχναμε 
πολλές ταινίες για το raving και 
διδάσκοντας πώς να κάνουν dj 
set. Πολύ σύντομα έγινε κανόνας 
ότι έπρεπε να κάνουμε ένα νέο 

ρέιβ πάρτι κάθε μέρα. Είχα ήδη 
συλλάβει την ιδέα για το ποια θα 
ήταν η ιστορία της παράστασης 
– κάτι που μιλάει για μια κοινό-
τητα η οποία πέρασε έναν ολό-
κληρο χρόνο στο δάσος, προσπα-
θώντας να επαληθεύσει την ιδέα 
του “βασικού εισοδήματος”, δη-
λαδή της επιβίωσης με τα στοι-
χειώδη χωρίς ανάγκη εργασίας.

»Κάθε  εβδομάδα, σταδιακά, 
ακόμη και τα μέλη της ομάδας 
που είχαν τη μεγαλύτερη ηλικία ή 
ήταν εξαρχής επιφυλακτικοί με τη 
ρέιβ κουλτούρα, άρχισαν να συν-
δέονται με τον ηλεκτρονικό ήχο 
και με τον χορό. Ωστόσο, ύστερα 
από εκείνη τη χρονιά, αποφασί-
σαμε ότι το πείραμα ήταν μάλλον 
αποτυχημένο επειδή δεν μας έδω-
σε καμιά κοινωνική απάντηση. 
Απλώς περάσαμε πολύ καλά και 
στην πορεία οι ζωές μας χώρισαν.

»Τελικά, ύστερα από 5 χρόνια 
η πραγματικότητα όλων έγινε τό-
σο αφόρητη, που αποφασίσαμε 
να ξανασμίξουμε για να αναδη-
μιουργήσουμε αυτή την εθιστική 
εμπειρία ελευθερίας για το κοινό. 
Το να είμαστε μαζί και να χορεύ-
ουμε μαζί μπορεί να είναι παρά-
λογο, αλλά την ίδια στιγμή αυτή 
η βαθιά συναισθηματική σύνδε-
ση είναι το πιο πολύτιμο πράγμα 
που μπορούμε να κάνουμε τώρα».

– Με αυτόν τον τρόπο προφα-
νώς αισθάνεσθε και ο ίδιος μέ-
λος μιας μεγάλης, ανοιχτής, 
ελεύθερης κοινότητας. Αλλά 
αυτό είναι θέατρο;

– Ισως... Σίγουρα είναι κάτι 
ριζικό.

 
– Τι είναι για εσάς το θέατρο;

– ∆εν ξέρω καθόλου τι είναι 
το θέατρο. Πολλές φορές άκουσα 
στις παραστάσεις μας ανάλογες 
ερωτήσεις για την πρακτική μας 
και πολλοί υποστήριξαν ότι στη 
δουλειά μας δεν υπάρχει καθό-
λου θέατρο. Υπήρξαν μάλιστα 
σκηνοθέτες που έλεγαν πως η 
δική τους δουλειά είναι πραγ-
ματικό θέατρο.  

Λοιπόν, δεν έχω ιδέα πώς να 
απαντήσω σ’ αυτό το ερώτημα. 
Απλώς ξέρω τι λειτουργεί σε συ-
ναισθηματικό και πνευματικό 
επίπεδο. Προσπαθούμε να οι-
κοδομήσουμε με αντισυμβατικό 

τρόπο στρατηγικές επικοινωνί-
ας με το κοινό. Γιατί πιστεύω ότι 
αυτός είναι ο μόνος τρόπος ώστε 
να διαπεράσεις τον νου και να 
μπεις στο δέρμα των ανθρώπων.

Βρίσκω το θέατρο ως την πιο 
αισθησιακή μορφή τέχνης και γι’ 
αυτό είμαι ακόμη μέσα. Και δεν 
θα το παρατήσω ποτέ για τον κι-
νηματογράφο, παρόλο που όλοι 
με ρωτούν γιατί δεν το κάνω. Το 
θέατρο έχει τα πάντα. Και νομίζω 
ότι υπάρχει κάτι εξαιρετικά ενδι-
αφέρον στη σχέση μεταξύ κινη-
ματογράφου και θεάτρου, επειδή 
έτσι χτίζουμε πολυεπίπεδες πραγ-
ματικότητες στις οποίες μπορού-
με να δουλέψουμε τον χρόνο με 
εντελώς διαφορετικό τρόπο. Αυ-
τό δεν ήταν δυνατό πριν χρησι-
μοποιήσουμε κάμερες, ψηφιακές 
οθόνες και ζωντανό βίντεο, προη-
χογραφημένα βίντεο κ.λπ. Πλέον 
όλα αυτά έχουν γίνει το βασικό 
εργαλείο των αφηγήσεών μας. 

– Τι μπορεί να κάνει και να δει 
ο θεατής του «Respublika» στη 
Μαλακάσα;

– Εχει απόλυτη ελευθερία να 
κάνει ό,τι θέλει. Κι αυτό είναι 
πολύ καλό. Από τις εμπειρίες 
όλων των επισκεπτών ακούω 
μάλιστα ότι είναι υπέροχο να το 
βλέπεις δύο φορές. Πολλά πράγ-
ματα συμβαίνουν ταυτόχρονα 
σε διαφορετικούς χώρους, αλλά 
δεν υπάρχει λόγος να πιεστείς 
για να αποφασίσεις πώς θα τα 
δεις. Μοιάζει λίγο με την κβαντι-
κή φυσική. Μπορεί να παίρνει 
όσες μορφές θέλει.

 
Λούκατς Τβαρκόβσκι, 
«Respublika», Terra Vibe, 

Μαλακάσα, 13-15 Ιουνίου. 
Μια παραγωγή της Στέγης του Ιδρύματος 
Ωνάση. Το Σάββατο 15 Ιουνίου, 
μετά την παράσταση ακολουθεί 
rave dj set με τους Richie Hawtin 
& Sama’ Abdulhadi.

Το «Respublika» είναι θέατρο, κοινωνικό πείραμα ή ρέιβ πάρτι;

«Η αρχή του έργου προ-
ήλθε από μια πραγματι-
κή δημοκρατία, τη Δημο-
κρατία της Paulava, 
που ιδρύθηκε κοντά 
στο Βίλνιους στα τέλη 
του 18ου αιώνα».

Προσπαθούμε να οικοδο-
μήσουμε με αντισυμβα-
τικό τρόπο στρατηγικές 
επικοινωνίας με το κοινό. 
Aυτός είναι ο μόνος 
τρόπος ώστε να δια-
περάσεις τον νου 
και να μπεις στο δέρμα 
των ανθρώπων.

Στιγμιότυπο από την παράσταση «Respublika» όπως παρουσιάστηκε σε κλειστό χώρο στο Βίλνιους το 2020.

Αριστερά: Τα βίντεο παίζουν καθοριστικό ρόλο στην αφήγηση της συγκεκριμένης παράστασης-πολυθεάματος. Στο κέντρο: Η αφίσα της πρεμιέρας του έργου στη Λιθουανία. ∆εξιά: O σκηνοθέτης 
θεάτρου και κινηματογράφου Λούκατς Τβαρκόφσκι. Στο «Respublika» ο θεατής «έχει απόλυτη ελευθερία να κάνει ό,τι θέλει», λέει στην «Κ».

Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Ηταν μια εντελώς τρελή ιδέα»
Ο Λούκατς Τβαρκόβσκι μιλάει στην «Κ» για το «Respublika» που ετοιμάζει στο Terra Vibe της Μαλακάσας
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ΕΛΙΦ ΣΑΦΑΚ
Το νησί των χαμένων δέντρων
μτφρ.: Αννα Παπασταύρου
εκδ. Ψυχογιός, 2024, σελ. 440

 
Της ΤΕΣΥΣ ΜΠΑΪΛΑ

«Υπάρχουν πολλά πράγματα που 
ένα σύνορο –ακόμα κι ένα τό-
σο ξεκάθαρα χαραγμένο και κα-
λά φρουρούμενο όσο αυτό– δεν 
μπορεί να τα εμποδίσει να το 
περάσουν. Το μελτέμι, για παρά-
δειγμα, αυτό το απαλό αλλά και 
εντυπωσιακά δυνατό αγέρι. Τις 
πεταλούδες, τις ακρίδες και τις 
σαύρες. Και τα σαλιγκάρια επί-
σης, κι ας είναι τόσο βραδυκίνη-
τα. Περιστασιακά, ένα μπαλόνι 
από κάποια γενέθλια, που ξεφεύ-
γει από το χέρι ενός παιδιού, πα-
ρασέρνεται ψηλά στον ουρανό, 
ξεστρατίζοντας προς την άλλη 
πλευρά – στο εχθρικό έδαφος. 
Κι έπειτα τα πουλιά».

Με τη συμπλήρωση πενή-
ντα χρόνων από την τουρκική 
εισβολή στην Κύπρο και τη δι-
χοτόμηση της νήσου, η βρετα-
νοτουρκικής καταγωγής βραβευ-
μένη συγγραφέας Ελίφ Σαφάκ 
επιστρέφει με ένα μυθιστόρημα 
για την Κύπρο, το οποίο λίγο με-
τά την κυκλοφορία του βρέθηκε 
στη βραχεία λίστα για τα Costa 
Awards, British Book Awards, 
RSL Ondaatje Prize και Women’s 
Prize for Fiction και στη χώρα 
μας κυκλοφόρησε πρόσφατα, 
σε μετάφραση της Αννας Πα-
πασταύρου, από τις εκδόσεις 
Ψυχογιός.

Πρόκειται για ένα μυθιστόρη-
μα που πραγματεύεται τη ζωή 

δύο εφήβων, ενός Ελληνοκύπρι-
ου και μιας Τουρκοκύπριας, και 
τη συνάντησή τους σε μια δι-
χοτομημένη πατρίδα, με τη Σα-
φάκ να υπογράφει μια ελεγεία για 
την ανθρωπιά, τον ξεριζωμό και 
τις συνέπειές του, το συλλογικό 
τραύμα που προκαλεί ο πόνος 
τους και τον αγώνα να επικρα-
τήσει η αγάπη και η αλληλεγ-
γύη ανάμεσα σε δυο λαούς που 
βίωσαν τη ματωμένη εισβολή 

του 1974 στην Κύπρο και έμα-
θαν να ζουν με τις ανοιχτές πλη-
γές τους. ∆εκαετίες αργότερα, η 
Αντα θα χρειαστεί να επιστρέψει 
από το Λονδίνο στην πατρίδα της 
στην Κύπρο για να καταγράψει 
σε μια συνέντευξη τις απόψεις 
ενός μεγαλύτερου συγγενή της 
και να γνωρίσει νέες αλήθειες 
στη ζωή της.

Σημαντικός αφηγητής και 
χαρακτήρας αυτού του βιβλίου 
ωστόσο αναδεικνύεται ένα δέ-
ντρο. Μια συκιά που φυτρώνει 
στο κέντρο μιας ταβέρνας και 
παρακολουθεί την αγάπη του Ελ-
ληνοκύπριου και της Τουρκοκύ-
πριας. Η συκιά που θα δει επίσης 
να εκτυλίσσεται μπροστά της η 
μανία του πολέμου, ο πόνος και 

η θλίψη, αλλά και ο σεβασμός 
στην επούλωση του τραύματος.

Η Σαφάκ επιλέγει να χρησιμο-
ποιήσει ένα δέντρο για να δείξει 
την καταστροφή του φυσικού 
κόσμου παράλληλα με των αν-

θρώπων. Η συκιά γίνεται ένας 
αφηγητής που τη διευκολύνει 
να μιλήσει για τον εκτοπισμό και 
τα δεινά του. Η μακροζωία της 
είναι μια ιδιότητα του δέντρου 
που η Σαφάκ επιλέγει να χρησι-

μοποιήσει για να αναδείξει τη 
σημαντικότητα της φύσης και 
την ανωτερότητά της μπροστά 
στον ανθρώπινο παράγοντα. Η 
εκ νέου ριζοβολία της στο Λονδί-
νο παρουσιάζει αλληγορικά την 
ανάγκη του ανθρώπου να απλώ-
σει ρίζες στον νέο τόπο και ταυ-
τόχρονα να διατηρήσει την ταυ-
τοτική του υπόσταση.

Και μόνο το γεγονός ότι εί-
ναι ένα μυθιστόρημα που ανα-
φέρεται στην εισβολή του 1974 
γραμμένο από μια τουρκικής κα-
ταγωγής συγγραφέα αποτελεί 
μια αναγνωστική πρόκληση για 
τον Ελληνα αναγνώστη. Ωστόσο 
η Σαφάκ δεν πέφτει στην πα-
γίδα να πάρει θέση. Αυτό που 

σαφέστατα την ενδιαφέρει εί-
ναι να χαρτογραφήσει τη ζωή 
όσων αναγκάστηκαν να διαφύ-
γουν από την Κύπρο και έκτοτε 
να ζουν με την ουλή από το με-
γάλο τραύμα της βίαιης αποκο-
πής από τον τόπο τους. Ο πόνος 
είναι κοινός όμως τόσο στην αν-
θρώπινη φύση όσο και στον φυ-
σικό κόσμο.

Γι’ αυτόν τον λόγο η συγγρα-
φέας αντιπαραβάλλει τον ξερι-
ζωμό της συκιάς από την Κύπρο 
και τη φύτευσή της στο Λονδίνο. 
Νέος τόπος, νέες προσαρμογές, 
νέα δεδομένα που ισχύουν στη 
ζωή των ανθρώπων αλλά και στη 
φύση μετά την καταστροφή, και 
γράφει ένα μυθιστόρημα για τον 
σπαραγμό και την απώλεια αλλά 
και την ικανότητα του ανθρώ-
που να επιβιώνει, επουλώνοντας 
τις πληγές του, να συνεχίζει, να 
οπλίζεται με ελπίδα και εντέλει 
αισιοδοξία. Χωρίς να μεροληπτεί 
υπέρ του ενός ή του άλλου λα-
ού, η Σαφάκ τονίζει τη σημασία 
της μνήμης.

Οι ιστορίες αυτές δεν πρέπει 
να περάσουν στη λήθη, να μπουν 
κάτω από το χαλάκι της Ιστορί-
ας. Πρέπει να τις γνωρίσουμε σε 
βάθος για να αντιμετωπίσουμε 
τις πληγές, τόσο τις προσωπικές 
όσο και τις συλλογικές. Παράλ-
ληλα, είναι σημαντικό να συν-
δεθούμε εκ νέου με τον φυσικό 
κόσμο, αναγνωρίζοντας την κα-
ταλυτική παρουσία του σε έναν 
τόπο, στη ζωή μας, στο μέλλον 
της ανθρωπότητας. 

Ενα πολυδιάστατο μυθιστό-
ρημα, τη μετάφραση του οποίου 
υπογράφει η Αννα Παπασταύρου.

Ενα δέντρο στην Πράσινη Γραμμή
Δύο έφηβοι, ένας Ελληνοκύπριος και μια Τουρκοκύπρια, σε μια πατρίδα διχοτομημένη από οδοφράγματα

Μια συκιά παρακο-
λουθεί και αφηγείται 
την αγάπη των δύο 
νέων με φόντο 
την εισβολή 
και τον ξεριζωμό.

Συρματοπλέγματα στην Αμμόχωστο, την πόλη-φάντασμα. Οι πληγές στην 
Κύπρο παραμένουν ανοιχτές εδώ και μισόν αιώνα.

H Ελίφ Σαφάκ υπογράφει μια ελε-
γεία για την ανθρωπιά, για τον αγώ-
να να επικρατήσουν η αγάπη και η 
αλληλεγγύη ανάμεσα σε δυο λαούς 
που έμαθαν να ζουν με τις ανοιχτές 
πληγές τους.

A
.P

. P
H

O
TO

 /
 H

A
R

U
N

 U
CA

R



Κυριακή 7 Απριλίου 20246 ● Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Σ Τ Η Λ Ε Σ

D
A

CS
 2

0
24

TH
E 

M
ET

 N
EW

 Y
O

R
K

B
ET

H
 C

O
LL

ER
/ 

TH
E 

N
EW

 Y
O

R
K

 T
IM

ES

M
A

LT
A

 B
IE

N
N

A
LE

X
AV

IE
R

 H
U

FK
EN

S
M

A
R

IO
 &

 H
O

R
A

CI
O

 N
O

VA
IS

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τα παλιά 
σινεμά της

Λισσαβώνας 

Σε μια διαστημική αποικία τιμωρημένων

Σαν να ξεφυλλίζεις ένα άλμπουμ 
με ατμοσφαιρικές φωτογραφίες, 
η σειρά με τους παλιούς κινημα-
τογράφους της Λισσαβώνας του 
20ού αιώνα προκαλεί συναισθή-
ματα και σκέψεις για την Ευρώπη 
που πέρασε. Τις φωτογραφίες, από 
το στούντιο του Μάριου και του 
Οράτιου Νοβάις, τις έδωσε στη 
δημοσιότητα, σαν ένα νοσταλγι-
κό άρθρο, το Μουσείο Γκουλμπεν-
κιάν της Λισσαβώνας, με τις θαυ-
μάσιες συλλογές του. Και αίφνης, 
συνειδητοποιεί ο υποψιασμένος 
θεατής αυτών των φωτογραφιών 

ότι αυτό που ενδεχομένως μοιάζει 
με ειδική περίπτωση, αποκτά τη 
διάσταση και τον χαρακτήρα ενός 
πανευρωπαϊκού θέματος, που δεν 
είναι άλλο από την απόσυρση του 
παλαιού κόσμου του περασμένου 
αιώνα. Στη Λισσαβώνα, διαπιστώ-
νουμε, είχαν ανεγερθεί πολλά αυ-
τοτελή κτίρια κινηματογράφων 
(όπως στην Αθήνα το «Ρεξ», π.χ.) 
που άλλα λειτουργούν και σήμερα 
και άλλα, τα περισσότερα, έχουν 
κλείσει ή κατεδαφιστεί. Πολλά 
από αυτά, όπως το εικονιζόμενο 
«Monumental», είχαν αυτόν τον 

μανδύα μιας θελκτικής αρ ντεκό 
ατμόσφαιρας που εκτεινόταν και 
στα εσωτερικά, στα θεωρεία, στις 
αυλαίες και στα καθίσματα. Ενας 
ολόκληρος κόσμος, με μεγαλείο 
και φαντασμαγορία, από την επο-
χή που οι αίθουσες των κινηματο-
γράφων, χωρητικότητας 500, 800, 
1.000 ή και 1.200 θέσεων, γέμιζαν 
σε δύο και τρεις προβολές ημερη-
σίως. Η Λισσαβώνα έχει ούτως ή 
άλλως έναν ωραίο μοντερνισμό 
του ’30 και του ’50, ο οποίος στην 
περίπτωση των κινηματογράφων 
πήρε το σχήμα και τη μορφή επι-

βλητικών αρχιτεκτονικών ορόση-
μων. Αντιλαμβανόμαστε ότι για 
τους Πορτογάλους τα σινεμά αυ-
τά αποτελούν πηγή νοσταλγίας 
και μεταφορική οθόνη αναμνή-
σεων και επιθυμιών όπως είναι 
και για τους Ελληνες τα χαμένα 
σινεμά των κεντρικών αρτηριών, 
αλλά και των συνοικιών. Για τα σι-
νεμά της Λισσαβώνας, ο χρόνος 
υπήρξε σκληρός όπως λίγο-πολύ 
παντού. Βλέπουμε πάντως αυτά 
τα θαυμάσια κτίσματα εκείνου 
του ιδιάζοντος μοντερνισμού, που 
προ πολλού έχει αποκτήσει πα-

τίνα, οπαδούς και νοσταλγούς, 
να αναφύονται από τη χώρα της 
μνήμης. Κάποια από αυτά έχουν 
τρούλους, γιρλάντες και ρομαντι-
κή αισθητική, στον απόηχο της 
σχολής των Beaux-Arts. To «Mon-
umental», με το ακόμη πιο εντυ-
πωσιακό εσωτερικό του, έμοιαζε 
με μια πόλη ολόκληρη όταν είχε 
γεμάτη την αίθουσά του με τις 
1.967 θέσεις, όπως είχε γράψει 
ο Ζοζέ Μανουέλ Φερνάντες στα 
«Σινεμά της Πορτογαλίας», 1995 
(https://gulbenkian.pt/en/read-
watch-listen/lisbon-cinemas/). 

Ο κύριος Γκρι ονειρεύτηκε: Βρι-
σκόταν, λέει, σε έναν πλανήτη 
όπου είχε πάντοτε σκοτάδι. Επει-
δή δεν είχε ποτέ μέρα, τα φώτα 
της πόλης ήταν μονίμως ανοιχτά, 
εκτός από τις έξι ώρες που κοι-
μούνταν, οπότε, για να εξοικο-
νομήσουν ενέργεια, οι κάτοικοι 
του πλανήτη τα έσβηναν σχεδόν 
όλα. Συσκότιση. Πλανήτης για 
τυφλοπόντικες.

Τον ρωτάω αν φταίει κάτι που 
διάβασε. Κουνάει το κεφάλι του. 
Επεσε πάνω σε μια μελέτη, δη-
μοσιευμένη στις 29 Μαρτίου στο 
The Astrophysical Journal, σύμ-
φωνα με την οποία οι αστρονό-
μοι εντόπισαν έναν εξωπλανήτη, 
τον LHS 3844b, ο οποίος δεν πε-
ριστρέφεται γύρω από τον άξο-
νά του όπως η Γη, οπότε η μία 
του πλευρά βλέπει πάντοτε προς 
το άστρο που το φωτίζει, ενώ η 
άλλη μένει μονίμως στο σκοτάδι 

(όπως ο Ερμής, μα και η Σελήνη 
απέναντι στη Γη).

Ο LHS 3844b (γνωστός και ως 
«Κούα’κουα, που στην Κόστα Ρίκα 
σημαίνει «πεταλούδα» – έμπνευση 
από ομάδα Κοσταρικανών αστρο-
νόμων) απέχει 48,5 έτη φωτός από 
τη Γη, βρίσκεται στον αστερισμό 

του Ινδού και θεωρείται από τους 
αστρονόμος «Υπερ-Γη», θα μπο-
ρούσε δηλαδή να φιλοξενεί ζωή. 
Ομως, επειδή περιστρέφεται αρ-

κετά κοντά στο άστρο του (τον 
ερυθρό νάνο LHS 3844), η πλευ-
ρά που βλέπει προς αυτό δέχεται 
πολύ μεγαλύτερη βαρύτητα συ-

γκριτικά με την άλλη και «κλει-
δώνει» σε αυτή. Οι αστρονόμοι, 
με πληροφορεί ο κύριος Γκρι, πι-
στεύουν πως πολλοί εξωπλανήτες 

έχουν αυτό το χαρακτηριστικό, το 
οποίο πάντως δύσκολα τεκμηριώ-
νεται, στην περίπτωση όμως του 
LHS 3844b κατάφεραν να υπολο-
γίσουν τη θερμοκρασία της πλευ-
ράς του πλανήτη που βλέπει προς 
τον ήλιο του και συμπέραναν από 
τη σταθερότητά της ότι η πλευρά 
αυτή δεν κρύβεται ποτέ από την 
ακτινοβολία του.

«Φαντάσου», λέει ο κύριος 
Γκρι, «να είχε η Γη στο απώτερο 
μέλλον μια διαστημική αποικία τι-
μωρημένων, σε έναν τέτοιο πλα-
νήτη: εξόριστοι που θα υποχρε-
ώνονταν να ζουν στη σκοτεινή 
πλευρά, με ισόβια απαγόρευση 
να περάσουν στη φωτεινή. Ωραία 
ιδέα για μυθιστόρημα, ε»;

Οντως. Αλλά, του λέω, επιστη-
μονικά θα μπορούσε να υπάρξει 
ζωή εκεί; Σηκώνει τους ώμους του. 
«Ενας τέτοιος πλανήτης δεν έχει 
παλίρροιες, δεν έχει εποχές, δεν 

έχει νύχτα και μέρα – θα μπορού-
σε να εξελιχθεί κάποια μορφή ζω-
ής εκεί; Οι αστρονόμοι ακόμα δεν 
έχουν ιδέα. Αλλά και τι με νοιάζει; 
Μιλάμε για μυθιστόρημα!».

Σωστό και πάλι. Αλλά, για σκέ-
ψου, επιμένω· οι φύλακες αυτής 
της αποικίας των τιμωρημένων εί-
ναι και αυτοί τιμωρημένοι με τον 
τρόπο τους: είναι υποχρεωμένοι 
να ζούνε και αυτοί σε ένα μέρος 
όπου δεν έχει ποτέ νύχτα. Θυμά-
σαι πόσο υπέφερες στη Γλασκώ-
βη, όπου το καλοκαίρι ξημέρωνε 
στις τρεις το πρωί και νύχτωνε 
στις έντεκα το βράδυ;

∆εν πτοήθηκε. Το αντίθετο· η 
παρατήρησή μου αυτή ερέθισε 
περισσότερο τη φαντασία του. 
«Ακόμα καλύτερα για μυθιστό-
ρημα! Ενας πλανήτης καταρα-
μένων όπου όλοι νοσταλγούν 
τις χαμένες ισορροπίες της Γης. 
Στρώνομαι στη δουλειά!».

ΛΟΝΔΙΝΟ
Οι εξπρεσιονιστές
Από τις νέες εκθέσεις της άνοιξης 
στο Λονδίνο, ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
έχει αυτή με θέμα τις παρέες των 
εξπρεσιονιστών και τα πρώτα στά-
δια της μοντέρνας τέχνης, στις αρ-
χές του 20ού αιώνα. Θα εγκαινιαστεί 
στην Τέιτ Μόντερν στις 25 Απριλίου. 
Ο Βασίλι Καντίνσκι, η Γκαμπριέλε 
Μίντερ και ο κύκλος φίλων καλλιτε-
χνών «Ο γαλάζιος καβαλάρης» (από 
το ομώνυμο έργο του Καντίνσκι, 
1903), που εξελίχθηκε σε καλλιτε-
χνικό κίνημα του Μονάχου, συνθέ-
τουν τον κορμό αυτής της έκθεσης. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Κρυφά πορτρέτα
Η νέα έκθεση στο Μητροπολιτικό 
Μουσείο της Νέας Υόρκης έχει έναν 
παιγνιώδη χαρακτήρα καθώς μας 
αποκαλύπτει μια μισοφωτισμένη έως 
τώρα πρακτική των ζωγράφων της 
Αναγέννησης. Υπήρχαν περιπτώσεις 
κατά τις οποίες οι ζωγράφοι έκρυβαν 
πίσω από το κύριο θέμα του πίνακα 
το πορτρέτο του μοντέλου. Εχουν 
διασωθεί πολλά έργα στα οποία τα 
κρυφά πορτρέτα αποκαλύπτονται μέ-
σα από ενθέσεις και κρύπτες, δημι-
ουργώντας ένα αίσθημα μυστηρίου 
και ένα παλίμψηστο μορφών. 

ΛΟΣ ΑΝΤΖΕΛΕΣ
Επέκταση του μουσείου Broad
Το μουσείο Broad είναι μία από τις 
επιτυχημένες ιστορίες που αναζωο-
γόνησαν τα τελευταία χρόνια το κέ-
ντρο του Λος Αντζελες, δημιουργώ-
ντας έναν πυρήνα σύγχρονης τέχνης. 
Η απόφαση για μια εντυπωσιακή σε 
εύρος και φιλοδοξία επέκταση, με 
σκοπό να είναι έτοιμη το 2028 για 
τους Ολυμπιακούς Αγώνες, δείχνει 
πως το μουσείο μπορεί πλέον με αυ-
τοπεποίθηση να προκαλέσει καλλιτε-
χνικά γεγονότα διεθνούς εμβέλειας, 
προσκαλώντας μεγάλα ονόματα 
της παγκόσμιας σκηνής. 

ΜΑΛΤΑ
Μια νέα Μπιενάλε
Και η Μάλτα δημιούργησε τη δική 
της Μπιενάλε για σύγχρονη τέχνη. 
Η διοργάνωση έχει εγκαινιαστεί και 
θα διαρκέσει έως τις 31 Μαΐου. Η 
Μπιενάλε της Μάλτας έχει τεθεί υπό 
την αιγίδα της Προεδρίας της ∆η-
μοκρατίας της χώρας καθώς και της 
UNESCO καθότι είναι άμεσα συνδε-
δεμένη με την πολιτιστική κληρο-
νομιά, τον τουρισμό και τη διεθνή 
προβολή της χώρας. Ανάμεσα στα 
εθνικά περίπτερα υπάρχουν και αυ-
τά της Ουκρανίας (φωτογραφία), 
της Σερβίας, της Ιταλίας κ.ά.

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
Τα κεραμικά του Νικ Κέιβ
Για πρώτη φορά στο Βέλγιο παρου-
σιάζονται τα κεραμικά του Νικ Κέ-
ιβ στην γκαλερί Xavier Hufkins στις 
Βρυξέλλες. Ο Νικ Κέιβ έχει δημιουρ-
γήσει μια ολόκληρη σειρά με θέμα 
τον ∆ιάβολο, από τη γέννηση έως τον 
θάνατο, σε όλες τις αλληγορικές με-
ταμορφώσεις του. Τα κεραμικά του, 
εμπνευσμένα από την έλξη που του 
ασκεί η μεταφυσική, θυμίζουν τα πα-
ραδοσιακά βρετανικά κεραμικά και 
τις πορσελάνες τύπου Στράτφορντσιρ 
(https://www.xavierhufkens.com/
exhibitions/the-devil-a-life).

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Καλλιτεχνική απεικόνιση του εξωπλανήτη LHS 3844b, η μία πλευρά του 
οποίου είναι πάντοτε βυθισμένη στο σκοτάδι.

Ο κινηματογράφος «Monumental» της Λισσαβώνας. Εγκαινιάστηκε το 1951. Κατεδαφίστηκε το 1985. 

«Θα μπορούσε να εξελι-
χθεί κάποια μορφή ζωής 
εκεί; Οι αστρονόμοι ακό-
μα δεν έχουν ιδέα. Αλλά 
και τι με νοιάζει; Μιλάμε 
για μυθιστόρημα!».
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CARPENTER, JOHN T., MELISSA
MCCORMICK, MONIKA BINCSIK, 
KYOKO KINOSHITA,
ΕΙΣΑΓΩΓΗ: SANO MIDORI
«The Tale of Genji: A Japanese
Classic Illuminated»
Met Publications

Με τις ζωηρές περιγραφές της κοσμικής 
κοινωνίας, των κήπων και της αρχιτεκτονι-
κής της Ιαπωνίας των αρχών του 11ου αιώνα, «The tale of Genji», ανα-
γνωρισμένο ως το πρώτο μυθιστόρημα του κόσμου,  έχει γοητεύσει 
το κοινό σε ολόκληρο τον κόσμο και έχει εμπνεύσει την καλλιτεχνική 
έκφραση για χίλια χρόνια. Η συγγραφέας του, Murasaki Shikibu, ήταν 
ημερολογράφος, διάσημη ποιήτρια και δασκάλα της νεαρής αυτοκρά-
τειρας. Το μνημειώδες μυθοπλαστικό έργο της εισάγει στον περίπλο-
κο, μυστηριώδες, ρομαντικό κόσμο της αυλής, σε πολιτικές συνωμοσί-
ες, στα εθίμα και τη θρησκευτική ζωή. Αυτό το όμορφα σχεδιασμένο 
και εικονογραφημένο βιβλίο μελετά σε βάθος χρόνου, πέραν των 
εκατό χρόνων, την αριστουργηματική αυτή τέχνη που συνδέεται με 
το Genji μέσω δοκιμίων και συζητήσεων. «The tale of Genji» έχει επη-
ρεάσει όλες τις μορφές της ιαπωνικής καλλιτεχνικής έκφρασης, από 
προσεγμένα μικρής κλίμακας άλμπουμ έως και τολμηρά σχεδιασμέ-
νους κρεμαστούς καμβάδες και επιφάνειες ζωγραφικής, λακαρισμένα 
κουτιά, παιχνίδια, παλάνκινς για τη μεταφορά νέων νυφών, όπως και 
σύγχρονα μάνγκα. Οι συγγραφείς, τόσο ιστορικοί τέχνης όσο και ερευ-
νητές του «Genji», συζητούν τη μετάδοση και την υποδοχή του πα-
ραμυθιού μέσα στους αιώνες, διασαφηνίζουν τη θέση του μέσα στην 
ιστορία της ιαπωνικής λογοτεχνίας και καλλιγραφίας, αναδεικνύουν 
τις βασικές του ιδιότητες και χαρακτηριστικά, εξερευνούν την ευρεία 
του επιρροή στον πολιτισμό, το ντιζάιν και την αισθητική της ιαπωνικής 
κουλτούρας μέχρι τη σύγχρονη εποχή.

Το βιβλίο διατίθεται δωρεάν και από την εφαρμογή Read Library. Επι-
σκεφθείτε τον ιστότοπο read-library.com για πληροφορίες και περισ-
σότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Εχω ξαναγράψει στη στήλη αυτή 
για την αδελφοσύνη (3.1.2021), 
με αφορμή τότε την εγκύκλιο 
του Πάπα Φραγκίσκου «Fratelli 
tutti» (2020). Θα επανέλθω σή-
μερα, επισκεπτόμενος τον Σαρλ 
Πεγκί (1873-1914) και το κείμενό 
του «De Jean Coste» (Νοέμβριος 
1902). Το δοκίμιο αυτό αναφέρε-
ται στο μυθιστόρημα του Αντο-
νέν Λαβέρνι (Antonin Lavergne, 
1863-1941) «Jean Coste ou l’ 
istituteur du village» («Ζαν Κοστ 
ή ο δάσκαλος του χωριού»), το 
οποίο είχε πρωτοεκδώσει ο ίδιος 
ο Πεγκί το 1901 και είχε διαβα-
στεί πολύ στην εποχή του. ∆ιευ-
κρινίζω προκαταρκτικά ότι θα 
συζητήσω την ιδέα της αδελφο-
σύνης αποκλειστικά και μόνο 
όπως παρουσιάζεται στο κείμενο 
αυτό και όχι συνολικά στο έργο 
του Πεγκί, γιατί τότε θα χρεια-
ζόταν μεγαλύτερη ανάπτυξη και 
πολλές αποχρώσεις. 

Ο Πεγκί θεμελιώνει την ιδέα 
του για την αδελφοσύνη πάνω 
σε αυτό που ορίζει ως εξαθλίω-
ση (misère), την οποία διακρίνει 
από τη φτώχεια. Η φτώχεια δεν 
συνιστά κοινωνικό, πολιτικό ή 
ηθικό πρόβλημα για τον Πεγκί, 
μπορεί μάλιστα να είναι και επαι-
νετή. Εντελώς αντίθετα η εξα-
θλίωση είναι ό,τι η Κόλαση για 
την παραδοσιακή χριστιανική 
διδασκαλία, αποτελεί το επίγειο 
αντίστοιχό της. Ο Πεγκί εννοεί 
την εξαθλίωση με όρους οικο-
νομικούς, της αποδίδει ωστόσο 
βαρύτατες ηθικές και ψυχικές 
συνέπειες: «Η εξαθλίωση δεν κα-
θιστά απλώς τους εξαθλιωμένους 
δυστυχείς, κάτι που είναι βαρύ· 
καθιστά τους εξαθλιωμένους κα-
κούς, άσχημους, αδύναμους, κά-
τι που δεν είναι λιγότερο βαρύ· 
ένας αστός μπορεί να σκέφτεται 
έντιμα και λογικά ότι η εξαθλίω-
ση αποτελεί μέσο πνευματικής 
καλλιέργειας, μια άσκηση αρε-
τής· εμείς οι σοσιαλιστές ξέρουμε 
ότι η οικονομική εξαθλίωση εί-
ναι ένας αλάνθαστος εμποδισμός 
της ηθικής και διανοητικής βελ-
τίωσης, γιατί είναι αψεγάδιαστο 
εργαλείο δουλείας. Γι’ αυτό μάλι-
στα είμαστε σοσιαλιστές. Είμα-
στε σοσιαλιστές ακριβώς επειδή 
γνωρίζουμε ότι κάθε ηθική και 
διανοητική απελευθέρωση είναι 
εύθραυστη αν δεν συνοδεύεται 
από οικονομική απελευθέρω-
ση» (Péguy, «Oeuvres en prose 

complètes», I, Pléiade, 1987, σ. 
1017-1018). Οταν έστω και ένας 
άνθρωπος ζει οικονομικά εξα-
θλιωμένος, τότε δεν μπορεί να 
γίνεται λόγος για πολιτεία αν-
θρώπινη, θεωρεί ο Πεγκί. Η λύ-
τρωση των ανθρώπων από την 
εξαθλίωση αποτελεί καθήκον 
που προηγείται από όλα τα άλλα, 
γιατί μόνο τότε μπορεί να γίνε-
ται λόγος για πολιτική κοινότη-
τα. Αναφερόμενος στο τρίπτυχο 
της Γαλλικής Επανάστασης, ο 
Πεγκί γράφει προκλητικά ότι η 
αδελφοσύνη είναι πριν και πά-
νω από την ισότητα: «Το καθή-
κον να αποσπάσουμε τους εξα-
θλιωμένους από την εξαθλίωση 
και το καθήκον να μοιράσουμε 
εξίσου τα αγαθά δεν είναι της 
ίδιας τάξεως: το πρώτο είναι κα-
θήκον επείγουσας ανάγκης· το 
δεύτερο είναι καθήκον καλύτε-
ρης ρύθμισης· όχι μόνο οι τρεις 
όροι του ρεπουμπλικανικού εμ-
βλήματος, ελευθερία, ισότητα, 
αδελφοσύνη, δεν είναι στο ίδιο 

επίπεδο, αλλά οι δύο τελευταίοι, 
που είναι πλησιέστεροι μεταξύ 
τους από ό,τι και οι δύο με τον 
πρώτο, παρουσιάζουν πολλές ση-
μαντικές διαφορές· με την αδελ-
φοσύνη είμαστε υποχρεωμένοι 
να αποσπάσουμε από την εξα-
θλίωση τους αδελφούς μας τους 
ανθρώπους· αποτελεί καθήκον 
πρότερο· αντίθετα το καθήκον 
της ισότητας είναι ένα καθήκον 
πολύ λιγότερο πιεστικό· [...] ελ-
πίζω ότι πάντα θα τα βολεύου-
με· αρκεί να υπάρχει στ’ αλήθεια 
πολιτεία, δηλαδή αρκεί να μην 
υπάρχει ούτε ένας άνθρωπος που 
να έχει εξοριστεί από την πολι-
τεία, που να βρίσκεται εξόριστος 
στην οικονομική εξαθλίωση, που 
να παραμένει στην οικονομική 
εξορία [...]» (στο ίδιο, σ. 1033). 

∆εν έχω καμία δυσκολία να 
αποδεχτώ την ιεράρχηση του 
Πεγκί μεταξύ ισότητας και αδελ-
φοσύνης, πιστεύω ωστόσο ότι 
η θεμελίωση της αδελφοσύνης 
αποκλειστικά πάνω στην οικο-
νομική εξαθλίωση δεν είναι στέ-
ρεη. Αν χάρη στην άσκηση του 
καθήκοντος της αδελφοσύνης, 
η εξαθλίωση εξαφανιστεί από 
την κοινωνία, παύει τότε να πρέ-
πει οι άνθρωποι να αντιμετωπί-
ζουν ο ένας τον άλλο σαν αδέλ-
φια; (Βλ. ανάλογες παρατηρήσεις 
και στο βιβλίο του Alexandre 
de Vitry, πολύ καλού γνώστη 
του έργου του Πεγκί, «Le droit 

de choisir ses frères? Une histoire 
de la fraternité», Gallimard, 2023, 
σ. 316). Το τέλος της εξαθλίω-
σης, σύμφωνα με την ανάλυση 
του Πεγκί, αποτελεί και το τέλος 
της αδελφοσύνης. Θα μπορούσε 
εδώ να αντιτείνει κανείς ότι αυ-
τό δεν πρόκειται να συμβεί πο-
τέ, οπότε πάντοτε θα ισχύει το 
επείγον καθήκον της αδελφοσύ-
νης. Τούτο όμως το επιχείρημα, 
όπως κάθε αβέβαιο πραγματο-
λογικό επιχείρημα, δεν μπορεί 
να είναι θεμελιωτικό της αδελ-
φοσύνης. Νομίζω ότι πρέπει να 
πάρουμε άλλο δρόμο. Πρώτον, 
όσο και αν η οικονομική εξαθλί-
ωση είναι θεμελιώδης, η δυστυ-
χία του ανθρώπου δεν πηγάζει 
μόνο από αυτήν ούτε εξαντλείται 
σε αυτήν, και επιπλέον η αδελ-
φοσύνη δεν απευθύνεται μόνο 
στον πονεμένο, αλλά εξίσου και 
στον χαρούμενο («χαίρειν με-
τά χαιρόντων και κλαίειν μετά 
κλαιόντων», Ρωμ. 12:15). ∆εύτε-
ρο και κυριότερο, χωρίς βαθιά, 
προσωπική πίστη σε έναν κοινό 
Πατέρα, η επιταγή της αδελφο-
σύνης δεν είναι εύκολο να γί-
νει πραγματικότητα. ∆εν θέλω 
διόλου να πω ότι η όποια πίστη 
στον Θεό κάνει τα πράγματα εύ-
κολα. Η Βίβλος διηγείται αρχή 
αρχή (γέν. 4) την αδελφοκτονία 
του Κάιν, έχει δηλαδή επίγνω-
ση πόσο δυσκατόρθωτη είναι η 
αδελφική αγάπη, ακόμη και ανά-
μεσα σε κατά σάρκα αδελφούς. 
Το ίδιο αυτό βιβλίο της Γενέσεως 
τελειώνει με μια άλλη ιστορία 
άγριου αδελφικού μίσους, την 
ιστορία του Ιωσήφ, τον οποίο τα 
αδέλφια του πούλησαν σκλάβο 
στην Αίγυπτο. Ο Ιωσήφ όμως, 
αφού προηγουμένως τους οδη-
γήσει να ξαναζήσουν την ιστο-
ρία του κακού που έκαναν και 
να μετανοήσουν, θα τους απαλ-
λάξει στο τέλος από κάθε ενοχή, 
λέγοντάς τους ότι όλα αυτά τα 
έκανε ο Θεός για να τους σώ-
σει από την πείνα, όταν έπεσε 
σιτοδεία (γεν. 45:5). Ο Θεός, πι-
στεύει ο Ιωσήφ, ήταν εκεί, πα-
ρών στην ιστορία τους, παρών 
μέσα στο μίσος τους, και αυτή 
η πίστη τον οδηγεί στη συγχώ-
ρηση και στη συμφιλίωση. ∆ύ-
σκολη υπόθεση αυτός ο τρίτος 
όρος του ιερού εμβλήματος της 
Γαλλικής Επανάστασης, πολύ 
δυσκολότερη από τους άλλους 
δύο, και παντοτινά εύθραυστη. 

Ο Μένιος Σακελλαρόπουλος σπού-
δασε νομικά αλλά τον κέρδισε η 
δημοσιογραφία. Το τελευταίο 
του βιβλίο, «Η παγίδα των χρω-
μάτων», κυκλοφορεί από τις εκ-
δόσεις Ψυχογιός.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Ξαναδιαβάζω το «Περί τυφλότητος» 
του Ζοζέ Σαραμάγκου. Με συγκλονί-
ζει όπως παλιά. Πόσα θα μπορούσαν 
να συμβούν σε έναν κόσμο που χά-
νει την όρασή του. 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Ερευνώντας για το επόμενο βιβλίο 
μου, έμεινα άναυδος μαθαίνοντας 
ότι το 1969 τα οστά από τον τάφο 
του Γεωργίου Καραϊσκάκη στο Φά-
ληρο πετάχτηκαν στη θάλασσα μαζί 
με τα μπάζα! Ευτυχώς κάποια έχουν 
φυλαχτεί στον Αγιο ∆ημήτριο της 
Σαλαμίνας.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Για κάποιο λόγο δεν είχα διαβάσει 
ποτέ ολόκληρους τους «Αθλίους». 
Συντάσσομαι απολύτως με τον Βί-
κτορα Ουγκό, που είπε ότι «όσο θα 
υπάρχει πάνω στη γη αμάθεια και 
δυστυχία, βιβλία όπως το παρόν 
μπορεί να μην είναι ανώφελα». 
Ε ναι, κολοσσός!
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Τον χειμώνα σε μια μπερζέρα δίπλα 
στο τζάκι με ένα ποτήρι κονιάκ. Το 
καλοκαίρι σε μια βεράντα με λου-
λούδια την ώρα του ηλιοβασιλέμα-

τος, με παγωμένη λεμονάδα και βα-
νίλια υποβρύχιο.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
«Μα Χάρι Πότερ διαβάζεις;» με πεί-
ραξε κάποτε η κόρη μου. Πειράζει 
που μου άρεσε; Το έκανα χωρίς κα-
μία ενοχή, όπως παλιότερα με τον 
«Μικρό Ηρωα».
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η ίδια η συγκίνηση που μπορεί να 
προκαλέσει. Οταν νιώθω ένα σκίρτη-
μα στα εσώψυχά μου και υγρά τα μά-
τια μου. Μου αρέσει να με ταξιδεύει, 
να διευρύνει τη φαντασία μου.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Μόλις ολοκλήρωσα τη «Λέσχη του 
κακού» του Πάνου Αμυρά, όπως και 
τον «Πρίγκιπα του δευτέρου ορό-
φου» του Aρη Σφακιανάκη. Περι-
μένω τα «Αηδόνια της σιωπής» του 
Στέφανου ∆άνδολου, μια ιστορία 
που με ιντριγκάρει πολύ από την 
Αθήνα του 1944.
 
Με ποιον τρόπο εμπλέκεται το προ-
σφυγικό ζήτημα στην αφήγηση; 
Υπάρχουν πραγματικά στοιχεία 
στην ιστορία σας;
Εμπνεύστηκα τον «Αρχάγγελο των 
βράχων» όταν ακολούθησα τον 
Πάπα στην περιοδεία στις δομές 
προσφύγων στη Μυτιλήνη. Συ-
γκλονίστηκα δίπλα στης γης τους 
κολασμένους. Eκανα κεντρικό ήρωα 
τον Ιρανό Ασκάν, που μου είπε ότι 
«στην πατρίδα μου ήμουν γιατρός 
και έσωζα ζωές, εδώ είμαι ένα 
σκουπίδι». Είδα αγγέλους και διαβό-
λους, και εμπλέκοντας πραγματικά 
στοιχεία έγραψα το βιβλίο, ορόσημο 
για εμένα, αφού είναι το εικοστό.
 
Πώς θα χαρακτηρίζατε το βιβλίο 
ως προς το ύφος;
Μια σπαρακτική ιστορία βασισμένη 
σε αληθινά γεγονότα που δείχνουν 
ότι ο άνθρωπος είναι αυτό ακριβώς: 
διάβολος και άγγελος. Είχα κατά 
νου τη Μικρασιατική Καταστροφή 

και τον ξεριζωμό χιλιάδων αν-
θρώπων. Το ξεχάσαμε;

OCEAN VUONG
Ο χρόνος είναι μάνα
μτφρ.: Δημήτρης Μαύρος
εκδ. Gutenberg, σελ. 129

 
Ο Αμερικανοβιετναμέζος Οσιαν 
Βουόγκ, 36 χρόνων σήμερα, εί-
ναι ένας σαρωτικός συγγραφέας 
και ποιητής. Οποιος/α έχει την 
περιέργεια, ας δοκιμάσει καλύ-
τερα με τη βοήθεια του δικού 
του έργου για να διαπιστώσει 
αν η καινούργια ποίηση, η ποί-
ηση που γράφεται από νέους σε 
ηλικία ανθρώπους στον καιρό 
μας, με καινοτόμους τρόπους, 
έχει ζωή, ουσία και μέλλον. Εχει 
ήδη αποσπάσει το βραβείο T. S. 
Eliot για την προηγούμενη συλ-
λογή του που όπως και το μυθι-
στόρημά του κυκλοφορούν στα 
ελληνικά από τον ίδιο εκδότη 
με την υπό συζήτηση συλλο-
γή. Η βιογραφία του περιλαμ-
βάνει έναν ωκεανό πολέμων, 
ακραίας βίας, δεινής φτώχειας, 
ανθρώπινης δυστυχίας στη με-
γάλη και τη μικρή κλίμακα, μια 
προσφυγιά από το Βιετνάμ στις 
ΗΠΑ, το μεγάλωμά του ανάμε-
σα σε αγράμματες γυναίκες τα-
πεινής καταγωγής που πάλεψαν 
σκληρά για την επιβίωση, την 
ομοφυλόφιλη ταυτότητά του, 
την εντυπωσιακή του μόρφω-

ση, την επιτυχία του. Αυτή η 
βιογραφία αποτελεί το υλικό της 
λογοτεχνίας του, που αναπτύσ-
σεται μέχρι τώρα σε διαρκή δι-
άλογο προπάντων με τη μορφή 
της μητέρας. Το υπό συζήτηση 
βιβλίο γράφεται ως εκδήλωση 
πένθους για τον θάνατό της από 
καρκίνο. Πάντα 
μου φαινόταν 
αφύσικο, σχεδόν 
θαυμαστό, που ο 
Τζόζεφ Κόνραντ 
και αργότερα 
ο Τσαρλς Σίμικ 
έγραψαν μεγά-
λη λογοτεχνία 
σε μια γλώσσα 
που την έμαθαν 
έφηβοι. Ο Βου-
όγκ όμως τους 
ξεπερνά ως προς 
αυτή την ασυνή-
θιστη διάστασή 
τους: όχι μονάχα 
δεν μιλούσε αγγλικά στα παιδι-
κά του χρόνια, αλλά επιπλέον 
μεγάλωσε σε ένα περιβάλλον 
αγράμματων ανθρώπων, που 
δεν μιλούσαν αγγλικά ούτε στη 
νέα τους πατρίδα, τις ΗΠΑ. ∆εν 
ήξερε καν να διαβάζει μέχρι τα 
έντεκά του χρόνια. 

Ολα αυτά και πολλά άλλα έγι-
ναν περίτεχνη λογοτεχνική φω-

τιά στα χέρια του, προκαλώντας 
έτσι μια φρεσκότατη διπλή επικύ-
ρωση: αφενός του αμερικανικού 
θαύματος, αφετέρου της θεωρίας 
που θέλει την καινούργια ενέρ-
γεια στην τέχνη να βγαίνει πάντα 
μέσα από ερείπια που καπνίζουν, 
βάρκες που θαλασσοπνίγονται, 

ταυτότητες που 
σφυρηλατούνται 
σε ακραίες συν-
θήκες. Πόσο έξω 
όμως θα έπεφτε 
όποια/ος θα πί-
στευε ότι οι στί-
χοι του Βουόγκ 
είναι τίποτε επα-
ναστατικά κη-
ρύγματα, τίποτε 
θρήνοι, τίποτε 
ξεσπάσματα ορ-
γής. Αν αυτός ο 
νέος κερδίζει την 
παρτίδα, δεν εί-
ναι γιατί φωνά-

ζει δυνατά τον πόνο και το δί-
κιο του, αλλά γιατί δοκιμάζει τις 
αντοχές της γλώσσας σε μιαν 
αφήγηση που θέλει –και το κα-
ταφέρνει– να οδηγηθεί στην πιο 
φαντασμαγορική κατάφαση της 
ζωής, της αγάπης, της ομορφιάς. 
Θα πρέπει να είναι κανείς σχε-
δόν μάγος για να καταφέρνει να 
στιχουργεί με ύλη του ό,τι πιο 

σκληρό και να μας μεταγγίζει, 
την ίδια στιγμή, το πιο αποτελε-
σματικό αίσθημα παρηγοριάς. Η 
γλώσσα του είναι απλούστατη, 
αλλά ο ρυθμός του καταιγιστικός 
και η συνθετική ικανότητά του 
μεγάλη. Συχνά μιλάμε για την 
κατασκευή και την αλληλοδια-
δοχή των εικόνων στην ποίηση: 
η σχολή που δημιουργεί η εικο-
νοποιία του Βουόγκ φεύγει στο 
μέλλον με ιλιγγιώδη ταχύτητα. 
Ο ποιητής διεκδικεί τη γλώσσα 
γιατί αγαπά και εμπιστεύεται 
βαθιά τη γλώσσα. Μόνο να μά-
θουμε μπορούμε από αυτόν. Στο 
ποίημα με τον εύγλωττο τίτλο 
«Ars poetica ως ο δημιουργός» 
παρουσιάζει συνοπτικά το ποι-
ητικό του πρόγραμμα, με αυτή 
την έντονη ιδιοσυγκρασία του 
που, ταυτόχρονα, ξεχειλίζει ευ-
γένεια. Εκεί που νομίζεις πως 
πάει να κλωτσήσει, χαϊδεύει. 
Η μετάφραση παρακολουθεί κα-
λά τον ρυθμό και τη δομή των 
ποιημάτων αλλά, για λόγους 
που δεν μπορώ να δικαιολογή-
σω, καταφεύγει σε βεβιασμέ-
να παράξενες επιλογές για να 
αποδώσει απλούστατες λέξεις: 
το drying γίνεται «ανυγραίνο-
νται», το good sweater «παχύ 
πουλόβερ», το scavengers «πε-
ρισυλλέκτες».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Λογοτεχνική φωτιά που πλάθει την πιο σκληρή ύλη

Εξαθλίωση και αδελφοσύνη

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Οταν έστω και ένας άν-
θρωπος ζει οικονομικά 
εξαθλιωμένος, τότε δεν 
μπορεί να γίνεται λόγος 
για πολιτεία ανθρώπινη, 
θεωρεί ο Σαρλ Πεγκί.

Αστεγος έχει τοποθετήσει τη σκηνή του κάτω από τη λάμπα, σε κάποιο σο-
κάκι με σκαλοπάτια, στη Μονμάρτρη. «Η οικονομική εξαθλίωση είναι ένας 
αλάνθαστος εμποδισμός της ηθικής και διανοητικής βελτίωσης, γιατί είναι 
αψεγάδιαστο εργαλείο δουλείας», γράφει ο Πεγκί.

500ΛΕΞΕΙΣ
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Επιμέλεια:

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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«Η ιδέ α γεννή θηκε τον Νοέ μβριο 
του 2018 στη Θεσσαλονί κη, στη 
διά ρκεια του Φεστιβά λ Κινημα-
τογρά φου. Ενα βρά δυ μετά  τις 
προβολέ ς. Επειτα από  έ ξι συνε-
χό μενες ώ ρες σε κινηματογρα-
φικέ ς αί θουσες κά θομαι σ’ έ να 
μπαρά κι να πιω έ να ποτή ρι κρα-
σί . Ο Γιώ ργος (Αρβανίτης) περνά ει 
τυχαί α, γυρί ζοντας στο ξενοδο-
χεί ο του. Στέ κεται για λί γο, για 
μια καλησπέ ρα, κά θεται για λίγο 
να πού με δυο κουβέ ντες. Σχολι-
ά ζοντας τις ταινί ες της ημέ ρας, 
αναφέ ρει συνειρμικά  έ να περιστα-
τικό  απ’ την παιδική  του ηλικί α. 
Μια τοσοδού λα ανά μνηση που την 
αφηγεί ται χιουμοριστικά  και την 
προσπερνά ει γρή γορα. Εγώ  δεν 
την προσπερνώ . Του ζητώ  να τη 
θυμηθεί  καλύ τερα, να την αφηγη-
θεί  ολό κληρη, με ό λες τις λεπτο-
μέ ρειες, δεν μου αρκεί  η περί ληψή  
της. Βαριέ ται λί γο, αλλά  μου κά νει 
το χατί ρι. Του ζητά ω κι ά λλες ανα-
μνή σεις. Την πριν, τη μετά , την εν-
διά μεση. Και το “για λί γο” γί νεται 
ώ ρες, οι δυο κουβέ ντες γί νονται 
σωρό ς από  αφηγή σεις. Εγώ  ρωτώ  
κι εκεί νος απαντά ».

Ετσι περιγράφει η Ελισάβετ 
Χρονοπούλου τη γέννηση της 
ιδέας του βιβλίου «Γιώργος Αρ-
βανίτης. Μια ζωή στο φως», που 
θα κυκλοφορήσει σε λίγες ημέρες 
από τις εκδόσεις Πατάκη. Μια συ-
νέντευξη-ποταμός με τον διεθνώς 
καταξιωμένο κινηματογραφιστή, 
διευθυντή φωτογραφίας και μο-
ντέρ Γ. Αρβανίτη, στην οποία «πα-
ρελαύνει» μια πλειάδα θρυλικών 
ονομάτων του παγκόσμιου και 
ελληνικού σινεμά. Χαρακτηριστι-
κά αποσπάσματα προδημοσιεύει 
σήμερα η «Κ». 

Η. Μ.

– Μετά  τις «Θαλασσιέ ς 
τις χά ντρες» εί χα πατή σει 
πια στα πό δια μου τεχνι-

κά  και ά ρχισα να πειραματί ζομαι 
περισσό τερο με την αισθητική . 
Αρχισα να χρησιμοποιώ  λί γο το 
διά χυτο φως. Εί χα επηρεαστεί  
πολύ  απ’ τη νουβέ λ βαγκ, κυρί ως 
απ’ τη φωτογραφί α του Ραού λ 

Κουτά ρ στις ταινί ες του Γκο-
ντά ρ. Ο Κουτά ρ δού λευε με το 
ανακλώ μενο φως. Εβλεπα και ξα-
νά βλεπα τις ταινί ες του Κουτά ρ, 
προσπαθού σα να καταλά βω την 
τεχνική  του. Εψαξα και βρή κα φω-
τογραφί ες απ’ τα γυρί σματα και 

κατά λαβα πώ ς χρησιμοποιού σε το 
φως, εί δα ό τι οι προβολεί ς φώ τι-
ζαν το ταβά νι κι έ τσι δημιουρ-
γού σαν αυτό  το διά χυτο φως που 
μου ά ρεσε. Το κρά τησα στο μυαλό  
μου και έ ψαχνα την ευκαιρί α να 
το εφαρμό σω. Και τό τε ή ταν που 
μπή κε η Βουγιουκλά κη στη ζωή  
μου. «Η Αρχό ντισσα κι ο Αλή της».

Μια μέ ρα στο πλατό , την ώ ρα 
που φώ τιζα, έ πεσε το μά τι μου σ’ 
έ ναν προβολέ α που τυχαί α χτυ-
πού σε σ’ έ ναν ά σπρο τοί χο. ∆ί πλα 
καθό ταν η Βουγιουκλά κη σε μια 
γωνιά  και διά βαζε το σενά ριο. Η 
ανά κλαση του προβολέ α έ δινε στο 
πρό σωπό  της έ να φως καταπληκτι-
κό . «Να το», εί πα. «Αυτό  εί ναι! Αυ-

τό  ψά χνω». Ενθουσιά στηκα. Ετσι 
θα τη φωτί σω. Και πρά γματι, μου 
βγή κε έ να φως μαγικό , διά χυτο 
απ’ το πλά ι, που έ κανε το πρό σω-
πό  της πολύ  ενδιαφέ ρον. Ομως 
εκεί νη εί χε αντί ρρηση. «Πού  εί ναι 
ο προβολέ ας μου;». «Να τος. Αυ-
τό ς εί ναι». «Μα αυτό ς φωτί ζει τον 
τοί χο». «Φωτί ζει τον τοί χο, αλλά  
κοί ταξε τι μαγική  εικό να, τι ωραί ο 
που εί ναι το πρό σωπό  σου!» Της 
βά ζω τον καθρέ φτη μπροστά  να 
το δει. «Οχι» μου λέ ει, «εγώ  θέ λω 
ο προβολέ ας μου να πέ φτει κα-
τευθεί αν στο πρό σωπό  μου». Ε, 
τι να κά νω, της έ ριξα τον προβο-
λέ α στο πρό σωπο. Γιατί  στον Φί νο 
αυτή  ή ταν η δουλειά  μου. Πληρω-

νό μουν με τον μή να για να κά νω 
αυτό  που μου ζητού σαν.
– Και τι ή ταν αυτό  που σου ζη-
τού σαν;
– Το ζητού μενο ή ταν να φωτι-
στού ν σωστά  οι βλεφαρί δες της 
πρωταγωνί στριας. Eκλαιγε η Βου-
γιουκλά κη με τις ψεύ τικες βλε-
φαρί δες, έ πρεπε να της ρί χνω 
κι έ ναν προβολέ α στο πρό σω-
πο, της βά ζανε κι έ να ψεύ τικο 
δά κρυ να κυλά ει στο μά γουλο κι 
έ κανε τη δυστυχισμέ νη. Το έ βλε-
πα το πλά νο κι έ λεγα «Παναγί α 
μου, τι εί ν’ αυτό , έ να ψέ μα εί ναι, 
εί ναι γελοί ο». Μου φαί νονταν ό λα 
ψεύ τικα, κενά .

Τυπώ ναμε δε τό τε στη Γαλλί α, 

κι ο Φί νος έ δινε εντολή  να φαί νο-
νται ωραί α τα πρό σωπα. Αυτό  
ζητού σε. Μια φορά  που τό λμη-
σα να υποφωτί σω έ να κοντινό  
πλά νο επειδή  έ νιωθα ό τι έ τσι θα 
ή ταν πιο εκφραστικό , πιο αληθι-
νό , πή γε το πλά νο στη Γαλλί α και 
γύ ρισε αγνώ ριστο. Παπ, ο Γά λλος 
το ά λλαξε. Στον Φί νο εί χες ό σα 
φώ τα ή θελες στη διά θεσή  σου, 
εί χες αφθονί α μέ σων, αλλά  δεν 
εί χες την ελευθερί α να ξεφύ γεις 
απ’ την πεπατημέ νη, να πειραμα-
τιστεί ς με αυτά  τα μέ σα. Εμέ να 
με πί εζε αυτό .

Θυμά μαι μια φορά  τού  εί χα 
πει με τη νεανική  μου αναί δεια: 
«Κύ ριε Φιλοποί μην, νομί ζω ό τι 
καλού με κά θε χρό νο τον ί διο 
κό σμο για να του πού με τα ί δια 
πρά γματα». «∆εν ξέ ρεις τι συμ-
βό λαια έ χω με τις αί θουσες», μου 
απά ντησε. «Για να στηθεί  ό λο αυ-
τό  και για να συντηρεί ται πρέ πει 
να εισπρά ττουμε, και για να ει-
σπρά ττουμε, πρέ πει να δί νουμε 
στον κό σμο αυτό  που ζητά ει. Αλ-
λιώ ς θα κλεί σουμε». Κι εγώ  του 
εί πα: «Ναι, αλλά  μή πως συμβαί νει 
και το αντί θετο; Μή πως ο κό σμος 
ζητά ει αυτό  που του δί νουμε επει-
δή  αυτό  μό νο του δί νουμε; Επειδή  
αυτό  μό νο ξέ ρει;». Βεβαί ως, απ’ 
την πλευρά  του ο Φί νος εί χε δί κιο. 
Εί χε χτί σει μια αυτοκρατορί α, αλ-
λά  για να τη χτί σει και να τη δια-
τηρεί , ή ταν υποχρεωμέ νος 
να εστιά ζει στην εμπορι-
κό τητα. Ηταν το τί μημα. 

Το 1978 συνεργά στηκα με τον 
Ντασσέ ν στην «Κραυγή  γυναι-
κώ ν». Η συνεργασί α μας ή ταν απ’ 
τις καλύ τερες της ζωή ς μου. Hταν 
απ’ τους σκηνοθέ τες που ξέ ρουν 
ακριβώ ς τι θέ λουν και ξέ ρουν και 
τεχνικά  πώ ς θα το πά ρουν. Απ’ 
τον Ντασσέ ν έ μαθα πολλά  για 
τη χρή ση των φακώ ν, αλλά  και 
για τη διδασκαλί α των ηθοποιώ ν. 
Ο τρό πος που δού λευε με τους 
ηθοποιού ς ή ταν σχολεί ο, εγώ  
εκεί  χά ζευα. Hταν μια εμπειρί α 
η οποί α με στοί χειωσε. Με ακο-
λού θησε, ό λα ό σα έ μαθα τό τε μου 
βγή καν μετά  στη δουλειά . Με βο-
ή θησε να δω πολλά  πρά γματα δι-
αφορετικά  απ’ ό ,τι ως τό τε. Κα-

τά λαβα τι σημαί νει υποκριτική , 
καλό ς ηθοποιό ς και πώ ς μπορεί  
έ νας σκηνοθέ της να καθοδηγή σει 
τον ηθοποιό . 

Εί χα μαγευτεί  με την Eλεν 

Μπέ ρστιν. Ο τρό πος που εί χε 
δουλέ ψει τον ρό λο της, το πώ ς 
μεταμορφωνό ταν ό ταν έ παιζε 
απ’ αυτό  που ή ταν στη ζωή  της! 
Eβαζε το κοστού μι του ρό λου και 
έ βλεπες ξαφνικά  μια εντελώ ς δι-
αφορετική  γυναί κα, μια Τεξανή , 
ά λλαζε το περπά τημά  της, η κί νη-
σή  της, το σώ μα της, ο ρυθμό ς 
που έ δινε στο παί ξιμό  της. Εί χε 
κά νει και μαθή ματα προφορά ς 
για τον ρό λο κι ά λλαζε εντελώ ς 
και η ομιλί α της. Oταν ά ρχιζε να 
παί ζει, έ μενα ά φωνος. Eλεγα, «τι 
εί ναι αυτό , ρε παιδί  μου!».

Η δική  μου δουλειά  ό μως στην 
ταινί α δεν μ’ αρέ σει. Βλέ πω τώ ρα 
την ταινί α και εκνευρί ζομαι, λέ ω, 

ρε Γιώ ργο, γιατί  το έ κανες έ τσι; Αλ-
λά  ή μουν ακό μη ά γουρος. Ηταν και 
η πρώ τη μου συνεργασί α με τον 
Ντασσέ ν και έ τρεμα ολό κληρος.
– Και τό τε δεν σου ά ρεσε η δου-
λειά  σου;
– Τό τε μου ά ρεσε. Σή μερα δεν 
μ’ αρέ σει. Η ταινί α ό μως ακό μη 
μου αρέ σει πολύ . Μου αρέ σει και 
επειδή  πραγματεύ εται τη θέ ση 
της γυναί κας μ’ έ ναν τρό πο ση-
μερινό . Και ό λη η σύ λληψη του 
μοντά ζ της ταινί ας απ’ τον Ντασ-
σέ ν εί ναι εκπληκτική . (...) 

Με τον Ντι Κάπριο
Κοί ταξε, για έ ναν οπερατέ ρ, ή  

για μέ να τουλά χιστον, εί ναι ευ-

τυχί α να έ χει στο κά δρο του κα-
λού ς ηθοποιού ς, παί ρνει ενέ ργεια, 
παί ρνει έ μπνευση. Eτσι δεν εί ναι; 
Θυμά μαι ό ταν γυρί ζαμε το «Total 
Eclipse», στα πλά να που έ παιζαν 
οι δυο τους, ο Λεονά ρντο ντι 
Κά πριο με τον Ντέ ιβιντ Θιού λις, 
δεν μπορού σα να ξεκολλή σω το 
μά τι μου απ’ την κά μερα. Hταν 
ό αση.

Εν τω μεταξύ , ο Ντι Κά πριο, 
ό ταν τον πρωτοεί δα στο γραφεί ο 
παραγωγή ς, δεν μου εί χε γεμί σει 
το μά τι. Εί χε έ ρθει μ’ έ ναν φί λο 
του και κά νανε πλά κες. Hταν 
εί κοσι ετώ ν, πριν κά νει τον «Τι-
τανικό ». Λέ ω, αυτό ς εί ναι ο πρω-
ταγωνιστή ς; Ναι, μου λέ νε, εί ναι 

πολύ  καλό ς, ανερχό μενος· τι 
ανερχό μενος, λέ ω, έ χουμε μπλέ ξει 
εδώ  πέ ρα, αυτό ς εί ναι έ να παιδά κι 
που κά νει σαχλαμά ρες, πώ ς θα 
συγκεντρωθεί  να παί ξει;

Oταν ό μως ξεκινή σαμε το 
γύ ρισμα και στά θηκε μπροστά  
στην κά μερα, δεν μπορού σα να 
πιστέ ψω αυτό  που έ βλεπα. Με-
ταμορφώ θηκε.

Το κοινό  που βρή κα στους πε-
ρισσό τερους μεγά λους ηθοποιού ς 
με τους οποί ους συνεργά στηκα 
ή ταν ό τι νοιά ζονταν συνολικά  για 
την ταινί α, συμμετεί χαν, προσπα-
θού σαν να διευκολύ νουν ώ στε να 
γί νει καλό  το πλά νο κι ό χι μό νο 
να παί ξουν καλά  οι ί διοι.

«Βλέ πω την ταινί α και εκνευρί ζομαι, λέ ω “ρε Γιώ ργο, γιατί  το έ κανες έ τσι;”»

«Το έ βλεπα το πλά νο
κι έ λεγα, Παναγί α μου, 
τι εί ν’ αυτό , έ να ψέ μα 
εί ναι, εί ναι γελοί ο.
Μου φαί νονταν ό λα 
ψεύ τικα, κενά ».

«Oταν γυρί ζαμε
το “Total Eclipse”,
στα πλά να που έ παιζαν 
ο Λεονά ρντο ντι Κά πριο 
με τον Ντέ ιβιντ Θιού λις, 
δεν μπορού σα να 
ξεκολλή σω το μά τι μου 
απ’ την κά μερα».

«La ravisseuse»/Η ξελογιάστρα (Γαλλία 2005). Σκηνοθεσία Αντ. Σαντανά, σενάριο Β. Φιμπαρέ, Αντ. Σαντανά, φωτογραφία Γιώργος Αρβανίτης.

Το βιβλίο «Γιώργος Αρβανίτης. 
Μια ζωή στο φως» θα κυκλοφορή-
σει σε λίγες ημέρες από τις εκδό-
σεις Πατάκη.

Οι Ντι Κάπριο και Θιούλις (δεξιά) σε σκηνή από την ταινία «Total Eclipse» 
(1995), στην οποία ο Γ. Αρβανίτης ήταν διευθυντής φωτογραφίας. 

Με την Αλίκη Βουγιουκλάκη στα γυρίσματα του φιλμ «Η Αρχό ντισσα κι ο 
Αλή της». Ο φωτισμός του «Πίπη» δεν ήταν αυτός που ήθελε ο Γ. Αρβανί της.

Με την Ελεν Μπέ ρστιν στο γύ ρισμα της «Κραυγή ς γυναικώ ν». «Oταν ά ρχι-
ζε να παί ζει, έ μενα ά φωνος», θυμάται ο Γιώργος Αρβανίτης.

Το τίμημα της εμπορικότητας
Ο κινηματογραφιστής Γιώργος Αρβανίτης σε μια εκ βαθέων εξομολόγηση στην Ελισάβετ Χρονοπούλου

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η
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ΦΕΡΝΑΝΤΑ ΜΕΛΤΣΟΡ
Εδώ δεν είναι Μαϊάμι
μτφρ.: Αγγελική Βασιλάκου
εκδ. Δώμα, 2024, σελ. 176

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Μετά τα μυθιστορήματα «Η επο-
χή των τυφώνων» (2021) και «Πά-
ρανταϊς» (2023), αμφότερα υπο-
ψήφια για το διεθνές βραβείο 
Booker, οι εκδόσεις ∆ώμα κυκλο-
φόρησαν πρόσφατα στα ελληνικά 
και το πρώτο βιβλίο της Φερνάντα 
Μελτσόρ,  «Εδώ δεν είναι Μαϊά-
μι» (όλα τους σε μετάφραση της 
Αγγελικής Βασιλάκου). Η Μεξικα-
νή συγγραφέας, 42 ετών σήμερα 
και ήδη μία από τις σημαντικό-
τερες εκπροσώπους της λατινο-
αμερικανικής λογοτεχνίας, είναι 
ένας κόσμος και ένας «τρόπος» 
από μόνη της. Στην κορυφή του 
νέου κύματος της ισπανόφωνης 
πεζογραφίας, που πρόκειται να 
γεμίσει τις προθήκες των βιβλιο-
πωλείων όλου του κόσμου τα επό-
μενα χρόνια, είναι μια σπαρακτι-
κή συγγραφέας του χαμού, με μια 
πρόζα ευθύβολη, ανησυχαστική 
και πυρετική. ∆εν ξέρουμε κάτι 
ανάλογο με τη Μελτσόρ σήμε-
ρα, και πιθανότατα δεν υπάρχει.

Ανήσυχη σαν παιδί και μεγα-
λώνοντας σε μια δυσλειτουργική 
οικογένεια με πατέρα αλκοολικό, 
βρήκε καταφυγή στα βιβλία από 
πολύ νεαρή ηλικία και τα κατανά-
λωνε με λαιμαργία. Eνα κορίτσι με 
γερή μνήμη και μια σπάνια αγάπη 
για τις λέξεις, ζούσε ταυτόχρονα 

σε ένα περιβάλλον άγριας κρατι-
κής καταστολής, αλλά και εκρη-
κτικής «άνθησης» του οργανωμέ-
νου εγκλήματος και των τρομερών 
μεξικανικών συμμοριών. «Στα βι-

βλία μου», θα πει, «περιγράφω το 
σύμπαν των χαρακτήρων που βι-
ώνουν μια υλική, ηθική και πνευ-
ματική ένδεια με δικά τους λόγια, 
για να σοκάρω τον αναγνώστη, να 
τον εμπλέξω και, γιατί όχι, να τον 
κάνω να νιώσει ακόμη και ενοχή». 
Η ωμότητα της γλώσσας είναι για 
τη Μελτσόρ «μια απόφαση τόσο 
αισθητική όσο και πολιτική». Θα 
γράψει άλλωστε στον πρόλογο 
του «Μαϊάμι», μνημονεύοντας τον 
Σαρτρ: «Τις ιστορίες δεν τις αφη-
γείται η πραγματικότητα, αλλά η 
γλώσσα των ανθρώπων και η μνή-
μη». Οι άνθρωποι είναι οι κάτοικοι 
της πόλης της, της Βερακρούς. Και 
η μνήμη τους, η δική της μνήμη.

Νίκησε τον φόβο της
∆ιόλου απρόσμενα, η Μελτσόρ 

ποδοπατά τον (φυσιολογικό) φόβο 
της και αποφασίζει να γράψει για 
τη βία. Και το κάνει με μια «ποιη-
τική» σκληράδα, με μια (εξίσου) 
βίαιη τρυφερότητα. Και πάντα 
στα άκρα. Ουσιαστικά, όλα της τα 
βιβλία είναι μια θαρραλέα καταγ-
γελία της βίας. Εκείνη της οποί-
ας υπήρξε η ίδια αυτόπτης μάρ-
τυρας, η διάχυτη και πανταχού 
παρούσα βία κατά των γυναικών, 
η βία κατά των αθώων, η βία της 
πατριαρχίας, του «ματσίσμο», των 
όπλων. Μια βία που ξεκινάει από 
παντού, από οπουδήποτε. «Οταν 
ήρθε ένα νέο καρτέλ ναρκωτικών 
και επιχείρησε να εξοντώσει το 
προηγούμενο, τους Zetas» –τους 
οποίους πρώτη η Μελτσόρ κατο-
νομάζει στο «Μαϊάμι»– «οι πο-

λίτες της Βερακρούς βρέθηκαν 
κυριολεκτικά μεταξύ αντίπαλων 
πυρών. [...] Πάντα γινόταν δια-
κίνηση λευκής σαρκός, όπλων, 
ντρόγκας, πάντα υπήρχε μαφία. 
Αλλά από το 2008 υπάρχει ένας 
ανοιχτός πόλεμος που συνεχί-
ζεται. Μόνο στην πολιτεία της 
Βερακρούς βρέθηκαν πάνω από 
500 κοινοί τάφοι. [...] Εκείνη την 
εποχή ζούσα στη Βερακρούς σε 
ένα σπίτι που μου είχε παραχω-
ρήσει η γιαγιά μου στην Κόστα 
ντε Ορο, σε μια ακριβή περιοχή. 
Και θυμάμαι ότι τρία σπίτια δίπλα 
από μένα, μια μέρα γυρνάω από 
τη βόλτα με το σκυλί και βλέπω τη 
φάτσα ενός σπιτιού κατεστραμμέ-
νη από πολυβόλα. Τραυματίστηκε 
ένα μωρό και η νταντά του, οι ιδι-
οκτήτες έλειπαν. [...] ∆υο βδομά-
δες μετά βρέθηκαν 35 πτώματα 
πεταμένα έξω από το μεγαλύτερο 
εμπορικό κέντρο. [...] Τότε κατά-
λαβα ότι όλοι είχαν μια ιστορία 
να αφηγηθούν στη Βερακρούς».

Αρχισε από το 2002 να δημο-
σιεύει αυτές τις ιστορίες (αυτά τα 
χρονογραφήματα, τα «crónicas», 
ένα είδος που εκκινεί από τη 
δημοσιογραφία, αλλά την ίδια 

στιγμή αφηγείται μια πραγμα-
τική ιστορία με τα εργαλεία της 
μυθοπλασίας) στο περιοδικό 
«Replicante». ∆εν την ενδιαφέ-
ρει πρωτίστως το ειδησεογραφι-
κό κομμάτι, όσο η υποκειμενική 
εμπειρία των επιζώντων μιας πό-
λης «που ξαφνικά αλλάζει βίαια 
και μετατρέπεται σε κάτι άλλο». 

«Ποντάρω στη γλώσσα»
Την ενδιαφέρει όμως βαθύ-

τατα η γλώσσα: «Η πραγματικό-
τητα είναι βουβή. Και η γλώσσα 
των καθαρόαιμων Xαρό τσο [των 
κατοίκων της Βερακρούς] είναι 
ρευστή, πολυμήχανη, ολοζώντα-
νη, διανθισμένη με κομμά τια από  
διαλό γους, χειρονομί ες, σκέψεις 
και αναμνήσεις, πρό σφατες ή  και 
πιο παλιέ ς. Είναι μια γλώσσα που 
περιφρονεί  τον γραπτό  λό γο και 
προκρί νει τη μαρτυρί α, την προ-
φορική , δραματική  εξιστό ρηση, 
τη χαρά  της ομιλί ας. [...] Με ενδι-
αφέρει να λέω ιστορίες και προ-
φανώς ποντάρω στη γλώσσα. Γι’ 
αυτό και κάθε τόσο ανοίγω λεξι-
κό, για να βεβαιωθώ πως γράφω 
όντως αυτό που θέλω. Μα ανά-
μεσα στις λέξεις θα διαλέξω την 

πιο μουσική – άσχετα αν είναι 
μεξικανική, λαϊκή ή λόγια. Κι αν 
χρειαστεί, θα φτιάξω μία εγώ».

Στο «Μαϊάμι», οι δώδεκα ιστο-
ρίες που διαβάζουμε είναι εντε-
λώς διαφορετικές μεταξύ τους. 
Παιδικές αναμνήσεις, ιστορίες 
του λιμανιού, ένας εξορκισμός, 
η άνοδος και η πτώση μιας βασί-
λισσας του καρναβαλιού... Ολες 
γεννημένες από τον ίδιο τόπο και 
ειπωμένες με τη γλώσσα και τον 
ιδρώτα του τόπου.

Η Μελτσόρ διαβάζεται πλέον 
πολύ, σε όλο τον κόσμο. Πού απο-
δίδει η ίδια την επιτυχία της; «Στο 
προφίλ των αναγνωστών. Ξέρω 
ότι το στυλ μου απευθύνεται κυρί-
ως στη γενιά των εικοσάρηδων. Κι 
αυτό είναι φοβερό. Μου φαίνεται 
σαν θαύμα. Το φυσιολογικό είναι 
να βγάλει κανείς ένα βιβλίο και 
να μη συμβεί τίποτε». Στην επο-
χή τού BookTok, που διαφημίζει 
συνήθως ανάλαφρα ρομάντζα, 
τα βιβλία της Μελτσόρ έρχονται 
για να διεκδικήσουν τη θέση που 
τους αξίζει.

Ευχαριστίες στην Αγγελική Βασιλάκου 
για τα τεκμήρια που μας παραχώρησε.

Η Μεξικανή συγγρα-
φέας αφηγείται ιστορί-
ες από τον πόλεμο των 
καρτέλ στη Βερακρούς 
όπου μεγάλωσε, με τον 
ωμό τρόπο και τις λέξεις 
των πρωταγωνιστών.

Αστυνομικοί της Βερακρούς ερευνούν για στοιχεία που θα οδηγήσουν στον εντοπισμό ενός δημοσιογράφου που είχε 
απαχθεί από ενόπλους. Η βία είναι μέρος της καθημερινότητας στους δρόμους της μεξικανικής πολιτείας.

Ολες οι ιστορίες στο βιβλίο της Φερ-
νάντα Μελτσόρ είναι ειπωμένες με 
τη γλώσσα και τον ιδρώτα του τόπου 
όπου γεννήθηκαν. Παιδικές ανα-
μνήσεις, ιστορίες του λιμανιού, ένας 
εξορκισμός, η άνοδος και η πτώση 
μιας βασίλισσας του καρναβαλιού...

Καταγγέλλει τη βία
μέσα από 12 ιστορίες
Το βιβλίο που σύστησε στον κόσμο τη Φερνάντα Μελτσόρ
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Χορεύοντας 
με τον Μπέκετ ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Τζέιμς Μαρς
Ερμηνείες: Γκέιμπριελ Μπερν, 
Αϊνταν Γκίλεν

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ο βραβευμένος με Οσκαρ Τζέιμς 
Μαρς («Η θεωρία των πάντων») 
αναλαμβάνει να μεταφέρει στη 
μεγάλη οθόνη τη ζωή του μεγά-
λου Σάμιουελ Μπέκετ. Τον τε-
λευταίο συναντάμε για πρώτη 
φορά σε αρκετά προχωρημένη 
ηλικία, όταν καλείται να παρα-
λάβει το βραβείο Νομπέλ Λογο-
τεχνίας. Αυτό που ακολουθεί επί 
της ουσίας είναι ένας διάλογος 
του σπουδαίου συγγραφέα με 
τον εαυτό του, κατά τη διάρκεια 
του οποίου εκείνος αναθυμάται, 
μέσω εκτεταμένων φλας μπακ, 
τους σταθμούς και (κυρίως) τα 
πρόσωπα που έπαιξαν σημαντι-
κό ρόλο στη ζωή του: την αυ-
ταρχική μητέρα του, τον Τζέιμς 
Τζόις, τη σύζυγό του Σουζάν και 
την ερωμένη του, Μπάρμπαρα.

Θέλοντας προφανώς να απο-
φύγει την απόλυτα τυπική βι-
ογραφία, ο Μαρς χωρίζει την 
αφήγησή του σε κεφάλαια, κα-
θένα από τα οποία αντιστοιχεί 
και σε μια φάση της ζωής –και 
λιγότερο της καριέρας– του 
Μπέκετ. Η αντίδραση στον το-
ξικό έλεγχο της μητέρας του θα 
τον φέρει στο Παρίσι, όπου θα 
γνωρίσει τον Τζέιμς Τζόις. Οι δι-
άλογοι με τον Ιρλανδό γίγαντα 
της λογοτεχνίας, τον οποίο υπο-
δύεται ο γνωστός από το «Game 
of Thrones» Αϊνταν Γκίλεν, είναι 
πραγματικά απολαυστικοί και 
πιο κοντά στο λεγόμενο θέα-
τρο του παραλόγου του Μπέκετ.

Ο τελευταίος παρουσιάζεται 
εσωστρεφής, με υψηλό αίσθημα 
καθήκοντος –παρακολουθούμε 
και τη θητεία του στη γαλλική 
Αντίσταση κατά τον Β΄ Παγκό-

σμιο Πόλεμο– αλλά και λαχτάρα 
για να πετύχει. Σε αυτό θα τον 
βοηθήσει αποφασιστικά η σύ-
ζυγός του, Σουζάν, μέχρι που 
εκείνος θα απιστήσει εις γνώ-
σιν της, συνάπτοντας σχέση με 
την αρκετά νεότερη Μπάρμπα-
ρα. Γενικώς εδώ υπάρχει μπόλι-
κος χώρος τόσο για αυτοκριτική 
όσο και για αυτοσαρκασμό, σαν 
μόνιμη υπενθύμιση ότι το πνευ-
ματικό μεγαλείο δεν συμβαδίζει 
πάντα με τους συμβατικούς ηθι-

κούς κανόνες· κι επίσης ότι κάθε 
δραματική κατάσταση έχει και 
το παιγνιώδες καθρεφτισμά της.

«Η ταινία επικεντρώνεται στη 
συναισθηματική ζωή του Μπε-
κετ μέσα από εκτεταμένες βινιέ-
τες, που εμβαθύνουν στις κεντρι-
κές σχέσεις του, κυρίως με τις 
γυναίκες που διαδραμάτισαν ση-
μαντικό ρόλο στη ζωή του. Εχει 
τα θεμέλιά της στο πάθος και στο 
συναίσθημα και όχι στη στεγνό-
τητα των ιδεών ή στη στειρότη-
τα της λογοτεχνικής κριτικής. Ο 
ίδιος ο Μπέκετ παρουσιάζεται 
αποφασιστικός και βέβαιος για 
τις πράξεις του, αλλά σακατεμέ-
νος από αισθήματα ενοχής και 
ντροπής για τον εγωισμό του και 
για τον πόνο που προκάλεσε σε 
όσους αγάπησε», σημειώνει ο 
σκηνοθέτης του φιλμ.

Το πρόβλημα 
των 3 σωμάτων
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2024)
Δημιουργός: Ντέιβιντ Μπένιοφ, 
Ντ. Μπ. Γουάις
Ερμηνείες: Τζοβάν Αλέπο, 
Λίαμ Κάνινγκχαμ

 
Η πολυαναμενόμενη επιστροφή 
των δημιουργών του «Game of 
Thrones», Ντέιβιντ Μπένιοφ και 
Ντ. Μπ. Γουάις, έρχεται μέσα από 
μια σειρά φαντασίας, η οποία δι-
ατρέχει τον χρόνο και τον χώρο, 
για λογαριασμό της πλατφόρμας 
του Netflix. Η μοιραία απόφαση 
μιας Κινέζας επιστήμονος από τη 
δεκαετία του 1960 προκαλεί ντό-
μινο εξελίξεων στο σήμερα, εκεί 
όπου μια άλλη ομάδα επιστημό-
νων θα συμμαχήσει με έναν μυ-
στηριώδη ντετέκτιβ προκειμένου 
να αντιμετωπίσει εξωγήινες δυνά-
μεις που απειλούν τον πλανήτη.

Φιλόδοξο στη σύλληψη και 
με τους κατάλληλους πόρους για 
να το υλοποιήσουν, το νέο πρό-
τζεκτ του αμερικανικού διδύμου 
είναι σίγουρα εντυπωσιακό. Σε 
μια αφήγηση με πανανθρώπινο 
πρόσημο, η σειρά ενώνει τις ιστο-
ρικές αναφορές (αρκετά σχηματι-

κές, αλλά εξυπηρετούν το σύνολο) 
με τον σύγχρονο κόσμο, όπου η 
τεχνολογική εξοικείωση έχει κα-
ταστήσει τους ανθρώπους σχεδόν 
απαθείς μπροστά στο απροσδόκη-
το και στο θαυμαστό. Οταν βέβαια 
αυτό έρθει από πολύ μακριά, τα 
μεγάλα μυαλά –και όχι οι κομά-
ντος– θα ενωθούν προκειμένου 
να σώσουν τον κόσμο παίζοντας... 
βίντεο γκέιμ. Μοδάτες μετα-αφη-
γήσεις, καλοστημένες ανατρο-
πές και ένα πολυφυλετικό καστ, 
κάποιοι γνωστοί μας και από 
το «GoT», συνθέτουν μια άρτια 
εκτελεσμένη σύγχρονη τηλεοπτι-
κή συνταγή, η οποία θα θέλαμε 
ίσως να είναι λιγότερο μετρη-
μένη και περισσότερο χαώδης.

Το αλάνι ���
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Σάρλοτ Ρέγκαν
Ερμηνείες: Λόλα Κάμπελ, 
Χάρι Ντίκινσον

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε ένα γεμάτο φρεσκά-
δα σκηνοθετικό ντεμπούτο. Η 
12χρονη Τζόρτζι έχει χάσει μόλις 
τη μητέρα της και ζει πλέον μόνη 
στο διαμέρισμά τους, κάπου στα 

προάστια του Λονδίνου, έχοντας 
πείσει τις κοινωνικές υπηρεσίες 
ότι έχει κηδεμόνες. Ξαφνικά όμως 
στη ζωή της θα μπει και πάλι ο 
νεαρός πατέρας της, τον οποίο 
ουσιαστικά δεν γνώρισε ποτέ, με 
τους δυο τους να ξεκινούν σταδι-
ακά –και διστακτικά– να χτίζουν 
τη σχέση τους από το μηδέν.

Θυμίζοντας το πολύ επιτυ-
χημένο «Aftersun», το φιλμ της 
Σάρλοτ Ρέγκαν μας βάζει στην 
πραγματικότητα της βρετανικής 
εργατικής τάξης, δίχως πάντως 
να προτάσσει τον σκληρό ρεα-
λισμό. Η μικρή Τζόρτζι αλητεύει 
όλη μέρα στους δρόμους κλέβο-
ντας ποδήλατα και πουλώντας 
τα στην ντόπια κλεπταποδόχο, 
προκειμένου να κερδίσει τα προς 
το ζην. Η αχαλίνωτη φαντασία 
της είναι, ωστόσο, εκείνη που 
τη βοηθά να αντιμετωπίσει τον 
πόνο της απώλειας, καθώς και 
την αδιαφορία ανθρώπων και 
θεσμών. Ολα αυτά μέχρι την 
έλευση του πατέρα της. Νέος κι 
εκείνος ηλικιακά, θα κληθεί να 
διδάξει αλλά και να μάθει πολ-
λά, καθώς οι δυο τους συνειδη-
τοποιούν σταδιακά την πραγμα-
τικότητα της κοινής μοίρας τους.

Ακατανόητα μεγάλη σε διάρκεια 
ήταν η συναυλία της Κρατικής 
Ορχήστρας Αθηνών που διηύ-
θυνε ο Κορνήλιος Μιχαηλίδης 
την 1η Μαρτίου στην αίθουσα 
«Χρήστος ∆. Λαμπράκης». ∆ύο 
κοντσέρτα και δύο συμφωνικά 
έργα που δεν σχετίζονταν μετα-
ξύ τους ούτε χρονολογικά ούτε 
αισθητικά και τα οποία δεν έρ-
χονταν μεταξύ τους σε διάλογο, 
στοιβάχτηκαν σε ένα πρόγραμ-
μα που ξεπέρασε τις δυόμισι 
ώρες. Τα διακόσια χρόνια από 
τη γέννηση του Γάλλου συνθέτη 
Εντουάρ Λαλό, στα οποία κατά 
το πρόγραμμα ήταν αφιερωμένη 
η συναυλία, τιμήθηκαν με ένα 
και μόνο έργο, τη δική του «Ισπα-
νική συμφωνία για βιολί και ορ-
χήστρα». Σολίστ ήταν η ∆ανάη 
Παπαματθαίου-Μάτσκε. Προη-
γήθηκε το «Αναπάντητο ερώ-
τημα» του Αμερικανού Τσαρλς 
Αϊβς και ακολούθησαν η «Εξαϋ-
λωμένη νύχτα» του Αυστριακού 
Αρνολντ Σένμπεργκ και η «Γα-
λάζια ραψωδία» του Αμερικα-
νού Τζορτζ Γκέρσουιν με σολίστ 
τον Χάρη ∆ημαρά.

Στα θετικά της βραδιάς προ-
σμετρούνται οι σολίστες. Η ∆α-
νάη Παπαματθαίου-Μάτσκε 

έπαιξε με σιγουριά και αυτοπε-
ποίθηση το έργο του Λαλό, που 
γράφηκε για έναν από τους δια-
σημότερους δεξιοτέχνες βιολονί-
στες του 19ου αιώνα, τον Ισπα-
νό Πάμπλο ντε Σαρασάτε. Εκτός 
από δεξιοτεχνία και εκφραστικό-
τητα, η συγκεκριμένη σύνθεση 
απαιτεί επίσης αντοχές, καθώς 
το βιολί στην ουσία δεν σταματά 
να παίζει ούτε στιγμή, παρουσιά-
ζοντας αλλά και αναπτύσσοντας 
τα διάφορα μουσικά θέματα. Με-
τά τα εκφραστικά μεσαία μέρη, 
η ∆ανάη Παπαματθαίου-Μάτσκε 
φάνηκε να έχει ακόμη αρκετές 
δυνάμεις για το εξωστρεφές δε-

ξιοτεχνικό τελικό. Το «ισπανικό» 
στοιχείο, ιδιαίτερα της μόδας 
κατά την εποχή που γράφη-
κε το έργο, προβλήθηκε «τόσο 
όσο», χωρίς η βιολονίστρια να 
καταλήξει στη γραφικότητα. Σε 

όλα αυτά η Παπαματθαίου-Μά-
τσκε στηρίχτηκε μονάχα ορια-
κά από την ορχήστρα, η οποία 
παρέμεινε σε δεύτερο πλάνο, 
αρκούμενη στην πλαισίωσή της 
με τα απολύτως απαραίτητα.

Αντίστοιχα, στη δημοφιλέ-
στατη «Γαλάζια ραψωδία» του 
Γκέρσουιν, παρότι ο κλαρινετί-
στας της Κρατικής Κώστας Τζέ-
κος φάνηκε από τα πρώτα μέ-
τρα έτοιμος να ξεσηκώσει την 

αίθουσα και ο πιανίστας Χάρης 
∆ημαράς διέθετε τη δεξιοτεχνία 
και κυρίως την πλαστικότητα 
που απαιτεί η γραφή, η ορχή-
στρα παρέμενε αγκυλωμένη σε 
σχολαστικό μέτρημα, αλλά κυ-

ρίως σε έναν καθωσπρεπισμό 
που είναι ξένος προς τη συγκε-
κριμένη μουσική.

Είναι ξένος, όμως, και προς 
την αισθησιακή και γεμάτη πά-
θος γραφή της «Εξαϋλωμένης 
νύχτας» του Σένμπεργκ, ενός 
από τα πλέον εμβληματικά και 
σημαντικά έργα του συνθέτη, 
πριν αυτός στραφεί στην ατονι-
κότητα. Αποκλειστικά για έγχορ-
δα, η σύνθεση αυτή προφανώς 
απαιτεί ιδιαίτερα καλλιεργημέ-
νο, ομοιογενή και ελεγχόμενο 
ήχο από τη μεγαλύτερη ομά-
δα της συμφωνικής ορχήστρας. 
Ως προς αυτό, βιόλες και τσέ-
λα εξέπληξαν θετικά, ενώ λιγό-
τερο πειστικά παρέμειναν τα 
βιολιά της Κρατικής με λαμπε-
ρή εξαίρεση τη Κατερίνα Χα-
τζηνικολάου, τη θαυμάσια νέα 
εξάρχουσα της ορχήστρας. 

Η συγκρατημένη και προσε-
κτική προσέγγιση του Μιχαη-
λίδη ταίριαξε καλύτερα στη 
στατική, χαμηλόφωνη και υπο-
βλητική σύνθεση του Τσαρλς 
Αϊβς. Εξαιρετική ήταν επίσης 
η συνεισφορά του Γιάννη Κα-
ραμπέτσου (τρομπέτα), όπως 
και των ξύλινων πνευστών, που 
ακούγονταν από το παρασκήνιο. 

Αλεξ Σαρπ και Τζες Χονγκ στη 
σειρά «Το πρόβλημα των 3 σω-
μάτων» του Netflix.

Από το «Game of Thrones», στους... εξωγήινους

Καλοί σολίστες σε συναυλία με ετερόκλητα έργα

Εξομολόγηση
ενός υπέροχου
μυαλού
Η ζωή του σπουδαίου Σάμιουελ Μπέκετ 

μέσα από ένα διάλογο με τον εαυτό του

Ο Χάρης Δημαράς 
διέθετε τη δεξιοτεχνία 
και την πλαστικότητα 
για τη «Γαλάζια ραψω-
δία» του Γκέρσουιν.

Η αυταρχική μητέρα του, 
η γνωριμία του 
με τον Τζόις στο Παρίσι 
και οι σχέσεις του 
με τις γυναίκες 
σημάδεψαν ανεξίτηλα 
τον ψυχισμό 
του Ιρλανδού ποιητή 
και θεατρικού 
συγγραφέα.

Σκηνή από το φιλμ «Χορεύοντας με τον Μπέκετ», του Τζέιμς Μαρς. Τα αισθήματα ενοχής και ντροπής για τον εγωισμό του και για τον πόνο που προκάλεσε 
σε όσους αγάπησε, στοίχειωναν τον Ιρλανδό συγγραφέα, σύμφωνα με τον Βρετανό σκηνοθέτη.

Η Δανάη Παπαματθαίου-Μάτσκε ερμήνευσε με περίσσια εκφραστικότητα την «Ισπανική συμφωνία».
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Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Η Λόλα Κάμπελ είναι η «Τζόρ-
τζι», το αλάνι, και ο Χάρι Ντίκιν-
σον ο πατέρας της.
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Της ΒΑΡΒΑΡΑΣ ΣΑΒΒΙΔΗ 

Είναι απόγευμα της 7ης Απριλίου 
1959, η ημέρα των 44ων γενεθλί-
ων της Μπίλι Χόλιντεϊ κι εκείνη 
ετοιμάζεται στο σπίτι της στη Νέα 
Υόρκη. Μακιγιάρεται, φτιάχνει τα 
μαλλιά της, επιλέγει τι θα φορέ-
σει. Απόψε διοργανώνει το πάρτι 
γενεθλίων της. Στον μπουφέ βρί-
σκονται τα φαγητά που η ίδια έχει 
μαγειρέψει: κοτόπουλο, πατατο-
σαλάτα, ψάρι γεμιστό και μαυρο-
μάτικα όπως τα έφτιαχνε η μητέρα 
της. Οι καλεσμένοι καταφθάνουν. 
Η Φλόρινς Κένεντι, η δικηγόρος 
που τη βοήθησε να αποφύγει τη 
σύλληψη στην πιο πρόσφατη από-
πειρα της κυβέρνησης (που δεν 
θα ήταν η τελευταία), ο δημοσι-
ογράφος Ουίλιαμ Ντάφτι, με τον 
οποίο συνυπέγραψε την αυτοβιο-
γραφία της «Η κυρία τραγουδάει 
τα μπλουζ» το 1956, ο κλαρινετί-
στας Τόνι Σκοτ. Συζητούν για τον 
απροσδόκητο χαμό του σαξοφω-

νίστα Λέστερ Γιανγκ, στενού φί-
λου και μακροχρόνιου συνεργάτη 
της Μπίλι Χόλιντεϊ. Ο Γιανγκ είχε 
δώσει στην Μπίλι το παρατσούκλι 
«Lady Day». Ο θάνατός του, μό-
λις ένα μήνα νωρίτερα, την έχει 
συνταράξει.      

Από το πάρτι δεν θα μπορούσε 
να λείπει κι ο στενός φίλος της Λέ-
οναρντ Φέδερ, πιανίστας και μου-
σικοκριτικός, ο οποίος ανησυχεί 
έντονα για την Μπίλι. Προσπαθεί 
να την πείσει να νοσηλευτεί και 
να ξεκουραστεί, όπως συνιστά ο 
γιατρός της, καθώς η υγεία της 
είναι σοβαρά κλονισμένη από τη 
χρόνια εξάρτησή της από το αλ-
κοόλ και τα ναρκωτικά. Εχει δι-
αγνωσθεί με κίρρωση του ήπα-
τος, είναι φανερά αδυνατισμένη 
και χλωμή. Εκείνη δεν θέλει ούτε 
να ακούει για νοσοκομεία. «Εχω 
προγραμματισμένες συναυλίες 
και ένα νέο δίσκο που πρόκειται 
να κυκλοφορήσει». Θα πεθάνει 
στις 17 Ιουλίου 1959...   

Ολοι γνώριζαν...  
Στιγμιότυπα όπως το παραπά-

νω, που προκύπτουν μέσα από τη 
συρραφή αφηγήσεων των στενών 
φίλων της, αποτελούν ορισμένα 
από τα πιο ενδιαφέροντα στοιχεία 
που φέρνει η νέα βιογραφία της 
Μπίλι Χόλιντεϊ, με τίτλο «Bitter 
Crop: The Heartache and Triumph 
of Billie Holiday’s Last Year», από 
τον συγγραφέα Πολ Αλεξάντερ 
(εκδ. Knopf). Μια λεπτομερής κα-
ταγραφή των τελευταίων μηνών 
της ζωής της εμβληματικής και 
περίπλοκης καλλιτέχνιδας της 
τζαζ, με διαρκή φλασμπάκ στο 
παρελθόν, όπου όσο τα κεφάλαια 
προχωρούν αισθάνεσαι σαν να 
διαβάζεις το «Χρονικό ενός προ-
αναγγελθέντος θανάτου».    

Ο συγγραφέας επιχειρεί επί-
σης να αποκαταστήσει ορισμένα 

γεγονότα που έχουν μεταφερθεί 
ψευδώς τόσο στον κινηματογρά-
φο –όπως στη βασισμένη στην αυ-
τοβιογραφία της ταινία «Η κυρία 
τραγουδάει τα μπλουζ» του 1972, 
με πρωταγωνίστρια την Νταϊάνα 
Ρος, ή στο «The United States vs 
Billie Holiday» του 2021 με την 
Αντρα Ντέι– όσο και σε δημοσι-
εύματα και βιβλία για τη ζωή της. 
Παραδέχεται, ωστόσο, ότι πολλά 
από τα λάθη οφείλονται εν μέ-
ρει στο γεγονός ότι η Lady Day 
έφτιαχνε το δικό της αφήγημα 
σε κάθε συνέντευξή της, καθώς 
πίστευε ότι η αλήθεια δεν πρέπει 
να μπαίνει εμπόδιο σε μια καλή 
ιστορία. Οπως γράφει ο Αλεξά-
ντερ, η Μπίλι Χόλιντεϊ «ήταν μια 
περσόνα που είχε δημιουργήσει η 
ίδια». Για χρόνια, ακόμη και στοι-
χεία όπως η χρονολογία γέννησής 
της ή ο αριθμός των συζύγων της 
αναφέρονταν λάθος εξαιτίας της 
τάσης της να επινοεί ιστορίες. 
Μέχρι και η αξέχαστη εισαγωγι-
κή φράση της αυτοβιογραφίας της 
ξέρουμε πλέον σήμερα ότι δεν εί-
ναι πλήρως αληθής: «Η μαμά κι ο 
μπαμπάς ήταν ακόμη παιδιά όταν 
παντρευτήκανε. Αυτός ήταν δε-
καοκτώ χρόνων, εκείνη δεκάξι κι 

εγώ τριών». Στην πραγματικότη-
τα οι γονείς της δεν παντρεύτη-
καν ποτέ, όταν γεννήθηκε εκεί-
νη ο πατέρας της ήταν δεκάξι κι 
η μητέρα της δεκαοκτώ, λέει ο 
Αλεξάντερ, που συμπληρώνει πως 
«η Μπίλι δεν έβλεπε τον εαυτό 
της ως θύμα», ενώ σύμφωνα με 
κάποιον φίλο της «το Rosebud 
για να την κατανοήσουμε είναι 
το γεγονός πως η ζωή της ήταν 
ένας θρίαμβος».      

Η μικρή Ελεανόρα   
Το κορίτσι που γεννήθηκε στις 

7 Απριλίου 1915 στη Φιλαδέλφεια 
ως Ελεανόρα Φέιγκαν και μεγάλω-
σε σε συνθήκες φτώχειας στη Βαλ-
τιμόρη, βρέθηκε να εκδίδεται από 
πολύ μικρή ηλικία σε οίκους ανο-
χής για να επιβιώσει, αλλά σύντο-
μα ανακάλυψε την τζαζ, την Μπέ-
σι Σμιθ και τον Λούις Αρμστρονγκ, 
ο οποίος επηρέασε όσο κανείς άλ-
λος το μουσικό ύφος της. Μετακό-
μισε στη Νέα Υόρκη κι όταν άρ-
χισε να τραγουδάει σε καμπαρέ, 
αποφάσισε να αλλάξει το όνομά 
της σε κάτι πιο εμπορικό. Ετσι ξα-
ναγεννήθηκε ως Μπίλι, από την 
Μπίλι Ντόουβ, την αγαπημένη της 
σταρ του σινεμά, μετατρέποντας 

το επώνυμο του πατέρα της από 
Χάλιντεϊ σε Χόλιντεϊ.    

Στα τέλη της δεκαετίας του ’30 
έγινε η πρώτη Αφροαμερικανίδα 
σε μια εξ ολοκλήρου λευκή ορχή-
στρα, παίζοντας με τον κλαρινε-
τίστα Αρτι Σο, χωρίς αυτό να ση-
μαίνει ότι δεν υπέστη αδιανόητες 
διακρίσεις τόσο στον αμερικανικό 
Νότο όσο και στη Νέα Υόρκη. Ο 
χώρος που θα εκτόξευε τη φήμη 
της, ωστόσο, ήταν ένα νέο κλαμπ 
που άνοιξε το 1938, το πρώτο νυ-
χτερινό κέντρο στις ΗΠΑ όπου 
δεν υφίστατο κανένας διαχωρι-
σμός μεταξύ λευκών και μαύρων. 
Το Café Society στο Γκρίνουιτς 
Βίλατζ του Μανχάταν. «Ξεκίνησα 
να παίζω στο Café Society ως μια 
άγνωστη. Οταν έφυγα δύο χρόνια 
αργότερα, ήμουν σταρ», έλεγε η 
ίδια, σύμφωνα με τον συγγραφέα 
Πολ Αλεξάντερ.   

Στη σύντομη ζωή της η Μπίλι 
Χόλιντεϊ έμελλε να γίνει η πρώτη 
Αφροαμερικανίδα που τραγούδη-
σε στη Μετροπόλιταν Οπερα της 
Νέας Υόρκης, να κάνει αμέτρη-
τες ζωντανές εμφανίσεις, να ηχο-
γραφήσει περισσότερα από 300 
τραγούδια, ένα όμως ίσως ήταν 
το σημαντικότερο επίτευγμά της 

και ταυτόχρονα η πηγή των δει-
νών της: τo σπαρακτικό «Strange 
Fruit», το μελοποιημένο ποίημα 
του Αμπελ Μίροπολ που η Μπίλι 
τραγούδησε για πρώτη φορά το 
1939 στο Café Society κι έκανε δι-
κό της. Ενα κομμάτι διαμαρτυρί-
ας ενάντια στο λιντσάρισμα των 
μαύρων Αμερικανών, πρακτική 
που εξακολουθούσε να υφίστα-
ται έως τη δεκαετία του ’50. Το 
κομμάτι λατρεύτηκε από το κοι-
νό, όμως η κυβέρνηση φοβόταν 
πως ξεσηκώνει την αφροαμερι-
κανική κοινότητα. Της ζητήθηκε 
να σταματήσει να το τραγουδά-
ει. Εκείνη δεν το δέχτηκε. Η δι-
σκογραφική τής αρνήθηκε να το 
κυκλοφορήσει, απαγορεύθηκε η 
αναπαραγωγή του στα ραδιόφω-
να, κι όμως το σινγκλ που κατά-
φερε να ηχογραφήσει η Μπίλι σε 
άλλη δισκογραφική ξεπέρασε το 
ένα εκατ. σε πωλήσεις. Από τότε 
μπήκε στο μάτι των Αρχών, με το 
FBI του Τζέι Εντγκαρ Χούβερ να 
την παρακολουθεί στενά, γεγο-
νός που είχε ως αποτέλεσμα τη 
σύλληψή της το 1947 για χρήση 
ναρκωτικών και τη φυλάκισή της 
για εννέα μήνες. Το ανελέητο κυ-
νηγητό δεν θα σταματούσε ού-

τε στο κρεβάτι του νοσοκομείου 
όπου θα νοσηλευόταν βαριά άρ-
ρωστη, 12 χρόνια αργότερα. Τα 
επίπεδα στρες που της προκάλε-
σε αυτή η ιστορία την έφταναν 
συχνά στα όρια της παράνοιας.   

Βίαιοι έρωτες   
Από το βιβλίο δεν λείπουν και 

οι σοκαριστικές περιγραφές των 
κακοποιητικών σχέσεών της με 
τους άνδρες της ζωής της, σε αντί-
θεση με τις υγιείς σχέσεις που 
είχε με τις γυναίκες συντρόφους 
της. «Πόσο διαφορετική θα ήταν 
η ζωή της αν οι ερωτικές σχέσεις 
της ήταν μόνο με γυναίκες, μια 
επιλογή που δεν θα θεωρούσε πι-
θανή λόγω της συντηρητικής και 
ομοφοβικής εποχής στην οποία 
ζούσε», παρατηρεί εύλογα ο Αλε-
ξάντερ. Αντίστοιχα, πόσο διαφο-
ρετική θα ήταν η ζωή της αν η χώ-
ρα της την προστάτευε ως εθνικό 

θησαυρό, αντί να την αντιμετωπί-
ζει σαν εγκληματία μέχρι τέλους; 
Από την αποφυλάκισή της έως 
τον θάνατό της η ζωή της εξακο-
λουθούσε να είναι ένας διαρκής 
αγώνας. ∆υσκολευόταν να βρει 
χώρους να τραγουδήσει, καθώς 
οι Αρχές της Νέας Υόρκης δεν της 
εξέδιδαν την ειδική άδεια εργα-
σίας σε καμπαρέ, δηλαδή χώρους 
που πωλούν αλκοόλ. Παρ’ όλα αυ-
τά, εκείνη επέμενε. Με εμφανή τα 
σημάδια της κόπωσης στη φωνή 
της, ηχογράφησε το 1958 τον δί-
σκο «Lady in Satin», που παρά 
τις μεικτές κριτικές έγινε ένας 
από τους πιο αγαπημένους της. 
Το χαρακτηριστικό βιμπράτο, το 
αβίαστο φραζάρισμά της και το 
«λύγισμα» της νότας που κάπο-
τε η ίδια δίδαξε στον Φρανκ Σι-
νάτρα ίσως είναι πιο θαμπά, αλλά 
το βάθος των συναισθημάτων που 
ξεδιπλώνει η ερμηνεία της είναι 
αξεπέραστο. Ακριβώς γιατί, όπως 
έλεγε η ίδια, «ό,τι τραγουδάω, εί-
ναι κομμάτι της ζωής μου».   

«Της ήταν πιο εύκολο να 
μιλήσει για τα πραγμα-
τικά γεγονότα της ζωής 
της μέσα από τα τραγού-
δια της, παρά μιλώντας 
σε δημοσιογράφους».

Ερμήνευσε πάνω από 
300 τραγούδια, ένα όμως, 
τo σπαρακτικό «Strange 
Fruit», ήταν το σημαντι-
κότερο επίτευγμά της 
και πηγή των δεινών της.

Η Μπίλι Χόλιντεϊ λουσμένη από το φως του προβολέα ενώ «τραγουδάει τα μπλουζ». Η νέα βιογραφία της, που υπογράφει ο συγ-
γραφέας Πολ Αλεξάντερ, ρίχνει φως σε όλες τις πτυχές της πολυτάραχης ζωής της.  

Η «Lady Day» στο καμαρίνι της, στη Νέα Υόρκη, τον Ιούνιο του 1946 με συντροφιά... τετράποδη και ντροπαλή (αριστερά), σε κάποια στιγμή μοναξιάς (στο κέντρο) και επί το έργον (δεξιά). Η Μπίλι Χόλιντεϊ 
ήταν μια περσόνα που είχε δημιουργήσει η ίδια, την οποία υπηρέτησε πιστά μέχρι το τέλος της σύντομης ζωής της.   
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Η τελευταία τούρτα της Μπίλι Χόλιντεϊ
Μια νέα βιογραφία αφηγείται τις αγωνίες και τους θριάμβους της «Lady Day» κατά τον τελευταίο χρόνο της ζωής της   

Η βιογραφία της Μπίλι Χόλιντεϊ. 
Μια λεπτομερής καταγραφή των τε-
λευταίων μηνών της ζωής της, που 
μοιάζει με το «χρονικό ενός προα-
ναγγελθέντος θανάτου».  
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